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CAPITOLUL 24 

Transnistria sub ocupaţia românească 

Denumirea de Transnistria a fost atribuită regiunii din Ucraina pe care Hitler 
i-a acordat-o lui Antonescu, ca răsplată pentru participarea României la războiul 
împotriva Uniunii Sovietice1

. Regiunea se întinde pe o suprafaţă de aproape 40.000 
km. între fluviile Nistru la vest şi Bug, la nord-est, Marea Neagră la sud, râul 
Liadova în nord-vest (de la Nistru spre nord, până la aşezarea Jmerinca), şi de 
acolo spre est, până la Bug. Conform datelor recensământului sovietic din 17 
ianuarie 1939, ţinute în secret până după prăbuşirea regimului sovietic în 1991, 
trăiau în ajunul războiului în această regiune peste un milion de locuitori, 
majoritatea lor ucraineni şi ruşi şi circa 331.000 de evrei, 300.000 români 
(moldoveni locali) şi circa 130.000 de germani. Transnistria sovietică, în care se 
includ.ea oblasti - judeţul Odessa şi o parte din ob/asti - Viniţa avea deci o 
populaţie de 331.636 evrei. În oraşul Odessa trăiau 200.96 I evrei2. 

În anul 1924, Uniunea Sovietică a înfiinţat în acest teritoriu o creaţie politică 
artificială cu numele „Republica Autonomă Moldovenească", făcând parte din 
Republica Sovietică Ucraina, cu capitala la Balta, pentru a aminti României 
pretenţiile ei asupra Basarabiei. Transnistria, al cărei nume însemna „dincolo de 
Nistru", era o denumire provizorie a unui teritoriu vizând perioada de ocupaţie 
româno-germană a regiunii. 

Guvernământul antonescian înclina să anexeze această regiune României, 
dar împotrivirea categorică a opoziţiei, în frunte cu Iuliu Maniu, la ideea unei 
expansiuni a României peste graniţele ei etnice, şi în special temerea că anexarea 

1 „Marele nostru aliat, încrezător în meritele noastre de organizatori, ne cinsteşte cu administraţia 
Transnistriei. Suntem singurii aliaţi ai Germaniei care au primit o asemenea cinste"; acestea sunt 
cuvintele lui Alexianu din broşura festivă, publicată de Guvernământul Transnistriei la împlinirea a 
doi ani de stăpânire română în acest teritoriu. (Guvernământul Transnistriei, Transnistria, Odessa, 
1943, p. 22.) Guvernatorul Alexianu adăuga: ,,Administrarea Transnistriei a fost trecută în mâinile 
statului român, după splendidele operaţiunii militare şi neobişnuitul spirit de sacrificiu demonstrat de 
armatele române". Vezi Decretul nr. 2212, 25 mai 1943. Gosudarstvenii Archiv Odeskoi Oblasti (în 
continuare Arhiva Odessa) fond 2361, opis (subfond), I, dosar 46 (În Arhiva judeţeană de Stat Odcssa 
se găsesc arhivele Guvernământului Transnistriei). 
2 M. Altshuler, editor, Distribution of the Jewish Popula/ion of the USSR, 1939, Jerusalem, Hebrew 
University, 1993, p. 11, 21, 23. 
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acestui teritoriu ar putea fi considerată ca o renunţare definitivă la Transilvania de 
Nord, au determinat puterea antonesciană să lase problema în suspensie; 
Transnistria a rămas o regiune ocupată, pe care românii au împărţit-o cu germanii. 

Din punct de vedere geografic, Transnistria constituie o parte din mănosul 
podiş al Podoliei, cuprinzând în majoritate (circa 70%) terenuri agricole bune, pe 
care se cultiva grâu, porumb, viţă de vie, pomi fructiferi şi tutun. Odessa era cel 
mai mare oraş din sudul Transnistriei şi capitala firească a regiunii. În anul 1929, 
oraşul număra 600.000 de locuitori în majoritate ruşi - spre deosebire de aşezările 
săteşti din jur, populate preponderent de ucraineni. În perioada respectivă, în 
Transnistria existau numeroase orăşele cu o populaţie care număra între 4.000 şi 
30.000 de locuitori ca, de exemplu, Moghilev Podolsk (cunoscut şi cu numele de 
Moghilev), Ovidopol, Jmerinca, Balta şi Ananiev; în unele din ele, precum 
Tiraspol, Râbniţa, Dubăsari, exista o importantă minoritate românească 

(moldovenească). Aceste „orăşele" se aflau în primele etape ale industrializării 

sovietice; aici funcţionau numeroase făbricuţe şi ateliere. 
Circa 30% din populaţia Odessei era formată din evrei, în număr de 200.96 l, 

conform recensământului din 1939; dar în primele luni ale războiului numărul lor a 
crescut cu câteva zeci de mii, în urma unui val de refugiaţi din provinciile vecine şi 
din sudul Basarabiei. 

Ceilalţi evrei din Transnistria trăiau, în majoritate, în târguri sau orăşele, în 
special în nordul şi centrul provinciei, dintre care unele erau chiar preponderent 
evreieşti. Astfel erau: Crasnoie, Olgopol, Crivoi-Ozero, Berşad, Şargorod, 

Copaigorod, Oceacov, ş.a. La intrarea armatelor germano-române în Transnistria 
populaţia evreiască număra 331.000 de suflete; datele privind numărul celor ucişi şi 
numărul celor găsiţi deocamdată în viaţă confirmă această cifră. 

Majoritatea evreilor locali nu au fugit, în scurtul răgaz de timp în care s-ar fi 
putut salva, circa o lună, o lună şi jumătate de la începutul războiului şi până ce 
forţele invadatoare au ajuns în zonele în care locuiau. Motivele sunt diferite: 
propaganda sovietică nu a recunoscut atunci - fapt care acum este notoriu - că 

războiul cu Germania ar putea izbucni în orice clipă; din momentul când a început 
războiul, sovieticii au refuzat să recunoască înfrângerile suferite de armata lor; 
evreii din Transnistria n-au fost conştienţi de pericolul care le ameninţa existenţa 
din partea unui guvernământ de ocupaţie german sau român. Pe de altă parte, din 
momentul invaziei trupele germane au înaintat spre est şi apoi spre sud, sub forma 
de arc care începea în jurul Lvovului şi cobora până la Marea Neagră, blocând 
astfel destul de repede orice posibilitate de fugă în masă a evreilor sau a neevreilor. 
În urma invaziei şi a operaţiunilor militare s-a instaurat în regiune un haos general, 
ceea ce a împiedicat o evacuare organizată cu trenuri a sute de mii de evrei, iar 
autorităţile sovietice n-au acordat nici o prioritate evacuării evreilor. Un număr 
necunoscut de tineri evrei a fost înrolat în armata sovietică şi majoritatea lor au 
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ajuns într-adevăr la unităţile respective. Au fost, de asemenea, evrei care au fost 
evacuaţi în mod organizat împreună cu fabricile, spitalele, instituţiile la care au 
funcţionat. Cadrele partidului comunist au fost de asemenea evacuate, însă nu toţi 
activiştii au reuşit să ajungă, în siguranţă, la destinaţie. 

Se poate deci afirma, în mod general, că evenimentele care s-au petrecut în 
Basarabia şi Bucovina s-au repetat în Transnistria. Cu câteva diferenţe: mai mulţi 
tineri (bărbaţi, în general) au fost înrolaţi în Armata Roşie; mii de evrei au reuşit 
astfel să fugă din Odessa, majoritatea pe mare, înainte şi în timpul asediului (care a 
durat patru luni). Printre ei au fost, probabil, şi evrei din Basarabia (poate câteva 
sute), care reuşiseră să ajungă la Odessa la timp, crezând că oraşul era în siguranţă. 

Armatele de ocupaţie au trecut Nistru! la data de 15 iulie 1941 şi, în douăzeci 
de zile, au cucerit toată regiunea dintre Nistru şi Bug, cu excepţia Odessei şi 

împrejurimilor oraşului. Hitler i-a propus lui Antonescu să preia răspunderea 

pentru securitatea spaţiului dintre Nistru şi Nipru şi, cu această ocazie, i-a solicitat 
ca armata română să-şi continue participarea la război la est de Nipni3. Antonescu a 
acceptat să trimită trupele române adânc în teritoriul sovietic, dar în privinţa 

administrării directe a teritoriului ocupat şi-a limitat aspiraţiile la regiunea dintre 
Nistru şi Bug4

. La 17 august 1941, reprezentanţi ai celor două armate s-au întâlnit 
la Tighina şi au început tratative privind graniţele Transnistriei şi împărţirea 

responsabilităţilor. La 30 august 1941 a fost semnalată înţelegerea cunoscută sub 
numele „Acordul de la Tighina"5, privind probleme de securitate, administrare şi 
exploatare economică a regiunilor dintre Nistru şi Bug şi dintre Bug şi Nipru. 
Problema graniţei de nord a fost decisă de Hitler însuşi. La 3 septembrie el a 
hotărât să accepte cererile lui Antonescu şi să includă judeţele Moghilev şi Iampol 
în teritoriul de ocupaţie românesc (această hotărâre a influenţat mai târziu, în mod 
favorabil, soarta evreilor deportaţi acolo). 

Guvernământul Transnistriei a fost înfiinţat la Tiraspol, la 19 august 1941, 
iar în luna decembrie a fost transferat în parte la Odessa, la aproximativ două luni 
după cucerirea oraşului. 

În regiunea dintre Bug şi Nipru, românii au îndeplinit rolul de trupe de 
ocupaţie, până ce armata germană a organizat guvernământul propriu de ocupaţie 
în cadrul Reichkommissariatului Ukraina - (guvernământ de ocupaţie nazist, 
stabilit în cea mai mare parte a teritoriului Ucrainei). 

3 Scrisoarea lui Hitler către Antonescu din 27 iulie 1941 care i-a fost înmânată în traducere română. 
Jean Ancel (cd.), Documents concerning the Fate of Romanian Jewry During the Holocaust. Beate 
Klarsfcld foundation. Jerusalem, 1986. În continuare, Ancel. Documents, IX, nr. 80, p. 2. 
4 Răspunsul lui Antonescu la scrisoarea de mai sus, nedatată. lbid, nr. 82, p. 187. 
5 Versiunea română. Idem, IX, nr. 83, p. 188-191; versiunea germană. Idem, V, nr. 62, p. 52-53. Vezi 
şi Documentele de la Niirnberg, p. 3319. 

9 
https://biblioteca-digitala.ro



În ceea ce priveşte Transnistria, Acordul de la Tighina permitea germanilor 
să menţină în zona românească unităţi germane, pentru îndeplinirea unor funcţii 
speciale: comandamente germane lângă_ nodurile de cale ferată, depozite de 
echipament şi unităţi de pază. De asemenea, s-a permis activitatea companiei de 
construcţii Todt, care construia poduri şi şosele. În Oceacov şi la Odessa au fost 
înfiinţate baze navale germane, iar la Golta şi Odessa, baze ale aviaţiei militare. 
Deci, au rămas sau au fost amplasate în Transnistria unităţi de pază, de patrulare, 
de construcţii, precum şi unităţi de spionaj şi comandamente germane de etape, 
pentru menţinerea legăturii cu unităţile de pe front şi cu armata română. 
Comandamentele au constituit, de fapt, garnizoane militare în localităţile în care au 
staţionat. Ofiţerii germani au îndeplinit rolul de consilieri, îndeosebi în probleme 
de siguranţă internă, economie şi administraţie. Aceştia au avut şi rol de consilieri 
pe lângă autorităţile române din Odessa şi prefecţii de judeţ. (Sub masca de 
consilieri ei au cules informaţii despre români şi au intervenit uneori în 
administrarea teritoriilor ocupate). În fruntea comandamentelor germane se afla 
,,Statul major de legătură (Verbindungsstaub) al forţelor germane din Transnistria", 
sub comanda unui general. Acest stat major era subordonat Misiunii Militare 
Germane din România, cu sediul la Bucureşti. 

Regimul de ocupaţie român în Transnistria 

Guvernământul românesc a fost instaurat la 19 august 1941. Toate ordinele 
şi decretele sale s-au bazat pe Decretul nr. 1 al lui Antonescu (de la aceeaşi dată) cu 
privire la administrarea Transnistriei şi apoi pe Decretul nr. 4 al Comandamentului 
de Căpetenie pentru administrarea Odessei, din 17 octombrie 1941 6

. Înfiinţarea 
Guvernământului a fost anunţată în mod oficial numai după ocuparea Odessei, la 
16 octombrie 1941. În ianuarie 1942, după ce o parte din Guvernământ a părăsit 
Tiraspolul, care a constituit „capitala" temporară a provinciei, Guvernământul s-a 
stabilit în palatul prinţilor Voronţov, în apropierea ţărmurilor Mării Negre şi a 
splendi~elor clădiri municipale, a operei şi palatelor unor aristocraţi de pe vremea 
ţarilor. In fruntea Guvernământului se afla Gheorghe Alexianu, secondat de un 
secretar general şi 19 directori de departamente, care funcţionau ca miniştri de 
finanţe, agricultură, transport, industrie, educaţie, sănătate, muncă etc. (vezi tabelul 
în continuarea capitolului). 

6 Vezi ordinul lui Antonescu cu privire la administrarea Transnistriei, dat la Tighina la 19 august 
1941. Arhiva Centrală de Stat nr. I din Moscova. Fond 492, subfond I, dosar 5, p. 437-439 (amănunte 
ale arhivei vor fi prezentate în continuare, în capitolul despre Odessa): ordinul nr. 37 al lui Antonescu 
din 20 decembrie 1940 cu privire la înfiinlarea de tribunale militare în Transnistria, Arhiva Odessa 
2361-1-29, p. 65. 
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Tighina, 30 A.ugust · 1941 

As1Apni. i;i1.:ur,m·ţP. i ,ad mini.stra ·ţici yi exploatării eco
nom.i.ce u terj. !:oriilor 1n·ere Nistru ,;ii· Jlu.; \ Ttl-ANSNIS"l'RIA) 9i 
Bug-Nipi•u (R,:-giu!leu Bur;- thpru) . --

++++ 
La baza ÎT!Vf·l![!;Cl':ilor stau: 
Scrisoarea ;uhrc.t..,lui adresată D-lui Conuucăt or al 

i;t?-tttlui ANTONBSC U, în •ziua de H/13/9i\.l.-
f,c1·isoarea răspuns a D-lui ·Condi.tc:t tor al Statului 

\lln Zilla de 17/VIII/941. -
Scri.soa.rea şe fului Misiunei !,li.li tnre Geri'la?)e în Ro

mânia adresato. !f.ax·elui Stat i~ajor Român in ziua :ie 24/VIII/ 
1941.-

Diacttţiunile com,me germa.r. o-române aela Primăria ora
şulul 'fi ghina _)' i ue ceoi tăţî1e accen tuate cu această ocazie 
de Generalul lîA U}'FE în introduc ere, a privit toat e c11estiunile 
ce oe disct1 tl\ sub prisma coniluc er i i ~~ a răsboitllui.-

1/ . DP. terminnr"la ră:rnu.nderilor: 
Hu.nt r,'\spu.nzători: 

aj fo Tra:nsnis·t r ia: România, asupra siguranţei , admi
nis tr:aţiei şi c.~1~loa tiîrn economice; asu.p re. transmisiun ilor 
•;i com,mi.•:aţ';i.ilor - vezi punctul 3.-

Ai;upra ,;ranitei de Nord p ropusă de Conducă torul Sta
tttlui, ~ar:eşa.tul Ai"l 'l'ONtscu, s e va interveni pe cale diplomatică 
pentru a obţine dcci'Ziun<ia Fuhrei·-.:lui .-

b) In teri tori ul~-lfiprrGex·mania,d e aclministra
ţi~ ~-i. eY.ploot-,.re economic:1 , Ronil!nia < e sigura."lţă.-

e ) §.ţJcil:.:~.!!1~,.,:ăilor de 9_9mwlica tic ::ii tran:imisiu-
n i\Q.[ de to t fclul.,cari9 1n :mrcina t rupelor de oc;upaţie r o
mfu1e .-

i1,./ . . Administ1·~-tie şi exnloa tarua economică 1n Trans
nis tr·ia. 

Administraţio .î n 'l'ransniscria se orţaniznz/i şi con
,iu.c ~ d ".! c:11-tn? ui1 şeî de aclrainis'traţie român; 1n in tcresul con
ducerii cemune u r :lsboiului , e l este legat dn indicaţiunile 
con:a.ndan tului mili tor din 1'ransnis ţri o, in chestiuni hotărâ
tonre .-

:;ofu l ad,nini s truţ j oi române din Transnistria, le ce -
1·erca ace:ituia i se Jnrnn lo di~po:::qie un funcţionar su_peri-
or de adininistn; ţif' m1li tară german pen t:n1 consul ta1·e ~i spr:t
;! in .-

Exploa t area economic::\ a Tran~-nistriei este o chesti
une a autoritilţilor romtmc . Pc:n tru aaig11rarca stocur:i.lor nc
ceiiat·e comiucerii comune a răsboiului, se infiinţcazt, W1 "Or
gan do lcgHtu.rfi al Armc.ţei Gel~m-:1.ne ln Odesa 11 ,cu 1ni::1iunen: 

a) Ingri j i r?.e trupe lor germane din Transnistria ; 
pcntn, ace ns ta se înfi.in ~eaz:'1 cornP.nduiri de pioţă pe lfuigă 
comend.ntrţii de r;ar(l gcrmam,, probo'bil lo Ociesn, .Ito t owsk şi 
Celta - i'er:,omoisll. . -

b) A sprij-ini autori t;iţile române răopw1zătoare de 
explont.aren economică , la strângereu şi.distribuire.I mijloac e 
lor necesare OfHH'ctţiw1ilor comu..~e ~i n. fix e. In comlUl mijloa
ccl,~ nnce!;are după tlrrnl.itourc l c c ri 1:e·rii: 

I:ivcn ta ri er1H1 exi ,;;tcn'tului se :f.tl Ce în comun. -
1'ruj>el e ror.iânc d,~ ocup o ţie , ::idmtni atrc.ţie şi popu

lo.ţ ia civilti primf;SC p ;u:•1;,)a lo!· . -
i':;w ,~,l<:n tul se- r, u.>1e J.:,, dis;,ni. ţi,~ opcrnţ iunil or co-
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Dacă necesităţile opera•tive o cer,nevoile tru
pelor operative au priot~tatea faţă de trupele de ocu
paţie„ admini s trtiţie·= •şi p_opuJ.~ ţie.-

Este impo:t:tunţ 2. economisi suprafaţă de tonnj 
·(cciace înserum~t:btt!l~ri'.le de „aprovizicinare de tot felul 
vor fi exploataţe pe . cât po~ibil din zona · de operaţii) 
şi a utiliza industria·; etc., pentru conducerea răsboiu
lui.-

5hPrada de :răsboi. 
. Ce s I a ·c;:apturat ·de către trupele române rămâne 

pr~tdă . de răs boi romfmu., iar ceiace s' a copturat de trupe
le germane rămâne p_radă de răsboi germrnă.- Patru depo
zite de pradă gerroanll . din Ti"ansnistria se _predau în mâini 
credincioase române. O parte din prada germ.mă de răsboi 
a fost predatu. în •.rrahsnistria, primarilor, ei• posedi:i un 
act . asupra acestui fapt~ Si această · prad/1:: se va lua în 
prj_mire de . către români' în mâini credic.ioase.-

6/.0fiţerii Agronomi din Transnistria. 
Ofiţerii Agtoriomi dih Armata 11 c~ri activează' 

în Transnistria în Agronomie,vor · fi cât mai curând _înlo
cuiţf de . către .e.ut-o:i:·5.tăţile române.-· 

7/ .Eva-'.!u2.rea evreilor. 
Evae1.i.a:reu-evreilor peste ,Bug nu este posibilă 

în prezent. Ei ~rebucisc . deci c6hcentraţi în tabere de 
muncă şi înt:rebuinţaţi la lucru,până cand clupă termina
r,;,a oper·::i.ţţunilQr,evacuarea lor spre Est va fi posibilă.-

6; .Lin.ia de închidere a frontierei. 
.ram§.ne pe Nistru. 
Inchiderea între Transnistrin şi Regiunea Bug

Nipru, priv e .şte - 5 n.tpul de armate Sud.-
• • 9/. ă)econtarea ·fu.tniturilor. 

Decont:·:rc.:-. furniturilor de orice · natură diu T,ans
ni:'3_tria se .' va Ei.rnur:i. mai tâ.rziu;de elitre autorităţile ger
mane · şi ·române .cori1pGtente ,-

Intâi de toate · este important a contabiliza ori
ce produs şi chitanţă.-

p ;11·!. St. M,1j'o:r Român 
Gene:,:-al de Brig. 

ss/. Tă t1;.rf•.nu 

p. conf. ,· 

p. Comandamcmtul 
suprem a.l Armatei Germane, 

' · 
General de Brig., 

.ss/ .Ilauffc 

• 'i • 17·· , .J';f\/ ,. ,., (t( ,.·v 
/ /I· I '° • 
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Guvernământul Transnistriei îşi baza autoritatea pe prerogativele ce i-au fost 
conferite de un organism care nu exista în realitate, denumit „Comandamentul de 
Căpetenie al Armatei" pe toate ordonanţele şi documentele Guvernământului. Pe 
unele documente figura explicit numele celui care se află în fruntea 
Comandamentului: ,,Noi, sau Antonescu, Mareşal al României şi comandantul 
suprem al armatei, prin prof. Gh. Alexianu, guvernatorul civil al Transnistriei". 
Şeful direct al lui Alexianu era Ion Antonescu, care hotăra în probleme principiale 
şi, uneori, şi în probleme curente. Antonescu a înfiinţat la Bucureşti, în cadrul 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, Cabinetul civilo-militar pentru Basarabia, 
Bucovina şi Transnistria, pe scurt CBBT. Acest Cabinet primea rapoartele 
guvernatorului, transmitea Guvernământului Transnistriei deciziile lui Antonescu şi 
ale guvernului, şi le coordona activitatea. 

Alegerea lui Alexianu ca guvernator s-a datorat în primul rând faptului că 
era un naţionalist cunoscut, dintr-o familie de magistraţi antisemiţi. El deţinuse o 
funcţie asemănătoare, în Bucovina, în anul 1938, când a emis ordine speciale 
împotriva evreilor. Conform spuselor sale, el a primit postul pentru că era „profesor 
universitar, specialist în probleme administrative şi cunoscut de către Mihai 
Antonescu". Înainte de plecarea spre Tiraspol, capitala temporară a „regatului" său, 
Alexianu a avut o întâlnire cu experţi germani, care au venit să îndrume şi să ajute 
reorganizarea administraţiei române; Pflammer, primarul Strasbourgului, şi „alte 
nume pe care nu mi le reamintesc"7

. Era vorba de experţi trimişi de Himmler în 
martie 1941, pentru a-i cere lui Mihai Antonescu să transfere Germaniei tratarea 
evreilor din România. Pflammer şi echipa sa au venit şi în Basarabia, servind de 
consilieri ai guvernatorului Voiculescu în privinţa reorganizării administraţiei 

provinciei. Şi într-adevăr, se poate distinge influenţa teoriilor naziste în planificarea 
structurii regimului de ocupaţie român în Transnistria şi influenţa practică a 
experţilor nazişti în administraţie. Alexianu a raportat atunci lui Antonescu că a 
organizat guvernământul de ocupaţie român pe „principiul Fiihrerului" 
(Fi.ihrerprinzip), ceea ce însemna, după spusele sale: ,,Un singur om, o singură 
directivă, o singură răspundere", sau, cu alte cuvinte, ,,voinţa Conducătorului, 

comandantul suprem, care se transmite până la cele mai îndepărtate organe"8
. 

Transnistria a fost împărţită în treisprezece judeţe, după modelul 
administrativ din România. În fruntea judeţelor au fost numiţi treisprezece prefecţi, 
toţi ofiţeri de armată sau jandarmerie cu grad de colonel. La dispoziţia lor se aflau 
unităţi de jandarmi şi poliţie, pentru menţinerea ordinii şi siguranţei. În cadrul 

7 Procesul Marei Trădări Naţionale, Bucureşti, 1946, p. 142-143. 
8 Raportul guvernatorului Alexianu către Ion Antonescu, 12 septembrie 1941, privind liniile 
fundamentale care se află la baza regimului românesc în Transnistria. Arhiva Odessa, 2242-1-877, 
p. 18-196. 
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judeţelor s-a menţinut împărţirea sovietică în raioane; la început, numărul lor era de 
64, crescând apoi la 65. Subprefecţii, doi în fiecare judeţ, au fost aleşi mai ales 
dintre românii vorbitori de rusă, unul din România şi al doilea din Transnistria. 

Şefii de raioane - pretorii - erau români: ofiţeri, jurişti sau funcţionari de stat 
din Regat. 

În structura administraţiei româneşti din Transnistria s-a remarcat funcţia 
pretorului (a şefului de raion). Acesta avea puteri mult mai extinse decât cele ale 
prefectului; printre altele controlul asupra poliţiei şi jandarmeriei din raion. O 
circulară specială a Inspectoratului de jandarmi preciza conducerii Guvernământului 
românesc din Transnistria că pretorul deţine şi prerogative de ofiţer de poliţie în 
regiunile aflate sub jurisdicţie militară, iar în zonele din spatele frontului el 
constituie cea mai înaltă autoritate poliţienească în cazul în care nu există poliţie 
sau a încetat să funcţioneze9 . 

În multe raioane din apropierea Bugului pretorul era şi şeful poliţiei. Funcţiile 
şi sarcinile sale au fost similare în Basarabia şi Bucovina, iar titlul era acelaşi. În 
esenţă, se acordau pretorului prerogative care depăşeau pe cele ale celorlalţi 

reprezentanţi ai guvernământului în raion. El era „factorul executiv pe teren". 
Aceste prerogative au fost formulate de Ministerul de Interne printr-un document 
revăzut şi semnat personal de Mihai Antonescu. Printre altele, pretorul avea sarcina 
să raporteze despre starea de spirit a populaţiei şi despre opinia publică, să facă 
aprecieri despre situaţia securităţii interne şi să raporteze despre mişcări clandestine 
ş.a. În acest scop el se putea folosi de serviciile agenţilor Serviciului Special de 
Informaţii al jandarmeriei, de notarii şi de primarii satelor şi oraşelor „sau de orice 
alte mijloace". Pretorul supraveghea activitatea primarilor satelor şi târgurilor şi 

primea rapoarte curente despre orice persoană străină care apărea în sate şi în 
raion 10

. Ţinând seama de rolul decisiv pe care l-au avut pretorii în Basarabia în 
aplicarea ordinelor de „curăţire a terenului", se poate înţelege influenţa lor în 
Transnistria în aplicarea politicii referitoare la evreii locali şi la deportaţi 11 . 

În general, pretorii erau jurişti. Unii dintre ei fuseseră membri în partide şi 
organizaţii ale dreptei antisemite, şi au fost numiţi în posturi după ce au trecut 
examene speciale pentru funcţie 12 . Majoritatea pretorilor i-au maltratat pe evrei în 

9 Ordonanta nr. 27 emisă de guvernatorul Alexianu, referitoare la organizarea poli\iei în oraşe şi sate, 
24 noiembrie 1941. Arhiva Odessa 2357-1 c-1, p. 21-22; clarificări cu privire la „autoritatea pretorului 
ca ofiter de poli\ie", semnată de comandantul Politiei Odessa, colonelul Ion Popovici, nedatată. Idem, 
2351-1-1-, p. 35-36. 
10 Directive administrative către pretorii din Basarabia Bucovina şi Transnistria, 8 octombrie 1941. 
Arhiva Odessa 2242-4-1 O, p. 2-4. 
11 Preşedin\ia Consiliului de Miniştri către guvernatorul Alexianu, 8 octombrie 194 I, 2242-2-1 O, p. I. 
12 Vezi decizia de numire a lui Petre Nicoară în postul de pretor al raionului Şargorod, 19 noiembrie 
1942, Arhiva Odessa, 2361-1-8, p. 197. 
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ghetourile şi lagărele aflate pe teritoriile de sub jurisdicţia lor, iar unii au ucis 
evrei cu propriile lor mâini. Nici un pretor n-a fost demis sau pedepsit pentru 
cruzimea faţă de evrei; dimpotrivă, unii dintre ei au fost pedepsiţi pentru 
comportarea bună faţă de ei. In schimb, un număr de pretori au fost demişi, în 
multe cazuri, pentru corupţie. Acest lucru leza visteria statului, fiind vorba despre 
acapararea de bunuri evreieşti, jefuite în scop personal, fără a fi predate 
autorităţilor sau Băncii Naţionale. Astfel, de pildă, s-a anchetat cazul pretorului 
raionului Şargorod, deoarece a permis unui număr necunoscut de evrei să rămână 
pe loc şi nu i-a deportat mai departe în lagărele morţii de pe Bug. Cu acelaşi 
prilej, comandantul Biroului Siguranţei şi Informaţiilor de la jandarmeria din 
judeţul Balta a aflat că respectivul pretor, Constantin Alexandrescu, a angajat în 
biroul preturii, în posturi de conducere, pe fratele său, pe un văr şi o rudă a soţiei, 
iar soţia sa „făcea afaceri cu evreii din ghetou 13

. Informaţiile culese au scos la 
iveală că pretorul, în afară de „protecţia" acordată câtorva evrei pe care nu i-a 
deportat (în schimbul unor sume mari de bani) a mai comis şi faptele următoare: 
şi-a însuşit obiecte de valoare de la evrei; a strâns mari sume de bani pe care n-a 
putut să le justifice; a confiscat şi a ascuns o motocicletă militară rusească; a 
violat o evreică de cincisprezece ani; primeşte mită lunară de la evreii din ghetou 

14 
ş.a .. 

Odessa şi Tiraspol, cele două oraşe mari, s-au bucurat de un statut special, 
primarii lor fiind subordonaţi direct guvernatorului. Ceilalţi primari erau 
subordonaţi pretorilor. În fruntea fiecărui orăşel sau sat se afla un primar (staroste), 
dintre localnici, numit de pretor. 

Ordonanţa nr. 2 a guvernatorului Transnistriei din 28 august 1941 obliga toţi 
funcţionarii şi salariaţii de stat care serviseră sub regimul sovietic, inclusiv pe şefii 
de colhozuri şi sovhozuri, să se prezinte la lucru sub noul regim şi să facă 

inventarul tuturor proprietăţilor care au rămas. În caz contrar ei erau pasibili de a fi 
acuzaţi de participare la distrugerea şi furtul avutului public, şi pedepsiţi în mod 
corespunzător15 . 

Din România au fost aduşi circa 4.000 de funcţionari, agronomi, 
administratori, consilieri în toate domeniile, tehnicieni şi specialişti. Antonescu, 
personal, a hotărât: ,,toţi funcţionarii care au fost trimişi în Transnistria îşi vor 

13 Direcţia administraţiei şi personalului din guvernământ către prefectul judeţului Balta, despre 
ancheta în cazul pretorului Alexandrescu. Arhiva Odessa 2358-1 c-1 O, p. 219-230. 
14 Raport confidenţial al comandantului jandarmeriei din Baltă privind suspiciunile contra pretorului, 
16 aprilie 1942. Arhiva Odessa 2358-1 c-1 O, p. 141. Vezi şi decizia nr. 2897 a guvernatorului 
Transnistriei cu privire la demiterea pretorului raionului Berezovca, Constantin Cucu, din motive de 
beţie şi furt a 14 tone de grâu din colhozurile aflate sub responsabilitatea sa, pentru a-şi achita 
datoriile, 4 decembrie 1942. Arhiva Odessa, 23-16-8, p. 259. 
15 Ordonanţa nr. 2, 28 august 1941, Arhiva Odessa, 2359-1-6, p. 5. 
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păstra drepturile în instituţiile din care provin"16
. În 1943, numărul acestor 

funcţionari şi specialişti aduşi în Transnistria din România, inclusiv din Basarabia 
şi Bucovina, era de 8.445. Ei s-au bucurat de salarii mari şi de privilegii de care 
n-au beneficiat funcţionarii în ţară: două salarii în lei şi o alocaţie în mărci speciale 
de ocupaţie (RKSS) în Transnistria, care reprezenta echivalentul a încă două 
salarii. Primeau deci patru salarii. În calitate de vicepreşedinte al Consiliului de 
Miniştri, Mihai Antonescu a emis un decret-lege prin care se interzicea 
funcţionarilor de stat din Transnistria să-şi părăsească locul de muncă şi să revină 
în ţară fără permisiune 17

. Personalul trimis din România a jurat credinţă „Naţiunii, 
Regelui şi Statului român" precum şi „credinţă şi supunere Conducătorului 

Statului"; toţi au jurat că vor fi cinstiţi, nu vor divulga secrete şi „vor executa fără 
şovăire ordinele (Conducătorului) 18 . Ordonanţa nr. 8 reglementa împărţirea 
prerogativelor în administraţia Guvernământului enumerând posturile subordonate 
pretorilor şi prefecţilor şi care erau obligaţi să raporteze 19

. O directivă personală 
trimisă de Alexianu tuturor prefecturilor obliga toţi funcţionarii români să înveţe 
„în decurs de trei luni" limba rusă (deşi majoritatea locuitorilor de la sate vorbeau 
ucraineana): acest ordin nu putea fi îndeplinit20

. Guvernământul român a fost 
obligat să folosească translatori. Pentru a uşura populaţiei locale de „a se încadra în 
noua ordine", după cum s-a afirmat în hotărârea referitoare la translatori, s-a decis 
să se acorde permise de lucru translatorilor; iar prima condiţie pentru primirea unui 
astfel de permis era „ca ei să nu fie de origine evreiască"21 . Să adăugăm că, în 
ciuda numeroaselor avantaje şi a eforturilor depuse de Guvernământ de a atrage în 
Transnistria personal calificat, majoritatea funcţionarilor nu aveau aptitudinile 

16 Direc\ia Financiară a Guvernământului către prefectul judc\ului Ilfov, 1 O septembrie 1941. lbid., 
2242-2-7c, p. 14. 
17 Recomandarea Dircctiei Financiare din Guvernământ - către guvernator privind salarizarea 
functionarilor români, 14 noiembrie 1941. Arhiva Odcssa, 2242-2 c - 2, p. 234. 
18 Formular de depunere a jurământului, semnat de un funcţionar al prefecturii Ovidopol, Arhiva 
Odessa, 2357-1 c-17, p. 13. Vezi şi „instruc\iuni cu privire la condiţiile de angajare a candidaţilor 
veni\i din România sau localnici în funcţii publice" în administra\ia Transnistriei. Arhiva Odessa, 
2242-1-2, p. 94-96. Ordonan\a nr. 82 din 9 septembrie 1942 emisă de Guvernământ îi lega la locul de 
muncă pc toti localnicii folosi\i de administraţie - functionari, muncitori, medici etc. - şi stabilea că 
„pot fi n:\inuţi ... bărba\i între 15-60 de ani şi femei între 15-45. pentru necesităţile administra\ici 
române". cu cxccp\ia femeilor gravide şi a mamelor cu copii mici. Ncprczentarea la muncă se 
pedepseşte cu închiderea în lagăre de muncă, între două luni şi doi ani. Au fost stabilite şi pedepse 
grele, cu închisoarea. pentru cei cc părăseau locul de muncă sau sabotau activită\ilc administrative. 
(Arhiva Odessa 2242-1-1, p. 128-129.) 
19 Ordonanţa nr. 8, din 12 septembrie 1941, Arhiva Odessa, 2359-lc-l, p. 7-8; Legea nr. 3247, 
,,Monitorul Oficial", nr. 279, 24 noiembrie 1941. (Copie din Arhiva Odcssa 2361-Ic-lc, p. 51.) 
20 Ordinul guvernatorului din 6 octombrie I 941, Arhiva Odcssa, 2361-1 c- I, p. 6. 
21 Raportul elaborat de oficiul de studii şi decizia guvernatorului din 19 martie 1942 cu privire la 
condi\iilc de acordare a permisului pentru translatori. Arhiva Odcssa, 2242-4-16, p. 29-32. 
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necesare pentru slujbele lor, aşa cum reiese şi din examinarea cererilor primite de 
la mulţi candidaţi care şi-au oferit serviciile Guvernământului, precum şi din 
aprecierile asupra lor făcute de şefi22 . 

Guvernământul Transnistria - structura• 
Ion Antonescu, Comandant de Căpetenie al Armatei 

Cabinetul Civilo-Militar pentru Basarabia, Bucovina şi Transnistria 
în cadrul Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, Bucureşti 

Gheorghe Alexianu, guvernatorul Transnistriei 

Guvernământul Transnistria de la Odessa (22 Direcţii) 

Organe subordonate Birouri şi oficii 
Guvernământului: 

Inspectoratul general 
al jandanneriei 

Comandamentul 
Poliţiei din Odessa 

Institutul Român 
Transnistrian 

Serviciul presei 

Oficiul de studii 

Administraţia 

pescăriilor 

Biroul Inspectoratul 
penitenciarelor 

Raioane 

13 districte 
(prefecturi) 

64 raioane 

15 oraşe 

1.261 târguri şi sate 
mari 

Misiunea Ortodoxă 
Română 

Comisia de verificare 2.468 sate 

Banca Transnistriei 

Primăria 

Municipiului Odessa 

Primăria 

Municipiului Tiraspol 

a gestiunilor 
72 cătune 

Serviciile 
Guvernământului 

la Bucureşti 
Serviciul de legătură 
(cu ministerele) 

Serviciul 
comercializării 

produselor 

Oficiul de cumpărări 

22 Vezi numeroasele cereri trimise guvernământului Transnistriei în lunile toamnei şi iernii anului 
1941 de către candida\ii care solicitau posturi, cuprinzând date despre studii, calificări şi experienţă în 
muncă. Arhiva Odessa 2242-1-2- şi în alte dosare din acelaşi fond. 
• Ordinul nr. 8 cu privire la împăr\irca administrativă a Transnistriei, 12 septembrie 1941, Arhiva 
Odessa, 2359-1-1, p. 7-8; Guvernământul Transnistriei, Transnistria, Odcssa, 1943, p. 26, 35. 
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Industriaşii şi companiile solicitate să pună în funcţiune fabricile şi atelierele 
din Transnistria au eşuat. Guvernământul român a fost nevoit el însuşi să le refacă 
şi să le pună în funcţiune „în condiţiile care au existat în regimul sovietic"23

. 

Capitalismul a reuşit în Transnistria în domeniul comerţului ceea ce a eşuat sau n-a 
fost aplicat în domeniul industriei; iar în agricultură, Guvernământul român de 
ocupaţie a împiedicat (contrar aşteptărilor populaţiei) abolirea metodei comuniste 
de exploatare a pământului şi a ţăranului. 

Guvernul antonescian a văzut în Transnistria o imensă moşie care trebuia 
administrată cu eficienţă şi exploatată la maximum pentru a uşura povara care 
apasă asupra trezoreriei statului şi pentru a recompensa populaţia din ţară pentru 
greutăţile îndurate de pe urma războiului şi pentru jertfele cerute de războiul dus 
alături de Germania nazistă. Într-o circulară trimisă de Guvernământ prefecţilor se 
afirma că „Transnistria este o întinsă exploatare agricolă, de care se leagă apoi 
toate celelalte ramuri economice. Şantierul principal de lucru aici este şi va rămâne 
ogorul. Acest ogor trebuie să-l punem în valoare maximă, folosind toată puterea 
noastră de muncă şi de creaţie"24 . 

La începutul războiului împotriva Uniunii Sovietice, Antonescu a văzut în 
Transnistria un aranjament permanent pentru un timp nelimitat şi s-a exprimat 
deschis în acest sens în şedinţa de guvern din 16 decembrie 1941, adresându-se lui 
Alexianu: 

„Guvernaţi acolo ca şi cum România s-ar fi instalat pe acele teritorii (pentru 
o perioadă) de două milioane de ani. Ce se va întâmpla apoi, vom vedea ... 
Dumneata eşti suveran acolo. Dumneata să scoţi pe oameni la lucru, chiar cu biciul 
dacă nu înţeleg ... Dacă va fi nevoie şi altfel nu merge, să-i scoţi cu gloanţele, 
pentru asta nu e nevoie de autoritatea mea"25

. 

Studii pseudo-istorice, publicate în această perioadă, au prezentat 
Transnistria ca o veche zonă de colonizare românească, legată în Evul Mediu de 
Principatul Moldova. Importanţa minorităţii româneşti, care a numărat circa trei 
sute de mii de suflete, a fost mult exagerată atât din punct de vedere numeric, cât şi 
calitativ. Regimul antonescian, care intenţionase să anexeze teritoriul şi să-i 

asimileze pe ucraineni, a încurajat învăţarea limbii române şi a istoriei României, 
accentuând cu orice ocazie factorul creştin care lega cele două popoare. Într-o 
cuvântare în faţa pretorilor, ţinută la 29 noiembrie 1941, Alexianu a accentuat 
scopurile de lungă durată ale României în Transnistria: 

23 Despre eşecul capitalismului în Transnistria vezi Procesul Marei Trădări Naţionale, Bucureşti, 
1946, p. 146 (în continuare Procesul trădării). 
24 Circulară secretă a Directorului Direcţiei Agriculturii, către prefecţi, 23 martie 1943, Arhiva 
Odessa, 2357-1 c-52, p. 15. 
25 Procesul trădării, p. 148-149. 
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„S-a tot vorbit că prezenţa noastră aici este provizorie şi numai pentru 
exploatare. Este greşit dacă o privim sub acest punct de vedere. Prezenţa noastră o 
justifică sacrificiile şi sângele ce s-a vărsat pentru această provincie. O justifică un 
milion şi jumătate de români aflaţi în această provincie şi mulţi români aflaţi peste 
Bug. 

Suntem prin urmare aici ca o acţiune de refacere şi reclădire a acestei 
provincii. Suntem aici ca un element de creaţie, - civilizator - şi ridicare economică 
şi sufletească, căutând a zidi ţară nouă, pe urmele ruinelor lăsate de bolşevici"26 . 

Într-adevăr, putem pune sub semnul întrebării declaraţiile unor guvernatori pe 
teritorii ocupate; dar aceasta a fost făcută în faţa pretorilor şi nu în faţa unor 
reprezentanţi ai populaţiei ucrainene şi dacă o vom compara cu declaraţiile făcute în 
acelaşi timp de conducătorii germani şi de şefii Guvernământului german în Ucraina 
- Hitler, Himmler, Goering, Rosenberg, Koch ş.a. - ne va fi mai uşor să înţelegem că 
România a privit Transnistria în alt mod decât au considerat germanii Ucraina. 
Visurile de anexare, dacă au existat, s-au lovit de la început de împotrivirea viguroasă 
a lui Iuliu Maniu şi a unor largi cercuri ale opoziţiei, care nu au crezut în victoria 
Germaniei naziste şi, mai ales, s-au temut că în felul acesta Germania se va vedea 
eliberată de orice obligaţie de a reconsidera problema Transilvaniei de Nord. Mihai 
Antonescu a respins aluziile făcute la Budapesta că o expansiune românească peste 
Nistru ar constitui o despăgubire pentru revendicările româneşti în Apus (în 
Transilvania), şi că în felul acesta, se va pune capăt conflictului dintre România şi 
Ungaria. El i-a declarat ambasadorului Statelor Unite, care i-a prezentat această 
ipoteză, că drepturile în Răsărit nu pot constitui o despăgubire pentru o pierdere de 
drepturi în Apus27

. De aceea, Transnistria a rămas un fel de teritoriu ocupat, cu un 
viitor nedefinit, care nu trebuie văzut ca făcând parte din România. Nu era, totuşi, 
permis să tratezi populaţia sa ca sclavi ai statului român, dacă exista dorinţa de a-i 
apropia şi a le câştiga încrederea. Pe de altă parte, populaţia ucraineană şi rusă n-a 
luat în serios visurile anexioniste româneşti, şi nu a trăit acea spaimă faţă de 
cuceritorul român, aşa cum s-a întâmplat în partea ocupată de germani. 

Istoricul Alexander Dallin a surprins şi definit exact această situaţie: ,,Exista 
o senzaţie generală că ocupaţia românească, spre deosebire de cea germană, 
constituie un fenomen trecător ... că este o aberaţie a istoriei, şi trebuie acceptată aşa 
cum accepţi şi te obişnuieşti cu secetă, războaie şi epidemii"28

. 

26 Textul cuvântării guvernatorului Alexianu în faţa pretorilor, 29 noiembrie 1941, Arhiva Odessa -
2358-lc-9, p. 244-244 b. 
27 Notă a lui Mihai Antonescu cu privire la convorbirea sa cu ambasadorul Statelor Unite, 11 
septembrie 1941, I.C. Drăgan (ed.) Antonescu. Mareşalul României şi Războaiele de Reîntregire, voi. 
III, Venezia, 1989, no. 48, p. 199. 
28 A. Dallin, Odessa, 1941-1944, A Case St11dy of Soviet Territory under Foreign Rule, Santa Monica, 
CA 1957, p. 25 I. 
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Atât Ion, cât şi Mihai Antonescu nu au ascuns concepţia de bază care a stat 
în spatele scopurilor Guvernământului român din Transnistria: ,,luaţi cât mai mult 
din Transnistria dar fără acte", le-a spus Ion Antonescu miniştrilor săi la 17 martie 
1942; iar Mihai Antonescu s-a referit Ia această problemă în acelaşi fel la 18 august 
1942: ,,Războiul acesta ne costă până azi 220 de miliarde lei ... banii aceştia trebuie 
recuperaţi din teritoriile ocupate"29

. 

Administraţia română în Transnistria a funcţionat în lumina acestor directive 
în tot ceea ce priveşte populaţia ucraineană. ,,Cea dintâi grijă a dumneavoastră este 
să reînceapă fără întârziere munca Ia câmp", a stabilit Alexianu în prima sa 
circulară către prefecţi. Ca şi Guvernământul german al Ucrainei, nici guvernul 
antonescian nu s-a confruntat cu cea mai mare problemă a oricărui guvernământ de 
ocupaţie de pe teritoriul Uniunii Sovietice - desfiinţarea colhozurilor şi restituirea 
pământurilor către ţărani sau reîmpărţirea lor: ,,Nu faceţi nici o inovaţie în nici un 
domeniu; repuneţi mai întâi totul în funcţiune, în condiţiile vechi, şi după ce vom 
examina modul cum funcţionează sistemul existent, vom putea să ne pronunţăm 
(adică să hotărâm) asupra schimbărilor", stabilea Alexianu în directivele către 
prefecţi. 

Printre dispoziţiile importante pe care prefecţii aveau ordin să Ie 
îndeplinească imediat după instalarea în posturi se număra înfiinţarea unei poliţii 

locale, care să asigure ordinea şi liniştea în sate şi oraşe şi să-i scoată pe locuitori la 
muncă30 . Ordonanţa nr. 16 din 25 septembrie 1941 obliga toţi locuitorii 
Transnistriei să se înregistreze în zona de reşedinţă, în termen de 15 zile şi să 

comunice toate datele personale pentru a primi un act de identitate. Se interzicea 
părăsirea localităţii, fără aprobarea scrisă a pretorului31

. 

Ordonanţa nr. 8, menţionată anterior, stabilea că guvernatorul conduce 
problemele curente din Guvernământ cu ajutorul unui secretar general ( care îl 
suplinea în absenţa lui), a unui cabinet civil şi militar restrâns, a unui oficiu de 
studii şi de statistică. Secretarul general Emanuil Cercavschi emitea instrucţiuni 
ad-hoc şi transmitea ordinele guvernatorului către jandarmerie şi poliţie32 . 

29 Procesul trădării, p. 244. 
3° Circulara lui Alexianu către prefecti din 31 august 1941. Arhiva Odessa, 2359-1 c-1, p. 2-5. 
31 Ordonanţa nr. 16 a guvernatorului Alexianu, 25 septembrie 1941, Arhiva Odessa, 2361-1-29, p. 35. 
32 Cercavschi s-a născut Ia sfârşitul secolului trecut, Ia Suceava, pe atunci sub stăpânire austriacă. 
Absolvent al Universitătii din Cernăuti, a lucrat ca functionar în administratia Bucovinei. A participat 
la primul război mondial cu gradul de locotenent în armata austriacă, şi a fost făcut prizonier de către 
ruşi. După eliberare, în anul 1920, a început să lucreze în administraţia judeţului. Între anii 1922-1926 
a fost prefectul judeţului Storojineţ, şi apoi a ocupat diverse funcţii în administraţia Bucovinei, în 
serviciul statului. În anul 1938 a fost numit secretar general al judeţului lărgit Suceava, ,,asistentul 
direct al prof. Alexianu". A fost decorat în armata austriacă şi cea română; şi naziştii i-au acordat 
decoraţia „Vulturul german", care se acorda ofiţerilor. Din biografia lui Cercavschi din anul 1942. 
Arhiva Odessa, 3366-1 c-7, p. 76. 
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Oficiul de studii examina „instituţiile, situaţia şi normele locale" sovietice, 
după definiţia lui, şi propunea guvernatorului diverse soluţii, în special la tot ce se 
referea la ordonanţe, ordine, regulamente şi decizii. Cu această ocazie a îndeplinit 
şi un rol de „consiliu juridic" în probleme de proprietate, statut personal şi 

probleme matrimoniale ale localnicilor. Tot oficiul a pregătit o culegere de decizii 
oficiale ale Guvernământului în câteva volume; doar unul dintre ele a fost tipărit3 3 . 
Acelaşi serviciu a examinat şi chestiuni legate de evrei; unele din recomandările 
sale, care au fost aprobate de guvernator, au avut o influenţă cu totul negativă 
asupra situaţiei evreilor. 

În decursul întregii perioade de regim românesc în Transnistria au acţionat în 
întreaga provincie recenzori ai Institutului Central de Statistică din Bucureşti, care 
au efectuat, cu ajutorul a 300 de tineri români localnici, un recensământ general al 
locuitorilor Transnistriei, un inventar al proprietăţilor şi alte diferite investigaţii. 

Concomitent, au efectuat un recensământ al locuitorilor de origine română pe tot 
teritoriul Ucrainei, inclusiv pe cel ocupat de germani34

. 

În colaborare cu Institutul Geografic al Armatei Române, Oficiul a 
întocmit hărţi obişnuite şi etnice ale Transnistriei, la nivel de judeţe, raioane, sate 
mari şi cătune, pe baza datelor recensământului şi inventarului care s-au efectuat 
la sfârşitul anului 1941 şi la începutul lui 1942. Oficiul a constatat existenţa a 
2.546 de localităţi populate, de toate dimensiunile, dar n-a reuşit să identifice pe 
teren 181 de aşezări consemnate pe hărţi sovietice. Câteva dintre hărţile judeţului 
întocmite de Institutul de Statistică s-au păstrat, ele constituie un instrument 
excelent de identificare a ghetourilor, lagărelor şi locurilor unde au fost 
măcelăriţi sau au dispărut zeci de mii de evrei35

. Recenzorii s-au aflat în judeţele 
Golta, Berezovca ş.a. în perioada de apogeu a exterminării evreilor; însuşi 

directorul Institutului, dr. Sabin Manuilă, a vizitat Odessa şi Transnistria, 
probabil în ianuarie 1942. Datele cu privire la volumul exterminării furnizate de 
salariaţii Institutului de Statistică au rămas secrete, şi au fost descoperite doar în 
I . I . 36 u tunu timp . 

13 Raport al Oficiului de studii despre primul an de activitate. Arhiva Odessa, 2242-4- I 8c, p. 11-12. 
34 Circulara guvernatorului privind sosirea recenzorilor. 26 noiembrie 1941. Arhiva Odessa, 2361-1 c-
2, p. 181. 
is Adresa lnslitutului din Bucureşti către prefectul judeţului Ilerczovca solicilând ajutorul pentru 
identificarea unor localităţi din judeţ care n-au fost identificate pe teren, 3 august 1942. Arhiva 
Odessa. 2361-1-602, p. 106; vezi harta judeţului Râbniţa, Idem, 2264-1-69, p. 49, şi harta jude!ului 
Tulcin. Idem, 2264-1-8, p. 25. 
36 Scrisoare a lilialei din Transnistria a lnstitulului către guvernatorul Alexianu. 23 decembrie 1941, 
Arhiva Odessa. 2242-1-108 b, p. 172-174. La 5 ianuarie 1942 Guvernământul Transnistriei raporta 
comandantului statului major de legătură al armatei germane din Transnistria despre terminarea 
recensământului şi a inventarului averilor şi a solicitat ajutor pentru clarificarea unor dale în satele 
germanilor localnici din judetele Tiraspol şi Berezovca; vezi Arhiva Odessa, 2242-1-1083; vezi şi 
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Sediul „Corpului expediţionar" al Institutului de Statistică era la Tiraspol şi 

aici s-au stabilit şi delegaţii Institutului Româno-Transnistrean care se ocupau de 
culegerea şi înregistrarea de date în toate domeniile vieţii din provincie, despre 
moldovenii localnici, cultura şi obiceiurile lor. Concomitent, au adunat şi au 
expediat la Bucureşti cărţi şi manuscrise privind românii din această provincie, 
precum şi despre slavii din Transnistria şi din afara ei. 

Moneda oficială în Transnistria era marca germană specială, folosită pe toate 
teritoriile ocupate în Rusia (Reichskreditkassenscheine, sau pe scurt RKKS). Cursul 
ei a fost fixat la început la 1 O ruble o marcă37 . Schimbul nu a fost organizat cum 
trebuie, aşa că la 15 octombrie 1941, o zi după ce operaţiunea urma să se încheie, 
s-a prelungit folosirea rublei38

. Ministrul de Finanţe român, generalul Stoenescu, a 
explicat lui Alexianu motivele prelungirii valabilităţii rublei şi motivele 
consimţământului românesc pentru introducerea mărcii speciale şi nu a leului 
românesc39

. La 21 noiembrie 1941 guvernatorul a emis o nouă ordonanţă prin care 
stabilea că moneda unică legală în întreaga provincie este marca specială, acordând 
o prelungire de 15 zile, începând din 1 O decembrie 1941, pentru preschimbarea 
rublelor pe baza cursului de 20 de ruble o marcă40 . La începutul operaţiunii 
preschimbarea s-a desfăşurat în mod oficial, şi fiecare familie a avut dreptul să 
preschimbe o mie de ruble pentru 100 RKKS. Gennanii n-au pus la dispoziţia 
Guvernământului bani mărunţi, ceea ce a determinat numeroase fraude. La 
începutul ocupaţiei, cursul rublei a scăzut pe piaţa liberă, dar după înfrângerea de la 
Stalingrad cursul a crescut, paralel cu înaintarea forţelor sovietice, şi la începutul 
anului 1944, ţăranii refuzau să primească mărci în schimbul produselor lor. 

Introducerea mărcii a provocat agitaţie în rândurile populaţiei locale şi din 
grija pentru viitor. Agenţii jandarmeriei şi ai poliţiei au raportat că mulţi erau 
îngrijoraţi de viitorul provinciei, considerând introducerea RKKS un semn de 
provizorat al guvernământului românesc, altminteri România ar fi introdus în 
circulaţie leul. Mulţi au preferat leul, o monedă relativ stabilă şi puternică, ,,întrucât 
cu monedele germane şi cu ruble ruseşti nu puteai să cumperi nimic',4 1

. 

În noiembrie 1941 s-a anunţat de la Tiraspol că „nimeni nu mai acceptă ruble 
ruseşti',42 . La 22 noiembrie s-a raportat despre o creştere a agitaţiei: unul dintre 

lista de localităţi din Transnistria după împărţirea românească ajudetelor. Arhiva Odessa, 2361-1-47, 
p. 1-30; lista împărţirii administrative ajudeţului Berezovca, 2361-1-49, p. 1-4. 
37 Ordonanta nr. 3 a guvernatorului Alexianu din 29 august 1941. Arhiva Odessa, 2242-1-1, p. 3. 
38 Ordonanţa nr. I O a lui Alexianu, 16 septembrie 1941, Arhiva Odessa, 2242-1-1, p. 12. 
39 Copia scrisorii generalului Stoenescu către Alexianu, fără dată (septembrie 1941 ). Idem, p. 14. 
40 Ordonanta nr. 24 a lui Alexianu din 21 noiembrie 1941, lbid, p. 31. 
41 Raportul secret al comandantului jandarmeriei din Transnistria, colonelul Emil Broşteanu, către 
guvernator, 6 octombrie 1941, Arhiva Odessa, 2242-1-4, p. 46 
42 Raport periodic al comandantului poliţiei Tiraspol, 11 noiembrie 1941. Idem, p. 20. 
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motivele de îngrijorare a populaţiei din Transnistria, în preajma iernii, o constituie 
faptul că în schimbul banilor, în majoritate ruble, nu putea cumpăra alimente pentru 
a le depozita pentru iarnă. Ţăranii refuză să primească ruble „Oamenii spun că vor 
muri de foame cu rublele în mâini"'13

. În mod asemănător s-au comportat şi 
salariaţii localnici ai Guvernământului: ei au cerut să-şi primească salariile în mărci 
şi nu în ruble44

. Leul a rămas o monedă acceptată, deşi ilegală, dar preferată de 
funcţionarii guvernamentali, de cei care primeau mită şi de cei care o dădeau. 
Guvernământul a fost nevoit să interzică în câteva rânduri dar fără succes folosirea 
leului şi să ameninţe cu amenzi, confiscări şi închiderea în lagăre atât pe cei care 
plăteau, cât şi pe cei care primeau lei româneşti45 . 

Armata română 

Două armate române au acţionat în preajma invaziei pe teritoriul Transnistriei: 
Armata a treia şi Armata a patra. Când mare parte a trupelor au părăsit teritoriul sau 
au fost demobilizate, când Antonescu a crezut că rolul României în război a luat 
sfârşit, a rămas în Transnistria un Comandament de Etape al Armatei a treia. 
Atribuţiile sale au fost transferate la 29 septembrie Comandamentului de Etape al 
Armatei a patra, ale cărei unităţi controlau întreg teritoriul Transnistriei46

. Unităţile 
Armatei a treia au revenit pentru scurt timp în ţară. 

Marele Stat Major a emis la începutul ocupaţiei „directive cu privire la 
comportarea faţă de populaţia civilă în teritoriul ocupat la est de Nistru", insistând 
asupra protecţiei românilor locali, care în majoritatea lor sunt concentraţi în 
perimetrul dintre oraşele lampol, Balta, Ananiev şi Tiraspol, precum şi a 
germanilor locali. În toate localităţile unde trăiau români şi germani, armata 
română a avertizat populaţia ucraineană, sub ameninţarea pedepsei cu moartea, să 
nu se atingă de membrii celor două minorităţi sau de bunurile lor. Comandanţii 
armatei au primit ordine să acorde tot sprijinul lor organelor administrative pentru 
împlinirea misiunii lor, mai ales când sunt solicitaţi să reprime dezordini provocate 
de populaţie47 . Directivele au fost comunicate Inspectoratului jandarmeriei din 
Transnistria, unităţilor de grăniceri, Ministerului de Interne şi guvernatorului 
Alexianu. 

43 Raport periodic al comandantului politiei Tiraspol, 22 noiembrie 1941. Idem, p. 111. 
44 Prefectul judetului Ananiev către Guvernământ. 14 noiembrie 1941, Arhiva Odessa, 2242-1-2, p. 
118. 
45 Ordonanta nr. 69 a guvernatorului Alexianu din 30 iulie 1942. Arhiva Odessa. 2359-1-6, p. 65. 
Ordonanta nr. 85 a guvernatorului din 18 septembrie 1942. Arhiva Odessa, 2242-1-1, p. 131. 
46 Directivele nr. 4860 ale M.St.M. al armatei române cu privire la organizarea şi functionarea 
Comandamentelor Etapelor în Transnistria, cuprinzând lista unitălilor şi desfăşurarea lor pe teritoriul 
Transnistriei, 15 octombrie 1941. Arhiva Odessa, 2357-1 c-9 p. 6-32. 
47 Idem, p. 134. 
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Directivele stabileau anume: ,,comandanţii Comandamentului Etapelor sunt 
ajutoare militare ale Guvernământului Transnistriei" şi aveau să li se acorde „toată 
libertatea şi iniţiativa" în cadrul directivelor M.St.M. Comandamentul Etapelor era 
solicitat „să sprijine Guvernământul în aplicarea ordinelor şi depoziţiilor sale"48

. 

Guvernământul s-a îngrijit să prezinte statului major al Armatei a patra ordinele şi 
dispoziţiile pe care le-a emis pentru a fi aduse la cunoştinţă comandamentelor pe 
cale obişnuită49 . Armata a patra s-a adresat din proprie iniţiativă lui Alexianu şi i-a 
adus la cunoştinţă că a primit ordin „să asigure asistenţă şi să supravegheze 
aplicarea tuturor directivelor, atât cele emise de Comandamentul Armatei, cât şi pe 
cele ale Guvernământului Transnistriei"; Comandamentul Armatei cerea 300 de 
copii din fiecare ordonanţă a Guvernământului50 . 

În decembrie 1941 şi la începutul anului 1942 sute de mii de soldaţi români 
au fost trimişi pe front, şi în Transnistria comandamentele celor două Armate au 
redevenit operative, Corpul doi de Armată a fost însărcinat cu apărarea teritoriului 
Transnistriei 51

. La începutul lui 1943 misiunea a fost transferată Corpului III, iar 
comandantul său, generalul Vasile Atanasiu, a fost numit comandant militar al 
Transnistriei, primind puteri depline „pentru a supraveghea şi a păstra ordinea pe 
întregul Guvernământ al Transnistriei". La dispoziţia sa se aflau şi unităţile de 
jandarmi din Guvernământ52 . 

Generalul Atanasiu era subordonat direct M.St.M. din Bucureşti. 

Guvernământul militar din Transnistria şi jandarmeria au căpătat autoritatea să 

judece cazurile de nerespectare a directivelor, ordinelor şi ordonanţelor 

Guvernământului, prefecţilor şi primarilor. Curţile marţiale judecau delictele 
pasibile de cel puţin doi ani de închisoare şi amendă de minimum 20.000 de lei53

. 

Aproape în toate judeţele au fost înfiinţate locuri de detenţie, şi în câteva locuri în 
Transnistria au fost înfiinţate închisori. Au fost, de asemenea, înfiinţate lagăre de 
muncă pentru cei care încălcau ordinele. Sute sau mii de evrei au fost închişi în 
lagăre de pedeapsă, pentru nerespectarea ordinelor emise de guvernământ sau de 
comandanţii jandarmeriei, mai ales începând cu luna decembrie 1942 (după 

întreruperea politicii de exterminare). 

48 Idem, p. 16-17. 
49 Guvernământul Transnistriei căire Armata a patra, 13 octombrie 1941, Arhiva Odessa, 2242- 1-277, 
p. 83. 
~
0 Armata a patra căire Alexianu, 9 octombrie 1941. Idem. p. 84. 

51 Direcţia administrativă din Guvernământ către prefectul jude\ului Balta, 3 martie 1942. Arhiva 
Odessa, 2358-lc-10, p. 72. 
52 Copia Ordinului Ministerului Apărării Na\ionale, nr. 1505, februarie 1942, Arhiva Odessa, 2352-
1 c-l, p. 37. 
53 Ordonanţa nr. 37 semnată de Antonescu, 20 decembrie 1941, Arhiva Odessa, 2361-1-29, p. 65. 
Această ordonanţă a fost publicată în „Monitorul Oficial", nr. 303, din 22 decembrie 1941. 
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În directivele cu privire la comportarea faţă de populaţia civilă se arăta că 
atitudinea locuitorilor faţă de armatele de ocupaţie era absolut prietenoasă, întrucât 
au suferit mult sub regimul comunist; în majoritatea cazurilor faptul era adevărat. 
Şi, cu toate acestea, deşi jaful şi confiscările fără plată au fost interzise, au început 
să parvină rapoarte cu privire la fu11uri, abuzuri, jafuri şi violuri săvârşite de soldaţi 
români asupra populaţiei din oraşe şi sate; iar agenţii jandarmeriei raportau că în 
cazul în care nu se vor lua urgent măsuri severe de pedepsire, ,,populaţia locală îşi 
va pierde încrederea în autorităţile româneşti"54 . Mulţi soldaţi au provocat pagube 
şi colhozurilor şi sovhozurilor, considerate de ei ca bunuri ale nimănui, provocând 
distrugeri însemnate uneltelor agricole, confiscând şi tăind vite, furând seminţe, 

piese de schimb pentru autovehicule şi tractoare etc. Au fost necesare mari eforturi 
pentru a pune capăt unor altfel de fapte: ele s-au redus numai atunci când unităţile 
militare au părăsit Transnistria. Concomitent cu acest tip de jaf, s-a desfăşurat şi 
unul organizat: Antonescu personal a aprobat ca „toate obiectele, colecţiile, 

echipamentele şi, în general, toate materialele care nu sunt definite ca pradă de 
război vor fi adunate de autorităţile militare" în coordonare cu Guvernământul; iar 
Guvernământul urma să stabilească care dintre aceste lucruri vor fi trimise în 
România55

. 

Armata română a depăşit jandarmeria şi poliţia în iniţiative de pedepsire, 
întemniţare şi prigonire a evreilor în Transnistria. Comandanţii diviziilor staţionate 
pe teritoriul Transnistriei şi ofiţeri din toate unităţile au iniţiat acţiuni antievreieşti, 

au urmărit îndeplinirea lor de către autorităţile civile şi au raportat despre 
neexecutarea lor, cerând pedepsirea celor care nu acţionau cu toată puterea 
împotriva evreilor. Ei au avertizat contra slăbirii controlului şi de fiecare dată când 
li se părea că există o relaxare în aplicarea politicii de teroare şi prigonire şi că 

evreii nu sunt închişi tot timpul în ghetouri şi că ar circula în afara lor, au raportat 
Guvernământului şi M.St.M., cerând luarea de măsuri împotriva evreilor şi a celor 
ce nu-i supravegheau. 

În lunile august-octombrie 1941, unităţi ale armatei române au colaborat cu 
armata germană şi cu unităţi ale Einsatzgruppe la uciderea de evrei ucraineni şi la 
înarmarea de ucraineni locali, care au devenit nucleul miliţiei ucrainene. Diviziile 
româneşti aduse în Transnistria ca armată de ocupaţie incluzând şi unităţi formate 
din români din Basarabia, mobilizate ulterior (după eliberarea Basarabiei), au ajutat 
Guvernământului la executarea ordinelor de arestare a evreilor, escortare a 

54 Raport confidential din 25 octombrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-1-4, p. 68. Vezi şi scrisoarea 
guvernatorului către comandantul garnizoanei Tiraspol cu privire la soldati care pradă locuitorii în 
casele lor. 28 octombrie 1941. Idem, p. 112; un raport confidential în aceeaşi chestiune, din 16 
octombrie 1941. Idem, p. 113. 
55 Guvernatorul Alexianu către Comandamentul Etapelor Armatei a patra, septembrie 1941. Arhiva 
Odcssa, 2242-4-7 c, p. I. 

25 
https://biblioteca-digitala.ro



convoaielor spre Bug şi aplicarea politicii de închidere în ghetouri, în special a 
evreilor locali. Peste tot, soldaţii se aflau la dispoziţia prefecţilor, în coordonare cu 
comandanţii unităţilor fiind folosiţi pentru menţinerea siguranţei şi pentru 
executarea ordinelor cu privire la evrei. 

Prefecţii şi Guvernământul, în general, n-au trebuit să convingă comandanţii 
militari privind justeţea politicii anti-evreieşti. Nicăieri nu s-a produs un conflict de 
conştiinţă în cadrul ofiţerimii. Dimpotrivă, comandanţii militari au fost cei care au 
intervenit ca politica împotriva evreilor să fie aplicată în întregime. O dovadă în 
sprijinul acestei afirmaţii o găsim în corespondenţa cu privire la problema evreilor 
între autorităţile militare şi cele civile din judeţul Balta, care s-a păstrat în 
majoritate. 

Comandantul diviziei a patra, generalul Gheorghe Cialik, a cerut prefectului 
judeţului Balta, colonelul Nica, să acţioneze astfel ca „nici un evreu să nu se 
sustragă de la internarea în lagărele de concentrare fixate" Generalul îi acuza pe 
evrei din ghetoul local că „lansează diferite zvonuri, printre care, că în anul 1942 
războiul va fi câştigat de bolşevici" şi acest zvon îi ajută să-i convingă pe 
ucrainenii din judeţ să-i ascundă în satele lor56

. 

Acelaşi general i-a cerut prefectului să întărească ordinea şi siguranţa în 
colaborarea cu autorităţile militare şi civile, prin înfiinţarea unei miliţii înarmate a 
românilor locuitori din Balta57

, în afară de miliţia ucraineană care deja acţiona în 
judeţ. 

Comandamentul Armatei a treia a adus la cunoştinţă lui Alexianu, prin 
intermediul unor ofiţeri staţionaţi în judeţul Balta, că pretorul plasei Berşad, 

Constantin Alexandrescu, are o amantă pe care o chema Juliana Goldstein, pe care 
a numit-o profesoară de limba română şi dactilografă, şi că această evreică a reuşit 
să-l subjuge pe pretor: ,,faptele acestui pretor ne dovedesc că el nu ia parte la 
minunata acţiune iniţiată de Guvernământ împotriva elementului evreiesc şi că-i 

lipsit de sentimentul naţional". Comandamentul Armatei a adus, de asemenea, la 
cunoştinţa Guvernământului că populaţia ucraineană din judeţ era foarte 
dezamăgită de faptul că pământurile n-au fost împărţite, de folosirea de către 

autorităţi a bătăii ca pedeapsă pentru neexecutarea dispoziţiilor, precum şi de 
„existenţa unui mare număr de jidani în oraşul Balta" care, în decursul 1ern11, au 
răspândit tot felul de zvonuri tendenţioase58 . 

56 Adresa generalului Cialik către prefectul judeţului Balta, I O decembrie 1941, Arhiva Odessa, 2358-
1 c-10, p. 18. 
57 Generalul Cialik către prefectul judeţului Balta, 17 noiembrie 1941. Idem, p. I. 
58 Trei adrese ale Comandamentului Armatei a treia către Alexianu cu privire la situaţia din judetul 
Balta, 16 mai 1942, Idem, 2358-1 c-10, p. 231-234; vezi şi scrisoarea prefectuluijudetului, colonelul 
Vasile Nica, către Inspectoratul jandarmeriei din jude\ pentru rezolvarea cererii comandantului 
Armatei a treia trimisă Guvernământului Transnistriei. Idem. 2358-1 c-19, p. 21. 
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Comandamentul Armatei a treia a fost în permanenţă preocupat de problema 
evreilor şi, în iunie 1942, a trimis Guvernământului Transnistriei un raport informativ 
secret: 

„S-a constatat că în ultima vreme, în oraşul Balta şi chiar în ghetouri, au 
reuşit să se stabilească numeroşi evrei veniţi din Odessa şi fugiţi din lagărele de pe 
Bug. 

Jidanii din ghetoul Balta trăiesc în ultimul timp destul de bine. Pentru 
procurare de alimente, oferă preţuri ridicate, fapt ce a făcut ca populaţia ce vine 
la oraş cu alimente să le ofere în primul rând jidanilor. Afară de această situaţie, 
parte din locuitorii oraşului, de asemenea, comercializează produsele cumpărate 
pe piaţă, vânzându-le jidanilor din ghetou pe preţuri ridicate. Jidanii primesc bani 
din ţară şi din străinătate. 

Recent, mai cu seamă după plecarea din Balta a unităţii militare care era 
[staţionată - n.a.] acolo, jidanii circulă liberi pe străzi, în pieţe etc., răspândind 
zvonuri defetiste cu privire la aparentele succese ale contraofensivei sovietice"59

. 

În ceea ce priveşte atitudinea armatei române faţă de evreii în Transnistria se 
poate stabili, pe baza unei vaste documentaţii care se află în arhivele din fosta 
Uniune Sovietică, precum şi pe baza documentaţiei din arhivele din România, că 
nici înfrângerea de la Stalingrad şi nici înfrângerea armatei germane în vara lui 
I 943 la Kursk-Orel nu au determinat o moderare sau ignorare a dispoziţiilor, 
ordinelor sau ordonanţelor emise împotriva evreilor. Dimpotrivă, armata a iniţiat 
chiar ordine noi împotriva lor. Armata a treia a ordonat la 12 iunie 1942 tuturor 
diviziilor din Transnistria să împiedice evreii să părăsească ghetourile şi lagărele de 
detenţie; în acest scop „să se pună în vedere şefilor evrei de colonie [ghetou] sub 
luare de semnătură că vor fi împuşcaţi dacă evreii [ ... ] nu respectă dispoziţiile 
ordonate ... să fie executaţi de fiecare colonie câte un evreu care a fost prins de mai 
multe ori părăsind domiciliul forţat"60 . 

Corpul III Armată a ordonat la 12 septembrie 1943 Inspectoratului 
jandarmeriei să emită acte de identitate tuturor evreilor care nu le deţineau, ,,pentru 
a-i putea identifica dacă vor încerca să fugă dintr-un ghetou în altul sau vor circula 
în regiune din diverse motive"61

. 

Corpul III Armată a avertizat încă în februarie I 943 contra „pericolului care 
provine din uşurarea regimului în ghetou şi din partea „evreilor utilizaţi la diferite 

59 Raport informativ al Armatei a treia şi scrisoarea anexă a guvernatorului către prefectul judelului 
Balta cerând cercetarea veridicităţii datelor prezentate de armată, 13 iunie 1942. Arhiva Odessa, 
2358-1- I 9, p. 19-20. 
6° Comandamentul Diviziei nr. I către prefectul judelului Moghilev, 12 iunie 1942, Cartea Neagră, 
111, nr. 188, p. 358-359. 
61 Adresa Inspectoratului jandarmeriei din Odessa către Guvernământ, 10 octombrie 1943. Arhiva 
Odessa, 2214-1-1561, p. 248. 
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munci"62
. Avertismentul era îndreptat de fapt împotriva scoaterii evreilor din 

ghetouri pentru a efectua diferite munci pentru Guvernământ, în conformitate cu 
ordonanţa guvernatorului din decembrie 1942, în cadrul muncii obligatorii impusă 
tuturor evreilor. 

Scoaterea evreilor din ghetouri pentru efectuarea unor munci diverse şi 

readucerea în ghetouri după terminarea lor au provocat agitaţie şi confuzie în 
rândurile comandanţilor militari. Ei s-au grăbit să raporteze despre schimbare, să 
avertizeze contra pericolului care decurge din prezenţa evreilor în afara ghetoului şi 
să solicite directive. Corespondenţa cu privire la această chestiune, care era 
secundară din punctul de vedere al misiunii armatei române în Transnistria, poate fi 
înţeleasă numai în lumina concepţiei de bază a Comandamentului Militar Român: 
că evreii constituie un pericol imediat pentru spatele frontului armatei române, şi 

de aceea trebuia asigurată stricta şi permanenta lor supraveghere în ghetouri şi în 
lagăre. Departamentul II al M.St.M. al armatei române a emis la 11 aprilie 1943 un 
ordin cu privire la modul de tratare a evreilor „periculoşi"63 . Aşa, de exemplu, 
comandantul Comandamentului Etapele nr. IV, locotenent-colonelul Dumitru 
Comănescu, a întrebat pe comandantul legiunii de jandarmi din judeţul Berezovca 
care este statutul evreilor care lucrau în grădini de zarzavat sau în croitorii şi dacă 

mai există evrei care se află în afara ghetoului, subliniind că acest fenomen nu 
corespunde cu ordinele primite de el64

. 

Comandantul nu s-a împăcat cu scoaterea unor evrei din ghetouri. La 27 
august 1943 el a trimis o circulară către toate unităţile din Guvernământ prin care 
stabilea că trebuie continuată supravegherea îndeaproape a evreilor scoşi din 
ghetouri, puşi la dispoziţia diferitelor autorităţi ale Guvernământului, iar cei care se 
vor dovedi periculoşi trebuie închişi în lagăre. ,,Evreii găsiţi cu domiciliul în afara 
ghetourilor, vor fi înaintaţi Curţii Marţiale"65 . Acest ordin a fost dat în ciuda 
faptului că scoaterea temporară a meseriaşilor evrei din ghetouri s-a făcut de către 
organisme şi instituţii ale Guvernământului Transnistriei. 

Obsesia corpului ofiţeresc român şi-a găsit expresia în faptul că dezvăluirea 
folosirii unor evrei în afara ghetourilor a fost făcută de organismele de 
contraspionaj ale Corpului III Armată. Generalul Atanasiu s-a adresat lui Alexianu 
încă la data de 12 februarie I 943, când fenomenul era la început, cerând explicaţii 

62 Guvernământul Transnistriei către Corpul III Armată, cu privire la evreii din ghetoul Tiraspol, I O 
martie 1943. Idem, 2242-1-1946, p. 77. 
63 Ordinul n-a fost păstrat, dar este menţionat în adresele unor comandanţi militari din Transnistria 
căire Guvernământ. V czi notele de mai jos. 
6-1 Adresa locotenent-colonelului Comănescu către comandantul jandarmeriei din jude\ul Berezovca, 
cu anexa ordinului Corpului III Armată, I august 1943, Arhiva Odessa, 2361-1-591, p. 143. 
65 Ordinul nr. 228 I 7 al Corpului III Armată, 27 august 1943. Idem. Idem, p. 143. 
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după ce i-a descris situaţia gravă de la Tiraspol unde, din 127 de evrei numai I 05 
meseriaşi muncesc şi dorm regulat în ghetou: 

„Toţi aceşti evrei şi în special cei cărora li s-a îngăduit să locuiască în afară 
de ghetou, rămân primejdioşi ordinei şi siguranţei Statului, fiind defetişti şi fiind 
capabili să pună în circulaţie zvonuri alarmante. 

Prin faptul că circulă nestingheriţi prin oraş şi judeţ, o parte din ei au 
posibilitatea să lucreze în voie la (sub) minarea ordinii româneşti în Transnistria. 
Întrucât această situaţie primejdioasă trebuie înlăturată şi pentru a putea proceda în 
cunoştinţă de cauză, am onoare a vă ruga să binevoiţi a ne comunica, dacă 
exceptările de la regimul ghetourilor s-a făcut cu ştiinţa D-voastră, a Preşedinţiei 
Consiliului de Miniştri sau a Marelui Stat Major. Totodată vă rugăm să binevoiţi a 
ne comunica, în cazul când împrăştierea şi folosirea evreilor s-a făcut din iniţiativa 
Guvernământului, dacă aceşti evrei sunt atât de indispensabili pentru serviciile sau 
muncile la care au fost puşi, încât este necesară o călcare a dispoziţiilor generale 
categorice în ceea ce priveşte internarea în lagăr a tuturor evreilor, la Est de Nistru66

. 

În septembrie 1943, Corpul III Armată s-a adresat din nou Guvernatorului, 
informându-l că agenţii de contraspionaj au raportat că există evrei care lucrează în 
afara ghetourilor şi chiar „ocupă posturi de frunte" în judeţele Balta, Ananiev şi 
Berezovca: ,,Populaţia se arată indignată căci aceşti evrei de pe urma cărora au 
suferit atât de mult astăzi îi văd în locuri de frunte" Comandantul cerea „a se lua 
măsuri de internarea tuturor evreilor în lagăr", supravegherea strictă a evreilor care 
muncesc în afara ghetourilor, şi readucerea lor imediată în ghetouri după 

terminarea lucrului67
. 

Adresele comandanţilor Corpului n-au rămas fără urmări: în aprilie 1943 
M.St.M. a ordonat închiderea în lagăre a tuturor evreilor periculoşi, care vor fi 
găsiţi în afara ghetourilor şi deferirea lor la curţile marţiale. La 17 decembrie 1943 
M.St.M. a emis un ordin cu privire la măsurile de ordine şi supraveghere pentru a 
preveni acţiuni subversive ale evreilor68

. Guvernatorul a satisfăcut cererile 
Corpului Ill şi a ordonat prefecţilor „să nu folosească evrei în aparatul 
administrativ şi în funcţii de răspundere, şi să-i închidă în lagăre unde pot fi păziţi 
mai uşor şi supravegheaţi". Şi Antonescu a intervenit şi a emis un ordin explicit în 
această chesti une69

. 

66 Adresa comandantului Corpului III Armată. generalul Atanasiu, către Guvernator, 12 februarie 
I 943. Idem 2242-1-1496, p. 78. Guvernatorul i-a răspuns că a primit scrisoarea şi că la momentul 
potrivit se va lua hotărâri cu privire la problema care i s-a adus la cunoştinţă (Idem, p. 77). 
67 Corpul III Armată către guvernatorul Transnistriei, 6 septembrie 1943. Idem, 2361-1-591, p. 4. 
68 Ordinul nr. 904466 şi scrisoarea anexă a guvernatorului către Inspectoratul Jandarmeriei 
Transnistria, 17 octombrie 1942, p. 251-253. 
69 Direcţia muncii în Guvernământ către prefectura judeţului Berezovca, I octombrie 1943. Arhiva 
Odessa, 2361-1-591, p. 3. 
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Guvernul antonescian a instituit o politică de izolare a deportaţilor de restul 
evreilor din România, precum şi de izolare a zonelor unde s-au desfăşurat acţiuni 
de exterminare, deportare şi detenţie. Comandamentul Militar Teritorial nr. IV al 
României (România suverană a fost împărţită administrativ în zone militare) a 
interzis imediat după înfiinţarea Guvernământului Transnistriei orice 
corespondenţă cu deportaţii. În octombrie 1942 M.St.M. a propus lui Antonescu 
„să interzică evreilor din ţară de a mai face comunicări sau întrebări celor din 
Transnistria prin poştă, telegraf, telefon". Şi Antonescu a aprobat această 

inţerdicţie70 . (Crucii Roşii Române i s-a permis să transmită mesaje scurte, şi parte 
din ele au ajuns la destinaţie), M.St.M. a emis o dispoziţie specială unităţilor sale 
din Transnistria prin care anunţa despre hotărârea de a interzice corespondenţa. 
Comandantul Diviziei a doua, care era staţionată în judeţul Berezovca, a cerut 
cenzurii militare şi prefectului judeţului să fie vigilenţi, deoarece evreii au găsit o 
modalitate de a evita ordinul şi „au început a se folosi de nume româneşti în 
corespondenţă" pentru a induce în eroare autorităţile71 . 

Măsurile luate de comandanţii armatei şi jandarmeriei din Transnistria au 
provocat, temporar, o întrerupere totală a predării de comunicări din partea 
deportaţilor. Centrala Evreilor s-a plâns în decembrie 1942 că măsura introdusă a 
provocat întreruperea comunicărilor (supuse cenzurii) timp de peste două luni, fapt 
care face imposibilă acordarea de ajutor deportaţilor. Aceste comunicări, a subliniat 
preşedintele Centralei, au constituit „un auxiliar preţios pentru orientarea noastră în 
opera de ajutorare a evreilor deportaţi"72 . 

M.St.M. nu a încetat să se ocupe de această chestiune şi unităţile sale au 
continuat să avertizeze că „ovreii obişnuiesc să transmită prin corespondenţă ştiri 
nepermise" şi „scapă uşor de la cenzură, pentru că sunt scrise într-un limbaj 
convenţional". În iunie 1943, M.St.M., Guvernământul Transnistriei şi serviciul 
poştal român au emis noi directive cu privire la corespondenţă, trimiterea de colete 
poştale şi ajutoare. Aceste directive au stabilit printre altele că trebuie distrusă orice 
scrisoare (a unui evreu) care a fost expediată personal şi nu sub forma unei 
comunicări care a fost trimisă prin intermediul Inspectoratului de jandarmi, al 
cenzurii obişnuite, al cenzurii militare etc.73

. 

7° Comunicarea lui Radu Lecca, împuternicitul guvernamental pentru rezolvarea problemei evreieşti 
în România, către Centrala Evreilor, privind corespondenţa cu deportaţii din Transnistria, 16 
octombrie 1942. Din: Ancel, Documents, VII, nr. 100, p. 136. Centrala Evreilor s-a grăbit să impună o 
taxă de 25 de lei pentru fiecare mesaj care, în majoritatea cazurilor, cuprindea 2-3 rânduri. Idem, nr. 
105, p. 140. 
71 Adresa Diviziei a 2-a căire prefectul judeţului Oerezovca, 27 noiembrie 1942. Arhiva Odessa, 236-
1-42 C, p. 206. 
72 Centrala Evreilor către guvernatorul Alexianu, 9 decembrie 1942. Idem, 2242-1-1491, p. 288. 
73 Circulara nr. 8614 a Direqiei poştei din Guvernământ, 16 iunie 1943. Idem, 2242-1-1491, p. 288. 
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Cea mai importantă iniţiativă a M.St.M. a fost luată în vara anului 1942. S-a 
propus atunci deportarea din Regat a tinerilor evrei care nu s-au prezentat la munca 
obligatorie, au dezertat din detaşamentele de muncă obligatorie sau au încălcat 
dispoziţiile, împreună cu membrii familiilor lor. M.St.M. a calculat şi a stabilit că 
numărul tinerilor recalcitranţi se cifrează la 12.588. M.St.M. a ţinut o consfătuire 
specială, la care a dezbătut şi problema confiscării bunurilor lor, precum şi lucrurile 
pe care evreii le vor putea lua cu ei. Destinaţia stabilită de M.St.M. pentru aceşti 
evrei erau lagărele morţii de pe Bug74

. Această iniţiativă nu a fost pusă în aplicare 
din cauza anulării planului de deportare a evreilor din România. 

Acestea au fost câteva din iniţiativele luate de comandamente ale armatei 
române în Transnistria şi M.St.M., după terminarea marilor acţiuni de lichidare din 
iarna 1941 /42. Ele rezidă în primul rând din tradiţia antisemită a armatei, din 
atitudinea duşmănoasă a M.St.M. faţă de evreu ca militar şi din controlul total al lui 
Antonescu, care a funcţionat în decursul întregului război într-un fel ca şef suprem 
al statului major al armatei. La procesul său, Antonescu a afirmat că el, personal, 
nu a pregătit nici un plan de exterminare a evreilor, şi a aruncat întreaga răspundere 
pentru cele întâmplate pe M.St.M.; ,,Personal, nu am luat niciodată vreo măsură de 
lichidare, nici măcar a unei singure persoane. În casa mea, nu s-a tăiat măcar un pui 
de găină. Nu eu am luat măsurile acelea, ci Statul Major"75

. 

Jandarmeria, poliţia şi poliţia ucraineană 

Unităţi ale jandarmeriei, pregătite din timp pe teritoriul României şi care au 
executat ordinul secret de „curăţire a terenului" în Basarabia şi Bucovina, au fost 
ataşate unităţilor armatei române care s-au desfăşurat în Transnistria, imediat după 
cucerirea ei. Ele au fost însărcinate nu numai cu păstrarea liniştii şi a ordinii, ci şi 
„în mod exclusiv" şi cu problemele de securitate. Inspectoratul general al poliţiei a 

74 Vezi cu privire la acest subiect, protocolul şedinţei Departamentului I al M.St.M. la 9 iunie 1942 cu 
privire la organizarea deportării evreilor „delincventi" şi stabilirea normelor de transportare a lor în 
Transnistria, incluzând confiscarea averilor lor: Ministerul Afacerilor Externe, Serviciul Arhiva, Fond 
Central, Problema 33 (chestiuni privitoare la evrei). Voi. 21, p. 183-183b. (Această colectie a fost 
pusă la dispoziţia autorului de către Muzeul Holocaustului din Washington: USHMM/RG 25006, M. 
Reel, IO. Vezi şi adresa M.St.M. cu semnătura şefului adjunct al M.St.M., generalul Arhip, către 
Cabinetul primului ministru cerând aprobarea propunerilor M.St.M. referitoare la această problemă, 
16 august I 942. Idem, p. I 82; Ordin secret nr. 900285 a M.St.M. către Inspectoratul General al 
Jandarmeriei, Direcţia Generală a Poliţiei, Direcţia Sigurantei şi guvernatorii Basarabiei şi Bucovinei, 
cu privire la iminenta deportare şi despre categoriile de infractori şi familiile lor care urmează să fie 
deportaţi, 17 septembrie 1942, Idem, voi. 20, p. 47; adresa M.St.M. către Guvernământul Transnistriei 
la rugămintea de a stabili traseul de deportare a 30.000-40.000 de evrei, 20 septembrie I 942. Idem, 
p. 43; telegrama secretă în această problemă a secretarului general al Cabinetului primului ministru 
Vlădescu. către guvernatorul Transnistriei. 2 I septembrie I 942. Idem, p. 46. 
15 Procesul trădării, p. 5. 
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fost împuternicit să combată comunismul, să se ocupe cu prevenirea acţiunilor de 
sabotaj, de teroare şi de prevenirea spionajului, propagandei şi răspândirii 

zvonurilor tendenţioase, prevenirea acţiunilor care contraveneau intereselor statului 
român, precum şi „deplasarea populaţiei evreieşti din regiuni suprapopulate, în 
regiuni mai puţin populate"76

. Jandarmeria, în coordonare cu armata, a stabilit 
punctele de traversare a Nistrului prin care urmau să fie mânaţi deportaţii. Aveau 
ordine să-i îndepărteze cât mai mult de Nistru şi să-i aducă cât mai aproape de Bug. 
Ordonanţa Guvernământului din 11 noiembrie 1941 autoriza Inspectoratul 
jandarmeriei din Transnistria să stabilească localităţile unde vor fi plasaţi 
deportaţii, să-i supravegheze şi să verifice „în permanenţă ghetourile şi să raporteze 
asupra situaţiei". Ordonanţa autoriza jandarmeria să-i execute pe evreii care evadau 
din ghetouri sau lagăre77 . 

Primele transporturi de deportaţi în Transnistria au fost primite pe celălalt 
mal al Nistrului de jandarmi care se aflau la faţa locului. Prima grijă a jandarmilor 
a fost să pună stăpânire pe proprietăţile colhozurilor şi sovhozurilor, să împiedice 
jafurile ţăranilor ucraineni şi, pe cât posibil, şi cele ale soldaţilor români, şi să 

forţeze ţăranii să iasă la munca câmpului78
. Inspectoratul General al Jandarmeriei 

de la Bucureşti a înfiinţat un inspectorat separat, Inspectoratul de jandarmi 
Transnistria: unităţile sale erau subordonate administrativ Inspectoratului 
jandarmeriei Odessa iar din punct de vedere operativ guvernatorului Transnistriei. 
Unităţile jandarmeriei şi poliţiei erau subordonate în judeţe prefecţilor, care erau 
răspunzători de asigurarea ordinii şi siguranţei. 

76 Lista sarcinilor politice pe teritoriul Transnistriei, decembrie 1941. Arhiva Odessa. 2242-4-5 c, p. 3. 
77 Vezi articolele 2, 6, 8, ale Ordonan\ei nr. 23 a guvernatorului Transnistriei. Idem. 2242-4 c-16. p. 
50-50 b. Ordonanla a fost publicată şi în Car/ea Neagră, III. p. 395-397 şi în Ancel, Documenls, V, 
nr. 112, p. 176. Articolul 8 permitea jandarmeriei să-i considere pc evreii care fug ca .. spioni care vor 
fi pedepsi\i imediat, în conformitate cu legile militare în timp de război''. Inspectoratul jandarmeriei 
din Transnistria a raportat la 30 septembrie 1941 Guvernământului Transnistriei că a executat 
propagandişti şi terorişti comunişti" în conformitate cu legile militare în timp de război. Aceleaşi legi 
au fost aplicate şi evreilor. Vezi Arhiva Odessa 2242-1-4, p. 41. 
78 Inspectoratul jandarmeriei comunică Comandamentului Armatei a II-a despre furturile şi jafurile 
comise de solda\i din toate unităţile, în satele din jude!ul Tulcin. 27 decembrie 1941, Arhiva Odessa 
2242-1-1068. p. 2. În locurile în care jandarmii n-au ajuns. comandan\ii militari au primit ordine să 
inventarieze proprietă\ile colhozurilor. să prevină împăr\irea bunurilor lor, îndeosebi a animalelor, 
între ]ărani; şi să confişte tot ce a fost deja împărţit. Vezi raportul comandantului regimentului de 
infanterie 78, 23 septembrie 1941. Idem, 2361-1-2, p. 3; vezi scrisoarea guvernatorului către prefectul 
jude\ului Odcssa din 13 decembrie 1941, 2359-1 c-1. Einsal:kommando 12 a comunicat superiorilor 
că a luat măsuri „pentru apărarea populaţiei locale" împotriva actelor de jaf ale solda\ilor români în 
zona lampo I. V czi raportul operativ nr. 61, 23 august 1941. Din: The Einsal:gruppe Reporls Select ion 
from Dispalches of the Nazi Dealh Squad's Campaign againsl lhe Jews. 111/y /941 -· January /9-13, 
editcd by Yitzhak Arad. Shmucl Krakowski & Shmuel Spccto 1-lolocaust Library. New York, 1989. 
p. 105-106 (în continuare Raportările Ei11sa1:gr11ppen). 
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La începutul lui septembrie 1941, Alexianu a impus primarilor oraşelor şi 
satelor să înfiinţeze în decurs de 15 zile o poliţie care să fie subordonată 

jandarmeriei, în fruntea căreia să se afle primarii înşişi79 . Printre sarcinile acestor 
poliţişti, care au devenit cunoscuţi şi sub denumirea de „poliţia ucraineană", era şi 
aceea de a executa toate măsurile stabilite de autorităţile militare şi administrative". 
Ordonanţa clarifica condiţiile de angajare în poliţie şi modalităţile de raportare a 
executării misiunilor. Trebuie remarcat că în momentul în care au decis înfiinţarea 
unei poliţii locale, românii au găsit ucraineni care fuseseră înarmaţi de unităţile 
Einsatzgruppe sau de către armata germană şi care i-au ajutat la descoperirea, 
arestarea şi lichidarea evreilor, comuniştilor ş.a. Ordonanţa din 24 noiembrie 1941 
a lărgit cadrul poliţiei locale, subordonând-o jandarmeriei. În oraşe, comandanţii au 
fost numiţi de prefect, la recomandarea comandantului jandarmeriei locale, iar la 
sate au fost numiţi de pretor, la recomandarea primarului satului şi a comandantului 
jandarmeriei. Poliţia locală lărgită avea atribuţia să constituie un instrument 
auxiliar al jandarmeriei, să apere viaţa locuitorilor, să le apere avutul şi să „prevină 
orice fel de infracţiuni la ordonanţe şi regulamente militare sau administrative". De 
asemenea, era obligată să „execute măsuri de poliţie ordonate de prefect, pretor sau 
organele jandarmeriei [şi să] exercite controlul străinilor sosiţi în localitate"80

. 

Poliţia locală avea ordin să aducă la cunoştinţa jandarmeriei orice informaţie care 
prejudiciază ordinea şi siguranţa publică; se promiteau premii băneşti şi alte 
avantaje personale din partea Guvernământului Transnistriei celor care se evidenţiau. 

Poliţiştii ucraineni au îndeplinit un rol important în exterminările în masă 
iniţiate de Guvernământul Transnistriei, în iarna anului 1941/42, în lagărele de 
exterminare de lângă Bug. Ei nu purtau uniforme speciale, ci purtau o banderolă de 
pânză pe mânecă, cu culorile steagului român (roş, galben, albastru) sau cu alte 
culori; pe ele era scris Poliţia. Poliţiştii ucraineni au servit de paznici în ghetouri, în 
lagărele morţii şi în lagărele de muncă din întreaga Transnistrie şi, după necesităţi, 
au fost introduşi în ghetouri când aveau loc diferite acţiuni ale autorităţilor române, 
printre care prinderea de lucrători evrei, inspecţii inopinate şi arestări. În paralel 
acţiona în sate un fel de poliţie locală (guarzi comunali), subordonată jandarmeriei, 
care se ocupa de menţinerea ordinii şi a proprietăţilor. Şi aceşti poliţişti purtau o 
banderolă albă, pe care scria cuvântul Poliţie8 . 

După consolidarea Guvernământului român a fost lărgită poliţia locală şi, în 
aprilie 1942, Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria a anunţat guvernatorul că 

79 Ordonan\a nr.4, 3 septembrie 1941, privind înfiinţarea politiei locale, Arhiva Odessa. 2359-1 c-1, 
p. 6. 
80 Ordonanţa nr. 27 din 24 noiembrie 1941 cu privire la lărgirea politiei locale. Idem. 2242-1-1, 
p. 33-34. 
81 Dispoziţiile prefecturii judeţului Odessa cu privire la atribu\iile primarilor satelor şi ale poliţiei 
locale, 20 decembrie 1941. Idem, 2359-1-13, p. I 0-1 O b. 
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acţiunea s-a încheiat, şi ca m fiecare localitate, în afară de satele germane din 
provincie, care şi-au organizat o poliţie proprie, a fost înfiinţată o poliţie locală, 
fixându-se şi un tabel de salarizare a ei82

. A devenit necesară întocmirea unui 
regulament, care a fost elaborat şi încheiat în iunie 1942. Între timp, autorităţile 
române au constatat că populaţia ucraineană este ostilă regimului de ocupaţie însă 
se teme, de asemenea, de revenirea regimului sovietic, în timpul succeselor armatei 
sovietice şi în condiţiile încetinirii ofensivei de iarnă contra Moscovei. 
Guvernatorul Alexianu şi comandantul jandarmeriei, colonelul Iliescu, care l-a 
înlocuit pe Broşteanu, au emis o ordonanţă care a stabilit un principiu important în 
ceea ce priveşte poliţia locală: ,,nu există poliţie ucraineană". Poliţiştii locali vor fi 
subordonaţi jandarmeriei şi vor fi folosiţi numai pentru pază; jandarmeria va 
îndeplini şi misiuni poliţieneşti tradiţionale. Ordonanţa dispunea verificarea loialităţii 
poliţiştilor ucraineni şi stabilea uniformele şi actele de identitate pe care le vor 
purta83

. S-a stabilit, de asemenea, că trebuie înlăturate toate semnele statului 
ucrainean, folosirea exclusivă a limbii române pentru emiterea actelor de identitate şi 
înlocuirea tuturor firmelor vechi cu firme în limba română. Ulterior, Iliescu a emis o 
dispoziţie specială care a restrâns împărţirea de arme localnicilor, anunţând sosirea 
în Transnistria a 4.260 de jandarmi pentru a asigura siguranţa în toată provincia84

• 

Misiunile Siguranţei au fost atribuite în exclusivitate jandarmeriei care, în 
Transnistria, a servit şi ca organ al Siguranţei care a băgat spaima în România încă 
înainte de război. Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria a înfiinţat un serviciu 
de siguranţă, şi fiecare legiune de jandarmi a înfiinţat un „birou de siguranţă"; 
misiunea lor era de a strânge informaţii cu privire la starea de spirit a populaţiei şi 
la oricare eveniment care s-a petrecut în judeţ şi să raporteze asupra lor 
autorităţilor, precum şi supravegherea executării şi aplicării ordonanţelor emise de 
Guvernământul Transnistriei şi de către Comandantul armatei85

. 

Serviciul de Siguranţă al jandarmeriei a recrutat în rândurile sale informatori, 
îndeosebi din rândurile localnicilor români (moldoveni) şi ruşi, ucraineni şi alţii. Ei 
au primit salarii şi au avut beneficii personale, sarcina lor fiind de a supraveghea 
populaţia şi de a raporta. La începutul lui decembrie 194 I, inspectorul Jandarmeriei 

82 Raportul Inspectoratului jandarmeriei către Guvernământul Transnistriei, 14 aprilie 1942. Idem, 
2242-1-1510, p. 160. 
83 Ordonanta nr. 31284 din 8 iunie 1942. Idem, 2359-1-67, p. 5-6. Uniformele politiştilor ucraineni 
urmau să fie de culoare neagră, incluzând chipiul, centură de piele şi banderolă de pânză albă, lată de 
20 cm., care acoperea mâneca şi pe care erau brodate literele GC (garda comunală, precum şi numărul 
de ordine al poli\istului. Banderola va purta sigiliul Legiunii de jandarmi. În general nu s-a aplicat 
această dispozi!ie, în afară de banderola de pânză. 
84 Comandantul jandarmeriei către Guvernământul Transnistriei, 28 august 1942, Arhiva Odessa, 
2242-1-1087, p.118. 
85 Dispozitii privind executarea serviciilor de politie şi de siguranţă în Transnistria. Octombrie 1941. 
Idem. 2358-1 c-8, p. 12-13. 
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din Transnistria, Mihai Petală a raportat despre terminarea organizării serviciului. 
În fruntea forţelor de jandarmerie şi poliţie se afla Inspectoratul jandarmeriei din 
Transnistria, sub comanda colonelului Emil Broşteanu. Inspectoratul a fost mutat 
de la Tiraspol la Odessa. Teritoriul Transnistriei a fost împărţit în şase batalioane, 
din care trei la Odessa. Patru din batalioane au fost împărţite în legiuni, 
corespunzător judeţelor, trei legiuni în fiecare batalion, în afară de batalionul 
Odessei, care controla patru judeţe şi o legiune mobilă. Legiunile au fost împărţite 
în plutoane, care în majoritatea lor au acţionat în sate, jandarmii lor fiind denumiţi 
,jandarmi agricoli". Plutonul se subdiviza în unităţi secundare, ,,grupe". Împărţirea 
se asemăna cu cea aplicată în Basarabia şi Bucovina, cu o singură excepţie: 

înfiinţarea unui cadru superior care conducea câteva legiuni - batalionul. În afară 
de asta, la Odessa, şi numai acolo, a fost trimis un batalion de circa 150 de poliţişti 
de profesie din România; în afară de ei, pe întreg teritoriul judeţului Odessa au 
acţionat 800 de jandarmi care au fost răspândiţi în nouă raioane ale oraşului. Iată 
schema forţelor de jandarmerie şi de poliţie din Transnistria, în decembrie 1941: 

Organizarea Inspectoratului jandarmeriei Transnistriei. 
Desfăşurarea teritorială şi subordonarea ierarhică• 

Batalionul nr. I 
Prefectura Poliţiei Odessa 

Batalionul nr. 7 
Prefectura Poliţiei Odessa 

Batalionul nr. 4 
Odessa 

Legiunea Ovidopol 
Legiunea Odessa 
Legiunea Berezovca 
Legiunea Oceacov 
Legiunea mobilă 
Odessa 

Pluton teritorial, 
Pluton reşedinţă 
Grupă 

Batalionul nr. 5 
Balta 

Legiunea Golta 
Legiunea Balta 
Legiunea Râbniţa 

Batalionul nr. 8 
Tiraspol 

Legiunea Dubăsari 
Legiunea Tiraspol 
Legiunea Ananiev 

Subdiviziunile legiunii (exemplu) 
Pluton teritorial, Pluton teritorial, 
Pluton reşedinţă Pluton reşedinţă 
Grupă Grupă 

Batalionul nr. 11 
Moghilev 

Legiunea Tulcin 
Legiunea Moghilev 
Legiunea lampol 

Pluton teritorial, 
Pluton reşedinţă 
Grupă 

La sfârşitul anului 1941, forţele de jandarmerie şi de poliţie din Transnistria 
numărau 179 ofiţeri, 372 subofiţeri şi 5.342 jandarmi. Batalionul nr. 4 a cuprins cel 
mai mare număr de jandarmi, 1566 (din care 49 ofiţeri) şi a fost plasat la Odessa şi 

• Raport cu privire la împărţirea şi functionarea jandarmeriei din Transnistria, 3 decembrie 1941, 
Tabelul nr. I, Arhiva Odessa, 2242-4c-5. 
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în judeţele din sud. Siguranţa şi serviciile de siguranţă au rămas un organ restrâns: 
14 ofiţeri şi 70 de agenţi86 . 

În fruntea serviciului de siguranţă din Basarabia a fost pus Constantin 
Cristescu, fratele mai tânăr al lui Eugen Cristescu, directorul Serviciului Secret de 
Informaţii (SSI), (Eugen Cristescu a fost unul dintre organizatorii pogromului de la 
Iaşi). Una dintre unităţile speciale ale SSI-ului, ,,Eşalonul special", s-a stabilit la 
Odessa şi a fost implicat în crime împotriva evreilor, de asemenea, împotriva 
partizanilor şi a altor luptători din rezistenţă. Prin natura lucrurilor, rapoartele sale 
erau strict secrete, şi ele au dispărut, aşa cum au dispărut majoritatea documentelor 
SSI. S-a păstrat printre altele o copie a unei scrisori semnate de Constantin Cristescu, 
trimisă la 12 aprilie 1942 guvernatorului Basarabiei, în care îi acuză pe toţi evreii 
din Transnistria de conducerea unei campanii de propagandă comunistă, care 
provoacă spaimă în rândurile locuitorilor creştini din provincie. Un zvon propagat 
ar fi că odată cu începutul apropiatei ofensivei de primăvară „Sovietele vor încheia 
un pact de alianţă cu Turcia, iar ungurii vor declara război României, astfel că 
armatele germano-române vor fi învinse şi sovieticii vor reveni şi ocupa din nou 
Transnistria şi Basarabia". Concluzia lui a fost că atâta timp cât evreii vor rămâne 
în Transnistria ei vor menţine pe creştini „într-o permanentă stare de teroare"87

. 

În anul 1942 au fost definite sarcinile îndeplinite de jandarmeria din 
Transnistria prin intermediul serviciului ei de siguranţă. Pe lângă lupta împotriva 
comunismului s-au adăugat acum lupta împotriva sionismului, împotriva Mişcării 
Naţionale Ucrainene şi a diverselor secte creştine şi urmărirea lor88

. 

Odată cu intrarea jandarmilor la sate au început să curgă plângeri şi 

denunţuri către prefecţi şi pretori cu privire la comportamentul sălbatic al 
jandarmilor faţă de populaţie, şi faţă de alte autorităţi stabilite acolo. Prefectul de 
Golta, locotenent-colonelul Isopescu, el însuşi ofiţer de jandarmi, a raportat, la 13 
noiembrie 1941, că jandarmii care au fost puşi la dispoziţia prefecturii fură de la 
localnici şi din colhozuri, bat şi maltratează, ,,se îmbată şi-i bat pe cetăţeni, trag 
focuri de armă noaptea fără motiv"; iar comandantul lor confiscă obiecte de la 
locuitori, nu execută ordinele prefectului şi „minte cu neobrăzare"89 . Plângeri - în 
special cu privire la comportarea jandarmilor „agricoli" (cei plasaţi în sate), au 

86 Raportul Inspectoratului jandarmi Transnistria cu privire la organizarea şi funcţionarea 
jandarmeriei în Transnistria, 3 decembrie 1941. Tabelul nr. 2. Idem, 2242-4 c-5, p. 7. 
87 Copia unei scrisori cu semnătura lui Constantin Cristescu, ca şi a inspectorului politiei din 
Chişinău, către guvernatorul Basarabiei. 12 aprilie 1942. Idem, 2242-4 c-29, p. 105. 
88 Raportul Inspectoratului de jandarmi din Transnistria cu privire la organizarea şi func(ionarea 
jandarmeriei în Transnistria, februarie 1943. Idem, 2242-4 c-37 a; p. 10. Raportul notează şi 

schimbările în plasarea forţelor de jandarmerie în compara\ie cu sfârşitul anului 1941. 
89 Prefectul judc\ului Golta, Jsopescu, către batalionul jandarmeriei nr. 5 din Balta, 13 noiembrie 1941. 
Derjavnii Archiv Mikolaisvoi Oblasti, Ukraina (în continuare, Arhivele Nikolaev), 2178-1-9, p. 30. 
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făcut referire la violuri, beţii, fu1turi şi jafuri). Acestea au continuat să fie reclamate 
până la sfărşitul ocupaţiei române în Transnistria. Inspectoratul de jandarmi din 
Transnistria, cu toate că recunoştea autoritatea guvernatorului şi a departamentelor 
sale de a emite dispoziţii care se refereau la jandarmi, privind probleme de pază şi 
siguranţă, a ştiut să păstreze dincolo de prerogative controlul său asupra unităţilor, 
cerând o coordonare totală „atunci când se dau dispoziţii jandarmeriei"90

. 

Subordonarea jandarmilor faţă de două autorităţi diferite a avut drept consecinţă 
sporirea libertăţii lor de acţiune, acordându-le o imunitate aproape completă faţă de 
orice pedepsire, întrucât din punct de vedere administrativ au rămas subordonaţi 
Inspectoratului jandarmeriei din cadrul Ministerului de Interne din Bucureşti, al 
cărui comandant a fost ministrul subsecretar de stat Constantin Vasiliu. 

În martie 1942, când Antonescu era încă îngrijorat de posibilitatea unei 
debarcări prin surprindere a armatei sovietice pe ţărmurile Odessei şi în împrejurimi, 
M.St.M. a emis două ordine speciale, prin care jandarmeria era pusă sub comanda 
armatei în cazul unui desant surpriză din aer sau a unei debarcări de pe mare pe 
teritoriul patriei. Jandarmeria din Transnistria a primit misiunea să furnizeze 
informaţii în timp real armatei şi unităţilor ei răspândite pe teritoriul provinciei. 
Evreii închişi în lagăre şi ghetouri au devenit o ţintă informativă şi s-a recunoscut 
„necesitatea" supravegherii mişcărilor şi planurilor lor, ca nu cumva să se alăture 
duşmanului paraşutat, partizanilor, rezistenţei clandestine sau etnice etc?. 

Antislavismul regimului Antonescu 

Regimul antonescian a adoptat ideologia rasistă nazistă şi în ajunul izbucnirii 
războiului împotriva Uniunii Sovietice a vorbit despre apropiata confruntare între 
rase, confruntarea împotriva rasei slave, ,,o rasă cu civilizaţie amorfă şi concepţii 
sociale primitive". Împotriva acestei rase „trebuie luptat cu hotărâre", a subliniat 
Antonescu într-un memorandum special pe care l-a trimis la 11 iunie 1941 lui 
Hitler, în ajunul întâlnirii lor, prezentându-i pe români ca pe o barieră în calea 
expansiunii slave în decursul generaţiilor92 . În timpul întrevederii Ion Antonescu a 
remarcat că trebuie pus capăt „odată pentru totdeauna" pericolului slav care a 
ameninţat România şi Europa în curs de secole. Datorită „calităţilor sale de rasă" a 
adăugat Antonescu, ,,România va putea juca şi în viitor un rol asemănător de 
barieră în faţa slavilor ... vis-â-vis de Germania". În decursul acestei întâlniri Hitler 

90 Vezi scrisoarea privind sarcinile jandarmeriei şi controlul ei: Inspectoratul de jandarmi Odessa. 
către Direc1ia muncii din Guvernământ, 28 iulie 1943. Arhiva Odessa, 2264-1-9, p. 99. 
91 Ordinele M.St.M. cu privire la trecerea jandarmeriei sub ordinele armatei, privind probleme de 
spionaj şi contraspionaj, 3 martie 1942. Idem, 2357-1 c-32, p. 38-40. 
9

• Memorandumul lui Ion Antonescu prezentat lui Hitler, 11 iunie 1941. V. Armin, I. Ardeleanu & S. 
Lache (eds): Antonescu-Hitler, corespondenţă şi întâlniri inedite (1940-1944). Voi. I. llucureşti, 

1991. nr. 14, p. 90. 
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a promis, din proprie iniţiativă, o compensaţie teritorială în Răsărit, care, atât cât 
depinde de Germania, ,,nu este limitată din punct de vedere al teritoriului"93

. 

Transnistria s-a născut, deci, din identificarea ideologică a lui Ion Antonescu 
cu ura lui Hitler faţă de slavi şi evrei; era clar consimţământul mareşalului de a se 
alătura războiului general al Reichului împotriva rasei slave. La fel era şi 

convingerea lui Hitler că Antonescu este decis să rezolve şi problema evreiască. 
Mihai Antonescu a exprimat acest punct de vedere în mod explicit în faţa lui 

Hitler când a afirmat că problema slavă este o problemă biologică şi nu ideologică, 
adăugând: ,,poporul român este antislav şi a fost antislav, după cum a fost 
totdeauna organic antisemit"94

. Pentru a scoate şi mai mult în evidenţă apropierea 
ideologică dintre români şi poporul german, Mihai Antonescu a adăugat în 
convorbirea cu Goebbels că românii, spre deosebire de unguri, sunt „antisemiţi din 
naştere şi din convingere"95

. 

Problema jenantă a neapartenenţei românilor la rasa nordică a fost rezolvată 
de Mihai Antonescu în convorbirea cu Hitler prin expunerea „viziunii" sale privind 
necesitatea de a mobiliza popoarele latine „în înţelesul de rasă" la lupta dusă de 
naţiunea germană împotriva slavilor, ,,şi orice formulă de separaţie, de neutralizare 
şi de cucerire a teritoriilor slave este legitimă". 

O altfel de prezentare a obiectivelor de război în Răsărit i-a plăcut lui Hitler, 
permiţându-i să descrie concepţiile sale cu privire la viitorul popoarelor slave din 
Răsărit: 

,,Aveţi dreptate ... În Europa viitoare trebuie să existe numai două rase: 
latinitatea şi germanismul. Nu se poate veni împotriva Rusiei cu formule juridice 
sau politice, pentru că problema rusă este mult mai gravă decât se crede şi trebuie 
să aducem soluţii de colonizare şi de înlăturare biologică a slavilor ... Misiunea 
mea, dacă izbutesc, este de a dărâma slavismul. Am început lupta împotriva 
evreilor şi [a organizaţiilor] lor internaţionale, şi pentru că nu am fost înţeles şi 

ajutat, a trebuit să încep lupta împotriva lumii anglo-saxone"96
. 

Regimul antonescian a plătit de bună voie sau din calcule de avantaj naţional 
un preţ ideologic deplin pentru Transnistria, grăbindu-se să dovedească faptul că 
merită să stăpânească o parte din teritoriul slavilor97

. 

93 Stenograma întâlnirii dintre Hitler şi Antonescu din 12 iunie 1941. A. Hillgruber (ed.), Staatsmamer 
und Diplomalen bei Hitler, Eriten Teii, Frankfurt am Main, 1970, nr. 26, p. 277-278. 280, 288. 
94 Nota lui Mihai Antonescu cu privire la întâlnirea cu Hitler la Berlin , 27 noiembrie 1941. Ancel. 
Documenls, IX. nr. I 05, p. 281. 
95 Rezumatul discutiei dintre Mihai Antonescu şi ministrul Propagandei Goebbels, aşa cum a fost ea 
notată de către Antonescu, Berlin. 28 noiembrie 194 I. Idem, nr. I 06, p. 294. 
96 Vezi mai sus obs. 94. Idem. 
97 Încă de pe alunei Mihai Antonescu a vorbit pe două voci: la o întâlnire cu ambasadorul Statelor 
Unite la Bucureşti, Matt Gunther, Mihai Antonescu nu a amintit termenul rasă, justificând 
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Cu toate acestea, trebuie accentuat faptul că politica şi interesele României 
în Ucraina nu au fost identice cu cele ale Germaniei naziste şi că, în decursul 
timpului, a crescut discrepanţa dintre ele atât pe plan ideologic, cât şi pe plan 
practic98

. Spre deosebire de Germania, nu a existat nici o comunitate de interese 
între statul român şi poporul ucrainean; pentru români, ucrainenii şi ruşii 

constituiau, în aceeaşi măsură, un pericol pentru integritatea teritorială a României. 
România a văzut în ucraineni un aliat al naţionalismului rusesc, şi nu a avut intenţia 
să-i răscoale împotriva ruşilor. România s-a opus oricărei activităţi ale unor 
organizaţii ucrainene pe teritoriul ei suveran, şi apoi şi în Transnistria. Ca şi 

Germania, România a considerat Transnistria drept o mare moşie, de pe care să se 
aprovizioneze cu alimente şi, poate, cu materii prime; dar, din motive istorice şi 

creştine pe care nu este locul să le descriem aici, nu i-a tratat pe ucrainenii de sub 
stăpânirea ei la fel ca germanii pe teritoriul ocupat de ei. Românii care au condus 
Transnistria nu i-au privit pe ucraineni şi pe ruşi ca „Untermenschen" (suboameni) 
- ca indivizi inferiori care nu sunt în stare să ajungă la un nivel de dezvoltare ca al 
poporului român şi nu merită să aibă un stat al lor. 

Se poate afirma că slavii din Răsărit au provocat timp de sute de ani teamă -
şi nu dispreţ - în inima românilor şi această teamă nu a dispărut nici în perioada 
victoriilor armatelor germane şi române pe frontul de răsărit99 . În încheiere, 
România nu a văzut în Transnistria o sursă de braţe de muncă care trebuie 
mobilizate prin viclenie sau forţă, care să fie aduse în România şi exploatate în 
condiţii de sclavie. 

continuarea participării la războiul împotriva Uniunii Sovietice pe dorinţa de „a întări suveranitatea 
României asupra Basarabiei şi Bucovinei" şi pe necesitatea de a distruge regimul comunist. Vezi nota 
despre convorbirea lui Mihai Antonescu cu ambasadorul Statelor Unite, 2 octombrie 1941, Drăgan 
(vezi mai sus nota 27), nr. 50, p. 200. 
98 Autorul s-a bazat în comparatia pe care a făcut-o între regimul de ocupaţie german şi obiectivele 
sale în Ucraina şi cel ale românilor în Transnistria, pe importantul studiu al lui A. Dallin: German 
Rufe în Russia 1941-1945: A Study of Occupation Politics, London, 1984. Din motive de spatiu, nu 
vor fi expuse aici diferitele atitudini fată de problema ucraineană care circulau în cadrul conducerii 
naziste şi disputele dintre diferiti potentati nazişti. Ne vom referi doar la acele aspecte care privesc 
direct formarea şi activitatea regimului de ocupaţie românesc în Transnistria. 
99 Ambasadorul Statelor Unite la Bucureşti a raportat la mijlocul lui noiembrie 1941 că Jon Antonescu 
şi-a exprimat îndoieli serioase cu privire la capacitatea armatei germane de a învinge în război, 

întrucât nu a reuşit să cucerească Rusia, conform planului stabilit": ,,Soldatul rus luptă în mod 
exccptional. Echipamentul şi organizarea militară au fost excelente. Dacă Rusia va învinge în acest 
război, ca va putea în curând să domine întreaga lume". Trebuie remarcat că Antonescu a făcut aceste 
afirmaţii sub influen\a pierderilor grele suferite de armata sa la asediul Odessei. Vezi telegrama 
ambasadorului Mott Gunther către Departamentul de Stat de la Washington, Sectia a doua, 15 
noiembrie 1941. Ancel, Documents, III, nr. 235, p. 393. 
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Capitolul 25 

Identificare şi deportare 

Identificarea evreilor localnici 

Masacrarea evreilor localnici din Transnistria a fost efectuată în prima etapă 
de către unităţile Einsatzgruppe D, care au însoţit unităţile Armatei a XI-a germană 
şi Armatele a III-a şi a IV-a române. La masacre au participat atât soldaţi germani, 
cât şi români. Acest capitol al Holocaustului evreilor din Ucraina nu este dezbătut 
aici. Numărul evreilor masacraţi de către Einsatzgruppe nu este cunoscut cu 
precizie; conform declaraţiilor comandantului ei, Otto Ohlendorf, s-a ridicat la 
câteva zeci de mii şi, poate, chiar la o sută de mii de evrei1. Ucigaşii din 
Einsatzgruppe D nu au reuşit să-i omoare pe toţi evreii localnici din Transnistria, 
din cauza întinderii mari a terenului şi a necesităţii de a rămâne în apropierea 
trupelor de asalt; altă cauză posibilă a fost părăsirea Transnistriei, după semnarea 
Acordului de la Tighina, care a transferat românilor responsabilitatea pentru 
tratarea evreilor. Ohlendorf a fost nevoit să părăsească cartierul său general din 
Ananiev, la începutul lui septembrie 1941, fără să fi terminat acţiunea de 
exterminare a evreilor din Transnistria şi Podolia, în general. După cât se pare, 
românii l-au împiedicat chiar să-i „ajute" în acţiunile lor contra evreilor din Odessa, 
după cucerirea oraşului la 16 octombrie 1941 2

. Comandanţii Einsatzgruppe D au 
criticat metodele folosite de soldaţii români privind uciderea evreilor, deoarece se 
ocupau prea mult de jafuri şi violuri şi deoarece nu îngropau cadavrele. În raportul 
din 14 august 1941, Ohlendorfscria că rezolvarea problemei evreieşti dintre Nistru 
şi Nipru a fost predată „în mâini nepotrivite"3

. 

Când primii deportaţi din România au ajuns în Transnistria, evreii localnici 
le-au arătat morminte comune, în care au fost îngropaţi zeci de mii de evrei. 
Asemenea gropi comune au fost descoperite şi de evreii din detaşamente de muncă 
obligatorie, aduşi din România în anul 1942. Mormintele erau răspândite pe 

1 La procesul său, Ohlendorf a recunoscut că Einsatzgruppe condusă de el a ucis aproximativ 90.000 
de evrei, între iunie 1941 şi iunie 1942. El a afirmat că printre aceştia s-au numărat evrei din regiuni 
care se întind până la Don, inclusiv din Crimeea. Vezi: Nuremberg Military Tribunals, Tria/s of War 
Criminals, Washington, 1947-1949, Casc 9, Voi. IV, p. 72-74, 76, 86-87, 105-111, 119, 141-143, 
166-170, 194-195. 221. 
2 Despre propunerea germană de a trimite o unitate de exterminare a evreilor, vezi în continuare. 
3 Documentele de la NUrnberg NO-4540. 
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întinsul judeţelor Tiraspol, Râbniţa, lampo I, Dubăsari şi Balta. La marginea satului 
Ţibulevca deportaţii din România au fost cazaţi într-un grajd aflat lângă un imens 
mormânt comun, în care au fost îngropate cadavrele a câtorva mii de evrei 
împuşcaţi de germani. Un alt uriaş mormânt comun cuprinzând, după spusele 
ţăranilor localnici, 15.000 de cadavre de evrei, se afla lângă satul Ciorna, din 
judeţul Dubăsari. Pământul care acoperea groapa a fost arat şi semănat cu porumb. 
,,În unele locuri, deportaţii din detaşamentele de muncă au găsit, scormonind 
pământul, resturi de documente, talesim (şaluri de rugăciune), sidurim (cărţi de 
rugăciune) etc. aparţinând evreilor ucişi"4 . 

După încheierea primului val de masacre săvârşite de unităţi ale 
Einsatzgruppe şi după plecarea lor peste Bug, supravieţuitorii evrei localnici, care 
se ascunseseră printre ucraineni sau găsiseră ascunzişuri prin păduri, s-au întors 
la casele lor jefuite şi distruse. Conform calculelor întemeiate pe rapoartele 
jandarmeriei şi ale autorităţilor române, şi pe bază de mărturii, au rămas atunci în 
judeţele din nord şi din centrul Transnistriei - Moghilev, Tulcin, lampo!, Balta şi 
Râbniţa - aproximativ 35.000 de evrei5

. În acelaşi timp, mai trăiau în celelalte 
judeţe din sudul Transnistriei peste 70.000 de evrei, şi în Odessa alţi peste 
100.000. 

Soarta evreilor ucraineni a fost diferită de la un judeţ la altul: evreii din sud, 
care au rămas în viaţă, au fost concentraţi în lunile octombrie-decembrie în lagărele 
morţii de pe Bug, iar evreii din Odessa au fost deportaţi în aceleaşi lagăre, după 
cucerirea oraşului de către armata română şi după marile acţiuni de răzbunare 
împotriva evreilor care au urmat exploziei de la Comandamentul Armatei Române 
(vezi în continuare). 

Evreii din nord şi din centru au fost concentraţi în ghetouri mari, împreună 
cu evreii deportaţi din Basarabia şi din Bucovina. Unităţi ale armatei române, şi pe 
urmele lor unităţi de jandarmerie şi prefecţii au început, imediat după stabilirea lor 
în reşedinţele de judeţ, o acţiune viguroasă de identificare a evreilor ucraineni, 
pentru a-i închide în ghetouri şi lagăre. Ordinele permanente ale armatei în acest 
sens au fost formulate în „Ordonanţa nr. I", semnată de generalul român Hugo 
Schwab (de origine germană). Această ordonanţă, afişată pe străzi în limbile 
română, germană şi rusă, stabilea, în ceea ce-i privea pe evrei: 

„Evreii vor locui în ghetouri, colonii, tabere de muncă. Orice evreu aflat pe 
teritoriul Transnistriei, care în termen de I O zile de la afişarea prezentei 
ordonanţe nu s-a prezentat autorităţilor pentru fixarea domiciliului se pedepseşte 
cu moartea. 

4 Dora Litani, Transnistria, Tel Aviv, 1981, p. 29. 
5 Calculele au fost făcute de mine [J.A.], pc baza documentelor pc care Ic-am descoperit în arhivele 
din Rusia, Ucraina. Moldova şi Statele Unite. Vezi capitolul cuprinzând date statistice. 
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Se interzice evreilor părăsirea ghetourilor, taberelor de muncă sau coloniilor 
şi a convoaielor, fără aprobarea autorităţilor. 

Contravenienţii vor fi pedepsiţi cu moartea ... Orice evreu care, având 
domiciliul fixat în Transnistria, încearcă să treacă sau a trecut în România fără 
aprobarea autorităţilor competente, va fi pedepsit cu moartea. Oricine va găzdui pe 
evrei ... va fi pedepsit cu închisoare corecţională de la 3 la 12 ani, şi amendă de la 
I 00 la 200 R.K.K.S."6

. 

Comandanţii unităţilor militare au primit ordin să aducă la cunoştinţa 

locuitorilor că sunt obligaţi să anunţe despre orice străin care soseşte în satul lor, 
fiindu-le interzis să-l găzduiască fără aprobarea autorităţilor. Armata a III-a a emis 
în această privinţă un ordin special, pe care l-a difuzat din când în când, pentru a nu 
fi uitat7

. Imediat după sosirea lor la reşedinţele de judeţ, prefecţii au ordonat 
evreilor localnici să se prezinte la noile autorităţi, să se adune într-un loc şi să se 
mute în ghetouri, abandonând locuinţele şi avutul lor. Colonelul Vasile Nica, 
prefectul judeţului Balta, a ordonat, la 3 septembrie 1941, tuturor evreilor localnici 
să se adune în termen de trei zile în ghetoul format din patru străzi. A numit pe 
unul dintre evrei „primar" al ghetoului şi l-a împuternicit să formeze o poliţie 
evreiască. A interzis tuturor să părăsească teritoriul ghetoului şi i-a obligat pe toţi 
locuitorii lui, bărbaţi şi femei, între 14 şi 60 de ani, să se pună la dispoziţia 

autorităţilor pentru a executa diferite munci. De asemenea, i-a obligat să poarte 
semnul distinctiv, cu un număr de ordine pe piept, după ce fiecare dintre ei va fi 
înregistrat într-un registru special al evreilor: 

10. Orice alt jidan fie din oraşul Balta, fie din judeţ sau altă parte sosit în 
Balta se trimite în ghetou. 

11. La fel se vor înfiinţa ghetouri şi în alte oraşe din judeţ. 
12. Orice act de nesupunere, încercare de rebeliune sau terorism din partea 

vreunui jidan din ghetou va fi sancţionată cu moartea lui şi a altor 208
. 

Prefectul judeţului Tulcin, colonelul Ion Lazăr, care din cauza drumului până 
la Nistru a ajuns ceva mai târziu la reşedinţa sa, a ordonat, la 22 septembrie 1941, 
înfiinţarea de ghetouri în oraşele Tulcin, Spicov şi Bratslav în termen de trei zile 
după afişarea ordinului. A numit un responsabil evreu al ghetoului, care avea 
sarcina să pună la dispoziţia autorităţilor „pe toţi locuitorii ghetoului de ambele 
sexe, între vârstele de 14 şi 60 de ani, începând cu orele şase dimineaţa ... " şi a 
ordonat înfiinţarea unei poliţii evreieşti. ,,Actele de nesupunere la ordine, rebeliune 

6 Ordonanţa nr. I a comandantului militar român în Transnistria a fost reactualizată din când în când 
şi afişată pc străzi în trei limbi, începând cu august 1941; vezi Arhiva Odessa 2730-1-1. 
7 Ordinul comandantului companiei de infanterie nr. 730 care citează din Ordinul circular nr. 
2309/942 al Armatei a III-a nedatat. Arhiva Nikolaev, 2178-1-42. 
8 Ordonanţa nr. 4 a prefectului jude1ului Balta. în română şi rusă, 3 septembrie 1941. Arhiva Odessa, 
2358-1-2, p. 4. 
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sau terorism se pedepsesc prin executarea celui vinovat şi a încă I 00 de jidani din 
ghetou"9

. 

Guvernatorul Transnistriei a publicat o ordonanţă prin care obliga locuitorii 
să se înregistreze la primării şi să primească acte de identitate, dar această 
ordonanţă nu se referea la evrei - care încetaseră să mai fie oameni liberilO. 
Comandanţii jandarmilor, care şi-au început misiunile în satele din Transnistria 
având asupra lor „Ordonanţa nr. 1 din 8 septembrie 1941 ", aveau ordinul „să 

verifice numărul jidanilor în fiecare localitate, înfiinţarea de ghetouri. Jidanii prinşi 
în teritorii se vor băga în ghetoul din oraşele reşedinţă a companiilor sau 
plutoanelor, sub pază sigură pentru a nu se strecura peste Nistru. Suspecţii şi cei 
capabili de acte de terorism se vor trimite după cercetări la cel mai apropiat centru 
de strângere"' 1. 

Internarea evreilor din judeţele din nord şi din centrul Transnistriei s-a 
încheiat în octombrie, odată cu instaurarea Guvernământului român până la 
malurile Bugului. Jandarmii au creat o reţea de denunţători în sate şi au adunat 
orice informaţie privind prezenţa unor evrei, semi-evrei şi chiar copii de origine 
evreiască chiar dacă s-au născut în sate şi au fost botezaţi la naştere. Majoritatea lor 
au fost arestaţi şi trimişi în lagăre 12 . La mijlocul lui octombrie 1941, comandantul 
jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, a raportat guvernatorului că s-a 
încheiat concentrarea evreilor localnici, şi că „evreii sunt adunaţi în ghetouri şi 

lagăre şi sunt foarte îngrijoraţi de măsurile severe care s-au luat contra lor" 13
. 

La acest efort continuu de identificare a evreilor ucraineni au participat, în 
afară de militari, jandarmerie şi poliţie (la Odessa) şi pretorii, care, se ştie, au avut 
şi competenţe poliţieneşti, după stabilirea în raioanele lor şi cunoaşterea terenului. 
Pretorul raionului Cicelnic (din judeţul Balta), de exemplu, nota în raportul său de 
activitate pe luna noiembrie 1941, că a primit postul şi s-a instalat în raion la 8 
octombrie I 941 şi a subliniat că a reuşit să asigure liniştea şi siguranţa şi să pună 
capăt jafurilor şi furturilor, săvârşite, în special, de poliţia ucraineană: 

„Evreii erau răspândiţi prin tot oraşul şi nimeni nu lucra. Am adunat toţi 
evreii, fixându-le ghetoul şi împărţindu-i la lucru după aptitudini. Siguranţa era 

9 Ordonan1a nr. 3 emisă de prefectul judeţului Tulcin, 22 septembrie 1941. Idem, 2242-1-546, p. 65. 
10 Ordonan1a nr. 16 a guvernatorului Alexianu. Tiraspol la 25 septembrie 1941. Idem, 2359-1-6, p. 15. 
11 Ordinul circular nr. I al jandarmeriei din 8 septembrie 1941, copiat de mână de comandantul 
batalionului de jandarmi care s-a desfăşurat în judelui Golta. Arhiva Nikolaev, 2178-1-42. 
12 Vezi raportul comandantului companiei de jandarmi din Ovidopol din 28 noiembrie 1941, care 
cuprinde o listă nominală a 15 evrei sau semievrei, inclusiv copii, născuţi în sate şi pe care 
denun\ătorii i-au dezvăluit, subliniind că trebuie arestaţi şi trimişi în lagăre. Recomandarea prefectului 
a fost să se aplice Ordonanţa 23 a guvernatorului, adică să fie interna\i în lagăre şi ghetouri. Raportul 
se află în Arhiva Odcssa, 2357-1 c-356, p. 3. 
13 Raportul Inspectoratului de jandarmerie despre activitatea jandarmeriei din Transnistria între 15-31 
octombrie 1941. Idem, 2242-4 c-2, p. 13 7. 

44 
https://biblioteca-digitala.ro



ameninţată tocmai de aceşti evrei, pentru că după fixarea ghetoului, am avut 
liniştea să muncesc la reconstrucţie. 

Am refăcut clădirile raionului cu munca [forţată a] evreilor"14
. 

La Odessa, poliţia este cea care a primit sarcina depistării evreilor care s-au 
ascuns înainte sau după începerea deportărilor15 . Până în aprilie 1942, când 
Preşedinţia Consiliului de Miniştri a ordonat să se facă o numărătoare a evreilor 
după anumite categorii, nu s-a ştiut câţi evrei localnici au supravieţuit după 

masacrele Einsatzgruppe D, şi nici numărul supravieţuitorilor printre evreii români. 
Prefectul judeţului Golta, Isopescu, a consemnat cu mâna sa pe cererea Cabinetului 
primului ministru că în judeţ „nu mai există evrei localnici"16

. 

Inspectoratul de jandarmi din Transnistria a comunicat Guvernământului 
Transnistriei la 9 septembrie 1942 că 65.000 de evrei localnici din judeţul Odessa, 
şi toţi evreii din judeţele Berezovca, Ananiev, Ovidopol şi Oceacov „au dispărut" -
sau, cu alte cuvinte, au fost exterminaţi 17

. 

Convoaiele deportaţilor 

De la sfârşitul lunii iulie 1941 şi până în primăvara anului 1943 au fost 
deplasaţi aproximativ 300.000 de evrei, cetăţeni români sau evrei localnici, de 
colo-colo, în convoaie care au cutreierat tot întinsul Transnistriei, în conformitate 
cu un plan general conceput de M.St.M. al armatei române, şi conform unor 
directive verbale ale lui Ion Antonescu, date lui Alexianu în consfătuirea de Ia 
Tighina, de la sfârşitul lui august, înainte de semnarea Acordului de la Tighina 
între armatele română şi germană. Antonescu a expus această politică la 11 
octombrie 1941, în faţa prefecţilor din România într-o conferinţă la care au 
participat şi ministrul de Interne, generalul Dumitru Popescu şi adjunctul 
ministrului de Interne, generalul Ion Popescu. 

„Domnilor, dv. ştiţi că una dintre luptele pe care m-am angajat s-o duc este 
să prefac acest neam. Voi face din neamul românesc un grup omogen. Tot ce este 
străin, încet-încet, trebuie să plece. Am început realizarea acestui deziderat cu 

14 Raportul de activitate al pretorului raionului Cicclnic din luna noiembrie, 28 noiembrie 1941. Idem, 
2358-1 c-9, p. 128-128 b. 
15 Vezi, de exemplu, raportul 29 al Comandamentului Poli\iei Odessa cu privire la arestarea 
suspcc\ilor şi deportarea evreilor cu trenul, 29 ianuarie 1942. Idem, 2242-4 c-29, p. 48. 
16 Scrisoare confiden\ială a Guvernământului adresată prefectului de Golta, cerând numărarea evreilor 
şi comunicarea rezultatelor până la 12 aprilie 1942, şi observaliilc de pc scrisoare, notate de prefect. 
Arhiva Nikolaev. Idem, 2178-1-2, p. 44. 
17 Comandantul jandarmeriei din Transnistria către secretariatul general al Guvernământului. Date cu 
privire la amploarea deportărilor din România şi despre „mişcarea evreilor"; în spatele acestui termen 
se ascunde termenul de exterminare a evreilor localnici, 9 septembrie 1942. Arhiva Ministerului de 
Externe. Colec\ia „Problema evreiască", voi. 21, p. 152. 
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înlăturarea evreilor. Dacă evreii încă mai circulă şi încă mai fac ceea ce fac, aceasta 
se datoreşte slăbiciunii administraţiei noastre... Am început cu Basarabia. 
Basarabia nu va mai avea nici un picior de evreu. De asemenea, Bucovina va fi şi 

ea purificată cu 80% din evreimea aflată acolo. Tot ce este element dubios 
evreiesc, toţi comuniştii evrei, vor fi destinaţi să meargă acolo de unde au venit. Îi 
împing spre Bug şi de acolo vor trece mai departe ... 18

. 

Scopul final îl constituie transferarea evreilor care rămăseseră în viaţă după 
primul val de masacre atât pe teritoriul românesc (Basarabia şi Bucovina), cât şi în 
Transnistria spre lagăre improvizate - care încă nu existau pe atunci - în apropierea 
Bugului, până ce se vor crea condiţiile corespunzătoare pentru împingerea lor peste 
Bug, pentru a curăţa astfel şi Transnistria de evrei. În acest scop, M.St.M. a stabilit 
cinci puncte de trecere a Nistrului şi patru destinaţii de concentrare pe Bug. 

La 6 septembrie 194 I, Guvernământul Transnistriei a formulat aceste 
directive în scris, sub denumirea „Instrucţiuni privind organizarea unei caravane de 
deplasare a populaţiei din regiuni suprapopulate în regiuni mai puţin populate. 
Aceste directive au fost transmise la timp jandarmeriei şi prefectului încă înainte ca 
ei să fi ajuns la posturile lor19

. Jandarmeria a transformat directivele guvernatorului 
într-un plan de lucru concret20

. 

Planul de lucru includea şi punctele de trecere a convoaielor pentru Nistru, 
precum şi destinaţiile deportării, sau în formularea sa originală, ,,zonele de 
plasare". Înainte de finalizarea planului, Alexianu a ordonat unui ofiţer superior şi 
celor doi ofiţeri de jandarmi, care urmau să escorteze convoaiele, să facă o 
călătorie preliminară de recuno.aştere, pentru stabilirea traseului de deportare şi 

18 Fragment din stenograma declaraţiilor lui Antonescu la conferin\a cu prefecţii, 11 octombrie 1941, 
Arhiva Ministerului de Interne, voi. XI. Dosarul anchetei lui Dumitru Popescu, nr. 47/1945, p. 47. 
Sublinierea mea (J.A.). 
19 Directivele cu privire la organizarea convoaielor, 6 septembrie I 941. Arhiva Odessa, 2212-1-680, 
p. 49-51. Trebuie remarcat că titlul nu vorbeşte despre evrei, dar în conţinut sunt amintiţi numai evrei. 
Conform afirmaţiilor secretarului lui Mihai Antonescu, destinatia finală a deportaţilor era regiunea 
din nordul Mării Azov (în nord-estul peninsulei Crimeea) care ar li fost aleasă de Hitler pentru a servi 
de gheto uriaş sau lagăr de concentrare, unde evreii urmau să trăiască izolaţi de restul lumii şi pentru a 
crea un fel de .,nou Sion•·. Antonescu, conform afirmaţiilor lui G. Barbu!, ar li ezitat, dar, în cele din 
urmă, a acceptat să deporteze acolo 120.000 de evrei din Basarabia şi Bucovina. Această afirma\ie nu 
este adevărată şi numeroasele surse documentare descoperite după publicarea cărtii în anul 1950 şi 

până acum ( 1995) nu o confirmă. Aceasta a constituit una din primele încercări ale celor implicaţi în 
crimele împotriva evreilor şi a umanităţii de a se disculpa de răspunderea pentru genocid. România a 
încercat tot timpul să transfere convoaie spre răsărit, pe teritoriul Ucrainei sub ocupaţie germană, dar 
naziştii nu Ic-au permis transferul. De aceea, românii au fost nevoiţi în cele din urmă să-i exterminc ei 
înşişi pe evrei în „regatul morţii" pe care l-au înfiinlat pe malurile Bugului (vezi în continuare). Vezi 
despre acest episod, G. Barbu!, le 111-e Homme de I 'Axe, Paris, 1950, p. 133-134. 
20 Raportul Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria despre organizarea şi activitatea sa, 3 
decembrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-4 c-5, p. 1-6. 
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alegerea localităţilor de popas peste noapte, precum şi pentru alegerea zonelor de 
„plasare" a evreilor. Fiecare dintre transporturi urma să fie alcătuit din „500 de 
indivizi". Jandarmii au fost autorizaţi să aleagă unsprezece ostateci pentru a asigura 
menţinerea ordinii şi a preveni evadări. Aceşti evrei rămâneau ostateci până ce 
convoiul ajungea la destinaţia finală, adică „în localitatea unde vor fi plasaţi". 
Bătrânii, copiii şi bagajele urmau să fie transportate în căruţe cu cai, dar aceasta 
depindea de rechiziţionarea de căruţe şi căruţaşi de la ucraineni. 

Şefii de convoaie au primit lista localităţilor de pe traseu, până la Bug, dar 
aveau mână liberă să schimbe traseul, în funcţie de condiţiile climatice şi de pe 
teren. Grija pentru popasuri de noapte revenea satelor şi colhozurilor ucrainene, 
unde urmau să înnopteze convoaiele. Practic, aceasta înse11Jna abandonarea evreilor 
în voia soartei. Evreilor le era interzis să treacă dintr-un convoi în altul, ostatecii 
fiind răspunzători şi pentru astfel de fapte. Autorităţile române s-au dezis de orice 
răspundere privind întreţinerea evreilor atât în lagăre, cât şi în ghetourile, din „zona 
de plasare", fapt consemnat: ,,în zona de plasare evreii vor fi lăsaţi să trăiască pe 
socoteala lor, putând fi întrebuinţaţi la munci agricole sau la orice altă muncă"21 . 

Traseul deportării stabilit în „directivele" de la 6 septembrie 1941, nu a fost 
controlat, bazându-se pe rapoarte preliminarii privind terenul; în majoritatea 
cazurilor, trimişii Guvernământului nu cunoşteau nici măcar denumirile corecte ale 
localităţilor22 . Se stabilea, într-unu mod nebulos, că evreii „trebuie plasaţi" în 
localităţile cele mai depărtate, cu alte cuvinte, cât mai aproape de Bug. Acestea vor 
fi precizate de un ofiţer superior, care a fost autorizat să cerceteze terenul. Şi într
adevăr, paralel cu emiterea directivelor, au plecat pe teren ofiţeri cu rang de colonel 
să cerceteze trasee de deportare a convoaielor până la Bug. 

Colonelul Constantin Dumitriu, care a fost numit prefect al judeţului 
Moghilev, a părăsit Tiraspolul cu automobilul la 8 septembrie 1941, însoţit de doi 
ofiţeri de jandarmi din batalionul 7, călătorind spre nord, de-a lungul malului 
ucrainean al Nistrului, până la Râbniţa, o staţie importantă pe traseul deportărilor. 
El a remarcat că drumul a fost foarte greu, şi că a avut nevoie de o zi întreagă 
pentru a parcurge distanţa de 190 de kilometri, din cauza ploilor şi revărsărilor 
Nistrului. Echipa şi-a continuat călătoria spre răsărit, către Balta, întâmpinând 
greutăţi asemănătoare şi oprindu-se din când în când într-un sat oarecare pentru a 
verifica posibilităţi de popas pentru convoaie. 

Colonelul Dumitriu a stabilit, de exemplu, că satul Colbasna, la care au ajuns 
pe un drum de ţară, poate adăposti 1 OOO de oameni, întrucât acolo există patru 
colhozuri. Ploi căzute fără întrerupere, timp de două zile, au făcut ca drumurile să 
devină impracticabile, obligându-i pe ofiţerii să rămână în satul Slobozna, de unde 

21 Directivele cu privire la organizarea convoaielor (vezi şi nota 19), p. 50. 
22 Vezi „etapele traseului". idem, p. 51. 
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au transmis o telegramă guvernatorului Alexianu prin care-i comunicau întârzierea. 
Dumitriu mai adăuga în raportul său că în prima staţie planificată a convoaielor, în 
satul Colbasna, ,,există posibilitate de hrănire", dând în acest sens dispoziţii 

primarului satului. La a doua staţie, satul Birzula, aflat la 23 de kilometri de 
Colbasna, pe un drum nepietruit, ar putea fi cazaţi după spusele sale 1200 de 
persoane, şi acolo existând „posibilităţi de hrănire". A treia staţie, satul 
Protopopovca, la 25 kilometri de Birzula, nu putea să asigure condiţii de cazare, de 
aceea colonelul a propus o altă variantă, satul Trilov, la 20 de kilometri de Birzula, 
care oferea „posibilitate de hrănire şi de cazare", dar se abăteau de la traseu. 
Şerbacovo, la 20 km. de Protopopovca, putea caza o mie de oameni, şi aşa mai 
departe. 

Raportul preciza fiecare staţie pe calea deportării spre Bug şi recomanda 
divizarea convoaielor mari în anumite locuri, întrucât există sate foat1e mici - de 
şaptezeci de case. Aici ar putea fi cazaţi pentru înnoptare circa două sute de 
deportaţi. În continuare, raportul recomandă reunirea convoaielor, şi apoi o nouă 
divizare a lor, după necesităţi. 

Ofiţerii au fost conştienţi şi de problema mărşăluirii pe jos a evreilor şi de 
problema transportului jandarmilor pe teritoriile cucerite, pentru instalarea lor la 
timp, înainte de sosirea transporturilor: 

„Transportul bagajelor, copiilor şi bătrânilor se va face cu mare greutate 
[întrucât] căruţele şi caii fiind în mare parte la munca câmpului, sau luaţi de ruşi în 
retragere. Drumurile sunt anevoioase, fiind în majoritate comunale şi vicinale. 
Ploile fac ca mari porţiuni să devină absolut impracticabile cu vehicule, iar cu 
piciorul extrem de obositoare"23

. 

Colonelul a cerut să se pună la dispoziţia jandarmilor camioane, întrucât va 
fi foarte greu să fie transportaţi în căruţe. 

După părerea sa, călătoria în căruţe trase de cai, de la Tiraspol la Râbniţa, va 
dura cinci zile. ,,Posibilitatea ca ei [jandarmii] să meargă pe jos nu se pune, întrucât 
distanţa dintre satele în care unităţile [jandarmeriei] pot staţiona peste noapte este 
foarte mare, la care trebuie adăugat că echipamentul lor se va strica" din cauza 
ploilor. 

Emisarii care au întreprins călătoria înainte de sosirea convoaielor şi înainte 
de instalarea jandarmilor în sate s-au mulţumit cu stabilirea generală a traseului 
deportaţilor spre lagărele morţii de pe Bug şi cu alegerea locurilor de înnoptat. În 
nici un loc deportaţii n-au primit hrană şi nici măcar un acoperiş n-au avut în ploile 
necontenite care au căzut în toamna anului 1941 pe întinsul Ucrainei şi în zăpezile 

23 Dare de seamă asupra recunoaşterii fl!cută în regiunea Râbnita-Balta, prezentată de colonelul 
Constantin Dumitriu. prefectul judctului Moghilev, guvernatorului Transnistriei Alexianu, 15 
septembrie 1941, Arhiva Odcssa, 2242-1-680, p. 53. 
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care au început să cadă în acel an mai devreme ca de obicei. Nici o autoritate 
românească nu a furnizat hrană pentru deportaţi, totul a rămas la bunul plac al 
şefilor de colhozuri şi al satelor ucrainene, pe unde au trecut convoaiele, care au 
primit dispoziţie să se „îngrijească" de hrană, şi, într-adevăr, de la puţinii 

supravieţuitori s-a aflat că au fost primari şi şefi de colhozuri care s-au străduit să 
acorde puţină hrană, în special legume; chiar dacă ar fi existat cea mai mare 
bunăvoinţă, colhozurile şi satele nu puteau fi transformate în staţii de alimentare a 
zeci de mii de deportaţi, care veneau valuri, valuri. Unica posibilitate de procurare 
a alimentelor era trocul cu ţăranii ucraineni, atâta timp cât evreii au avut ce să 
ofere, şi cât timp jandarmii le-au permis. 

Drumurile erau aproape impracticabile, şi jandarmii au împuşcat fără milă pe 
cei care rămâneau în urmă, lăsând cadavrele pe marginea drumului spre Bug, 
trezind furia germanilor, deoarece nu se îngrijeau să le îngroape. În căutarea unei 
treceri pe un podeţ care a dispărut în inundaţii sau peste un râu care s-a transformat 
într-un gheţuş, jandarmii au dus încolo şi încoace convoaie cuprinzând mii de evrei 
înfometaţi şi epuizaţi, dintre care mulţi au ajuns la capătul puterilor şi s-au prăbuşit, 
ştiind că aceasta înseamnă sfârşitul. Copiii au rămas orfani şi au fost adoptaţi pe 
drum, de alte familii, sau s-au încăpăţânat să rămână lângă părinţii lor muribunzi, 
fiind împuşcaţi alături de ei. Bande de ucraineni, care acţionau pe întinsul 
Transnistriei, şi îndeosebi în judeţul Moghilev, s-au năpustit asupra convoaielor de 
evrei, le-au jefuit, au ucis mulţi dintre ei, lăsând uneori sute de evrei goi, care au 
murit apoi îngheţaţi. Mulţi evrei, îndeosebi bătrâni, nu-şi puteau pur şi simplu trage 
picioarele din noroi, din cauza epuizării, şi rămâneau pe loc, până ce erau împuşcaţi 
de jandarmii din ariergardă. Fiecare convoi a fost mai întâi jefuit de jandarmi -
care în majoritatea cazurilor erau foarte furioşi că nu le rămăsese prea mult - şi 

apoi de însoţitorii ucraineni şi de locuitorii ucraineni. În fiecare convoi condus de 
jandarmi multe femei tinere au fost violate; îndeosebi ofiţerii de jandarmi au comis 
aceste fapte; ei alegeau locurile de popas potrivite pentru organizarea de orgii. Nici 
un comandant de convoi nu era răspunzător pentru viaţa evreilor, ci doar de 
transferul lor, fără liste de evrei nominale. Jandarmii, care nu erau încă familiarizaţi 
cu terenul şi cu drumurile, s-au bazat pe poliţiştii locali, încredinţându-le din când 
în când paza şi escortarea convoaielor. Mulţi dintre aceşti poliţişti ucraineni 
fuseseră deja înarmaţi de către Einsatzgruppe D în lunile iulie şi august, când i-au 
ajutat să masacreze zeci de mii de evrei. 

Punctele de trecere şi „zonele de cazare" de pe Bug, aşa cum au fost ele 
formulate şi transmise Inspectoratului de jandarmi, ar fi următoarele: 

I. Prin Moghilev spre răsărit, spre satele Mitchi, Peciora şi Rogozna de pe 
Bug, în nordul Transnistriei, distanţă de circa 140 de kilometri pe jos. Peciora şi 

Rogozna erau sate mici pe Bug, în raionul Spicov, judeţul Tulcin; Mitchi era un sat 
şi mai mic de pe Bug, în raionul Jmerinca din judeţul Moghilev. Hotărârea de a 
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transfera zeci de mii de evrei care se revărsau prin Moghilev, poarta principală de 
intrare a deportaţilor în Transnistria spre cele trei sate a fost atât de pripită şi atât de 
arbitrară, încât M.St.M., urmat apoi de jandarmerie, au greşit, la început, 
localizarea satului Mitchi, plasându-l în judeţul Tulcin, deşi el era situat în realitate 
la aproximativ patruzeci de kilometri nord de Rogozna. 

2. Prin Iampol şi de acolo la Crijopol şi mai departe, spre destinaţia finală -
târgul Obodovca şi satul Belanovca din raionul Berşad, judeţul Balta; Obodovca se 
afla la o distanţă de aproape optzeci de kilometri de lampo!, iar Belanovca la o sută 
de kilometri, dar din cauza condiţiilor terenului, traseul care trebuia parcurs pe jos 
crescuse la 150 de kilometri; traseul deportării deriva în formă de arc, la nord de 
linia dreaptă dintre cele două puncte. Cele două localităţi se aflau la o distanţă de 
15-20 de km. de Bug, dar au fost planificate să constituie puncte de concentrare a 
convoaielor înainte de transferarea lor în Reichkommissariat Ukraina şi după 

refuzul german de a permite transferul lor în satele aflate chiar pe Bug: Luhova, 
Ostia, Şumilovca, Manicovca şi Trostineţ. Ultimul dintre sate se afla la circa patru 
kilometri de Bug, dar avea o gară care ducea spre Uman din Reichcommissariatul 
Ukraina (teritoriu sub ocupaţie germană). 

3. Prin Râbniţa şi de acolo spre Birzula, şi apoi spre sud, spre oraşul Balta, şi 
mai departe spre destinaţiile finale: Localitatea Bobric din raionul Liubaşevka şi 
localitatea Crivoi-Ozero din judeţul Golta. Linia feroviară lega Bobric de Golta 
(sau după denumirea sovietică, Pervomaisk), şi de acolo spre Ucraina de sub 
ocupaţie germană, cu oraşele Novo Ukraina, Kirovograd şi Cercasi în nord şi 

Cremenciug la est. Crivoi-Ozero era situat pe drumul principal spre Golta, la o 
distanţă de câţiva kilometri de linia ferată. Distanţa dintre Nistru şi Bobric şi 

Crivoi-Ozero în linie dreaptă era de 120 de kilometri, dar în realitate, din cauza 
stării drumului, traseul a depăşit 200 de km. În aceste puncte din apropierea 
Bugului urma ca evreii să supravieţuiască până ce vor fi înghesuiţi în trenuri şi 

trimişi Reichskommissariatului nazist din Ucraina (conform planului românesc). 
4. Prin Tiraspol şi de acolo în sud, în direcţia Odessei, ocolind oraşul pe la 

nord, şi de acolo, pe jos, spre răsărit, paralel cu linia ferată Odessa-Berezovca, şi 
mai departe spre Mostovoi sau Nikolaevca, lângă satele care deveniseră 
morminte comune. De la Mostovoi, convoaiele continuau spre răsărit de şoseaua 
care ducea la Nikolaevca, şi de acolo, la sud de şoseaua scurtă care lega 
Nikolaevca de Domanevca, unul dintre cele trei lagăre de exterminare care au 
fost înfiinţate de români în judeţ. Destinaţia finală a acestor transporturi era 
lagărul Bogdanovca, un sovhoz mare din judeţul Golta, situat pe malul Bugului. 
Bogdanovca era pe Bug şi de acolo nu mai era nici un drum care să ducă undeva 
(vezi în continuare). 

5. Prin Iasca (sau Ovidopol), cel mai sudic punct de trecere a Nistrului, şi de 
acolo, pe drumuri desfundate, într-o regiune pustie, lângă câteva sate locuite de 
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germani localnici, la nord de Odessa, până la punctul de întâlnire cu convoaiele din 
Tiraspol. Destinaţia finală: Bogdanovca24

. 

Logica pe care se baza ordinul de a-i concentra pe evrei lângă Bug era legată 
de incapacitatea românilor de a se ocupa de un număr atât de mare de evrei. 
Speranţa românilor era că germanii - Einsatzgruppe D, armata sau populaţia 

germană locală, împreună sau separat - vor rezolva pentru ei problema. 
Comandantul M.St.M. al Corpului II Armată, colonelul Spirea, a accentuat în 
legătură cu asta paragraful din Acordul de la Tighina care stabileşte că „evreii vor 
fi concentraţi în tabere de muncă şi întrebuinţaţi la lucru, până când, după 
terminarea operaţiunilor [militare], evacuarea lor spre Est va fi posibilă". În 
conformitate cu acest ordin, Inspectoratul jandarmeriei a emis la 14 octombrie 
1941 ordinul prin care se interzice „a se folosi evrei la muncile agricole, [întrucât] 
urmează să fie deportaţi evreii din Balta în lagărul Bobrig Krivoe de pe Bug" 
(referirea este la Bobric şi Crivoi-Ozero}25. 

Aproximativ cincisprezece zile după începerea deportărilor, comandantul 
jandarmeriei Transnistria, colonelul Broşteanu, a raportat Guvernământului 

Transnistriei că planul de transferare s-a prăbuşit şi că nu există ordine, că planul 
nu este respectat, că nu există locuri de cazare şi nici hrană pentru deportaţi. Mai 
mult decât atât, deplasarea evreilor se face nu numai de către jandarmi, ci şi de 
către unităţi ale armatelor română şi germană, şi „se aduc continuu ... grupuri de 
evrei care nu pot fi plasaţi la urma lor". Companiile de jandarmi au fost nevoite să 
înfiinţeze ghetouri improvizate până ce vor primi ordine ce să facă cu evreii. 
„Pentru hrana şi întreţinerea acestor evrei, nu s-a luat nici o dispoziţiune până în 
prezent, iar Prefecturile la care s-au adresat nu le-a putut da nici un răspuns 

pozitiv". Comandantul jandarmeriei solicita guvernatorului să-i indice ce se poate 
face pentru hrănirea şi întreţinerea „acestor evrei"26

. Prefecţii obişnuiau să trimită 
telegrame Guvernământului, la Tiraspol, comunicându-i despre trecerea 
convoaielor spre Bug. La 2 octombrie 1941, prefectul Râbniţei, colonelul Popescu, 
a raportat Guvernământului: ,,convoaiele de evrei continuă regulat. Expediat până 
azi 3 764 [ evrei]"27

. 

Transferarea evreilor spre Bug a continuat în lunile octombrie şi noiembrie 
într-o dezordine totală, fără respectarea planificării iniţiale de îndreptare a 
convoaielor spre anumite localităţi de pe Bug, lăsând mii de evrei în târguri şi 

24 Despre punctele de trecere şi zonele de plasare vezi în continuare nota 41. Documentul 
mentionează că până la sfârşitul lui noiembrie 1941 au fost trecuti prin aceste puncte I 08.002 evrei. 
25 Statul major al Corpului II Armată către guvernatorul Transnistriei cu privire la izbucnirea 
epidemiilor de tifos şi scarlatină în convoaiele spre Balta, 16 noiembrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-1-2, 
p. 184. 
26 Inspectoratul jandarmeriei către guvernator, 30 septembrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-1-1067. 
27 Telegrama prefectului Popescu despre trecerea convoaielor, 2.10.1942. lbid., p. 33. 
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sate care nu au fost planificate să servească de ghetouri sau lagăre de muncă. 
Destinaţiile finale au rămas neschimbate şi din când în când se forma un nou 
convoi de evrei cantonaţi într-un anumit loc. Supravieţuitorii erau împinşi spre 
răsărit, către Bug. Rutina convoaielor a fost întreruptă la începutul lui octombrie, 
când epidemia de tifos, de care mulţi evrei au fost loviţi încă din Basarabia, s-a 
răspândit printre jandarmii din escorte. Jandarmeria a raportat că „Printre 
jandarmi s-au ivit 20 de cazuri de tifos exantematic, dintre care unul mortal. 
Boala a fost propagată şi contractată de la evreii aduşi de la vest de Nistru, în 
timpul când jandarmii executau transferarea convoaielor de evrei. Pentru 
preîntâmpinarea întinderii flagelului ... este absolut şi urgentă nevoia de mijloace 
de deparazitare [pentru] jandarmi"28

. Şi într-adevăr s-au luat măsurile 
corespunzătoare. 

Convoaiele s-au deplasat pe şosele nepietruite sau pe drumuri care 
dispăruseră după prima ploaie. Primul raport de sinteză al Inspectoratului 
jandarmeriei a notat concentrarea evreilor în ghetouri şi în lagăre, şi îngrijorarea 
profundă care i-a cuprins din cauza „măsurilor grave care au fost luate împotriva 
lor", dar nu amintea uciderea a mii de evrei ale căror cadavre au rămas azvârlite la 
margini de drum29

. 

Antonescu, care a urmărit deportarea evreilor parcă ar fi fost vorba de o 
operaţie militară, a remarcat în şedinţa de guvern din 18 noiembrie 1941, că 
oraşul Iaşi a fost rărit de evrei, deoarece era prea „aglomerat", adăugând: ,,Am 
destule greutăţi cu acei [pe] care i-am dus la Bug. Numai eu ştiu câţi au murit pe 
druni3°. 

Această declaraţie confirmă că Antonescu a urmărit desfăşurarea deportării, 
şi că uciderea evreilor în convoaie, şi că numărul mare de morţi de pe urma gerului 
şi a foamei, îi erau bine cunoscute. Datele statistice adunate la ordinul său îi 
ofereau un tablou veridic asupra dimensiunilor exterminării (vezi în continuare). 

În comparaţie cu indiferenţa sa faţă de uciderea evreilor deportaţi, într-o altă 
chestiune legată şi ea de transport, el a fost foarte ferm: era vorba de transferarea a 
15.000 de vite, pradă de război, din Transnistria în România. Iniţial, el a decis, 
personal, să fie adunate 25.000 de vite pentru necesităţile armatei române. După 
cucerirea Odessei şi reducerea numărului de soldaţi, armata s-a mulţumit cu o 
pradă de l O.OOO de vite. Restul, circa I 5 .OOO de vite şi un număr necunoscut de 
porci şi oi, au fost transportate prin punctele de trecere care serveau şi la deportarea 

28 În legătură cu acest subiect vezi Raportul Inspectoratului jandarmeriei de la 15-31 octombrie 1941. 
Idem. 2242-1-2, p. 184. 
29 Idem. Idem. 
30 Protocolul şedin\ei guvernului din 13 noiembrie 1941. Arhiva Ministerului de Interne, colec\ia 
4001 O, voi. 77 (sublinierea mea - J.A.). 
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evreilor - dar în sens invers: Tiraspol, Râbniţa, lampo!, Moghilev31 (şi Dubăsari). 
Antonescu a urmărit personal această operaţiune, l-a însărcinat pe secretarul 
general al Consiliului de Miniştri, Ovidiu Vlădescu, s-o urmărească în mod direct, 
şi a dat ordin, scris cu mâna lui, să se supravegheze, ,,în special. .. ca vitele să nu fie 
primejduite din cauza frigului, a neîngrijirii şi nepăsării"32 . Vitele şi caii erau 
transportaţi din România în Transnistria (pentru necesităţile armatei) pe aceleaşi 
bacuri care au fost folosite la trecerea evreilor peste Nistru. Şi într-adevăr, mulţi 
dintre supravieţuitori au relatat mai târziu că au fost înghesuiţi pe bacuri împreună 
cu animale, dar, în timp ce nici o vită nu a fost vătămată în timpul traversării, mulţi 
evrei au fost azvârliţi de vii în apele Nistrului. Când a izbucnit printre animalele 
transportate spre România ca pradă de război (inclusiv porci şi oi) o molimă de 
febră tifoidă, guvernatorul Alexianu a ordonat oprirea transportului spre România, 
până ce [animalele] vor primi un tratament corespunzător33 . 

Ordonanfa nr. 23 

La începutul lui noiembrie, după masacrul de la Odessa, Guvernământul 
Transnistriei a ajuns şi el la concluzia că nu se mai poate continua expedierea 
evreilor spre Bug, întrucât germanii refuză să-i primească şi, în această situaţie 
Alexianu a însărcinat pe comandantul jandarmeriei să pregătească un proiect de 
ordonanţă privind statutul evreilor - obligaţiile lor şi condiţiile de viaţă în ghetouri. 
Alexianu s-a adresat conducătorului, atrăgându-i atenţia asupra faptului că, în urma 
deportărilor din ţară şi dezrădăcinării evreilor locali din Transnistria din locurile lor 
de origine, s-au creat în Transnistria foarte mari concentrări de evrei: 

„Este necesar ca acestor colonii evreieşti, până li se va găsi «soluţia 

definitivă», să le dăm o organizare provizorie şi să le asigurăm posibilitatea de 
muncă şi existenţă, căci altminteri vom fi obligaţi să-i ţinem pe socoteala 
colhozurilor şi sovhozurilor ceea ce ar constitui pentru noi o cheltuială enormă34 . 

31 Guvernământul Transnistriei către Ion Antonescu cu privire la executarea ordinului de transfer a 
vitelor în România, I noiembrie 1941, Arhiva Odessa, 2242-1-677. p. 144. Acţiunea n-a fost atât de 
simplă cum s-a părut. Antonescu a ordonat să fie aduse în România vite sănătoase, în stare bună. 
pentru a le împărţi \ăranilor, iar ţăranii au predat în schimbul lor armatei. pentru a fi folosite pentru 
hrana solda\ilor, vite care nu produceau suficient lapte. S-a creat astfel o situaţie în care cca zece mii 
de vite au fost traversate din România în Transnistria. concomitent cu trecerea deporla\ilor, şi cu 
aceleaşi mijloace: bacuri şi pode\e înguste. 
32 Ordinul emis de Antonescu, semnat de Vlădescu, către guvernatorul Alexianu, determinat de 
îngrijorarea sa în privinta vitelor, 5 noiembrie 1941. Idem, 2242-1-57. 
n Telegramă în numele guvernatorului către prefectul judeţului Odessa pentru a opri temporar 
transportul vitelor din cauza izbucnirii molimei, 20 noiembrie 1941. Idem, 2359-1 c-1, p. 243. 
34 Guvernatorul Alexianu către mareşalul Antonescu, 11 noiembrie 1941. Idem, p. 136 (sublinierea 
mea - J.A.). 
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Lucrarea a fost scr:zut.1 , 
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COMANDAMENTUL DE CĂPETENIE AL ARMATEI 

DEPARTAMENTUL GUVERNATORULUI CIVIL 

Tira:;pol, 11 rioer.ivrie 1941. 
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Alexianu îi propune lui Antonescu o organizare provizorie a concentrărilor evreieşti 
,,până se va găsi o soluţie definitivă". Vezi nota 34. 
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Guvernatorul i-a prezentat lui Antonescu un „proiect de ordonanţă". În 
introducerea la proiect s-a subliniat că hotărârea de a-i deporta pe evrei a fost o 
hotărâre românească, cu scopul de a elibera oraşele şi satele din Moldova, 
Basarabia şi Bucovina de prezenţa evreilor. Şi de data asta, se stabilea că scopul 
final este de a aduce toate convoaiele în apropierea Bugului. Guvernământul s-a 
lepădat de orice răspundere faţă de soarta evreilor, subliniind doar diferitele 
interdicţii şi obligaţii ale evreilor de a sta în toate privinţele la dispoziţia 

autorităţilor, transformându-i în felul acesta, de fapt, în sclavi ai statului român. Au 
fost stabilite în mod amănunţit formele de înregistrare şi controlul prezenţei, 

obligativitatea prezentării la muncă şi obligaţia de a anunţa izbucnirea epidemiilor 
sau a bolilor contagioase, în general. Jandarmii erau însărcinaţi de a „inspecta şi 

controla în continuu coloniile [ghetourile] evreieşti", iar prefecţii trebuiau să 
urmărească aplicarea strictă a ordonanţelor. Orice evreu care părăsea ghetoul „va fi 
considerat spion şi sancţionat ca atare, după legile militare în timp de război" şi va 
fi executat. Toate celelalte infracţiuni vor fi judecate de un Tribunal militar35

. 

Acest proiect de ordonanţă a fost trimis lui Antonescu pentru revizuire şi 

aprobare şi a revenit sub forma de „Ordonanţa nr. 23", care stabilea condiţiile de 
viaţă ale evreilor în Transnistria, până la deportarea lor mai departe sau 
exterminarea lor. Ordonanţa a rămas în vigoare până la eliberarea Transnistriei de 
către armata sovietică. Ordonanţa nu făcea nici o deosebire între evreii localnici şi 

deportaţii din România. Ea împuternicea pe jandarmi să-i „plaseze" pe evrei în 
locurile stabilite, în case părăsite şi case particulare; interzicea evreilor să 

părăsească locul, stabilea obligativitatea înscrierii într-un registru special pentru 
evrei; se defineau ghetourile drept „colonii" şi erau autorizaţi pretorii să numească 
un „şef de colonie" dintre evrei şi alţi responsabili care vor trebui să răspundă de 
îndeplinirea dispoziţiilor şi ordinelor autorităţilor române. ,,Şeful coloniei" şi 

ceilalţi „responsabili" evrei erau obligaţi să raporteze autorităţilor, ceea ce îi 
transforma în denunţători. 

Evreii necalificaţi au fost obligaţi să muncească „în folosul obştesc", aşa 

cum a fost definită munca obligatorie: în agricultură, reparaţii de drumuri şi poduri, 
tăierea copacilor în pădure, căratul de pietre, precum şi refacerea şi punerea în 
funcţiune a fabricilor. Profesionişti şi meseriaşi evrei au fost puşi la dispoziţia 
autorităţilor locale sau oricărei alte autorităţi româneşti, în schimbul unei plăţi 

zilnice de mizerie - un „bon de alimente" în valoare de o marcă pentru evreii 
muncitori necalificaţi şi de două mărci pentru „specialişti". Prefectul a fost 
autorizat să deplaseze evrei dintr-un loc în altul în interiorul judeţului, în funcţie de 
necesităţi, iar Guvernământul era autorizat să deplaseze evrei dintr-un judeţ 

35 „Proiectul de ordonanţă" cu privire la statutul evreilor, întocmit de comandantul jandarmeriei 
Transnistria, Broşteanu, nedatat, începutul lui noiembrie 1941. Idem, p. 132-135. 
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într-altul, după nevoile muncii. Guvernământul a fost autorizat să folosească evreii 
la refacerea în toate domeniile a Transnistriei36

. 

Ordonanţa nr. 23 trecea evreii sub jurisdicţia câtorva autorităţi: Jandarmeria 
şi Guvernământul şi toate diviziunile sale, prefecţii, pretorii - dar şi a tuturor celor 
care se foloseau de munca evreilor, precum supraveghetori de tot felul şi agronomi 
care veniseră din România să conducă sovhozuri, comandanţi de unităţi militare 
din garnizoane care primeau evrei la muncă etc. Toţi au devenit stăpânii evreilor. 
Practic, s-a creat o situaţie de acumulare de competenţe care a permis luarea de 
măsuri cu totul arbitrare faţă de evrei şi a corespuns foarte bine corupţiei notorii a 
funcţionarilor, militarilor şi jandarmilor români. 

Necesitatea ordonanţei provenea din continuarea revărsării de convoaie, 
parte din ele formate pe teritoriul Transnistriei, din evrei localnici, care au fost 
obligate să mărşăluiască spre Bug, în timp ce germanii nu permiteau transferul lor 
pe partea de răsărit a Bugului. 

Alexianu a declarat categoric: ,,Nu vom avea linişte în Transnistria până nu 
vom executa dispoziţia din înţelegerea Hauffe-Tătăranu, pentru trecerea evreilor 
peste Bug". Alexianu s-a împotrivit principial la înfiinţarea de ghetouri şi accentua: 
„Pentru mine, problema evreiască de la Odessa, cât şi din Transnistria, trebuie 
rezolvată radical şi această rezolvare nu se poate face decât prin îndepărtarea totală 
a evreilor din Transnistria şi trecerea lor peste Bug, aşa cum avem încheiată 

• • .,,37 
convenţia cu germa1111 . 

După cum am arătat, conţinutul dispoziţiilor verbale date de Antonescu lui 
Alexianu este cunoscut şi el a fost clarificat de către Conducător la întâlnirea lui cu 
prefecţii de la 1 O noiembrie 1941, cu toate că el n-a fost consemnat în scris. Dar, în 
rapoartele pe care le-a trimis lui Antonescu, guvernatorul a amintit din când în când 
amănunte cu privire la convorbirile cu el, astfel că, în prezent se poate reconstitui 
în linii generale tabloul situaţiei din toamna şi iarna anului 1941, situaţie care a dus 
la decizia de a masacra peste 100.000 de evrei în acea iarnă (vezi în continuare 
capitolul „Regatul morţii"). 

La sfârşitul lunii august 1941 i s-a comunicat lui Alexianu că în decursul 
toamnei vor fi deportaţi în Transnistria nu mai mult de SO.OOO de evrei „din motive 
de siguranţă"38 , dar „mi s-a adus un număr de evrei mult mai mare decât m-am 
aşteptat şi în împrejurările de azi, pe vreme rea, cu drumuri impracticabile, 
aşezarea lor la locurile destinate, se face în condiţii foarte rele". Prin Moghilev, 

36 Ordonan\a nr. 23 din 11 noiembrie 1941 a fost amintită înainte (vezi nota 77 din capitolul 24). Vezi 
Ordonan\a originală cu semnătura guvernatorului Alexianu, Alexianu, Arhiva Odessa, 2242-1-1, 
p- 28-30. 
7 Raportul lui Alexianu către Antonescu din 11 decembrie 1941 cu privire la subiectele ce urmau să 

fie discutate în şedin(a guvernului din 16 decembrie 1941. Idem. 2242-1-677, p. 197. 
38 Idem, p. 194. 
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comunica Alexianu, au trecut pana acum SO.OOO de evrei, iar prin Iasca şi alte 
puncte de trecere au început să se scurgă convoaie numărând fiecare câte 10.000-
15.000 de evrei. Sudul Transnistriei a fost distrus de război, nu sunt alimente şi nu 
există nici o posibilitate de a-i hrăni pe evrei. ,,Primesc pe toţi evreii care-mi sunt 
trimişi din ţară, dar au de luptat cu rezistenţa populaţiei locale şi nu am suficiente 
mijloace de a putea stăpâni convoaie mai mari decât acele convenite"39

. 

În decursul lunii noiembrie situaţia s-a înrăutăţit şi în loc de SO.OOO de 
deportaţi, la începutul lui decembrie erau în Transnistria 115.000 de deportaţi (de 
fapt, circa 190.000, vezi capitolul 38). Alexianu cerea punerea în aplicare a 
planului iniţial de evacuare a evreilor peste Bug, dar au intervenit complicaţii în 
realizarea lui: 

„Aceşti evrei au fost deplasaţi în zonele fixate pentru aşezarea lor, dar din 
cauza numărului foarte mare nu au încăput a fi încartiruiţi în zonele destinate şi a 
trebuit ca aşezarea lor să se extindă şi în alte zone. 

Am dat o ordonanţă cu privire la organizarea muncii evreilor şi a condiţiilor 
în care dânşii să-şi câştige existenţa ... În multe lagăre a izbucnit [epidemia] de tifos 
exantematic din cauza halului de murdărie în care se găsesc',4°. 

Date româneşti oficiale arătau că prin cele cinci puncte de trecere a Nistrului 
au fost deportaţi în toamna şi iarna anului 1941 - 118.847 evrei. 

Trebuie remarcat că numărul adevărat al deportaţilor a fost mult mai mare şi 
s-a ridicat la aproximativ 190.000. În rapoarte s-a făcut un efort conştient de a 
reduce volumul deportării pentru a micşora nmnărul celor exterminaţi (vezi 
capitolul cuprinzând datele statistice/ 1

. În continuare, vom prezenta pe larg soarta 
convoaielor care au trecut prin primele trei mari puncte de trecere - Moghilev, 
lampo! şi Râbniţa. 

Prin Moghilev 

Primii care au trecut prin acest punct în cadrul deportărilor organizate, după 
ce România a primit în ll)Od oficial răspunderea pentru Transnistria, au fost evreii 
cei mai nenorociţi: după ce cei mai mulţi au fost împuşcaţi sau au murit, datorită 
bolilor şi epuizării, cei care au supravieţuit deportărilor pripite din iulie şi august 

39 Raportul lui Alexianu către Antonescu despre situa1ia din Transnistria, I noiembrie 1941. Idem, p. 
152. 
40 Vezi mai sus nota 38. 
41 Raportul Inspectoratului de jandarmi Transnistria cu privire la perioada 15 decembrie 194 I - 15 
ianuarie 1942, Cartea Neagră, III, nr. 165, p. 319-320; Inspectoratul jandarmeriei a raportat la 9 
septembrie 1942 Guvernământului Transnistriei că în acea perioadă au trecut Nistru! 119.065 evrei: 
Ministerul Afacerilor Externe, Serviciul Arhivei, Fond Central Problema 33 (chestiuni privitoare la 
evrei). Voi. 21. fila 161. Această colec\ie a fost pusă la dispozi\ia autorului de către unul dintre 
directorii Muzeului I lolocaustului din Washington, dr. Radu Ioanid, USHMM/MAE. Reel 10, voi. 21. 
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1941 şi au fost înapoiaţi, au fost mânaţi atunci spre Scazineţ, pe malul ucrainean al 
râului şi apoi înapoiaţi în Basarabia, internaţi în lagărul Vertujeni, şi apoi iar 
mânaţi pe jos, spre Atachi, şi de acolo din nou la Moghilev. După ei au început să 
curgă convoaie de evrei din celelalte lagăre din Basarabia. 

După aceea au fost aduse convoaie din sudul Bucovinei, o parte dintre evreii 
din Dorohoi şi în cele din urmă majoritatea deportaţilor din Cernăuţi, şi, din nou, 
evrei care mai rămăseseră în lagărele din nordul Basarabiei. 

Suferinţe mari au fost îndurate şi de evreii care au fost siliţi să mărşăluiască 
spre acest punct de trecere din lagărele din Basarabia. Ei au ajuns acolo lipsiţi de 
toate, într-o stare grea a sănătăţii fizice şi psihice, rămăşiţe de familii, şi printre ei 
bolnavi de tifos şi de alte boli. Situaţia evreilor veniţi din Dorohoi şi împrejurimi 
era doar cu puţin mai bună: şi ei erau lipsiţi de orice mijloace materiale, iar 
majoritatea bărbaţilor rămăseseră în detaşamentele de muncă forţată. Majoritatea 
evreilor din Bucovina de sud şi parte din evreii din Cernăuţi au reuşit să-şi păstreze 
unele din obiectele personale, îndeosebi haine şi lenjerie, întrucât au fost aduşi cu 
trenuri şi n-au pribegit luni de zile pe drumuri, şi deoarece trecerea Nistrului era 
blocată din cauza aglomeraţiei, percheziţiile la punctele de trecere nefiind de aceea 
foarte amănunţite. Aceşti evrei au fost deportaţi împreună cu conducătorii lor - şefi 

de comunităţi şi rabini - ceea ce a jucat un rol important în supravieţuirea lor. 
Moghilev era un orăşel ceva mai mare, în care, pe timpul regimului sovietic, 

trăiau 22.000 de locuitori. În anul 1926, numărul evreilor atinsese aproape I O.OOO. 
Orăşelul a fost distrus parţial în timpul luptelor; la Moghilev au rămas în special 
femei, copii şi bătrâni, în număr de 3.733 după masacrul comis de germani. În 
august I 94 I, oraşul a suferit de inundaţii devastatoare pe ambele maluri ale 
Nistrului. Fluviul s-a revărsat după săptămâni de ploi neîntrerupte. Parte din oraş, 
aflat de-a lungul fluviului, a fost inundată. Străzile şi uliţele erau pline de mâlul 
gros, care ajungea până la genunchi. Numeroase case evreieşti au fost inundate şi 
complet distruse. Evreii din Moghilev n-au putut să acorde ajutor deportaţilor care 
începuseră să sosească în oraş cu zecile de mii. 

Prima staţie a oricărui deportat a fost o clădire mare de lângă Nistru, care 
folosise înainte drept cazannă a armatei roşii şi pe care românii au transformat-o 
într-un lagăr improvizat, prima staţie pe drumul pribegiei. Jandarmii îi mânau pe 
deportaţi cu strigăte, îmbrânceli, lovituri cu patul puştii sau biciuiri cu cravaşa spre 
,,casa aceea fioroasă fără acoperiş, fără uşi şi fără ferestre, care ieri a fost cazarmă, 
astăzi e lagăr şi mâine [ne] va fi mormânt"42

. Nu existau acolo nici un fel de 
instalaţii sanitare şi cu timpul se adunaseră mormane de fecale şi murdărie, care 
răspândeau un miros pestilenţial până în depărtări. În această clădire deportaţii 

42 Mărturia preşedintelui comunitătii din Suceava, Meir Tcich, partea a doua. ( 1946), Cartea Neagră, 
III, nr. 160, p. 313. 

58 
https://biblioteca-digitala.ro



rămâneau uneori o noapte şi alteori câteva zile, până ce jandarmii îi alungau din 
nou afară, cu bătăi şi înjurături, formând noi convoaie de deportare către mai 
departe, spre nordul şi estul judeţului. 

Cine şi-a dat seama de pericolul acestor deportări, cine putea oferi mită, 
cine găsea o modalitate de a evada din cazarmă, o făcea cu riscul vieţii. Această 
cazarmă, şi alte câteva clădiri distruse ale unei şcoli militare sovietice, care erau 
amplasate pe ambele părţi ale şoselei ce ducea spre oraş, au devenit cu timpul 
„lagărul Moghilev", în care au fost aduşi mii de evrei. Foametea în acest lagăr era 
atât de mare, încât mulţi deportaţi mâncau iarba şi frunzele copacilor din 
împrejurimi. Internaţii nu primeau apă. În vara lui 1942, în căutare de apă 
potabilă, s-a permis câtorva grupuri de evrei să sape în apropierea lagărului, dar 
în loc de apă au găsit o tranşee antitanc, în care fuseseră aruncate cadavrele a sute 
de evrei din Basarabia împuşcaţi de germani în august 194143

. Paza lagărului era 
foarte strictă, pentru a evita infiltrarea în orăşelul Moghilev. Şefi de comunităţi 
din sudul Bucovinei, care au sosit, anterior, împreună cu comunităţile lor, au 
reuşit uneori „să câştige bunăvoinţa" autorităţilor. Prima lor grijă, aşa cum a 
descris şeful comunităţii din Suceava, a fost trecerea Nistrului „fără chinuri" - cu 
alte cuvinte fără percheziţiile sălbatice de pe malurile Nistrului, care se încheiau 
cu asasinate, fără aruncarea evreilor în apele Nistrului şi fără să fie încarceraţi în 
cazarmă44 . 

Jandarmeria şi Prefectura au primit ordinul de a deporta toţi evreii sosiţi din 
Basarabia şi din Bucovina- în direcţia satului Mitchi, de pe Bug. Realitatea a fost, 
cu ajutorul „tranzacţiilor", altul. Aproximativ 15.000 din cei aproape 60.000 de 
deportaţi care au ajuns la Moghilev au rămas pe loc, din care 9.000 cu aprobarea 
autorităţilor. Metoda a fost aceeaşi ca şi cea folosită la Cernăuţi (vezi voi. 1, partea 
a II-a). 

Prefectura a comunicat că orice evreu care va fi găsit în oraş fără autorizaţie 
va fi împuşcat45 . Evreii care au fost prinşi, în razii inopinate ale jandarm·eriei şi 
poliţiei ucrainene, au fost strânşi în câteva locuri, şi -au fost trimişi la muncă 
obligatorie, în aşteptarea deciziei privind soarta lor. 

43 Cartea Neagră, III, p. 274. 
44 Idem, p. 261. Unul din fruntaşii comunitălii Suceava, de exemplu, a trecut Nistru( înaintea 
comunitătii, a mituit şefii autoritătilor române din Moghilev, şi a obtinut permisiunea ca evreii din 
comunitatea sa să poată înnopta în clădirea unui cinematograf, care avea acoperiş. (Idem, p. 314). 
4s Protocol despre rezultatele anchetei în cazul subprefectului Alexandru Moisev, care a fost acuzat că 
a primit jumătate de milion de Iei de Ia avocatii Mihael Danilof şi Iancu Malcheş, în numele a 176 de 
familii din Dorohoi (640 de evrei) pentru a primi autoriza\ia de a rămâne la Moghilev, 18 martie 
1942. Din: Ancel, Documents, V, nr. 141, p. 255 . .,Grupul Danilof', cum a fost denumit în 
documente, a plătit după câteva zile încă jumătate de milion de lei pentru rămânerea la Moghilev a 
încă 166 de familii. Raport întocmit de comandantul jandanneriei din Transnistria, colonelul 
Broşteanu, nedatat, Cartea Neagră, III, nr. 163, p. 316-317, vezi şi Idem, p. 263. 
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„Lumea era în permanentă teamă şi [gata de] mişcare. Nimeni nu era sigur 
că va rămâne pe loc. În fiecare zi putea veni un ordin de plecare în alt ghetou. 
Acest fapt îi ţinea pe toţi membri unei familii, strânşi unul lângă altul, spre a nu fi 
despărţiţi prin cine ştie ce surpriză"46 . 

Nici un deportat nu considera Moghilevul un loc adecvat pentru o existenţă 
umană. Dar toţi se temeau să plece pe jos spre o destinaţie necunoscută. Unul 
dintre deportaţi a reuşit să descrie această senzaţie cu claritate: ,,Ca să nu fim 
trimişi cu ceilalţi pe drumurile fără sfărşit ale Ucrainei, în ploaie, în ger, fără 

mâncare, jefuiţi, bătuţi şi omorâţi, şi aruncaţi pe margine de drum". Cei care 
reuşiseră să rămână, cu sau fără autorizaţii, se înghesuiau în case dărăpănate fără 
uşi şi ferestre, şi încă fără acoperiş, I 0-15 familii într-o singură casă dărăpănată. 
„Cu toţii dormeam pe duşumele, îmbrăcaţi şi acoperiţi cu hainele pe care le purtam 
în timpul zilei ... nu ne spălam cu săptămânile',4 7 . Murdăria şi foamea creşteau din 
zi în zi; nu existau nici un fel de instalaţii sanitare, mijloace de încălzire şi nici apă 
potabilă curată. La mijlocul lunii decembrie 194 I a izbucnit o epidemie de tifos şi 
ea a ajutat autorităţile să-şi atingă obiectivul: reducerea numărului de evrei, cu sau 
fără autorizaţii. Convoaiele duceau aproape zilnic evrei spre Bug, dar majoritatea 
lor nu ajungeau acolo ci erau duse, şi uneori abandonate, pur şi simplu, în oraşele 
din nordul Transnistriei, pentru că uneori nu era posibil să continui să împingi 
rămăşiţe omeneşti, din cauza oboselii jandarmilor, condiţiilor atmosferice şi a 
terenului. Convoaiele care în toamna lui 194 I au fost îndreptate spre Bar, prin 
Lucineţ şi Copaigorod, au fost silite să meargă pe un drum care se transformase în 
mlaştină. Sute de evrei s-au înfundat în ea sau au fost împuşcaţi, pentru că n-au 
putut continua să meargă. Douăzeci şi opt de evrei din Suceava n-au izbutit să-şi 
desprindă picioarele din noroi, şi toate încercările n-au făcut decât să-i afunde şi 
mai adânc. Avocatul Abraham Şpirer din Suceava a încercat să protesteze contra 
interzicerii de a veni în ajutorul celor împotmoliţi; jandarmii l-au împuşcat imediat. 
Convoaiele au trecut pe lângă ei, până când aceştia au dispărut sub noroi. O 
evreică, care trecând cu un alt convoi pe acelaşi drum, a reţinut cumplita scenă a 
cadavrelor care indicau direcţia de marş. 

Un alt convoi de evrei din Suceava, numărând 850 de bărbaţi şi femei, care a 
fost pornit la începutul lui noiembrie din Moghilev spre Şargorod, aflat la o 
distanţă de 55 de kilometri, i-a mituit pe jandarmi pentru a nu-i duce pe „drumul 
scurt", adică prin mlaştini spre moarte, căci zvonurile cu privire la înfundarea în 
mlaştini ajunseseră la urechile lor48

. Aproximativ 300 de evrei din judeţul Dorohoi 

46 Mărturia lui l\hac lalon din Vatra-Dornei. AYV. 03-1238, p. 7. 
47 Mărturia lui Mordchai Kogan din 13ăl\i, Basarabia, A YV. 03-900, p. 5. 
48 Cartea Neagră, 111, p. 261; mărturia Sarei Groskopf-Veinbcrg din Ccrnău\i. A YV, 03-1537, p. 9; 
mărturia lui Zeev Scharf din Suceava, A YV. 03-1526, p. 16. 
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care au sosit la Şargorod la 16 noiembrie 1941, majoritatea femei, bătrâni şi copii, 
au fost obligată să continue a doua zi drumul spre Bug, în ciuda frigului, epuizării 
şi foamei care i-au adus în pragul nebuniei. La ieşirea din localitate, convoiul a 
întâlnit un grup de ţărănci ce veniseră să-şi vândă produsele. Văzând în ce stare se 
aflau evreii, ele s-au crucit, au împărţit evreilor, fără bani, cele aduse spre vânzare, 
au îngenuncheat în faţa preotului Dindelgan (care cu o zi înainte a respins cererea 
deportaţilor de a rămâne la Şargorod) şi l-au implorat cu lacrimi în ochi să permită 
convoiului să rămână în Şargorod până la primăvară49 . 

O staţie intermediară se transforma uneori într-o staţie definitivă; iar în alte 
cazuri jandarmii obligau convoaiele să continue marşul după o noapte de odihnă, 
pentru a se apropia cât mai mult de Bug şi a ajunge cât mai departe de Moghilev. 
Convoaie de evrei vlăguiţi, opriţi pentru un popas şi apoi mânaţi mai departe de 
jandarmi, mureau îngheţaţi pe drumuri, după căderea primei ninsori: ,,Am văzut 
multe grupuri, în zăpadă şi pe străzi, care au căzut şi au murit îngheţaţi. Le-a văzut 
feţele disperate şi teama şi spaima de o asemenea soartă ne-a îngheţat sângele în 
vine. Atât de mult doream să trăim şi să ne bucurăm din nou de libertate"50

. 

Trebuie remarcat că acest fenomen s-a petrecut în lunile noiembrie şi decembrie 
I 941, când temperaturile în judeţ au coborât la minus 30 de grade51

. 

Majoritatea deportaţilor schimbaseră puţinele lor haine călduroase cu ţăranii 
ucraineni, în schimbul câtorva alimente, pentru a rămâne în viaţă. Inspectoratul 
jandarmilor din Transnistria a raportat la 17 ianuarie 1942 că mulţi evrei din 
convoaiele pornite din Odessa spre Berezovca, în sudul Transnistriei, mor 
îngheţaţi: ,,Din cauza gerului care coboară până la 20 de grade şi din cauza lipsei 
de hrană, a vârstei şi a stării lor şubrede, mulţi cad pe drum unde îngheaţă"52 . În 
raport se consemna că jandarmii trebuie să fie schimbaţi pe drum pentru a putea 
continua să escorteze convoaiele. 

Este imposibil de estimat numărul evreilor care au pierit în aceste marşuri 
ale morţii, dar poate fi evaluat la câteva zeci de mii, având în vedere şi convoaiele 
de pe celelalte trasee de deportare. Cadavrele acestor evrei, aşa cum au indicat toţi 
supravieţuitorii, nu au fost îngropate. În cel mai bun caz, ele erau aruncate pe câmp 
de către jandarmi, sau de către evreii cărora li s-a ordonat s-o facă, pradă câinilor şi 
corbilor (şi în alte cazuri, lăsate pe la marginea drumurilor). Cine încerca să-şi 

49 Cartea Neagră, III, p. 262. 
50 Mărturia lui Selig Asher Hofer din Cernăuţi, A YV, 03-1453, p. 23. 
51 Mărturia doctorului Israel Halfon din Cernăuţi. A YV. 03-1525, p. 11; conform altei mărturii, 
temperatura la Moghilt:v în iarna 1941/42 a coborât la minus 36 de grade. Mărturia lui Moshe Kerncr 
din Cernăuţi. A YV, 03-914, p. 7. 
52 Buletin informativ nr. 76 întocmit de Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria. 17 ianuarie 1942. 
Ancel, Documents, V, nr. 129, p. 222. 
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îngroape pe cineva drag, şi din această cauză se oprea din marş sau rămânea în 
urmă, era împuşcat. 

În staţiile temporare, cât şi în staţiile permanente, care ulterior au devenit 
ghetouri, nu-i aşteptau pe deportaţi nici un adăpost pregătit, nici o clădire sau 
imobile prevăzute în acest scop. M.St.M. şi jandarmeria desemnaseră pentru aceste 
situaţii magazii părăsite, grajduri, cocini de porci, hambare pentru grâne, uneori 
laolaltă cu animalele. Printre deportaţii din Bucovina şi Cernăuţi a circulat pe 
atunci un nou termen în idiş - Toitenwănde (pereţii morţii): 

„Pereţii grajdurilor prezentau adesea tabloul înfiorător al şirurilor de oameni 
rezemaţi acolo, cu totul epuizaţi, care nu mai vorbeau, nu gemeau, nu mâncau, nu 
blestemau, ci, într-o stare de completă prostraţie, aşteptau aşa ceasuri sau zile, până 
când moartea îi culca fie pe pământ, fie de-a curmezişul altui cadavru"s3

. 

Este greu de reconstituit traseele convoaielor din Moghilev spre Bug, 
întrucât în afară de marile convoaie au existat zeci de convoaie mici, constituite în 
raport cu numărul jandarmilor şi poliţiştilor ucraineni care erau atunci disponibili 
pentru escortat, pe baza unor ordine ad-hoc emise de prefectură, sau în funcţie de 
mita pe care grupuri de evrei au reuşit s-o adune pentru a rămâne împreună, sau în 
funcţie de alţi factoris4

. 

În general, se pot distinge trei direcţii principale ale convoaielor: prima, 
direct spre Bug, cu direcţia satul Mitchi, despre care nici jandarmii şi nici ofiţerii 
nu ştiau exact unde se află şi, din acest motiv, au lăsat evrei la Tivriv, Voroşilovca 
(situat chiar pe Bug), Zatişie, Crasnoie, Capusterna şi alte târguri de pe drum. A 
doua direcţie generală era spre localitatea Jmerinca, care se afla foarte aproape de 
graniţa cu Reichkommissariatul Ukraina, şi despre care mulţi jandarmi credeau că 
şi ea se află pe Bug. Mai aproape de graniţă se afla satul Cazaciovca; în drum spre 
el, mulţi evrei au fost lăsaţi la Stanislavcic, Pasivca, Halcineţ, Popivţi, Grabivţi ş.a. 
A treia direcţie generală era spre localităţile situate de-a lungul graniţei de nord
vest a Transnistriei, în vecinătatea liniei ferate Moghilev - Bar, prin Hrinovca, 
Copaigorod, Chianovca, Cuzminţ, Balchi ş.a. 

„Fericiţi" din rândurile deportaţilor erau cei ai căror conducători au reuşit să 
mituiască subprefectul, ofiţeri de jandanni şi ofiţeri din Comandamentul german 
din Moghilev, pentru a fi transportaţi cu camioane germane spre ghetouri ca 
Şargorod, Copaigorod, Djurin, Murfa sau mai depărtate, ca Jmerinca. Prefectura a 
stabilit chiar un tarif „oficial" pentru fiecare camion german: 125.000 de lei pentru 
un camion şi 50.000 de lei pentru o camionetă. Banii erau adunaţi de subprefectul 

51 Cartea Neagră, III, voi. 260. 
54 O grupă de 50-60 de evrei din Siret s-a organizat să plece împreună la Djurin de teama arestărilor 
printre deportaţii care nu aveau autorizaţie de rămânere în Moghilev, şi a mituit jandarmi să-i ducă 
acolo! (Mărturia lui l\hak Lupan din Siret, AYV, 03-915, p. 3-4.) 
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Gheorghe Colnev şi pretorul Fuciu, cu acordul prefectului, colonelul Dumitriu, şi al 
locţiitorului său, locotenent-colonelul Băleanu. Toate „înţelegerile" au fost verbale, 
fără chitanţe şi fără dovezi în scris. Pe măsură ce evreii au sărăcit şi numărul 
solicitanţilor s-a redus şi preţurile au coborât, ajungându-se la 40.000-50.000 de lei 
pentru un camion. 

Ancheta deschisă în urma unor denunţuri a scos la iveală că s-a acumulat „un 
fond de 6 milioane de lei", care au dispărut fără urmă, aflat la dispoziţia prefectului 
sau a adjuncţilor săi Colnev şi Moisev. Conform declaraţiilor celor anchetaţi, banii 
au fost împărţiţi între funcţionari, şi au fost folosiţi pentru renovări, distracţii şi 

diverse donaţii. Comandantul Jandarmeriei din Transnistria a anchetat cazul şi a 
ajuns la concluzia că s-au provocat daune morale Guvernământului român: ,,Au 
traficat şi creat fonduri care jignesc profund sentimentul naţional, prin eludarea 
ordinelor de curăţire a Ţării de elemente evreieşti ostile şi periculoase pentru 
siguranţa Statului"55

. Drept urmare, noul prefect şi subprefecţii au fost demişi din 
funcţii. Cei doi prefecţi care au fost înlocuiţi la Moghilev (dar şi prefecţi din alte 
judeţe), pretori, comandanţi de jandarmerie, funcţionari ai prefecturii - toţi aceştia 

se jucau cu viaţa evreilor, folosindu-şi puterea de care se bucurau pentru a le 
stoarce până la ultimul ban. Metoda de mituire era simplă: conducătorul unui grup 
de evrei, în general din aceeaşi localitate, lua iniţiativa, aduna bani sau obiecte de 
valoare, găsea calea de a ajunge la prefect sau la unul din oamenii săi de încredere, 
sau la pretor, oferea mită şi primea autorizaţia pentru grupa sa de evrei să rămână 
pe loc. Dar asta nu era suficient: la Moghilev s-au dat de câteva ori ordine de 
alungare a evreilor în lagărele de pe Bug, şi cine nu putea să plătească noul tarif, 
era deportat. Pretorii raioanelor Şargorod şi Copaigorod, Ioan Vodă şi Iosif 
Dindelgan, au cerut la începutul lui ianuarie 1942 câte 5000 de lei de evreu, pentru 
a nu-i deporta spre Bug. Întrucât nu s-a putut aduna suma cerută, au început 
negocieri şi suma a fost redusă56 . 

La 30 noiembrie 1941 a avut loc prima deportare din Moghilev a evreilor 
fără autorizaţii; câteva mii de evrei care au fost prinşi pe străzi au fost deportaţi în 
convoaie, spre Bug. Întrucât majoritatea au fost prinşi pe străzi, mulţi copii au 
rămas fără părinţi. La 20 decembrie 1941 a avut loc o a doua vânătoare de evrei 
fără autorizaţii, dar de data aceasta recolta a fost slabă, şi doar ceva mai mult de 
500 au fost prinşi şi închişi în lagăr (în cazarmă). Puţin din cei închişi au reuşit să 

ss Referatul lui Emil Broşteanu, comandantul Jandarmeriei din Transnistria, nedatat, Cartea Neagră, 
III, nr. 109, p. 191-192; vezi raportul nr. 1 din 18 martie cu privire la aceeaşi chestiune întocmit de 
Broşteanu şi Dumitru Ştefănescu, inspector general administrativ în Guvernământul Transnistriei. 
Din: Anccl. Documents, V, nr. 142, p. 255-260. Raportul noului comandant al jandarmeriei din 
Transnistria, M. Iliescu, despre demiterea prefectului Băleanu şi subprefectilor Moisev şi Colnev, 13 
mai 1942. Idem, nr. 148, p. 268. 
s6 Cartea Neagră, III, p. 266. 
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evadeze din clădire în schimbul unor sume de bani plătite în general unor simpli 
jandarmi care voiau, şi ei, să câştige; toţi ceilalţi au fost deportaţi, pe jos, mai 
departe57

. La 16 decembrie 1941 au început pregătirile pentru deportarea a 4000 de 
evrei spre lagărul Scazineţ, inexistent la momentul respectiv. 

„Descongestionarea" Moghilevului, cum au denumit autorităţile deportările 
din oraş, a continuat până în primăvara lui 1943. În acest scop a fost înfiinţat un 
lagăr special de detenţie la Scazineţ, unde au fost deportaţi aproximativ 4000 de 
evrei; supravieţuitorii celor care au fost închişi în lagăr (cei care n-au murit de 
foame, de boli ori n-au fost împuşcaţi) au fost mânaţi spre lagărele de pe Bug. De 
asemenea, mulţi evrei prinşi pe străzile din Moghilev cu ajutorul poliţiştilor 

ucraineni şi al câinilor au fost transportaţi, cu trenul sau pe jos, în lagărul morţii de 
la Peciora, pe malul Bugului, în anii 1942-1943. 

Mii de evrei au fost alungaţi din ghetourile din judeţul Moghilev în lagăre 
improvizate în păduri. Multe mii de evrei au fost siliţi să treacă pe teritoriul ocupat 
de germani, sau au fost predaţi încă de pe malul românesc soldaţilor şi locuitorilor 
germani, şi au fost executaţi. Mii de tineri evrei din judeţ au fost trimişi în lagărele 
de muncă germane sau româneşti din sudul Transnistriei. Guvernământul 

Transnistriei şi comandamentele armatelor române au emis în permanenţă, până la 
mijlocul anului 1943, diverse ordine pentru mutarea evreilor dintr-un loc în altul, 
de obicei spre est, spre Bug. 

Se poate afirma, că în general, judeţul Moghilev a devenit cea mai mare 
concentrare de evrei din Transnistria, în contrast cu planul român iniţial: scopul 
regimului de ocupaţie român fusese întotdeauna de a-l „rarefia" de evrei. 

Prin lampo/ 

La Iampol, punct de trecere peste Nistru, având în faţă localităţile Soroca şi 
Cosăuţi, se putea ajunge, din lagărele din Basarabia, numai mergând pe jos. 
Singura excepţie de la regula generală a constituit-o grupul de evrei din Cernăuţi şi 
Dorohoi, care a fost adus cu trenurile până la Mărculeşti, de unde, după câteva zile, 
a fost trimis mai departe, pe jos, parte spre Cosăuţi şi parte spre Rezina - punct de 
trecere peste Nistru, situat spre sud. În general, direcţia majorităţii convoaielor care 
au trecut podul de la Iampol era spre Obodovca, prin Crijopol, şi de acolo - după 

eşecul planului de a împinge convoaiele peste Bug - deportaţii erau împrăştiaţi prin 
sate situate chiar pe Bug, şi în localităţi ca Berşad, Ţibulevca şi chiar Balta. 

Convoaiele parcurgeau pe jos judeţul Jugastru şi continuau spre extremitatea 
sudică a judeţului Tulcin, şi de acolo spre nord şi sud, spre destinaţiile de pe Bug 
sau din apropierea lui; judeţul Jugastru, aşa cum românii au denumit întinderea de 

51 Idem, p. 263, 265. 
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la est de Nistru nu se învecina cu Ucraina de sub ocupaţie germană ci cu judeţele 
Tulcin la est şi Balta la sud-est, şi de aceea este explicabil efortul de a nu lăsa evrei 
pe acest teritoriu. Într-adevăr, în acest judeţ au fost înfiinţate probabil doar 8-9 
ghetouri, în special din cauza existenţei unor evrei localnici. Majoritatea 
convoaielor care au traversat judeţul au fost îndreptate spre est, cât mai departe 
posibil de reşedinţa judeţului Iampol, situat chiar pe malul Nistrului. În acest judeţ, 
ca şi în judeţul vecin Moghilev, atitudinea populaţiei locale faţă de deportaţi era, în 
general, ostilă. Comandantul jandarmeriei a raportat în luna noiembrie 194 I că „în 
comunele unde sunt plasate convoaie populaţia toată arată pe faţă nemulţumirea şi 
nu doreşte să-i primească"58 . 

lampo!, spre deosebire de Moghilev, nu a devenit o mare concentrare de 
evrei. Nici aici, ca şi în toate punctele de trecere nu s-a permis deportaţilor să 
rămână pe loc. Fiecare convoi staţiona câteva zile în vechea staţie de graniţă 
sovietică, şi se formau convoaie noi, care erau trimise spre Bug. Parte din evreii 
localnici au părăsit oraşul împreună cu armata sovietică în retragere, dar 
majoritatea au fost ucişi de Einsatzgruppe I O a; această unitate a scos în evidenţă 
într-unul din rapoartele sale ura profundă pe care locuitorii ucraineni din regiune o 
purtau evreilor59

. Dintre aceşti locuitori au fost recrutaţi poliţiştii ucraineni şi 
moldoveni care i-au ajutat pe nazişti să ucidă majoritatea evreilor locali, iar o dată 
cu sosirea românilor au primit o nouă misiune, din cauza numărului insuficient de 
jandarmi în judeţ, să escorteze convoaiele spre Bug. La Iampol au rămas câteva 
sute de evrei locali; ei, şi încă 350 de deportaţi, majoritatea meseriaşi în diverse 
domenii, au fost lăsaţi la ordinul prefecturii să rămână pe loc, deoarece era nevoie 
de ei pentru refacerea localităţii. Fiecare dintre convoaiele care au trecut prin 
Iampol a lăsat pe loc zeci de cadavre de evrei, printre victime fiind mai ales 
bătrânii, dar şi cei care, îmbătrânind brusc, nu mai erau în stare să continue drumul. 
De acolo convoaiele îşi continuau mersul spre Crijopol printr-un noroi adânc, care 
şi el a rarefiat rândurile evreilor. 

„Ca să facem o groapă pentru mama, tata sau alt scump al familiei, căzut 
victimă, trebuia să dăm jandarmului un bacşiş preţios, fără ca nimeni să spună 
măcar un „kadiş" (rugăciunea pentru morţi - J.A.) pentru sufletele acestor 
martiri"60

. Pe acest fragment al traseului de deportare, şi mai ales după trecerea prin 
satul Molocnea (vezi în continuare), mulţi copii au rămas orfani, după ce părinţii 
lor erau împuşcaţi, sau cădeau pe drum şi nu se mai puteau scula. Într-unul din 
popasurile făcute în drum spre Obodovca, o ţărancă ucraineană a cerut câtorva 

58 Raportul jandarmeriei din Transnistria privind activitatea sa până la 20 noiembrie 1941. Arhiva 
Odessa, 2242-4 c-4, p. 18. 
59 Raport din 5 august, Documentele de la Nilrnberg, Na 2949, p. 23. 
60 M. Mircu, Pogromurile din Basarabia şi alte câteva întâmplări, Bucureşti, 1947, p. 27-28. 
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evreice s-o urmeze şi le-a condus la o vizuină în pământ, unde ascunseseră doi 
copii mici, un băieţel şi o fetiţă, hrănindu-i în secret; ea a cerut evreicelor să-i ia cu 
ele: 

,,Copiii erau atât de speriaţi, încât nu au vrut cu nici un chip să vină cu noi. 
Ţăranca ne-a cerut să-i luăm, dar nu am reuşit. Era ceva în comportamentul lor care 
[amintea] de pisici sălbatice. Probabil că suferiseră un şoc teribil. Ne-au alungat 
mai departe şi am lăsat copilaşii în mâinile destinului"61

. 

Voluntarii ucraineni maltratau pe deportaţi, mai ales în popasul de noapte, pe 
drumul spre Crijopol, care s-a făcut pe câmp, sub cerul liber, în ploaie sau în 
zăpadă; în afară de violuri, ei obişnuiau să bată evreii până îi omorau. La Crijopol, 
unde se făcea un popas de două-trei zile înainte de continuarea marşului, rămăsese 
un număr redus de evrei localnici care nu erau în stare să ajute mii de deportaţi. 
Mulţi dintre ei au fost ucişi de aceeaşi unitate a Einsatzgruppe D, care a acţionat la 
Iampol. Jandarmii şi soldaţii români au organizat dintre supravieţuitori unul din 
primele convoaie din regiune care a fost deportat în lagărele de pe Bug. Convoaiele 
din Basarabia făceau un popas într-o sală mare de teatru sau în clădirea distrusă a 
unei şcoli, şi apoi erau silite să continue spre destinaţiile de pe Bug. Au fost şi unii 
care n-au mai fost capabili să continue marşul dar nici nu puteau fi împuşcaţi pe 
loc, deoarece, de fapt, nu rămăseseră în urma convoiului. 

În Crijopol au fost duşi în clădirea unei şcoli unde zăceau evrei bolnavi de 
tifos. Erau deportaţi dintr-un convoi anterior din Bucovina, care au fost abandonaţi 
în acest loc când convoiul şi-a continuat drumul, fiindcă erau în stare de 
• • - • - -62 mconştlenţa ş1 nu puteau sa mearga . 

Pe la sfârşitul operaţiunii de deportare, când nu mai puteau fi trimise noi 
convoaie, jandarmii au lăsat pe loc câteva sute de deportaţi care au fost înghesuiţi 
în case părăsite ale evreilor localnici care fuseseră ucişi. Acesta a fost începutul 
ghetoului local. 

Următorul popas al convoaielor era Obodovca. 
Scenele „pereţilor morţii" s-au petrecut şi pe acest traseu de deportare. La 16 

noiembrie a sosit la Obodovca unul din convoaiele care plecaseră din Mărculeşti la 
începutul lui noiembrie. 

Sute de cadavre de evrei care au murit de foame, de epuizare sau au fost 
împuşcaţi de jandarmi marcau traseul deportării. Acest convoi a fost jefuit de 
însoţitorii ucraineni; deportaţii nu mai aveau ce să ofere ţăranilor în schimbul 
alimentar. Mulţi au cules sfeclă şi diverse ierburi de pe câmp în încercarea de a-şi 
potoli foamea. La Obodovca deportaţii au fost adăpostiţi în grajduri, în aşteptarea 

61 Mărturia lui Sally (Sara) Gdanski din satul Vâcovul de sus, din sudul Bucovinei, A YV, 03-1126, 
p. 13-14. 
62 Mărturia lui Mosche Brunnwasser din Storojineţ, AYV, 145, p. 12. 
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continuării marşului. Pretorul, în colaborare cu comandantul jandarmilor locali şi, 

cu ajutorul ordonanţei sale, a organizat percheziţii corporale şi scotocirea bagajelor 
evreilor, dar n-au găsit mare lucru. De aceea, ei au propus deportaţilor disperaţi 
opţiunea atrăgătoare de a rămâne în sat, plătind cu aur, dolari sau bijuterii63

. 

Majoritatea deportaţilor au rămas în grajduri, în aşteptarea deportării. Un 
convoi format din 780 de deportaţi a fost expediat după două zile spre satul Luhova 
de pe Bug. Şeful satului ucrainean, şi singurul reprezentant al autorităţii în sat, i-a 
întâmpinat pe deportaţi cu cuvintele: ,,aici va fi mormântul vostru!" Toţi deportaţii 
au fost băgaţi într-un grajd fără ferestre, împreună cu animale. Uşile au fost închise 
pe dinafară şi numai o dată la două zile evreii căpătau permisiunea de a ieşi pentru 
a se aproviziona cu apă din râu. 

Alte convoaie au făcut un înconjur şi mai mare, şi în locul drumului „scurt" 
spre Bug au fost mânaţi prin Crijopol, Tomaşpol, Zabocrici şi, în cele din urmă, 
Obodovca, cu intenţia vădită de a reduce rândurile (vezi în continuare). În colhozul 
din satul Molocnea era o groapă comună deschisă, în care mişcau încă oameni în 
agonie: 

„Am fost avertizaţi de către cei care ne-au întâmpinat: «cine intră în 
Molocnea, nu mai iese viu»! Mii de bolnavi de tifos, mii de cadavre. Nici un pic de 
apă, nici o bucată de pâine, nici un ajutor sanitar de nicăieri. 

Suntem băgaţi - oameni relativ sănătoşi, în acest iad şi vedem cum sute de 
suflete evreieşti îşi dau în faţa noastră sfârşitul"64 . 

Prin lagărul de tranzit descris anterior din acest sat, raionul Obodovca, 
judeţul Balta, au trecut peste 25.000 de deportaţi, şi într-o anumită perioadă s-au 
aflat în lagăr I 6.000 de deportaţi şi evrei locali care erau în drum spre lagărele de 
pe Bug. Până la plecarea lor ei au fost adăpostiţi în câteva grajduri distruse şi 
contaminate, care constituiau un teren propice pentru izbucnirea tifosului. În 
grajduri rămăseseră şi cadavrele evreilor aduşi cu convoaiele anterioare şi care 
muriseră acolo65

. 

La mijlocul lui noiembrie 1941, a sosit un convoi cu peste zece mii de evrei. 
Pretorul Dumitru Safianu şi comandantul jandarmeriei din localitate, Dorcescu, 
deveniseră stăpâni absoluţi asupra vieţii evreilor. Ei n-au permis deportaţilor să 
locuiască în târg, în afară de câţiva care au plătit mita cerută. Mai întâi au rarefiat şi 
ei convoiul, şi, după câteva zile au organizat câteva convoaie cuprinzând în total 
2000 de evrei, şi i-au trimis în patru direcţii diferite: 780 au fost trimişi la Luhava 

63 Cartea Neagră, III, p. 262. 
64 Mircu, p. 28. 
65 Pinkas Hakehilot, Romania, I, p. 473. Ernst Zuker, care a fost deportat la Obodovca, a relatat că a 
auzit zvonuri despre atrocită\ile de la Molocnea: ,,Cine merge acolo nu se mai întoarce" şi când a 
primit ordinul de plecare acolo „am înghe\at de frică, am început să plâng şi să implor. .. în casă a 
început doliul când am auzit vestea" (Mărturia lui Ernst Zuker din Cernău\i, A YV, 03-1546, p. 7). 

67 
https://biblioteca-digitala.ro



de pe Bug, circa 560 la Tarcanovca; al treilea grup de 200 de evrei a fost trimis la 
Molocnea, la moarte sigură, şi 400 în satul Mala Kiriuca. 

,,Eu am fost trimis, după câteva zile, la Tarcanovca cu încă 550 de evrei. 
Ne-am întors de acolo în număr de 117-118. Dormeau şi aici în cocini de porci. 
Când trebuia să îngropăm morţii, făceam mai întâi foc, căci pământul era aşa de 
tare îngheţat, încât era imposibil de săpat în el. Aici a murit mama mea. Timp de 7 
zile am dormit lângă cadavrul mamei, deoarece groparii au refuzat s-o îngroape 
până nu le-am dat o haină"66 . 

Ceilalţi au fost îngrămădiţi în grajduri şi cocini, şi în scurt timp foametea şi 
tifosul i-a exterminat. Tortura cea mai mare a constituit-o setea, întrucât fântânile 
aparţineau ţăranilor, care adesea au interzis evreilor să scoată apă din ele de teama 
tifosului67

. 

La Obodovca rămăseseră 15 familii de evrei localnici. Înainte de sosirea 
convoaielor, autorităţile române au răspândit printre ei zvonul că urmează să fie aduşi 
din România delincvenţii evrei, care au fost pedepsiţi cu deportarea. De aceea, la 
început, ei au evitat să vină în contact cu deportaţii, ba chiar şi-au părăsit locuinţele, 
dar în scurt timp şi-au dat seama că au fost înşelaţi, şi au revenit la casele lor. 
Suferinţa deportaţilor i-a mişcat până în adâncul sufletului, şi cu toate că erau puţini, 
şi săraci lipiţi pământului, le-au acordat tot ajutorul de care erau capabili. 

Pentru o parte din deportaţi, Odobovca nu era staţia finală a calvarului 
deportării. Numărul morţilor din grajduri creştea de pe o zi pe alta, iar deportaţii nu 
erau în stare să-i îngroape. Pretorul a decis din nou să reducă numărul evreilor, 
trimiţând câteva sute, escortaţi de jandarmi, în localitatea mai mare din vecinătate, 
Berşad, aflată la est de Obodovca şi mai aproape de Bug. Spre Berşad se revărsau 
din altă direcţie, convoaie mari de evrei, care veneau şi din Balta, prin punctul de 
trecere Râbniţa. În scurt timp s-a creat la Berşad o concentrare de 22.000 de evrei 
flămânzi, bolnavi de tifos şi de alte boli contagioase. Pretorul Safianu, agronomul 
Ştefănescu şi locotenentul Stoicescu din unitatea militară încartiruită în zonă au 
ordonat celor câtorva mii de evrei care rămăseseră în Obodovca să părăsească 
târgul. Cel mai crud dintre cei trei s-a dovedit o fi locotenentul Stoicescu (împreună 
cu soldaţii lui), şi care, de fapt, nu avea nici un fel de prerogative în probleme 
evreieşti. ,,El a lovit cu cizmele în pântecele unei femei gravide şi a crăpat cu un 
baston gros capul unui avocat [evreu] din Zastavna". Agronomul Ştefănescu, care 
nici el nu era autorizat să-i supravegheze pe evrei, obişnuia să se învârtească, 
călare, îmbrăcat cu o haină milita.ră, printre convoaiele de deportaţi şi să lovească 
cu biciul, în dreapta şi în stânga, lovind în copii şi bătrâni, fără motiv. Spre 
deosebire de ei, pretorul Safianu „iubea" evreice dar ura copiii. 

66 Mărturia lui Israel Parikman din Secureni, A YV - 1460, p. 11. 
67 Mărturia lui Sally Gdanski, p. 6, A YV. 
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Când cei trei au ajuns la concluzia că vor rămâne prea mulţi evrei 111 

localitate, şi că majoritatea erau bolnavi de tifos, au hotărât să scape de ei prin 
simpla metodă românească, de deplasare a unui convoi dintr-un loc în altul, fără 
motiv şi fără ordin. Lungul convoi a fost mânat spre Cicelnic, în timp ce agronomul 
se învârtea călare, printre evrei, şi ca un nebun îi biciuia cu un bici mare, pentru a-i 
grăbi. Din Cicelnic, convoiul a fost mânat spre Ţibulevca, şi apoi înapoi la 
Obodovca. Aproximativ şaizeci la sută dintre deportaţi au murit pe acest drum. 
Cadavrele lor au rămas două săptămâni în noroi, şi apoi în zăpadă. În fiecare 
dimineaţă cadavrele erau adunate şi azvârlite „ca mormane de gunoaie". Câini 
înfometaţi aşteptau să le sfâşie68 . 

Satul Verhovca, aflat la opt kilometri nord-vest de Obodovca, a servit ca 
unic punct de rarefiere a concentrării din Obodovca. La sfârşitul lui octombrie şi 
începutul lui noiembrie 1941 au fost transferaţi acolo circa 1200 de evrei, şi 

înghesuiţi într-un grajd mare şi în casele celor unsprezece familii de evrei care 
locuiau acolo. O fetiţă evreică de doisprezece ani a făcut parte dintr-un convoi, care 
a notat în jurnalul ei în limba română despre suferinţele de pe drum şi intrarea în 
sat: 

,,5 noiembrie 1941. Fiecare strângea ultima putere şi-o lua serios înainte. 
Poate sunt într-adevăr ultimii opt km. pe care-i fac - se gândea fiecare. Am ajuns 
într-un sat - Strativca - unde am căpătat pentru prima dată puţină apă de la ţărani. 
Au mers încă câteva ore, ore care mi se părură un an, şi-am ajuns într-un sat mic, 
murdar şi pustiu anume Verhovca. Se vedeau colibe mici dărâmate, fără uşi şi fără 
ferestre, făcute din pământ, al căror acoperiş de paie se împrăştia în toate părţile la 
suflul vântului care bântuia pe acolo. În dosul acestor colibe era un grajd mare, fără 
acoperiş, ferestre şi uşi, în care ni s-a dat voie să ne odihnim. Paiele murdare 
împrăştiate pe jos erau acum mult mai plăcute decât aşternutul. De două zile ne tot 
chinuim în grajd. Pe lângă pereţi veneau tiptil, furişându-se, evreii ucraineni din 
Verhovca cu câte ceva de mâncare. 

În ziua de 9 noiembrie 1941 am intrat în ghetou. Eram câteva mii de evrei şi 
în ghetou erau exact 26 de colibe. Fiecare se mulţumi cu un colţişor, fie cât de mic, 
numai să se odihnească. La unele dintre aceste colibe se aflau încă câţiva evrei 
ucraineni, foşti ascunşi pe la ţărani în timpuri grele. 

Coliba în care am intrat, - o colibă mică de pământ, împărţită în patru 
cămăruţe, cu găuri în pereţi, bătuţi cu scânduri care ne serveau ca ferestre, fără 
acoperiş şi fără toate cele necesare. Într-un colţişor mic, în una din aceste cămăruţe, 
ne-am strâns şi noi pe puţine paie să murim împreună',69 . 

68 Mircu, p. 28-29. 
69 Yona Maleron, Od Teţi Mi 'Can (Totuşi veţi pleca de aici), Ierusalim, Seria pentru tineret. A YV, 
1980, p. 23-26. 
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În Ţibulevca „veche", alt punct de răspândire al deportaţilor care treceau 
prin Iampol, situaţia era asemănătoare. Convoiul de evrei din Rădăuţi şi din alte 
localităţi din sudul Bucovinei a parcurs drumul pe jos, în decurs de patruzeci de 
zile, şi la intrarea în grajdul unde au fost cazaţi, numărau 1.270 de evrei în viaţă. 
Cu toate că în apropiere exista o fântână, evreilor li s-a interzis să se apropie de ea 
şi deportaţii au fost nevoiţi să bea apă dintr-o baltă creată de ploaie, majoritatea lor 
îmbolnăvindu-se de dizenterie 7°. După trei luni au rămas în viaţă doar 2 I O. Nici în 
acest sat nu exista o staţie de jandarmerie, iar mortalitatea era „naturală". Unui 
delegat al deportaţilor trimis la jandarmeria din Obodovca pentru a atrage atenţia 
asupra numărului mare de decese i s-a răspuns că jandarmeria este interesată doar 
de un singur lucru: ,,lista morţilor"! ,,Trei mari morminte de mase de oameni, fără 
identificare, aruncaţi cu hainele cu tot pe ei, au rămas la Ţibulevca Veche de pe 
urma nefericiţilor deportaţi din Rădăuţi şi alte localităţi bucovinene"71

. 

Berşad a devenit cel mai mare loc de concentrare a convoaielor din lampo!. 
Convoiul care a părăsit Cernăuţiul la 13 octombrie 1941 a ajuns la Berşad la 2 
decembrie 1941. Este imposibil de apreciat numărul victimelor din drum, întrucât 
la Mărculeşti s-a format un nou convoi. 

Un lucru poate fi stabilit cu certitudine: ,,copii sub cinci ani n-au supravieţuit 
până la Berşad ... ei au murit în mod îngrozitor pe drum. I-a înfrânt foamea, gerul şi 
epuizarea"72

. Parte din evreii aduşi la Berşad au fost deportaţi mai departe la Vostovca, 
Bendizovca şi Manicovca. Pretorul Constantin Alexandrescu a fixat un tarif de zece 
mii de lei de evreu în schimbul permisiunii de a se muta din grajduri şi cocinile unde 
erau deţinuţi la început, evreii din convoaie, în casele dărâmate ale târgului. Cine n-a 
plătit - şi marea majoritate a deportaţilor n-a putut să plătească - a fost trimis mai 
departe în convoaiele spre Bug, spre satele menţionate înainte sau spre Obodovca 
şi înapoi. Cei care nu aveau lei româneşti puteau plăti cu bijuterii sau chiar cu 
haine. Spaima de ce putea să li se întâmple într-un nou convoi şi-a atins scopul, şi 
cine putea să plătească a plătit sau şi-a predat bunurile pe care le mai avea73

. 

Cât priveşte convoaiele aduse în satele situate chiar pe malul Bugului, 
condiţiile în care au trăit acolo deportaţii au fost şi mai îngrozitoare decât cele din 
ghetourile pe unde fuseseră împrăştiate convoaie, întrucât, în afară de jandarmi şi 

poliţia ucraineană, se aflau acolo grăniceri români şi germani, soldaţi şi germani 
localnici, care vizitau din când în când malul românesc al Bugului şi luau sau . . 
primeau evrei. 

7° Cartea Neagră, lll, p. 262-263. 
71 Mărturia lui Hana Cohen din Rădăuţi, A YV 03-1423, p. 3. 
72 Mărturia lui Trude Melik, p. 3. 
73 Fragment din actul de acuzare în procesul primului grup de criminali de război judecaţi în anul 
1945, Cartea Neagră, lll, p. 318-319. 
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Prin Râbniţa 

Majoritatea celor 30.000 de evrei deportaţi prin Râbniţa au dispărut în 
lagărele morţii din judeţul Golta şi aproape că n-au rămas martori să descrie 
suferinţa deportării de pe acest traseu. În mod general se poate afirma că planul de 
exterminare a acestor evrei în lagărele de pe Bug a reuşit, în ciuda greşelilor de 
orientare ale jandarmilor şi a faptului că scopul de a aduce pe evrei la Bobric şi 
Crivoi-Ozero n-a fost îndeplinit. În loc de a orienta convoaiele mânate pe acest 
traseu din lagărele din Basarabia spre un singur obiectiv, evreii au fost duşi spre 
două obiective diferite; cei care au fost mânaţi spre „regatul morţii" au fost ucişi, 
iar cei care au fost duşi spre judeţul Balta au supravieţuit în mod temporar. În orice 
caz, este important de notat că membrii acelor familii despărţite în mod arbitrar în 
lagărele din Vertujeni şi Mărculeşti au aflat încă atunci, din zvonuri, că nu există 
speranţa de a-şi revedea în viaţă rudele trimise la Râbniţa, întrucât toţi urmau să fie 
ucişi în timpul traversării sau imediat după aceea, pe malul celălalt al Nistrului. 
Acest zvon nu era corect, întrucât masacrul în masă s-a înfăptuit pe Bug, ori în 
drum spre el. 

Din cei aproximativ 3500 de evrei locali, în decembrie 1941 se mai aflau la 
Râbniţa doar 1467. Restul au fost mobilizaţi în armata sovietică, au fugit din 
localitate sau au fost ucişi pe drumuri. Ca şi în celelalte puncte de trecere în 
Transnistria, s-a interzis şi aici deportaţilor să zăbovească sau să rămână în orăşel. 
Un evreu care a fugit din Chişinău la izbucnirea războiului, dar n-a reuşit să se 
refugieze pe teritoriul sovietic, rămânând la Râbniţa, a descris ce li s-a întâmplat 
primilor deportaţi care au trecut râul în septembrie 1941: ,,Bătrâni cu capul gol, 
ducând copiii în cârcă, de abia trăgându-şi sufletul, oameni desculţi, într-un noroi 
până la genunchi. Plouase câteva zile la rând. Convoaiele sunt încadrate de 
jandarmi. Se ivesc corbii. Apar din când în când funcţionarii [români] localnici 
care sub diferite ameninţări sau cu forţa scot ultimele cârpe sau lucruri de preţ pe 
care le mai posedă deportaţii ... Plouă încontinuu. Ici şi colo se văd trupuri de 
oameni istoviţi, căzuţi pe drum. Corbii localnici se reped asupra bietelor zdrenţe 
omeneşti şi le despoaie de ultimele cârpe"74

. 

În încercarea de a-şi salva copii de la deportare în convoaie spre destinaţii 
necunoscute, după operaţiunile de exterminare ale Einsatzgruppe în judeţ, câţiva 
evrei rămaşi în Râbniţa şi-au încredinţat copiii unor familii creştine spre a fi 
adoptaţi. Un număr necunoscut de părinţi şi-au măritat fiicele cu români locali. 
Acest fenomen se pare că a fost specific Râbniţei şi judeţului Balta. 

74 Manuscris nesemnat, cuprinzând un număr de mărturii ale supravictuitorilor din Transnistria. A YV 
PKR, colectie de mărturii care a fost folosită la pregătirea Enciclopediei Comunităţilor din România 
(Pinkas Hakehilol Romania), mărturia nr. 69, p. 1081. 
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Din Râbniţa convoaiele au fost duse spre Birzula, aflat la 40 de kilometri 
nord-est de târgul de reşedinţă al judeţului. Se ştie că majoritatea evreilor din 
Chişinău au fost mânaţi spre Bug pe acest traseu. Înainte de sosirea convoaielor, nu 
se aflau acolo jandarmi. Comandantul Jandarmeriei din Transnistria a cerut la 11 
octombrie 1941 de la Guvernământ să trimită acolo o unitate de jandarmi din cauza 
importanţei locului şi pentru a face faţă „nevoilor de siguranţă"75 . Marşul spre 
Birzula dura câteva zile, printre sate. Dintre toţi cei care l-au parcurs au rămas 
numai doi martori, şi numai unul dintre ei a ţinut minte traseul. La Birzula, o mică 
localitate dar nod important de linie ferată, locuiau înainte de război circa 3.500 de 
evrei; la sosirea convoaielor mai erau în viaţă un număr necunoscut de evrei. 
Drumul de la Râbniţa la Birzula a durat două-trei zile, şi unicul martor care şi 1-a 
reamintit a subliniat că „aici a început tragedia". 

Şcoala distrusă şi grajdul din apropiere au folosit ca adăpost temporar pentru 
mii de evrei. Aici au izbucnit câteva epidemii, şi numeroase cadavre au fost lăsate 
neîngropate. La Birzula a fost instalat permanent un pluton de jandarmi pentru a 
organiza convoaie noi spre următoarea staţie - lagărul de tranzit Vazdovca (acest 
nume este menţionat şi ca Vasdovca, Gvasdovca, Grozdovca) în drum spre Bug. 
Lagărul era situat în acest sat din judeţul Balta, la o distanţă de circa 35 de 
kilometri de reşedinţa de judeţ şi circa 75 de kilometri de Birzula. În convoaie au 
fost băgaţi cu forţa şi evrei din Birzula. Drumul spre lagăr dura 3-4 zile de mers pe 
JOS: 

„Eram conduşi de un plutonier de jandarmi, un sergent [pe care-l] chema 
Vasilescu, şi câţiva jandarmi. Vasilescu se lăuda că făcea parte din „brigada 
morţii". Mereu auzeam împuşcături şi Vasilescu striga către [alt] plutonier: încă 
unul împuşcat. Când auzeam 13, 14, 15 plutonierul striga - ajunge! Aşa au fost 
împuşcaţi în câteva zile peste 50 de suflete, acei care rămâneau în urmă ... Prin 
satele pe unde am trecut, ţărăncile când vedeau că vine un convoi de evrei puneau 
pe jos pachete de mâncare, căci nu aveau voie să împartă. Noi nu aveam voie să ne 
aplecăm dar cu riscul [vieţii] ridicam [câte] puţin. Aşa am ajuns într-un colhoz la 
Vazdovca în luna octombrie 1941 "76

. 

Colhozul din acest sat era mic şi nu putea adăposti mii de deportaţi aduşi din 
Chişinău, din Bălţi şi din alte localităţi din Basarabia. Evreii au fost adăpostiţi în 
pivniţe, poduri, grajduri şi sub cerul liber, în ploaie şi frig: 

75 Colonelul Broşteanu către Guvernământul Transnistriei, 11 octombrie. Arhiva Odessa 2242-1-1067, 
~- 66. 

6 Mărturia unui supravieţuitor din lagărul morţii Bogdanovca. Haim Cogan din Chişinău, - notată -
de el la Bat-Yam la 24 aprilie 1963. AYV, PKR-V, mărturia nr. 4, p. 35-37. Al doilea martor, 
Feingold, şi el supravieţuitor din Bogdanovca, a fost intervievat de autor la Tel Aviv, la 2 iunie 1994 
( vezi în continuare). 
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„Sute de morţi stăteau printre noi în noroi iar noi ca sălbateci mergeam peste 
morţi ca pe un trotuar. Mulţi au fost împuşcaţi de placul jandarmilor. Cu ochii mei 
vedeam cum jandarmii trăgeau în poduri [în evrei]. Este de nedescris ce s-a 
petrecut la Vazdovca care făcea parte din judeţul Golta77

. 

Primul convoi care a trecut Nistru( via Rezina spre Bug a trecut prin Birzula 
în jurul lui I octombrie 1941, şi a continuat spre Vazdovca, unde s-a oprit. Un sfert 
din numărul evreilor au fost ucişi în drum spre popas, care a devenit o staţie finală 
pentru majoritatea lor. La intrarea în lagărul improvizat deportaţii erau primiţi de 
un jandarm care-i număra cu o lovitură de par pe spinare. Ofiţeri de jandarmi au 
fotografiat cadavrele de evrei împuşcaţi pe drum, aproape dezbrăcate78 . Când au 
sosit la Vazdovca alte convoaie, existau acum în judeţ destui jandarmi şi voluntari 
ucraineni şi români pentru a escorta pe evrei spre Bug. 

Următoarea staţie a convoaielor formate din nou la Vazdovca a fost cătunul 
Zahariovca, care aparţinea comunei lvanovca, raionul Vradievca, judeţul Golta79

. 

În drum spre acest sat, după ce au ieşit din Vazdovca, s-au înregistrat cazuri de 
evrei ucraineni care au încercat să evadeze din convoi. 

La 18 decembrie 1941, prefectul judeţului Balta, colonelul Nica, a ordonat 
comandantului legiunii de jandarmi din judeţ să cerceteze informaţiile pe care le-a 
primit prefectul judeţului vecin, Ananiev, că mulţi evrei au fugit din lagăre, şi că în 
timpul nopţii pot fi văzute luminile focurilor aprinse de ei pe câmpuri80

. Prefectul 
judeţului Ananiev, colonelul Constantin Bolintineanu, era îngrijorat de acest 
fenomen; după părerea sa „situaţia prezintă pericol din punct de vedere al 
siguranţei deoarece aceştia se pot organiza în cete şi la un moment dat ar putea 
acţiona"81 . Ancheta făcută de legiunea de jandarmi Balta a confirmat că la 
începutul lunii decembrie 1941 au evadat evrei dintr-un convoi care a părăsit 

Vazdovca spre Golta, şi din raport se putea deduce că ei au fost ucişi82 . 
În timp ce aceste convoaie îşi continuau drumul spre Zahariovca, poliţiştii 

din Balta au scos pe evreii din ghetoul pe care ei înşişi îl înfiinţaseră cu o lună 
înainte şi i-au trimis în convoaie în direcţia sud-est cu aceeaşi destinaţie - lagărele 

77 Idem. p. 37-38. 
78 Cartea Neagră, III, p. 259, vezi lista de fotografii nr. X. 
79 Acest cătun nu a fost identificat pe hartă de autor (J.A.). El nu este mentionat nici în Marea 
Enciclopedie Sovietică şi nici în cele două enciclopedii ucrainene apărute la Kiev şi la New York. 
Satul Vazdovca apartinea comunei Jvanovca, şi amândouă au fost pe lista localitătilor alcătuită de 
delega\ii Institutului Central de statistică venită din Bucureşti, vezi lista localitătilor din Transnistria: 
Tablou de jude\, comune şi sate din Transnistria ( 1942). Arhiva Odessa 2361-1-47, p. 12. 
80 Prefectul de Dalta către Comandantul legiunii de jandarmi din jude\, 18 decembrie 1941. Idem, 
2242-1 c-1067, p. 66. 
81 Prefectul de Ananiev către prefectul de Balta cu privire la evreii care au evadat din lagăre, 12 
decembrie 1941. Idem, p. 97. 
82 Inspectoratul jandarmilor din Balta către prefectură, 26 decembrie 1941. idem, p. 92. 
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de exterminare de pe Bug83
. Primul convoi cuprinzând evrei din Balta a plecat la 19 

noiembrie 1941. Operaţiunea a fost descrisă de comandantul poliţiei Balta, ofiţer 
român în rezervă, cu grad de locotenent: 

„Am onoarea a raporta că evreii din ghetoul Balta având speranţa că se vor 
reîntoarce în oraş şi pentru a-şi pune la adăpost copiii, i-au încredinţat locuitorilor 
din oraş şi împrejurimi, dându-le drept îndemnizaţii de întreţinere a câte 4-5.000 
ruble de fiecare copil şi acceptând să fie botezaţi. 

Am luat măsuri pentru identificarea tuturor locuitorilor care au primit copii 
de la evrei, însă propunem să se afişeze o ordonanţă prin care să fie invitaţi toţi să 
restituie copiii, aducându-i în timp de 24 ore la comandantul militar al ghetoului 
prin care să se facă operaţia de restituire şi să se ordone şi primarilor din comunele 
învecinate să facă aceeaşi operaţie de strângere şi restituire. De asemenea, 
propunem să se interzică preoţilor să boteze copii de evrei"84

. 

Una dintre evreicele din primul convoi, a adăugat ofiţerul de poliţie, ar fi 
spus unui poliţist ucrainean: ,,Azi călcaţi voi pe lacrimile noastre, dar mâine vom 
călca pe sângele vostru". Înainte de deportare autorităţile române locale au făcut 
percheziţie în bagajele evreilor, au jefuit obiectele de valoare găsite şi au confiscat 
toate obiectele casnice. Căruţele primăriei au transportat la depozitul primăriei 
„obiectele inventariate de la evreii din ghetou". Acest jaf de rutină nu s-ar fi 
bucurat de vreo menţiune specială în raport dacă trei soldaţi germani n-ar fi 
încercat să-şi însuşească una din căruţele care transportau obiectele evreilor, - ~ 111cercare care a eşuat . 

Până la 4 decembrie 1941 au părăsit Balta convoaie cu un număr necunoscut 
de evrei, probabil câteva mii. La 3 decembrie 1941 a plecat al patrulea convoi, 
cuprinzând şi douăzeci de căruţe pentru transportul copiilor, bolnavilor şi celor 
debili. Acelaşi comandant de poliţie a raportat despre „o altă metodă" descoperită 
de evrei pentru a se eschiva de convoaie - evadarea împreună cu copiii lor în satele 
din vecinătate: 

„Fiind informaţi despre fuga acestora am luat măsuri de arestarea lor şi 

aducerea la acest oficiu poliţienesc unde se află şi În prezent. Aceştia intenţionau 
să se reîntoarcă în oraş după plecarea convoiului şi să repete stratagema 
[efectuată} la plecarea fiecărui nou lot"86 

. 

83 În ajunul începerii deportărilor, comandantul Corpului II Armată a ştiut că destinaţia deportării este 
„Lagărul Bobric - Crivoie pe Bug", localitate care nu există în realitate, denumire compusă din două 
nume: satul Bobric şi orăşelul Crivoi-Ozero, ambele din judetul Golta; vezi adresa Corpului II Armată 
către Guvernământul Transnistria, 16 noiembrie 1941. Arhiva Odessa 2242-1-277, p. 170. 
84 Raportul comandamentului politiei din Balta către prefectură. cu privire la începerea deportărilor, 
20 noiembrie 1941. Idem, 2358-1 c-1 O c. p. 2-2 b. 
85 Idem, p. 2 b. 
86 Raport confidenţial al comandamentului poliţiei Balta către prefectură, 3 decembrie 1941. Idem, p. 196. 
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În timp ce acest comandant de poliţie raporta succesele sale, agenţi ai 
legiunii de jandarmi comunicau comandantului jandarmeriei din judeţ că poliţia 
Balta a strâns şi a ascuns un număr mare de obiecte „a căror sursă erau percheziţiile 
efectuate asupra jidanilor" şi că numai la un singur jidan s-au găsit 270 de ruble 
aur. Comandantul legiunii de jandanni a ordonat deschiderea unei anchete; 
rezultatele ei nu sunt cunoscute87

. De la începutul lunii noiembrie 1941 părăseau 
zilnic Râbniţa două convoaie, cuprinzând mii de evrei, printre ei bătrâni, femei şi 

copii, pe ploaie şi ninsoare, spre Domanevca în sudul judeţului Golta. Din fiecare 
convoi doar puţini au ajuns la penultima staţie, lagărul Domanevca, după un marş 
pe jos de 16- I 8 zile, cu popasuri de noapte pe câmp sub cerul liber, ,,unde 
dormeam pe pământ, fără hrană"; mulţi dintre ei mureau de frig, foame şi epuizare 
fizică; erau împuşcaţi pe drum de poliţiştii ucraineni sau moldoveni, care îi 
înlocuiau pe jandarmi la escortarea convoaielor. Cine putea, amâna plecarea din 
Vazdovca, unde oamenii vii călcau peste morţi, deoarece fiecare credea că nu poate 
fi decât moartea continuarea acestui drum: 

„Eu am rămas printre ultimii care au rămas, circa 100 de oameni, am fost 
ridicaţi la începutul lunii decembrie I 94 I din Vazdovca şi trimişi într-un grajd 
deschis, pe câmp, lângă satul Zahriovca. Acolo am mai găsit câteva mii [de evrei] 
din Chişinău, unde am stat opt zile pe câmp liber fără mâncare ... 

Zilnic mureau zeci de oameni, şi cadavrele erau duse pe câmp liber căci erau 
geruri mari. 

Cam pe la 8 decembrie I 94 I spre seară, într-un ger şi viscol, am fost ridicaţi 
şi duşi mai departe spre Bogdanovca. 

Cine rămânea în urma coloanei era executat de poliţie, [care erau] ucraineni 
în serviciul prefecturii [Golta] ... 

Ajunşi la Domanevca am stat două zile într-un local [de unde] am fost 
trimişi spre Bogdanovca căci la Domanevca era un lagăr şi nu [mai] era loc pentru 
no 1. 

Din Domanevca am fost ridicaţi la 16 decembrie spre seară într-un ger şi 

viscol, goniţi pe jos la o depărtare de 12 km. Am dormit [ o noapte] în grajduri, iar a 
doua zi dimineaţa iarăşi [am fost] goniţi spre Bogdanovca [unde] am ajuns la 18 
decembrie 1941 în orele după amiezii, am parcurs încă I 3 km. pe jos. 

La Bogdanovca am găsit zeci de mii de evrei împrăştiaţi în grajduri care [se 
întindeau pe] trei km. Noi ne-am împrăştiat fără să fim măcar repartizaţi"88 . 

În momentul respectiv, la Bogdanovca fuseseră concentraţi zeci de mii de 
evrei care au fost aduşi din tot sudul Transnistriei, din Chişinău şi sudul Basarabiei. 

87 Lista conlidcn\ială despre furtul obiectelor şi monedelor de aur de la evrei de către poli\ia Balta, 
nedatată. Idem, p. 13. 
88 Mărturia lui Haim Cogan, partea a doua, 29 aprilie 1963, p. 40-41. 
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Bogdanovca devenise principalul centru românesc de exterminare a evreilor - perla 
din coroana „regatului morţii" al Guvernământului Transnistriei şi al regimului 
antonescian în general. 

Prin cel de-al patrulea punct de traversare a Nistrului, Tiraspol, ar fi trecut 
până la 15 ianuarie 1942, conform raportului jandarmeriei amintit mai înainte, doar 
827 de evrei. Toţi aceştia, cu excepţia a 60-70, au ajuns în lagărele din judeţul 
Golta, dar pe altă cale, la nord de Odessa - traseu care va fi descris în capitolul 
despre Odessa. Tiraspol a constituit un punct de trecere pentru convoaie de mii de 
evrei care au fost deportaţi în vara anului 1942 chiar din România (vezi în 
continuare). 

Cât despre celelalte zone ale Transnistriei, în ianuarie 1942 când au luat 
sfârşit marile operaţiuni de deportări din Basarabia, din Bucovina şi din judeţul 
Dorohoi, majoritatea deportaţilor în viaţă se aflau concentraţi - contra planului 
original şi ca rezultat al unui eşec de planificare şi executare - în trei judeţe: 
Moghilev, Tulcin şi Balta, şi nu în ghetourile şi lagărele stabilite pentru ei pe Bug. 
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Capitolul 26 

,,Regatul morţii" 

La 30 septembrie 1941, mareşalul Antonescu a ordonat internarea imediată 
,,în lagărele de pe Bug" a tuturor evreilor aflaţi în Transnistria şi „luarea în primire" 
a averilor lor de [către] autorităţile locale"'. 

La 17 octombrie 1941, după căderea Odessei, Gustav Richter, trimisul lui 
Eichmann în România, a comunicat într-un raport către superiorii săi că mareşalul 
Antonescu a ordonat concentrarea a 11 O.OOO de evrei din Basarabia şi Bucovina în 
două păduri de lângă Bug, în vederea exterminării lor2

. Richter a aflat despre acest 
plan de la Radu Lecca, unul dintre directorii Serviciului român de siguranţă, şi 

vechi agent în serviciul naziştilor. Acest document, şi diferite ordine ale lui 
Antonescu şi ale Guvernământului român din Transnistria, emise în lunile 
următoare, dovedesc că planul privind concentrarea şi exterminarea unui număr 
atât de mare de evrei a fost al lui Antonescu însuşi deşi nu a fost îndeplinit ad 
litteram (majoritatea evreilor exterminaţi în această zonă au fost localnici), ca şi 
majoritatea planurilor şi ordinelor româneşti cu privire la evrei, totuşi, obiectivele 
sale au fost atinse (în cele din urmă majoritatea evreilor din Basarabia şi Bucovina 
au fost într-adevăr exterminaţi). Ion Antonescu însuşi, a hotărât deportarea evreilor 
din Basarabia şi Bucovina, fără nici o presiune din partea germanilor, aşa cum a 
dezvăluit la anchetă Mihai Antonescu. Conducătorul a transmis personal, la 
sfârşitul lui august 1941, guvernatorului Basarabiei, generalul Voiculescu, şi 

guvernatorului Bucovinei, generalul Calotescu, şi ordinul de a mărşălui cu 
deportaţii spre Bug. La începutul lui decembrie 1941 Antonescu i-a mustrat pe cei 
doi guvernatori că nu au reuşit, după părerea sa, să confişte aurul deportaţilor; el a 
subliniat, de asemenea, că au avut suficient timp să se pregătească pentru această 
operaţiune: 

1 Marele Cartier General către Armata a IV-a despre ordinul secret al Conducătorului privind evreii 
din Transnistria, 6 octombrie 1941. Arhiva Ministerului Apărării Naţionale (în continuare M.A.N.), 
Fond Armata a IV-a, rola 202, dos. 781, p. 165. Acest ordin a fost descoperit de autor doar în anul 
2001. 
2 Documentele de la Niirnberg, fragment din documentul PS-3319. Pentru document în întregime vezi 
Der Pro=es gegen die Hamptwirgsverbaecher von dem lnternationalien Militargerichtshof Niirnberg, 
Niirnberg, 1949, voi. XXXII, p. 183-184. 
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,,Mareşalul Antonescu: Slăbiciuni din toate părţile, şi din partea d-tale, Voiculescu, 
pentru că d-ta ştiai că am precizat această chestiune. Am precizat-o încă 
din luna August. Este adevărat? 

General C. Voiculescu, guvernatorul Basarabiei: Exact. 
Mareşal Ion Antonescu, conducătorul Statului: V-am prevenit, şi pe d-ta, general 

Voiculescu, şi pe Alexianu, că intenţiunea mea este să duc pe evrei la 
Bug. În loc să mănânce pâinea din Ţara Românească, mai bine s-o 
mănânce pe cea de acolo. V-am spus să vă organizaţi pentru ca 
execuţiunea să fie perfectă. Execuţia a început în noiembrie. Noi din 
august, până în noiembrie am avut trei luni şi am organizat-o aşa cum am 
organizat-o. Aceeaşi problemă este şi pentru Bucovina"3

. 

Ordinul de a-i duce pe deportaţi la Bug a fost menţionat în diverse ocazii, 
atât în ordine, cât şi în corespondenţa dintre Guvernământul Transnistriei şi 

Inspectoratul jandarmeriei din Guvernământ şi diverse comandamente ale armatei 
din Transnistria. Planul românesc a eşuat din cauza împotrivirii Guvernământului 
militar german în Ucraina (vezi în continuare). Totodată, numai o parte dintre 
evreii din Basarabia şi Bucovina au ajuns la Bug, şi deportarea s-a făcut în direcţii 
diferite; şi planul privind lichidarea a 11 O.OOO de evrei din Basarabia şi Bucovina 
s-a transformat, prin forţa împrejurărilor, (situaţia de la Odessa, epidemia de tifos, 
numărul mai mare de evrei localnici decât au presupus românii) într-un plan de 
lichidare a tuturor evreilor localnici din sudul Transnistriei şi din Odessa, în afară 
de circa 30.000 de evrei aduşi din Basarabia; în cele din urmă, exterminarea în 
această regiune şi în această etapă a cuprins un număr asemănător de evrei cu cel 
conceput în planul de exterminare. Ceilalţi evrei din Basarabia şi Bucovina n-au 
fost nici ei salvaţi de o soartă asemănătoare. 

3 Stenograma şedinţei întrunită după primirea raportului privind situaţia din Chişinău, condusă de 
mareşalul Antonescu cu participarea ministrului Justiţiei, subsecretarului Apărării Naţionale, 

guvernatorului Basarabiei, guvernatorului Băncii Naţionale a României, ş.a., 4 decembrie 1941, 
Arhiva Chişinău 706-1-23, p. 97. Copia dosarelor se află în Arhiva Muzeului Holocaustului din 
Washington USHMM, RG 54001 M Reel I. Antonescu a greşit în privinţa datelor: deportările au 
început la 16 septembrie şi nu în noiembrie. La interogatoriul din 17 aprilie 1946, Mihai Antonescu a 
men(ionat că mareşalul Antonescu a hotărât încă pe când se afla la Iaşi (probabil la srarşitul lui iunie 
sau începutul lui iulie 1941) ,,să înceapă deportarea evreilor de la Cernăuţi şi Chişinău" ... 
Părându-i-se că în Basarabia şi Bucovina erau foarte multi evrei, că în 1940 avuseseră o atitudine 
nepotrivită, şi fată de curentul [antisemit] care mareşalul „afirma că se găsea atunci în Basarabia şi 
Bucovina; şi atunci a luat hotărârea pripită cu evacuarea [deportarea - J.A.] evreilor". După 

afirmatiile lui Mihai Antonescu, hotărârile de a deporta pe evrei nu au fost luate în Consiliul de 
Miniştri şi nici nu au fost discutate acolo. ,,Ele au fost luate de mareşal pe când se găsea în Moldova, 
în zona de operatiuni". Mihai Antonescu (şi Ion Antonescu) n-a afirmat niciodată, nici în timpul 
anchetei şi nici la proces, că hotărârea de a deporta evreii din Basarabia şi Bucovina a fost luată sub 
presiunile naziştilor. Vezi dosarul anchetării lui Mihai Antonescu, 17 aprilie 1946. Arhiva 
Ministerului de Interne, colectia 400 I O, volumul 43, p. 14, 16, 19. 
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Această operaţiune a transformat judeţul Golta şi împrejurimile lui într-un 
„regat al morţii", peste care domnea fără îndurare şi fără scrupule un ofiţer de 
jandarmerie, cu grad relativ inferior, locotenent-colonelul Modest lsopescu, 
prefectul judeţului. 

Planul general a suferit modificări în lunile noiembrie şi decembrie, ca 
rezultat al altor factori, care n-au fost prevăzuţi a priori, cum au fost: epidemia de 
tifos care a izbucnit printre zecile de mii de deportaţi, transformând-o într-un 
pericol ecologic; necesitatea de a preveni cu orice preţ, chiar şi cu preţul vieţii 
tuturor evreilor, contaminarea cu tifos a unităţilor militare române din Transnistria 
sau aflate în drum spre front; necesitatea păstrării unui coridor necontaminat de 
epidemie în sudul Transnistriei, de-a lungul căruia treceau liniile de aprovizionare 
ale armatei. Ura lui Antonescu pentru evreii „ruşi", care în ochii lui erau şi evrei şi 
comunişti şi, în sfârşit, grelele pierderi suferite de armata română la cucerirea 
Odessei, şi care au provocat o furie fără margini a conducătorului - aceştia au fost 
factorii principali ai acţiunilor. 

În instrucţiunile pe care le-a trimis de pe front lui Mihai Antonescu la 3 
septembrie, Ion Antonescu scria: 

„Soldaţii de pe front au mari riscuri, de a fi răniţi sau omorâţi din cauza 
comisarilor evrei care, cu o perseverenţă diabolică, împing pe ruşi din spate cu 
revolverul şi îi ţin să moară până la unul pe poziţie ... Toţi evreii să fie readuşi în 
lagăre4, preferabil în cele din Basarabia, fiindcă de acolo îi voi împinge în 
Transnistria imediat ce mă voi degaja cu actualele griji. Trebuie să se înţeleagă de 
toţi că nu este lupta cu slavii, ci cu evreii. Este o luptă pe viaţă şi pe moarte. Ori 
învingem noi şi lumea se va purifica, ori înving ei şi devenim sclavii lor. La 
Tiraspol evreii erau purtaţi în lectici romane, şi toţi erau obligaţi să se descopere 
de-i cunoşteau sau nu, când treceau pe lângă ei. Moldovenii noştri slujeau la ei 
numai pentru mâncare. Dar menajarea lor în interior, ar fi o slăbiciune care ne va 
putea compromite victoria. Ca să învingem trebuie să fim fermi într-o atitudine. 
Asta trebuie să o ştie toţi. Nu economicul primează în aceste momente ci viaţa 
naţiunii însăşi. Şi războiul în general şi luptele de la Odessa în special au făcut cu 
prisosinţă dovada că satana este evreul. De aici enormele noastre pierderi. Fără 
comisarii evrei eram de mult la Odessa". 

4 Este vorba de aproximativ 40.000 de evrei din Regat care au fost închişi în lagărele din sudul 
României şi au fost eliberati în decursul lunii septembrie 1941. Antonescu se afla atunci pe front, şi 

eliberarea lor - care nu s-a făcut fără acordul lui - i-a produs o mare nemultumire. 
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FILE: ___ _ 

Ion Antonescu: ,,Satana este evreul" 
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Mareşal Antonescu5 

Asediul Odessei a început la 18 august 1941, şi Antonescu a insistat ca 
armata sa s-o cucerească fără participarea unor forţe germane. La început el a 
crezut că misiunea va fi uşoară, dar a devenit imediat clar că este prea dificilă 
pentru armata română, datorită complexului de fortificaţii construite de armata 
sovietică şi de locuitorii oraşului, din cauza forţei artileriei ruseşti şi din cauza 
rezistenţei puternice şi dispoziţiei de a se sacrifica a soldaţilor şi apărătorilor 

oraşului. Comandamentul românesc a fost nevoit să mărească în permanenţă forţele 
introduse în luptă, până ce au ajuns la o forţă de 21 de divizii. La 24 septembrie 
Antonescu a fost nevoit să ceară ajutorul Wehrrnachtului. Bombardamentele 
intense ale aviaţiei germane combinate cu concentrarea în zonă a unor forţe terestre 
germane (care în cele din urmă n-au intervenit), şi ameninţarea Crimeei de către 
Armata a I 1-a germană, au convins comandamentul sovietic să evacueze oraşul pe 
mare6

. La 16 octombrie 1941 armata română (şi germană) a intrat în Odessa. Dar 
preţul plătit de armata română pentru cucerirea oraşului a fost insuportabil şi 

câmpurile care-l înconjurau au fost considerate „valea plângerii" a armatei române7
. 

Eşecul cuceririi Odessei a provocat în România reacţii surprinzătoare; ataşatul 

militar român la Berlin şi ulterior ambasador al României le-a descris foarte bine: 
„Războiul cerea sacrificii care erau de neimaginat [înainte]. Nerăbdarea 

generală creştea din zi în zi. ,,După căderea acestui oraş armata română trebuia să 
se întoarcă acasă!" ,,Ce caută armata română la Odessa?", şopteau vocile. România 

5 Mareşalul Antonescu către Mihai Antonescu, Preşedinţia Consiliului de Miniştri. Bucureşti, 3 
septembrie 1941. Din: Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Fond Cabinet, dosar 167/1941, p. 64-65. 
Copie: Muzeul Holocaustului din Washington: USHMM/RG 25002 M. 
6 A. Hillgruber, Hitler, Konig Carol und Marscha/1 Antonescu, Wiesbaden, 1965, p. 138. 
7 Numărul pierderilor suferite de armata română la Odessa nu este cunoscut cu exactitate, dar 
totalizează cel puţin JO.OOO de morţi. Cabinetul de război al armatei române a raportat la 6 octombrie 
1941, zece zile înainte de căderea oraşului, că în luptele pentru cucerirea Transnistriei au căzut (până 
atunci) 70.000 de soldaţi, şi alţi 100.000 au fost răniţi (Hillgruber, Idem). Aceste cifre par exagerate şi 
ele aveau ca scop să sublinieze în faţa germanilor sacrificiile făcute de români în război ca alia\i ai 
armatei germane. În cercurile Ministerului de Externe din Berlin dimensiunile pierderilor româneşti la 
cucerirea Odessei erau estimate la 20.000 de morţi, 15.000 de dispăruţi şi 76.000 de răniţi (Idem, 
p. 319, nota 207). O publicaţie oficială a guvernului Antonescu din anul 1943 nota că în luptele pentru 
eliberarea Basarabiei şi Bucovinei au căzut 10.486 solda\i şi în luptele pentru cucerirea Transnistriei 
şi Odessei au căzut 26.892 soldaţi români. Vezi Trei ani de guvernare, 6 septembrie /940 - 6 
septembrie I 943. [Bucureşti], 1943, p. 21. Conform datelor adunate de M.St.M. al armatei române 
după terminarea războiului, pierderile armatei române între 26 iunie şi 17 octombrie 1941 au totalizat 
27.061 de morţi, 14.624 dispăruţi şi 89.632 răniţi, aceste cifre reprezentând 22,4% din totalul forţelor 
care au participat atunci la război - 585.930 soldaţi (Arhiva Ministerului Apărării Naţionale, Fond 
M.St.M., dosar IV (160, fila nr. 4). Aceste pierderi sunt foarte ridicate, în compara\ie cu pierderile 
armatei germane pe toate fronturile până la 30 septembrie 1941 care au totalizat 116.908 morţi, 
24.484 dispăruţi şi 409.647 răniţi (Hillgruber, p. 138). 
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a început acest război pentru a recuceri Basarabia şi Bucovina. Slavă Domnului, 
acest lucru s-a întâmplat. Ce mai caută forţele române dincolo de Nistru ... Dacă 
germanilor le face plăcere, să continue să lupte singuri împotriva ruşilor"8 . 

Furia lui Antonescu s-a îndreptat în primul rând împotriva tuturor evreilor, 
atât împotriva evreilor „ruşi", cât şi a evreilor din România. În scrisoarea trimisă lui 
Filderman din 19 octombrie 1941 Antonescu a respins rugămintea conducătorului 
evreu să oprească deportarea evreilor la Bug, care însemna moartea unor oameni 
nevinovaţi, numai pentru că sunt evrei. Antonescu i-a acuzat pe evreii din 
Basarabia că au lovit în soldaţii români în timpul retragerii lor precipitate din vara 
anului 1940, au lezat români şi armata română în vara lui 1941, au incendiat oraşe 
înainte de retragerea lor pripită, împreună cu armata sovietică; iar pe evreii „ruşi i-a 
învinovăţit de pierderile grele suferite de armata română în asediul Odessei". 

Transnistria, 1941-1942: Documents 
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U/:REŞ}.L 1'.N10ilESCU 

8 Ion Gheorghe, Rurnaniens Weg zum Sattelitenstaat, Heidelberg, 1952, p. 189-190. 
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„Evreii D-voastră, ajunşi comisari sovietici, împing trupele sov1et1ce din 
regiunea Odessei, printr-o teroare fără seamăn, mărturisită de prizonierii ruşi, la un 
masacru inutil, numai pentru a ne provoca nouă pierderi. În regiunea Mării de 
Azov, trupele noastre retrăgându-se temporar şi-au lăsat câţiva ofiţeri şi soldaţi 
răniţi, pe loc. Când au reluat înaintarea şi-au regăsit răniţii mutilaţi îngrozitor ... Li 
s-au scos ochii, li s-au tăiat limba, nasul şi urechile. Îţi dai Domnule Filderman 
seama de spectacol? Te îngrozeşti? Te înduioşezi? Te întrebi, de ce atâta ură, 
[contra armatei române], din partea unor evrei ruşi cu care nu am avut niciodată 
nimic de împărţit? 

Dar ura lor este a tuturor [evreilor] este [şi] ura d-voastră"9 . 
Guvernatorul Transnistriei, prof. Alexianu a recunoscut, la ancheta sa din 

anul 1946, că atunci când deportaţii au fost aduşi din Basarabia şi Bucovina a 
existat „ordinul să nu-i lăsăm în Transnistria, ci să-i predăm germanilor pe Bug". 
Aşa au înţeles românii Acordul de la Tighina şi erau siguri că germanii, din 
Einsatzgruppe D sau armata, sau ambele - vor extermina pe cei 180.000 de evrei, 
numărul estimat de evrei în Basarabia şi Bucovina care au rămas în viaţă după 
primul val de exterminare (de fapt, rămăseseră în viaţă peste 200.000, vezi 
capitolul 38). Dar atât Alexianu, cât şi Mihai Antonescu au afirmat că a intervenit o 
defecţiune. Primul convoi, cuprinzând o mie de evrei, a traversat Bugul pe lângă 
oraşul Pervomaisc (partea germană a oraşului Golta, pe partea de est a Bugului; 
vezi în continuare), şi a fost primit de comisarul german, care a ordonat să fie toţi 
împuşcaţi. Ceea ce l-a îngrijorat pe Alexianu, aşa cum rezultă din declaraţiile sale, 
nu a fost execuţia în sine, ci faptul că germanii nu i-au dat o „dovadă" pentru evreii 
pe care i-au primit şi i-au ucis: ,,Când am văzut că germanii n-au dat dovadă 
prefectului nostru [Isopescu] că i-au luat, fără să am dispoziţia mareşalului 
Antonescu, am oprit toate coloanele de evrei să rămână în satele în care se găsesc, 
până ce se va decide de mareşal ce să facă cu aceşti evrei"10

. După afirmaţiile sale, 
a trimis chiar un raport scris mareşalului, în care sublinia că germanii îi omoară pe 
aceşti evrei. Guvernământul Transnistriei n-ar fi fost implicat în acele acţiuni de 
exterminare, şi răspunderea sa s-a rezumat numai la „ducerea evreilor, şi 

9 Scrisoarea lui Antonescu către filderman, 19 octombrie 1941, Ancel, Documents, III, nr. 167, 
p. 262. Din con\inutul scrisorii şi timpurile verbelor folosite, se poate deduce că scrisoarea a fost 
scrisă înainte de căderea oraşului, în toiul luptelor pentru Odessa. Antonescu a adăugat cu mâna sa 
următoarea observa\ie: ,,Un soldat rănit din Piatra Neam\ a fost îngropat de viu din ordinul şi sub 
ochii comisarilor sovietici jidani, deşi nenorocitul implora să nu-l îngroape, arătându-le că are patru 
copii". Scrisoarea a fost publicată în presa română la 27 octombrie 1941 şi a provocat un val puternic 
de antisemitism, ,.care a marcat punctul culminant psihologic al urii antisemite, din timpul acestui 
război" ( Cartea Neagră, III, p. 138-139). 
10 Stenograma interogatoriului lui Gheorghe Alexianu, 14 aprilie 1946. Arhiva Ministerului de 
Interne, Colectia 40010, volumul 43, p. 245. 
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[înlesnirea] hranei şi transportul lor spre Bug. Germanii nici măcar n-au executat ei 
înşişi aceste omoruri, a recunoscut Alexianu. Ei au mobilizat ucraineni în slujba 
lor, şi ei sunt cei care au comis execuţiile. ,,Gennanii se săturaseră de atâtea 
omoruri şi angajau ucraineni. Ei [sunt cei care] au omorât pe toţi evreii care erau 
acolo" 11

. 

La procesul său de după război, Alexianu a încercat să arunce răspunderea 
pentru uciderea a cel puţin 110.00 de evrei asupra germanilor. El a presupus că n-a 
rămas documentaţia care să permită urmărirea măsurilor luate de Guvernământul 
român în Transnistria. Într-adevăr, dintre primii o mie de evrei predaţi germanilor 
nu a rămas nici un singur supravieţuitor, dar au rămas, în schimb, sute de 
documente care au dezvăluit motivele şi deciziile luate la Bucureşti şi la Odessa 
privind marea concentrare de evrei pe care autorităţile române au adunat-o în iarna 
1941/42 în judeţul Golta, pe malurile Bugului. 

În timpul proceselor care s-au desfăşurat la Bucureşti împotriva lui 
Antonescu şi a miniştrilor săi, în lunile aprilie şi mai 1946, arhiva Guvernământului 
Transnistria nu s-a aflat la dispoziţia Tribunalului, întrucât fusese transferată în 
Uniunea Sovietică, la 4 februarie 1945 12

. 

Alexianu a încercat să estompeze nu numai faptul că însăşi hotărârea de a-i 
preda pe evrei Guvernământului de ocupaţie german în Ucraina însemna 
consimţământul la lichidarea lor, dar şi un alt fapt: în judeţul Golta s-a format o 
mare concentrare de evrei, nu numai din cauza refuzului germanilor de a da o 
„dovadă" pentru evreii pe care i-au primit şi i-au ucis, ci şi în urma unei hotărâri 
româneşti de a deporta în aceste lagăre pe toţi evreii din sudul Transnistriei şi din 
judeţele Oceacov, Ovidopol, Tiraspol, Berezovca, Ananiev şi Odessa (oraşul şi 

judeţul) pentru a crea o zonă curăţată de evreii contaminaţi de tifos, pe traseul prin 
care treceau liniile de aprovizionare ale frontului (vezi în continuare) şi ca Odessa, 
reşedinţa lui Alexianu, să fie complet curăţată de evrei. 

„La Golta şi în jurul Goltei se găsea aglomerat un număr de evrei care se 
adunaseră [sic!] pentru trecerea în Ucraina. Am luat măsuri ca să fie împărţiţi în 
satele mai îndepărtate de Bug, pentru a nu jena operaţiile militare de acolo. Cred că 
la sfârşitul lui decembrie 1941, mi-a comunicat col. Isopescu că germanii care se 
găseau la Golta au executat pe toţi evreii care se găseau lângă Golta. Nu am 
întreprins nici o anchetă luând de bună cele relatate de subalternii mei"13

. 

11 Idem, p. 246. 
12 Comunicarea căire Tribunalul special pentru judecarea criminalilor de război din 4 aprilie 1945 cu 
privire la confiscarea arhivei „cu privire la evreii din ghetourile şi lagărele din Transnistria" de către 
sovietici la 4 februarie 1945. Arhiva Muzeului Holocaustului din Washington, USHMM/RG 25004 
M, Reel, 25. 
13 Memoriul lui Alexianu către Tribunal, despre activitatea lui în Transnistria, 29 aprilie 1946, Arhiva 
Ministerului de Interne, Colecţia 40010, voi. 28, p. 2. 
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Evreii care au fost concentraţi în lagărele de pe Bug n-au fost răspândiţi 
printre sate, ci au fost deţinuţi pe loc până când au fost executaţi. La sfârşitul anului 
1941 nu mai aveau loc lupte în Transnistria şi frontul se îndepărtase foarte mult, iar 
în judeţul Golta nu se aflau unităţi ale armatei gennane şi nici autorităţi civile 
germane. Zecile de mii de evrei pe care Alexianu i-a amintit în legătură cu Golta au 
fost cu toţii masacraţi, şi parte din ei au fost arşi după moartea lor. Acesta este 
cadrul pentru înţelegerea evenimentelor care s-au desfăşurat în lunile octombrie 
1941 - ma1tie 1942 în judeţul Golta şi în împrejurimi, sub răspunderea autorităţilor 
române. 

Guvernământul român în judeţul Golta a fost înfiinţat la începutul lui 
octombrie 1941. În fruntea judeţului s-a aflat, de la înfiinţarea lui şi până la 
evacuarea lui în martie 1944, Modest Isopescu, locotenent colonel în jandarmerie. 
El s-a născut în anul 1895 în satul Frescăuţi din Bucovina. La numirea sa în funcţia 
de prefect al Goltei era ofiţer aljandarmeriei 14

. 

La 22 iunie 1941, Iosipescu a primit la Tecuci comanda Batalionului 
operativ nr. 5 al jandarmeriei, care era subordonat Armatei a IV-a române, şi, la fel 
ca tuturor comandanţilor de jandarmi, i-a fost dezvăluit secretul ordinului de 
„curăţire a terenului". Batalionul său a intrat în Chişinău imediat după cucerirea 
oraşului şi, după afirmaţiile superiorului său, colonelul Tudose - care a fost numit 
comandantul militar al oraşului, devenind în această calitate şi comandant al 
ghetoului - Isopescu a dat dovadă de energie şi iniţiativă în restabilirea liniştii şi 

siguranţei. 

Batalionul lui Isopescu, care număra 100 de jandarmi pe camioane, a fost 
pus la dispoziţia Diviziei germane nr. 72 „pentru a ajuta la curăţirea oraşului de 
partizani şi pentru asigurarea ordinii", dar intenţia adevărată era de a teroriza 
populaţia evreiască şi de a-i ucide pe evrei în casele lor15

. La 15 august batalionul a 
fost trimis în Transnistria de către Inspectoratul general al jandarmeriei. El a 
înfiinţat primele posturi de jandarmerie la Balta. La sfârşitul lui septembrie, 
Isopescu se afla deja la Golta; de aici el a raportat guvernatorului Alexianu că o 
mie de evrei care au ajuns la Bug în primul convoi din Basarabia şi Bucovina au 
fost ucişi de către germani, cu ajutorul ucrainenilor înarmaţi care traversaseră râul 
spre vest16, spre zona de ocupaţie românească. Alexianu i-a trimis o numire 
temporară în funcţie de prefect, întrucât, după spusele lui, ,,el era ofiţer de jandarmi 

14 Date biogralice comunicate de Isopescu comandantului de etape în vederea avansării sale în grad, 
28 martie 1943, Arhiva Nikolaev, 21718-1-26, p. 28 I. Trebuie subliniat că, în ciuda functiei şi a 
,,merilelor" sale, lsopescu n-a fost avansat colonel. 
15 Foaia de apreciere personală, cu semnătura colonelului Tudose cu privire la locotenent-colonel 
lsopescu. 22 iunie - 15 august 1941, cu recomandarea de a fi avansat colonel. Arhiva Nikolaev, 2178-
1-28, p. 32, 39-39 b. 
16 Vezi mai sus nota I O. 
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şi neavând un colonel l-am lăsat prefect acolo"17
. Cu alte cuvinte, cel care a fost 

însărcinat cu cea mai mare acţiune de masacrare întreprinsă de Guvernământul 
român era un ofiţer antisemit obişnuit, ales în postul său în mod întâmplător, şi 

nesupus vreunei îndoctrinări, precum cea a colegilor săi nazişti. Numirea a intrat în 
vigoare la 7 octombrie, şi pe 12 ale lunii Isopescu a predat comanda batalionului de 
jandarmi altui ofiţer18 . 

În ciuda numirii sale ca prefect, Isopescu a rămas în mod formal ofiţer de 
jandarmerie până la 31 decembrie 1942, când inspectorul general al jandarmeriei, 
generalul Constantin Vasiliu, i-a aprobat retragerea19

. În pofida numeroaselor sale 
succese în realizarea politicii antisemite a regimului antonescian, Isopescu nu a fost 
avansat, rămânând cu gradul relativ inferior de locotenent colonel. Se poate deduce 
că Guvernământul nu a dorit să evidenţieze exterminarea evreilor pe malurile 
Bugului, îndeosebi, nu în a doua perioadă a războiului, când slăbise credinţa în 
victoria germană. La 6 noiembrie 1941, Isopescu a cerut lui Alexianu să aprobe 
schimbarea denumirii judeţului din Crivoi-Ozero în Golta şi stabilirea Goltei ca 
reşedinţă a judeţului, deşi oraşul era situat chiar pe Bug, la capătul teritoriului de 
sub ocupaţia românilor. Acest nume, scria Isopescu, este mai corespunzător şi mai 
acceptat de locuitori; şi în afară de asta, Golta era cunoscută (pe vremea ţarilor) 
datorită berii sale bune20

. La 28 octombrie românii şi germanii au împărţit între ei 
oraşul în mod oficial, Bugul devenind graniţă între cele două părţi. Această 

împărţire a determinat întâlniri cu comisari germani, vizite reciproce, comerţ local 
şi chefuri de sărbători româneşti. 

Judeţul Golta, cel mai îndepărtat de graniţa românească de pe Nistru, era o 
regiune cu o populaţie rară, cuprinzând câteva orăşele şi câteva sute de sate, 
majoritatea mici şi depărtate unele de altele. Recenzorii Institutului de Statistică 
Român au constatat la sfârşitul anului 1941 că în judeţ trăiau 142.931 locuitori2 1

. 

La 4 noiembrie 1941, Isopescu a cerut aprobarea Guvernământului să-şi 

aducă soţia, Letiţia, în Transnistria. Pe vremea aceea, ea trăia la Cernăuţi „într-o 
singură cameră" închiriată, deoarece apartamentul ei a fost rechiziţionat de stat „pe 
motiv că aparţinuse unui jidan"22

. Aceasta este o confirmare a faptului că soţia sa 
pusese stăpânire pe apartamentul unor evrei, dar legile românizării au transferat 
acest apartament în mod automat în proprietatea statului român. 

17 Vezi mai sus nota 11. 
18 Vezi mai sus nota 15, p. 39 b; cu privire la numire şi „realizări" în general. 
19 Comunicarea lui lsopescu de demisie din armată, 12 februarie 1942. Idem, 2178-1-2, p. 41. 
20 Solicitarea prefectului Jsopescu adresată Guvernământului Transnistriei, 6 noiembrie 1941. Idem, 
2178-1-66, p. 106. 
21 Idem. 2178-1-5, p. 209. 
22 Cererea lui lsopcscu către Guvernământul Transnistriei, 4 noiembrie 1941, Idem. 2178-1-9. 
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Spre deosebire de toţi ceilalţi funcţionari din micul său regat şi, spre 
deosebire, poate, de toţi ceilalţi prefecţi, Isopescu a crezut în veşnicia regimului de 
ocupaţie român în Transnistria, în ocupaţia de „un milion de ani", după expresia lui 
Antonescu, considerând şederea sa pe malurile Bugului ca o şedere permanentă. De 
aceea el a achiziţionat, în circumstanţe dubioase, o casă spaţioasă în apropierea 
prefecturii, unde şi-a adus soţia23 . De asemenea, prefectura a editat un buletin 
(probabil săptămânal) cu numele „Veşti de la Bug", şi a înfiinţat chiar o trupă de 
teatru care s-a „produs", la 15 octombrie 1941, în limba ucraineană, în sala 
cinematografului local. Asemenea altor prefecţi, s-a preocupat de promovarea 
agriculturii şi de acordarea de nume româneşti câtorva ferme de stat (foste 
sovhozuri); aceste ferme au devenit mai târziu morminte comune pentru evreii care 
n-au fost împuşcaţi imediat. 

Isopescu şi-a ales ca adjunct pe cumnatul său Aristide Pădure, pe atunci în 
vârstă de 24 de ani, care a fost caporal în armată şi care a avansat pe vremea 
legionarilor, devenind ofiţer de Siguranţă la Bucureşti. Isopescu i-a încredinţat în 
mod exclusiv tratarea problemei evreilor din judeţ, zonă care devenise locul de 
exterminare a tuturor evreilor din sudul Transnistriei24

. Pădure şi-a început 
activitatea din prima zi a sosirii prefectului în judeţ şi, la sfârşitul lui octombrie, a 
primit în mod oficial numirea de subprefect. În afară de faptul că era poliţist 
„expert" în problemele evreieşti, corupt, afemeiat, duşman declarat şi violent al 
evreilor, subprefectul nu avea alte calităţi şi talente deosebite, dar, probabil pentru 
funcţia cu care a fost însărcinat era suficient. Pădure, la fel ca şi prefectul, credea în 
viitorul său în Golta, şi a „achiziţionat" şi el o casă, cu toate că nu era căsătorit. 

Jandarmeria s-a răspândit în „regatul morţii" în raionul Domanevca, raionul 
în care au fost înfiinţate lagărele morţii, la sfârşitul lui octombrie şi începutul lui 
noiembrie 1941. La 27 octombrie, prefectul a ordonat sergentului major Constantin 
Pelivan să plece în raionul Domanevca în fruntea unităţii sale şi unitatea, care 
număra patruzeci de jandarmi, a pornit în orele după-amiezii spre satul Seneva, la 
aproximativ 15 km. sud de Golta. La data de 2 noiembrie unitatea s-a împărţit în 
subunităţi: sergentul major Vasile Iorgulescu cu alţi opt jandarmi au fost trimişi în 
satul Acmecetca, spre podul de peste Bug; alt sergent major şi opt jandarmi au fost 
trimişi la satul Marinovca; caporalul Dumitru Antoniu şi încă un jandarm a fost 

23 Lista functionarilor prefecturii care detineau aparate radio, nedatată, Idem, 2178- 1-57, p. 55 b. 
24 Actul de acu::are, rechizitoriile şi replica acuzării în procesul primului lot de criminali de război, 
Bucureşti 1945, p. 31 (în continuare: Actul de acuzare). Acest capitol nu se bazează pe actul de 
acuzare în procesul criminalilor de război români (primul grup). ci pe documente originale române şi 
germane, care nu erau cunoscute în timpul procesului, şi ele au confirmat toate faptele mentionatc în 
actul de acuzare. Vezi şi amănunte biografice despre Pădure în dosarul „probleme militare în anul 
1941". Arhiva Nikolaev, 2178-1-12, p. 73. Pădure apartinea Regimentului 25 Infanterie din Vaslui, şi 
este posibil să fi ajuns cu unitatea sa militară în Transnistria, rămânând acolo. 
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trimis în satul Nicolaevca; sergentul Doru Voicu şi încă un jandarm în satul 
Karlovca; caporalul Constantin Leonte şi un jandarm în satul Alexandrovca; iar cinci 
jandarmi au fost trimişi în alte sate. În total 40 de jandarmi, dintre care doi reangajaţi; 
29 dintre ei s-au răspândit prin sate, I O au rămas ca rezervă în Domanevca, 
reşedinţa raionului, şi unul dintre jandarmi îmbolnăvindu-se, a fost trimis la spital. 
Prima lor grijă, aşa cum s-a notat în raportul de activitate, a fost să verifice situaţia 
colhozurilor şi stocul de produse agricole din depozite. Isopescu a ordonat să se 
întrerupă măcinarea făinii pentru populaţie, să se înceteze împărţirea proprietăţii 
colhozurilor, să se îngroape în pământ cartofii găsiţi în colhozuri (pentru a-i feri de 
îngheţ) şi să se păstreze varza, până când va putea fi trimisă cu căruţele la Golta. 
Totodată, a ordonat jandarmilor să patruleze cu căruţa în toate satele din raion25

. 

Jandarmii români erau puţini, izolaţi şi împrăştiaţi pe un teritoriu larg, iar 
golul l-au umplut voluntarii locali. În al doilea raport de activitate, comandantul 
raionului Domanevca se plângea că este copleşit de muncă, întrucât în multe locuri 
era singurul reprezentant al regimului de ocupaţie român şi ca atare el îndeplineşte 
şi funcţiile de pretor, judecător, agronom etc. De asemenea, zilnic vin la el săteni 
ucraineni, cerându-i să le înapoieze proprietăţi care le-au fost luate cu I 0-12 ani 
înainte, şi nu are jandarmi reangajaţi care pot fi trimişi în patrulare: ,,Trebuie emise 
permise ... pentru a trata prizonieri [care au fost eliberaţi]. .. pregătite ordine de 
patrulare, să fie trimise patrule pe teren, să fie comandată unitatea, să fie menţinută 
disciplina. Cine va face toate astea când noi suntem singuri şi ne lipsesc 
[oameni]?"26 Trebuie notat că în primele luni prefectura din Golta a avut la 
dispoziţie doar o companie de jandarmi, în comparaţie cu 4-5 companii în fiecare 
din celelalte judeţe. 

În această perioadă, în care lipsa de jandarmi era gravă, prefectura s-a folosit 
de serviciile armatei. În judeţ era postat Regimentul 20 infanterie din Divizia a 
patra. O mare unitate din regiment era stabilită în satul românesc Lubaşevca, în 
apropierea lagărului de evrei Vazdovca şi de acolo s-a trimis o companie pentru a 
păstra ordinea şi siguranţa la Golta. Isopescu a cerut ca soldaţi din această 

companie să îndeplinească funcţiile jandarmeriei în sate şi să răspundă de paza 
fi . . B 21 ront1ere1 pe ug . 

25 Raportul de activitate al comandantului plutonului nr. 3 al jandarmeriei din Domanevca către 
Prefectura judeţului Crivoi-Ozero. Idem. Idem, p. 48-48 b. 
26 Raportul de activitate al sergentului major de jandarmi C. Pelivan, comandantul plutonului 3, 
Domanevca, către Prefectura Golta-Pervomaisc, 5 noiembrie 1941, Arhiva Nicolaev. Idem, p. 143-
143 b. Sergentul major era gata să renunţe la comandă dacă prefectura considera că el nu-şi 

,,îndeplineşte în mod satisfăcător ordinele şi chiar a notat că este bolnav de ulcer de ani de zile". 
(Idem). 
27 Raportul prefectului Isopescu către guvernatorul Alexianu, 19 noiembrie 1941, p. I. Arhiva 
Nikolaev, 2178-1-9, p. 5). 
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La sosirea lor în judeţ, ş1 m special în satele care serveau ca loc de 
concentrare pentru zeci de mii de evrei, jandarmii din legiunea Golta au găsit 
jandarmi din judeţul Berezovca, care escortaseră convoaie de evrei deportaţi din 
judeţele Oceacov, Odessa şi chiar din judeţul Berezovca. Numărul acestor jandarmi 
era, de asemenea, redus şi majoritatea celor care escortau convoaiele erau recrutaţi 
dintre românii locali, din judeţele Dubăsari şi Tiraspol din apropierea Nistrului, sau 
dintre românii din judeţul Odessa. Aceşti români din Transnistria, aşa cum au 
relatat puţinii supravieţuitori, au fost extrem de cruzi şi de ucigători. 

Evreii din judeţul Berezovca, a stabilit guvernatorul Alexianu, urmează să 
fie plasaţi numai în regiunea Bogdanovca (de fapt, în raionul Domanevca, întrucât 
raionul Bogdanovca nu exista) din judeţul Golta". Când Isopescu a încercat mai 
târziu să oprească inundarea raionului cu evrei, Alexianu i-a ordonat „să fie primiţi 
şi plasaţi în sus-zisa regiune"28

. 

Comandantul companiei a 3-a a legiunii de jandarmi Berezovca a dat 
fiecărui comandant de convoi un formular standard, scris şi semnat de el şi cu 
ştampila unităţii, care ordona primarului satului Bogdanovca să primească convoiul: 

,,În conformitate cu ordinul nr. 6759/941 al Marelui Cartier General şi 
ordinul rezolutiv al domnului guvernator al Transnistriei, vi se înaintează prin 
serviciile de transferare un număr de ... evrei bărbaţi, femei şi copii pentru a fi 
internaţi în zone de internare a acelei comune. 

Aceşti evrei se încartiruiesc prin grija autorităţilor comunale care îi vor 
supraveghea să nu părăsească localitatea şi vor fi întrebuinţaţi la diferite munci, în 
schimbul hranei, dacă nu au mijloace proprii"29

• 

Spaţiul unde ar fi trebuit notat numărul evreilor din convoi a fost lăsat 

necompletat, întrucât nu era posibil de ştiut câţi vor ajunge la destinaţie, şi nimeni 
nu s-a interesat câţi, exact, au pornit la drum. Problema era că, uneori, numai 
comandantul convoiului ştia să citească şi să scrie româneşte, în timp ce escorta 
formată din români locali ştiau româneşte dar nu ştiau să citească şi să scrie în 
alfabetul latin30

. Ordinul de transferare, care s-a păstrat, indică cu claritate că 
acţiunea de transferare a convoaielor şi închiderea evreilor în lagărele morţii din 
judeţul Golta a fost organizată de către Marele Cartier General al armatei şi de 
către Guvernământul Transnistriei, şi că statul român s-a dezis de răspunderea cu 

28 Ordinul Guvernământului Transnistriei către prefectul de Golta, aprilie 1942, 2178-1-15, p. 133. 
lsopescu a ordonat ca aceşti evrei să fie duşi în lagărul Domanevca (Idem). Vezi şi răspunsul lui 
lsopescu la ordinul Guvernământului, 4 mai 1942. Idem, p. 132. 
29 Ordin standard de marş al comandantului batalionului nr. 3 de jandarmi din Berezovca pentru 
transferarea convoaielor de evrei spre Bogdanovca. 27 octombrie 1941. Arhiva Nikolaev, 2178-1-12, 
p. 249. 
30 Regimul sovietic a insistat să demonstreze că ei aparţin unui popor diferit de români, ,,moldoveni", 
şi de aceea în şcoli învăiau româneşte cu litere chirilice. 
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privire la soarta lor. Evreii aduşi în convoaie n-au găsit nici un loc de adăpost şi 
nici un fel de hrană; scopul a fost exterminarea lor pe căi ocolite. Guvernământului 
român îi lipsea infrastructura necesară pentru exterminări în mase, de aceea 
românii de la Tiraspol, reşedinţa guvernatorului, au sperat că germanii vor face 
munca neagră, şi că va fi posibil să-i împingă pe evrei dincolo de Bug. 

Guvernământul Transnistriei a ordonat concentrarea convoaielor de evrei la 
Bogdanovca şi în împrejurimi. Decizia de a îndrepta convoaiele acolo a fost a 
prefectului Isopescu, iar comandantul jandarmeriei din Transnistria, Broşteanu, a 
remarcat la 13 decembrie că aceasta a fost o greşeală, întrucât s-a creat o 
supraaglomeraţie. Guvernământul „a indicat regiunea Bogdanovca, iar nu numai 
satul Bogdanovca", nota Broşteanu31 . 

La începutul lui octombrie se aflau în judeţe câteva lagăre improvizate, unde 
au fost incluşi evreii din judeţ şi evreii care au fost aduşi până atunci din Basarabia, 
prin Rezina. La Bogdanovca se aflau atunci 1.500 de evrei, şi prefectul intenţiona 
să-i transfere germanilor, după ce primul transport fusese exterminat. La Crivoi
Ozero se aflau încă 1.500 de evrei, în timp ce la Bogdanovca se aflau deja, conform 
estimării refectului, aproximativ I 5.000 de evrei, parte din ei admişi din 
Basarabia3 

. 

Comandantul militar din Crivoi-Ozero, Vasilescu, care nu cunoştea intenţiile 
Guvernământului, s-a gândit că s-ar putea trimite câte 500 de evrei în fiecare din 
satele din apropiere, deşi, după părerea sa, sătenii ar putea să nu-i primească, 
deoarece „evreii sunt grozav de murdari şi mor cu sutele în fiecare zi. Noroc că e 
frig, altfel s-ar începe o molimă, de ar nenoroci toată regiunea", conchide 
comandantul asupra situaţiei33 . 

Isopescu a recomandat annatei să-i transfere pe aceşti evrei în grajdurile 
unor sovhozuri care se află la o distanţă de circa 15 kilometri de Crivoi-Ozero: 
„verifică personal şi bagă-i acolo"34

, a ordonat prefectul fără să noteze numele 
satului. Înainte de a-i transfera, Isopescu, care dorea să refacă Golta, i-a cerut lui 
Vasilescu, care mai răspundea încă de lagărele evreilor, să-i trimită pe jos „80 
jidani valizi, care hrăniţi pot lucra - zidari, lemnari, tâmplari de mobile, mecanici, 
lăcătuşi, croitori, cojocari, două lingerese, două croitorese, trei spălătorese şi trei 

31 Raportul inspectorului jandarmeriei Transnistria către Guvernământ cu privire la concentrarea 
convoaielor de evrei în Bogdanovca, 13 decembrie 1941. Arhiva Nikolaev, 2178-1-12. 
32 Raportul prefectului Isopescu către Guvernământul Transnistriei privind transporturile de evrei, cu 
cererea de a nu-i mai trimite alti evrei, 13 noiembrie 1941. Arhiva Nikolaev, 2178-1-66, p. 151. 
33 Adresa comandantului militar al Crivoi-Ozero, locotenentul Nicolae Vasilescu, către prefectul 
lsopescu, 16 octombrie 1941, Arhiva Nikolaev, 2178-1-66, p. 30 b (sublinierea mea. J.A.). 
34 Decizia lui lsopescu, scrisă cu mâna lui pe marginea raportului comandantului militar, 16 
octombrie 1941. Idem, scrisoare a lui Isopescu către comandantul militar, în aceeaşi chestiune. Idem, 
p. 31. 
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salahori voinici"35
. Comandantul militar al Crivoi-Ozero i-a trimis a doua zi 

douăzeci de meseriaşi sănătoşi, promiţându-i să trimită restul în curând36
. Acest 

număr a crescut la 300 de meseriaşi diferiţi, care au fost despărţiţi de familiile lor şi 
aduşi la Golta, unde au fost adăpostiţi într-o clădire vopsită în roşu, declarată 

ghetou, şi au stat la dispoziţia lui Isopescu, a funcţionarilor şi soţiilor lor. 
După ce s-a stabilit la Golta, Isopescu şi-a dat seama că printre ucraineni nu 

există deloc meseriaşi, şi, de aceea s-a adresat la 27 octombrie maiorului 
Georgescu, comandantul unui batalion de soldaţi, cerându-i să trimite circa o sută 
de meseriaşi evrei, dintre cei care se află în lagărele din raionul Uradievca. La lista 
anterioară el a mai adăugat electricieni, care să fie trimişi la prefectură escortaţi de 
câte doi soldaţi37 . 

Unităţile militare române au avut răspunderea pentru soarta evreilor în 
perioada dintre sosirea convoaielor şi până la dispersarea jandarmilor, şi în multe 
locuri şi după aceea, din cauza numărului redus de jandarmi, precum şi datorită 

lipsei unor ordine explicite din partea Guvernământului către autorităţile civile, cu 
privire la tratarea evreilor. Comandamentul militar al judeţului a emis autorizaţii 
pentru purtare de arme poliţiştilor ucraineni găsiţi de soldaţi în sate, şi pe care 
germanii îi înarmaseră înainte. Soldaţii români au „curăţat" cu ajutorul acestor 
poliţişti satele din judeţ de evreii locali. La 16 octombrie, comandamentul militar 
din Crivoi-Ozero a raportat prefectului că evrei locali „au mai rămas încă în 15 din 
cele 380 de sate ale judeţului"38 . 

Comandanţii militari din judeţ erau îngrijoraţi de grămezile de cadavre 
neîngropate care s-au adunat pe drumuri şi pe câmpuri, precum şi de pericolul 
răspândirii bolilor contagioase în unna concentrării evreilor în lagărele improvizate, 
înfiinţate pe drumul spre Bug. Comandantul Regimentului 20 infanterie a cerut 
prefectului să ia măsuri pentru rezolvarea acestor probleme. Prefectul i-a răspuns la 
2 noiembrie că până la acea dată „nu a primit nici o dispoziţie privind lagăre de 
jidani şi nici paza lor nu este în seama Prefecturii"39

. 

La începutul lui noiembrie, cel mai mare lagăr se afla în satul Vazdovca, 
cuprinzând 15.000 de evrei. Isopescu a dat curs cererii regimentului, ai cărui 

35 Prefectul către locotenentul Vasilescu, 17 octombrie 1941. Idem, p. 35. 
36 Comandantul militar al Crivoi-Ozero către prefect, privind meseriaşii evrei pe care i-a cerut, 17 
octombrie 1941. Idem, p. 3 7. 
37 lsopescu către maiorul Georgescu, comandant de regiment (în cerere nu este specificat numărul 
unităţii), 27 octombrie 1941. Idem, p. 47. Este important de menţionat că toată corespondenţa până la 
2 noiembrie 1941, şi în unele cazuri şi după aceea, a fost scrisă de mână, întrucât prefectura se găsea 
abia în stare de organizare. 
38 Comandamentul militar din Crivoi-Ozero către prefect cu privire la înarmarea poliţiştilor ucraineni, 
despre evreii rămaşi în sate şi lipsa de preoţi şi icoane în sate, 16 octombrie 1941. Idem, p. 36. 
39 Prefectul lsopescu către comandantul Regimentului de infanterie nr. 20 din satul românesc 
Liubaşevca, 8 noiembrie 1941. Idem, p. 132. 
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soldaţi au fost în parte încartiruiţi în sat şi, la rugămintea primarului, a hotărât să 
transfere pe evrei din Vazdovca la Bogdanovca. Totodată, a cerut Diviziei 4 ca, 
pe lângă misiunile sale obişnuite în judeţ - menţinerea ordinii şi siguranţei - să 
pună la dispoziţia prefecturii soldaţi pentru a escorta pe evreii din lagăr la 
Bogdanovca; iar „în privinţa îngropării cadavrelor jidanilor am dat ordin 
Primarului"40

. 

Cu toate astea, primarul satului Vazdovca a raportat lui Isopescu că armata 
n-a pus la dispoziţia operaţiunii de transferare soldaţii necesari. Prefectul s-a 
adresat din nou comandantului de regiment şi 1-a rugat să-l ajute „să scăpăm de 
ei". El a cerut un pluton de soldaţi care să-i escorteze pe evrei la Bogdanovca, ,,ca 
să nu rămână în sectorul românesc, în apropiere de trupele noastre, fiind un 
permanent pericol de contagiune de boli". Şi încă o rugăminte modestă a mai 
avut prefectul: ,,ca jidanii care vor muri în cursul transportului să nu-i lase 
neîngropaţi, iar dacă nu au vreme să-i îngroape să dea ordin Primarilor prin 
localităţile prin care trec, ca aceştia să formeze echipe şi să-i îngroape [pe evrei] 
d

, , - , ,,41 a anc 111 pamant . 
Şi la Golta, noua capitală a lui Isopescu, prefectul avea probleme cu evreii. 

El a transferat în capitala de pe Bug pe cei 1500 de evrei, în parte din Basarabia, şi 
alţii din zonă, pe care i-a închis în fosta sa reşedinţă, Crivoi-Ozero; dar în noul 
lagăr au ajuns doar 800, restul au murit sau au fost ucişi în timpul transferului. 
Isopescu încă mai spera că germanii se vor îmbuna şi vor accepta să primească pe 
toţi evreii din judeţ, şi vroia să aibă un transport gata de mişcare. Dar jandarmii au 
fixat lagărul improvizat chiar lângă clădirea primăriei, iar primarul, un german 
local cu numele Michail Frolich, numit în funcţie de către comisarul german de 
peste Bug, s-a plâns lui Isopescu că ei sunt „în stare epidemică antisanitară, în 
fiecare zi sunt cazuri mortale. Cadavrele lor sunt îngropate chiar în curte numai cu 
½ metru de la suprafaţă. Câteodată chiar nici nu se acoperă cu pământ". Această 
situaţie, sublinia Frolich, periclitează sănătatea militarilor, şi a cerut ca evreii să fie 
transferaţi în altă parte, iar cadavrele lor să fie îngropate mai adânc42

. Prefectul s-a 
adresat imediat sublocotenentului Bivolaru, comandantul unei mici unităţi de 
jandarmi care-i stătea la dispoziţie, la Golta, ordonându-i să aibă grijă ca toate 
cadavrele să fie îngropate destul de adânc. Şi i-a mai ordonat ca: ,,Toţi jidanii 
bolnavi, bătrâni şi copii se vor trimite la Bogdanovca chiar mâine, 5 noiembrie. 
Restul se vor trimite în clădirea roşie',43 . 

40 Idem. 
41 Prefectul lsopescu către comandantul Regimentului de infanterie nr. 20 din satul românesc 
Liuboşevca, 8 noiembrie 1941. Idem, p. 132. 
42 Primăria Gol ta către prefectul judelului, 4 noiembrie 1941. Idem, p. 89. 
43 Prefectul către sublocotenentul Bivolaru, 4 noiembrie 1941, p. 90. 
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Acest ordin confirmă că deja la începutul lui noiembrie lagărul Bogdanovca 
se transformase într-un lagăr de exterminare, către care trebuiau să fie transferaţi 
evreii care nu mai sunt capabili să muncească, sau muribunzi. În acelaşi timp, a 
fost alarmat şi Guvernământul transnistrean. S-a informat despre problema 
cadavrelor, în urma intervenţiilor germane şi, la 6 noiembrie, au fost trimise 
telegrame către birourile prefecţilor din Berezovca şi Golta, în care se cerea: ,,Luaţi 
urgente măsuri pentru îngroparea cadavrelor rămase după urma luptelor sau morţi 
din alte cauze. Aceasta în interesul sănătăţii publice"44

. 

Isopescu 1-a instruit pe Bivolaru cum să se comporte cu meseriaşii evrei, pe 
care el ordonase să-i strângă la Golta. I-a cerut să izoleze pe „cei capabili de lucru" 
de ceilalţi, să le dezinfecteze hainele şi să-i adăpostească într-o casă cu geamuri sau 
scânduri la ferestre şi chiar „să-i încălzească". ,,Vă veţi îngriji de hrana lor ca să 
poată trăi, aşa fel ca să fie capabili de eforturi ... Cei incapabili de lucru precum 
bătrânii, femeile slabe şi copii se vor trimite la Bogdanovca unde se vor preda 
postului fix de jandarmi de la pod, care-i va încartirui la sovhoz sub paza poliţiei 
comunale" (poliţiştii ucraineni). Bolnavii şi cei care nu sunt în stare să meargă vor 
fi transferaţi în căruţe, iar morţii pe drum „se vor înmormânta la doi metri 
adâncime" şi în acest scop trebuie luate hârleţe. Escorta, doi jandarmi şi şase 

poliţişti ucraineni, răspundeau de îngroparea în adâncime „căci mulţi [dintre evrei] 
sunt bolnavi de dezinterie şi tifos". Şi ultimul ordin al prefectului Isopescu: 
,jandarmii şi poliţiştii nu se vor atinge de ei, pentru a nu se infecta. La noapte dorm 
separaţi cei ce rămân de cei ce pleacă"45 . 

Cauza acestei selecţii rezidă din faptul că mulţi dintre meseriaşii aduşi din 
lagăre au refuzat să se despartă de soţii şi de copii, iar jandarmii şi soldaţii care 
i-au ales n-au reuşit să-i despartă nici sub ameninţarea cu împuşcarea. În alte 
cazuri, mita i-a convins pe jandarmi sau pe soldaţi să permită meseriaşilor să-şi ia 
cu ei familiile. Iată de ce s-au adunat în „capitală" nu numai meseriaşi, ci şi 

familii; însă, majoritatea lor, erau deja contaminaţi, la sosire, de tifos sau de alte 
boli, iar până la 5 noiembrie au fost ţinuţi în curte, sub cerul liber, când 
temperatura scăzuse deja la minus I O grade şi chiar mai jos. Isopescu avea nevoie 
de aceşti meseriaşi, ceea ce explică grija sa pentru cei care mai erau apţi de 
muncă. 

44 Telegrama Guvernământului de la Tiraspol către Prefectura Berezovca, cu privire la îngroparea 
cadavrelor, 6 noiembrie 1941, Odessa, 2361-1-600, p. 67; o telegramă similară către Prefectura Crivoi
Ozero, 6 noiembrie 1941, recepţionată la 11 noiembrie 1941, Arhiva Nikolaev, 2178-1-66, 
p. 125. Jsopescu a emis pe această bază un ordin către toţi pretorii să îngroape cadavrele. Idem, p. 126. 
45 Ordin scris şi semnat de Jsopescu sublocotenentului Bivolaru, 5 noiembrie 1941. lsopescu a avut 
grijă să copieze de mână şi să înregistreze aceste ordine, întrucât încă nu exista posibilitate de 
dactilografiere (Arhiva Nikolaev, 2178-1-66, p. 97). 
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Citre 

Regimentul 20 Dorobanţi~ 

com.· Liuba.şovca: 

jud~ Golta·: 

Urmare Nr 248/2-XI-941 am onoare a face .rnmos
cut că deş~ am dat o:rdin Primarului . din~delfca să ia mă
suri :pentru transferarea imediată a tut-.iror jidanilor la ~ --u.. , Boi;da:1cvca iJl raionul ~v=, pe malul Ilugului, primarul 
::ie raportează 

lor. 

:-ucă!li!ltea 

=.anc.a de cfiţ 

su.ficientă pentru transferarea 

e ei apelăl:l la ajutorul DVS cu 
un pluton de oataşi sub co

insoţeas-
că p~ la frag<!.anovca pentrucă să nu mai atea . intr"o regiu
ne rai::.n.noască :;i aproo.:po do trupele noastre fiind un pe=a
ncnt pericol de illfccţio, 

Totodată Vă I"1¼;ăm a :z:.!bqumdu. da ordine aferente 
catc,~o::-ic!: caco:•t c, i, in ca::ul că veţi binevoi a rilspunde la 
apelul ::ost:-.1,. c:: jid:mii cari vor muri in cursul transpor
tului o~ nu-i lase nein5ropaţi, iar dac~ nu au vreme · să-i 
inc::-oapc a?:. dea o::-tl!.n Pri::lo.rilor prill localitii.ţile perih ca:r 
re trece, ca ac c~ tia oJ for.::ezo echipe qi să-i ingroape a-

Pl<.c:i'ECT: 

Lt,-Colonel ~odect Isopescu. 

Prefectul judetului Golta ordonă concentrarea deportatilor la Bogdanovca şi îngroparea cadavrelor 
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Prefectul lsopescu cere ca ,jidanii morti" să fie îngropaţi „adânc" 
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În ziua în care a hotărât să facă o selecţie la Golta, el a dat dispoziţii privind 
pe evreii din lagărul Bogdanovca, ales să servească drept loc de concentrare a 
convoaielor şi a resturilor de convoaie, până la deportarea peste Bug. Comandantul 
unităţii de jandarmi din Bogdanovca - în total 10 jandarmi, din care o parte au 
ridicat un post fix pe pod, şi o parte s-au stabilit în birourile sovhozului - a raportat 
prefectului că evreii din „ghetoul" din Bogdanovca nu au din ce să trăiască şi nu au 
nici bani să cumpere hrană de la săteni; ,,Din ce fond şi mijloace se pot hrăni evreii 
din ghetoul Bogdanovca?" Isopescu a lămurit în scris că problema nu era aşa de 
gravă cum a descris-o sergentul major. ,,Cei ce nu muncesc nici nu au nevoie de 
multă mâncare. Deci li se va da de la colhozuri sau de cei la care muncesc ceilalţi',4 6 . 

Comandantul jandarmeriei i-a raportat prefectului şi despre isprăvile 

poliţiştilor ucraineni înarmaţi, care îşi făceau de cap în raion şi nu puteau fi 
stăpâniţi. Poliţiştii ucraineni comiteau în sate jafuri, violuri şi asasinări de evrei şi 
chiar de ucraineni, şi se răzbunau pentru fapte comise pe vremea regimului 
sovietic47

. La 11 noiembrie, lsopescu împreună cu puţinii jandarmi care-i stăteau la 
dispoziţie şi cu sprijinul unor soldaţi din Divizia 20, au început să frâneze poliţia 
ucraineană, care a fost înfiinţată, după cum am arătat, înainte de sosirea lui în judeţ. 

Nu numai jandarmii ucraineni îşi făceau de cap, se năpusteau peste evreii din 
convoaie, îi omorau, îi jefuiau şi abuzau de femei şi fete. Şi jandarmii simţeau că 
au ajuns într-un loc în care totul le era permis: ,,se îmbată, se bat cu civilii, trag 
focuri de armă toată noaptea, confiscă lucruri etc.',48

. 

Mulţi jandarmi, în frunte cu comandanţii lor, nu au rezistat în faţa puternicii 
tentaţii de a jefui convoaie de evrei care treceau prin judeţ. Pe acest fond a izbucnit 
un acut conflict de autoritate între lsopescu, încă locotenent colonel şi comandant 
al batalionului de jandarmi din judeţ, care, deocamdată, primise doar o numire 
temporară de prefect, şi comandantul companiei de jandarmi din Golta. 
Posibilitatea de a jefui bani şi bijuterii de la evrei imediat după sosirea jandarmilor 
în judeţ l-a scos pur şi simplu din minţi pe acest ofiţer. Locotenentul Georgescu, 
care la început a confiscat porumb de la colhozuri, apoi şi-a însuşit taxele plătite de 
ucraineni pentru trecerea peste podul de pe Bug, a refuzat să restituie ştampila 
unităţii lui Isopescu, şi, în cele din urmă, cu ajutorul jandarmilor şi în colaborare cu 
poliţiştii ucraineni din raionul Domanevca, a jefuit sute de evrei; zeci dintre ei au 

46 Raportul nr. 19 al comandantului companiei nr. 3 a jandarmeriei raionului Domanevca. 5 noiembrie 
1941. Idem, p. 240. Comandantul i-a raportat lui lsopescu că nimeni nu are grijă de proprietatea 
colhozurilor şi sovhozurilor; iar prefectul le-a ordonat „să ia taurul de coame", şi dacă este necesar, 
să-i bată pe ţăranii ucraineni şi să aibă grijă să adune imediat bunurile (Idem). 
47 Raportul prefectului Isopescu către guvernatorul Transnistriei, 15 decembrie 1941, Arhiva 
Nikolaev, 2178-1-9, p. 45 b. 
48 Plângerea prefectului lsopescu către comandantul batalionului 5 de jandarmeria din Balta (care 
răspundea şi de jandarmii din judeţul Golta), 13 noiembrie 1941. Arhiva Nikolaev, 2178-1-9, p. 30. 
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fost ucişi pe loc. Isopescu i-a cerut să înapoieze toată prada, dar Georgescu a fugit 
peste Nistru „cu toţi banii toate bijuteriile şi ştampila companiei". 

Comandantul jandarmeriei din raionul Domanevca, sergentul major Pelivan, 
a reuşit să aresteze şapte poliţişti ucraineni dintre cei care au jefuit şi au ucis 
şaptezeci de evrei, a confiscat bunurile jefuite, sau parte din ele, şi le-a trimis la 
Golta. Locotenentul Georgescu s-a grăbit să-i elibereze pe poliţiştii ucraineni, şi-a 
însuşit banii şi bijuteriile „în valoare de milioane", şi nu a raportat nimic 
prefectului. Când lsopescu a aflat de comoara strânsă de ofiţer, a cerut să i-o dea 
lui, dar Georgescu a pretins că a trimis-o comandamentului batalionului de 
jandarmi din Balta, şi după aceea a fugit spre Nistru cu toţi banii şi bijuteriile. Când 
lsopescu a aflat, a trimis o telegramă în care cerea arestarea locotenentului fugit 
spre Nistru, ,,fiind sigur că a luat-o spre Ţară, ca să dosească banii şi bijuteriile iar 
ştampila şi-a luat-o spre a-şi fabrica acte',49

. 

Toate acestea s-au petrecut în primele două săptămâni ale lunii noiembrie, 
înainte de venirea marilor convoaie cu peste 40.000 de evrei. Pe baza acestei 
experienţe, Isopescu a trimis tuturor pretorilor de raioane un ordin a cărui 

semnificaţie practică însemna a preceda pe jandarmi şi pe poliţiştii ucraineni în 
jefuirea evreilor. , 

„Având în vedere că la majoritatea locuitorilor(!) din primul lagăr evreiesc 
se găsesc mulţi bani româneşti proveniţi din jaf(!) sau diferite schimburi, având în 
vedere ordinul dat de onor Guvernământul Transnistriei [ care stabileşte] că pe 
teritoriul acestei provincii leul nu are putere circulatorie. 

Vă rugăm ca, imediat împreună cu organele jandarmeriei şi poliţiei, să 
procedaţi la strângerea tuturor acestor bani şi inventariaţi să fie depuşi la 
Prefectură"50 . 

Nu numai jandarmi, poliţişti şi civili ucraineni se năpusteau pe convoaie şi 

lagăre. Un grup de soldaţi români a dezertat din unitatea lor. Ei s-au stabilit în satul 
Vazdovca, şi timp de 75 de zile au jefuit, au ucis şi au violat. Comandamentul militar 
de la Crivoi-Ozero a raportat că în acel loc operează două bande de dezertori, fiecare 
compusă din 5 soldaţi51 . Jandarmii, cu ajutorul soldaţilor din regiune, au reuşit abia la 
mijlocul lui decembrie să-i aresteze şi să confişte „bijuterii şi sume de bani ... 
provenite din jaf de la lagărul de evrei ce era în acea localitate", după spusele lui 
Isopescu în raportul său către Tribunalul militar din Tiraspol52

. În cele din urmă, când 

49 Raportul din 15 decembrie 1941 (vezi mai sus nota 47), 
50 Ordinul prefectului către pretori de a strânge banii de la deportaţi, începutul lui noiembrie 1941. 
Arhiva Nikolaev, 2178-1-12, p, 212. 
51 Comandantul militar din Crivoi-Ozero către prefect, 16 octombrie 194 L Idem, 2178-1-66, p, 30 b. 
52 Apel către Tribunalul militar din Tiraspol, însoţit de dosarul deschis împotriva caporalului dezertor 
Vasile Marin, care a jefuit evrei în lagărul Vazdovca, începutul lui decembrie 1941. Idem, 2178-1-12, 
p, 204, 
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au fost în sfârşit arestaţi, a fost necesar să se interneze în spital trei soldaţi dezertori, 
care s-au molipsit de tifos. Dezertorii, împreună cu Ratru plicuri mari cu bijuterii şi 

bani, au fost trimişi la Tribunalul militar din Tiraspol 3
. 

La mijlocul lui noiembrie, Isopescu s-a aflat în faţa unui coşmar: a fost 
nevoit să îngroape miile de cadavre ale evreilor care au murit sau au fost împuşcaţi. 
El a compus un raport personal, confidenţial, către Alexianu, la 13 noiembrie 1941, 
în care descrie situaţia din judeţul său; din acest raport reiese în mod clar că încă 
atunci a înţeles că judeţul său urma să devină un „regat al morţii". Datorită 

importanţei sale, cităm documentul în întregime: 
,,Am onoarea a raporta, 
La luarea în primire a judeţului am aflat mai multe colonii jidoveşti, din cei 

adunaţi prin târgurile de aici, iar marea majoritate din cei trimişi de peste Nistru. În 
comuna Vazdovca din raionul Liubaşevca comună românească se adunaseră vreo 
15.000, iar în Crivoi-Ozero şi Bogdanovca către circa 1.500. 

În cei din Vazdovca a dat tifosul şi au murit vreo 8.000 cu toţi cei morţi de 
foame. 

Rgt. Inf. cantonat acolo, Primarul comunei disperat ne-a cerut voie să-i 

transfere în altă parte, fiind un veşnic pericol de infecţie. 
Am intervenit oficial la Rgt 20 Inf. să dea garda necesară pentru ca populaţia 

civilă să nu mai poată lua contact cu ei, precum şi ca să-i transporte la Bogdanovca, 
comună situată pe malul Bugului, cu intenţia de a-i trimite peste Bug. 

Tot la Bogdanovca au fost trimişi şi cei de la Crivoi-Ozero, unde au fost 
cazaţi în grajdurile de porci ale sovhozului. 

Până însă să sosească transportul de jidani de la Vazdovca au fost trimişi din 
direcţia Odessei vreo 9.000 de jidani, aşa că astăzi din ce a fost acolo şi din ce a 
mai venit sunt I I .OOO jidani plasaţi în grajdurile sovhozului, unde nu încăpeau 
7.000 porci. 

Astăzi a venit primarul cu şeful de sovhoz disperaţi căci li s-a spus că mai 
sunt în drum încă vreo 40.000 [de evrei] din direcţia Odessa. Cum sovhozul nu mai 
poate găzdui pe toţi, iar cei de afară omoară pe cei din grajduri pentru a le lua 
locul, iar poliţia cu jandarmii nu prididesc a dirija înmormântările şi cum apa 
Bugului este folosită ca apă potabilă, în curând se va întinde adevărata molimă în 
întreaga regiune. Putere de muncă nu au, căci din cei 300 aduşi la Golta pentru 
lucrări edilitare au murit aproape 200, iar alţi 50 sunt pe moarte, deşi sunt relativ 
bine îngrijiţi. Majoritatea sunt tuberculoşi, suferă de dizenterie şi tifos. 

53 Confirmarea primirii plicului cu bijuterii şi bani şi predarea la Tribunalul militar din Tiraspol, 23 
decembrie 1941. Idem, p. 203. 
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Pentru a nu contamina regiunea, vă rugăm insistent, a da ordinele urgente ca 
să nu ni se mai trimită jidani în această regiune. Pe cei existenţi nădăjduiesc să-i 
pot trece în curând peste Bug, aşa că în curând vom avea aerul complet curat. Rog, 
însă ca să nu ni se mai infecteze prin noi convoaie dejidani"54

. 

Scrisoarea prefectului indică cu claritate că în ajunul inundării Bogdanovcăi 
şi a „regatului morţii" în general cu zeci de mii de evrei, în judeţ se aflau deja 
18.000 de evrei, în afară de circa I O.OOO de cadavre, în majoritate neîngropate sau 
îngropate la întâmplare, aglomerarea în lagărele existente ajunsese deja la 
maximum, şi majoritatea evreilor erau contaminaţi de tifos şi tuberculoză; şi aşa 

cum vom vedea în continuare, la Bogdanovca mortalitatea ajunsese la circa 500 de 
evrei zilnic. Atât Isopescu, cât şi Alexianu mai sperau că germanii vor binevoi să-i 
primească pe evrei şi să-i extermine pe partea lor. Speranţa într-o soluţionare 

germană a problemei a fost subliniată de Alexianu însuşi în raportul său către 

Antonescu, din 13 noiembrie. 
„Pentru rezolvarea problemei evreieşti din Treansnistria, suntem actualmente 

în tratative cu autorităţile germane pentru trecerea lor [a evreilor] peste Bug. În 
unele puncte, cum este Golta, parte dintre evrei au şi început să treacă peste Bug. 

Nu vom putea avea linişte în Transnistria până nu vom executa dispoziţia din 
înţelegerea Hauffe-Tătăranu [Tratatul de la Tighina] pentru trecerea evreilor peste 
Bug"ss_ 

lsopescu şi cei câţiva jandarmi care-i stăteau la dispoziţie nu reuşiseră să 
rezolve problema relativ simplă a îngropării a circa zece mii de cadavre din lagăre, 
înainte de a fi inundaţi cu alţi zeci de mii de evrei. La început nu s-a cerut soldaţilor 
şi probabil că nici nu erau dispuşi să îngroape cadavre; iar evreii erau prea slăbiţi să 
o facă. 

La 17 noiembrie colonelul Georgescu, comandantul Diviziei 20, al cărui stat 
major era cantonat în Liubaşevca, s-a adresat printr-o telegramă prefectului, 
cerându-i pentru a doua oară să îndepărteze lagărul de evrei din satul Vazdovca la o 
distanţă de cel puţin 20-30 km. de comandamentul său, întrucât toţi evreii sunt 
contaminaţi de tifos56

. Medicul diviziei, maiorul Enache, a fost zguduit când i-a 
vizitat pe soldaţi, a trecut prin sat, şi a inspectat în pripă lagărul de tranzit al 
evreilor. El a declarat satul contaminat de tifos, şi a cerut printr-o telegramă 
trimiterea imediată a unei echipe de medici şi o etuvă de dezinfectare pentru 
dezinfectarea locuitorilor (cu excluderea evreilor), îndepărtarea lagărului cu cel 

54 Raportul prefectului lsopescu către Guvernământul Transnistriei, 13 noiembrie 1941. Idem, 2178-1-
66, p. 151-151 b. 
55 Raportul guvernatorului Transnistriei Alexianu către mareşalul Antonescu, 11 decembrie 1941. 
Arhiva Odessa. 2242-1-677, p. 197. 
56 Telegrama colonelului Georgescu către prefectura din Golta, 17 noiembrie 1941. Arhiva Nikolaev 
2178-1-66, p. 184. 

104 
https://biblioteca-digitala.ro



puţin 20 de km. de sat şi întărirea pazei pentru a evita contactul între săteni şi evrei, 
întrucât „populaţia civilă ia haine de la evrei pline de paraziţi în schimb de 
alimente"57

. 

În urma acestei telegrame, Isopescu a luat legătură telefonică cu compania 
lui de jandarmi ordonând „deplasarea jidanilor la Bogdanovca". La terminarea 
transferului se aflau la Bogdanovca 20.000-21.000 de evrei; şi asta, încă înainte de 
sosirea convoaielor din direcţia sud. Aceste cifre se bazează numai pe rapoartele de 
atunci ale autorităţilor române; dar la procesul lui Isopescu şi, de asemenea, 
conform unor surse sovietice, s-a dovedit că cifrele erau mult mai mari. 

La apogeul operaţiunii de transfer a convoaielor către „regatul morţii", a 
găsit de cuviinţă şi Guvernământul transnistrean să amintească prefecţilor 

necesitatea de a păstra interesele statului. În numele guvernatorului Alexianu, 
prefectul a primit ordinul să se conformeze „Ordonanţei nr. 23", cu alte cuvinte să-i 
adăpostească pe evrei în colhozuri şi sovhozuri, să le asigure hrana câteva zile, şi 
apoi să-i lase „să se hrănească pe contul lor" etc. Noutatea din telegrama specială 
trimisă de lsopescu provenea din preocuparea ca nu cumva obiectele de valoare şi 
banii evreilor să dispară în buzunarele altora: 

„Se va forma de fiecare tabără de evrei o comisie din pretor, comandantul 
plutonului de jandarmi şi primar care va putea aduna bijuteriile şi lucrurile de preţ 
ce evrei ar vroi să vândă contra hrană. Se va face un inventar amănunţit de toate 
acestea până la ivirea delegaţilor Băncii Naţionale. Banii se vor lua în primire. Veţi 
veghea personal ca aceste operaţiuni să se facă în cea mai desăvârşită ordine. Orice 
abatere va fi sancţionată exemplar. Se va interzice populaţiei [locale] cumpărarea 
obiectelor de preţ de la evrei, totul trebuie să aparţină statului"58

. 

La 20 noiembrie, subprefectul Pădure a convocat în clădirea prefecturii o 
şedinţă de lucru cu toţi şefii autorităţilor româneşti din judeţ. După ce au dezbătut 
câteva chestiuni, cum ar fi paza cerealelor şi a legumelor de iarnă, precum şi a 
bunurilor colhozurilor şi sovhozurilor, însămânţarea şi deschiderea de şcoli, au 
ajuns la punctul nr. 8 de pe ordinea de zi: ,,lagărele de jidani care se află în 
raioanele judeţului". Pădure a cerut pretorilor să prevină cu fermitate orice contact 
între evrei, care cu toţii sunt contaminaţi de tifos, şi populaţia ucraineană, pentru a 
împiedica răspândirea epidemiei. El a dat ordine stricte ca „populaţia să nu ia 
lucruri de la jidani morţi, pentru acelaşi motiv". El a comunicat pretorilor, 
agronomilor, funcţionarilor de stat şi comandanţilor jandarmeriei că trebuie scoşi 

57 Telegrama comună semnată de colonelul Georgescu şi medicul militar al Diviziei 20, maiorul 
Enachc, căire prefect, 17 noiembrie 1941. Idem, p. 185-186. V czi şi observatiile scrise de mână de 
rirefect, pc marginea telegramei ordonând trimiterea jidanilor imediat la Bogdanovca. (Idem). 
8 Telegrama guvernatorului Transnistriei către prefectul de Pervomaisc cu privire la averile evreilor. 

19 noiembrie 1941. Idem, p. 218-218 b. Versiunea dactilografiată, vezi. Idem, p. 302 (sublinierea mea 
- J.A.). 
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evreii din fiecare comună în care au fost aduşi la 20 km. ,,unde li se vor face 
lagăre". În ceea ce priveşte bunurile, el le-a comunicat că „se dispune ca lucrurile 
rămase de la jidani sau comuniştii plecaţi să fie adunate în Raion, unde vor fi 
dezinfectate şi apoi date spre utilizare după anumite norme ce urmează să se 
stabi lească"59 . 

În noiembrie 1941 s-au alăturat factorilor de care depindea soarta evreilor, 
atât a celor vii, cât şi a celor morţi, şi unităţi ale Diviziei 20, care se îngrijeau de 
siguranţa pe drumuri, din raionul Bobric. Comandantul companiei a patra a diviziei 
i-a raportat prefectului despre extinderea epidemiei de tifos printre locuitorii din 
Vazdovca şi din împrejurimi, din cauza lagărului şi a cadavrelor. După spusele lui, 
el a îndrumat pe locuitori cum să se apere de focarul de infecţie, dar fără rezultat. 
Locuitorii satelor nu au grijă de ei şi „din nepricepere cumpără lucruri şi haine 
pline de microbi. Păduchii se răspândesc şi toată valea aceasta se poate că în 
curând să fie contaminată complet şi [va] aduce în urmă mare nenorocire şi pentru 
armatele noastre". 

Comandantul unităţii de pază a drumurilor a descris cu această ocazie gradul 
de înapoiere a sătenilor din „regatul morţii". Le lipseşte cu desăvârşire noţiunea de 
higienă personală şi a mediului înconjurător, şi nici sanitarii lor nu sunt mai 
instruiţi decât locuitorii. În sate, a adăugat ofiţerul, nu există medici, şi nu există un 
medic în toată vecinătatea, şi săpunul lipseşte acolo de luni de zile. 

În cele din urmă n-a existat altă alternativă, şi în ciuda repulsiei naturale şi a 
amânării, au trecut la treabă: ,,s-a dezinfectat lagărul din Vazdovca cu locuitorii din 
sat şi cu concursul ostaşilor din Compania 4"60

. 

Îngroparea cadavrelor şi dezinfecţia lagărului nu au fost de mare ajutor, 
pentru că în a doua jumătate a lunii noiembrie şi cu atât mai mult la începutul lui 
decembrie, raionul Domanevca a fost inundat de convoaie imense de evrei. Noul 
medic militar al unităţilor româneşti postate în regiune, locotenent doctor 
Nedelescu, a vizitat lagărul câteva zile după dezinfecţie, şi a găsit acolo 300 de 
cadavre. Nedelescu a raportat superiorilor săi din aparatul medical al armatei 

59 Protocolul şedinţei administrative care a avut loc la prefectura Golta la 20 noiembrie 1941, 
prezentată de subprefectul Pădure. Arhiva Nikolaev 2178-1-71, p. 44-44 b, 47-47 b. Este de remarcat 
că protocoalele dictate sau pregătite de Pădure (şi de alţi funcţionari din raion) sunt pline de greşeli de 
sintaxă (uneori nu există corelaţia dintre subiect şi predicat) şi uneori de ortografic din cauza 
insuficienţei educaţiei şcolare a comandanţilor de jandarmi, a funcţionarilor prefecturii, a prefecţilor 
etc., care au aplicat pe teren soluţia finală în judeţ. Spre deosebire de aceştia, medicii militari, ofiţerii 
în rezervă şi chiar Jsopescu se dovedesc, după modul de exprimare, oameni educaţi, care raportau 
despre situaţia sau acţiunile lor într-o limbă română lipsită de greşeli. 
60 Raportul comandantului companiei 4, locotenentul Moşoiu, către superiorii săi, noiembrie 1941. 
Raportul a fost adus la cunoştinţa lui Jsopcscu şi el a cerut ofiţerilor să se prezinte la raport. (Arhiva 
Nikolaev, 2178-1-12. Idem. Idem). 
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despre pericolul răspândirii tifosului printre soldaţi. Mai întâi el a analizat cauzele 
răspândirii rapide a epidemiei: 

,,Datorită faptului că aceste convoaie, cu paza insuficientă, sunt foarte mari, 
câteodată până la I 0-12.000 oameni, aceştia neavând loc în curţile sau casele 
destinate, aceştia se răspândesc în casele vecine şi face [sic!] şi schimburile 
amintite mai sus. În comuna Vazdovca erau circa 300 de cadavre neîngropate de 
4-5 zile, cei rămaşi în viaţă le luaseră hainele şi le vânduseră pentru alimente. Din 
informaţiunile căpătate [cadavrele] sunt aruncate şi acoperite cu pământ la 
marginea satului în şanţuri făcute de apă. În primăvară, toate aceste cadavre vor fi 
luate de ape şi aduse. Infecţia comunelor pe unde au trecut acele convoaie s-a făcut 
în masă"61 . 

Doctorul Nedelescu a avertizat contra uşurinţei cu care locuitorii şi soldaţii 

tratau dezastrul care se apropie. El a descris eforturile pe care le-a făcut pentru a 
preveni molipsirea de tifos a soldaţilor postaţi în satul Iosefova, de lângă 

Vazdovca. El a ordonat strângerea soldaţilor în câteva clădiri, le-a explicat 
pericolul contactului cu păduchii, a ordonat tuturor să se spele, să fiarbă lenjeria de 
corp şi să-şi calce uniforma, interzicându-le de a umbla din loc în loc în afară de 
necesităţile operative. Dar chiar a doua zi, soldaţii au fost văzuţi amestecându-se 
printre locuitori, ,,iar seara câţiva au fost şi la o nuntă". Întrucât soldaţii nu-şi 
dădeau seama de pericol şi există lipsă de petrol, săpun şi etuve, şi întrucât nu s-au 
luat nici un fel de măsuri pentru a decreta regiunea ca zonă de dezastru şi punerea 
ei sub carantină, ,,acest pericol va deveni catastrofă dacă nu se iau măsurile 

necesare şi cât mai urgent". Medicul militar a controlat şi a găsit zeci de bolnavi de 
tifos printre ţăranii ucraineni şi printre soldaţi în sate, adăugând că satele sunt mari 
şi că nu a reuşit să depisteze toate cazurile de tifos. El a stabilit că boala a apărut în 
toate satele situate pe traseele convoaielor de evrei de la Nistru şi până la Bug. 
Medicul a lăsat instrucţiuni precise cum trebuie combătută boala în rândurile 
soldaţilor. El nu s-a referit deloc la evrei şi la soarta lor62

. 

Lipsa de coordonare în cadrul armatei şi între armată şi autorităţile judeţului 
şi lipsa de mijloace de dezinfectare a determinat ignorarea avertismentelor. Pe de o 
parte, medicii militari şi comandanţii unităţilor militare din judeţ au avertizat în 
permanenţă contra dezastrului care urmează să izbucnească în orice clipă; pe de 
altă parte, continuau să sosească convoaie evreieşti dinspre sud şi dinspre vest, 
întrucât la Tiraspol şi la Bucureşti se credea că se apropia momentul în care 
convoaiele vor putea fi împinse spre est, spre germani, cu atât mai mult cu cât 
românii văzuseră înainte unităţile Einsatzgruppe în acţiune şi chiar le ajutaseră din 

61 Copie autentificată a raportului medicului militar, locotenent dr. P. Nedelescu, 17 noiembrie 1941. 
Idem. Idem. 
62 Idem. 
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când în când. Nu s-a dat nici un ordin pentru oprirea valului de convoaie, iar 
jandarmii, cu ajutorul poliţiştilor locali şi uneori şi al soldaţilor români au curăţat 
sudul Transnistriei de orice prezenţă evreiască. În acelaşi timp, unităţi militare, 
prefecturi şi chiar Guvernământul Transnistriei interveneau şi scoteau din convoaie 
meseriaşi evrei în diverse meserii pentru a servi pe ofiţerii şi pe funcţionarii 
Guvernământului şi pentru a satisface necesităţi curente ale armatei; cu acest prilej 
se descoperea că unii dintre aceşti evrei erau contaminaţi de tifos. Comandamentul 
Armatei a III-a, de exemplu, a cerut Guvernământului Transnistriei să nu mai 
folosească 21 de meseriaşi evrei scoşi din convoaie, după ce s-a descoperit că 
majoritatea sunt bolnavi de tifos şi unul dintre ei a murit. ,,Noi credem că este 
necesar ca aceşti evrei să fie evacuaţi fără întârziere în lagărele de concentrare de 
pe Bug"63

, se spune în adresă. 
Comandantul Armatei a III-a a devenit un fel de câine de pază în ceea ce 

priveşte aplicarea ordinului de a curăţi sudul Transnistriei în perimetrul dintre 
Dubăsari şi Golta - care cuprindea judeţele Dubăsari, Tiraspol, Ovidopol, Odessa, 
Ananiev, Oceacov şi Berezovca - de toţi evreii, din cauza pericolului molipsirii de 
tifos. Hotărârea a fost luată în urma controalelor pe teren şi a recomandărilor 
aparatului medical al armatei. La 12 decembrie 1941, Armata a lll-a a repetat 
cererea către Guvernământ, de a transfera 5-8 evrei care fuseseră puşi la dispoziţia 
Guvernământului şi a primăriei, care se mai aflau încă la Tiraspol, ,,într-un lagăr de 
concentrare de pe Bug", deşi erau folositori. Astfel s-a aflat, de exemplu, că 
autorităţile deţin într-o clădire specială 36 de fete şi femei evreice în vârstă de 
15-35 de ani, fapt care „dă naştere la multe comentarii nefavorabile autorităţilor". 
Comandamentul s-a ostenit chiar de a lua legătura cu legiunea de jandarmi din 
Tiraspol pentru ca să pună la dispoziţia operaţiunii de evacuare a evreilor căruţe 
pentru transportul bătrânilor şi copiilor care au rămas în regiune. Alexianu personal 
a răspuns acestei cereri şi a scris cu mâna sa: ,,toţi evreii vor fi duşi la Bug"64

. 

Printre comandanţii Armatei a III-a, în special din sudul Transnistriei, s-a 
creat impresia că soluţia pentru orice pericol de contaminare cu tifos printre soldaţi 
şi chiar printre ucraineni o constituia îndepărtarea evreilor către est, spre „regatul 
morţii". În această situaţie când, pe de o parte, se încearcă îngroparea a mii de 
cadavre şi protejarea soldaţilor şi, pe de altă parte, continuă să curgă convoaie, nu 
exista nici o şansă de a frâna epidemia. Chiar şi în „regatul morţii", unităţile 

63 Comandamentul Armatei a III-a către Guvernământul Transnistriei, 23 noiembrie 1941. Arhiva 
Odcssa, 2248-1-1486, p. 75. 
~ Comandamentul Armatei a III-a către Guvernământul Transnistriei, 12 decembrie I 941. Idem, 
2242-1- I 486, p. 2. Guvernământul a comunicat la 26 ianuarie I 942 comandamentului Armatei a III-a, 
că 21 de meseriaşi care au fost despărţiţi de ceilal\i evrei şi erau ţinuţi la Tiraspol „ vor fi evaluaţi în 
zonele de concentrare imediat cc vor ieşi din carantină". (Arhiva Odcssa, 2246- I- I 486, p. 74 ). 
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militare cereau prefecturii „să îndepărteze lagărele evreilor", cu toate că nu mai era 
unde să fie îndepărtate: Ucraina lui Antonescu se tennina la Bug65

. 

La sfârşitul lui noiembrie s-a creat o situaţie insuportabilă în lagărul 
Bogdanovca şi în alte lagăre improvizate. Nu mai puteau fi îngrămădiţi alţi evrei în 
acest loc, nu se putea preveni răspândirea tifosului, nu se putea împiedica contactul 
între ucraineni şi evrei, şi nu putea fi protejată sănătatea soldaţilor. La 30 noiembrie 
lsopescu a expediat o telegramă Guvernământului la Tiraspol, anunţând că nu mai 
era loc la Bogdanovca şi, în ciuda acestui fapt, a aflat că un convoi se afla pe drum, 
,, ... nu mai trimiteţi. Dispuneţi să fie trimişi şi în alte părţi. Şi oraşul Golta este în 
pericol" [de epidemii], sublinia prefectul66

. Între timp, el a adoptat recomandarea 
inspectorului jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, de a înfiinţa 

lagăre noi în satele Zaharievca şi Nazarov, ,,astfel se va evita uşor o supraîncărcare 
în Bogdanovca"67

. 

Isopescu nu putea să aştepte sfaturi date de la distanţă. Chiar la începutul lui 
noiembrie a ordonat de a reţine primele convoaie care au sosit de la Odessa, într-un 
lagăr improvizat, pe care 1-a înfiinţat în târgul Domanevca, lângă şoseaua care 
ducea la Odessa. ,,Lagărul" cuprindea construcţii în care erau adăpostite animalele 
sovhozului - două grajduri distruse şi câteva cocini de porci - şi când acestea s-au 
umplut, a mai cuprins câteva case distruse, fără podele şi acoperiş. Domanevca, 
spre deosebire de Bogdanovca, urma să servească drept lagăr de muncă, un fel de 
rezervă de braţe de muncă pentru fermele din împrejurimi. Şi într-adevăr, evreii 
care mai erau capabili să muncească au fost trimişi la munca de câmp, primind în 
schimb puţină hrană. Bărbaţi care nu voiau să moară de foame s-au oferit să 
lucreze la ţărani, şi în felul acesta şi-au prelungit zilele. Un număr de femei lucrau 
pe câmp în schimbul câtorva cartofi. Dar în lagăr, nu numai că nu s-a întreprins 
nici o acţiune de curăţenie şi nu s-a făcut nici o încercare de a se realiza condiţii 
minimale de trai în iarna aspră, dar Isopescu „a împiedicat chiar pe internaţi să-şi 
facă amenajările strict necesare"68

. 

65 Comandantul diviziei 20 de infanterie către prefectură, 4 decembrie 1941, Arhiva Nikolaev, 2178-
1-12, p. 221. O notă scrisă de mână, de lsopescu pe adresa colonelului Georgescu, dezvăluie că 
prefectul nu ştia de fapt câte ghetouri au fost înfiinţate în judeţul său: ,,Interesaţi-vă telefonic la 
raioane câte ghetouri au, unde, şi câli jidani sunt în fiecare [dintre raioane]. Pe fugari să-i împuşte" (6 
decembrie 1941. Idem). 
66 Telegrama lui lsopescu către guvernatorul Transnistriei la Tiraspol. Arhiva Nikolaev, 2178-1-12, 
p. 224. 
67 Raportul inspectorului jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, către Alexianu. cu 
privire la necesitatea de a înfiinta trei lagăre noi pentru evrei, întrucât Bogdanovca este arhiplină de 
evrei, 13 decembrie 1941. Idem, 2178-1-12. Guvernatorul a aprobat propunerea, cu o notă de mână pc 
marginea raportului, 20 decembrie 1941. 
68 Act de acuzare, p. 26. 
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În câteva săptămâni a izbucnit la Domanevca epidemia de tifos. Murdăria a 
ajuns până la genunchi, înainte de îngheţ. După izbucnirea epidemiei, nu s-a permis 
deportaţilor să părăsească dependinţele contaminate, care nu au mai fost curăţate 
nici de excrementele animalelor. Evreii care au sosit cu noile convoaie în cele două 
lagăre, Bogdanovca şi Domanevca, au fost nevoiţi să rămână zile şi nopţi sub cerul 
liber, până ce au primit pennisiunea să se înghesuie în cocini şi grajduri şi, este de 
la sine înţeles că încercarea de a ocupa un adăpost şi chiar unul îngrozitor, a fost 
însoţită de adevărate lupte, aşa cum a notat Isopescu în raportul său către Alexianu. 

Lagăru/Bogdanovca 

Lagărul Bogdanovca s-a umplut până la refuz încă de la mijlocul lui 
noiembrie, înainte de venirea marilor convoaie care cuprindeau, fiecare, câte 
I 0.000-12.000 de evrei. Meir (Miron) Feingold a sosit acolo într-un convoi de la 
Chişinău, însoţit de soţie şi mamă; în drum spre lagăr jandarmii i-au ucis membrii 
familiei: 

„Am ajuns la Bogdanovca spre seară, în 15 sau 18 noiembrie. Orice loc de 
care mă apropiam era plin. Oamenii stăteau claie peste grămadă, unul peste altul, 
unul în celălalt, în cocini de porci. Am intrat [într-una din cocini] şi am călcat [pe 
cadavre]. Oamenii stăteau pe rucsacurile lor [fără să se mişte], până ce n-au mai 
putut merge. Dacă cineva ieşea afară, alţii ocupau [locul]. În fiecare zi mureau sute 
de evrei. Nu am primit nici un fel de mâncare. Sătenii ucraineni din împrejurimi 
veneau la gard cu cartofi, ceapă, lapte, şi le schimbau contra unei perechi de galoşi, 
pantaloni ... nu aveam nimic. 

Bogdanovca era un sovhoz plin de evrei. Nu mai era loc pentru alţii. Nu era 
îngrădit. Jandarmii păzeau. În jur erau poliţişti localnici, fără uniforme, cu arme 
ruseşti şi [în parte] cu uniforme ale armatei ruse, şi alţii purtau haine civile fără 
însemne distinctive. Erau zeci de cocini, un fel de barăci înalte pentru creşterea 
porcilor [şi mai erau] barăci joase cu ferestre mici. Nu trebuia să te apleci pentru a 
intra înăuntru. În interior erau paravane pentru porci. Şi o vacă putea sta în 
picioare. Nu mai erau porci acolo. Şi birourile sovhozului erau ocupate. Erau zeci 
de mii. Se presupune că erau 80.000, dar nimeni nu i-a numărat. 

Evreii erau din Odessa, Berezovca şi din raioanele lor [precum] şi din 
Basarabia şi din Chilia [sudul Basarabiei] care au sosit [înaintea mea] din tot felul 
de locuri. Zilnic mureau mulţi de frig de boli şi de foame, şi cadavrele le aruncau în 
silozurile unde se păstra nutreţul pentru cai şi vite [până când] au fost complet 
umplute. Erau mai multe silozuri şi evreii au fost siliţi să arunce [cadavrele] acolo. 
Nu puteau fi îngropate [atât de multe cadavre] şi de aceea erau aruncate în locul 
unde se păstra hrana pentru porci. A fost epidemie de tifos. Împrejur era pădure şi o 
vale care continua până la apă, la Bug. 
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Nu ne-au înregistrat. Ne-au lăsat să ne împrăştiem ca oile. Jandarmii ne-au 
părăsit şi ne-au lăsat fără socoteală [înregistrare]. S-a lăsat noaptea, era frig, am 
fost obosit şi nu aveam unde să-mi pun capul. M-am apropiat de o baracă, şi m-au 
întrebat cine sunt? ... Am început să plâng şi le-am spus că abia acum am ajuns 
după ce am fost o lună pe drumuri şi nu aveam unde intra. M-au întrebat: ai 
knepelăh?· (nasturi, în idiş). Nu ştiam ce înseamnă knepelăh şi atunci ei mi-au 
explicat că asta este o monedă de 5 ruble de aur de pe vremea ţarului. Am intrat în 
altă baracă şi m-am întins lângă uşă. Afară nu erau oameni. Dimineaţa mi-am scos 
fularul, şi era plin de păduchi. L-am scuturat."69 

Către mijlocul lui decembrie lagărul a devenit o uriaşă concentrare de evrei 
vii, în agonie şi morţi. Toate pronosticurile pesimiste ale lui Isopescu s-au realizat: 
aproximativ 52.000 de evrei, după estimarea lui, sau aproximativ 54.000 după 
estimarea sovietică erau înghesuiţi în 40-50 de cocini de porci, răspândite pe teren 
şi alţii sub cerul liber, de-a lungul a trei kilometri pe malul de vest al Bugului, la 35 
de km. sud de oraşul Golta. Silozurile erau pline de cadavre, iar în cocini erau 
întinşi unii lângă alţii vii şi morţi, într-un ger de minus 30-35 de grade. După 
spusele comandantului postului de jandarmi din lagăr, plutonierul Nicolae 
Melinescu, mortalitatea a sărit, cu venirea gerului, de la 50-100 pe zi la circa 500 
d · ·70 e evrei pe zt . 

Creşterea bruscă a mortalităţii a fost provocată nu numai din cauza 
supraaglomerării, a tifosului şi gerului. La aceasta a contribuit şi un ordin al 
subprefectului de a „interzice total alimentarea internaţilor din Bogdanovca şi 

lagărele din Golta", cu alte cuvinte interzicerea comerţului de schimb între ţăranii 
ucraineni şi evreii din lagăre. În urma acestui ordin s-a interzis ţăranilor să se 
apropie de lagăr şi când, cu toate acestea, încercau să vândă ceva celor închişi, 
interveneau jandarmii şi „îi băteau, îi ameninţau cu moartea, le confiscau averile, 
alimentele şi le vindeau ei pe urmă internaţilor contra aur. Numai contra aur"71

. 

Isopescu vedea în ucrainenii care veneau la marginile lagărului concurenţi la 
bunurile evreilor. La 19 noiembrie, după ce Guvernământul îi ceruse în scris „să 
colecteze" obiectele de valoare ale evreilor în favoarea statului român, el i-a 

69 Mărturia lui Meir [Miron] Feingold, 2 iunie I 994, în idiş, în posesia autorului; va fi predată Arhivei 
Yad Vashem (în continuare mărturia lui Meir Feingold). Feingold născut la Făleşti, de profesie 
blănar, a fost deportat împreună cu părintii şi fratii săi în toamna anului 1941, dar la Rezina a fost 
scos din convoi de ofiterul de jandarmi Popoiu care avea nevoie de blănari şi alti meseriaşi care să-i 
facă lui şi familiei haine din stofele şi blănurile jefuite de la evreii din convoaie. El a lucrat până s-a 
îmbolnăvit de tifos, şi când şi-a revenit a fost băgat împreună cu sotia şi soacra lui într-un convoi adus 
de la Chişinău la sfârşitul lui octombrie. ,,Îl întrebam pe Popoiu unde ne trimit şi el răspundea: Numai 
Dumnezeu poate să vă apere unde vă trimitem. Jandarmii nu ne-au spus că ne duc la Bug. Ne-au spus 
că ne luau la muncă". 
70 Act de acuzare, p. 73-74. 
71 Idem, p. 31, 67. 
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comunicat lui Alexianu că Ia 15 noiembrie s-a purces Ia Bogdanovca la colectarea 
obiectelor de valoare ale evreilor pentru trezoreria statului român. La aceeaşi dată, 
după afirmaţiile sale, se aflau la Bogdanovca I I .OOO de evrei, şi „nu mai este loc 
pentru alţii": 

„Asupra lor unii au mari valori în aur şi bijuterii. Cum paza lor la sovhoz 
este foarte slabă din lipsă de personal şi chiar poliţia civilă [ucraineană] se 
strecoară din satul vecin unde populaţia îi jefuieşte. Mai mult, am prins chiar 
poliţişti civili chemaţi a concura la paza lor, că i-a jefuit [pe evrei] şi apoi i-a 
omorât. Toţi aceştia au fost arestaţi. Întrucât consider că aceste valori şi averi 
trebuie să intre în patrimoniul Statului şi pentru a pune capăt jafurilor, sâmbătă 15 
noiembrie m-am dus Ia faţa locului cu domnul pretor Babei dându-i dispoziţia ca în 
prezenţa şefului de raion, Primarului şi Plutonierului de jandarmi să ridice şi să 

inventarieze toate aceste valori şi să le depună în casa Primăriei până veţi binevoi a 
dispune. Propunem vărsarea lor tezaurului Statului"72

. 

Dacă Isopescu ar fi transferat bunurile tezaurului statului, aşa cum i s-a cerut 
la începutul lui noiembrie printr-o telegramă de la Alexianu, nu s-ar fi ivit nici o 
problemă din partea Guvernatorului. Dar Isopescu şi Pădure au râvnit la averile 
evreilor pentru ei. În tovărăşie cu pretorul Gheorghe Babei şi comandantul de 
jandarmi Melinescu ei au creat un mecanism de şantaj, care se baza pe dorinţa a 
zeci de mii de evrei să rămână în viaţă. După înfometarea planificată a evreilor din 
lagăr, al căror număr creştea de la săptămână la săptămână, s-a înfiinţat Ia ordinul 
lui Babei o brutărie Ia Bogdanovca, unde s-au copt 500 de pâini pe zi, pentru o 
populaţie de aproximativ 48.000 de evrei, numărul estimat al deţinuţilor, la sfârşitul 
lui noiembrie şi începutul lui decembrie: 

„Cei care au rezistat în faţa procesului verbal. .. în faţa pâinii calde pe care 
acuzaţii o plimbau în fiecare dimineaţă ... pe la casele [grajdurile, J.A.] cu copii 
înflămânziţi şi bolnavi, nu puteau rezista, şi pentru că pâinea se dădea numai contra 
aur. Babei şi Landau spuneau: cine dă cinci ruble aur, are o pâine"73

. 

Încercarea cu pâinea a durat doar câteva zile, întrucât majoritatea deţinuţilor 
nu mai aveau nimic. cu toate astea, Babei, Pădure şi Isopescu au reuşit să adune 
mii de monede de aur de pe timpul ţarului. În înţelegere cu comandanţii 
jandarmeriei, ei au raportat doar despre o cantitate infimă de obiecte de valoare şi 
bani româneşti74 . La 24 decembrie, Ia apogeul operaţiunii de exterminare, prefectul 

72 Raport rezumativ din 19 noiembrie 1941, p. 52. 
73 Act de acuzare, p. 67-68. Brutăria a fost înfiinţată de Babei, şi el era ajutat de Landau şi de un 
jandarm. (Idem, p. 73). Metoda „procesului-verbal" era folosită la Bogdanovca: înregistrau obiectele 
de valoare şi Ic confiscau, promitând că Banca Na\ională Română îi va despăgubi în viitor, dar după 
aceea aruncau hârtiile. 
74 Vezi ca exemplu lista obiectelor de valoare şi a banilor predati comandantului plutonului 3 de 
jandarmi, sergent major Călinescu, numărând 61 de obiecte, printre care obiecte de aur şi două 
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Isopescu a trimis o telegramă Guvernământului Transnistriei, care încă se afla la 
Tiraspol, anunţând că a primit de la legiunea de jandarmi „acte şi valori" şi că le 
păstrează în seiful prefecturii, cerând să i se comunice „dacă vin delegaţii Băncii 
Naţionale Române să ridice aceste valori sau trimitem noi prin delegat la 
Guvernământ"75 . 

Această rapacitate a provocat denunţuri, anchete ale agenţilor jandarmeriei şi 
guvernământului, şi înaintarea unor acte de acuzare; iar la procesele care s-au 
desfăşurat au fost dezvăluite mereu alte şi alte amănunte, şi chiar ordinele secrete şi 
uriaşa operaţiune de masacrare comisă la ordinele românilor pe malurile Bugului 
[vezi în continuare]. În ciuda gravităţii faptelor, documentele au rămas necunoscute 
în public şi au fost dezvăluite numai la mulţi ani după război (1993). 

Masacrul de la Bogdanovca 

Hotărârea de a masacra zeci de mii de evrei la Bogdanovca şi apoi de a 
continua acţiunea de exterminare la Domanevca a fost luată de Guvernământul 
Transnistriei cu aprobarea lui Antonescu, după ce s-a dovedit că nu vor putea 
transfera germanilor pe aceşti evrei în număr de peste 70.000, majoritatea bolnavi 
de tifos. La 19 noiembrie, Isopescu încă mai spera că va reuşi să transfere 
germanilor pe evreii care i-a concentrat la Bogdanovca: 

„Au mai rămas jidani răzleţi şi ascunşi prin sate pentru a căror prindere am 
ordonat razii şi pe care îi vom aduce la Bogdanovca ca să-i avem la un loc până îi 
vom trece Bugul pentru care ducem tratative cu nemţii"76 . 

Aceste tratative (pe care le vom prezenta pe larg în capitolul despre Odessa) 
au eşuat, dar Guvernământul nu a renunţat la această idee nici în anul 1942 (vezi în 
continuare). Hotărârea de a extermina pe evrei a fost luată în colaborare cu şefii 
Direcţiei sanitare din Guvernământul transnistrean şi cu departamentul medical al 
armatei. În fruntea Direcţiei a stat dr. Gheorghe Tătăranu, medic militar în rezervă 
cu gradul de maior, specialist în boli contagioase, cercetător cu renume la Institutul 
de Higienă şi Sănătate Publică din Bucureşti şi şeful laboratorului de acolo. El a 
sosit în Transnistria ca medic militar, în fruntea unei echipe speciale de combatere 

monede ruseşti de argint din 1897 şi 1907 şi cinci monede de aur ruseşti, 9 noiembrie 1941. Arhiva 
Nicolaev 2178-1-12, p. 86-86 b. Haim Cogan a depus mărturie în faţa Tribunalului militar din 
Tiraspol în anul 1963 că Babei a adunat câteva mii de monede de cinci ruble în greutate de 4,35 
grame aur fiecare, dar Babei şi Jsopescu au raportat în proces numai despre 50 de monede. Vezi 
mărturia lui Haim Cogan din Jedinel, Bat Yam, mai 1963, AYV PKR/V, p. 49 (colec\ie de mărturii 
folosită la pregătirea Enciclopediei Comunilălilor Evreieşti din România, Pinkas Hakehilot. Voi. I, 
Yad Vashem, 1969); în continuare, Mărturia lui Haim Cogan. 
75 Telegrama prefecturii din Golta către Guvernământul Transnistriei, 24 noiembrie 1941. Arhiva 
Odessa, 2242- I 068, p. 36. 
76 Raport concluziv din 19 noiembrie 1941, p. 52. 
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a epidemiilor şi a fost ataşat corpului de armată care a asediat Odessa. După 
căderea Odessei, Tătăranu a primit propunerea guvernatorului Alexianu de a 
conduce Direcţia sănătăţii din Guvernământ. Această funcţie a deţinut-o de la 
începutul lui octombrie 1941 şi până în noiembrie 1942; şi după aceea a rămas la 
Odessa şi a servit în funcţie de consilier al guvernatorului în domeniul sănătăţii77 . 

Hotărârea de a lichida pe evrei şi a le incinera cadavrele nu putea fi luată fără 
aprobarea inspectorului sanitar al armatei române, inspector general, dr. Mihai 
Negoescu, care cunoştea dezastrul de la Bogdanovca din rapoartele medicilor 
militari care au servit în judeţele Golta şi Berezovca. 

Fără lăudăroşenia dr. Tătăranu (care a publicat o broşură specială despre 
realizările sale „medicale" în Transnistria) şi a rapoartelor medicilor militari pe 
teren, nu ar fi ieşit la iveală niciodată chestiunea incinerării. Nici măcar germanii 
nu obişnuiau atunci să incinereze cadavrele evreilor; au adoptat această metodă la 
mijlocul anului 1943. Evreii care au fost masacraţi de nazişti în zilele de 29 şi 30 
septembrie 1941, la Babi Yar, cu o metodă similară cu cea folosită în operaţiunea 
de la Bogdanovca, au fost împuşcaţi peste o râpă, şi corpurile lor au fost acoperite 
cu un strat subţire de pământ. 

La sfârşitul masacrului de la Bogdanovca şi apoi de la Domanevca, era 
absolut necesar să se ardă cadavrele, deoarece aceste lagăre deveniseră un focar al 
epidemiei de tifos care ameninţa pe soldaţii români, pe jandarmi şi aşezările cu 
concentrări ale germanilor locali de peste Bug şi ale populaţiei ucrainene locale. 
Autorităţile române din Transnistria nu aveau la dispoziţie nici un fel de mijloace 
de combatere a epidemiei, chiar dacă ar fi dorit să-i ajute pe evrei, pe care nimeni 
nu-i mai considera oameni. Evreii erau oricum condamnaţi la moarte, şi Alexianu, 
aşa cum s-a menţionat anterior, a spus în mod explicit că Transnistria nu va putea fi 
refăcută atâta timp cât evreii rămân acolo. 

Dr. Tătăranu a dezvăluit în broşura pe care a publicat-o în anul 1943 că 
armata a fost cea care a cerut prevenirea unui dezastru de felul celui care a lovit-o 
în primul război mondial, când zeci de mii de soldaţi şi civili au murit de tifos78

. 

Iată cum a descris situaţia care s-a creat în Transnistria: 
,,Personal sanitar în majoritate lipsă, instituţii [medicale] dezorganizate, 

populaţia deportată din ţară [România] în număr de peste 200.000; armata dorea 
libertate de acţiune spre est, iar /ara cerea inlăturarea oricărui flagel de boale 

77 Doctor Gh. Tătăranu, Expunere de titluri şi lucrări ştiinţifice, Odessa 1943, p. 11. 
78 „Aglomerarea de oameni în locuinţe, subalimentaţia şi insuficienta spitalelor şi a medicamentelor 
au făcut ca bolile, în special tifosul exantematic, să secere zeci de mii de oameni, mai ales soldaţi şi 
copii refugia\i. În decursul iernii 1916 boala a izbucnit în Moldova; acolo se retrăsese armata română 
după înfrângerea ei în luptele cu armata germană în Muntenia, şi cu ea s-au retras zeci de mii de 
români, care au devenit refugia\i." (Andrei Oţetea, Istoria Poporului Român, Editura Ştiin\ifică, 

Bucureşti, 1970, p. 318). 
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contagioase dinspre Est, pentru a evita un tablou asemănător ca cel din 1916-
1918"79

. 

Tătăranu nu s-a referit la evrei în broşura lui, şi de aceea a estimat numărul 
bolnavilor de tifos până la numirea sa, la 3.000. El a concentrat campania de 
combatere a bolii în regiunile de centru şi sud ale Transnistriei „ca să dau libertate 
de acţiune pe drumurile de comunicaţii ale frontului din Crimeea. În această 
regiune am reuşit să ajung aproape la acelaşi număr de bolnavi de boli contagioase 
ca în timp de pace"80

. Într-un raport pe care l-a difuzat printre prefecţii din 
Transnistria cu un an în urmă, în mai 1942, el a acuzat pe evrei de răspândirea 
epidemiei, cu toate că a notat că tifosul a fost întotdeauna o boală endemică 
(locală) în Transnistria, ca şi în întreaga Ucraină şi chiar în Basarabia: ,,cazurile 
destul de numeroase au apărut aici, chiar de la începutul lunii octombrie şi numai 
printre evreii aduşi din Basarabia şi Bucovina, îmbolnăvindu-se chiar pe drum sau 
foarte curând de la sosirea lor"81

. În nordul Transnistriei, care a fost cucerit încă în 
august 194 l şi unde serviciile sanitare ale armatei s-au organizat la timp, ,,nu s-au 
semnalat cazuri de tifos anterior sosirii convoaielor de evrei". În sud, situaţia era 
diferită, după afirmaţiile sale, întrucât convoaiele au venit pe jos, majoritatea din 
lagărul Mărculeşti. 

,,În drumul lor pe jos, nefiind bine păziţi, au dormit în casele locuitorilor din 
satele prin care au trecut şi unde era tifos exantematic au luat păduchi în 
promiscuitatea în care au stat şi s-au contaminat foarte mulţi; au luat şi jandarmii 
care însoţeau convoaiele şi au ajuns la Nistru unde s-a făcut o deparazitare relativă, 
deoarece numărul evreilor ce soseau era cu mult mai mare decât capacitatea de 
deparazitare a staţiunilor. Epidemia a trecut apoi în Transnistria, însămânţând 
localităţile până la locul lor de destinaţie"82 . 

Dr. Tătăranu a greşit sau a fost indus în eroare intenţionat în tot ceea ce 
priveşte cauzele răspândirii epidemiei. Înnoptarea în casele ţăranilor nu a fost cauza 
contaminării de tifos: nu s-a permis evreilor din convoaie să înnopteze în case şi 
nici nu s-a permis convoaielor să treacă prin sate. Epidemia s-a declanşat şi s-a 
răspândit din cauza condiţiilor în care s-a făcut deportarea, foametea care i-a slăbit 

79 Vezi mai sus nota 77. (Sublinierea mea, J.A.). Dr. Tătăranu a estimat în anul 1943 numărul 
deportaţilor la 200.000, numărul acesta nu a inclus 24.000 de ţigani deportaţi în vara lui 1942, care au 
fost şi ei în majoritate decima\i de tifos. 
80 idem, p. 12. 
81 „Tifosul exantematic în Transnistria" de medic maior Doctor Tătăranu Gheorghe, Directorul 
Sănătăţii în Guvernământul Transnistriei, şef de Laborator în Institutul de Igienă şi Sănătate Publică 
din Bucureşti (dare de seamă a dr. Tătăranu din aprilie 1942 cu privire la lupta sa împotriva tifosului; 
el a avut grijă să noteze toate titlurile sale academice). Arhiva Nikolaev, 2178-1-424, p. 9. 
82 idem, p. 8 b. Tătăranu a greşit în descrierea cauzelor răspândirii epidemiei: nu s-a permis evreilor să 
doarmă în casele ţăranilor. 
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pe deportaţi, murdăria în care au fost ţinuţi în mod intenţionat, lipsa oncaror 
mijloace de păstrare a igienei personale şi chiar refuzul apei de băut, dormitul în 
grajduri şi cocini sau sub cerul liber, şi o totală indiferenţă faţă de soarta lor. 

Nici supravieţuitorii evrei n-au menţionat vreun mijloc special de 
dezinfectare folosit de armată sau jandarmerie pe Nistru în perioada deportărilor în 
masă, în afară de dezinfectarea care s-a făcut în lagărul Edineţ, împrăştierea de 
smoală pe podelele caselor distruse din Mărculeşti şi împuşcarea bolnavilor de tifos 
pentru evitarea răspândirii bolii, aşa cum a menţionat unul din medicii evrei. Când 
primele convoaie au ajuns în Transnistria, guvernatorul Alexianu i-a raportat direct 
lui Antonescu că i se trimit convoaie uriaşe, având l 0.000-15.000 de evrei fiecare, 
spre sudul provinciei, care a fost grav lovită de război şi unde „nu pot să le dau o 
bucată pe pâine". 

„Starea sanitară a evreilor este foarte proastă. Toţi medicii mei sunt la faţa 
locului, pentru a asigura carantina celor bolnavi şi pentru a feri populaţia de 
contaminări"83 . 

„Carantina" s-a rezumat la încercarea de a împiedica orice contact între 
evreii din convoaie şi ţărani, ceea ce a provocat o înfometare în masă şi închiderea 
evreilor în lagăre monstruoase, în care cei vii călcau peste morţi. De asemenea, 
evreii n-au primit vreo asistenţă medicală şi hainele lor n-au fost dezinfectate - aşa 

cum Alexianu a notat în mod explicit. Mai mult decât atât, în primul său raport, în 
care este descris, în linii generale, începutul dezastrului, se insinuează şi concepţia 
că evreii au încetat să fie consideraţi fiinţe umane: 

„Cu toată vremea rea, cu toate împrejurările anormale, cu tot afluxul 
populaţiei şi cu întreaga mişcare a trupelor de la noi, starea sanitară în Transnistria 
este foarte bună. 

În afară de câteva cazuri izolate de tifos exantematic, care au fost izolate 
imediat şi luate severe măsuri de a nu se înmulţi şi în afară de câteva cazuri de 
febră tifoidă, care nu prezintă caracterul unei epidemii, nu avem maladii 
contagioase în Transn istria"84

. 

La acea dată existau în Transnistria zeci de mii de evrei contaminaţi de tifos 
de ambele tipuri, şi mii dintre ei mureau zilnic, cadavrele fiind lăsate pe câmp sau 
azvârlite în şanţuri, fără să fie acoperite cel puţin cu pământ; şi despre toate acestea 
nu exista nici o menţiune sau vreo aluzie în raport. 

În cel de-al treilea şi ultim raport al Direcţiei Sănătăţii, care rezuma 
activitatea sa, între octombrie 194 l şi I ianuarie 1943, se poate constata efortul de 
a estompa şi de a ascunde responsabilitatea medicilor militari români şi a medicilor 
Guvernământului, care, şi ei, erau medici în serviciul armatei, privind hotărârea de 

83 Raportul lui Alexianu către Antonescu, I noiembrie 1941, Arhiva Odessa, 2242- 1-677, p. I 08. 
84 Idem, p. 109. 
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a lichida pe cei infectaţi de tifos. Direcţia a susţinut că nu a reuşit să împiedice 
răspândirea epidemiei „deoarece populaţia (deportaţii - S.A.] fusese deportaţi 

înaintea înfiinţării aceste Direcţiuni şi venise contaminată [ de boală] din 
Basarabia". Direcţia a fost înfiinţată, după cum se ştie, la începutul lui octombrie, 
înainte de deportarea evreilor din Chişinău, Cernăuţi, Bucovina de sud, Dorohoi, 
Odessa şi sudul Transnistriei, şi înainte de formarea imensei concentrări de evrei pe 
malurile Bugului, la Bogdanovca. 

„Combaterea epidemiei a fost anevoioasă din cauza iernii aspre care a oprit 
aproape orice deplasări în interiorul judeţelor şi a lipsei de mijloace de 
deparazitare ... Cum epidemia ameninţa pe de o parte ţara, pe de alta spatele 
frontului din Crimeea, neputând realiza o combatere generală [a epidemiei] s-a 
hotărât concentrarea mijloacelor disponibile în sud pentru a asigura comunicaţiile 
armatei cu Ţara. Astfel s-a reuşit graţie muncii şi devotamentului echipelor sanitare 
militare ca în judeţele de sud, pe unde se făceau comunicaţiile cu spatele frontului, 
să se înregistreze un număr foarte redus de cazuri de tifos exantematic iar armata să 
aibă libertate de acţiune"85 . 

Soarta evreilor din Odessa şi din sudul Transnistriei a fost discutată în 
şedinţa guvernului, la Bucureşti, la I 6 decembrie 1941. Numele Bogdanovca nu a 
fost amintit în stenograma şedinţei, dar declaraţiile lui Antonescu cu privire la 
evreii din Odessa şi din Ucraina în general au fost categorice, şi nu necesită 

explicaţii. În această şedinţă el a dat mână liberă lui Alexianu să guverneze 
regiunea aşa cum consideră de cuviinţă, ,,ca şi cum România s-ar fi instalat pe 
acele teritorii pentru [o perioadă] de două milioane de ani". În ceea ce priveşte pe 
evrei, Antonescu a hotărât să nu mai aştepte încheierea tratativelor cu germanii, şi 
să nu aştepte soluţia finală pe care ei o planifică: 

„Chestiunea jidanilor se tratează la Berlin. Germanii vor să-i ducă pe toţi 
jidanii din Europa în Rusia şi să-i aşeze în anumite regiuni. Dar până la execuţie 
este timp. Ce facem în acest timp cu ei? Aşteptăm ce se decide la Berlin? Aşteptăm 
o decizie ce ne priveşte pe noi? Trebuie să-i punem în siguranţă? Bagă-i în 
catacombe, bagă-i în Marea Neagră. Nu vreau să ştiu nimic. Poate să moară I 00, 
poate să moară I.OOO, poate să moară toţi!"86 . 

Ordinul de a împuşca pe evreii din lagărul Bogdanovca a fost transmis lui 
Isopescu printr-un trimis special al Guvernământului despre a cărui sosire i s-a 
adus la cunoştinţă la mijlocul lunii noiembrie87

. După câte se ştie, ordinul a fost 

85 Raport de activitate al Direcţiei Sănătăţii a Guvernământului Transnistriei de la înfiintare şi până la 
I ianuarie 1943. Idem, 2242-4c-37 a, p. 55-56. Raportul expune eforturile făcute de Direcţie în timpul 
deportării evreilor din Odessa, cu trenul, spre judeţul Berezovca (vezi în continuare). 
86 Procesul trădării, p. 35. 
87 Comunicarea ,.strict secretă", semnată de Alexianu, referitoare la sosirea trimisului, cu anexarea 
mostrei permisului cu care se va identifica; fără dată. Arhiva Nikolaev, 2178-1-8. Într-adevăr, 

117 
https://biblioteca-digitala.ro



transmis personal şi verbal, dar amănuntele lui - în ceea ce priveşte arderea 
cadavrelor - au fost aprobate în scris de Guvernământul Transnistriei (vezi în 
continuare). Isopescu, care nu consideră o crimă lichidarea evreilor în îndepărtatul 
său regat de la Nistru, se comporta ca un stăpân absolut, şi a transmis ordinul 
verbal (primit de la Guvernământ), adjunctului său Pădure, ,,responsabilul 
exclusiv" cu privire la chestiunile evreieşti din regatul său. Pădure nu a considerat 
că este vorba de o mare crimă, şi a emis un ordin în scris pretorului raionului 
Domanevca, Vasile Mănescu. Acesta, la rândul său, l-a transmis verbal 
comandantului postului de jandarmi din Bogdanovca, plutonier Nicolae Melinescu. 
Plutonierul, care avea în subordinea sa doar nouă jandarmi, s-a speriat de misiune 
şi a refuzat s-o execute, cerând chiar să vadă ordinul scris. 

„Aici Melinescu are un moment de tresărire de umanitate. A înţeles el să-i 

jefuiască, a înţeles el să-i schingiuiască, a înţeles Melinescu să mai împuşte 

câteodată sau să bată, dar exterminarea aceea de 48.000 de oameni n-a putut-o 
înţelege şi a spus că nu poate s-o execute. Nu poate"88

. Şi într-adevăr, Melinescu 
obişnuia să bată şi să tortureze evrei, ca să-i predea lucruri de valoare sau pentru a 
descoperi „aurul"; el bătea şi omora evrei pentru ... " faptul că treceau peste ordinul 
de a nu-şi cumpăra alimente din afară"; el obişnuia să biciuiască, personal, bărbaţi 
şi femei dezbrăcate; obliga evreii să execute munci grele fără hrană şi continua să-i 
bată când se prăbuşeau din cauza slăbiciunii. Nu este deci vorba de un „Drept al 
popoarelor"89

. Totuşi, când a primit ordinul, el a refuzat să-l execute şi din această 
cauză el a fost demis, ulterior, din postul său. 

În urma acestui refuz, Isopescu sau Pădure, sau amândoi împreună au 
hotărât să se folosească de poliţiştii ucraineni. În acest scop a fost concentrată la 
Golta toată poliţia ucraineană din judeţ, aproximativ 70 de poliţişti. Executarea 
ordinului a fost încredinţată poliţistului ucrainean Afanasie Andruşin, născut la 
Chişinău, care vorbea limba română dar nu ştia să citească sau să scrie în această 

comunicarea pare a fi o circulară trimisă poate şi altor prefecţi, dar autorul a cercetat dosarele 
„secrete" ale tuturor prefecţilor din sudul Transnistriei, şi numai în arhiva judeţului Golta se află o 
astfel de circulară. lsopescu a avut grijă, probabil, ca documentul să nu fie distrus. În permis se 
specifică că trimisul aparţine SS-ului Guvernământului Transnistriei. Această prescurtare desemnează 
Serviciul Special român, şi nu SS-ul naziştilor. Este totuşi interesantă încercarea de a se asemăna cu 
naziştii în această perioadă. ,,Serviciul Secret de Informaţii" condus de Eugen Cristescu era direct 
subordonat lui Antonescu, şi obişnuia să folosească iniţialele SSI. 
88 Actul de acuzare, p. 68. Vezi şi pag. 27. Melinescu, care s-a salvat de pedeapsa cu moartea în anul 
1945 datorită acestui refuz, a descris pe larg la interogatoriu acţiunile de jaf, executarea ordinului de 
exterminare şi amestecul prefectului, al adjunctului său şi al tuturor acelor care au avut legătură cu 
execuţiile comise de români în judeţ. 
89 Idem, p. 32-33. Melinescu a ars de viu un partizan rus, a dezbrăcat o tânără evreică şi i-a aplicat: 70 
de lovituri de bici pentru că ea îndrăznise să-i ceară să se comporte mai omenos. (Idem, p. 79-80). 
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limbă9°. Înainte de această mare operaţiune el a primit un ordin în scris, de la 
Pădure, să împuşte pe toţi evreii din oraşul Golta, cei rămaşi în viaţă din prima 
concentrare, şi printre ei meseriaşii bolnavi de tifos, în afară de câţiva 
„specialişti" care au rămas în ghetoul improvizat. Şi în acest fel a soluţionat 
Pădure problema tifosului în oraşul de reşedinţă a judeţului. Acest masacru a fost 
comis, se pare, în perioada de organizare a unităţii de ucigaşi, înainte de plecarea 
ei la Bogdanovca, şi n-au rămas supravieţuitori care să-l descrie, în afară de ceea 
ce a fost consemnat la procesul lui lsopescu şi al colaboratorilor în anul 1945. 

Andruşin a primit un ordin scris semnat de subprefectul Pădure să plece şi 
să-i împuşte pe toţi evreii din lagărul Bogdanovca. Acest ordin el l-a prezentat 
pretorului raionului, Mănescu. Mănescu a păstrat ordinul, şi i-a dat lui Andruşin alt 
ordin semnat de el, un fel de bilet, în care-i ordona să-i omoare pe evrei; Andruşin 
a arătat acest bilet plutonierului Melinescu, care pe atunci mai deţinea postul de 
comandant al postului jandarmi din Bogdanovca. 

Andruşin a sosit la Bogdanovca la 20 decembrie, la ora 9 seara, şi l-a anunţat 
pe Melinescu că a primit un ordin în scris să-i împuşte pe toţi evreii. Plutonierul 
precaut a cerut să vadă ordinul, dar lui Andruşin i-a fost greu să-l găsească printre 
toate hârtiile lui, şi a lăsat toate documentele pe biroul lui Melinescu. Acesta a găsit 
biletul, a chemat pe doi dintre subalternii lui, pe sergenţi-majori Pelivan şi 

90 Afanasie Grigorievici Andruşin avea dificultăti şi în iscălirea în ruseşte, aşa cum se poate constata 
din declaratiile semnate după uciderea unui politist ucrainean, omor care este legat şi el de evrei şi 

bunurile lor. Politistul Ivan Kravcenko care a fost împuşcat, de către primarul oraşului Pervomaisc 
Froelich, (german local din regiune) sau de însuşi Andruşin, a servit la Bogdanovca şi a participat la 
actiunea evreiască (Judenaktion) din Bogdanovca". Aşa a stabilit comisarul german din Pervomaisc 
(declara\ia sub jurământ a lui Andruşin în fata comisarului, la 17 ianuarie 1942, Arhiva Nikolaev, 
2178-1-31, p. 45-45 b ). Kravcenko, împreună cu fratele său şi alti complici din familia sa „au indus în 
onoare buna credintă a autoritătilor•·. Acest politist, în loc să-şi îndeplinească misiunea „a vândut 
alimente evreilor din lagăr [Bogdanovca] luând de la ei aur şi haine, ceea ce a dus la răspândirea 
tifosului exantematic în rândul populatiei civile. Când am fost acolo [la Bogdanovca] am fost 
informat că acest Kravcenko a adunat aproximativ patru kilograme de aur, şi le-a promis evreilor să le 
cumpere o navă care să-i ducă în America" (declaratie sub jurământ a primarului Mihail Grigorievici 
Froelich, 24 ianuarie 1941, Arhiva Nikolaev, 2178-1-31, p. 91-91 b; vezi Idem toată ancheta, p. 90-
93). Kravcenko a împuşcat 20 de tineri evrei care aveau vreo legătură oarecare cu aurul, şi a avut grijă 
să-i îngroape adânc în pământ. Isopescu a ordonat deschiderea mormântului sperând că va găsi acolo 
aurul. Un medic militar cu gradul de căpitan, care era şeful serviciilor sanitare ale judetului, a fost de 
fată la deschiderea mormântului, dar aurul n-a fost găsit, s-a stabilit doar că tinerii au fost împuşcati în 
ceafă pe la spate, că au fost schingiui\i, şi unora li s-a sfărâmat craniul. Kravcenko a fost anchetat şi 
executat în curtea sau clădirea politiei din Golta de către Froelich sau de către Andruşin, probabil 
pentru a face să dispară urmele aurului. Andruşin a fost destituit din post de către Isopescu la 15 
ianuarie 1942 şi în locul lui a fost numit Froelich (Decizia de numire a prefectului. Arhiva Nikolaev, 
2178-1-1-, p. 9-10). După un timp, Froelich a fugit în partea germană, la Pervomaisc, din cauza 
afacerii cu aurul, şi comisarul de acolo a refuzat să-l predea lui lsopescu. Politistul ucrainean Nicolai 
Filipenco a fost, de asemenea, lichidat din cauza aurului. 
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Cristescu, şi le-a arătat şi lor ordinul; el şi-a notat conţinutul, şi contrar 
instrucţiunilor cuprinse în el, a păstrat biletul, până ce l-a predat în 1943 
tribunalului militar care a cercetat şi a judecat actele de jaf comise de personalul 
Guvernământului de la Golta şi ale jandarmeriei care „au prejudiciat trezoreria 
statului" (Tribunalul nu i-a judecat pentru masacrarea a zeci de mii de evrei). 
Biletul cu semnătura pretorului Mănescu avea următorul conţinut: 

„Postul de jandarmi Bogdanovca: Se va prezenta la dv. domnul Andruşin din 
Golta cu 70 de poliţişti care vor executa pe evreii din ghetou. Jandarmii nu se vor 
amesteca. Valorile vor fi ridicate de mine. Rupeţi acest bilet". Vasile Mănescu, 
decembrie 20, 194 I 91

. 

Trebuie remarcat că toată acţiunea a fost românească, nu a existat nici o 
intervenţie germană, şi la execuţii n-a fost prezent nici un fel de militar german, aşa 
cum reiese şi din actul de acuzare. Puţinii supravieţuitori au depus mărturii în acest 
sens. Şi precum vom constata în continuare, Guvernământul german de peste Bug a 
cerut îndepărtarea evreilor din regiune, dar nu a cerut ca ei să fie omorâţi. 

Execuţiile de la Bogdanovca au avut loc sub supravegherea pretorului Mănescu, 
ajutat de Andruşin. Poliţiştii ucraineni nu au purtat uniforme; ei au purtat pe 
mânecă o banderolă de culoare albă pe care era scris „poliţia română" sau „poliţia". 

Ca loc de execuţie au fost alese câteva râpe care duceau spre Bug, nişte albii 
de râu uscate, la doi-trei kilometri de Bogdanovca. Către acest loc ducea un drum 
de ţară care trecea printr-o pădurice. În această pădure s-a făcut ultimul jaf al 
victimelor, iar pe deal, deasupra râpei, execuţia. Înainte de marea operaţiune a avut 
loc o mică operaţiune în interiorul lagărului. Poliţiştii ucraineni, sub comanda lui 
Mănescu, s-au năpustit în cocinile de porci ordonând ca toţi „copii, infirmii, 
bolnavii şi bătrânii, cei care nu se puteau mişca" sau în orice caz nu puteau suporta 
un drum mai mare, să intre în primul grajd92

. De fapt, în patru grajduri-cocini. În 
aceste dependinţe au fost înghesuiţi 4.000-5.000 de oameni neputincioşi şi infirmi 
de toate vârstele. Ei au fost închişi pe dinafară, iar la intrări şi pe acoperişurile 
scunde au fost puse din timp straturi de paie. Paiele au fost stropite cu benzină, s-a 
auzit un ordin în româneşte „aprindeţi focul" şi în câteva minute, aşa cum se arată 
în actul de acuzare, ardeau grajdurile în care se aflau cinci mii de oameni în viaţă 
„ca două torţe". Poliţiştii ucraineni au supravegheat operaţiunea, şi zeci de mii de 
evrei care au rămas închişi în grajdurile/cocinile lor au auzit ţipetele celor care erau 
arşi de vii. Acest masacru a fost comis în dimineaţa zilei de 21 decembrie 194 I, 

91 Actul de acuzare, p. 74. Măncscu a confundat termenii ghetou şi lagăr, dar ci nu era singurul care 
făcea această eroare. Este, de asemenea, posibil, că n-a greşit, deoarece Bogdanovca devenise ghetou, 
întrucât se aflau acolo mii de femei şi copii care nu munceau. În actul de acuzare este notat din 
greşeală luna noiembrie în loc de decembrie. 
92 Actul de acuzare, p. 68. 
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ultima zi a sărbătorii (evreieşti) de Hanuca. Unul din cei doi martori care au 
supravieţuit a văzut cu ochii lui această fază a masacrului, când a fost scos din 
cocina sa în drum spre moarte, când grajdurile ardeau deja; al doilea supravieţuitor 
se afla atunci în baraca din pădure, şi n-a putut vedea acest masacru (vezi în 
continuare). Trebuie remarcat că nu era prima oară când românii foloseau această 
metodă de înghesuire a unor oameni în magazie şi arderea lor de vii; ei folosiseră 
această metodă cu două luni înainte, la Odessa (vezi în continuare). 

În timp ce cele patru grajduri ardeau, poliţiştii ucraineni au înconjurat 
celelalte cocini şi au început să-i zorească pe evrei cu lovituri, înjurături şi chiar cu 
împuşcături, să iasă din ele: ,,Am fost înconjuraţi de poliţie [poliţiştii ucraineni 
purtau banderole albe unde scria Poliţia română) şi au început masacrul. Din 
fiecare grajd erau scoşi evrei şi mânaţi spre malul Bugului. Acestea s-au petrecut şi 
în zilele de 21-22-23 decembrie [până) în 24, zi de ajun de Crăciun"93 . Execuţiile 
într-adevăr au continuat până în ajunul Crăciunului, dar acest martor nu avea cum 
să povestească ce s-a petrecut în drum spre râpă, deoarece el nu s-a aflat acolo 
(dacă ar fi fost acolo nu ar fi rămas în viaţă). 

Despre cele petrecute în drum spre râpă a relatat Feingold, care a 
supravieţuit, şi au povestit alţi martori care erau încă în viaţă în anul 1945, şi 

jandarmii care au fost daţi în judecaţă. Jandarmii români şi poliţiştii ucraineni au 
obligat pe evrei să iasă după o ordine anumită, cocină după cocină, ordonându-le să 
lase pe loc rucsacurile şi celelalte: ,,lăsaţi totul, nu mai ţineţi nimic la voi, fiindcă 
mergeţi la moarte"94

. Evreii au fost scoşi în grupuri de 80-100 şi duşi spre râpele de 
lângă Bogdanovca, la o distanţă de doi-trei kilometri. 

„Scene îngrozitoare se petreceau în acele momente, când mamele îşi luau 
copiii în braţe şi cereau cerului scăpare, când părinţii îşi încurajau copiii şi soţia, 

când disperarea pusese stăpânire peste toţi cei 46.000 de internaţi. Se mai auzeau 
ţipetele deznădăjduite din grajdurile care ardeau şi se prăbuşeau peste cadavre. 
Ajunşi în pădure, erau mai întâi jefuiţi şi dezbrăcaţi, astfel că, complet goi, erau 
îngenunchiaţi pe marginea râpei unde apoi au fost împuşcaţi în grupe de câte 300-
400, cu cartuşe explozive"95

. 

Înainte de a îngenunchia şi de a aştepta gloanţele în ceafă evreii au trecut 
„ultimul purgatoriu", precum a menţionat actul de acuzare: în pădure li s-a ordonat 
să se dezbrace şi să scoată orice obiect pe care-l poartă. Cine nu reuşea să-şi scoată 
repede inelul de aur de pe deget, i se tăia degetul cu inelul. Dinţii de aur erau 
smulşi cu o lovitură de pat de puşcă sau cu un cleşte. De acolo au fost goniţi goi 

93 Mărturia lui Haim Cogan, p. 42. Cogan a văzut grajdurile incendiate, cu evreii care se aflau 
înăuntru, atunci când a fost scos din cocina sa. 
94 Ac/11/ de ac11zare, p. 69. 
95 Idem, p. 28. 
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sau aproape goi, spre marginea râpei la înălţime de circa 30 de metri, şi împuşcaţi 
cu revolvere şi puşti de producţie sovietică. 

În prima seară a masacrului, în 21 decembrie 1941, au fost aduşi înapoi din 
satele din împrejurimi croitori, cizmari, fierari şi alţi meseriaşi care lucrau în 
colhozuri şi la ţărani, împreună cu familiile; ei ştiau că sunt duşi la moarte96

. 

Poliţiştii ucraineni şi salariaţii sovhozului se învârteau printre evreii duşi spre râpă 
şi în cocini, cerând bijuterii şi bani, sau luându-le cu forţa, fără să le ofere nimic în 
schimb „întrucât oricum", aşa spuneau ei „urmează să vă omoare". Paza era slabă, 
şi exista posibilitatea de a evada. Singurul loc care părea promiţător era Odessa; 
acolo, aşa cum credeau mulţi, se afla o mare aşezare de evrei, şi ar putea găsi 
adăpost. 

„Trebuia să evadăm. Nu se putea merge pe şosea la Odessa. Trebuia să 
mergem noaptea, peste dealuri, poate 200 de kilometri sau mai mult... să mergem 
noaptea iar în timpul zilei să ne ascundem în căpiţe de fân. Oameni [care au evadat] 
au murit îngheţaţi acolo. [Românii] au aflat că se ascund acolo oameni şi femei 
ucrainene îi informau pe jandarmi, [şi ei] trăgeau [în cei care se ascundeau] sau îi 
adunau înapoi la groapă [chiar şi atunci] când au încetat să mai tragă ... picioarele 
soţiei mele degeraseră ... noi am rămas pe loc',97. 

96 Agronomul Sergiu Balaban din raionul Lubaşevca a raportat prefectului la 23 decembrie 1941 că în 
satul Boblic (Bobric) se află două familii de evrei care au rămas cu aprobarea primarului şi întreba ce 
să facă cu ei. Şi aceste familii au fost duse în cele din unnă la Bogdanovca. Agronomul raporta în 
continuare că a expediat Guvernământului Transnistriei 93 de tone de grâu pe care 1-a confiscat din 
colhozuri şi sate. (Arhiva Nikolaev, 2178-1-66, p. 515; faptul era demn de remarcat aici pe fondul 
înfometării evreilor). Comandantul Regimentului 20 a vrut să ştie dacă prefectul lsopescu a aprobat 
rămânerea a 11 evrei în satul Lubaşevca, printre ei şi câţiva copii. Politia locală şi primăria pretind că 
le este permis să mentină meseriaşi în sat (şi comandantul a adaugat: ,,Vă rog să ne comunicaţi ce 
ordine aţi dat în acest sens şi pe a cui răspundere pot să stea evreii [în sat] care sunt purtători ai 
microbului tifosului exantematic şi venind în contact cu populaţia civilă, poate chiar cu ostaşii, 

împrăştia acest microb care deja şi-a făcut aparitia printre noi, după cum cred că ati aflat şi dvs. 
Isopescu a ordonat imediat prin telefon .jidanii să fie transferati la Domanevca", care continua să fie 
considerat lagăr de muncă ( 17 decembrie 1941. Arhiva Nikolaev, 2178-1-12, p. 222). 
97 Declaratia lui Meir Feingold. În ciuda timpului care a trecut, mărturiile lui Meir Feingold şi Haim 
Cogan despre Bogdanovca, sunt singurele mărturii autentice despre atrocităţile de la Bogdanovca 
întrucât documentele nu pot descrie asemenea realită\i. În continuare, un fragment din mărturia lui 
Feingold, care descrie prima zi a masacrului şi explică cum a reuşit să supravietuiască: Satul 
ucrainean [Bogdanovca] se afla la 500 de metri de pădure, pe o pantă spre Bug. Românii n-au prigonit 
satul. Aş:.i m-am chinuit [în lagăr] cam două săptămâni. În lagăr se putea circula liber ... Am găsit o 
colibă în pădure lângă Bug, care folosea de adăpost muncitorilor când ploua, distrusă, deschisă într-o 
vreme atât de friguroasă, în care se păstrau lemne. Eu, sotia şi mama ei ne-am aşezat lângă uşă. Am 
vorbit cu un ucrainean cumsecade, din sovhoz. I-am dat un costum de sport nou, ca să ne permită să 
rămânem în colibă. Acolo am rămas până ne-au scos să ne ucidă. Sotiei i-au degerat piciorul şi 

degetele şi din cauza durerii stătea culcată. Am început să-l caut [în lagăr] pe fratele meu, pc sotia şi 
copii lui, care au fost deportati în vară, înaintea mea cu speranţa că-l voi găsi. După trei săptămâni 
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A doua zi a masacrului, duminică 22 decembrie, Meir Feingold cu soţia şi 
soacra sa au fost băgaţi într-unul din grupurile care erau duse la locul de execuţie şi 
spre groapă. În pădurea în care se făceau ultimele percheziţii era un grup de evreice 
care sorta lucrurile şi alimentele găsite în bagajele evreilor. Poliţişti ucraineni le 
porunceau să dezbrace hainele care păreau bune. ,,Jandarmii [români] stăteau de 
strajă ... N-am văzut germani, povestea Feingold. Evreii erau împuşcaţi pe marginea 
râpei, sus, şi pe pantă, şi corpurile lor formau un fel de deal mai scund pe coborâş. 

În faţa gropii stăteau 12-16 poliţişti ucraineni care trăgeau şi ei se schimbau 
între ei. Trăgeau dezordonat, trăgeau cu puşti. Şi jos erau poliţişti care trăgeau. 
Erau câţiva doi-trei, care aveau revolvere. Nu se putea face nimic. Unde să fugi? ... 
Femeile plângeau: ce fac ei cu noi? [În faţa noastră] mergea o familie compusă din 
şase-şapte persoane; spuneau că vor să moară împreună, dar nu li s-a permis; 
[poliţiştii] au spus, numai câte cinci odată. Ne-am înţeles să ne întoarcem înapoi ... 
poate vom reuşi să ne eschivăm, numai să nu ne arunce în groapă ... erau mulţi 
poliţişti, vacarm, şi zgomot de la împuşcături ... stăteam în rânduri de câte cinci şi 

ne-am întors, şi din nou erau alţi oameni ... Un ucrainean cu haină neagră şi cu un 
bici lung m-a lovit peste gât şi mi-a spus să ies ... M-au trimis să muncesc jos în 

l-am găsit, singur, numai cu un băieţel. Picioarele copilului degeraseră şi el stătea tot timpul culcat. 
L-am luat [pe copil] la mine, jos [în pădure]. Am fiert câtiva cartofi şi ne-am dus în sat [ucrainean]. 
Mai aveam câteva haine, galoşi, o cămaşă şi o pereche de pantaloni, pentru a le schimba pentru câ\iva 
cartofi, câteva cepe. Un ger teribil, zăpadă ... dis de dimineată mergeau acolo oameni [evrei] ca să 
schimbe obiecte în acest sat. Era deja decembrie ... Nu ştiam nimic. În fiecare zi eram inunda\i de 
oameni [aduşi în lagăr]. Într-o diminea\ă am auzit împuşcături. Nu ştiu din ce cauză n-am în\eles. Mă 
pregăteam să plec în sat ca să schimb hainele. În colibă erau hahamul şi încă cineva, cu numele de 
Şmil, din Cahul [sudul Basarabiei]. Mi-am pregătit un sac şi am luat haina şi o pereche de pantofi. 
Şmil mi-a spus: ia cu tine copilul meu. Am ajuns la marginea satului Bogdanovca. Căsute mici, cu 
oameni săraci. Cineva mă cheamă înăuntru. O casă scundă, plină cu femei ucrainene, întrucât 
duminica veneau pe jos din toate satele să facă schimb de lucruri, dar de data asta nu li s-a permis să 
intre, deoarece începuse masacrarea evreilor. Am intrat. [Înăuntru era] plin. Şi pe cuptor şedeau multe 
[femei]. Mi-au dat ceea ce am cerut [pentru lucruri]. Era ceva ciudat, şi după schimb m-au întrebat: 
„tu auzi că acolo se împuşcă evrei? N-o să apuci să mănânci pâinea" aşa mi-au spus (mărturisirea lui 
Meir Feingol). Pretorul Mănescu a raportat la 5 februarie lui Isopescu că „sporadic au fost găsi\i mai 
de mult [evrei] în paie, pe câmp la Camenei Most şi Cumari" şi că au fost predaţi jandarmilor (Arhiva 
Nikolaev 2178-1-66, p. 559). Evreii care au fugit din judetul Golta, sau chiar din Bogdanovca, au fost 
văzuţi în judeţele Balta şi Ananiev, şi prefectul judeţului Ananiev şi-a avertizat vecinul, prefectul de 
Balta, că în satele din cele două judeţe „se ascund un număr de jidani fugiţi din lagăre". Noaptea, a 
adăugat prefectul Bolintineanu, se pot vedea focuri pe care le aprind pe câmpuri: ,,Situaţia prezintă 
pericol din punct de vedere al siguranţei, deoarece aceştia se pot organiza în cete şi la un moment dat 
ar putea actiona". El a cerut să se trimită jandarmi, pentru a rezolva problema. (Arhiva Odessa, 2358-
1 c-1 O, p. 97). Pădure a ordonat pretorilor din judeţ să organizeze „Echipe de cetăţeni înarmaţi", cu 
alte cuvinte să se folosească de poliţişti şi chiar de civili care să fie înarmaţi, pentru „a-i urmări pe 
jidanii fugiţi şi pe care îi vor omorî". Aceşti evrei au fugit probabil de la Bogdanovca înainte de 
începutul gerului mare (20 noiembrie 1941, Arhiva Nikolaev, 2178-1-66, p. 217). 
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groapă. Ei trăgeau, şi trebuiau aruncate cadavrele ... în groapă. De fiecare dată [se] 
aruncau mai departe şi mai departe. Nu ne vedeam unul pe altul. Atât de multe 
[cadavre] erau. Au luat pentru această treabă vreo două sute de oameni ... [sus] se 
trăgea şi se forma un deal de cadavre lângă marginea gropii şi trebuia făcut loc 
pentru alte cadavre care cădeau; atunci aruncau cadavrele [în groapă], şi ei 
împuşcau, şi, iar aruncau. Am muncit tot timpul. .. Ucrainenii trăgeau. Jandarmii 
români probabil le dădeau ordine"98

. 

Cei aproximativ două sute de evrei aleşi pentru muncă, au fost aleşi la 
întâmplare dintre tinerii care păreau voinici sau, pentru că s-a întâmplat să fie 
acolo. În fiecare seară, după terminarea „muncii", erau izolaţi de ceilalţi, şi în zilele 
masacrului au fost ţinuţi în câteva camere ale birourilor sovhozului. Gerul 
năprasnic minus 30-35 de grade (în actul de acuzare era notat minus 45), zăpada ce 
acoperea toate drumurile, realitatea creată de regimul românesc în satele ucrainene 
şi sentimentul că nu există cine să-i salveze au provocat pierderea dorinţei de a trăi 
şi printre tinerii aleşi să muncească, deşi ei erau poate singurii care aveau o şansă 
oarecare de a se salva. Feingold a descris momentul când a hotărât să evadeze după 
ce i-a fost ucisă soţia, dar nimeni nu i s-a alăturat: ,,Am ieşit afară şi am văzut că e 
întuneric. Ningea. Ger năprasnic. Am vrut să fug. Nimeni nu vroia să vină cu mine 
şi m-am întors [în baracă]. Ce va fi va fi. Nu credeam că voi rămâne în viaţă". 

Noaptea, poliţiştii ucraineni se distrau şi se îmbătau. A doua zi veneau toţi 
beţi la „lucru", şi în drum spre râpă trăgeau în evrei „doar aşa", încă înainte de 
execuţiile organizate şi în muncitorii comandoului de evrei care le veneau în cale. 
Muncitorii evrei adunau alimente, mai ales cartofi şi făină pe care le găseau în 
boccelele aruncate, şi n-au mai suferit de foame. La 24 decembrie, în orele 
dimineţii, masacrul a fost oprit, şi majoritatea poliţiştilor au plecat la casele lor cu 
ocazia Crăciunului. 

„La orele I O a sosit la acest post d. colonel Isopescu cu o maşină, împreună 
cu doi ofiţeri germani şi mi-a ordonat să merg cu un jandarm la locul masacrului. 

98 Mărturia lui Meir Feingold. Meir a descris şi soarta soţiei şi soacrei sale. Când a terminat prima zi 
de „muncă", s-a întors să-şi caute soţia (logodnica sa, cum o denumea el, întrucât nu apucase să se 
căsătorească după credinţa evreiască) şi soacra, şi le-a găsit pe amândouă încă în vială. ,,Logodnica 
s-a postat lângă mine şi mama ei de partea cealaltă, şi a venit un poliţist care le-a alungat de acolo 
[dar] ele s-au întors şi el a scos un revolver ... şi-a împuşcat-o pe logodnica mea în cap şi ea a căzut, şi 
mama ei a început să plângă şi el a împuşcat-o [şi] pe ea, lângă mine, şi amândouă zăceau pe pământ. 
El m-a chemat şi eu le-am apucat de picioare şi încă doi le-au apucat de braţe şi le-au aruncat în 
groapă şi ele aveau încă hainele pe ele". Meir a men\ionat problema hainelor dintr-un sentiment de 
consolare că nu au fost azvârlite goale, aşa cum au procedat cu femeile care au fost dezbrăcate şi cu 
fetele care erau violate în birourile sovhozurilor înainte de a fi ucise. Fratele său a fost şi el împuşcat a 
doua zi lângă groapă şi nepoţelul său cu picioarele degerate a rămas în coteţ. Tatăl său a mai apucat 
să-i lase un ceas de mână, cu care poate va putea să implore milă. Cu excepţia lui Meir, nimeni din 
familia sa n-a rămas în viaţă. 
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Am mers însoţit de fruntaşii Colescu şi Manolache. Am văzut evrei împuşcaţi care 
au fost aruncaţi într-o groapă mare unde ardeau, în spatele unei păduri de brazi. 
Cadavrele continuau să ardă încă"99 . 

Scopul principal al vizitei lui Isopescu la locul masacrului 1-a constituit 
amestecul său personal în operaţiunea de jaf care însoţea masacrul. 

Isopescu a sosit îmbrăcat de sărbătoare, într-o blană lungă elegantă, cu o 
căciulă de blană, şi era într-o stare de bună dispoziţie; el „se delectă, fotografiind 
grupuri [de evrei], cadavre, pădurea, locul masacrului"100

. Apoi, Isopescu s-a întors 
la Golta să sărbătorească Crăciunul. Isopescu 1-a autorizat în scris pe pretorul 
Babei, şi pretorul a ordonat poliţiştilor ucraineni să confişte toate obiectele de 
valoare ale evreilor. Acest bilet a fost prezentat tribunalului din Tiraspol, în anul 
1943, când s-au judecat acţiunile de jaf ale fruntaşilor judeţului; ,,cu concursul 
autorităţilor civile şi militare care vă vor sta la dispoziţie, se va inventaria şi ridica 
toate valorile şi se vor preda la Cabinetul nostru". Până aici biletul era 
dactilografiat. La o dată necunoscută, Isopescu sau Babei a adăugat, de mână, 
următoarele cuvinte: ,,încheindu-se acte legale"101

. 

Nu s-au înregistrat nici un fel de documente oficiale, dar Babei a avut grijă 
să păstreze biletul. 

Aproximativ 30.000 de evrei au fost împuşcaţi înainte de Crăciun, dar mai 
rămăseseră multe cocini de porci pline de evrei, şi mii de evrei care au fost scoşi 
din cocini îşi aşteptau rândul să moară pe malul râului îngheţat. Strigătele evreilor 
din râpă şi din groapă dovedeau că nu toţi muriseră, şi poliţiştii aruncau grenade în 
grămezile de evrei împuşcaţi. În cele trei nopţi în care evreii scoşi din cocini îşi 
aşteptau sfârşitul (24-27 decembrie) au murit îngheţaţi câteva mii. Cei mai 
„întreprinzători" dintre ei au căutat gropi să se adăpostească de vântul îngheţat, pe 
care le-au acoperit cu cadavre îngheţate. 

Masacrul a reînceput la 28 decembrie, când poliţiştii au revenit la muncă, şi 
a continuat până la 30 decembrie. Această fază a fost mai lentă, întrucât poliţiştii 
erau obosiţi de muncă, şi de aceea, aveau mai mult timp să se distreze şi să se 
îmbete. Samagonul a fost livrat din abundenţă. Câteva zeci de evreice, femei şi 

fete, au fost despărţite de familiile lor, care au fost executate şi ţinute se pare într-o 
aripă a sovhozului, pentru a pregăti mâncare şi pentru a-i servi pe poliţiştii 

ucraineni. Câteva din ele au rămas în viaţă. Printre ele s-a aflat şi Esther 
Gelbelman, o fată evreică de 15 ani. Fratele şi mama ei au fost ucişi sub ochii ei 1°

2
. 

99 Mărturia lui Melinescu, Actul de acuzare, p. 75. 
100 Actul de acuzare, p. 69. 
101 Idem, p. 75. 
102 Mărturia Estherci Gelbelman (Tel Aviv, 1990) oferă posibilitatea de a cunoaşte atrocită\ile de la 
Bogdanovca dintr-o altă perspectivă. Esther a fost martoră la arderea cadavrelor, ac\iune care a durat, 
după afirmaliilc ci, aproape până în vară, întrucât mirosul puternic de putrefactie pătrunzător indica 
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Cadavrele din groapă au continuat să ardă continuu, şi o grupă de evrei 
aducea acolo lemne din magaziile din pădure, sub supravegherea pădurarilor 

ucraineni. Dar mii de cadavre erau împrăştiate pe pantă, în pădurea în care s-au 
făcut ultimele percheziţii, şi în cocinile unde rămăseseră mulţi morţi-vii, care nu au 
fost în stare să se ridice şi să meargă, deoarece le îngheţaseră picioarele sau erau 
paralizaţi de frică. La 31 decembrie se aflau cadavre împrăştiate de-a lungul unui 
kilometru 1°

3
. 

În ajunul Anului Nou iar au fost întrerupte execuţiile din cauza sărbătorii. În 
acelaşi timp, la 29 decembrie, Isopescu a primit o scrisoare de la Guvernământul 
din Odessa în care a fost anunţat că Antonescu a aprobat Federaţiei Uniunilor de 
Comunităţi Evreieşti din România, să trimită „în mod oficial" bani şi medicamente 
pentru evreii deportaţi în Transnistria104

. Această aprobare n-a avut, desigur, nici o 
semnificaţie practică pe vremea aceea. 

La 3 sau la 4 ianuarie au fost reluate execuţiile, dar de data aceasta pe o scară 
mult mai redusă. Erau mai puţini poliţişti şi mai puţini evrei, şi puţinii jandarmi au 
ajutat cât au putut. Poliţiştii intrau în fiecare cocină, obligându-i pe evrei să iasă, şi 
cine nu putea să iasă era împuşcat pe loc sau în afara cocinilor, sau în drum spre 
groapă. Execuţiile au încetat la 9 ianuarie 194i05

. 

Cu lipsa de rafinament atât de caracteristică majorităţii militarilor şi 

jandarmilor români. Isopescu a pregătit ulterior un raport privind activitatea sa în 
judeţ, în care stabilea printre altele: 

„Din cauza tifosului ce a bântuit cu începere de la 1 decembrie 1941 până la 
8 ianuarie 1942, toate şcolile din judeţ au fost închise. De la 8-20 ianuarie 1942, 
şcolile s-au deschis însă, nelocalizându-se complet boala, de la 20 ianuarie 1942 

locurile unde se mai aflau cadavre. După ce politiştii ucraineni au părăsit judetul, tinerele evreice au 
fost puse la dispozi\ia jandarmilor şi poliţiştilor locali, şi apoi, cele care au rămas în viaţă, au fost 
trimise la muncă în sovhoz. (Mărturia lui Esther Gelbelman, A YV). 
103 Masacrul de la Bogdanovca, aşa cum l-au descris supravieţuitori din rândul evreilor ucraineni, a 
fost descris şi în Cartea Neagră, publicată în România în anul 1946, de către llya Ehrenburg şi alţii. 
Ulterior cartea a dispărut din rafturile bibliotecilor, iar citirea ei a fost interzisă de autoritălile 

comuniste. Vezi llya Ehrenburg, Vasili Grosman, Lew Ozerov şi Vladimir Lidin, Cartea Neagră, 
Bucureşti, 1946, p. 93- I07 (în continuare: Ehrenburg). Masacrele din Bogdanovca. Domanevca şi 

Acmecetca au fost descrise şi la procesul lui Antonescu şi al miniştrilor din guvernul său; vezi: 
Procesul trădării, p. 299-300. 
104 Scrisoarea Guvernământului către prefectura Golta, 29 decembrie 1941. Arhiva Nikolaev, 2178-1-
66, p. 520. 
105 Meir Feingold a ţinut minte data exactă datorită excelentei sale memorii, şi deoarece înainte de 
asta jandarmii au încercat de câteva ori să-l omoare. ,,Cadavrele ... ei au început să le ardă mai târziu, 
după Anul Nou şi au continuat să împuşte până la 9 ianuarie 1942. A sosit un jandarm pe un cal alb, 
parcă ar li venit Mesia, şi a spus că este ordin al lui Antonescu să nu se mai tragă. Ei reuşiseră să-i 
împuşte pe to\i şi numai câţiva au mai rămas". 
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s-au închis din nou până la noi ordine. De la 18 martie 1942 s-au deschis mare 
parte din şcoli" 106 . 

Tifosul n-a fost lichidat în ultima zi a masacrului de la Bogdanovca; iar 
ultima dată menţionată în raport, 18 martie 1942, consemnează sfârşitul acţiunii de 
masacrare în lagărul de la Domanevca (vezi în continuare). 

La Bogdanovca jandarmii români au organizat câteva grupuri de lucru: ,,La 
30 decembrie am fost împărţiţi în echipe pentru arderea cadavrelor"107

. Altă 
grupă, în care se afla Meir Feingold şi câţiva dintre ceilalţi tineri evrei, au primit 
căruţe cu cai şi au primit ordin să intre în cocini şi să scoată de acolo tot ce mai 
rămăsese: ,,Am găsit acolo tot felul de lucruri. Le-am luat şi le-am aruncat şi pe 
ele în groapă ca să fie arse. Vroiau să cureţe locul. Asta s-a întâmplat în ianuarie 
1942. Am lucrat câteva zile la cărat. În pădure erau jandarmi români [şi unul din 
ei] a ridicat puşca spre mine să mă împuşte. Mi-a ordonat să cobor din căruţă. 
Vroia să mă împuşte şi să mă arunce [în groapă]. De câteva ori m-am ascuns 

• .,,JOS printre cai . 
Trebuie remarcat că Isopescu n-a vrut să ardă cocinile contaminate de tifos, 

deoarece plănuia să reînceapă munca în sovhoz, şi aceste cocini urmau să-şi 

recapete funcţia lor iniţială: creşterea porcilor. Şi într-adevăr, la timpul potrivit a 
comunicat Guvernământului că la Bogdanovca a reînceput lucrul şi a cerut chiar să 
nu i se mai trimită alţi evrei (vezi în continuare). 

Toţi lucrătorii evrei au primit ordin să poarte semnul distinctiv „pe piept şi 
pe spate, pentru ca supraveghetorii să ne poată identifica". Toţi evreii aleşi pentru 
muncă şi toţi cei care au mai fost prinşi în viaţă în lagăr după 8 ianuarie au fost 
adunaţi într-un singur loc. După declaraţiile lui Meir Feingold se aflau acolo 300-
360 de evrei. Starostele evreilor (responsabilul evreu numit de români), un evreu 
din Odessa cu numele Leonea, ,,un om slab, rău şi furios", pe care jandarmii l-au 
numit un fel de kappo peste evrei, a trecut printre rânduri cu un băţ şi în prezenţa 
poliţiştilor ucraineni a ales pe cine voia să-l reţină pentru muncă şi să rămână în 
viaţă. La sfârşitul selecţiei au rămas I I O bărbaţi şi 53 de femei, şi toţi ceilalţi, 

aproximativ 160, au fost duşi la groapă: ,,Deja se opriseră execuţiile, dar pe ei i-au 
A • A I _,,]09 M I A d . d 
1mpuşcat... 1101 ne-am mtors a munca . unea or consta m a a una ş1 a ar e 
cadavrele din râpă, să adune şi să transporte la locul arderii cadavrele care erau 

106 Raportul prefectului cu privire la activităţile din judeţul Golta, mai 1942. Arhiva Nikolaev, 2178-
1-71, p. 38. 
107 Mărturia lui Haim Cogan, p. 43. 
108 Mărturia lui Meir Feingold. 
109 Meir Feingold a povestit că după această selecţie, mulţi evrei s-au îmbrăţişat şi au jurat „să rămână 
fraţi" dacă vor scăpa cu viaţă din Dogdanovca. El însuşi s-a îmbrăţişat cu Josef Peker din Zgurita. Şi 
Haim Cogan a remarcat că în prima etapă au rămas 150 de evrei şi ulterior doar 50, şi că restul au fost 
împuşcaţi de poliţiştii ucraineni. 
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împrăştiate prin lagăr, pe drumul spre groapa, m şanţuri ş1 în gropi. Arderea 
cadavrelor era o muncă grea, şi nu se putea face repede: 

„Eu am făcut parte dintr-o echipă în primele zile cu strângerea morţilor care 
fuseseră împuşcaţi în drum spre executare. După câteva zile am lucrat la scoaterea 
morţilor dintr-o groapă unde fuseseră aruncaţi circa câteva mii de morţi. Aceşti 
morţi i-am transportat cu căruţe la gârlă unde se ardeau cadavrele. După alte câteva 
zile am lucrat la altă groapă ... Erau geruri mari, era imposibil să le scoatem. Am 
fost obligaţi să tăiem bucăţi din cadavre şi să le transportăm în spate la gropile 
unde se ardeau cadavrele ... Câţi am rămas în viaţă am lucrat la arderea cadavrelor 
în luna ianuarie şi februarie, am lucrat din răsputeri. Poliţiştii veneau şi împuşcau 

în noi (sic) aşa am rămas numai 150 de oameni. 
Făceam stive la arderea cadavrelor: Un rând de paie, aşezam oameni circa 

4 m. lăţimea, înălţimea mai înalt de un om şi lungimea cam I O metri. La margine 
şi la mijloc puneam lemne şi iarăşi un rând de oameni şi un rând de paie cu 
lemne, aprindeam o stivă şi pregăteam altă stivă, aşa că a durat circa două luni 
până ce am prefăcut cenuşă din fraţii noştri şi în geruri mari ne încălzeam cu 
cenuşa caldă" 110 . 

Câţiva dintre supravieţuitori care au fost citaţi la procesul lui Isopescu 
au relatat că au identificat printre cadavrele pe care le-au ars proprii lor 
părinţi, proprii lor copii, soţiile sau fraţii" şi că au fost ameninţaţi cu 
împuşcarea dacă nu vor executa repede munca, ceea ce s-a şi întâmplat. ,, 150 din 
cei 200 de supravieţuitori, însărcinaţi cu arderea cadavrelor, au fost pe urmă 
împuşcaţi" 111 . Orice evreu prins în sate sau în împrejurimi era adus la 
Bogdanovca, împuşcat, aruncat în groapă şi ars. Meir Feingold, care lucra în alt 
loc în lagăr, a văzut astfel de evrei, care au fost ucişi după încheierea operaţiunii 
de la Bogdanovca: 

,,Ei [românii] mai aduceau şi oameni [evrei] pe care i-au găsit în vecinătate. 
Odată au adus o femeie blondă, înaltă, cu o haină nouă [care vorbea] germana ... au 
dus-o la execuţie şi mai avea în buzunare câteva bucăţi bune de zahăr. Eu eram 
acolo şi mi le-a dat şi apoi au împuşcat-o. Nu ştiu cine era. Pe cine prindeau, viu 
sau mort, îl aduceau la groapă. Uneori ne întâlneam cu cei care ardeau cadavrele. 
Unul era din oraşul meu (Făleşti), Leizer Rabinovici, venea câteodată la mine şi-mi 
povestea cum se face arderea. În aer era mai tot timpul un miros de carne arsă. 
Picioarele mă duceau departe de groapă. Puteau să mă împuşte. Militari germani 
treceau, se uitau, discutau cu ofiţerii, dar nu se amestecau. Am muncit acolo până 

110 Mărturia lui Haim Cogan, p. 43. Acuzarea la procesul lui Antonescu a descris în cuvinte 
asemănătoare scena arderii cadavrelor. (Procesul trădării, p. 299). 
111 Actul de acuzare, p. 70. 
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s-a încălzit bine ... au ars cadavrele până s-a făcut cald ... până au adus pe bogătaşii 
din Chişinău până prin mai 112

. 

Muncitorii evrei, vreo cincizeci la număr, au găsit în cenuşă „monezi de aur, 
capace de ceasuri de aur, danturi de dinţi aur ... ne-am împărţit între noi [şi] mai 
târziu am avut ce să vindem şi ce să mâncăm. Am mai strâns haine de la morţi, 
zdrenţe şi vase [pe] care le-am dat ţăranilor pentru o bucată de pâine. Cine era 
îmbrăcat mai bine erau dezbrăcaţi de haine şi luate la Prefectură unde mai târziu ei 
le vindeau. Aceste haine au fost luate de la cei care fuseseră executaţi" 113 . 

Cele mai grele suferinţe, probabil, le-au îndurat, cei treizeci de tineri evrei 
care au lucrat la arderea cadavrelor, când „comandoul arderii mai număra încă 150 
de bărbaţi": 

„La sfărşitul arderii cadavrelor, mulţi au rămas cu picioarele şi mâinile 
degerate, cam treizeci [de evrei]. Au fost izolaţi într-o cameră unde au murit, 
neavând [neprimind] nici o asistenţă medicală. Ei au fost aruncaţi în două făntâni 
izolate. Pe urmă evreii au fost puşi să prindă câini. Pieile [lor] au fost luate cred, 
pentru Pretură, iar câinii ne-au obligat să-i aruncăm în fântânile unde am aruncat 
cadavrele. Aşa am rămas 120 de oameni"114

. 

Toţi oamenii comandoului au fost băgaţi în birourile sovhozului, şi în 
decursul iernii s-au hrănit cu resturile de mâncare găsite în rucsacurile evreilor, mai 
ales făină, porumb şi orz: ,,noi am adunat rămăşiţele şi aveam saci de făină, şi asta 
e ce-am mâncat"115

. Nopţile, când nu se încălzeau la rugurile de cadavre, furau 
lemne sau demontau cocini, deoarece numai un singur poliţist păzea aceste 
dependinţe. 

În toată această perioadă (până în luna mai) aceşti muncitori n-au primit nici 
un fel de mâncare de la autorităţile române. În luna martie, când au terminat de ars 
toate cadavrele îngheţate care puteau fi identificate pe teren, au primit ordin să 
scoată blocuri de gheaţă din Bugul îngheţat, într-un ger năpraznic. Gheaţa se păstra 
în depozite sau gropi acoperite cu paie [pentru izolare] pentru zilele de vară. 

O singură dată s-au bucurat aceşti evrei de un gest de milostenie din partea 
lui Isopescu. Prefectul vizita din când în când „acest uriaş crematoriu improvizat", 
se interesa de mersul lucrului şi fotografia. Într-una din vizite a văzut un „grup de 
gropari" îndoiţi sub greutatea cadavrelor pe care le cărau în spinare spre groapă, 

112 La 20 mai au fost deportaţi 204 evrei din Chişinău care reuşiseră să rămână în ghetou în schimbul 
mitei, împreună cu alţi evrei prinşi în oraş sau în împrejurimi, precum şi câteva zeci de nebuni. Ei au 
ajuns la Bogdanovca la sfârşitul lui mai sau începutul lui iunie. Raportul guvernatorului Basarabiei, 
Voiculescu, către Preşedinţia Consiliului de Miniştri, septembrie 1942. Ministerul Afacerilor Externe, 
Fond Central, Problema 33, voi. 21, p. 153-154. 
113 Mărturia lui Haim Cogan, p. 45. 
114 Idem, p. 44. 
115 Mărturia lui Meir Feingold. 
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tremurând de frig, şi lovindu-se cu braţele pentru a se încălzi. A dat ordin ca grupul 
de civili evrei tremurând de frig să fie lăsaţi „să se încălzească la cenuşa fierbinte a 
coreligionarilor sacrificaţi şi prăjiţi, ca să nu spuneţi că sunt un om rău". Mai mult 
decât atât, el a permis acestor evrei, după fiecare transport de cadavre, să rămână 
zece minute lângă foc, ,,dar în picioare". Evreii i-au mulţumit cu tradiţionala 

mulţumire: în româneşte „să trăiţi". Aghiotantul colonelului a fost adânc 
impresionat de gestul nobil al comandantului său, şi evreii comandoului l-au auzit 
pe aghiotant spunând „de, oameni suntem, şi creştini"116 . 

Bogdanovca s-a transformat într-un loc de pelerinaj pentru ucraineni şi 

români. Ucrainenii săpau nopţile, căutând aur şi alte chilipiruri. Poliţiştii ucraineni 
care au luat parte la execuţii obişnuiau să îngroape în pământul îngheţat din pădure 
obiecte de valoare, mai ales din aur, confiscate la ordinul pretorului de la evrei, cu 
câteva minute înainte de execuţie şi asta pentru a nu-l preda jandarmilor care-i 
supravegheau. Noaptea se furişau la locul respectiv, săpau şi „furau" de la statul 
român. Românii, mai ales funcţionari ai prefecturii şi comandanţii de jandarmi, 
căutau şi ei aur dar la puţinii supravieţuitori, şi acesta este secretul supravieţuirii lor. 
Isopescu a găsit un tehnician dentar, un evreu ucrainean cu numele Levi Anatoli 
Marcovici, şi l-a trimis la Bogdanovca pentru a topi aurul jefuit de la evrei, inclusiv 
din dinţi de aur smulşi din gurile lor, şi pentru a le transforma în lingouri 117

. 

Comandantul legiunii de jandarmi, maiorul Romulus Ambros, ştia că exista 
aur, dar se ferea de plutonierul Melinescu (ca să nu-l denunţe). El l-a încarcerat pe 
bijutierul „lui", un evreu din Botoşani cu numele de Cohen, în lagărul din 
Bogdanovca, şi Cohen cumpăra aur de la muncitorii comandoului la un preţ stabilit 
dinainte. După aceea, comandantul legiunii venea la Bogdanovca, ,,îl ancheta" el 
însuşi pe bijutierul evreu, primea de la el marfa şi îl trimitea înapoi în ghetoul 
Golta118

. 

Domanevca 

Lagărul Domanevca (sau Domanevca, sau Donaniovca, un mic orăşel 
evreiesc, în drum spre Golta) a fost înfiinţat ca lagăr de muncă, o rezervă de forţă 
de muncă, îndeosebi meseriaşi care se aflau la dispoziţia autorităţilor române din 
judeţ. Dar în momentul când s-a părut că lagărul Bogdanovca este aglomerat peste 
măsură, când avea „doar" 12.000 de evrei, au fost lăsate la Domanevca o parte din 

116 Întreaga descriere aparţine unui ziarist evreu care a trecut în revistă procesul lui Jsopescu şi al 
adjuncţilor săi, din partea oficiosului Uniunii Evreilor din România, ,,Curierul Israelit", nr. 29, I 
aprilie 1945. 
117 Tehnicianul dentar a fost acolo în aprilie 1942. (Arhiva Nikolaev, 2178-1-15, p. 125-127). 
118 Mărturia lui Hain Cogan, p. 45. Întrucât Ambros plătea ceva, Cogan 1-a caracterizat pe 
comandantul jandarmeriei ca „un om cumsecade". 
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convoaiele care veneau din direcţia sud, din judeţele Odessa, Oceacov şi 

Berezovca, şi celelalte au continuat spre Bogdanovca. Lagărul era aşezat pe 
marginea şoselei care lega Odessa de Golta. Evreii din oraşul Odessa au fost 
transportaţi cu trenul la Berezovca, şi de acolo continuau pe jos, escortaţi de 
jandarmi spre Mostovoi şi mai departe, spre Nicolaevca, şi în cele din urmă la 
Domanevca; iar ceilalţi, strânşi din sate şi din târguri, din cele trei judeţe, au fost 
mânaţi, escortaţi de jandarmi şi poliţişti ucraineni în condiţiile descrise anterior la 
Domanevca, lăsând peste tot semne de recunoaştere: dâre de cadavre pe marginea 
drumurilor. Când se deschideau uşile vagoanelor în staţia Berezovca, întotdeauna 
noaptea, şi jandarmii începeau să-i dea jos, în bătăi, din vagoane, prima imagine 
care apărea în faţa ochilor evreilor din Odessa erau flăcările roşii ale rugurilor 
arzânde: grămezi de cadavre evreieşti aprinse cu benzină şi mirosul respingător de 
carne arsă care infesta aerul (vezi în continuare). 

În decursul lunilor decembrie şi ianuarie au fost concentraţi în lagărul 
Domanevca aproximativ 20.000 de evrei 119

. Primii deportaţi sosiţi acolo au găsit 
treizeci-patruzeci de familii de evrei locali. Traseul deportării trecea prin raionul 
Mostovoi din judeţul Berezovca, unde se aflau numeroase sate germane din cadrul 
cărora au fost organizate detaşamente de lichidare şi care au ucis mii de evrei. O 
evreică în vârstă de douăzeci de ani din Bolgrad, din sudul Basarabiei, care a fost 
deportată la Domanevca, a atestat că pe drum jandarmii au jefuit şi au ucis mulţi 
evrei din convoiul ei, dar şi mai mulţi au fost ucişi de germani (locali). Aceste 
convoaie au ajuns la Domanevca pe traseul care a trecut prin sudul Transnistriei. 

,,Ziua umblam pe ploaie iar seara ne ducea să dormim în colhozuri părăsite, 
fără geamuri, iar în zori începeai să mergi pe drum; jandarmii se schimbau din post 
în post... Treceam numai prin sate care erau contra evreilor, eram huiduiţi şi ţipau 
după noi că ne duce la moarte să scăpăm de voi ... Nu-mi amintesc localităţile ... 
Românii ne-au scos ceasurile de pe mână, verighetele şi tot ce am avut de aur. La 
unii care au avut plăci [proteze] cu dinţi de aur le-au scos [din gură] plus ne-au luat 
banii care am avut la noi şi ne-au spus că în Rusia nu merg bani româneşti ... 
Majoritatea bătrânilor au murit pe drum, de foame şi frig, iar ceilalţi au ajuns cu 
picioarele degerate. Convoiul a fost condus de jandarmi români. Pe drum ne-au 
întâmpinat maşini cu soldaţi germani, SS, care au tras în noi în plin. Mulţi au fost 
ucişi şi rămaşi pe drum ... Ucrainenii care vedeau un palton mai bun şi le plăcea, ne 
spuneau să ne dezbrăcăm că tot una mergem la moarte120

. 

119 Actul de acuzare notează cifra de 18.000 de evrei care au fost ucişi (p. 29, 70). Vezi şi Cartea 
Neagră, III, p. 225. Cartea Neagră a lui Ehrenburg consemnează 15.000 de evrei ucişi la Domanevca 
şi 54.000 la Bogdanovca (Ehrenburg, p. 100). 
120 Mărturia Malcăi Barbălată din Bolgrad, Naharia, 3 aprilie 1967, AYV, PKR/V, p. 1263-1265 (în 
continuare, Mărturia Ma/căi). 
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Evreii au fost îngrămădiţi în două grajduri distruse, în cocini de porci şi în 
câteva case dărăpănate, fără podele şi fără acoperişuri. Imediat a izbucnit şi acolo o 
epidemie de tifos, şi zeci de evrei mureau zilnic. Prof. Israel Adesman, fostul şef al 
spitalului din ghetoul Odessa, trimis la Domanevca cu unul din ultimele 
transporturi, care a plecat la 11 februarie 1942, a declarat că nimeni nu i-a tratat pe 
muribunzii care zăceau pe straturi de paie în cocini. Mulţi erau cu totul goi şi pe 
alţii se puteau vedea părţi din corp mâncate de viermi şi şobolani 121 . 

După spusele prof. Adesman, tifosul nu era principala boală la Domanevca: 
„Dizenteria, tifosul exantematic, cangrena, râia şi furunculoza au început să 

secere lumea. Bolnavii de tifos exantematic zăceau prin grajduri, fără îngrijire, în 
agonie şi în delir, dar nimeni nu mai dădea importanţă cadavrelor"122

. 

În centrul târgului erau două grajduri semi dărâmate, în care au fost 
concentraţi o parte dintre bolnavi; acest loc a devenit de fapt o morgă uriaşă. 

Din când în când se aruncau afară cadavre pentru a face loc muribunzilor şi, 
în câteva săptămâni s-au adunat mormane de cadavre, deoarece nu puteau fi 
îngropate în pământul îngheţat. Mormanele de cadavre atrăgeau câini vagabonzi 
din orăşel şi din împrejurimi: ,,ei mâncau zi şi noapte carne de om şi rodeau oase de 
om" spre bucuria poliţiştilor ucraineni care făceau glume pe seama acestui subiect. 
În ciuda gerului, duhoarea era insuportabilă, şi micul colţ al morţii din centrul 
marelui lagăr al morţii devenise un coşmar pentru bolnavi şi muribunzi, un fel de 
culme pe scara suferinţei şi a morţii. 

Deosebirea dintre Bogdanovca şi Domanevca şi-a pierdut din ce în ce 
semnificaţia: Domanevca a fost înfiinţat de către Isopescu nu numai pentru a 
uşura presiunea asupra celor din Bogdanovca, ci şi pentru a servi ca rezervă de 
forţă de muncă evreiască bună să fie exploatată în perioada de aşteptare. Un lagăr 
care să furnizeze meseriaşi şi specialişti de tot felul în condiţii de sclavie, pentru 
refacerea Goltei şi pentru necesităţile ucrainenilor din satele raionului şi, poate, 
în întregul judeţ. Inundarea judeţului cu evrei ucraineni aduşi nu numai din sudul 
Transnistriei, ci şi din judeţul Balta, la nord-vest de Domanevca, a schimbat 
planul, şi i-a obligat pe Isopescu şi pe adjuncţii săi să lase la Domanevca mii de 
evrei, care au fost aduşi cu trenul sau în convoaiele monstruoase; şi nu numai 
,,specialişti". 

Golda Israel a sosit la Domanevca la începutul lui decembrie 1941, dinspre 
vest într-un convoi deportat din Chişinău la 9 octombrie, via Rezina. Selecţia s-a 
făcut în preajma sosirii convoiului: ,,Au scos doctori, surori, croitori, cizmari, 
tinichigii, ,,specialişti" cu copii şi femeile. Selecţia a făcut-o un evreu cu numele de 

121 Ehrenburg, p. 98. 
122 Idem, p. 101. 
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Leibu Abramovici din orăşelul Ismail din sudul Basarabiei, ,,un mare bandit", cum 
l-au definit evreii 123

. 

„Specialiştii" cu familiile lor, în număr de 300-400, au fost cazaţi apoi 
separat, într-un loc care a devenit un fel de lagăr în lagăr. Ei au fost înghesuiţi în 
câteva case dintr-o parte din orăşelul evreiesc Domanevca, gata totdeauna să 
execute orice ordin al comandantului jandarmeriei locale, locotenentul Petre 
Găletaru; acesta primea ordin de la Isopescu, şi îi raporta lui direct. Spre deosebire 
de Bogdanovca, la dispoziţia lui Găietanu se aflau soldaţi şi nu jandarmi. 

Soldaţii au încercat să facă o ordine oarecare în valul de oameni care a 
inundat localitatea evreiască, rezultatul fiind înfiinţarea a patru lagăre interne: 
strada Lenin, strada principală a orăşelului, unde au fost înghesuiţi toţi evreii care 
n-au fost scoşi din convoaie în calitate de „specialişti", având în centru cele două 
grajduri, descrise anterior; sinagoga, unde au fost deţinuţi un timp oarecare evrei 
care probabil au plătit soldaţilor pentru această „bunăvoinţă"; detaşamentul de 
muncă format la întâmplare din evrei capabili să muncească dar nu „specialişti", 
care se aflase la dispoziţia comandantului jandarmeriei şi a comandantului poliţiei 
ucrainene; şi, în sfârşit, al patrulea lagăr, cel al „specialiştilor". Patru evrei, aleşi de 
către poliţiştii ucraineni, au servit drept „şefi de echipă" sau brigadieri cum erau 
denumiţi. 

Leibu Abramovici i-a ajutat pe soldaţi să jefuiască evrei şi să găsească pe cei 
care au ascuns bani şi obiecte de valoare. În acest scop exista în lagăr o cameră 
specială în care erau aduşi de către soldaţi sau poliţişti evreii aleşi de Abramovici 
şi, în prezenţa lui, îi torturau, îi jefuiau dacă găseau asupra lor obiecte de valoare şi, 
în orice caz, îi împuşcau: ,,Asta făcea Abramovici. Nu el îi împuşca, el doar îi 
jefuia. Ei [ evreii] nu se mai întorceau în lagăr". Alţi doi „brigadieri", Iancu şi Mişa, 
s-au ocupat numai cu scoaterea evreilor la muncă şi cu supravegherea lor, şi nu au 
fost implicaţi în jaf şi exterminare. 

Al patrulea, cel mai important şi cel mai interesant era „Diadia Moişe" 
(unchiul Moise - în limba rusă), un evreu în anii patruzeci ai săi, din Soroca, brutar 
de meserie care a reuşit să evadeze de la Bogdanovca, în timpul întreruperii 
execuţiilor cu ocazia Crăciunului. La Bogdanovca a fost mânat la marginea râpei 
cu familia sa: ,,Acolo i-au ucis soţia şi doi dintre copii. Când au tras s-a aruncat 
singur, trăgând după el [în vale] pe fiica lui de şapte ani. [El] a venit la noi de la 
Bogdanovca pe Bug, şi ne-a povestit totul"124

. Diadia Moise a ieşit de sub 
mormanele de cadavre şi a fugit pe Bugul îngheţat, al cărui strat de gheaţă putea să 
susţină chiar şi o căruţă cu cai, trăgând fetiţa de picioarele îngheţate. Într-una din 

12
J Mărturia Goldei Israel, născută Zilberstein, Ramat Gan, I 4 iulie 1994, în posesia autorului; va fi 

predată A YV (în continuare, Mărturia Goldei). 
124 Idem. Idem. 
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curbele răului s-a căţărat din nou pe malul de vest al Bugului şi a fost orientat de 
ucraineni către marea concentrare unde mai trăiau evrei. După cum am menţionat 
anterior, în ciuda lipsei de forţe pe teren, nici un ucrainean nu putea să-şi asume 
riscul şi să ascundă un evreu din „regatul morţii". În decurs de câteva săptămâni 
Diadia Moişe a suferit o metamorfoză greu de explicat, devenind un ajutor loial al 
poliţiştilor ucraineni în acţiunile de exterminare a aproximativ douăzeci de mii de 
evrei. 

Răspunderea pentru execuţii a fost încredinţată lui Mihail Kazakievici, 
comandantul poliţiei raionului Domanevca, un român născut în Ucraina, în satul 
românesc Coşniţa, judeţul Dubăsari din vestul Transnistriei, în vârstă de 29 de ani. 
Mihail Kazakievici era căsătorit şi avea un copil, şi s-a alăturat, ca mulţi alţi 
români, transnistreni, poliţiei locale sau au servit Guvernământul român din 
Transnistria125

. Ca şi la Bogdanovca, misiunea execuţiilor a fost încredinţată unuia 
care vorbea atât româna, cât şi ucraineana şi putea să conducă o bandă de ucigaşi 
locali, dar este locul să subliniem că şi jandannii români au ucis evrei la 
Domanevca, şi în număr mare. Kazakievici era român localnic, dar nu se deosebea 
cu nimic de ucraineni în privinţa îmbrăcăminţii, limbii şi comportamentului şi de 
aceea nici unul dintre supravieţuitori şi chiar dintre evreii aduşi la Domanevca după 
masacru n-a ştiut că este român. Kazakievici a venit la Domanevca cu unul dintre 
convoaiele din Basarabia, şi a rămas acolo: 

El era acolo când am venit, iar ucrainenii [ucigaşii] erau din Domanevca ... el 
era un mare criminal, un mare tâlhar ... Sub comanda lui au ucis zeci de mii. El 
organiza execuţiile ... Ucrainenii, opt la număr aveau cu ei puşti lungi; Kazakievici 
avea revolver ... Kazavievici a fost prezent la toate execuţiile. Nu avea uniformă. 
Era negricios. [Purta] un costum albastru, o şapcă [militară] o curea de piele [în 
diagonală] ... Nu erau jandarmi români [la Domanevca], numai soldaţi, îmbrăcaţi ca 
soldaţi cu beretelor lor. Ei nu au tras. Ucrainenii au tras. Ordinele le dădea banditul 
Kazakievici. Era [împreună] cu soldaţii români, vorbea cu ei ... Comandant le era 
locotenentul român Găletaru, şi apoi locotenentul Şoltea ... Kazakievici m-a găsit pe 
stradă şi a vrut să mă omoare. Soldaţii germani nu veneau să împuşte [evrei] la 
Domanevca. Ei treceau pe stradă ... dar nu s-au amestecat deloc 126

. 

125 Vezi declaraţia prestată sub jurământ de Kazakievici, din anul 1942, cu privire la jefuirea a doi 
evrei bogaţi din Odessa şi tăinuirea bunurilor lor. Arhiva Nikolaev, 2178-1-31, p. 14-14 b. 
126 Mărturia Gaidei. Faptele nu sunt prezentate în ordinea în care au fost rostite. Cu toate că era o 
femeie simplă, şi n-a ştiut că Kazakievici este un român localnic, Golda a ştiut să facă deosebire între 
jandarmi şi soldaţi, dar a crezut din greşeală că şi locotenentul Găletaru era jandarm. Locotenentul 
Găletaru a comandat într-adevăr o unitate militară română locală şi a existat într-adevăr lângă 
Domanevca un comandament german care se ocupa de probleme administrative, şi care, a cerut cel 
pu\in o dată lui Găletaru să lichideze grupa de gropari evrei. În regiunea a acţionat şi o unitate de 
ucigaşi compusă din germani locali; şi pe care supravieţuitorii evrei au denumit-o SS. Din când în 
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Execuţiile au început la Domanevca după terminarea masacrului de la 
Bogdanovca, în jurul lui 1 O ianuarie 1942, şi au continuat până la 18 martie 
1942127

. Metoda de acţiune la Domanevca a fost diferită şi execuţiile au avut loc în 
„serii", în grupuri de 300-400 de oameni, cu întreruperi de câteva zile; de aceea 

• d • I d d w I •128 
operaţiunea a urat ma, mu t e oua um . 

În cadrul procesului lui Isopescu s-a susţinut că această metodă a fost 
adoptată pentru a prelungi şi mai mult suferinţa evreilor; probabil că afirmaţia nu 
este justă 129

. 

Cauza masacrului în „serii" este legată de o problemă a braţelor disponibile: 
deja la începutul lui ianuarie, încă înainte ca operaţiunea de la Bogdanovca să se fi 
terminat, dar după ce majoritatea evreilor au fost ucişi, zeci de poliţişti ucraineni 
care luaseră parte la masacru s-au întors la casele lor, mulţumiţi şi cu bunuri jefuite 
de la evrei. Execuţiile la Domanevca au fost comise cu ajutorul unor poliţişti locali 
din satul vecin, care purta acelaşi nume, şi după afirmaţiile celor două martore care 
au supravieţuit, numărul lor nu era mare. La începutul acţiunii, erau luaţi zilnic 
câteva sute de evrei, pe jos sau cu căruţe, în pădurea de lângă târg, unde erau 
împuşcaţi. Execuţiile aveau loc de două şi chiar de trei ori pe zi. După un timp au 
început să facă o selecţie înainte de fiecare execuţie. Despre această selecţie a 
rămas doar o singură martoră, care a descris-o în limba română; a doua a fugit pe 
câmp): 

„De cu seară se făcea o trecere [o selecţie - J.A.] ca pe vite. Acolo era o 
cameră mare, cine intra acolo nu mai scăpa de acolo. La ora 5 dimineaţa, se scotea 
şi se împuşca. Bătrânii se lua cu căruţe iar tineretul se omora ca pe vitele care au 
fugit. Când am văzut asta am fugit şi am stat trei zile pe câmp, probabil că era 
norocul meu să scap cu viaţă. Am tras şi pe sora mea care avea 16 ani dar ei [îi] era 
frică să fugă. Cealaltă [soră] era de 12 ani iar fratele de 1 O ani. Şi acum îmi mai 
sună ţipetele lor în ureche: Fugi şi ne laşi! Dar probabil că omul pentru a [se] salva 
devine ca o fiară şi nu se interesează de nimeni, numai de el... Din 29 de oameni 
plecaţi din familie, numai eu mai trăiesc" 130 • 

când vizita lagărul, cerea şi primea o grupă care număra între 50 şi 200 de evrei, pe care o executa în 
afara satului. Groparii îi îngropau şi pe ei. A doua supravieţuitoare, Maica, a amintit laconic vizitele 
unităţii germane după terminarea marei operaţiuni de exterminare. ,,Locul a fost înconjurat cu sârmă 
ghimpată de către jandarmii, şi din când în când ne-au vizitat cei din SS, inimile noastre îngheţau 
când îi vedeam ... Eram siguri că în acea zi [va veni] sfârşitul nostru. Santinelele înarmate [care ne 
păzeau] erau români, ucraineni, moldoveni (români locali - J.A.) şi germanii SS (localnici) care ne 
vizitau şi ne torturau. Comanda aparţinea pretorului, adică românilor", (Mărturia Ma/căi, p. 1270). 
127 Vezi mai sus nota 105. 
128 Cartea Neagră, III, p. 225. 
129 Actul de acuzare, p. 29. 
130 Mărturia Ma/căi, p. 1282. 
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Pregătirile practice pentru execuţie le făcea Diadia Moişe. El se îngrijea la 
fiecare câteva zile să asigure căruţe pentrujandanni şi o rezervă de samagon [ţuică 
din sfeclă] pe care începeau să o bea deja în pădure şi probabil şi în timpul 
execuţiei şi pe drumul de întoarcere. Iată cum a descris pe ucigaşi, în drum spre 
înfăptuirea execuţiei, a doua martoră, care şi ea a evadat în condiţii similare din 
convoiul condamnaţilor la moarte: 

„Opt poliţişti, Diadia Moişe şi o căruţă însoţeau pe evrei la execuţie. Diadia 
Moişe îi transporta pe poliţişti la locul execuţiei spre Bug ... pleca cu căruţa cu un 
bidon mare de tablă cu samagon, ei mergeau cu puşti lungi, să ucidă. Moişe pleca 
cu ei cu căruţa în afara lagărului lângă Bug. În pădure împuşcau. Ziua şi noaptea, 
vreo 100 de oameni [odată]. Diadia Moişe ne povestea [cum se omora] ... şi dacă 

era [printre victime] o fată drăguţă, care îi plăcea, o salva ... şi o reţinea pentru el. 
Poliţiştii erau deja atât de beţi, încât nu mai vedeau nimic. Poliţiştii nu aveau 
uniforme. Purtau hainele lor. Mulţi umblau cu o banderolă pe braţ ... Noi nu auzeam 
împuşcăturile. Vedeam că în fiecare zi rămâneam mai puţini. În pădure îi omorau şi 
- "d •• - ,,131 111 pa ure II mgropau . 

La 13 ianuarie 1942 a fost lichidat de către jandarmii români un întreg 
convoi de evrei care a sosit la Domanevca din sudul Basarabiei, o parte din orăşelul 
Leova de pe Prut, deoarece exista temerea că sunt contaminaţi de tifos. Această 
execuţie se pare că a fost organizată în colaborare cu un comando de germani 
locali, din judeţul Berezovca, care au fost chemaţi la Domanevca. 

S-ar putea crede că execuţiile erau făcute numai de ucraineni şi că românii 
au organizat şi au supraveşheat; nu este adevărat. Mai întâi, o parte dintre ucigaşi 
erau ei înşişi români locali 32

. În al doilea rând, jandarmii (şi o parte dintre soldaţi) 
care erau postaţi în zonă participau în mod curent la uciderea evreilor, dar numărul 
lor, aşa cum s-a dovedit, era redus şi ei erau răspândiţi pe o suprafaţă largă printre 
numeroasele sate şi pe drumuri, şi nu erau suficienţi jandarmi pentru a înfiinţa 
unităţi permanente de execuţie, care să se ocupe în mod exclusiv cu execuţii de 

131 Mărturia Go/dei (nu în ordinea în care a fost dată). Moişe şi-a întemeiat o nouă familie cu una din 
fetele pe care a ales-o din grupurile pe care le-a dus în pădure; şi ea i-a născut doi copii. Într-unul 
dintre aceste convoaie a fost introdusă şi Gaida, dar ea a reuşit să evadeze. (,.Puşti lungi" sunt arme de 
captură, de productie sovietică- J.A.). 
132 În cartea lui Ehrcnburg sunt citate numeroase exemple de cruzime ale jandarmilor, în special a 
românilor în general, fa\ă de evreii din Domanevca. Aceste exemple n-au fost citate aici fiindcă 

această carte minimalizează mult rolul ucrainenilor în masacru, deoarece ea se bazează pe teoria 
sovietică, că doar puţini cetăteni sovietici au colaborat cu nazişti (şi cu români). Iată, de exemplu, un 
fragment dinspre faptele românilor la Domanevca, aşa cum sunt ele descrise în Cartea Neagră a lui 
Ehrenburg: La Domanevca românii rupeau copiii în două, sau, luându-i de picioare, îi loveau cu capul 
de pietre. Femeilor Ic tăiau sânii. Îngropau de vii familii sau le ardeau pe rug" (Idem, p. 102). Actele 
de ucidere a copiilor evrei de către jandarmii români sunt în mod deosebit accentuat aici (p. 103). Dar 
se poate presupune că la aceste crime au participat mai multi ucraineni decât români. 
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evrei. Principalele preocupări ale jandarmilor români erau - în afară de menţinerea 
securităţii - asigurarea cultivării câmpurilor de către ucraineni, paza proprietăţilor 
colhozurilor şi sovhozurilor şi asigurarea aprovizionării cu produse agricole a 
României. Evreii constituiau o povară de care trebuiau să se debaraseze, conform 
unor ordine, în parte verbale, cu ajutorul forţei de muncă locale - poliţiştii 

ucraineni - aşa cum cultivarea câmpurilor o făceau ţăranii ucraineni. 
Nimeni dintre cei care au luat parte la masacrare nu a avut probleme de 

conştiinţă: în ochii regimului fascist român evreii, în special evreii „ruşi", nu erau 
consideraţi fiinţe umane, iar ucrainenii care au colaborat cu regimul românesc de 
ocupaţie erau dispuşi să ucidă şi pe proprii lor conaţionali sau pe ruşii care i-au 
stăpânit. Trebuie amintit că, cu câţiva ani înainte de aceste evenimente, regimul 
comunist a dus o politică de teroare în Ucraina, a înfometat până la moarte 
milioane de ţărani şi a deportat în Siberia alte sute de mii pentru a impune tuturor 
colectivizarea. Viaţa omului era foarte ieftină în Ucraina şi vina pentru asta o 
poartă, printre altele, regimul sovietic şi politica sa faţă de ucraineni. Cât priveşte 
pe jandarmi, şi ei, nu numai poliţiştii ucraineni, erau dornici să ucidă evrei: 

„Îmi aduc aminte că în 3 sau în 13 ianuarie a venit un transport din Leova 
care au fost împuşcaţi împreună cu [majoritatea] familiei mele, sub pretext că sunt 
bolnavi şi au păduchi şi poate să aducă o epidemie în lagăr dar oamenii nu au avut 
nimic, jandarmii şi SS [germanii locali - J.A.] aveau o sete să omoare în ziua 
aceea. Pentru ei era o distracţie împuşcarea, trăgeau la ţintă ... Omorâtul, era cea 
mai bună plăcere a lor, aşa cum mergi să împuşti iepuri în pădure, aşa veneau ei, şi 
puneau în flanc câte 3-4 şi împuşcau şi pe cine nimerea era mort"133

. 

Se poate deci afirma că jandarmii români au participat în mod activ la 
execuţiile de la Domanevca şi, de asemenea, au comandat acţiunea de exterminare 
din lagăr, care a continuat mai mult de două luni. Jandarmii din Domanevca au 
furnizat, de asemenea, timp îndelungat camarazilor lor împrăştiaţi prin satele din 
împrejurimi fete evreice din lagăr134 . Jafurile înfăptuite înainte de ucidere au fost 
descrise pe scurt dar foarte profund în cartea lui Ehrenburg, Cartea Neagră, dar de 
data asta sunt amintiţi şi poliţiştii ucraineni: ,,înainte de a fi exterminată, lumea în 
lagărele morţii [Domanevca] era prădată. Românii şi poliţiştii (ucraineni) luau bani 
pentru tot: pentru o sorbitură de supă, pentru o oră de viaţă, pentru fiecare oftat şi 
pentru fiecare pas 135

. La 19 martie 1942, după încheierea etapei marelui masacru în 

m Mărturia Ma/căi, p. 1269, 1274-1275. 
134 „Lupescu şi plutonierul Sandu, comandanţii satului Guleaevca îşi trimiteau zilnic ordonanţele în 
lagărul morţii [Domanevca] să le aducă fete frumoase. A doua zi dimineaţa urmăreau cu deosebită 
plăcere chinurile cc Ic precedau moartea" (Ehrenburg, p. 102). Subprefectul Pădure şi-a alcătuit „un 
harem de femei din lagăr care i-au plăcut, şi îndeosebi din Domanevca. (Actul de acu=are, p. 81 ). Iar 
prefectul lsopescu a luat pentru el două surori evreice din ghetoul Golta (vezi în continuare). 
135 Idem, p. 103. 
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„serii", pretorul raionului Domanevca a raportat în scris prefectului Isopescu că 
într-adevăr acţiunea s-a încheiat, şi există un pericol permanent de reizbucnire a 
epidemiei de tifos. Din această cauză el a cerut evacuarea la Bogdanovca a 
puţinilor lor evrei care au supravieţuit, care să servească drept loc de concentrare 
înainte de exterminare, sau într-un colhoz oarecare care să devină staţia finală 
pentru evreii contaminaţi de boală sau neproductivi. Trebuie amintit că până la 
începutul lunii mai, jandannii au continuat să aducă convoaie de evrei din sudul 
Transnistriei, şi fiecare convoi era îndreptat spre raionul Domanevca, mai întâi spre 
lagărul Domanevca şi apoi la Acmecetca (vezi în continuare). 

Documentul următor este important pentru înţelegerea acţiunii de 
exterminare din lagărul Domanevca, aşa cum raportul lui Isopescu către Alexianu 
de la 13 noiembrie 1941 este important pentru înţelegerea operaţiunii de la 
Bogdanovca; din cauza importanţei lui îl publicăm aici aproape în întregime: 

„Avem onoare a raporta unnătoarea situaţie: în Domanevca există un lagăr 
de evrei, care prezintă un pericol permanent pentru autorităţi şi populaţia autohtonă 
din localitate, din cauza mizeriei în care [evreii] trăiesc şi a insectelor de care sunt 
plini, fiind cel mai bun mediu de răspândire a tifosului, holerei şi al altor boli. Cum 
în această comună s-au împuşcat un număr însemnat de evrei, care au fost îngropaţi 
în gropi neconforme cu regulile cerute, fiind săpate la suprafaţă, la o adâncime de 
cel mult ½ m. şi care prin infiltrarea apei în pământ o dată cu topirea zăpezii va 
prezenta un pericol pentru sănătatea publică. Pentru a putea face faţă pericolului de 
răspândire al epidemiilor din cele arătate mai sus, vă rugăm să binevoiţi a dispune 
mutarea lagărului la Bogdanovca sau la un [alt] colhoz pentru toţi cei bătrâni care 
sunt neputincioşi a lucra cât şi pentru copii sub paisprezece ani iar restul să fie 
plasaţi în colhozuri, deoarece ţinându-i pe toţi la un loc, nu pot produce absolut 
nimic, iar din cauza mizeriei mor zilnic între 30-50 iar murdăriile lăsate de ei în 
jurul caselor unde trăiesc constituie un focar permanent de infecţie. Totodată vă 

rugăm să binevoiţi a dispune prin serviciul sanitar judeţean luare de măsuri 

necesare, în funcţie de situaţia care este destul de critică". 
Isopescu a hotărât la 25 martie „să se procedeze conform Ordonanţei 23", 

deşi ordonanţa nu specifica ce să se facă cu cadavrele evreilor, şi a adăugat cu 
mâna sa pe raportul pretorului „cadavrele să fie arse, pentru a nu se întinde 
molima" 136

. Isopescu nu a acceptat propunerea de a transfera restul de evrei de la 
Domanevca la Bogdanovca, întrucât în lagărul mare care se golise de evrei trebuia 
să reînceapă semănatul câmpurilor şi creşterea porcilor. Isopescu n-a primit nici 

136 Raportul pretorului raionului Domanevca, Vasile Mănescu, către Prefectura din Golta, 19 martie 
1942, cu privire la situa1ia din lagărul Domanevca, după încheierea masacrelor, şi decizia prefectului 
lsopescu, consemnată pe marginea raportului, de a arde cadavrele, 25 martie 1942, Arhiva Nikolaev, 
2178-1-58, p. 358-358 b. 
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propunerea de a împrăştia pe bătrâni şi pe copii prin colhozuri, ci a hotărât să 
înfiinţeze un lagăr nou, care să servească numai unui singur scop: să lichideze 
„deşeurile umane" din judeţ - aşa cum îi vedea el - ale evreilor care nu mai erau 
utili, lăsându-i să moară „în mod natural" prin înfometare şi prin împiedicarea 
oricărui ajutor din afară (vezi în continuare). 

Ca urmare a ordinului lui lsopescu, s-a format o unitate de gropari compusă 
din 50-60 de evrei voinici, cărora li s-a permis chiar să muncească la ţărani, pentru 
a-şi câştiga existenţa. Mai întâi au încercat să ardă cadavrele cu ajutorul unor ruguri 
de lemne şi cadavre: aşezau un strat de cadavre pentru un strat de copaci, turnau 
petrol şi dădeau foc. Dar această metodă reuşea numai cu cadavre „proaspete"; şi 
atâta timp cât acest component al rugurilor era furnizat, arderea era relativ rapidă şi 
bună. De asemenea, a fost aleasă o casă specială în lagăr în care erau aruncate 
cadavrele evreilor care muriseră din alte cauze (nu au fost împuşcaţi). Cadavrele 
rămâneau acolo până ce groparii le transportau la ruguri, o dată la câteva zile137

. 

Însă deshumarea cadavrelor din gropile în care au fost aruncate de către jandarmi şi 
poliţiştii ucraineni era prea lentă şi arderea lor nu progresa cum trebuie deoarece o 
parte din cadavre erau încă îngheţate când erau scoase din mormintele comune. 
Câteva gropi au fost incendiate de sus, fără a scoate cadavrele, rezultatul fiind 
numai o ardere parţială a cadavrelor din adâncul gropii, cu toate că focul era 

137 Golda a fost scoasă dintr-unul din transporturile duse la executie în pădure de către un soldat 
român, pentru că a vorbit cu el româneşte. El a dus-o la o casă unde se aruncau mortii şi a sfătuit-o să 
rămână acolo câteva zile „pentru că ei nu vor lua deocamdată cadavrele" ,, ... am rămas noaptea printre 
morti. Am găsit acolo o bătrână [care mai trăia], care şi ea se afla printre morti". De acolo ea a fugit în 
pădure şi, după un timp, a cutezat să intre într-o casă de ucraineni. ,,Am intrat [în casa] unei 
ucrainene, m-am aşezat [pe pervazul] unei ferestre. Nu mai aveam putere. Înfometată, epuizată, 
doream deja să mor" 
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puternic şi lemne multe ardeau în permanenţă în interiorul gropilor, care, după cum 
s-a menţionat, nu erau adânci. 

Între timp pământul s-a dezgheţat şi căldura a produs descompunerea 
cadavrelor, duhoarea devenind insuportabilă pentru jandarmi. Concomitent cu 
arderea cadavrelor, parte din groparii evrei au primit ordin să sape morminte 
comune cu dimensiunile de 4xl5 metri şi o adâncime de peste trei metri; o parte 
dintre cadavre au fost aranjate, dacă era posibil, în morminte adânci aşa cum a 
ordonat Isopescu, iar celelalte au continuat să fie arse peste două luni, aproximativ 
până la sfârşitul lunii mai. Focul ardea în pădure la o distanţă de câţiva kilometri, 
dar supravieţuitorii din lagăr au simţit mirosul de carne arsă. În orice caz aşa cum a 
relatat una dintre supravieţuitoare, nu a rămas nici un cimitir, nici un loc oarecare 
care ar putea fi indicat drept mormânt comun: ,,Nu există cimitir fiindcă toţi care au 
fost împuşcaţi în primăvară au fost arşi în gropile acelea, ca să nu se răspândească 
o epidemie; aşa ziceau ucrainenii"138

. 

Unitatea de gropari nu a fost dizolvată. Ea a primit sarcina să îngroape zeci de 
evrei care mureau zilnic în lagăr din cauza condiţiilor grele de viaţă, dintre cei care 
au fost aduşi mai târziu, şi din rândurile celor care erau ucişi în acţiuni de lichidare pe 
care le organizau din când în când unităţile coloniştilor germani din judeţul 
Berezovca (vezi în continuare). Guvernatorul Alexianu a vizitat colhozul Domanevca 
în vara lui 1942, la sfărşitul operaţiunii de ardere şi reînhumare. Supravieţuitorii 

„specialişti", în număr de aproximativ 200, majoritatea femei, au primit ordin să se 
depărteze de orăşel: ,,Aveau o înfăţişare atât de groaznică ... încât în zilele când se 
aştepta vizita guvernatorului tuturor evreilor li s-a ordonat să părăsească târgul, să 
plece la o distanţă de 5-6 kilometri şi să nu se înapoieze decât seara"139

. 

Acmecetca 

Acmecetca era situat pe Bug, la 60 de kilometri sud de oraşul reşedinţă de 
judeţ Golta, la 18 kilometri sud de Bogdanovca şi la o distanţă asemănătoare de 
Domanevca. În documente locul a fost menţionat drept sat, dar în realitate era 
vorba de o fermă pentru creşterea porcilor, în care au locuit pe timpul regimului 
sovietic numai crescătorii de porci. Locul era complet izolat de satele din 
împrejurimi din cauza distanţei mari până la orice altă localitate, precum şi din 
cauza pazei stricte140

. Această fermă a fost aleasă personal de Isopescu pentru a 

138 Mărturia Ma/căi, p. 1237. Haim Cogan a fost transferat în vara lui 1943 de la Bogdanovca la 
Domanevca. El a găsit câtiva supravietuitori care i-au povestit că acolo au fost masacrati 12.000 de 
evrei. Cogan a atestat că a văzut acolo gropi comune, deoarece cei ucişi n-au fost arşi ca la 
Bogdanovca. (Mărturia lui Haim Cogan. p. 78-79). 
D

9 Ehrenburg, p. I 03. 
140 Actul de acuzare, p. 30. 
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servi drept punct de concentrare a tuturor evreilor incapabili de muncă şi cu care nu 
se mai putea face nimic. 

Data exactă a înfiinţării lagărului nu este cunoscută dar este de presupus că a 
fost înfiinţat în jurul datei încheierii marilor operaţiuni de lichidare. 

Convoaiele de evrei au continuat să curgă spre „regatul morţii" până în iunie 
1942, dar ele era mai reduse, întrucât numărul evreilor se diminua din ce în ce. La 
Acmecetca au fost trimişi bolnavi, bătrâni şi copii şi cei incapabili de muncă, de 
orice vârstă. La Acmecetca au fost trimişi, de asemenea, evrei sănătoşi, ca 
pedeapsă pentru încălcare de ordine. Au fost aduşi acolo şi câteva sute de orfani şi 
copii fără părinţi. În primele zile au fost închişi la Acmecetca aproximativ 4.000 de 
evrei. 

Lagărul se întindea numai pe o parte a fermei. I-au fost alocate patru cocini 
de porci complet expuse vântului şi zăpezii, şi o magazie lungă, lipsită de uşi şi 

ferestre. Cocinile au fost împărţite cu despărţituri de scânduri şi în fiecare cocină au 
fost înghesuiţi circa I .OOO de oameni. ln magazie au fost ţinuţi orfani şi copii 
rămaşi fără părinţi. Lagărul a fost înconjurat cu trei rânduri de garduri de sârmă 
ghimpată şi de şanţuri adânci, sub paza poliţiştilor ucraineni şi sub comanda unui 
jandarm român 141

. 

Principalul scop al lagărului a fost lichidarea evreilor aduşi acolo, fără 
folosirea forţei, prin izolarea completă de populaţia locală. Acmecetca era numit 
încă atunci „lagărul morţii". Paza severă împiedica introducerea hranei în lagăr şi 
evreii închişi „stăteau zile întregi întinşi pe pământ sau pe paturi şi nu se puteau 
mişca"142 . După câteva săptămâni de izolare majoritatea evreilor mureau de foame 
iar ceilalţi ajungeau la epuizare totală 143

. 

Unul dintre deţinuţi a fost numit responsabil cu menţinerea ordinii în lagăr, 
dar, după un timp oarecare, nu a mai fost necesară păstrarea ordinii, întrucât evreii 
erau atât de epuizaţi încât oricum nu erau în stare să evadeze. Şi paza exterioară 
slăbise, iar poliţiştii ucraineni intrau din când în când în lagăr numai pentru o 
inspecţie de rutină. Foamea îl împingea pe oricine mai avea o haină să o vândă 
poliţiştilor ucraineni, şi după scurt timp marea majoritate a celor închişi au rămas 
fără îmbrăcăminte şi umblau desculţi şi aproape goi, înveliţi în zdrenţe sau hârtie 
de ambalaj: ,,Când am sosit la Acmecetca, în 1942, nu mai erau copii acolo. 
Bărbaţii şi femeile umblau goi ... cu cârpe în jurul şoldurilor ... munceau desculţi, cu 
picioarele îngheţate, n-am văzut niciodată aşa ceva ... când m-au scos din colhoz 
[Acmecetca] şi m-am întors la Domanevca, parcă m-aş fi născut din nou144

. 

141 Mărturia lui flaim Cogan, p. 78. A YW. 
142 Actul de acuzare, p. 70-71. 
143 Cartea Neagră, III, p. 225. 
144 Mărturia Go/dei. 
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Foametea n-a fost singura cauză a numărului mare de victime. Majoritatea 
internaţilor erau contaminaţi de tifos exantematic şi sufereau de dizenterie, 
furunculoză şi avitaminoză. Şi malaria şi scorbutul au făcut victime. În lagăr nu s-a 
acordat nici un fel de asistenţă medicală, iar evreii zăceau în mizerie, în aşteptarea 
sfârşitului, fără să aibă putere să se scoale pentru a-şi face nevoile sau să-şi mişte 
membrele. Din cei aproximativ 4.000 de evrei au rămas în viaţă, în luna mai 1942, 
doar câteva sute. Cu toate astea, existau în permanenţă în lagăr câteva sute de evrei 
deoarece, începând din aprilie 1942, Isopescu expedia acolo toate „deşeurile 

umane" pe care Guvernământul continua să-l expedieze în „regatul morţii". 
Tifosul a izbucnit din nou în judeţ, în luna aprilie 1942, (vezi în continuare) 

şi Isopescu a expediat la 24 mai următoarea telegramă Inspectoratului jandarmeriei 
din Transnistria: 

,,În locul lagărului Bogdanovca am destinat pentru jidani Acmecetca, tot în 
raionul Dumanovca. Ca atare rugăm a nu mai trimite jidani cu destinaţia Bogdanovca 
ci Dumanovca de unde sunt escortaţi în lagăr la Acmecetca"145

. Un ordin secret al 
guvernatorului de la începutul lunii aprilie i-a cerut lui Isopescu să raporteze câţi 
evrei au rămas în ghetourile din „regatul morţii". În întreg raionul Domanevca, 
unde în decursul lunilor din iarna 1941/42 au fost concentraţi peste 72.000 de evrei, 
după cum reiese din rapoartele lui lsopescu, rămăseseră la I aprilie 1942 „145 
bărbaţi, 48 femei şi 159 de copii". În ghetoul Vradievca se mai aflau atunci 24 
bărbaţi, 22 femei şi 47 copii. Numărul evreilor din lagărul Acmecetca nu a fost 
notat separat, poate pentru că oricum nu erau socotiţi oameni în viaţă. Isopescu a 
adăugat că toţi evreii din ghetourile „regatului" său, adică cei capabili de muncă, 
vor fi concentraţi în ferma de la Bogdanovca, ,,singurul [lagăr] care va rămâne în 
întreg judeţul, având în vedere numărul evreilor existenţi şi al celor ce vor fi aduşi 
din raionul Vradievca şi în p,lus având în vedere că se mai anunţă convoaie care 
urmează să fie internaţi aici" 46

. Paza lor necesita 40 de soldaţi şi 10 poliţişti. 
Lagărul Acmecetca continua să trezească groază în rândurile evreilor din 

ghetourile aflate în judeţul Golta, rămăşiţele marii operaţiuni de exterminare 
executată de români, şi printre deportaţii pe care Guvernământul continua să-i 

trimită în număr mic acolo, până la începutul anului 1943. Pădure, care în mod 
oficial rămăsese responsabil cu problema evreilor din judeţ, trimitea acolo fete 
evreice care refuzaseră să vină la locuinţa lui din Golta, şi cu ajutorul acestei 
ameninţări, şi-a format un harem cu femei care-i plăceau, aşa cum s-a menţionat în 
actul de acuzare. Pădure se folosea de numele Acmecetca, pentru a stoarce bani de 

145 Telegrama nr. 3572 expediată de Isopescu către Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, 24 mai 
1942. Arhiva Nikolaev, 2178-1-4, p. 478. 
146 Raport secret al lui Isopescu şi Pădure către Guvernământul Transnistriei cu privire la numărul 
evreilor din ghetourile din judeţ la I O aprilie 1942. Idem, 2178-1-2. 
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la evreii care fuseseră trimişi în vara anului 1942 din România direct în judeţul 
Golta. Ameninţarea sa se rezuma într-o singură propoziţie: ,,Acmecetca vă 

aşteaptă" 147 , adică moartea. 
Comitetul înfiinţat la Domanevca în special de către evreii deportaţi acolo 

din Regat în vara anului 1942 a reuşit să obţină, la începutul lui 1943, autorizaţia 
agronomului de a vizita lagărul şi a aduce hrană deţinuţilor. Evreii din lagărul 

Domanevca, care primeau alimente în schimbul muncii prestate, au hotărât să 
doneze o zi pe săptămână din hrana lor în favoarea rămăşiţelor omeneşti de la 
Acmecetca, care după cum am menţionat, nu mai erau dintre primii deţinuţi închişi 
în lagăr. 

Nici un scriitor nu ar putea descrie lagărul şi evreii aşa cum a făcut-o cel care 
a fost acolo la începutul anului 1943: 

„Grozăviile ce se petreceau acolo erau de nedescris ... Acest lagăr servea ca 
un fel de sabie a lui Damocles deasupra capului tuturor deportaţilor, fiind toţi în 
primejdie ca, fără vină măcar, să fie trimişi acolo, spre a fi exterminaţi prin inaniţie 
şi tot ce se poate imagina-ca mizerie fizică ... 

În acest lagăr erau trimişi bătrânii, copiii şi toţi indezirabili, sau cei bănuiţi 
că ar deţine aur sau briliante şi, în fine, toţi cei de care voiau să scape ... Într-una din 
sâmbete mi-a venit rândul mie şi lui Oscar Griinberg să ducem alimentele. 

Ne-am suit în căruţă cu alimente şi bani în buzunar, pentru cumpărarea 
poliţiei locale, plus vodca, şi ne-am deplasat la Acmecetca. Aici am găsit următorul 
tablou: 

Pe un deal aflător pe malul Bugului, se întindea în stare de părăsire o fostă 
crescătorie de porci, rusească. În această crescătorie au fost băgaţi evreii în cuşti, în 
fiecare cuşcă câte o întreagă familie evreiască. Oamenii se aflau complectamente 
goi, fără măcar un petec de cârpă pe ei. Trăiau într-o completă promiscuitate, 
amestecaţi, bărbaţi, femei şi copii. Unii din ei erau de acum uscaţi de inaniţie ca 
nişte schelete, alţii, mai noi, [în lagăr] umflaţi de foame. 

Mureau zilnic câteva zeci de inşi. În afară de inaniţie contribuiau la aceasta 
şi nenumărate boli, ca tifos, dezinterie, râie, [a]vitaminoză . 

... Ajunşi acolo, îmbătând şi cumpărând paza compusă dintr-un jandarm şi 3 
poliţişti ucraineni, am început împărţirea alimentelor: I pâine la 4 inşi şi ceva 
mălai. 

Năvala nenorociţilor era de neînchipuit. 
La un moment dat s-a repezit la mine unul din cei care arătau ca un schelet şi 

mi-a smuls din mână o pâine întreagă strigându-mă pe nume. Mi-era imposibil să-l 
recunosc. [În trecut] acesta fusese un comerciant bogat din comuna Sărata din 
sudul Basarabiei. Îl chema Grişa Ghertzberg. Soţia lui, care stă lângă el, complet 

141 Actul de acuzare, p. 81. 
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goală ca şi el, voind să ia o bucată din pâinea ce mi-a smuls, a fost bruscată de 
propriul ei bărbat. Iar cei doi copii ai lor plângeau, fără a se putea ridica de la 
pământ. Picioarele nu-i mai ajutau. În acel moment, în lagăr erau 25 de copii"148

. 

Lui Isopescu îi plăcea să viziteze Acmecetca. Aşa cum s-a menţionat la 
procesul său acesta era „lagărul preferat al prefectului, în care se desfăta de plăcere 
văzând chinurile internaţilor şi moartea lor prin epuizare"149

. De obicei, venea la 
Acmecetca beat, şi întotdeauna lua fotografii pentru albumul său; el a trimis 
fotografii şi ziarelor de la Bucureşti, dar din câte ştim, nu au fost publicate. 
Isopescu nu s-a mulţumit doar cu privire şi fotografiere: a inventat o metodă de 
tortură care îmbina plăcerea de pe urma suferinţei altuia şi un fel de falsă 

milostenie creştină, de felul permisiunii pe care a dat-o evreilor din comandoul 
gropar de a se încălzi la arderea cadavrelor: 

„După ce internaţii erau slăbiţi până la epuizarea totală Isopescu dă dispoziţii 
să li se dea ceva de mâncare şi anume: câte un cartof crud fiecăruia, care mărea şi 
mai mult chinurile înfometaţilor, prin durerile ce le provoca iar mai apoi o ceşcuţă 
mică de făină de porumb, pe care internaţii o mâncau nefiartă"150 . 

În aprilie 1942 deportaţii au rămas fără un strop de apă. În zilele ploioase 
reuşeau să strângă puţină apă, dar au fost multe săptămâni de secetă, când mulţi au 
murit de sete. Mulţi obişnuiau să se târâie de-a lungul gardului de sârmă ghimpată 
pentru a-şi umezi buzele cu picăturile de rouă şi de umezeală de pe frunze şi 

rădăcini de ierburi de câmp care creşteau peste gard, deoarece toate ierburile care 
creşteau în lagăr au fost mâncate de deportaţi. Isopescu obişnuia să vină vara cu 
prieteni şi ofiţeri germani de dincolo de Bug, care-l vizitau pentru a privi imaginile 
de la Acmecetca şi pentru a le fotografia. Oaspeţii intrau şi în magazia unde 
agonizau copii scheletici, cu burţile umflate şi feţe subţiate, ca de bătrâni. 

Raionul Domanevca după masacrul cel mare 

Spre sfârşitul masacrului cel mare, lsopescu a pregătit un raport cu privire la 
starea de spirit a populaţiei din judeţ, notând că „populaţia se simte foarte uşurată 
în urma excluderii jidanilor din viaţa politică şi în prezent aşteaptă desfiinţarea 
colhozurilor ... în Golta au rămas numai 40 de jidani"15 

. 

La sfârşitul lunii ianuarie 1942, Isopescu a comunicat Guvernământului 
planurile sale cu privire la toate reşedinţele de raioane - Crivoi-Ozero, Liubaşevca, 

148 Mărturia lui Mihael Cristea din Cetatea Albă, Ierusalim, 27 aprilie 1962 (în continuare: Mărturia 
lui Cristea). AYV, 03-2449, p. 15-17. 
149 Actul de acuzare, p. 30. 
1 so Idem, p. 70-71. 
151 „Starea populatiei în judeful Crivoi-Ozero". Copia rapoartelor, semnate de Isopescu, fără dată, 
Arhiva Nikolaev, 2178-1-2, p. 75. 
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Domanevca şi Vradievca. ,,Aspectul oraşelor (de fapt, târguri - n.a.) este jalnic de 
pe urma războiului judeo-bolşevic" şi din cauza „urei neîmpăcate pe care o nutrea 
populaţia creştină contra a tot ce era jidovesc [ură din cauza căreia] încă înainte de 
înfiinţarea administraţiei [româneşti] a distrus până la pământ casele foste 
jidoveşti". Isopescu voia să reconstruiască aceste târguri, făcându-le să ia un aspect 
care să scoată în evidenţă [specificul] românesc al acestui pământ" şi de aceea a 
cerut să i se trimită arhitecţi români şi să se ridice o catedrală şi o biserică 

românească152 . În culmea acţiunii de exterminare, prefectul a ordonat pretorului 
raionului Vradievca să depisteze şi să confişte „toate vitele rămase de la evrei" şi 
de la locuitorii care au fugit, şi să le aducă la sovhozuri şi colhozuri 153

. 

Guvernământul considera reluarea muncii pe câmpuri, şi nu lichidările 
masive ca principala sa activitate în judeţ. O telegramă din partea guvernatorului îi 
cerea lui Isopescu să grăbească trimiterea la conferinţa de la Tiraspol din 18 
ianuarie 1942 a şefilor Direcţiei agricole şi a şefilor de echipă din sovhozuri şi 

colhozuri, pentru a raporta despre situaţiei forţei de muncă, cantitatea de seminţe şi 
a şeptelului, situaţia maşinilor şi tractoarelor etc. pentru reluarea muncilor agricole, 
în primăvară 154 ; toate acestea se petreceau exact în zilele în care mii de evrei erau 
arşi de vii la Bogdanovca. 

Puţinii evrei care au rămas în viaţă, precum şi cei pe care Guvernământul îi 
împingea în număr mic în „regatul morţii" treceau prin selecţia lui Pădure şi uneori 
a lui Isopescu: cine la Acmecetca şi cine la colhozuri şi sovhozuri (vezi în 
continuare). Isopescu obişnuia să aleagă personal ,jidani pentru muncă" dintre cei 
care au sosit în primăvara şi vara lui 1942 şi să-i trimită în sovhozuri, care se 
transformaseră în ferme de stat româneşti. Aceşti evrei munceau în ferme în 
condiţii de sclavie, fiind închişi în grajduri noaptea şi în orele în care nu lucrau, sub 
paza unui jandarm şi a doi-trei poliţişti locali 155

. 

Agronomii şi ceilalţi români care lucrau în aceste ferme aveau putere de 
viaţă şi de moarte asupra evreilor. Ursu, pretorul raionului Domanevca, i-a raportat 
lui Isopescu la 4 iulie 1942 despre isprăvile agronomului de la ferma „Duca Vodă", 
înfiinţată la Acmecetca pe o suprafaţă de teren care nu folosea drept lagăr: 

„Agronomul Bicosu Mandia ... întâlnind două evreice care mergeau pe teritoriul 

152 Raportul prefectului lsopescu către guvernatorul Transnistriei cu privire la refacerea oraşelor din 
judeţ, 28 ianuarie 1942, Idem, 2178-1-5, p. 264. 
153 Ordinul prefectului către pretorul raionului Vradievca (raion în care n-au fost înfiinţate lagăre de 
exterminare), 14 ianuarie 1942. /dem, 2178-1-5, p. 47. 
154 Telegrama trimisă de Guvernământ, 17 ianuarie 1942, 2178-1-5. Idem, p. 40. 
155 În ferma de stat „Bucovina", care a fost înfiinţată de Isopescu la I O ianuarie 1942, în zilele gerului 
şi ale masacrului, munceau în viaţa lui 1942, 13 evrei, printre care Dora Rabinovici în vârstă de 13 ani 
şi Izia Burtman de 14 ani, sub supravegherea unui jandann şi a doi poliţişti ucraineni (Dosarul fermei 
,,Bucovina"). Lista din 4 iulie 1942. Arhiva Nikolaev, 2084-2-111, p. 182-183. 
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fermei le-a aruncat în lac şi le-a înecat". Cele două femei rămăseseră în urma 
grupului de evrei care se întorceau noaptea de pe câmp, pentru că erau gravide156

. 

Sclavii evrei din colhozuri au trăit în condiţii de nedescris. Inspectorul 
jandarmeriei din Transnistria a raportat la 2 iunie 1943, după ce politica de 
exterminare fizică fusese abandonată în Transnistria, că în urma unor zvonuri şi 

plângeri care i-au parvenit s-a cercetat situaţia în lagărele de muncă şi s-a constatat 
că „nu li se dă evreilor hrană de luni de zile. La fel ţiganilor şi lagărului [de evrei] 
de la Golta ... Toţi aceştia muncesc şi li se cere să muncească, căzând de pe picioare 
din cauza foamei" 157

. Unul dintre conducătorii comitetului evreiesc de la 
Domanevca, căruia i s-a permis să viziteze Acmecetca, a ajuns din întâmplare la o 
fermă de stat al cărei nume nu-l ştia şi unde erau deţinuţi în 1943 peste douăzeci de 
evrei capabili de muncă: 

„Am ajuns din întâmplare la o fermă unde se aflau peste 20 de oameni 
printre care 4 medici, un inginer, un farmacist. [Ei erau] completamente goi; stând 
într-un fost grajd pe paie, având o singură zdreanţă care atârna pe un cui la uşă, 
care servea fiecăruia când avea nevoie să iasă afară. Când am văzut această situaţie 
mi-am dat seama că sunt sortiţi să fie trimişi la Acmecetca pentru exterminare, 
nefiind utilizabili pentru munci din cauza lipsei de îmbrăcăminte. Am procedat de 
îndată la o colectă de îmbrăcăminte [pentru ei] 158

. 

La 3 februarie 1942, Isopescu a telegrafiat Inspectoratului jandarmeriei din 
Tiraspol, comunicând că nu se poate prezenta la inspectorat, întrucât toate 
drumurile sunt înzăpezite şi trenul nu funcţionează; în aceeaşi zi el a ordonat 
tuturor pretorilor din judeţ să se purceadă la o vânătoare de evrei care au evadat din 
lagărele morţii şi se ascund în sate, în multe cazuri cu ştiinţa primarilor sau a şefilor 
de colhozuri. ,,Cine va fugi va fi împuşcat", a ordonat prefectul, şi a adăugat: ,,Ne 
veţi raporta absolut exact, numărul jidanilor din raionul D-voastră" 159 . 

Pretorilor li s-a cerut să raporteze lunar câţi evrei „utili" au în raionul lor şi 
câţi inutili, şi toţi ştiau că ultimii urmau să fie „evacuaţi", cu alte cuvinte transferaţi 
la Acmecetca. Iată, de exemplu, raportul pretorului Iliescu din raionul Domanevca, 
din 17 aprilie 1942. 

156 Hotărârea pretorului raionului Golta, Nicolae Ursu, 4 iulie 1942. Idem, 2178-1-27, p. 11, 14; Aurel 
Baranga, Ninge peste Ucraina, Bucureşti, 1945, p. 84-85. 
157 Inspectoratul Jandarmeriei din Transnistria către Prefectura din Golta, 2 iunie 1943, Arhiva 
Nikolaev, 2178- 1-57, p. I 03; primul raport al comandantului legiunii de jandarmi din Gol ta despre 
situaţia evreilor şi a ţiganilor din lagăre, 10 mai 1943. Idem, 2178-1-26, p. 382. 
158 Mărturia lui Cvitco, p. 12. 
159 Circulară către pretori, de a-i strânge pe evreii evadaţi şi de a-i împuşca pe cei care încearcă să 
fugă, 3 februarie 1942, Arhiva Nikolaev, 2178-1-5, p. 18; telegrama lui Isopescu către Inspectoratul 
jandarmeriei din Transnistria, 3 februarie 1942. Idem, p. 181. 
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PREFEC'.l:'OR.A JUD. GOLTA 
• No·~ţfţ • 
3~Feb:ruarie i942 

Către 

RAIONUL ................. .,. ... 
.Fiir.â. informaţi ca se mai găsesc jidani 

:fugiţi de · prin lagă=e şi uscunşi .:prin_sate-î.n 

:ciilte caz.uri cb.i.:u- cu ştiinţo. primarilor sa•.i a 
şetilo.r Qe colb.oz'..!Xi ca.::;,i îi uscur.~,-

Yă r-.115~ sfi li.:.~:;i i:ii..:.::u:t.'i, o.unei tt::..sJozi

ţi.i pen:t=:u st.râ.ngc::~s. lor la. un loc conform or
donanţei 23. Cei ca:::-i vor fut.,i vor fi ir::.puşcaţi 

uaţi i~cd.iat ciGpoziţii în acest seilS 
P:ri ":-8 rilor. 

Ne veţi ::-n_porta n.b:Jolut exact-numărul 
jic!.a:oi_~or din raionul iYvoazt~ă.-

- - · . .. 

PRKFECT, 
Lţ.Ccil.ISOP~CU MO~T 

. .~ • Subp:re:rect, 
AlUSTIOE S;PADUHE 

Ordinul lui lsopescu de a împuşca ,jidani fugiţi de prin lagăre"; vezi nota 159 
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„ 1. Avem onoarea a raporta că până în prezent sunt distribuiţi la colhozuri şi 
fermele statului un număr de 774 evrei, bătrâni, femei şi copii, iar operaţiunea este 
în curs. 

2. Rămân neevacuaţi un număr de 88 bărbaţi, 140 femei, 42 copii care sunt 
întrebuinţaţi la diverse ateliere ca lucrători ce sunt necesari până la desfiinţarea 
completă a ghetourilor. 

3. Rămân disponibili neevacuaţi 113 bărbaţi, 270 femei, 33 copii. 
4. Neapţi pentru nici un serviciu 32 bărbaţi, 211 femei, 106 copii. 
Din cauză că nu s-a ţinut de predecesorul meu registru la zi conform ord. 

28/941 privitor la lagărul de evrei, nu putem da o situaţie care să precizeze 
distribuirea celorlalţi evrei. 

La această situaţie a contribuit şi numărul mare de morţi care variază de la o 
zi la alta, aşa că evidenţă clară şi precisă nu s-a putut ţine cu toate eforturile făcute 
de noi. Pretor Iliescu"160

. 

Problema principală care împiedica întoarcerea la viaţa normală în 
Transnistria era legată de evrei. Isopescu şi adjuncţii lui şi militarii şi jandarmii 
subordonaţilor lui erau convinşi de fiecare dată că au rezolvat problema evreiască 
dar Guvernământul considera judeţul Golta (şi Berezovca vecină; vezi în 
continuare) lada de gunoi pentru rămăşiţele umane evreieşti pe care jandarmii, 
armata şi poliţiştii reuşeau să le depisteze în tot sudul Transnistriei. Pe parcursul 
întregului an 1942, s-a desfăşurat o dispută între Guvernământul Transnistriei şi 

prefect. Ultimul cerea „nu-mi mai trimiteţi jidani"! Plângerile lui Isopescu au 
devenit foarte puternice când epidemia de tifos, pe care o considerase lichidată, a 
reizbucnit, ameninţând din nou judeţul. 

La 31 ianuarie 1942, Isopescu informează echipa sanitară volantă trimisă în 
judeţ de către Guvernământ, în cooperare cu armata română, pentru prevenirea 
răspândirii epidemiei de tifos şi pentru tratarea locuitorilor ucraineni, că epidemia 
se răspândeşte şi se întinde în satele Vazdovca, Iasinovca, Poznanca şi Bobric, 
cerând recrutarea unei echipe sanitare locale cu ajutorul pretorilor - pentru a 
combate epidemia161

. 

Cu toate astea, Guvernământul Transnistriei nu a schimbat ordinele 
existente, şi a continuat să trimită convoaie de evrei locali din sudul Transnistriei 
către judeţul Golta. Prefectul judeţului Berezovca a refuzat să primească un astfel 
de convoi, motivând că Guvernământul a stabilit că toţi evreii „vor fi trimişi la 
Bogdanovca". Inspectorul jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, a 
cerut comandantului jandarmeriei din Golta să intervină la Isopescu ca să accepte 

160 Comunicarea telefonică a pretorului din Domanevca, Iliescu, cu privire la situaţia evreilor din 
raion, 17 aprilie 1942. Idem. 2178-1-2, p. 46. 
161 lsopescu către „Unitatea sanitară mobilă" din Golta, 31 ianuarie 1942. Idem, 2178-1-5, p. 176. 
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convoiul, promiţându-i că acesta este „ultimul convoi de evrei"162
. lsopescu şi 

Pădure au trimis o scrisoare semnată de amândoi prin care explicau refuzul de a 
mai primi evrei: 

„Întrucât în judeţul Golta a izbucnit tifosul exantematic, trimiterea unui nou 
convoi de jidani ar contribui în mare măsură la întinderea acestei epidemii, 
periclitând viaţa ostaşilor noştri şi [a ostaşilor] aliaţi. În plus, Bogdanovca fiind o 
fermă de stat unde a şi început muncile agricole, aducând aceşti jidani aci am fi 
nevoiţi să le oprim din cauza tifosului. În consecinţă, vă rugăm să binevoiţi a 
dispune că convoiul de jidani să fie trimis în alte judeţe unde sunt lagăre şi unde 
pericolul de întindere este mai mic"163

. 

Trei zile mai târziu, la 24 aprilie 1942, după ce lsopescu a fost lămurit că 
judeţul său va continua să servească drept loc de lichidare a evreilor din sudul 
Transnistriei, el a anunţat, Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria că noua 
destinaţie va fi Acmecetca. Fără legătură cu dorinţele lui Isopescu, comandanţii 
armatei şi jandarmeriei au continuat să depisteze, să aresteze şi să închidă evrei, să 
formeze convoaie şi să le trimită la întreprinderea morţii pasive din raionul 
Domanevca. Comandantul serviciului de informaţii din judeţul Balta a făcut o 
anchetă şi a raportat la 16 april ie că în oraş s-au strecurat evrei evadaţi din 
convoaiele de la Odessa şi din ghetouri şi lagăre din zona Bugului. El a cerut 
recrutarea de poliţişti ucraineni şi întăriri de jandanni pentru arestarea lor şi a 
tuturor celor cărora nu li s-a permis să trăiască în ghetoul local, care trebuie „să fie 
imediat ridicaţi şi trimişi la un lagăr pe Bug". El a cerut să fie incluşi în aceste 
convoaie şi evreii localnici care au primit autorizaţia să rămână, ,,ţinându-se seama 
că timpul este destul de bun". Chiar dacă nu sunt destui jandarmi, a adăugat 
comandantul, acesta nu este un motiv să nu se trimită evrei în lagărele de pe Bug. 
„Dacă efectivele la jandanni nu permit acest lucru să fie utilizaţi câţiva poliţişti şi 
ucraineni localnici care să conducă convoaiele. Această măsură ar fi în spiritul 
ordinelor şi în vederile guvernului"164

. Prefectul de Balta, colonelul Vasile Nica, a 
ordonat, pe această bază, deportarea evreilor din Balta în lagărele de pe Bug, sub 
escorta poliţiştilor ucraineni 165

. Orice abatere de la ordine va fi pedepsită conform 
cu Ordonanţa nr. 23, concludea prefectul. 

Ameninţarea nebuloasă cu aplicarea Ordonanţei nr. 23 era considerată în 
ochii Guvernământului român din Transnistria, ca un fel de pennis de a ucide. În ce 

162 Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria către legiunea de jandarmi din Golta, 15 aprilie 1942. 
Idem, 2178-1-4, p. 319-319 b. 
163 Isopescu şi Pădure către Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, 21 aprilie 1942, idem, p. 320. 
164 Notă informativă nr. 22 din 16 aprilie I 942 a comandantului Biroului de informaţii din Balta, 
căpitanul N. Nicolescu. Arhiva Odessa, 2358-1 c-10, p. 151-152. 
165 Ordinul prefectului Vasile Nica către comandantul legiunii de jandarmi a judeţului, 27 aprilie 
1942. Idem, p. 150. 
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priveşte Balta, nu se poate şti câţi evrei ucraineni au fost deportaţi de acolo, din 
aprilie 1942. Este cunoscut cu precizie că la sfârşitul lui ianuarie 1942 au fost 
transferaţi la Domanevca aproximativ 200 de evrei din închisoarea de la Balta. 
Aceşti evrei au fost prinşi rătăcind pe drumuri, pe câmpii, în sate sau în diferite 
ascunzători, şi printre ei se aflau şi partizani. Ei au fost ţinuţi în închisoarea locală 
în condiţii îngrozitoare, sub paza poliţiştilor ucraineni, au fost transferaţi la 
Domanevca şi au fost folosiţi la îngroparea cadavrelor celor masacraţi în marea 
operaţiune de lichidare şi apoi la arderea lor166

. 

Operaţiunea arderii cadavrelor la Domanevca nu a pus capăt epidemiei de 
tifos, şi în primăvara lui 1942 aceasta constituia o ameninţare pentru locuitorii 
ucraineni şi pentru numeroşii soldaţi români din zonă, mai ales că la Domanevca 
soldaţii îndeplineau şi funcţia de jandarmi, sub comanda locotenentului Găletaru. 
Specialistul în probleme de epidemii, dr. Tătăranu, care a primit raportul echipei 
sanitare din judeţ, a ordonat personal prefectului Isopescu să ia măsuri 

„administrative" severe pentru a frâna din nou epidemia, şi de data asta nu a fost 
precaut şi le-a detaliat în scris: 

„Opriţi orice altă deplasare de evrei în cuprinsul judeţului, afară de cei 
incapabili de muncă care vor fi izolaţi la Bogdanovca. 

Evreii valizi [pentru muncă] deparazitaţi vor fi întrebuinţaţi la munci şi 

controlaţi din punct de vedere sanitar în colhozurile unde vor locui"167
. 

Se pare că dr. Tătăranu nu ştia de existenţa lagărului Acmecetca, care 
„rezolvase" problema tifosului în judeţ; el judeca lucrurile în termenii de la sfărşitul 
lui 1941, când recomandase soluţionarea problemei tifosului la Bogdanovca. 

Reizbucnirea epidemiei de tifos, care nu-i mai ameninţa pe evrei ci pe 
români - soldaţi şi funcţionarii Guvernământului - şi populaţia ucraineană, a 
intensificat ura contra puţinilor evrei care mai rămăseseră în viaţă. Găletaru, 

comandantul jandarmeriei în raionul Domanevca, dorea să-i elibereze pe soldaţii şi 
cetăţenii români din raion de prezenţa a câteva sute de evrei din târg, care 
încetaseră să servească drept sursă de câştig; la 16 aprilie 1942 el a informat pe 
pretor că „din informaţiile culese" rezultă că evreii din ghetoul Domanevca „aruncă 
păduchi de tifos pe lângă fântâni ba chiar în făntâni". 

Şi întrucât aceste fântâni sunt folosite şi de jandarmi şi de populaţia 

ucraineană, ,,şi totodată şi de armata care este în trecere prin Domanevca", situată 
pe şoseaua Odessa-Golta, ,,aceste elemente [evreii] prezintă un pericol iminent 
pentru (sic!) contractarea tifosului exantematic care s-a contractat numai şi numai 
de la evrei". De aceea, locotenentul Găletaru a cerut superiorilor săi să intervină pe 

166 Pinkas Hakehilot Romania, l, p. 402. (Enciclopedia Comunită\ilor din România). 
167 Directorul Direcţiunii de Sănătate, dr. Gheorghe Tătăranu, către prefectul judeţului Golta, 16 
aprilie 1942, Arhiva Nikolaev, 2178-1-15, p. 210. 
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lângă prefect pentru „ca acest ghetou să fie mutat sau la Acmecetca sau la 
Bogdanovca unde sunt clădiri corespunzătoare", şi de aceea pot fi izolaţi cu 
desăvârşire de populaţia civilă 168

. 

Isopescu a răspuns favorabil, şi evreii din Domanevca au trecut printr-o 
,,ultimă" selecţie, aşa cum a descris-o una din cele două martore rămase în viaţă. 
Toţi evreii capabili de muncă au fost transferaţi în lagărul nou, la trei kilometri de 
Domanevca, iar ceilalţi la Acmecetca. Ordinul trimis pretorului a fost semnat 
împreună de Isopescu şi de Pădure: 

„Suntem informaţi că jidanii din Domanevca aruncă păduchi de tifos în 
fântâni şi în jurul lor, periclitând astfel viaţa ostaşilor şi locuitorilor ce utilizează 
aceste fântâni. 

Vi s-a dat însă ordin categoric să scoateţi jidanii din comună în casele şi 

grajdurile din marginea comunei. Nici un jidan n-are ce căuta în comună. 

Meseriaşii se grupează în ateliere şi trăiesc în condiţii de igienă. Lagărul rămâne în 
afara comunei Domanevca şi nu se mută în altă parte. 

Vi se atrage atenţia că rămâneţi responsabili de executare"169
. 

Preşedinţia Consiliului de Miniştri s-a interesat de numărul evreilor care au 
mai rămas în judeţ. Guvernatorul Transnistriei i-a cerut printr-o telegramă lui 
Isopescu să studieze ordinele secrete 197 şi 198 (al căror conţinut nu este cunoscut) 
şi să-i expedieze de urgenţă rezultatele, ,,spre a putea înainta situaţiile cerute urgent 
de către Preşedinţia Consiliului de Miniştri" 170 . 

Interesul manifestat la Bucureşti de isprăvile lui Isopescu l-au determinat pe 
acesta să acţioneze. În ziua în care a primit telegrama a ordonat comandantului 
jandarmeriei din judeţul său să strângă „din tot judeţul toţi evreii, bătrâni, tineri, 
femei şi copii şi îi veţi trimite la Domanevca. Nu veţi lăsa decât pe cei buni de 
meserie"171

. A doua zi, la 29 aprilie, prefectul avea deja la dispoziţie toate 
rezultatele trimise de cei cinci pretori, şi el a expediat guvernului o telegramă cu 
datele solicitate de Preşedinţia Consiliului de Miniştri: ,,Ni s-au evacuat evrei din 
alte părţi ale ţării. Localnici nu mai există. Tot ce am primit s-a plasat, cei sănătoşi 
la ferme de stat pentru muncă, cei neapţi la Domanevca. Avem în total: Bărbaţi 
169, Femei 503, copii 206. Avem nevoie pentru pază de 50 de ostaşi şi 5 civili"172

. 

168 Raport secret al comandantului jandarmilor din Domanevca către pretorul raionului, 16 aprilie 
1942. Idem, p. 208; scrisoare a pretorului către prefect, anexată la raport, 20 aprilie. 1942. Idem, 
p. 207. 
169 Ordinul prefectului şi subprefectului către pretorul raionului Domanevca, 22 aprilie 1942. Idem, 
p. 205. 
170 Telegrama Guvernământului către prefectul de Golta, 27 aprilie 1942, ibid., p. 289. 
171 Ordinul nr. 377, transmis telefonic, al lui Isopescu către comandantul legiunii de jandarmi din 
Golta, 28 aprilie 1942. Arhiva Nikolaev. 2178-1-58, p. 37. 
172 Telegrama prefectului lsopescu către guvernatorul Transnistriei, 29 aprilie 1942, 2178-1-15, p. 290. 
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Nici în acest raport n-au fost amintiţi evreii care mai trăiau la Acmecetca, 
întrucât ei nu erau consideraţi fiinţe umane vii. Aceasta a constituit o imensă 
realizare pentru Isopescu, dacă ne amintim că, numai cu patru luni înainte, el a fost 
îngrozit de inundarea judeţului cu 72.000 de evrei, după propriile sale rapoarte. 

Isopescu şi subprefectul au trimis o telegramă de felicitare Conducătorului 
cu ocazia sărbătorilor de Paşte, de pe malul Bugului, ,,adevărata graniţă a 
românismului" rugându-se „în genunchi" ca Dumnezeu să-i dea sănătate, şi 

Conducătorul să unifice din nou ţara, să aducă la renaşterea ei, fixându-i pentru 
vecie „hotarele naturale". Antonescu a trimis prefectului şi adjuncţilor săi energici 
urarea sa „creştinească", adăugând „un cald îndemn la muncă neprecupeţită pentru 
ridicarea neamului"173

. Mai târziu, în septembrie 1942, Alexianu şi-a exprimat 
profunda sa preţuire pentru lsopescu, promiţându-i în scris o maşină Mercedes, 
ceea ce constituia un privilegiu rar174

. 

La sfârşitul lui aprilie 1942, Isopescu a încercat să împiedice continuarea 
şuvoiului de convoaie din judeţul vecin Berezovca, în care se ocupau de masacre 
unităţile formate din germani localnici (vezi în continuare). El a refuzat să primească 
un convoi de evrei trimis de legiunea locală de jandanni şi convoiul a fost înapoiat. 
Guvernatorul Alexianu a intervenit, şi i-a reamintit din nou lui Isopescu că „evreii" 
din judeţul Berezovca, conform ordinului nostru, urmează să fie plasaţi numai în 
regiunea Bogdanovca din judeţul dv." 175

. Isopescu a fost nevoit să-i primească, dar el 
a decis locul „plasării", demonstrând astfel că la Odessa nu erau la curent cu 
aranjamentele morţii pe care le-a introdus în regatul său. Guvernatorul Alexianu încă 
mai credea că Bogdanovca era staţia finală, în timp ce Isopescu dorea să redea fermei 
rolul ei iniţial, cu atât mai mult cu cât arderea cadavrelor se apropia de sfârşit. El a 
notat cu mâna sa pe cererea guvernatorului: ,,Îi primim dar îi plasăm tot la 
Domanevca sub supravegherea Poliţiei civile" [ucrainene] 176

. Doar la sfârşitul lunii 
mai, după ce epidemia de tifos a continuat să facă ravagii printre ucraineni şi 

guvernatorul a continuat să-i împingă convoaie de evrei, doar atunci Isopescu a 
consemnat explicit că a înfiinţat o Bogdanovcă nouă, un alt lagăr în regatul său al 
morţii, pentru lichidarea evreilor: ,,În locul lagărului Bogdanovca am destinat pentru 
jidani Acmecetca, tot în raionul Domanevca. Ca atare vă rugăm a nu mai trimite 
jidani cu destinaţia Bogdanovca ci Domanevca de unde sunt escortaţi în lagăr la 
Acmecetca"177

. 

173 Circulară către pretori cu ocazia schimbului de felicitări cu Conducătorul, 27 aprilie 1942, Idem, p. 226. 
174 Alexianu către lsopescu, 25 septembrie 1942. Arhiva Nikolaev, 2178-1-18, p. 386. 
175 Guvernatorul Alexianu către prefectul de Golta: lsopescu, scrisoare urgentă, 30 aprilie 1942. Idem, 
p. 359. 
176 Răspunsul lui Isopescu la ordinul guvernatorului. Idem, p. 360. 
177 Prefectul lsopescu către Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, 24 mai I 942. Arhiva 
Nikolaev, 2178-1-4, p. 478. 
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Cu toate că rămăseseră foarte puţini evrei, Guvernământul de la Odessa a 
continuat să-i considere vinovaţi de reizbucnirea epidemiei. Într-o notă internă a 
Guvernământului, înaintată lui Alexianu, se arăta la începutul lui mai 1942, că în 
judeţul Golta tifosul exantematic face ravagii „din cauza evreilor din ghetourile 
Bogdanovca şi Domanevca, precum şi a prizonierilor din lagărele germane ce sunt 
întrebuinţaţi la lucru". ,,Dr. Tătăranu, ce este de făcut?", a notat cu mâna sa 
guvernatorul Alexianu 178

• Dr. Tătăranu nu avea recomandări noi. 
De data asta a intervenit şi Comandamentul Armatei a 3-a române. Şeful 

Statului Major al acestei armate, generalul Ion Arbore, a cerut Guvernământului 
Transnistriei să deporteze pe evreii veniţi din Odessa [la Balta] şi pe cei care au 
evadat din lagărele de pe Bug, şi să le aplice sancţiunile prevăzute în Ordonanţa nr. 
23 şi „să vegheze ca evreii să nu se mai deplaseze dintr-un loc în altul"179

. Armata 
a 3-a a emis la 6 iunie 1942 ordinul nr. 22201, care se referea numai la evrei şi la 
bolile răspândite de ei: 

„Pentru a se stăvili mişcarea evreilor de la o comună la alta şi o dată cu 
aceasta răspândirea diferitelor boale, se ordonă următoarele: 

Diviziile de pază în legătură cu Prefecturile de judeţ şi Legiunile de jandarmi 
din zonă, să aplice cu toată stricteţea prescripţiunile ordonanţei nr. 23 a 
Guvernământului Transnistriei. 

Să se pună în vedere şefilor evrei de colonie că vor fi împuşcaţi dacă evreii 
sub autoritatea lor nu respectă dispoziţiunile ordonate. 

Să fie executaţi de fiecare colonie câte un evreu care a fost prins de mai 
multe ori părăsind domiciliul ce i s-a fixat"180

. 

La sfârşitul lui mai 1942, sau la începutul lui iunie a sosit un mic transport 
de 204 evrei din ghetoul Chişinău 181

. Alţii 27 au fost trimişi în judeţ în I O iulie -
evrei care reuşiseră până atunci să-şi ascundă originea. Şaizeci dintre ei erau 
bolnavi mintali, evrei scoşi din spitalul de boli nervoase Costujeni din Chişinău. 
După un marş de aproape o sută de kilometri, în cursul căruia evreii sănătoşi i-au 
supravegheat pe nebuni, care mergeau goi spre regatul lui Isopescu, iar jandarmii îi 
mânau pe cei sănătoşi, au ajuns cu toţii la Bogdanovca, unde au fost băgaţi direct în 
cocine în condiţii relativ comode: o familie în fiecare cocină. Ei au găsit acolo 

178 Notă a Cabinetului Guvernatorului cu privire la reizbucnirea epidemiei de tifos în judeţul Golta, care 
cuprinde şi observaţiile lui Alexianu scrise de mână, 7 mai 1942. Arhiva Odessa, 2242-4-29, p. 113. 
179 Comandamentul Armatei a 3-a către guvernatorul Transnistriei, 29 aprilie 1942. Idem, 2242-1-
1488, p. 118. 
18° Copie a ordinului 22201 al Armatei a 3-a române, 6 iunie 1942, Arhiva Nikolaev, 2178-1-41, 
p. 90. 
181 Raportul guvernatorului Basarabiei, generalul Voiculescu, către Preşedin\ia Consiliului de 
Miniştri, 9 septembrie I 942. Arhiva Ministerului de Externe, Problema evreiască (vezi nota 111 ). 
Anul I 942, voi. 21, p. 153-155. 
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câţiva bărbaţi şi o femeie, ,,rămăşiţele evreilor ce fuseseră executaţi acolo în timpul 
iernii" şi aceştia le-au povestit despre marea operaţiune de exterminare în care au 
fost ucişi 40.000 de evrei „de către jandarmi, poliţişti şi agronomi" [români]. 
Supravieţuitorii se numărau dintre „cei care s-au ocupat de arderea cadavrelor, de 
strângerea aurului şi alte servicii de această natură" 182 . 

Ne-a rămas o imagine a locului unde a fost executată marea exterminare: 
„Am ajuns în aceste locuri la finele lunii mai 1942. În colţurile acestor cocini 

de porci se găseau nenumărate buletine de populaţie, certificate, diplome de 
absolvire de liceu şi diferite acte personale ale celor executaţi. De asemenea, se 
aflau şi cantităţi de păr de femei, tăiat de pe capul nenorocitelor executate. Şi în noi 
încolţise temerea că vom avea aceeaşi soartă, mai ales că de data asta eram foarte 
puţini, faţă de marele număr al celor executaţi anterior" 183

. 

Câteva zile mai târziu tot convoiul a fost transferat pe jos la Domanevca, şi 
pretorul Iliescu a aşteptat noul transport în afara lagărului: 

„A ales pe cei apţi de muncă, pe specialişti, pe care i-a trecut pe partea 
dreaptă, iar pe ceilalţi fără a ţine seama de familiile ce despărţea astfel, i-a trecut pe 
partea stângă şi i-a trimis în lagărul morţii prin inaniţie, Acmecetca ... Eram în 
grupa din dreapta"184

. 

Aceasta este unica descriere care a rămas de la selecţiile efectuate în 
convoaiele aduse în „regatul morţii" în anul 1942, după terminarea marilor 
masacre. 

182 Mărturia lui Cvitco, p. 5. Martorul 1-a întâlnit acolo pe Leon Kornfeld care a fost silit să-şi ardă 
familia sa, sotia şi câtiva copii. El a imigrat în Israel şi a trăit la Ramat Gan, unde a murit, de aceea, 
n-a fost găsit de autor. Cvitco a descris în mărturia sa metoda folosită la Bogdanovca pentru arderea 
cadavrelor, aşa cum i-au povestit putinii supravietuitori pe care i-a găsit la Bogdanovca. ,,După ce 
oamenii erau executati prin împuşcare, se făceau stive de cadavre: o stivă de lemne, un rând de 
cadavre, iarăşi un strat de lemne. Se turna petrol peste stive şi se da foc. Executiile aveau loc din 
ordinul colonelului Modest lsopescu, prefectul judetului Golta, sub pretextul că ar fi existat pericolul 
întinderii tifosului exantematic şi al dizenteriei. Conducerea împuşcării o avea pretorul Mănescu, 
şeful politiei locale ucrainene, Kazachievici, şi locotenentul de jandarmi Dumitrescu, ajutat de 
plutonierul Melinescu, şeful postului de jandarmi, precum şi jandarmii postului din Bogdanovca. 
(Idem, p. 5). Trebuie notat că descrierea supravie\uitorilor (care pe atunci mai erau încă în via\ă) este 
exactă, cu excep\ia menţionării locotenentului Dumitrescu, care nu apare în nici un document. În 
privin\a plutonierului Melinescu, care a refuzat, după cum se ştie, să execute ordinul, dăm crezare 
supravie\uitorilor evrei şi nu afirmaţiilor lui la proces, care au fost făcute cu scopul de a se salva de 
plutonul de execuţie: se pare că el a participat personal la uciderea evreilor la Bogdanovca, dar nu el a 
condus ac\iunea. 
183 Idem, p. 5-6. După câte se ştie, evreicele n-au fost tunse. Se pare că femeile înseşi s-au tuns 
singure în încercarea de a se lupta cu păduchii. Şi părul acesta a rămas în cocini. Actele au apar\inut 
evreilor localnici, întrucât actele lor n-au fost confiscate cum s-a procedat cu actele evreilor din 
Basarabia şi Bucovina, care au fost confiscate la trecerea Nistrului. 
184 Idem, p. 6. 
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La mijlocul lui iunie 1942 a fost pompat sânge proaspăt în „regatul morţii". 
Un ordin secret semnat de Alexianu îl informa pe Isopescu că Preşedinţia 

Consiliului de Miniştri a decis să evacueze pe ţiganii din România în Transnistria, 
şi că urma să găzduiască o parte din ei. În acest scop le-au fost fixate patru sectoare 
de „plasare" în judeţul Golta, şi unul în judeţul Berezovca; şi unul din aceste locuri 
era Acmecetca185

. Guvernământul a emis pentru ţigani directive asemănătoare cu 
cele stabilite la timpul lor pentru evrei, în ceea ce priveşte mijloacele de existenţă şi 
formulările lui Alexianu, profesor de drept, exemplifică o folosire cinică a limbii 
române pentru o eschivare de răspundere morală: ,,Luaţi măsuri ca la ajungerea 
acestora [a ţiganilor] în zonă să li se dea posibilitatea de cazare, de muncă şi 

agonisirea hranei pentru viitor. Operaţiunea începe în luna iunie pentru a li se da 
[ţiganilor] posibilitatea de instalare pe timpul iernii şi agonisirea mijloacelor de trai 

• • • ,,186 pentru iarna v11toare . 
Ţiganii au fost „plasaţi" oarecum asemănător cu evreii şi au fost jefuiţi în 

acelaşi fel şi de către aceiaşi oameni 187
. Ei au sosit în „regatul morţii" relativ 

sănătoşi, dar la mai puţin de o lună de la sosire, medicul militar al 
judeţului,căpitanul Dumitru Tomescu, i-a definit într-un raport către prefectură, 
drept „noua plagă a judeţului". Doctorul a vizitat Domanevca, Bogdanovca, 
Acmecetca, Novo-Cantacuzenco (Novo-Cantacuzino) şi alte sate, şi a constatat că 
„ţiganii, noua plagă a judeţului, nu primesc hrană ... starea lor higienică este 
dubioasă şi dacă la aceasta adăugăm foametea, ei devin un pericol iminent de 
izbucnire a epidemiilor"188

. Şi într-adevăr, epidemia de tifos a izbucnit în cele trei 
judeţe în care au fost aduşi ţiganii, cu aceeaşi intensitate, în aceleaşi împrejurări şi 
din aceleaşi motive în care a făcut ravagii cum nu au fost înainte printre evrei. 
Guvernământul Transnistriei şi armata română, care între timp au înfiinţat o reţea 
de centre pentru prevenirea şi tratarea epidemiilor, n-au învăţat nimic, sau, mat 

185 Comunicare secretă a guvernatorului Alexianu privind decizia de a deporta tiganii şi locurile de 
plasare în judetul Golta, 16 iunie 1942, care sunt: Tridubi, Crasnenco, Vituldov, Brod, Acmecetca, 
Novo-Cantacuzenco, (Arhiva Nikolaev, 2178-1-31, p. 78). Ţiganii au fost trimişi şi în judetele Balta, 
Berezovca şi Oceacov. 
186 Comunicarea secretă a comandantului jandarmeriei către prefectul judetului Golta, 16 iunie 1942. 
Idem, p. 77. 
187 Jafurile comise de functionarii prefecturii asupra tiganilor au fost consemnate şi în Actul de 
acuzare. lsopescu a fost nevoit să-i folosească pe jandarmi, deoarece tiganii s-au împotrivit să predea 
prefecturii caii şi căru\ele lor; în cele din urmă, caii şi cărutele au fost transferate colhozurilor şi 

sovhozurilor. ,,Ei au murit ca muştele" (Actul de acuzare, p. 76). Hotărârea de confiscare a căru\elor 
şi cailor a fost a lui Alexianu şi a avut ca scop să evite vagabondarea tiganilor şi răspândirea de boli. 
Dispozi\ia lui Alexianu către prefectul jude\ului Balta, 29 iulie 1942. Arhiva Nikolaev, 2178-1-27, 
p. 150. 
188 Raportul medicului căpitan dr. D. Tomescu către prefectul judetului Golta, 10 iulie 1942. Arhiva 
Nikolaev, 2178-1-27, p. 150. 
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precis, n-au vrut să înveţe nimic atâta timp cât era vorba de evrei şi de ţigani. 

Prefectul judeţului Berezovca, L~onida Pop, a raportat în septembrie 1943 că toţi 
ţiganii care au supravieţuit în judeţ „sunt goi şi desculţi" ... fără haine, fără cămăşi şi 
fără încălţăminte", şi a cerut să se colecteze pentru ei îmbrăcăminte în România 189

. 

La începutul anului 1944 un tribunal din România a cerut certificate de deces 
pentru patru ţigani. Subprefectul judeţului Berezovca a răspuns tribunalului că într
adevăr în judeţul său au fost 7 .500 de ţigani, care au fost îngrămădiţi într-un singur 
sat mare, Trihati, şi în micul sat Covaliovca; în ambele sate puteau să trăiască în 
condiţii normale 800-1.000 de persoane. 

„Pe la mijlocul lunii decembrie 1942, a izbucnit epidemie de tifos 
exantematic, cu care ocazie media morţilor se ridica zilnic la 200-250. Dat fiind 
numărul mare de morţi zilnic, cadavrele nu puteau fi identificate, iar pe de altă 
parte ţiganii le aruncau prin case şi grajduri incendiate, prin stufuri sau [le lăsau] pe 
străzi. Pe toate aceste cadavre mişunau păduchi de aproape un deget grosime. Din 
cauza celor de mai sus rezultate, nu se putea ţine nici o evidenţă atât a celor vii cât 
şi a celor morţi. După încetarea epidemiei, au rămas în sat o populaţie de circa 
1.800-2.400 suflete"190

. 

Tragedia ţiganilor din Transnistria nu a fost cercetată şi nici nu a fost 
consemnată; se pare că printre ţiganii din România nu se va ivi un istoric sau un 
cercetător care să se confrunte cu această misiune; şi acest capitol din crimele 
regimului Antonescu va fi până la urmă cercetat de un evreu 191

. 

La 13 mai 1942 judeţul Golta a fost vizitat de guvernatorul Alexianu. La 
prefectură, s-a interesat de situaţia agriculturii, a cercetat datele statistice, şi apoi „a 
ieşit pe teren pentru a se convinge de corectitudinea datelor", însoţit de agronomul 
şef Andonianţ şi consilierul agricol german, locotenentul Fletscher. El a vizitat 
câteva colhozuri şi sovhozuri. La sovhozul „Bucovina" şi-a exprimat mulţumirea 
pentru însămânţări, dar a fost nemulţumit de înfăţişarea agronomilor Victor 
Modoran, ,,care a apărut în căciulă, descheiat, foarte neglijent în ţinută". Peste tot 
s-a interesat de situaţia agriculturii, creşterea vitelor etc. 192

. La toate fermele 

189 Prefectul judetului Berezovca, Leonida Pop, către guvernatorul Transnistriei, 24 septembrie 1943, 
Arhiva Odessa, 2361-1-591, p. 51. 
190 Subprefectul judetului Berezovca, Vasile Petrenciu, către Directiunea justitiei din cadrul 
Administraţiei Militare în teritoriul dintre Nistru şi Bug (noua denumire a Guvernământului 
Transnistriei, începând din ianuarie 1944), 10 februarie 1944. ldem. 2361-1-512, p. 151. 
191 Autorul a adunat un număr relativ mare de documente cu privire la soarta \iganilor români în 
Transnistria, şi are intenţia să publice în viitor un studiu cu privire la acest subiect. Guvernământul 
Transnistriei şi armata română n-au condus o operaţiune de lichidare a ţiganilor, aşa cum au planificat 
şi au executat împotriva evreilor; dar în mod practic majoritatea ţiganilor au murit din cauza 
conditiilor în care au fost tinuti, şi aceasta a corespuns intentiilor românilor. 
192 Raportul prefectului judetului Golta cu privire la vizita guvernatorului la 13 mai 1942, mai 1942. 
Arhiva Nikolaev, 2178-1-15, p. 452-452 b. 
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vizitate de Alexianu evreii au rămas închişi în grajduri, iar la Domanevca au fost 
depărtaţi din localitate până la sfârşitul vizitei. 

În august 1942, după ce primise iar câteva sute de evrei, Isopescu a hotărât 
să procedeze la schimbări cu privire la locul şi plasarea evreilor. El a hotărât să 
scoată toţi evreii trimişi să muncească în colhozuri şi să-i înapoieze în sovhozuri, în 
ferme de stat, unde erau supravegheaţi de poliţişti ucraineni, de agronomi şi de 
către toţi românii din fermă, precum şi de jandarmii români. Pe ceilalţi evrei a 
ordonat să-i concentreze în cinci târguri din judeţ, ,,în ateliere". ,,Nimeni nu are 
voie sub nici un cuvânt să autorizeze şederea izolată a unui jidan sau deplasarea lui 
dintr-un loc în altul"193

. În ianuarie 1943 Isopescu avea la dispoziţia sa meseriaşi: 
390 bărbaţi, 178 femei şi câteva zeci de copii 194

. Până în ultima sa zi în judeţ el a 
emis dispoziţii şi ordine cu privire la aceşti evrei. În martie 1943 el a corectat cu 
mâna sa ordinele care stabileau condiţiile de muncă şi de trai ale evreilor din cele 
trei ghetouri ale oraşului Golta, i-a adăugat cu mâna sa numele lui Pădure ca 
responsabil pentru selecţionarea celor capabili de muncă şi a celor inapţi de 
muncă 195

. 

În martie 1943, Isopescu n-a fost în stare să dea curs unei cereri modeste a 
prietenilor săi germani de la Pervomaisc să le trimită „2.000-3.000 de jidani pentru 
lucru în schimbul hranei" întrucât nu i-au mai rămas atât de mulţi. El a transferat 
cererea Guvernământului din Odessa, recomandând să trimită pe evreii din lagărul 
Mostovoi din judeţul vecin Berezovca, promiţând să adauge toţi evreii 
„recalcitranţi, suspecţi şi inutili" pe care-i deţine 196 . (La Odessa au hotărât să 
răspundă favorabil cererii şi să le dea germanilor evreii din lagărele Mostovoi, 
Golta şi Vapniarca). 

Politica Guvernământului de a curăţa cu desăvârşire sudul Transnistriei a 
reuşit. Prefectul judeţului Oceacov, colonelul Ion Constantinescu, a anunţat 
Guvernământul că în judeţul său „nu există ghetouri evreieşti" 197 . Prefectul 
judeţului Ovidopol, care nu mai avea nici el evrei în judeţul lui, a cerut 104 
meseriaşi şi specialişti evrei, şi a primit răspuns din partea Guvernământului că 
,,principial s-a interzis aducerea de evrei în judeţele din sudul Transnistriei", dar, 

193 Prefectul lsopescu către pretorul raionului Liubaşevca, 21 august 1942. Idem, 2178-1-18, p. 386. 
194 Tabelul de meseriaşi evrei din jude\ul Golta, ianuarie 1943. Idem, 2178-1-26, p. 61-62. 
195 Ciorna dispoziţiilor prefecturii privitoare la „condiţiile de muncă, adăpost şi circulalie a jidanilor 
din ghetourile oraşului Golta", 26 martie 1943, Idem, 2178-1-57, p. 106-106 b; dispozitiile după 
revizuirea lor de către lsopescu, fără dată. Idem, 2178-1-77; vezi şi raportul subprefectului Pădure cu 
privire la situaţia din ghetourile de la Golta, 20 februarie I 943. Idem, 2178-1-77. 
196 Prefectul judetului Golta către Guvernământul Transnistriei cu privire la cererea germanilor din 
Pervomaisc de a li se preda 3.000 de evrei, 24 martie 1943. Arhiva Odessa, 2242-1-1496, p. 161. 
197 Telegrama prefectului judeţului Oceanov către Guvernământ, 4 octombrie 1943. Idem, 2264-1-6, 
p.31. 
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poate, i se va permite să aducă câţiva evrei cu „aprobarea specială a D-lui 
Guvernator" 198

. 

În iunie 1943 existau în „regatul morţii" ,,3.025 jidani şi 9.117 ţigani", şi 
lsopescu se plângea că este nevoit să hrănească şi pe evreii şi pe ţiganii incapabili 
de muncă, ceea ce constituie o povară pentru bugetul fermelor de stat. Totodată, 
n-a reuşit să convingă cele două grupuri să mănânce aceeaşi hrană, pentru a reduce 
cheltuielile. Din raport iese în evidenţă că repulsia lui faţă de ţigani este chiar mai 
mare decât repulsia sa faţă de evrei: ,,Nu am reuşit să ajungem la nici un rezultat cu 
ţiganii, întrucât ei se dedau la furturi în bandă şi nu înţeleg să iasă la muncă"199 . În 
cele din urmă i-a cerut lui Alexianu să-l îndrume de unde să ia bani pentru a hrăni 
pe cei inutili din ambele etnii, întrucât el nu are resurse pentru acest scop. 

Subprefectul Pădure a primit o notă de apreciere deosebită pentru munca sa. 
Isopescu a scris o caracterizare în dosarul personal al adjunctului şi cumnatului său, 
pentru perioada 31 octombrie 1941 până la 15 iulie 1942, perioada când au avut loc 
marile operaţiuni de exterminare: 

„Foarte capabil, şi-a însuşit cunoştinţe profesionale, foarte harnic şi 

perseverent. Prezentare: foarte bună. Comportare la muncă: modest cu 
subordonaţii. Moralitate în afara serviciului: fără cusur. Caracterizarea generală: 
funcţionar foarte bun cu mari perspective de viitor"200

. 

„Moralitatea" lui Pădure era cunoscută în tot judeţul, dar în această chestiune 
nici Isopescu nu era întrutotul străin de lezarea „purităţii rasei româneşti", noţiune 
care după câte se ştie nu exista cu privire la români. Şi-a ales pentru el două tinere 
surori evreice, Lea şi Dunia Rosental, din lagărul de muncă din Golta (în Golta 
existau trei ghetouri şi un lagăr de muncă)2°' şi le-a mutat în locuinţa nepotului său 
Emanuel (Titi) lsopescu, întrucât soţia lui locuia cu el la Golta202 (vezi în continuare). 

O patrulă de soldaţi ai diviziei din Golta a arestat în ziua de 25 iulie 1943 pe 
cele două surori „care nu purtau pe piept steaua galbenă, fără a fi închise în 

198 Directiunea Muncii din cadrul Guvernământului către prefectul din Ovidopol, 6 martie 1943. Idem, 
2242-l-149~p.31. 
199 Ordonanta prefectului judetului Golta către Direcţiunea Personalului din Guvernământ, 23 iunie 
1943. Arhiva Nikolaev, 2178-1-77, p. 111. 
200 Foaie de caracterizare personală a subprefectului A. Pădure, 31 octombrie 1941, 15 iulie 1942. 
Idem, 2178-1-28, p. 17. 
201 Despre situatia din cele trei ghetouri vezi raportul lui Pădure din februarie 1943. Idem, 2178-1-77 
care-i propunea lui lsopescu „descongestionarea" ghetourilor din oraş, cu alte cuvinte să-i trimită pe 
toti evreii în lagărul Domanevca „unde vor fi la dispozitia pretorilor pentru tot felul de munci care cer 
calificare sau munci necalificate, în conformitate cu ordonanta nr. 23". Practic, el voia să-i înapoieze 
ge supravieţuitori la situatia în care s-au aflat în ajunul executiilor. 

02 În timpul unei asemenea petreceri, când Jsopescu s-a îmbătat şi sotia unuia dintre subordonatii lui 
a primit un cadou scump, el a aprobat închiderea lagărului Acmecetca. Faptul s-a petrecut probabil în 
noiembrie 1943, când în lagăr mai rămăseseră circa 40 de evrei. Mărturia lui Cvitco, p. 20 
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ghetouri şi plimbându-se după ora permisă", aşa cum s-a menţionat într-un raport 
al armatei. Prefectul lsopescu a fost solicitat să explice personal ce legătură are cu 
cele două surori, aluzie directă la faptul că el este patronul lor. Isopescu a refuzat să 
răspundă, afirmând că problema aparţine jandarmeriei, care-i era subordonată, şi nu 
armatei: ,,Este vorba de o problemă minoră, care nu justifică corespondenţă", a 
adăugat prefectul cu mâna sa. Dar colonelul a rămas intransigent, şi a refuzat să 
elibereze surorile; şi schimbul de scrisori şi acuzaţiile reciproce au continuat spre 
nemulţumirea prefectului. Surorile au semnat o declaraţie prin care confirmau că au 
fost scoase din gheto, dar de către nepotul lui Isopescu, şi că locuiesc la acesta şi nu 
la prefect. Iar Isopescu a hotărât în scris în privinţa întregului dosar că „prefectul şi 
prefectura nu sunt subordonate colonelului Iacub şi cer ca de acum înainte să nu ne 
mai dea ordine"203

. 

Numărul evreilor din „regatul morţii" a rămas mai mult sau mai puţin 

constant în a doua parte a anului 1943, în timp ce numărul ţiganilor a scăzut în mod 
continuu. Evreii, dintre care numai puţini se numărau printre supravieţuitorii 

marilor masacre, iar majoritatea fiind trimişi acolo în vara şi toamna lui 1942 din 
alte zone ale Transnistriei sau din Regat, trăiau încă în condiţii îngrozitoare, dar o 
parte dintre ei munceau. Cu ajutorul asistenţei de la fraţii lor din România, care 
începuse să ajungă la ei treptat, ei duceau o luptă zilnică să supravieţuiască, 

aşteptând cu teamă viitorul204
. La sfârşitul lui septembrie 1943 se aflau în întreg 

judeţul Golta 2.980 de evrei, împrăştiaţi în 36 de locuri - ghetouri, lagăre de 
muncă, sate şi sovhozuri dintre care 25 la Acmecetca, 511 la Domanevca, 116 la 
Bogdanovca, 205 la ferma „Duca Vodă", 543 la ferma „Mareşal Antonescu", 299 
în ghetourile din Golta etc.205

. Tocmai atunci, când înfrângerea armatelor 
Germaniei şi României nu mai era pusă la îndoială, Pădure şi Isopescu au propus 
ca toţi evreii din judeţ să fie concentraţi în ... lagărul Acmecetca, şi chiar au trimis 
acolo o delegaţie ca să verifice cocinile şi să le repare pentru a putea caza în ele pe 
toţi, deoarece cocinile se deteriorează cu vremea. În trei din cocinile iniţiale (din 
cele patru) încă mai trăiau patruzeci de evrei. Într-un apel al comitetului evreilor 
din Golta către Guvernământul Transnistriei se arată printre altele: 

203 Corespondenţa cu privire la surorile Lea şi Dunia Rosental, arestate de o patrulă a garnizoanei din 
Golta, iulie-august 1943, Arhiva Nikolaev, 2178-1-69, p. 57-61. 
204 Vezi raportul directorului Serviciului Muncii din judet din 22 octombrie 1943 referitor la 
constatările sale în urma vizitei făcute în cele trei ghetouri din Golta şi în lagărul de muncă: ,,Peste tot 
o murdărie de nedescris, la care se adaugă un număr de oameni care depăşeşte capacitatea locului. .. 
to\i evreii sunt murdari. Nespălaţi ... Oameni bolnavi ... peste tot este de-a dreptul dezgustător". Idem, 
2178-1-362, p. 150. 
205 Prefectura Golta. Lista ghetourilor din judeţul Golta şi numărul evreilor din ghetouri, 6 octombrie 
1943. Arhiva Odessa, 2242-1-1561, p. 198-199. 
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,,În sat mai există trei cocini, care au servit exclusiv pentru porci, iar acolo 
locuiesc, în prezent, 40 de evrei bolnavi, inapţi de muncă, trimişi din alte aşezări 
ale judeţului Golta ... Cocinile sunt complet dărăpănate şi chiar dacă ar fi reparate, 
ar fi imposibil să fie transferate şi găzduite acolo 3.000 de persoane ... Acmecetca 
este departe de toate aşezările din judeţul Golta, de aceea alimentele sunt foarte 
greu de găsit, iar în zilele ploioase este practic imposibil de procurat orice fel de 
hrană. Nu există o piaţă locală ... nu există apă de băut, nici măcar pentru cele 60 de 
familii locale ... concentrarea (acolo - n.a.) unui număr atât de mare de evrei va 
constitui un pericol de răspândire a epidemiilor ... mulţi dintre evreii din judeţ 
muncesc la ferme iar cei din oraşe lucrează în ateliere ... iar serviciile lor sunt 
necesare"206

. 

Toate argumentele posibile au fost invocate pentru a evita decizia fatală. 
Guvernământul de la Odessa n-a aprobat ultimul plan de lichidare al lui Isopescu şi 
Pădure întrucât Alexianu şi adjuncţii săi erau deja ocupaţi cu ascunderea dovezilor 
crimelor precedente. Înainte de închiderea lagărului Acmecetca, lsopescu a făcut o 
ultimă vizită în lagărul pe care i-a plăcut atât de mult să-l viziteze: 

,,Înainte de închiderea lagărului ... într-o duminică dimineaţa, după un chef al 
marilor conducători, au venit cu toţii în lagărul morţii să vadă cum mor evreii. Din 
maşinile sosite au coborât Prefectul Isopescu Modest cu soţia sa, Aristide Pădure, 
subprefect, locotenent Dumitrescu de la jandarmerie, aviatoarea Irina Burnaia şi 

consilierul german pe lângă prefectură, Fletscher. Burnaia era amanta lui Alexianu. 
Ei s-au apropiat numai până la gardul lagărului, asistând la următoarea privelişte: 
evrei completamente goi, păscând iarbă în patru labe"207

. 

Judeţul lui lsopescu a fost ales să servească drept zonă de colonizare a 
românilor care pe atunci erau răspândiţi pe teritoriile sovietice ocupate; aceşti 

români se stabiliseră în acele locuri sau au fost evacuaţi acolo pe vremea ţarilor, în 
cadrul politicii de rusificare a Basarabiei. În faţa înfrângerii care se întrevedea pe 
front în lunile mai-iunie 1943, Antonescu a hotărât să evacueze satele româneşti 
din sud-vestul Rusiei şi din Ucraina de sub ocupaţie germană şi să-i colonizeze pe 
români în regiunea Bugului, din Transnistria. Guvernământul Transnistriei a 
anunţat prefectura Golta că românii colonişti vor fi trimişi în satele cele mai 
înfloritoare din Transnistria, cu pământurile cele mai roditoare, ,,pentru a le 
transforma în sate model pe malul Bugului". Lui lsopescu i s-a cerut să indice 
satele ucrainene care vor fi evacuate, pentru a coloniza în ele români etnici de pe 
întinsul Rusiei şi Ucrainei; Guvernământul a subliniat că în vederea acestei acţiuni 
vor fi evacuaţi toţi ucrainenii din satele care vor fi alese, cu excepţia românilor 

206 Apelul comitetului evreiesc din Golta către guvernatorul Transnistriei de a împiedica aplicarea 
ordinului Prefecturii Golta de a concentra toţi evreii în raionul Domanevca, vezi nota 204. 
207 Mărturia lui Cvitco, p. 19. 
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etnici localnici (din acele sate). Români etnici vor fi consideraţi şi cei care posedă 
cel puţin 25% sânge românesc, cu alte cuvinte, dacă unul din bunicii lor era de 
origine etnică românească, vor putea rămâne şi ei în acele sate. Satele pe care 
Isopescu le-a propus erau cele care serviseră drept locuri de exterminare a peste o 
sută de mii de evrei. Domanevca, Bogdanovca, Acmecetca, Marienburg, Novo
Cantacuzino din raionul Domanevca, două sate din raionul Golta şi trei sate din 
raionul Crivoi-Ozero208

. Încă înainte ca locurile de exterminare să fi fost alese drept 
centre de colonizare româneşti, Isopescu a propus schimbarea numelor satelor cu 
nume româneşti: Bogdanovca în Bogdăneşti; Domanevca cu Domneşti sau 
Dumitreşti; Acmecetca în Vadul Bugului; Carlovca în comuna Mare; Marinovca în 
Marineşti; Nicolaievca în Nicoleşti; Tridubi în Drăgăşeşti. În toate aceste sate, cu 
excepţia ultimului, au fost masacraţi mii de evrei; şi studiul acesta se ocupă numai 
de cele mai mari trei centre de exterminare209

. Încercările de colonizare în „regatul 
morţii", în centrele de exterminare au încetat scurt timp după începerea lor, din 
cauza înfrângerii germane din vara anului 1943, iar zeci de mii de români etnici au 
fost transferaţi în alte zone ale Transnistriei şi în sudul Basarabiei. În încheierea 
acestui capitol trebuie notat că a existat o încercare românească de mare amploare 
de a şterge de pe faţa pământului orice amintire a operaţiilor de exterminare în 
masă comise în „regatul morţii"210 . 

208 Hotărârea Guvernământului din 28 iunie 1943 de a-i coloniza pe românii etnici în satele de pe 
Bug, copie trimisă de Prefectura Golta şi scrisori-anexă, 26 iulie 1943. Arhiva Nikolaev 2084-2-77 a, 
g- 44-45. 
09 Lista noilor nume româneşti ale satelor ucrainene din raionul Domanevca propuse 
Guvernământului de prefectul Isopescu la 28 august 1943. Idem, 2178-1-18, p. 139. 
210 Planul de evacuare a echipamentului şi populaţiei din Transnistria pregătit de Marele Stat Major: 
„lnstructiuni speciale nr. 660500 din 11.11.1943. În plan se prevedea, printre altele, că trebuie avut 
grijă de evacuarea colaboraţioniştilor împreună cu autoritătile de ocupatie româneşti, precum şi a 
membrilor politiei locale ucrainene; şi într-adevăr, multi au fugit în România, şi parte din ei au plecat 
mai departe în Germania şi au rămas acolo. Excelentul studiu al istoricului american Dallin se 
bazează în parte pe mărturii şi convorbiri cu astfel de colaboraţionişti, în special din Odessa, care s-au 
stabilit în Germania. Vezi: Alexander Dallin, Odessa /94/-/944, A Case Study of Soviet Territory 
under Foreign Rufe, Santa Monica, California, 1957. lsopescu a revenit în România aproximativ în 
februarie 1944 şi a trăit nederanjat cu familia sa; el nu a crezut că ar fi rămas supravietuitori în urma 
actiunii de la Bogdanovca. În cele din urmă a fost identificat de către Haim Cogan, şi arestat în aprilie 
1945. Un grup de opt evrei a reuşit să evadeze din Domanevca şi să ajungă în România cu marele val 
de civili şi soldati, în timpul retragerii din martie 1944. În timpul procesului trăiau în România trei 
supravietuitori de la Bogdanovca: Haim Cogan, Iancu Kleiman şi Iosef Braunstein. Familia lui 
Isopescu şi sotia acestuia le-au propus lui Cogan şi celorlalti doi supravie\uitori mari sume de bani ca 
să nu depună mărturie la proces. La proces lsopescu a pretins că exterminarea a fost efectuată de 
germanii de peste Bug şi că el a salvat parte din evrei. În cele din urmă a fost nevoit să recunoască 
crima, dar a afirmat că la Bogdanovca se aflau în timpul exterminării numai 25.000 de evrei. 
Mărturia lui Haim Cogan, p. 49-51. 
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În concluzia subiectului, se poate afirma că Isopescu şi ajutoarele sale au 
acţionat în micul lor regat cu fermitate şi perseverenţă, pentru a pune în aplicare 
politica pe termen lung a regimului antonescian, aşa cum a definit-o prefectul 
judeţului Moghilev în ordinul de zi emis la 5 iulie 1942: ,,Noi, aici, vom rămâne cu 
ucrainenii, iar nu cu evreii"211

. 

Jafurile şi documentaţia privind marele masacru 

În „regatul morţii", ca şi la Chişinău, Cernăuţi şi în toate zonele unde au 
acţionat executanţii ordinelor secrete de exterminare a evreilor - ele implicau şi 

confiscarea averilor, banilor şi obiectelor de valoare în numele statului român şi în 
folosul statului român şi al Băncii sale Naţionale; foarte mulţi însă şi-au însuşit 
pentru folosul lor personal ceea ce li s-a poruncit să confişte pentru stat şi, 

acţionând în acest fel, au comis crime suplimentare, din simplă răutate, adăugând 
încă o suferinţă inimaginabilă victimelor, transformând execuţia în sine în partea 
mai puţin dureroasă şi mai puţin înfricoşătoare, şi uneori chiar într-o salvare de 
chinuri. Aceste jafuri şi furturi au implicat încă atunci pe executanţii ordinelor 
secrete cu denunţuri, anchete şi procese, în cursul cărora s-au destrămat toate 
măsurile de precauţie birocratice (care erau mai puţin severe decât ale naziştilor), 
iniţiate pentru a ascunde crima şi pentru a disimula probele masacrării în masă a 
evreilor. 

Evreii au fost jefuiţi de toţi cei care erau implicaţi în arestarea, concentrarea, 
transferul şi deţinerea lor în lagărele morţii: soldaţi şi jandarmi români, poliţişti şi 
locuitori ucraineni pe drumuri, salariaţii prefecturilor, agronomi şi funcţionari 
români. În mod oficial toţi au furat şi au jefuit nu numai pe evrei, ci şi statul român, 
Banca Naţională a României. 

Jaful oficial în numele statului român a fost comis şi din iniţiativa prefectului 
din Golta şi din ordinul Guvernământului Transnistriei. Isopescu a ordonat în scris, 
din iniţiativa sa, la începutul lui noiembrie 1941, să se confişte banii româneşti ai 
deportaţilor şi să i se predea lui, la prefectură212 . Iar guvernatorul Transnistriei i-a 
ordonat prefectului la 21 noiembrie 1941 să formeze în fiecare lagăr o comisie 
pentru confirmarea valorilor de la evrei, care să fie compusă din pretor, 
comandantul jandarmilor şi primarul satului şi care să adune bijuteriile şi obiectele 
de valoare „pe care evreii vor dori să le vândă pentru hrană" şi să le predea 
reprezentanţilor Băncii Naţionale, accentuând că totul aparţine statului român213

. 

211 Ordinul prefectului colonel Năsturaş de înlocuire a evreilor din întreprinderi cu ucraineni, 5 iulie 
1942. Cartea Neagră, III, nr. 193, p. 361. 
212 Vezi nota 50 mai sus. 
m Vezi mai sus nota 58. 
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Reprezentanţii Băncii Naţionale a României (BNR) au sosit în Transnistria 
la 12 ianuarie 194i2'4. Banii şi obiectele de valoare confiscate de la evrei în mod 
„legal" au fost păstrate la prefecturi şi preturi. La început funcţionarii BNR s-au 
ocupat cu confiscarea averilor evreilor din Odessa, dintre care 25.000 au fost ucişi 
în Odessa şi circa 33 .OOO au fost deportaţi (în toamna şi iarna anului 1941) şi 
majoritatea au fost şi ei ucişi (vezi în continuare). La 25 februarie 1942, 
reprezentanţii BNR au început să se ocupe de bunurile evreieşti adunate în întreaga 
Transnistrie, iar Guvernământul a trimis telegrame în această privinţă celor 
treisprezece prefecţi, printre care şi prefectului din Golta: ,,Vă facem cunoscut că 
obiectele de valoare provenite de la populaţia evreiască depozitate la prefectură şi 
raioane, trebuie sigilate, inventariate, descrise şi depuse la Guvernământ"215 . 

Dacă Isopescu, Pădure şi complicii lor la jaf - pretorii Bobei, Mănescu, 
Blănaru şi comandanţii jandarmeriei - s-ar fi comportat în conformitate cu ordinele 
Guvernământului, atunci documentaţia privind jaful bunurilor evreieşti şi îndeosebi 
al obiectelor din aur de la zeci de mii de evrei care au fost ucişi pe malurile 
Bugului ar fi dispărut, aşa cum a dispărut orice document care implică BNR-ul în 
confiscarea bunurilor evreieşti. Dar ocazia de a se îmbogăţi rapid i-a orbit pe 
Isopescu şi pe Pădure; pe de altă parte, activitatea „ilegală" a ucrainenilor, poliţişti 
şi civili, care au furat, au ucis sau au făcut negoţ cu evreii, i-a determinat să ordone 
confiscarea obiectelor de valoare ale evreilor şi transferarea la prefectură. 

Încă din aprilie 1942 au ajuns denunţuri la Guvernământul din Odessa despre 
bunuri evreieşti confiscate şi nepredate BNR. Pentru perioada de până în luna 
martie 1942 se cunoaşte o singură listă de obiecte de valoare predată de pretorul 
Mănescu lui Pădure, în prezenţa pretorului Cezar Blănaru - 8 obiecte de aur, 
inclusiv monede de aur şi două bancnote în valoare de 50 de dolari fiecare216

. Era o 
picătură în mare, luând în consideraţie volumul confiscărilor şi Guvernământul nu 
putea să rămână indiferent. 

În aprilie 1942 a fost demis pretorul Mănescu, probabil ca urmare a plângerii 
lui Teodor Iliescu, care a fost numit pretor în raionul Domanevca după deschiderea 
anchetei, la ordinul Guvernământului217 . Ancheta s-a concentrat în jurul jafului 

214 Telegrama guvernatorului Alexianu către Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul Civilo
Militar pentru administrarea Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei, 13 ianuarie 1942, Arhiva Odessa, 
2242-1-1486, p. 36. 
215 Ordinul Guvernământului către toţi prefecţii, 25 februarie 1942. Idem, 2242-1-1487, p. 96. Ordinul 
a fost comunicat pretorilor din judeţul Golta de către Isopescu doar la 2 martie. Arhiva Nikolaev, 
2178-1-58, Arhiva Nikolaev, p. 87. 
216 Lista obiectelor de valoare luate de la evrei şi predate de pretorul Mănescu subprefectului Pădure, 
2 martie 1942. Idem, p. 98. 
217 lsopescu anunţă pretorul de Domanevca că a fost deschisă o anchetă a jandarmeriei cu privire la 
faptele pretorului Mănescu, 15 mai 1942. Idem, 2178-1-15, p. 441. 
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bunurilor evreieşti, care în loc să ajungă în seifurile BNR au ajuns în buzunarele 
pretorului şi ale acoliţilor săi. Isopescu s-a comportat ca şi cum n-ar avea vreo 
legătură cu chestiunea, trimiţând din nou Guvernământului la Odessa lista 
obiectelor consemnate anterior, pe care Mănescu le predase lui Pădure şi mai 
departe BNR-ului după toate regulile birocraţiei româneşti218 . Paralel cu această 
unică depunere a lui Mănescu şi batalionul de jandarmi nr. 5, postat la Golta, a 
depus obiecte de valoare evreieşti găsite la „civili", adică la ucraineni, cerând să fie 
predate BNR; dar şi această depunere era simbolică2 19 • 

Poliţiştii ucraineni care au participat la execuţiile de Ia Bogdanovca au 
inventat metode proprii de jaf, pentru a ascunde şi a sustrage obiecte de valoare de 
pe locul execuţiei. Eforturile pentru a sustrage şi scoate pe ascuns bani a continuat 
aproape până la sfârşitul ocupaţiei româneşti în regiune. Comandantul legiunii 
jandarmeriei din Berezovca a raportat în iunie 1942 că a arestat un civil ucrainean, 
care lucra pentru Guvernământ şi la o percheziţie făcută în casa lui a descoperit 
bijuterii, monede de aur, ceasuri de aur şi alte obiecte de valoare, înaintând pe 
ucrainean şi obiectele găsite Guvernământului la Odessa220

. În februarie 1942 au 
început să apară pe pieţele din Golta haine ale evreilor care au fost ucişi la 
Bogdanovca, dintre cele care n-au fost confiscate de către jandarmi chiar înainte de 
execuţie, ci au fost furate de ucraineni care au participat la acţiune. Medicul-şef al 
judeţului, căpitanul Tomescu, s-a adresat lui Isopescu: 

,,Am onoarea a vă raporta că din informaţiile ce Ie am de Ia medicul oraşului, 
pe piaţa oraşului Golta se vând haine nedezinfectate aduse din Bogdanovca iar în 
unele case, neidentificate, se aduc hainele clandestin tot din Bogdanovca spre a fi 
apoi comercializate. Cum aceasta constituie principala cauză a menţinerii 

epidemiei de tifos exantematic, rog a dispune oprirea acestor vânzări şi 

descoperirea autorilor - care organizaseră astfel de vânzări"221 . 
lsopescu, care la timpul său primise verbal ordinul de a executa pe evreii din 

lagărul Bogdanovca, s-a abţinut să dea instrucţiuni în scris în problema hainelor. El 
a ordonat comandantului jandarmeriei să se prezinte la el şi I-a pus să semneze că a 
primit un ordin verbal cu privire Ia haine, pe marginea raportului medicului, dar a 
păstrat raportul medicului, fără să înţeleagă că acesta constituie o dovadă a 
execuţiilor. 

218 Isopescu către Directiunea Administratiei în Guvernământul de la Tiraspol, aprilie 1942. Idem, 
2178-1-2, p. 57. 
219 Maiorul Carol Seftea, comandantul batalionului jandarmeriei nr. 5 către Prefectura din Golta, 12 
decembrie 1943. Idem, 2178-1-12, p. 180. 
220 Inventar de obiecte de valoare, din aur, luate de la evrei şi confiscate de la agronomul ucrainean 
Vladimir Vorobiov. din satul Zlotostovo, şi scrisoarea anexă a comandantului legiunii de jandarmi 
Berezovca, Arhiva Odessa, 236 I- l-42b, p. 63, 64, 66. 
221 Căpitan dr. Tomescu către Prefectura Golta, 19 februarie 1942. Idem, 2178-1-58, p. 46-46b. 
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Când s-a deschis ancheta contra pretorului demis, Mănescu, s-a dovedit că 
prefectura posedă un stoc de îmbrăcăminte, lenjerie, aşternuturi de pat, farfurii şi 

tacâmuri. Ancheta a determinat ca toţi cei implicaţi în confiscarea de bunuri 
evreieşti să fie mai prudenţi şi să creeze cel puţin o aparenţă de legalitate. Ei au fost 
foarte meticuloşi când a fost vorba de bunuri care nu au inclus obiecte de valoare şi 
bani. Isopescu a raportat la 20 aprilie: 

„De la evrei şi de la populaţia fugită s-a ridicat şi s-a depozitat prin organele 
noastre, anumite obiecte şi lucruri casnice ... Vesela care se mai poate întrebuinţa 
s-a dat la spitalul din localitate, la cantina Crucii Roşii, iar lingeria de pat la hotelul 
din localitate. 

Zdrenţele [adică hainele] sunt depozitate în gara Liubaşevca, ½ vagon, şi în 
gara Vradievca 500 kg. care, conform ordinului Guvernământului... vor fi 
expediate la Tiraspol când veţi da ordin şi trimite vagon. Mai sunt totuşi o parte din 
aceste lucruri ... şi care formează obiectul cererilor funcţionarilor localnici şi a 
populaţiei nevoiaşe. Vă rugăm să ne daţi aprobarea pentru a distribui cum vom 
crede de cuviinţă sau a vinde la licitaţie aceste lucruri"222

. 

Astăzi este greu de înţeles preocuparea pentru hainele, lenjeria şi 

încălţămintea evreilor. Dar trebuie amintit că în această parte a Ucrainei s-a creat, 
în perioada regimului sovietic, o gravă lipsă de obiecte de îmbrăcăminte de tot 
felul. Isopescu însuşi a subliniat într-unul din rapoartele sale că „în Transnistria 
este ştiut că se resimte lipsa de haine, plăpumi, cearşafuri etc."223

. 

În cadrul aceleiaşi metode de crearea unei aparenţe de legalitate şi ordine în 
tot ceea ce priveşte bunurile evreieşti, Isopescu a trimis pretorilor din judeţ o 
circulară care confirmă în numele Guvernământului schimbul rublelor care aparţin 
evreilor „care au depus cereri la timp", RKKS la cursul de 60 de ruble pentru o 
RKKS, până la plafonul sumei de 2.000 de ruble224 

- şi asta în timp ce la 
Bogdanovca rămăseseră poate I 50 de gropari evrei, care munceau intens şi sub 
supravegherea jandarmilor la arderea cadavrelor! Iar pretorul Mănescu, în 
momentul în care a simţit că începe ancheta privind jafurile comise de el, s-a grăbit 
să-i predea lui Isopescu „piese [aur] cu greutatea de 1,010 kg, un ceas de aur. .. , 
două portţigarete de aur, un lanţ de aur, trei piese a câte zece ruble aur, 75 piese a 
cinci ruble aur, 20 bancnote hârtie a câte 50 dolari"225

. Aceasta este toată prada la 
care a consimţit să renunţe în favoarea BNR, după ce a condus acţiunea de jaf şi 
exterminare a 48.000 de evrei. 

222 Prefectul Jsopescu către Guvernământul Transnistriei, 20 aprilie 1942. Idem, 2178-1-15, p. 193. 
223 Raportul lui Jsopescu din septembrie 1942. Idem, 2178-1-18, p. 393. 
224 Circulara prefectului către pretorii din judeţul Golta cu privire la schimbul rublelor, februarie 
1942. Idem, 2178-1-5, p. 243. 
225 Inventarul obiectelor de valoare predate de pretorul Mănescu prefecturii, 2 martie 1942. Idem. 
Idem, p. 98. 
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Pretorul Iliescu, care l-a înlocuit pe Mănescu la 15 martie 1942, s-a implicat 
şi el în furtul unor obiecte de valoare de la evrei şi a fost destituit din funcţie după 
două luni. În locul lui a fost numit Cezar Blănaru, pretorul raionului Golta, ca 
locţiitor temporar pe timp de o lună, pentru motivul că [Iliescu] a dat ordin să fie 
confiscat aurul de la anumiţi evrei ce se găseau pe teritoriul Domanevca prin luna 
mai"226

. Mănescu, Iliescu şi agronomul Garabet Vaschen au fost demascaţi de 
inspectorul general în Guvernământul Transnistriei, Ştefănescu, care a sosit la 
Golta pentru a ancheta furturile şi jafurile acestora. Când lsopescu a aflat despre 
deschiderea anchetei, s-a grăbit să-i denunţe printr-un raport secret către 

Guvernământ227 . 
Mănescu a fost arestat şi anchetat de Curtea Marţială din Tiraspol. El a 

afirmat că la timpul potrivit a predat aur şi numeroase obiecte de valoare lui 
Isopescu, şi că el nu ştie ce s-a predat şi ce nu s-a predat din pradă 
Guvernământului şi BNR, întrucât aceasta era în atribuţia prefectului. Preşedintele 
Curţii Marţiale, colonelul C. Niculescu, a cerut prefectului să-i trimită câteva 
documente: 

„ 1. Copia exactă a procesului-verbal de inventariere a obiectelor de valoare 
dresat de pretorul Mănescu şi Jocot. Găletaru, cu arătarea tuturor persoanelor ce 
l-au semnat cât şi cu toate datele ce conţine acest proces-verbal [original] întrucât 
inculpatul V. Mănescu pretinde că copia trimisă de dvs. arată semnătura altor 
persoane şi nu arată nici data inventarierii. 

2. Copie de pe ordinul de serviciu dat pretorului V. Mănescu, când a încetat 
serviciul prin demisia sa. 

3. De când şi până când a funcţionat ca pretor Mănescu şi cu ce ordin a fost 
numit. 

4. Copie după raportul Prefecturii către Guvernământ, relativ la măsurile 
luate pentru strângerea valorilor de la evrei. 

5. Copie de pe decizia prin care se arată că evreii pot fi întrebuinţaţi la 
lucru"228

. 

Această cerere a Curţii Marţiale dovedeşte că Mănescu a predat, se pare, aur 
şi obiecte de valoare într-o cantitate mult mai mare decât cea pe care prefectul a 
predat-o la BNR şi că Isopescu a contrafăcut un inventar nou şi a distrus pe cel 

226 Ciorna raportului prefectului Isopescu către Direc1iunea Personalului în Guvernământul 
Transnistriei cu privire la deschiderea anchetei împotriva pretorului Blănaru, 12 ianuarie 1943. Idem, 
2178-1-457, p. 44. 
227 Idem. Idem. 
228 Adresa Curţii Martiale din Tiraspol către prefectura Golta, 16 iunie 1943. Idem, 2178-1-59, p. 338. 
Se pare că data autentică este 16 ianuarie 1943, deoarece pe document se vede clar că numele lunii a 
fost şters, şi în locul lui apare iunie. Jsopescu putea să afirme că nu a primit adresa, şi între timp să 
estompeze dovezile. Din alte surse se ştie că ancheta oficială a început în ianuarie 1943 şi nu în iunie. 
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original, fără să noteze data compunerii şi fără semnătura originală a persoanelor 
care au fost martore la predarea obiectelor de valoare. De asemenea, Curtea 
Marţială a suspectat că prefectul nu a ţinut la curent Guvernământul cu privire la 
detaliile acţiunii de jaf „oficial" şi nu a dat crezare versiunii că pretorul Mănescu a 
demisionat el însuşi din funcţie şi nu a fost demis - aşa cum Isopescu vroia să se 
creadă pentru a-1 transforma în ţap ispăşitor - prezentându-l drept vinovat de 
dispariţia aurului şi a obiectelor de valoare ale evreilor. Diversele ciorne ale 
răspunsurilor pe care le-a trimis Curţii Marţiale au scos la iveală nu numai 
metodele de jaf şi de furt folosite de Isopescu şi de Pădure - fapt care în sine nu are 
importanţă sub aspect istoric, întrucât întregul Guvernământ român în Transnistria 
era corupt, şi oricine a avut contact cu evreii i-a jefuit şi le-a furat bunurile. 
Ancheta întreprinsă de Curtea Marţială a dus, fără ca judecătorii militari şi toţi cei 
implicaţi în ea să fi fost interesaţi, la dezvăluirea marii crime înfăptuite de regimul 
fascist român pe malurile Bugului. Isopescu a răspuns la acuzaţiile voalate ale 
Curţii Marţiale că „odată cu predarea valorilor făcută de noi prin raportul din 26 
mai 1942, am predat şi singurele originale din procesele-verbale ce le aveam, 
scoţându-ne pentru justificare doar copii despre valorile înaintate, copii semnate de 
predătorul nostru subwefect Pădure şi primitorul [din partea] Guvernământului, 
casierul Virgil Borotă 29

. Deci, Isopescu a păstrat peste cinci luni prada adunată de 
la evrei, a predat numai o parte din ea, şi de fapt, a distrus toate inventarele, 
întrucât la birourile Guvernământului de la Odessa nu au reuşit să găsească 

procesul-verbal original, iar la Prefectura din Golta exista o copie fără dată. ,,Vă 
rog să cereţi aceste [procese-verbale] originale Guvernământului", solicita 
Isopescu, şi asta după ce la Guvernământ nu au fost găsite documentele respective. 

Isopescu a trimis în total copiile a patru procese-verbale cu privire la 
„primirea şi predarea valorilor ... obiecte şi monede de aur [de la] evrei ce se 
găseau pe teritoriul raionului Domanevca", aşa cum a comunicat într-o scrisoare 
scrisă de el către Curtea Marţială din Tiraspol, fără să păstreze o copie a acestei 
scrisori în dosarele prefecturii. Primul inventar, care nu era datat, cuprinde 32 
obiecte de aur predate de Pădure casierului prefecturii, Răileanu, şi printre ele 
„patru coroane dentare de aur"; al doilea inventar de obiecte de valoare a cuprins 
zece obiecte de aur predate de pretorul Blănaru tot casierului Răileanu la o dată 
necunoscută; al treilea inventar, cu data de I martie 1942, a cuprins 12 obiecte de 
aur care au fost predate aceluiaşi casier de către pretorul Mănescu (în ajunul 
demiterii lui) şi Pădure; al patrulea inventar, din 27 februarie 1942, a cuprins nouă 
obiecte, şi a amintit în mod explicit „aur de la Bogdanovca", dar fără menţionarea 
greutăţii, ,,deoarece n-a fost cântărit". Al doisprezecelea inventar a cuprins „ 17 
coroane dentare de aur". Aceasta este tot ce lsopescu şi banda sa au predat 

229 Prefectul lsopescu către Curtea Marţială din Tiraspol, 18 iunie 1943. Idem. Idem, p. 339. 

168 
https://biblioteca-digitala.ro



Guvernământului, şi Guvernământul a predat BNR-ului (afară de inventarele 
amintite anterior); toate aceste inventare au fost mereu menţionate în rapoartele lui 
Isopescu către Guvernământ şi către Curtea Marţială din Tiraspol230

. 

Isopescu a încercat să explice jaful „aurului evreiesc" de către oamenii săi 

prin concurenţa cu ucrainenii. Afirmaţiile lui aruncă lumină asupra situaţiei 

evreilor în „regatul morţii", situaţie de care au fost răspunzători Guvernământul 
român din Transnistria şi el personal: 

„Nu mult după instaurarea ad-ţiei româneşti în jud. Golta, din ordinele celor 
în drept au fost aduse eşaloane succesive de evrei fie deportaţi din Basarabia şi 

Bucovina, fie adunaţi din diferitele părţi ale Transnistriei. Aceste eşaloane au 
continuat să vină la intervale neegale până în primăvara anului 1942. În urma 
dispoziţiunilor ce primeam am îndrumat toate convoaiele evreieşti în raionul 
Domanevca, unde se găseau câteva lagăre special înfiinţate. Aceasta cu atât mai 
mult că evreii aduceau cu dânşii val de tifos exantematic şi era un imperativ de 
ordine publică ca să limităm extinderea epidemiei ... Cum ad-ţia românească abia 
începea să se organizeze şi cum ea preluase un adevărat haos în care numărul infim 
de funcţionari de cari dispuneau nu ştia de ce anume să se ocupe mai degrabă şi 
cum pe de altă parte evreii extenuaţi, înflămânziţi şi speriaţi consimţeau la orice fel 
de tranzacţie cu oricine se răstea la ei (fie aceştia chiar şi nişe neînsemnaţi «agenţi 
poliţieneşti» sau simpli particulari) aceşti evrei au fost speculaţi şi jefuiţi într-un hal 
de nedescris. Când prin luna noiembrie 1941, deci nici o lună după sosirea noastră, 
am fost informaţi despre cele ce se petrec în lagărele evreieşti şi în special despre 
modul în care anumiţi localnici jefuiau aurul de la evrei, am dispus ca aurul ce se 
găseşte asupra lor să fie confiscat, predat la raioane şi apoi de către acestea prin noi 
la Guvernământ, rămânând ca Guvernământul să plătească sau nu contravaloarea 
lui, după cum va crede de cuviinţă"231 . 

Ciorna de răspuns a dovedit că nimeni în România nu s-a interesat de soarta 
evreilor şi toţi se gândeau numai la averile lor, la „aurul" pe care-l aveau. Aceste 
cuvinte au dovedit, de asemenea, că Isopescu a iniţiat jefuirea evreilor încă înainte de 
a fi primit un ordin de la Guvernământ. Guvernământul Transnistriei şi guvernatorul 
Alexianu n-au luat nici un fel de măsuri împotriva aceluia care a executat ordinul 
secret de a ucide 70.000 de evrei sau mai mulţi, şi să ardă zeci de mii de cadavre; din 
punctul lor de vedere nu era logic să se ocupe de acţiunile de jaf comise de prefect, 

230 Raportul prefectului lsopescu către colonelul Nicolescu, Curtea Martială, Tiraspol, 6 aprilie 1943. 
Idem, 2178-1-74, p. 234-239. 
231 Ciorna răspunsului prefectului lsopescu către Directiunea Personalului după deschiderea anchetei 
cu privire la disparitia aurului şi obiectelor de valoare ale evreilor, 12 ianuarie 1942. Idem, 2178-1-
457, p. 43. lsopescu a şters ultimul paragraf din ciornă întrucât ea dovedea că el însuşi a iniţiat 

jefuirea „aurului" şi că n-a înfiinţat nici o „comisie de confiscare", adăugând de mână că a creat o 
asemenea comisie. 
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de subprefect şi alţii, luând în consideraţie marile servicii pe care aceştia le-au adus 
naţiunii române pe malurile Bugului. Dar Curtea Marţială din Tiraspol nu era legată 
de asemenea argumente, şi a continuat ancheta, spre nemulţumirea prefectului şi fără 
să se bucure de o colaborare efectivă din partea Guvernământului. 

La 6 aprilie 1943, Curtea Marţială din Tiraspol a confirmat în termeni clari şi 
categorici, din motive legate de cercetarea integrităţii personalului Guvernământului 
românesc din Transnistria, că pe malurile Bugului s-a comis un genocid. 
Preşedintele Curţii Marţiale, colonelul Constantin Nicolescu, i-a cerut lui Isopescu 
„să trimită Curţii Marţiale, până la 7 mai 1943, procesele-verbale întocmite la 5 
martie 1943, cu privire la modul de primire a aurului de la evreii împuşcaţi în 
judeţul Golta"232

. 

Toate eforturile făcute de Guvernământul Transnistriei şi de Isopescu de a 
estompa marea operaţiune de exterminare - transmiterea verbală a ordinului lui 
Isopescu printr-un trimis special, transmiterea verbală a ordinului de către Isopescu 
lui Pădure şi dispoziţia de a rupe biletul cu privire la împuşcarea evreilor şi jefuirea 
lor etc. - nu au fost de folos, din cauza marii lăcomii a personalului 
Guvernământului românesc din Transnistria; încă în 1943, Curtea Marţială română, 
care nu avea mâinile legate de ordinele secrete, a stabilit în mod explicit că „evreii 
au fost executaţi [împuşcaţi] în judeţul Golta". 

Isopescu a fost nevoit să răspundă somaţiei Curţii Marţiale şi, într-o 
scrisoare trimisă în iunie 1943, a recunoscut că nu el e cel care 1-a demis pe 
pretorul Mănescu, ci Guvernământul, la 15 martie 1942, şi că, deşi a fost demis, 
Mănescu a rămas în judeţ încă circa două luni, până la 1 O mai 1942. Cât priveşte 
obiectele de valoare jefuite de la evrei, el a dat o nouă explicaţie, de data aceasta 
mai oficială, reducând în acelaşi timp problema la judeţul său, bazându-se pe 
Guvernământul din Odessa: 

„Referitor la măsurile luate pentru strângerea valorilor de la evrei, cu onoare 
vă facem cunoscut că subsemnatul, printr-un referat din 19 noiembrie 1941, 
prezentat dlui guvernator, arătam că după ce jidanii din satele şi târgurile judeţului 
au fost dirijaţi la Bogdanovca şi pentru a nu fi lăsaţi la discreţia populaţiei civile 
care, împreună cu poliţiştii civili îi speculau şi îi jefuiau, bazat pe considerentul că 
aceste valori trebuiau să intre în patrimoniul statului român, am dispus ca pretorul 
şef de raion [Mănescu], primarul satului şi plutonierul de jandarmi vor înregistra 
toate valorile depuse [sic!] de evrei pentru alimente. Această măsură a fost 
aprobată de dl guvernator şi toate valorile notate în inventar au fost predate 
Guvernământului prin Prefectură"233 . 

232 Curtea Marţială din Tiraspol către Prefectura judeţului Golta, 6 aprilie 1943. Idem, 2178-1-74, 
f:· 235. (subl. autorului) 

33 Vezi mai sus nota 229, p. 339-340. 
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De data aceasta Isopescu nu a amintit uriaşele convoaie de evrei care au sosit 
din toate regiunile Transnistriei şi nici din Basarabia şi Bucovina, ci a redus 
numărul evreilor numai la judeţul Golta şi în felul acesta şi cantitatea de bunuri 
jefuite de ei. De asemenea, a amintit de pretinsele comisii care, chipurile, au fost 
înfiinţate, plasându-se la capătul şirului de jefuitori, adică el n-a avut, chipurile, 
nici o legătură personală cu bunurile jefuite şi a transferat doar ceea ce a fost depus 
la prefectură. El a subliniat, de asemenea, transferarea bunurilor către Guvernământ 
fără să specifice termeni şi cantităţi. Mai presus de toate, el a prezentat jaful în 
numele statului român ca un fel de comerţ onest de vânzare de bijuterii, verighete, 
cercei de aur, dinţi de aur etc. în schimbul unor alimente. Despre knepelech 
(monede de aur de pe vremea ţarului) date în schimbul pâinii şi în general despre 
miile de monede de aur jefuite de banda lui el n-a făcut nici măcar aluzie în 
răspunsul său către Curtea Marţială. 

În vara lui 1943, ancheta împotriva lui Mănescu, Bobei, Iliescu, Blănaru şi 
indirect şi împotriva lui Isopescu şi Pădure a luat o turnură neaşteptată, extinzându
se, în pofida intenţiilor şi voinţei Guvernământului de la Odessa. O evreică cu 
numele Matilda a evadat din ghetoul Golta în direcţia României, dar a fost prinsă în 
drum de către jandarmi şi trimisă la tribunalul din Tiraspol, şi acolo, la anchetă, a 
povestit despre jafurile comise de ofiţerul de jandarmi, maiorul Romulus Ambrus, 
prin intermediul agenţilor lui evrei, Avraham Creştinu, Alfred Follender şi alţii. Ca 
rezultat, s-a deschis o anchetă de către singurul organ care nu a fost niciodată 
implicat în acte de corupţie - ,,Biroul 2 al colonelului Ionescu-Alion de la SSI". 
Biroul, de fapt un departament în cadrul SSI, a ordonat arestarea a trei dintre 
fruntaşii comitetului evreiesc din Golta234

. În urma arestărilor, colonelul Alexandru 
Ionescu-Al ion a plecat la Golta şi i-a arestat pe ofiţerul de jandarmerie Ambrus şi 
pe ajutorii lui evrei. ,,Aceşti tâlhari au reuşit să strângă sume considerabile, 
milioane [de lei], aur, valută, pietre scumpe etc., prin şantaj, terorizare şi stoarcere, 
şi instalând un regim de groază printre evreii din lagăr"235 . 

Ecourile anchetei au ajuns şi la Bucureşti, iar subsecretarul de stat al 
poliţiei, Picki Vasiliu, a cerut să vadă rezultatele. În ianuarie 1944 (când linia 
frontului s-a prăbuşit în faţa atacului sovietic), s-a deschis procesul la Tiraspol şi 
unul dintre supravieţuitorii marelui masacru, Haim Cogan, a fost adus să depună 
mărturie236 . 

234 Mărturia lui Cvitco, p. 20-21. Biroul se ocupa cu anchetarea actelor de corup1ie şi furt ale 
conducătorilor regimului românesc din Transnistria, ale militarilor şi jandarmilor, şi a primit libertate 
de ac1iune de la Antonescu însuşi. 
235 Idem, p. 21. Cvitco a relatat că a povestit despre asta la ancheta condusă de colonelul Alion, 
anchetă care a fost corectă, fără torturi şi umiliri, şi colonelul i-a salvat viata când jandarmii din 
Tiraspol au încercat să-l lichideze din cauza mărturiei sale (Idem, p. 22-23). 
236 Mărturia lui Haim Cogan, p. 48. 
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Curtea Marţială, poate în urma unor dispoziţii de sus, şi-a redus interesul la 
Mănescu, la ofiţeri de jandarmi şi câţiva funcţionari inferiori ai prefecturii, dar nu 
s-a atins de Isopescu. În raportul detaliat pe care l-a trimis Curţii Marţiale la 16 
ianuarie 1943, raport a cărui ciornă a fost amintită mai sus, Isopescu, referindu-se 
la „aurul" confiscat, din care parte a dispărut, a făcut o descriere a 
Guvernământului român din Transnistria, cu tiparele de gândire şi de 
comportament ale subordonaţilor săi şi a atitudinii faţă de marea concentrare de 
evrei pe care Guvernământul a cedat-o în iarna 1941 /42 pe malurile Bugului cu 
scopul de a o extermina: 

„Când prin luna noiembrie 1941, deci nici o lună după sosirea noastră am 
fost informaţi despre cele ce se petrec în lagărele evreieşti şi în special despre 
modul în care anumiţi localnici primeau pentru alimente aurul de la evrei, am 
format o comisiune compusă din pretor, primar şi jandarm cum şi un reprezentant 
al lor [al evreilor], comisie care în schimbul alimentelor ce se distribuiau, au ridicat 
aurul şi bijuterii de la cei ce vroiau să-şi procure alimente. Aurul astfel ridicat l-am 
înaintat Guvernământului, cu procese-verbale şi predat în regulă. 

Am luat această măsură socotind că este drept ca aurul adus de către evrei 
din România să fie reîntors în patrimoniul nostru naţional decât ca în urma speculei 
cetăţenilor să ajungă cu zecile de kg în mâinile unor particulari localnici [ucraineni] 
şi apoi de la ei sub formă de contrabandă pe malul stâng al Bugului [adică la 
germani] ... 

Guvernământul nu a dezavuat prin nici un ordin scris sau verbal [este vorba 
de ordinele secrete] măsura luată şi nu ne-a îndrumat la încetarea operaţiunilor sau 
la restituirea aurului. Dimpotrivă, Guvernământul a preluat toată cantitatea de aur 
ce se confiscase. 

Această operaţiune a continuat în tot cursul iernii trecute şi apoi mai rar până 
în toamna aceasta [ 1942). Ultimul aur de această natură a fost înaintat 
[Guvernământului] la sfărşitul lunii octombrie 1942"237

. 

Operaţiunea de jefuire a aurului de la evrei s-a suprapus deci în linii mari cu 
operaţiunea de exterminare a lor. 

237 Raportul detaliat al lui Isopescu către Curtea Martială din Tiraspol, 16 ianuarie 1943. Arhiva 
Nikolaev, 2178-1-62, p. 44-45. 
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CAPITOLUL 27 

Odessa 

La 16 octombrie 1941, armata română şi cele câteva unităţi germane care i-au 
venit în ajutor au descoperit că Odessa este deschisă în faţa lor şi că ultimii apărători 
ai oraşului l-au părăsit pe calea mării, în timpul nopţii. Românii şi germanii au ştiut, 
într-adevăr, despre acţiunile de evacuare de soldaţi şi de echipament din Odessa, dar 
au fost surprinşi când, intrând în Odessa, au găsit oraşul fără forţe militare. 

După un asediu îndelungat, românii au pus stăpânire pe un oraş distrus, din 
care o parte din populaţie, cuprinzând cele mai devotate elemente ale regimului 
sovietic, a fost evacuată pe mare. Agenţi ai diferitelor organe ale regimului sovietic 
au aruncat în aer şi au minat întreprinderi şi instalaţii pe care nu au reuşit să le 
evacueze sau nu puteau fi evacuate, precum şi diverse clădiri publice. Regimul 
sovietic slăbise în ultima perioadă a asediului, şi bande de criminali şi dezertori au 
jefuit, fără să fie deranjaţi, trecători, au prădat depozite, prăvălii, policlinici şi 

diverse instituţii publice. Criminalitatea în centrul oraşului era o dovadă a 
slăbiciunii regimului sovietic în oraş în ultimele sale zile. 

În ziua ocupării oraşului, în Odessa trăiau circa I SO.OOO de evrei, care, 
contrar propagandei româneşti, nu se numărau printre favoriţii regimului sovietic. 
Sute dintre ei au fost executaţi în perioada asediului, şi chiar mai înainte, sub 
diverse pretexte imaginare1

. Atmosfera antisemită s-a intensificat în perioada 
asediului, şi mai ales în ajunul evacuării oraşului, în special în cartierele 
muncitoreşti. La mijlocul lui septembrie, după ce avioane germane au răspândit 
deasupra oraşului manifeste de propagandă antisemită, un grup de huligani tineri a 
demonstrat împotriva ev~eilor într-unul din cartiere, strigând vechiul slogan 
antisemit de pe vremea ţarilor: ,,Bateţi pe evrei şi salvaţi Rusia"2

. 

Soldaţii români care au pătruns în Odessa în primăvara anului 1941 nu se 
asemănau cu aliaţii lor germani, care cucereau atunci un oraş după altul. Era vorba 

1 Zeci sau poate sute de sentinte de acest fel au fost date de tribunale speciale care au condamnat evrei 
la moarte, sub diverse acuza\ii, după izbucnirea războiului. Ele se găsesc în arhiva judeteană a 
partidului comunist din Odessa. Această chestiune nu este tratată în studiul de faţă. Vezi: Partimi 
Arhiv, Odescovo Obkomo Komparti Ukraini. Fond II. 
2 Alexander Dallin, Odessa 1941-1945. A case study of Soviet Territory under Foreign Rufe, Sania 
Monica, CA I 957, p. 42 (în continuare, Dallin, Odessa). 
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de o armată slabă şi înfrântă, care a pătruns, în sfârşit, într-un oraş epuizat şi 

liniştit, în care locuitorii îi considerau pe cuceritori drept „străini înfometaţi şi 

vrednici de dispreţ". Şi, într-adevăr, soldaţii români au început imediat să devasteze 
şi să jefuiască, au spart casele sub diverse pretexte şi au făcut percheziţii care se 
terminau întotdeauna prin confiscări de bunuri, violuri şi alte acţiuni violente3

. 

În prima noapte a ocupaţiei, 16/17 octombrie şi a doua zi au fost comise 
asasinate de amploare care nu au fost clarificate nici până în prezent. Surse sovietice 
afirmă că în această zi au fost executate 8.000 de persoane, majoritatea evrei, parte în 
zona portului, probabil dintre cei care n-au reuşit să se evacueze cu ultimele vapoare 
care au părăsit Odessa şi au rămas pe cheiuri sau în apropierea lor4

. Având în vedere 
haosul care a domnit în primele zile după ocupaţie, este greu de confirmat această 
evaluare. Se ştie că încă la 16 octombrie Divizia nr. 10 a primit misiunea de a aduna 
toţi bărbaţii evrei între 15-50 ani şi pe evreii care au fugit din Basarabia la Odessa5

, şi 
acest ordin s-a transformat ulterior într-o condamnare la moarte (vezi în continuare). 

La 17 octombrie, autorităţile militare române au anunţat efectuarea unui 
recensământ general; şi se ştie că soldaţi români au împuşcat cetăţeni sovietici care 
s-au prezentat la recensământ sau au fost arestaţi din întâmplare şi aveau asupra lor 
carnete de membru al partidului comunist sau legitimaţie militară6 . Printre evreii 
împuşcaţi în .primele zile ale ocupaţiei numai pentru motivul că sunt evrei, au fost 
61 de medici . 

La 17 octombrie, toţi bărbaţii din Odessa au primit ordin să se prezinte cu 
actele de identitate sovietice la punctele de control, amenajate în şcoli şi clădiri 

publice pentru verificarea şi ştampilarea lor cu ştampila comandamentului armatei 
române. Gărzi militare au împiedicat locuitorii să părăsească locurile de prezentare. 
Aproximativ 7.000 dintre locuitorii oraşului, în special tineri, au fost arestaţi sub 
bănuiala că, de fapt, ei sunt soldaţi care n-au reuşit să se evacueze sau dezertori, şi 

3 Idem, p. 44, 71-77. 
4 Fragment dintr-o scrisoare a ministrului de Externe sovietic, Molotov, trimisă la 6 ianuarie 1942, 
tuturor ambasadelor din Moscova, Cartea Neagră, 111, nr. 117, p. 207. 
5 Comandor dr. Jipa Rotaru. Lt. colonel dr. Octavian Burciu ... , Mareşalul Ion Antonescu, Am făcut 
războiul sfânt împotriva bolşevismului, Editura Cogito, Oradea, 1944, p. 177. 
6 Dallin, Odessa, p. 76. După afirmaţiile unui evreu Starodinskii, în cartierul său „prima noapte a 
trecut în linişte". David Starodinskii, Odesskoe Gel/o, Vospominaniia. Typ. ,,Haiteh" Odessa, I 991, 
p. 7 (în continuare, Starodinskii, Gheto Odessa). După altă sursă, noaptea de 16/17 octombrie a fost 
îngrozitoare pentru evreii care n-au reuşit să se evacueze şi în această noapte au fost executaţi zeci de 
medici evrei (Ehrenbung, p. 94-95). Autorităţile române din Odessa au anunţat în mai 1943 că au 
descoperit un mormânt comun la Tatarca, un sat în apropiere de Odessa, afirmând că victimele au fost 
executate de către sovietici în 1939; dar Dallin presupune că este vorba de o groapă comună a evreilor 
ucişi de soldaţii români. În cele din urmă românii nu au transformat „descoperirea" în mijloc de 
propagandă (cum a fost cazul la Katin) şi au trecut-o ei înşişi sub tăcere. Dallin, Odessa, p. 39-40. 
7 Ehrenburg ş.a., Cartea Neagră, Bucureşti, 1946, p. 95 (în continuare Ehrenburg). Vezi acolo 
numele câtorva dintre medicii executaţi sau care s-au sinucis. 
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au fost trimişi la muncă obligatorie în România. Toţi evreii au primit ordin să se 
prezinte la câteva centre de înregistrare şi triere, care au fost stabilite mai ales în 
şcoli. 4.000 dintre ei au fost arestaţi pe loc, şi parte dintre ei, care au fost declaraţi 
drept „comunişti periculoşi", ,,bolşevici", ,,comisari" etc. - după criterii dinainte 
stabilite de poliţie şi de SSI (vezi în continuare) - au fost împuşcaţi sau spânzuraţi. 
Amploarea execuţiilor nu este cunoscută, dar se poate afirma că este vorba despre 
mii. Dr. Adesman din Odessa a descris unul din aceste centre de control, o şcoală, 
în care a fost reţinut în noaptea de l 7 /18 octombrie: 

„De acolo, o parte dintre oameni era dusă spre spânzurători sau spre tranşee 
funerare, iar altă parte era trimisă la închisoare. O mică parte a primit permisiunea 
să se întoarcă la casele lor prădate: aceasta nu era decât o amânare a morţii. Atât. 
Eram peste 500 de inşi. N-aveam pe ce sta jos. Am petrecut o noapte stând în 
picioare, strâns lipiţi unii de alţii. Eram frânţi de oboseală, de foame, de sete şi de 
[teamă de] necunoscuţi. Toată noaptea s-au auzit plânsete de copii şi gemete ale 
celor mari. A doua zi ... s-a format un detaşament de 3.000-4.000 de inşi. Am fost 
duşi la închisoare. Printre noi erau bătrâni, schilozi în cârje, femei cu sugari în 
braţe. Multă lume a murit în închisoare de epuizare şi în urma loviturilor primite. 
Multă lume s-a sinucis"8

. 

Toţi evreii care s-au prezentat, în special bărbaţi şi tineri, în afară de cei care 
au fost despărţiţi, anchetaţi, torturaţi şi împuşcaţi - au fost obligaţi să muncească la 
îndepărtarea dărâmăturilor. Pe străzile oraşului puteau fi văzute, separat, convoaie 
de evrei şi de prizonieri de război sub pază severă, în drum spre muncă la clădiri în 
demolare. La 18 octombrie soldaţii au început să aresteze civili, ca ostatici, pentru 
a asigura liniştea în oraş (aşa cum s-au comportat gennanii în alte oraşe ocupate) 
îndeosebi dintre evreii care au fost scoşi din case sau dintre cei care se prezentaseră 
la centrele de control. 

Închisoarea oraşului s-a transformat într-un mare lagăr de evrei care-şi 
aşteptau rândul să fie anchetaţi, torturaţi şi lichidaţi de agenţi ai SSI, de agenţi ai 
poliţiei sau de militari. 

., Regatul terorii" 

La 17 octombrie 1941, Antonescu a decis, după ce s-a consultat cu 
guvernatorul Alexianu, că în prima etapă „autorităţile civile (prefect, primar etc.) 
sunt subordonate autorităţilor militare"9

. 

8 Ehrenburg, p. 95. 
9 Telegramă secretă de la Preşedinţia Consiliului de Miniştri către Comandamentul Armatei a IV-a, 17 
octombrie 1941, ora 20,30. Arhivele Ministerului Apărării Naţionale, Fond MAN, Armata a 3-a, rola nr. 
20/3, p. 684. USHMM/MStM, RG 25,003 M, Rola 12, Fond Armata a 4-a dosar 870 (în continuare 
Arhiva Ministerului Apărării), o copie a acestui Fond se află la Arhiva Holocaustului din Washington. 
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De la 18 octombrie 1941 şi până la mijlocul lui martie 1942, autorităţile 
militare româneşti din Odessa au condus - cu sprijinul jandarmeriei, care era 
subordonată armatei, al poliţiei care era subordonată guvernatorului şi al 
autorităţilor civile, care s-au organizat cu rapiditate - o campanie de teroare, 
exterminare şi deportare împotriva evreilor din oraş, care a însumat asasinarea a cel 
puţin 25.000 de evrei şi deportarea a 60.000. Această campanie a fost planificată şi 
executată în mod exclusiv de români, fără ajutorul armatei germane sau al 
E. D · A 10 msatzgruppe , care nu au mtrat m oraş . 

Aşa cum judeţul Golta poate fi definit ce „regatul morţii", din cauza uriaşei 
campanii de exterminare care s-a desfăşurat acolo, tot aşa poate fi definit regimul 
spaimei introdus de români la Odessa şi comportamentul lor faţă de evreii din oraş 
ca „regatul terorii" 11

. Nu este cunoscut motivul pentru care românii au preferat ca la 
Odessa să folosească execuţia prin, spânzurătoare, metodă neobişnuită în România. 

În şedinţa guvernului din 29 iulie, amiralul Nicolae Peiş, subsecretar de stat 
al Apărării, însărcinat cu problemele flotei, a propus adoptarea acestei metode: ,,Să 
instituim spânzurătoarea, fiindcă este mai vizibilă, mai impresionantă decât 
împuşcarea". Mihai Antonescu, care a condus şedinţa, a răspuns: ,,Vă asigur că 
m-am ~ândit la acest lucru" 12

• 

In seara de 22 octombrie au explodat partea centrală şi aripa dreaptă a 
clădirii comandamentului român, şi sub dărâmături au fost îngropaţi 66 de militari 
- 16 ofiţeri români şi printre ei comandantul militar al oraşului, generalul 
Glogojanu; patru ofiţeri germani de marină; alţi 46 militari români - precum şi un 
număr de civili. Comandamentul diviziei a zecea stabilise comandamentul oraşului 
în clădirea în care a funcţionat înainte poliţia de securitate sovietică, NKVD, în 
ciuda avertismentelor primite încă în septembrie că „unităţile comuniste în 
retragere au minat anumite clădiri şi locuri, au instalat mecanisme de sabotaj în 
anumite obiective, şi chiar în jucării" 13 . Acest avertisment care a fost dat la 
Tiraspol încă la 22 septembrie, nu a fost luat în consideraţie la Odessa, cu toate că 
din când în când explodau clădiri şi instalaţii după ocuparea oraşului. Noul primar 
al oraşului, Gherman Pântea, i-a scris lui Antonescu, după explozie, că la 21 
octombrie, când s-a întâlnit cu comandantul militar al oraşului, generalul 
Glogojanu, s-a prezentat în faţa generalului o rusoaică bătrână şi i-a spus că 
NKVD-ul a minat clădirea, ,,şi o va arunca în aer atunci când va considera că e 

10 Dallin, Odessa, p. 310. 
11 Şi istoricul americano-german Dallin a definit regimul introdus de români împotriva evreilor din 
oraş ca „regat al terorii", dar a crezut în mod greşit că el a continuat „nu mai mult de zece zile". 
(Idem, p. 77). 
12 Procesul trădării, p. 247. 
13 Comandamentul poliţiei din guvernământul Transnistriei, circulară din 22 septembrie 1941, Arhiva 
Odessa 2242-1-1067 (purtând şi semnătura lui Alexianu). 
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necesar". Pântea i-a tradus spusele din ruseşte. A doua zi dimineaţa clădirea a fost 
controlată şi s-a stabilit că nu este minată şi nu este periculoasă. Cu toate astea, a 
adăugat primarul, ,,am rugat totuşi pe domnul general să schimbe localul, căci 
femeia care a dat informaţii nu putea să mintă, neavând nici un interes". 

Generalul a decis să evacueze clădirea, dar nu imediat; Şi catastrofa s-a 
petrecut în aceeaşi zi la ora 17,45 14

. Comandantul adjunct al Diviziei a zecea, 
generalul Trestioreanu, a comunicat în aceeaşi seară la ora 20,40 Armatei a 4-a 
despre catastrofă, şi despre acţiunile de represalii pe care a hotărât să le pună în 
aplicare din iniţiativa lui: ,,Am luat măsura să fie spânzuraţi evreii şi comuniştii în 
pieţele publice din Odessa" 15

. Prin urmare, decizia de „răzbunare" contra evreilor 
din oraş a fost spontană, o iniţiativă a unui comandant local, încă înainte de a fi 
primit vreun ordin de la Antonescu. 

Dar riposta spontană a generalului Trestioreanu de a spânzura evrei nu s-ar fi 
transformat într-un masacru în masă a evreilor din Odessa fără intervenţia directă a 
lui Antonescu, care a stabilit, aşa cum vom vedea în continuare, modalitatea şi 

dimensiunile răzbunării pe evreii din Odessa. Imediat după ce a aflat despre 
explozia comandamentului, Antonescu a ordonat şefului Statului Major, generalul 
Iosif lacobici, care era în acelaşi timp şi comandantul Armatei a 4-a pe front „să ia 
măsuri drastice de pedepsire" 16

. 

Demersul către Armata a IV-a, care staţiona la nord de Odessa, a fost cauzat 
de întreruperea comunicaţiilor cu comandantul diviziei din Odessa, aşa cum s-a 
semnalat în câteva telegrame (legătură telefonică sau telegrafică prin morse), din 
confuzia temporară, privind care dintre comandanţi a rămas în viaţă după explozie 
şi poate din motive legate de ierarhia militară. În orice caz, aşa cum vom vedea în 
continuare, sarcina răzbunării contra evreilor a fost încredinţată generalului 
Tătăranu, adjunctul lui lacobici. 

Generalul Iacobici era investit în acea perioadă cu responsabilităţi largi. El 
comanda Armata a IV-a pe un front care cuprindea două corpuri - al doilea şi al 
treilea - continuând să fie şi şeful Marelui Stat Major al armatei române. 

Cu toate acestea, Iacobici a găsit timpul necesar să raporteze în scris şi să 
semneze rapoartele trimise direct lui Antonescu şi care se ocupau cu masacrul, încă 

14 Copie autentificată de tribunal în anul 1945 a unui memorandum al lui G. Pântea către Ion 
Antonescu cu privire la actele arbitrare de pedepsire împotriva evreilor din Odessa, nedatat (începutul 
lui noiembrie). Din dosarul apărării şi copiile unor documente autentificate care au fost înaintate 
tribunalului în anii 1952 şi 1956 de către Gherman Pântea. Arhiva Muzeului Holocaustului de la 
Washington (în continuare, Dosar Pântea). Se află în: USHMM/Romanian Information Service, RG 
25004 M. Reel, 30 p. 199-200. 
15 Telegrama generalului Trestioreanu către comandantul Armatei a IV-a, 22 octombrie 1941. Idem; 
Cartea Neagră, III, nr. 118, p. 208. 
16 Telegramă a Cabinetului Militar către comandamentul Armatei a IV-a, semnată de şeful de cabinet, 
colonelul Davidcscu, 22 octombrie 1941, ora I 0,40 (?) Arhiva Ministerului Apărării, p. 634. 
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din noaptea în care a avut loc explozia. Iacobici a telegrafiat Cabinetului Militar al 
lui Antonescu că a început să acţioneze: ,,Ca represalii şi pentru a da un exemplu 
populaţiei s-au luat măsuri a spânzura în pieţele publice un număr de evrei şi 

comunişti suspecţi" 17 . 
În aceeaşi noapte Iacobici l-a trimis la Odessa pe generalul Macici, 

comandantul Corpului 2 de armată, care a sosit în oraş a doua zi, la ora şase 
dimineaţă. În acelaşi timp, generalul Tătăranu l-a trimis la Odessa pe adjunctul lui, 
colonelul Stănculescu, care a sosit în oraş înaintea lui Macici, la ora trei noaptea. 
Stănculescu ducea cu el ordinul secret al lui Antonescu nr. 302.826, pe care i l-a 
predat personal generalului Trestioreanu, comandantul de facto al Diviziei a zecea. 
Ordinul original a dispărut, dar a rămas telegrama trimisă de colonelul Stănculescu 
comandantului său, generalul Tătăranu, în dimineaţa de 23 octombrie, şi ea 
dezvăluie conţinutul ordinului lui Antonescu. 

,,(1) La orele 3 [m-am] prezentat [la] comandantul militar şi [am] predat 
d-lui general Trestioreanu ord. no. 302.826. 

(2) dl. general Trestioreanu a dat dispoziţiuni pentru represalii imediate, între 
care intră suprimarea celor aproximativ 18.000 evrei din ghetouri şi în fiecare 
sector de regiment - suprimarea a cel puţin 100 de evrei prin spânzurătoare în 
pieţe" 18 . 

Macici 1-a numit (în numele generalului Iacobici) pe generalul Ghineraru, 
comandant temporar al Diviziei nr. I O, după ce devenise clar că comandantul 
diviziei, generalul Glogojanu, era îngropat sub dărâmăturile comandamentului19

. 

Colonelul a mai raportat că la ora 4 noaptea au fost găsite două femei suspecte „în 
apropierea clădirii distruse", care au fost imediat împuşcate. Oraşul, adăuga 

colonelul, este liniştit. 
La ora 12,00 la amiază, în aceeaşi zi, 23 octombrie, colonelul Stănculescu a 

expediat a doua telegramă din Odessa către generalul Tătăranu, superiorul lui 
direct, precizând dimensiunile dezastrului şi amploarea acţiunilor de represalii. 
Clădirea comandamentului militar din Odessa, a notat Stănculescu, la începutul 
telegramei, arăta la fel ca şi hotelul Carlton (care s-a prăbuşit în întregime în 
cutremurul de pământ din I O noiembrie I 940 la Bucureşti, îngropând sub 
dărâmăturile sale pe toţi locatarii -J.A.). 

„Represiunea s-a executat în interiorul oraşului prin împuşcare şi spânzurare 
şi afişarea unor placarde pentru prevenirea tuturor celor ce se vor deda la acte 

17 Telegrama generalului Iacobici către Cabinetul Militar Ia Preşedintie Consiliului de Miniştri, 22 
octombrie 1941, ora 23,30. Idem, p. 633. 
18 Telegrama colonelului Stănculescu către generalul Tătăranu, şeful Statului Major al Armatei a IV-a, 
23 octombrie 1941, ora07,45. Idem, p. 651-653. 
19 Armata a IV-a către Cabinetul Primului ministru, 23 octombrie 1941, ora 23,00. Idem, p. 640. 
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teroriste... iar executarea evreilor din ghetouri este în curs pentru efectivul 
raportat... Maiorul german Weidemann, şeful Grupului de legătură cu armata 
germană pe lângă Comandamentul [ oraşului] Odessa a sugerat Diviziei 1 O prin dl 
general Trestioreanu să se permită aducerea unui batalion de pionieri pentru 
deminare, având dotarea tehnică completă, precum şi a unui batalion SS pentru 
curăţirea [oraşului] de evrei şi bolşevici - dl. general [Trestioreanu] a supus 
chestiunea dlui g-ral Macici care vă roagă a hotărî şi da răspuns urgent"20

. 

Stănculescu a făcut o distincţie între acţiunile de represalii în oraş şi 

lichidarea evreilor din ghetouri. Din telegramă rezultă că armata nu s-a mulţumit 
doar cu spânzurări, ci a executat evrei din oraş şi prin împuşcare. Executarea 
evreilor din „ghetouri", care era „în curs" - are un singur înţeles - însemna 
executarea cel puţin a 18.000 de evrei în locurile unde ei au fost concentraţi de 
către armată, jandarmerie şi poliţişti (care au sosit în oraş, din România şi încă nu 
erau cu totul organizaţi), întrucât în realitate ghetourile încă nu fuseseră înfiinţate. 
Majoritatea execuţiilor au avut loc în închisoarea oraşului şi la Dalnic - un sat din 
apropierea Odessei, ales să servească drept ghetou, spre care erau atunci puşi să 
mărşăluiască zeci de mii de evrei - sau în drum spre acest sat (vezi în continuare) 
„Numărul amintit" se referea la îndeplinirea ordinului pe care Stănculescu l-a adus 
şi care prevedea execuţia a 18.000 de evrei din ghetouri. Precum vom vedea în 
continuare, propunerea germană de a aduce un batalion SS pentru a ajuta armatei 
române să lichideze pe evreii din Odessa nu a fost acceptată (probabil din orgoliu 
naţional), şi toată acţiunea de exterminare a fost exclusiv made in Roman ia. 

La 23 octombrie, la ora 12,30, a sosit la comandamentul Armatei a IV-a, în 
fruntea căruia se afla generalul Iacobici, ordinul 562 al lui Antonescu - probabil 
acelaşi ordin secret pe care Stănculescu l-a adus cu sine de la Comandamentul 
armatei (nr. 302826) - şi pe care l-a predat deja la ora trei dimineaţa generalului 
Trestioreanu. Nu se ştie dacă ordinul original menţiona în mod explicit lichidarea a 
18.000 de evrei (în ghetouri), sau dacă această cifră a fost stabilită de generalul 
Trestioreanu. Ordinul 562, emis în numele lui Antonescu de către Cabinetul militar 
al Conducătorului cu semnătura şefului de cabinet, colonelul Davidescu, a majorat 
cifra. Antonescu a ordonat să fie evacuate din oraş comandamentele militare şi 

autorităţile civile care se aflau încă în curs de organizare şi să fie instalate în clădiri 
verificate şi deminate, acţiune care era în curs de executare. El a cerut să se 
stabilească cine poartă răspunderea pentru catastrofă şi, în final, el a indicat pe 
vinovaţi. 

,,(3 a) Pentru fiecare ofiţer român sau german, mort [sau rănit] în urma 
exploziei, vor fi executaţi 200 de comunişti, pentru fiecare soldat mort [sau rănit], 

20 Telegrama colonelului Stănculescu către generalul Tătăranu, 20 octombrie 1941, ora 12, 10. Idem, 
p. 654-655. 
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către I 00 de comunişti; execuţiile vor avea loc în cursul zilei de astăzi [23 
octombrie]. 

(3 b) Toţi comuniştii din Odessa vor fi luaţi ca ostatici, de asemenea, câte un 
membru de fiecare familie evreiască ... Li se va aduce la cunoştinţă că la un al 
doilea act asemănător vor fi executaţi cu toţii. 

(3 c) Măsurile luate vor fi date publicităţii şi afişate în Odessa şi în 
împrejurimi, chiar în cursul zilei de astăzi"21 . 

Acest ordin a fost transmis de către colonelul Stănculescu generalului 
Ghineraru, noul comandant temporar al Diviziei a I O-a care a intrat în funcţiune la 
23 octombrie la ora 11,00 dimineaţa, şi generalului Trestioreanu, adjunctul 
comandantului diviziei, care de fapt a condus acţiunile de salvare şi de represiune. 
Acesta era un ordin formal, care repeta în termeni mai precauţi primul ordin adus 
de colonelul de la statul major al Armatei a IV-a. Generalul Ghineraru, după 
relatarea primarului Pântea, s-a ocupat mai ales de reorganizarea comandamentului 
diviziei în afara Odessei, iar Trestioreanu a rămas „să se răzbune" pe evreii din 
Odessa. Aşa cum se obişnuia în cazurile de executare a unor ordine speciale, 
Trestioreanu i-a ordonat locotenent-colonelului Mihai Niculescu, care se afla în 
fruntea „serviciului pretorial", cu alte cuvinte era pretorul oraşului, să execute în 
ziua respectivă ordinul: ,,punându-i la dispoziţie o companie de mitraliere din 
Batalionul I O divizionar, jandarmi şi mijloace necesare pentru aducerea la 
îndeplinire a ordinului primit"22

. Soldaţii şi jandarmii n-au verificat în practică cine 
era comunist. Pentru toţi era clar că toţi evreii sunt comunişti. De fapt, primul ordin 
stabilea explicit că evreii sunt răspunzători pentru explozie. La ora 13,55 colonelul 
Stănculescu a telegrafiat generalului Tătăranu că s-a găsit corpul generalului 
Glogojanu, şi că „continuă [acţiunile] şi s-au luat măsuri pentru ca cifra de evrei 
raportată să fie complet realizată"23; cu alte cuvinte, cota de 18.000 de evrei ucişi, 

21 Ordinul original şi câteva alte documente importante, cuprinzând probabil date cu privire la 
numărul evreilor care au fost executaţi şi asupra atrocitălilor de la Dalnic, în total şapte pagini, au fost 
scoase din dosarul original de la Ministerul Apărării de către Securitate în anii 1962-1968 şi nu au 
fost returnate, aşa cum este notat în dosarul original; vezi Idem, p. 622-629. Ordinul lui Antonescu 
este cunoscut întrucât a fost prezentat cu câteva prescurtări de către acuzare la procentul lui în luna 
mai 1946 şi a fost publicat de către M. Carp în Cartea Neagră, III, nr. 120, p. 208-209; Procesul 
trădării, p. 285-286. Fiecare ordin are două numere: numărul dat de expeditor şi numărul de ordine 
dat de destinatar. De exemplu, ordinul 561 al lui Antonescu din 22 octombrie ora 20,00 (sau 20,40), 
în care ordona pentru prima oară să se ia măsuri drastice de represalii, a primit la statul major al 
Armatei a IV-a numărul 302.8 I 6, şi rapoartele interne între unităţile militare sunt consemnate şi cu 
acest număr (Idem, p. 634). 
22 Confirmarea generalului Trestioreanu privind primirea şi executarea ordinului, 25 octombrie I 941, 
Dosarul Pântea, p. 30-3 I. 
21 Colonelul Stănculescu către generalul Tătăranu, telegrama nr. 302.865, 23 octombrie I 94 I, ora 
I 3,55. Arhiva Ministerului Apărării, p. 658-659. 
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şi la care se adaugă evrei care au fost spânzuraţi sau împuşcaţi şi al căror număr nu 
a fost stabilit cu precizie. 

La ora 13,45 generalul Iacobici, comandantul Armatei a 4-a, s-a grăbit să 
raporteze direct Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, Cabinetului militar al 
Conducătorului, despre situaţia din oraş, despre găsirea altor cadavre sub 
dărâmături şi despre acţiunile de represalii: ,,acţiunea de represiune s-a executat în 
interiorul oraşului, prin împuşcare şi spânzurare, şi afişarea de placarde pentru 
avertizarea celor ce vor mai îndrăzni şi încerca astfel de terorism"24. 

O telegramă cu conţinut asemănător (302.861) a fost expediată la Cartierul 
general de la Tighina, la ora 13,5525

. 

Generalul Iacobici a trimis un raport detaliat la ora 16,45, Cabinetului militar, 
adică lui Antonescu, comunicând măsurile luate pentru executarea ordinului 3161 
(sau 562), primit cu patru ore în urmă. El a ordonat scoaterea din oraş a 
comandamentelor militare şi a autorităţilor civile, şi amplasarea lor în clădiri care au 
fost „perfect şi sigur curăţate" de mine: ,,În acelaşi timp s-a dispus evacuarea 
populaţiei civile, pe o rază care va fi găsită necesară, în jurul clădirilor alese pentru 
Comandamente şi autorităţi"26 . Aceasta a fost prima aluzie la vastele acţiuni de 
evacuare pe care jandarmii şi poliţiştii le-au executat la ordinul lui în orele după
amiezii ale aceleaşi zile şi în zilele următoare; zeci de mii de evrei care au fost aduşi 
la Dalnic au fost împinşi, în câmp şi spre nord, spre Berezovca şi, în cele din urmă, 
spre „regatul morţii" (vezi în continuare). Generalul Macici, se arăta în raport, a 
primit ordin să ancheteze şi să stabilească cine răspunde de catastrofă, fapt care 
confirmă că acţiunile de represalii au rămas în mâinile generalului Trestioreanu, care 
în această privinţă era subordonat generalului Tătăranu, şeful statului major al 
Armatei a IV-a. Iacobici şi-a încheiat raportul cu aceste cuvinte: ,,S-au luat măsuri 
pentru executarea imediată a celor ordonate de către mareşalul Antonescu cu ordinul 
3161 punctul 3, literele a, b, c,"27

. Ordinul (562) şi paragrafele au fost citate mai 
înainte, şi ele se referă la răzbunarea asupra „comuniştilor" şi a evreilor. 

lacobici, care până în februarie 1942, era considerat ca generalul cel mai 
apropiat de Antonescu, a considerat util să informeze Marele Stat Major din 
Bucureşti despre ordinul secret pe care l-a primit de la Antonescu. Generalul 
Iacobici servise ca ministru al Apărării între 27 ianuarie 1941 şi 22 septembrie 

24 Raport semnat de comandantul Armatei a IV-a, generalul lacobici, către Cabinetul Primului 
ministru, Cabinetul militar, 23 octombrie 1941, ora 13,45. /dem, p. 662-663. O telegramă cu conţinut 
asemănător a fost expediată de generalul lacobici la ora 13,55 către Cartierul general de la Tighina; 
vezi Idem, p. 664-665 (nr. 302.861 ). 
25 Idem, p. 664-665. 
26 Raport semnat de generalul lacobici către Cabinetul militar de la Preşedinţia Consiliului de 
Miniştri, 23 octombrie 1941, ora 16,45 (trimis ca telegramă). Idem, p. 628. 
27 Idem. Idem. 
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1941, şi apoi concomitent, şef al Marelui Stat Major şi al Cartierului General. La 9 
septembrie 1941 a fost numit de către Antonescu şi în funcţie de comandant al 
Armatei a IV-a, în urma eşecului suferit de generalul Nicolae Ciupercă la cucerirea 
prin asalt a Odessei. Iacobici, care mai îndeplinea încă funcţia de şef al Marelui 
Stat Major, a trimis adjunctului său, generalul Mazarini, care se afla la Bucureşti, 
un raport detaliat despre evenimentele de la Odessa, adăugând la urmă câteva 
rânduri cu privire la acţiunile de represalii: 

„Pentru a se împiedica pe viitor repetarea unor asemenea acte s-au ordonat 
represalii severe asupra comuniştilor şi evreilor în proporţie: 

- pentru fiecare ofiţer sau funcţionar român sau german mort sau rănit se vor 
executa 200 comunişti; 

- pentru fiecare soldat mort sau rănit se vor executa I 00 comunişti. 
Executaţii sunt expuşi în pieţele publice cu placarde pentru avertizarea celor 

ce s-ar mai gândi la executarea unor asemenea atentate"28
. 

În acest mod, generalul Iacobici a urmărit ca ordinul să fie înregistrat şi în 
documentele Marelui Stat Major, pentru ca el să nu rămână doar ca o hârtie adusă 
de către colonelul Stănculescu şi distrusă după ce a fost comunicată. 

Atrocităţile săvârşite în oraş după primirea ordinului lui Antonescu au fost 
bine descrise şi documentate. Noul primar al oraşului, Pântea, care a sosit la 
Odessa la 18 octombrie, a descris cele petrecute într-o scrisoare personală trimisă 
lui Antonescu, imediat după săvârşirea represaliilor29

. Pântea nu ştia că acţiunile 
s-au făcut în urma unui ordin de sus, şi a crezut că Antonescu nu ştie despre cele 
petrecute în oraş. Iată cum a descris el ceea ce a văzut cu ochii săi, în dimineaţa de 
23 octombrie: 

„M-am trezit dimineaţă în faţă cu o scenă îngrozitoare şi anume, pe toate 
străzile principale şi pe la colţuri stăteau spânzuraţi câte 4-5 oameni, iar populaţia 
înspăimântată fugea din oraş, în toate părţile. Revoltat, am întrebat cine a făcut 
această barbarie, această ruşine, de care noi nu ne vom spăla niciodată în faţa lumii 
civilizate. Cei în drept mi-au spus că ei nu ştiu nimic. Pe de altă parte, pe zidurile 

28 Armata a IV-a către Marele Stat Major, pentru generalul Nicolae Mazarini, nr. 302.890, 24 
octombrie 1941, ora O 1,45 noaptea. Idem, p. 670. Generalul Iacobici era de origine germană din 
partea mamei. El şi-a început cariera militară în armata austriacă înainte de primul război mondial şi a 
servit în cadrul ei în timpul războiului. Iuliu Maniu a spus despre el: ,jumătate german prin sânge, el e 
german complet prin educaţie". Vezi raportul şefului SSI, Cristescu, despre concepţiile şi activitatea 
opoziţiei şi ale lui Iuliu Maniu, mai 1943. Din: C.l. Drăgan, Antonescu, Mareşalul României şi 
războaiele de reîntregire, Veneţia, I 988, voi. 2, nr. 30, p. 3 I 3. 
29 Gherman Pântea s-a născut într-un sat românesc din jude1ul Bălţi, în Basarabia de sub stăpânire 
rusească. El a servit în armata rusă. Sub regimul românesc în Basarabia a fost de două ori primar al 
oraşului Chişinău. La 6 august, I 941, Antonescu 1-a ales să servească de primar al Odessei, încă 
înainte de cucerirea lui deşi nu 1-a cunoscut personal. Amănuntele sunt luate din declaraţia lui Pântea, 
către tribunal, 22 în iunie 1950. Dosar Pântea, p. 156. 
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Odessei a apărut un comunicat fără semnătură a Comandamentului Militar, prin 
care se dispunea ca toţi evreii să părăsească oraşul în cursul zilei de 23 octombrie şi 
să plece în coloane spre Dalnic. Evreii îngroziţi de cele petrecute în oraş au părăsit 
locuinţele şi avutul lor şi s-au îndreptat cu miile spre Dalnic, iar populaţie [creştină] 
rămasă în oraş a început o jefuire totală a locuinţelor"30 . 

Soldaţii din Divizia a zecea şi din batalionul zece mitraliere şi jandarmi 
împuşcau evrei pe străzi iar pe alţii îi spânzurau pe stâlpii de troleibuz, pe stâlpi 
improvizaţi la colţuri de străzi, de balcoane, pe străzi principale, după o cercetare 
sumară, care cuprindea o singură întrebare: jidan? Evreii scoşi din închisoarea 
orăşenească, în număr de câteva mii, au fost executaţi în afara oraşului, de către 
soldaţii batalionului de mitraliere. Aceştia erau evreii care se prezentaseră la 
recensământ şi nu fuseseră eliberaţi. Oraşul, după mărturia unui evreu localnic din 
anul 1945, a devenit „un oraş al spânzurătorilor". 

„La 23 şi 24 octombrie oriunde te uitai nu vedeai decât spânzurători. La 
picioarele celor spânzuraţi zăceau oameni sfâşiaţi şi împuşcaţi. Oraşul nostru 
oferea un spectacol înfricoşător: era un oraş al spânzuraţilor ... din când în când 
trăgeau [în noi]. Oamenii se prăbuşeau şi mureau [pe loc] iar răniţii se târau"31

. 

Acestea au fost acţiuni de masacrare organizată, victimele fiind evreii 
concentraţi în prealabil în închisoare sau în anumite localuri. În acelaşi timp, zeci 
de mii de evrei înspăimântaţi mărşăluiau spre Dalnic. Primarul oraşului, care 
credea că „şi el are o răspundere faţă de populaţia aceasta", s-a adresat generalului 
Macici care sosise în noaptea aceea la Odessa, şi care, în virtutea gradului şi 

funcţiei sale, devenise cea mai înaltă autoritate militară din oraş. 
Pântea era însoţit de ziaristul (antisemit) Elefterie Negel de la ziarul 

,,Universul", care a sosit la Odessa imediat după explozia de la comandament. 
Negel s-a întâlnit mai întâi cu Pântea care „mi-a spus că populaţia evreiască ... este 
nevinovată de dezastrul de la Odessa". Amândoi i-au cerut generalului Macici să 
amâne aplicarea ordinului de evacuare a evreilor la Dalnic, până la primirea 
răspunsului lui Antonescu. La această consfătuire au luat parte, în afară de primarul 
oraşului, şi generalul Macici, şi maiorul Bogus, generalul Pretorian şi ziaristul 
Negel. Pântea i-a cerut generalului permisiunea să înapoieze convoiul evreilor în 
oraş şi să numească imediat pe maiorul în rezervă Bogus în funcţia de comandant 
al poliţiei pentru a calma spiritele32

. 

30 Memorandumul lui Pântea către Antonescu. Idem, p. 199 b. 
31 Ehrenburg, p. 96. Conform acestei relatări, sute de evrei au fost arunca1i într-o groapă comună în 
apropiere de coasta mării, pe şoseaua Novo Arkadiskaia, care ducea spre cunoscutele staţiuni balneare 
ale Odessei. Participarea Regimentului 10 la masacru a fost şi ea dezbătută la proces: Actul de 
acuzare, p. 52-53. 
32 Vladimir Bogus, ca şi Pântea, s-a născut în Basarabia şi şi-a făcut studiile în Rusia. A fost unul din 
conducătorii mişcării de unificare a Basarabiei cu România pe timpul regimului ţarist. 
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Generalul Macici a aprobat ambele propuneri. Pântea, Bogus şi Negel au 
pornit cu maşina de-a lungul convoiului, şi Pântea s-a oprit la fiecare 500 de metri 
• d I d" I •33 

ş1 a anunţat espre anu area or mu u1 . 
Aceste măsuri au fost luate pe baza supoziţiei, care s-a dovedit a fi falsă, că 

atrocităţile din Odessa se fac fără ştirea lui Antonescu, ca rezultat al pierderii 
cumpătului de către conducătorii militari. Aşa cum am arătat, Pântea s-a grăbit să 
ajungă din urmă convoiul evreilor, care număra după aprecierea sa circa SO.OOO de 
suflete, şi i-a scris după aceea lui Antonescu: 

„Ajungând coloanele cu mii de oameni, le-am oprit şi le-am vorbit în 
ruseşte, arătând că s-a produs o greşeală, şi că dl. Mareşal [Antonescu] a dat ordin 
să vă înapoiaţi la casele voastre. S-au petrecut cu această ocazie scene sfâşietoare. 
Ei [evreii] au năvălit asupra noastră, sărutându-ne mâinile, hainele, maşinile şi 

strigând cu toţii Trăiască Mareşalul Antonescu, salvatorul lor. Era un act drept căci 
populaţia [evreiască] n-a avut nici un amestec în catastrofa de la 22 octombrie. 
Coloana înaintată de evacuaţi a fost reţinută de organele militare. Mi s-a spus că 
aceştia vor fi executaţi ca represalii în urma ordinului Dvs. Sunt convins Domnule 
Mareşal, că Dvs., dacă eraţi informat exact asupra situaţiei şi anume că populaţia 
nu a avut nici un amestec în actul de la 22 octombrie, totul fiind pregătit de 
organele N.K.V.D. revocaţi ordinul de represalii şi nu erau pedepsiţi oamenii, care 
nu aveau nici o vină. Nu sunt apărătorul evreilor dar sunt convins, Domnule 
Mareşal, că măsurile acestea pripite şi nedrepte mai târziu ne vor face mare rău. 
Dar situaţia nu este mai bună nici acum"34

. 

Prin acest protest care dacă într-adevăr a fost trimis (există mari îndoieli 
privind autenticitatea sa), Pântea s-a alăturat altui Drept al popoarelor, Traian 
Popovici, care şi el s-a ridicat împotriva crimelor împotriva evreilor, având repulsie 
faţă de asemenea atrocităţi, precum şi din grija pentru viitorul poporului român 
(vezi mai înainte, capitolul despre Cernăuţi). 

Dar nu toţi evreii au primit permisiunea să se întoarcă la Odessa sau au ajuns 
la Dalnic. Primarul oraşului, Pântea, n-a amintit faptul că cel puţin treizeci de mii 
de evrei sau poate mai mulţi au fost forţaţi să părăsească şoseaua şi împinşi spre 
câmp de către jandarmi, parte călărind, care, cu focuri de armă în aer şi lovindu-i 
cu bicele, au condus imensul convoi spre nord, de-a lungul şoselei Odessa-Katarzi. 
Acest imens convoi, căruia era greu să-i vezi începutul şi sfârşitul, a fost dus pe jos 
timp de două săptămâni spre lagărul de la Bogdanovca, şi acolo evreii au fost 
exterminaţi. Când au ajuns, convoiul număra aproximativ 40.000 de evrei, în ciuda 
pierderilor de pe drum. 

33 Mărturia depusă de ziaristul Elefterie Negel la Tribunalul din Bucureşti la procesul lui Pântea. 
Dosarul Pântea, p. I 03. 
34 Memoriul lui Pântea către Antonescu. Idem, p. 119 b-200. 
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Partea înaintată a convoiului, care a ajuns la Dalnic, număra circa 25.000 de 
evrei, din cei peste I 00.000 de evrei care se aflau la Odessa în dimineaţa aceea. 
Primii care au ajuns la Dalnic au fost împuşcaţi lângă şanţurile antitanc care 
fuseseră săpate în timpul asediului. Ei au fost împuşcaţi în cap, câte 40-50 deodată, 
într-o totală harababură şi dezordine35

. Numărul evreilor împuşcaţi nu este 
cunoscut cu certitudine dar se cifrează, probabil, între 2.500 şi 4.000. Această 
metodă era prea lentă şi ineficientă: soldaţii continuau să aducă convoaie de evrei 
din închisoarea din Odessa, şi, de asemenea, convoiul mare, pe care primarul 
pretinde că l-a întors în parte, a continuat să înainteze, iar soldaţii batalionului de 
mitraliere, nu reuşeau să ucidă în ritmul necesar. Şanţurile s-au umplut destul de 
repede şi grupuri de câte zece evrei trebuiau duşi spre şanţuri îndepărtate, păstrând 
în acest timp o oarecare ordine. La toate astea mai trebuie adăugate încercările unor 
părinţi pe pragul nebuniei, şi îndeosebi ale mamelor, de a-şi apăra copii, ţipete, 
înjurături ale soldaţilor, împuşcături în aer şi în cei care refuzau să se mişte. 

La 24 octombrie, în orele după-amiezii, în timp ce acţiunile de concentrare, 
evacuare şi exterminare a evreilor erau în toi, a sosit ordinul personal nr. 563 al 
mareşalului Antonescu, care stabilea noi dimensiuni de represalii. Ordinul - cu 
următorul conţinut - a fost trimis codificat generalului Macici şi generalului 
Tătăranu: 

,,Către Generalul Macici, 
Ca represalii dl. Mareşal Antonescu ordonă: 
I. Executarea tuturor evreilor din Basarabia refugiaţi la Odessa. 
2. Toţi indivizii ce intră în prevederile ordinului no. 3161 (302858) din 23 

oct. 1941, încă neexecutaţi şi alţii ce mai pot fi adăugaţi, vor fi băgaţi într-o clădire, 
în prealabil minată, şi care se va arunca în aer. Acestea se vor face în ziua 
înmormântării victimelor noastre. 

3. Acest ordin se va distruge după citirea lui. 
Semnat: col. Davidescu, Şeful Cabinetului Militar"36

. 

În ciuda ordinului explicit de „a distruge ordinul după citirea lui", în ciuda 
repetării dispoziţiei, în cursul unui schimb de telegrame între căpitanul lvănescu, 
care a decodat mesajul, şi Cabinetul militar în noaptea de 24 octombrie, când i s-a 
ordonat din nou să nu uite să distrugă ordinul, căpitanul a păstrat ordinul 563 aşa 
cum a fost transmis, şi aşa cum l-a decodat în momentul primirii. După cum am 
arătat, în noaptea de 24/25 octombrie căpitanul a primit ordinul de „a distruge prin 
ardere telegrama 563 cu trei benzi". Ordinul era adresat „numai d-lui general 

35 Actul de acuzare, p. 48. Dallin notează că mii de oameni au fost ucişi în şanturile antitanc (Dallin, 
Odessa, p. 77). 
36 Ordinul 563 (302.858), 24 octombrie 1941, fără notarea orei, cu scrisul de mână al 
decodificatorului. Arhiva Ministerului Apărării, p. 688. 
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Iacobici sau în lipsă d-lui gen. Tătăranu, fără intermediari". Dar amândoi plecaseră 
în acea noapte la Cartierul general de la Tighina, şi în lipsa lor, căpitanul lvănescu 
a primit dispoziţia să transmită ordinul generalului Macici, ,,înlocuitorul d-lui gl. 
Tătăranu care va dispune în consecinţă"37 . Macici era în acel moment cea mai mare 
autoritate militară la Odessa. Colonelul Stănculescu, care a rămas la Odessa, i-a 
raportat generalului Tătăranu, în acea noapte, că ordinul a fost transmis „codificat" 
generalului Macici pentru executare38

. Comandamentul Armatei a IV-a a cerut să 
fie găsit imediat generalul Tătăranu şi să-i fie predat şi lui ordinul, în aceeaşi seară. 
Tătăranu era în drum spre Chişinău, după ce vizitase Cartierul general de la 
Tighina. Colonelul Davidescu, şeful Cabinetului militar al lui Antonescu, a cerut la 
27 octombrie „rog comunicaţi imediat rezultatul la ordinul cifrat nr. 563 din 24 oct. 
1941 "39

. În cursul serii a primit răspunsul: ,,ordinul cifrat nr. 563 din 24.10.1941 a 
fost executat întocmai',4°. În realitate, executarea ordinului n-a fost atât de simplă 
cum s-ar deduce din telegrama laconică de răspuns. 

În această situaţie s-a hotărât concentrarea evreilor care-şi aşteptau rândul la 
execuţie şi a celor aduşi de escorte de soldaţi de la închisoarea oraşului în nouă 
magazii mari şi lungi, care se aflau în apropiere. Acestea erau magazii de grâne 
construite din piatră şi deosebit de mari. Este greu acum de stabilit dacă aceste 
magazii au fost alese a priori spre a servi pentru exterminare, sau alegerea a 
constituit o improvizaţie a comandanţilor locali. Se pare că nici un evreu adus 
acolo nu a supravieţuit şi orice reconstituire a acţiunii se bazează pe documente ale 
Armatei a IV-a, întemeiate pe depoziţiile unor ofiţeri şi soldaţi români la procesele 
criminalilor de război şi cele intentate contra lor, pe stenogramele şedinţelor 

guvernului care au dezbătut „acţiunile de represalii" executate de armata română la 
Odessa sau care s-au referit la ele, pe rapoartele lui Alexianu şi pe protestele 
primarului, dacă într-adevăr le-a înaintat sau poate - ceea ce este mai probabil -, 
le-a confecţionat postfactum pentru a-şi salva viaţa la propriul său proces, fiind şi 

el considerat criminal de război. 
Militarii care au comandat acţiunea au fost generalul Trestioreanu, 

locotenent-colonelul Nicolae Deleanu şi ofiţerul de jandarmi locotenent-colonelul 
Mihail Niculescu, cunoscut sub numele Coca. Trestioreanu a primit ordinul de la 
Antonescu prin intermediul statului major al Armatei a IV-a, şi a iniţiat represalii 

37 Schimb de telegrame între căpitanul lvănescu şi un căpitan neidentificat din Cabinetul militar al lui 
Antonescu de la Bucureşti. Nedatat. Idem., p. 691-692. 
38 Comandamentul Armatei a IV-a către generalul Tătăranu, 24 octombrie 1941, fără notarea orei. 
Idem, p. 689. 
39 Cabinetul militar al Armatei a IV-a, 27 octombrie 1941, fără notarea orei, p. 692. 
40 Armata a IV-a către Preşedinţia Consiliului de Miniştri, Cabinetul militar, 27 octombrie 1941, ora 
21,00. Idem, p. 693. Semnatarul telegramei era (colonelul) Dumitru Tudose, care a fost primul 
comandant al oraşului Chişinău şi al ghetoului de acolo. 
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chiar înainte de primirea ordinului; Deleanu a fost comandantul batalionului care a 
executat masacrul; iar Niculescu, în calitate de pretor militar al oraşului, a primit şi 
el prin canalele sale ordinul de a-i lichida pe evrei. 

Deleanu şi Niculescu au fost ofiţerii „cărora le aparţine modalitatea 
execuţiei',4 1 . La faţa locului s-a aflat şi căpitanul Eugen Belceanu, comandant de 
batalion în Divizia a zecea, ale cărei unităţi au participat şi ele la masacru. Cea mai 
înaltă autoritate militară românească care se afla în acel moment la Odessa a fost 
generalul Nicolae Macici. Implicarea lui în acţiunile de represalii a rămas mult 
timp neclară, până la descoperirea ordinelor în arhiva Armatei a IV-a în anul 1995. 

Aproximativ 22.000 de evrei de toate vârstele, care au fost concentraţi la 
Dalnic, au fost înghesuiţi în magazii, acţiune care a continuat şi după căderea nopţii 
între 23 şi 24 octombrie. Iată cum s-a desfăşurat masacrul: 

„Au fost masaţi până la refuz în patru magazii care au fost apoi nimicite pe 
rând, cu foc de mitraliere, puşcă, stropite cu benzină şi incendiate, cu excepţia 
ultimei magazii care a fost dinamitată. Vacarmul şi scenele înfiorătoare ce au avut 
loc [acolo] depăşesc puterea de evocare: femei cu părul în flăcări, oameni răniţi şi 
aprinşi de vii, ieşeau prin acoperişul sau spărturile magaziilor incendiate, căutând 
înnebuniţi o scăpare. De jur împrejur însă îi ţintea arma ostaşilor care aveau ordinul 
de a nu scăpa nici un civil. Grozăvia sinistrului era aşa de puternică încât tulburase 
adânc pe toţi cei de faţă, soldaţi şi comandanţi. Într-o stare sufletească în care 
raţiunea era gonită şi înăbuşită de instinct, oamenii confirmau misiunile primite, le 
executau febril sau se ascundeau, retrăgându-se deoparte, după cum, probabil, era 
firea fiecăruia. Astfel unii soldaţi trăgeau încruntaţi, calm, alţii se închinau şi 

trăgeau iar arma le tremura în mână, alţii trăgeau aiurea, alţii chiar evitau să tragă. 
[ ... ] Cei dinăuntrul magaziilor, îngroziţi de chinurile morţii, încercau să evadeze 
sau se ridicau pe geamuri şi acoperiş în mijlocul flăcărilor, implorând să fie 
împuşcaţi. Cei mai mulţi dintre ofiţerii ce erau la faţa locului erau impresionaţi la 
lacrimi de ceea ce erau nevoiţi să facă şi unii dintre ei abandonau poziţia, 

eschivându-se sau chiar ascunzându-se printre alţi soldaţi [care se aflau acolo] fără 
misiune',42

. 

Din cei circa 22.000 de evrei au rămas numai corpuri arse, sfârtecate şi 
împrăştiate de explozie. Operaţiunea a durat toată noaptea şi chiar a doua zi. 
Soldaţii lui Deleanu şi Niculescu nu erau experimentaţi în masacre de masă, de 

41 Mandat de arestare din I O mai 1948 a sublocotenentului Eusta\iu Mărculescu, comandant de pluton 
în batalionul 10 de mitraliere, care a participat în ac\iunea de lichidare a cetă\enilor nevinova\i din 
Odessa. Ancel, Doc11ments, VI, nr. 26, p. 281: ,,Plutonul comandat de acuzat avea misiunea de a 
transporta victimele de la închisoarea centrală locală la lagărul unde se găseau situate magaziile 
incendiate şi de a face pază în afara lagărului la distantă de 50 m. de aceste magazii în timpul cât dura 
masacrul, pentru ca nimeni să nu poată evada şi nimeni din afară să nu se poată apropia". 
42 Idem, p. 281-282. 
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aceea, ordinele au fost schimbate mereu. Nimic nu a decurs conform aşteptărilor, 
nici o etapă n-a fost planificată cum trebuie, şi nu s-a luat în consideraţie timpul 
necesar pentru uciderea a zeci de mii de evrei. 

Benzina şi petrolul folosite pentru ardere au fost aduse la faţa locului cu 
containere de pompare folosite de armată. Magaziile au fost incendiate cu 
rapiditate şi nu toate odată, pentru că trebuiau protejaţi soldaţii. După incendierea 
magaziilor, soldaţii s-au retras circa 50 de metri, formând un cerc de pază 

pentru a evita orice evadare. Ei aveau ordinul să împuşte pe oricine încerca să 
evadeze, dar cei care fugeau nu mai arătau ca oamenii ci ca nişte făclii umane 
care alergau cuprinşi parcă de amok. Un ofiţer român a descris imaginile la care a 
fost martor: 

„Când incendiul s-a dezlănţuit, unii dintre acei care se găseau în magazie şi 
care erau uşor răniţi sau teferi, încercau să fugă, fie sărind pe fereastră, fie să iasă 
prin acoperiş. Soldaţii aveau consemn general ca imediat ce iese afară unul, să fie 
împuşcat. Unii care erau înăuntru, ca să scape de foc, apăreau la ferestre şi făceau 
semn [soldaţilor] ca să-i împuşte, arătându-le cu mâna capul sau inima. Însă când 
vedeau către ei întinsă arma, dispăreau pentru moment din faţa ferestrei, pentru ca 
să reapară peste câteva secunde, făcând către soldaţi acelaşi semn şi întorcându-se 
cu spatele ca să nu vadă cel puţin când se trăgea în ei. Operaţiunea a durat până 
noaptea, când scenele văzute la lumina focului erau şi mai îngrozitoare [decât 
păreau la lumina zilei]. Cei care apăreau erau goi, căci se dezbrăcaseră de hainele 
care luaseră foc. Unele dintre femei aruncau copii pe ferestre. Reţin o scenă că un 
copil de 4-5 ani aruncat pe fereastră a rătăcit timp de 5-1 O minute cu mâinile sus 
între cadavre [deoarece] soldaţii români nedorind să tragă în el',43

. 

Una din magazii (poate că magazia cu femei şi copii) a fost aleasă a 
îndeplini dorinţa expresă a lui Antonescu: soldaţii au pus materiale explozive, aşa 
cum indica explicit ordinul nr. 563, şi au aruncat în aer clădirea, la 25 octombrie, 
ora 17,45, exact la aceeaşi oră la care a fost aruncat în aer Comandamentul român 
de la Odessa; explozia a provocat împrăştierea de corpuri sfârtecate în aria din jurul 
magaz1e1. 

43 Fragment din depozilia sublocotenentului Alexe Neacşu din Regimentul 23 infanterie, Cartea 
Neagră, III, nr. 122, p. 210-211. Această mărturie a fosl folosită şi de acuzare la procesul lui 
Antonescu şi al miniştrilor din guvernul său în mai 1946. Procurorul general în proces, Vasile 
Stoican, a folosit un extras din această mărturie - care se referă la un copil evreu de 4-5 ani, care a 
fost lăsat să mai trăiască cinci-zece minute deoarece solda\ii români au refuzat să tragă în el - pentru a 
ajunge la o concluzie surprinzătoare: ,,Acesta este poporul român: soldatul român care nu vrea să 
tragă într-un copil!" (sala izbucneşte în aplauze puternice). După spusele procurorului, vina nu trebuie 
aruncată asupra poporului: ,,Câteva bestii, câ\iva executan\i, câteva unelte ale lor şi ale hitlerismului. 
Ei care au ordonat, ofilerii au executat, aceştia sunt uneltele hitleriste, aceştia sunt singurii criminali, 
nu şi poporul român [sublinierea în original] Procesul trădării, p. 288. 
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Surse germane confirmă dimensiunile operaţiunii române de la Odessa şi 
modul de îndeplinire. Aceste surse pun accentul pe operaţiunea de minare şi de 
aruncare în aer executată de agenţi sovietici şi minimalizează acţiunile de represalii 
româneşti. Un ofiţer din serviciul de spionaj militar, Abwehr, de la biroul de 
legătură al serviciului în România, care a vizitat Odessa la sfârşitul lui octombrie, a 
întocmit un raport amănunţit cu privire la explozia de la Comandantul român din 
oraş. El a ajuns la concluzia că bomba a fost activată printr-un dispozitiv electric de 
la distanţă, şi că sub patul unui evreu care locuia în apropierea Comandamentului 
s-a descoperit un aparat de legătură telefonică cu agenţi ai NKVD din subterane. 
Românii au încercat să-l convingă că Sinagoga Mare servea drept comandament al 
mişcării de rezistenţă sovietice. Cât priveşte pe evrei, raportul dovedeşte că trimisul 
Abwehr-ului n-a cercetat la faţa locului operaţiunea de exterminare executată de 
români, ci s-a mulţumit doar cu ceea ce i s-a relatat: ,,În dimineaţa zilei de 23 
octombrie, a doua zi după explozie, au fost împuşcaţi 19.000 de evrei în piaţa 

portului, înconjurată de un gard de lemn. Corpurile lor au fost stropite cu petrol şi 
arse',44

. Surse sovietice care se referă la operaţiune (vezi în continuare) sunt mai 
detaliate, dar se bazează pe mărturii şi nu specifică, din anumite motive, că cei 

• , .45 
uc1ş1 erau evrei . 

Către sfârşitul lunii noiembrie, românii au adus la Dalnic prizonieri de război 
„pentru a săpa gropi în apropierea magaziilor, pentru a scoate cu cârlige cadavrele 
şi să le îngroape". După eliberarea Odessei, în aprilie 1944, comitetul regional de 
partid, Obkom, a iniţiat deschiderea celor nouă gropi. Atunci au găsit acolo „peste 
22.000 de cadavre, printre care şi cadavre de copii care au murit sufocaţi. Parte din 
cadavre aveau semne de gloanţe, membre sfârtecate şi cranii sfărâmate',46 . 

44 Citat din Dallin, Odessa, p. 77. Vezi, acolo, şi p. 310, 330-331. Raportul ofiţerului Rodier de la 
Abwehr: Abwehrstelle Rumănien, ,,Bericht ilber Wahmehmungen în Odessa, November 4, 1941, 
National Archives of the United States, Record Group 242, T 501, reele 278, poate fi găsit şi în 
colecţia de microfilme de la Yad Vashem, şi a fost cercetat de către autor (S.A.). Raportul cuprinde 
informa\ii importante cu privire la încercarea evreilor în închisoarea oraşului şi despre spânzurările de 
pe străzi şi altele. Cât priveşte operaţiunea de la Dalnic, trimisul Abwher-ului a localizat greşit locul 
execuţiei întrucât nu s-a obosit să verifice personal unde au fost ucişi evreii. Din cele cunoscute 
autorului, n-au avut loc două operaţiuni de ardere a evreilor, una la Dalnic şi alta în port (a existat 
doar o singură operaţiune de ardere - la Dalnic), iar numărul evreilor ucişi şi arşi în magazii a fost de 
aproximativ 22.000; parte din ei au fost împuşcaţi înainte de marele masacru. 
4 Vezi raportul comitetului special sovietic de la 13 iunie 1944, care a cercetat crimele comise de 
germani şi români în timpul ocupaţiei oraşului şi judeţului Odessa, raport care a fost prezentat la 
procesele criminalilor de război naziste de la Nilrnberg, documentele de la Nurnberg. lnternational 
Military Tribunal, USSR - 47, Document. Vezi şi A.J. Borisov, Odessa gord geroi, Voenizdat, 
Moscka, 1954. 
46 Odesskii Oblastnoi Komitet (Obkom) Kompartii Ukraini, Dokladnaia Zapiska ... 31 decembrie 
1944, Partinii arhiv Odesskovo obkoma Kompartii Ukraini, Fond li, Opis li, de la 52, p. 22 (Partidul 
Comunist din Ucraina, Raportul Comitetului Regional Odessa (Obkom), înregistrare finală şi date 
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Ministrul Apărării Naţionale, generalul Constantin Pantazi, a anchetat cazul 
exploziei şi a ordonat începerea represaliilor47

. 

Totul dovedeşte, a subliniat procurorul48
, că Macici a fost cea mai mare 

autoritate militară pe teren, şi toţi au ascultat de ordinele sale. Nici o persoană nu a 
afirmat sub jurământ, a remarcat procurorul, şi nici Macici însuşi n-a afirmat că a 
luat vreo măsură pentru evitarea masacrului. ,,Nici un ordin, nici un gest, nici un 
om n-a venit să spună că Macici s-a cutremurat, că Macici a fost impresionat, că 
Macici a fost mişcat de sângele care a curs în Odessa, timp de trei zile. Nicăieri [nu 
există o asemenea mărturie], nici el n-a încercat să arate acest lucru',49

. Dar în 
prezent se ştie, cum am menţionat mai sus, că Macici a primit ordinul nr. 563 al lui 
Antonescu şi a avut grijă să-l îndeplinească. 

În septembrie 1944, după ce a fost transferat în Uniunea Sovietică împreună 
cu Antonescu şi colaboratorii lui apropiaţi, Alexianu a aruncat întreaga răspundere 
a masacrului de la Odessa asupra armatei. La anchetarea sa, el i-a indicat pe 
generalul Macici şi pe generalul Trestioreanu ca responsabili exclusivi de masacrul 
de la Dalnic şi de toate acţiunile împotriva evreilor din Odessa, din octombrie 
1941 50

. Şi într-adevăr, la Odessa, mai mult decât în Basarabia şi Bucovina, armata 
română, la toate nivelele ei ierarhice, a fost total implicată în crime împotriva 
umanităţii şi în crime de război. Armata română a primit şi a executat un ordin de 
genocid, a arestat mii de evrei, i-a concentrat, i-a împuşcat sau i-a spânzurat, a ars, 
aproximativ 18.000 de evrei, conform propriilor ei rapoarte, a pus în acţiune 
jandarmeria, poliţia şi autorităţile civile pentru a duce la îndeplinire ordinul 
Conducătorului, de „răzbunare" împotriva evreilor „ruşi". 

În această crimă au fost implicaţi conducerea superioară a armatei române, 
şeful Marelui Stat Major şi comandantul Armatei a IV-a, generalul lacobici, care 
purta cel mai înalt grad în armată (cu excepţia lui Antonescu), adjuncţii săi în 
ambele posturi, generalul Tătăranu, comandantul Corpului 2 de armată, generalul 
Macici, comandantul Diviziei a I O-a, generalul Trestioreanu, comandanţii 

jandarmeriei şi ai poliţiei din oraş, comandanţi de divizii şi regimente, ofiţeri şi 

soldaţi de rând. 

generale ale Comisiei Regionale către Comisia Extraordinară de stat privind pagubele şi victimele 
ocupaţiei fasciste în timpul Marelui Război pentru Apărarea Patriei (1941-1944), 31 decembrie I 944. 
Arhivele Partidului Comunist din Odessa, fondul II, opis 2, dosar 52, p. 22 (în continuare, Raportul 
Obkom). 
47 Stenograma anchetării generalului Pantazi, I 8 aprilie 1946, Arhiva Ministerului de Interne, dosar 
40010, voi. 45, p. 210. 
48 Actul de acuzare, p. 51-52. 
49 Idem, p. 52. 
50 Idem, p. 53-54. 
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REPRESIUNEA ÎMPOTRIVA EVREILOR DIN ODESSA: 
STRUCTURA IERARHICĂ DE COMANDĂ 

----- Ion Antonescu 
Comandantul suprem al armatei române 

Colonelul Radu Davidescu 
şeful Cabinetului militar la 
Preşedinţia Consiliului de Miniştri 

-.....___ • Generalul Iosif Jacobici 
~eful Marelui Stat Major şi comandantul Armatei a IV-a 

Generalul Nicolae Tlitliranu 
Adjunctul şefului Marelui Stat Major, şeful statului major al 
Armatei a IV-a; Răspundere generală pentru aplicarea ordinului 

Colonelul Stlinculescu 
Trimisul generalului Tătăranu. A predat primul 
ordin secret de exterminare a 18.000 de evrei şi 

de spânzurare a mii de evrei şi a raportat 
executarea 

Generalul Nicolae Macici 
Comandantul Corpului 2 al Armatei a IV-a. A fost 
trimis la Odessa după întreruperea legăturii cu 
divizia a 10-a. Responsabil direct cu conducerea 
operaţiunii 

Generalul Nicolae Ghineraru 
Noul comandant al Diviziei a IO-a. S-a ocupat de 
reorganizarea şi înfiinţarea noului comandament 
din afara oraşului 

Generalul Nicolae Trestioreanu 
Comandantul adjunct al Diviziei a I O-a. A pus în aplicare ordine în 
mod direct. I-au stat la dispoziţie: soldaţi din Divizia nr. IO, un 
batalion de mitraliere, batalioanele nr. 3 de genişti, jandarmeria 
militară a oraşului, poliţia, primarul oraşului şi ajutoarele lui 

Comandanţi pe teren: 

Locotenent-colonel Mihail Niculescu-Coca, comandantuljandanneriei militare şi pretor 

Locotenent-colonel Nicolae Deleanu, comandantul batalionului 10 mitraliere 

Căpitan Eugen Belceanu, comandant de batalion în Divizia a 10-a. 
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Ceea ce a început ca o halucinaţie antisemită a Conducătorului, care i-a 
învinovăţit pe evrei de pierderile grele suferite de annata română la asaltul asupra 
Odessei şi, în război, în general, şi prin definirea evreilor ca „satană" care 
manipulează popoarele slave după voinţa sa, nu se putea termina decât printr-un 
masacru înfiorător al evreilor din Odessa. În ciuda caracterului secret al ordinelor, 
la Bucureşti s-a aflat cu repeziciune despre masacru şi ambasadorul Franţei a 
raportat Ministerului de Externe de la Vichy, la 10 noiembrie 1941, că armata 
română a înfăptuit acţiuni de represalii contra evreilor: ,,Ca urmare a exploziei din 
22 octombrie, la Odessa au fost înghesuiţi 25.000 de evrei în magazii şi au fost 
împuşcaţi cu mitraliere şi tunuri înainte de a fi arşi de unităţile româneşti"51 . 

La 13 noiembrie, la o reuniune a guvernului, Antonescu l-a întrebat, în 
treacăt, pe guvernatorul Transnistriei de rezultatele aplicării ordinului amintit: 
„Acţiunile de represalii împotriva evreilor au fost destul de severe?" a întrebat 
Conducătorul. ,,Da, domnule Mareşal. Mulţi au fost ucişi şi spânzuraţi pe străzile 
Odessei", i-a răspuns Alexianu, şi discuţia a continuat apoi despre alt subiect52

. În 
anul 1943, după înfrângerea de la Stalingrad, chestiunea Odessei a fost din nou 
ridicată, de data asta în urma unei intervenţii a ministrului de Război, generalul 
Pantazi, ,,Să ascundem grozăvia de la Odessa, să deshumăm cadavrele celor 
nenorociţi şi să le împrăştiem cine ştie unde". Antonescu a întrebat cu inocenţă: 
„Ce este Pantazi? Despre ce e vorba?"53

. Şi nici unul dintre miniştri n-a îndrăznit 
să-i amintească Conducătorului că acţiunea de represiune împotriva evreilor s-a 
făcut la ordinul lui. 

Primul ghetou din Odessa 

O parte dintre evreii care n-au fost ucişi la Dalnic s-au întors la casele lor sau 
la ceea ce a mai rămas din casele lor după prima acţiune de jaf întreprinsă de 
vecinii lor; aceştia s-au şi mutat în case, întrucât erau convinşi că nici un evreu nu 
se va mai întoarce. Trebuie remarcat că nu toţi ruşii din oraş au participat la jaf, şi 
nu toţi i-au urât pe evrei. Mulţi dintre ei, în lunile care au urmat, i-au ajutat pe evrei 
să se ascundă, să-şi schimbe identitatea şi să evite deportarea. Ne este dificil în 
acest studiu să stabilim adevăratele proporţii ale acestui fenomen. 

Siguranţa a raportat la 26 octombrie 1941 că reîntoarcerea evreilor evacuaţi a 
nemulţumit profund populaţia creştină, care ocupase locuinţele părăsite; cu atât mai 
mult, cu cât ei sperau că după explozia de la comandamentul militar se va produce 
o curăţire radicală a evreilor şi a teroriştilor". 

51 Raport al ambasadorului Frantei (Vichy) în România către ministrul de Externe. 10 noiembrie 
1941. Din: Ancel, Documents, III, nr. 229, p. 376. 
52 Procesul trădării, p. 64-65. 
53 Idem, p. 289. 
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Siguranţa şi SSI au instigat populaţia împotriva evreilor, i-au prezentat ca 
periculoşi pentru ordinea publică, pentru securitate şi pentru consolidarea regimului 
românesc în Transnistria, în general, şi în Odessa în special, şi nu există nici o 
îndoială că rapoartele lor i-au influenţat pe cei care luau hotărârile să curete Odessa 
de evrei (vezi în continuare). În raportul amintit, s-a mai afirmat că pr~paganda 
evreiască continuă, şi că „creştinii sunt ameninţaţi că vor primi înzecit pedeapsa, 
când timpurile se vor schimba". Într-adevăr, creştinii ruşi mai erau încă rezervaţi 
faţă de regimul românesc, dar, raportul remarca faptul că „totuşi se observă multă 
bunăvoinţă la populaţia rusească, bucuroşi că au scăpat de lepra evreiască"54 . 

Şi într-adevăr, din momentul când primăria s-a reorganizat şi până la 
deportarea evreilor din oraş şi chiar mult timp după aceea, primăria a fost invadată 
de scrisori anonime, de denunţuri şi chiar de scrisori deschise şi semnate despre 
evrei periculoşi, despre evreii care şi-au schimbat identitatea, despre evreii care au 
deţinut funcţii în timpul regimului sovietic, iar în perioada deportării din Odessa şi 
după aceea, despre evreii care se ascund, care trăiesc sub o identitate împrumutată, 
despre evreii cu identitate falsă, etc55

. 

Siguranţa şi poliţia Odessei, în general, au considerat nu numai pe evrei ca 
un duşman care trebuie zdrobit, dar, imediat după masacru au stabilit că „mai sunt 
socotiţi periculoşi o serie de creştini căsătoriţi cu evreice şi care sunt camuflate de 
aceştia". Siguranţa a recomandat Guvernământului să întărească controlul pentru 
a-i descoperi pe evrei oriunde s-ar afla, să-i identifice, şi să-i oblige pe portarii şi pe 
administratorii de imobile din oraş să-i denunţe. Siguranţa a propus ca atât 
controlul, cât şi trierea populaţiei să se facă cu mai multă stricteţe, verificându-se 
podurile, pivniţele şi tot felul de ascunzişuri pe care jidanii şi în special partizanii le 
folosesc56

. O mare parte dintre evreii din Odessa nu s-au întors la casele lor, ci au 
fost duşi de jandarmi în satul Slobodca din apropierea Odessei, în conformitate cu 
un ordin al lui Alexianu către Armata a IV-a, pentru ca să-i închidă într-un gheto; 
Armata a IV-a a ales Slobodca să servească ca gheto57

. Poliţişti, jandarmi şi soldaţi 
români şi germani au început să-i alunge din case pe evreii din Odessa şi să-i 

transfere, la Slobodca. 

54 Raportul nr. 213 al Siguranţei, Comandamentul politiei Odessa, 25 octombrie 1941. Arhiva Odessa 
2242-4 c-4, p. 78. 
55 Aceste scrisori şi denun(uri sunt prea numeroase pentru a fi citate separat. Ele se găsesc în dosarele 
colecţiei 2242, opis I: în special în dosarele din perioada noiembrie 1941 până în noiembrie 1942. 
Mul\i dintre ruşii „albi" (anticomuniştii) care au fugit în România sau au trăit în ilegalitate în timpul 
regimului sovietic, şi-au dezvăluit identitatea şi au cerut guvernatorului sau primăriei să le restituie 
averile - case, pământuri, fabrici etc. 
5
b Vezi mai sus nota 54, p. 79. 

57 Raportul guvernatorului Alexianu către mareşalul Antonescu despre vizita sa la Odessa, 7 
noiembrie 1941, Arhiva Odessa 2242-1-671, p. 120. 
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În prima perioadă au fost concentraţi în ghetoul din sat circa 40.000 de evrei 
care au rămas aici zece zile, în condiţii extrem de grele. 

,,Toată lumea - [cuprinzând şi] paraliticii şi schilozii, bolnavii contagioşi, 
nebunii şi lăuzele trebuiau să se prezinte la ghetoul din Slobodca. Unii au mers 
singuri, alţii au fost conduşi de rudele lor, alţii au fost duşi pe braţe. Foarte puţini 
oameni au avut fericirea să moară în patul lor. Chiar din prima zi petrecută în 
Slobodca, lumea şi-a dat seama că în ghetou «nu-i de trăit». Era lipsă de case. Lumea 
se înghesuia pe străzi. Bolnavii gemeau şi se prăbuşeau în zăpadă. Românii îi călcau 
pe cei căzuţi sub copitele cailor. Plângeau copiii care îngheţau. Se auzeau strigăte 
de groază şi se cerea îndurare. Spre seara acestei prime zile, trupuri de oameni 
degeraţi zăceau pe străzi. Se auzeau ţipetele celor goniţi din Odessa în lagărele 

morţii. Slobodca se transformare într-o cursă gigantică şi n-aveai unde să te ascunzi. 
Peste tot erau jandarmi şi poliţişti români"58

. 

Guvernatorul Alexianu a vizitat Odessa între 3 şi 5 noiembrie, şi i-a trimis 
lui Antonescu un raport detaliat privind situaţia de acolo. În general, trebuie 
remarcat că, în afară de şedinţele guvernului care au dezbătut situaţia din Odessa şi 
despre „tratamentul" evreilor în masacrul de la Dalnic, spânzurările pe străzi şi 

execuţiile „obişnuite" în întregul oraş nu au fost amintite în documentele oficiale 
româneşti, nici în cele ale Guvernământului şi nici în cele ale primăriei (cu excepţia 
scrisorii personale a primarului Pântea trimise Conducătorului). Din câte se ştie, 

s-au depus eforturi pentru a nu lăsa dovezi în scris. Această încercare a eşuat, aşa 
cum au eşuat încercările de a ascunde ordinele speciale, ordinul de „curăţire a 
terenului" de evreii din Basarabia şi Bucovina şi ordinele de deportare. Alexianu a 
fost îngrozit de situaţia din ghetoul Slobodca, dar nu din grijă pentru evrei, ci din 
cauza pericolului izbucnirii unei epidemie care ar fi putut să se împrăştie în tot 
oraşul. Trebuie amintit că în această perioadă au început să sosească ştiri despre 
epidemia de tifos din lagărele de pe Bug. Iată un fragment din raportul lui Alexianu 
care se referă la evrei; îl publicăm aici datorită importanţei lui şi pentru a putea 
înţelege motivele etapelor următoare ale tragediei evreilor din Odessa: 

„Nu putem ascunde că în Odessa există încă un mare număr de evrei. Cred 
că, după spusele locuitorilor, mai bine de o treime din populaţia Odessei era 
formată din evrei. 

Armata a IV-a, interpretând greşit o dispoziţie a noastră, a hotărât ca toţi 
evreii din Odessa să fie scoşi din oraş şi duşi în sate, fără însă să fie mijloace 
suficiente pentru transport, fără să fie organizat [operaţiunea] în Nord 
[Transnistria] şi fără a lua nici o măsură de protecţie. 

58 Ehrenburg, p. 97-98. Cu privire la condiţiile din ghetoul Odessa, vezi şi memoriile lui Starodinski, 
evreu originar din Odessa, deportat la 8 februarie în lagărul de la Domanevca. Starodinski, Ghetoul 
Odessa, p. 20-35. 
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Parte din evrei au fost scoşi din Odessa, duşi până la Dalnic şi lăsaţi acolo, 
de unde, cum era firesc, s-au întors în Odessa59

, iar o parte dintre ei au fost băgaţi 
în ghetou, împreună cu femei, bărbaţi, copii şi bolnavi, de aşa fel că o 
promiscuitate şi o stare de infecţie ameninţa să izbească întreg oraşul. 

De acord cu Dl. General Macici, am hotărât ca pentru moment să rămână în 
ghetou numai bărbaţii de la 18-50, iar femeile, copiii şi bătrânii să fie lăsaţi în 
locuinţele lor, cu însărcinarea de a îngriji de hrana celor din ghetou, cari sunt puşi 
la muncă şi la diferite întreprinderi. În timpul cât ei [evreii] au fost scoşi din 
Odessa, populaţia rămasă în oraş a intrat în casele lor şi a început să jefuiască ... Am 
luat măsuri contra jafului. Dacă averea evreilor se va confisca ea trebuie să aparţină 
Statului, nu jefuitorilor. 

În privinţa soluţiei privitoare la evreii din Odessa, ca şi la cei din 
Transnistria [în general] voi prezenta dvs. un raport în care voi arăta întreaga 
organizare care trebuie dată problemei evreieşti din Transnistria',6°. 

Raportul confirmă cu claritate că ordinul de a-i îngrămădi pe evrei în gheto a 
fost dat de guvernatorul Alexianu, că după părerea lui armata a eşuat în îndeplinirea 
ordinului, şi că generalul Macici a fost implicat în toate hotărârile referitoare la evreii 
din Odessa. Din cauza lipsei de uniformitate şi din cauza lipsei de coordonare între 
ordinele lui Alexianu şi ordinele armatei, date şi anulate apoi parţial, ordinele 
separate primite de poliţişti şi de jandarmi; şi în cele din urmă intervenţia parţială a 
primăriei, din toate aceste motive evreii din Odessa au fost concentraţi de câteva ori 
în ghetouri improvizate în interiorul oraşului şi în afara lui (în satul Slobodca şi la 
Dalnic); şi din aceeaşi cauză vecinii au jefuit în câteva valuri casele evreilor, bărbaţii 
au fost despărţiţi de familiile lor, iar tinerii au fost închişi separat şi scoşi la muncă în 
oraş şi în afara lui, până ce Antonescu a hotărât deportarea tuturor din oraş. 

În primele zece zile au murit în gheto sute sau poate mii, în special din cauza 
frigului şi din cauza faptului că spaţiul era prea strâmt ca să cuprindă 40.000-
45.000 de evrei. Temperaturile au coborât în mod brusc, s-au dezlănţuit furtuni de 
zăpadă, şi gerul a ucis mulţi evrei care înnoptau pe străzi. Numai puţini dintre evrei 
au fost adăpostiţi în case. La 3 noiembrie, zece zile după ce au fost închişi în 
ghetoul Slobodca, s-a permis femeilor, copiilor şi bătrânilor să se întoarcă în casele 
lor, iar bărbaţii au fost transferaţi la închisoarea orăşenească, aşa cum a ordonat 
Alexianu. La 7 noiembrie a început vânătoarea după bărbaţii care n-au fost 
transferaţi la închisoare şi se ascundeau în oraş. Şi într-adevăr, mulţi au încercat să 
se ascundă, să falsifice actele de identitate, să ceară ajutorul unor prieteni ruşi, dar 
se pare că majoritatea au fost predaţi de către denunţători. 

s9 Este vorba de acea parte din convoiul deportatilor pe care Pântea a reuşit s-o înapoieze la Odessa, 
precum şi de cei care au reuşit să se eschiveze de la deportarea la Dalnic. 
60 Raportul lui Alexianu din 7 noiembrie (vezi mai sus nota 57), p. 122-12 b. 
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Atitudinea populaţiei locale din Odessa faţă de evrei nu a fost unitară. 
Antisemitismul a existat înainte de venirea românilor, dar aceştia s-au străduit să-l 
încurajeze, să-l răspândească şi s-au mândrit cu el. Ziarele în limba rusă care au 
început să apară prin grija Guvernământului Transnistriei îi acuzau pe evrei de 
răspundere pentru acţiunile de sabotaj reale şi imaginare. Nu toţi s-au lăsat 

influenţaţi de instigarea antisemită, şi se poate afirma, la modul general, că ura 
împotriva evreilor a fost mai puţin vizibilă în cercurile intelectuale. Dar la Odessa, 
spre deosebire de alte oraşe din Transnistria, a existat dintotdeauna o lume 
interlopă de mari dimensiuni, în port şi în oraş, care era gata să-i vândă pe evrei, 
să-i jefuiască şi chiar să-i ucidă, atât din motive antisemite sau fără nici un temei 
ideologic, numai pentru profit. Acestora li s-au alăturat cu repeziciune 
colaboraţioniştii ruşi ai noului regim, duşmani ai evreilor, anticomunişti încă de pe 
vremea războiului civil, care s-au ascuns în perioada regimului sovietic şi acum au 
ridicat capul. Poliţia locală, ruso-ucraineană, organizată de regimul de ocupaţie 
românesc, s-a alăturat şi ea la marea vânătoare. Toate acestea, împreună, au făcut 
ca viaţa evreilor să nu mai aibă nici o valoare, încă înainte de deportarea lor în 
lagărele morţii. 

Antonescu şi evreii din Odessa 

La 11 noiembrie 1941 a intrat în vigoare ordonanţa nr. 23, care a transformat 
Transnistria într-o mare colonie penală pentru evrei şi, pe toţi evreii, localnici sau 
deportaţi, în sclavi ai statului român. 

Evreii din Odessa au devenit şi ei, conform acestei ordonanţe, oaspeţi 

temporari în oraş. Închiderea lor în ghetouri şi lagăre devenise acum doar problemă 
de planificare, şi planificarea cerea date. În ciuda masacrului, Alexianu era convins 
că în oraş au rămas prea mulţi evrei, şi a cerut organizarea unui recensământ. 

Recensământul a fost realizat de către poliţia din Odessa, şi se pare că a constituit 
una din primele ei misiuni. După rezultatele obţinute, trăiau în Odessa 35.000 de 
evrei. Aceste date nu l-au satisfăcut pe Alexianu, care a ordonat organizarea unui al 
doilea recensământ: 

„Această statistică fiind făcută pe bază de declaraţii individuale nu ni s-a 
părut destul de serioasă şi atunci am luat măsura să se facă o a doua statistică de 
către Primăria Municipiului Odessa, prin îngrijitori de imobile ... [Ei] au trebuit să 
declare pe toţi evreii care locuiesc în imobile. După această statistică, care nu era 
încă complet încheiată, numărul total al evreilor în Odessa este de aproximativ 
I 00.000"61

. 

61 Raportul guvernatorului Alexianu către Antonescu cu privire la situaţia din Transnistria, Tiraspol. 
11 decembrie 1941. Arhiva Odcssa 2242-1-677, p. 197. 
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Într-adevăr, în ziua ocupării oraşului de armată română, trăiau în Odessa 
peste o sută de mii de evrei, dar atunci când Alexianu a spus aceste cuvinte 
rămăseseră în oraş circa patruzeci de mii, după ce zeci de mii au fost masacraţi sau 
au fost deportaţi. La 13 noiembrie a avut loc la Bucureşti o şedinţă a guvernului, 
prezidată de Ion Antonescu, la care s-a discutat, printre altele, despre masacrul din 
oraş şi despre soarta evreilor lui62

. 

În şedinţă a ieşit în evidenţă senzaţia că România va rămâne în Transnistria 
un timp nelimitat, şi că trebuie să se pregătească în mod corespunzător. Alexianu 
s-a lăudat în faţa lui Antonescu cu succesul instaurării administraţiei româneşti în 
întreaga Transnistrie într-un timp atât de scurt. ,,Am reuşit, accentua el, ca în trei 
luni de zile, cu mijloace reduse să instaurăm administraţia, care funcţionează în 
condiţiile cele mai bune. Avem 13 judeţe cu 13 noi prefecţi şi 64 de raioane, în care 
se trimite câte un pretor din ţară. Administraţia lucrează în cele mai bune condiţii", 
conchidea Alexianu. Chiar şi dr. Innen, consilierul german care venise să îndrume 
cum trebuie înfiinţată administraţia pe un teritoriu cucerit, după exemplul 
administraţiei germane în ţările baltice, i-a spus după o cercetare de două zile că nu 
are ce să-l sfătuiască „pentru că s-a făcut tot ceea ce se putea face"63

. 

Lipsa de claritate cu privire la competenţe la Odessa, aşa cum şi-au găsit 
expresia în acţiunile de lichidare din oraş, l-au determinat pe Antonescu să 

definească rolul armatei în întreaga Transnistrie: ,,rolul armatei este unul de 
menţinere a securităţii. Rolul d-lui Alexianu este politic, economic ş1 

administrativ" şi armata nu are nimic de zis în această chestiune. Antonescu l-a 

62 La şedinţă au participat: Mihai Antonescu ministrul de Interne Dumitru Popescu; ministrul de 
Finan\c, generalul Nicolae Stoenescu; profesorul Petre Tomescu, fost membru al senatului din partea 
Partidului Na\ional Liberal şi atunci ministrul Muncii, Sănătălii şi Ocrotirile Sociale; profesorul 
Alexianu, guvernatorul Transnistriei; profesorul Enric Otetelcşianu, ministrul Culturii şi Cultelor; dr. 
Ovidiu Vlădescu secretarul general al Preşedintiei Consiliului de Miniştri şi fost membru al Partidului 
Na\ional Liberal; profesorul Constantin Buşilă, dintre fruntaşii reţelei financiare a Partidului Liberal 
şi acum ministrul Lucrărilor Publice şi Transporturilor; generalul în retragere Ion Sichitiu, care în anii 
treizeci a fost membru al Comitetului executiv al Partidului Na\iona.l Ţărănesc şi pe atunci ministrul 
Agriculturii; Mircea. Vulcănescu, unul dintre cei mai remarcabili intelectuali ai anilor treizeci, 
cunoscut specialist financiar, şi pc atunci adjunct al ministrului Fina.nJelor. Au mai participa.I la. 
această şedin\ă guvernatorii Basarabiei şi Bucovinei. Stenograma şedin\ei guvernului din 13 
noiembrie 1941 se a.flă în Arhiva Ministerului de Interne, dosarul 40010, voi, 78. p. 221-222. 
USHMM/RG 25004 M. Romania.n Information Service, reci 33. Vezi şi fragmente din stenogra.ms 
aceastei şedinJe cu privire la Odessa. şi Transnistria. Idem. Voi. 24, p. 25. 
6

J Vezi stenograma amintită mai sus. Idem. Chestiunea instaurării a.dministra.\ici româneşti pe tot 
teritoriul Transnistriei. a.şa cum i s-a raportat lui Antonescu în acea.stă şedin\ă. este importantă, 

deoarece atât Alexianu, cât şi Antonescu au susţinut la anchetă şi la. procesul lor din anul 1946 că 
administraţia românească nu s-a. extins pe tot teritoriul Transnistriei, şi mai ales nu peste judeţele 
Golta şi llcrezovca.. până în luna februarie 1942, şi că tot cc s-a. întâmplat acolo a fost opera 
germanilor (vezi în continua.re). 
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numit pe generalul Dăscălescu drept omul de legătură între Alexianu şi armată, 

autorizându-l să dea ordine armatei din Transnistria. În ceea ce priveşte Odessa, 
Antonescu a clarificat fără echivoc că Divizia nr. I O „este un organ la dispoziţia 
administraţiei", adică la dispoziţia lui Alexianu64

• În tot ce-i priveşte pe evrei, atât 
armata, cât şi Alexianu au continuat să primească ordine direct de la Antonescu, iar 
Divizia a I O-a a primit ordine şi de la Marele Stat Major din Bucureşti. Antonescu 
s-a interesat dacă ordinul său de represalii contra evreilor din Odessa a fost 
îndeplinit în întregime, ca şi cum ar fi fost vorba de pedepsirea unor elevi pentru 
încălcarea disciplinei şi nu despre un masacru în masă. 

,,Antonescu: Cu evreii din Odessa ceea ce s-a întâmplat, s-a întâmplat: dar de acum 
înainte să se pună în regulă. Represiunea a fost destul de severă? 

Alexianu: A fost, domnule Mareşal. 
Antonescu: Ce înţelegi prin [cuvintele] «destul de sever»? Dvs. sunteţi cam miloşi 

cu alţii, nu cu neamul românesc. 
Alexianu: A fost foarte severă, domnule Mareşal. 
Antonescu: Am spus să se împuşte 200 evrei pentru fiecare mort şi I 00 evrei 

pentru fiecare rănit. S-a făcut aşa? 
Alexianu: Au fost şi împuşcaţi şi spânzuraţi pe străzile Odessei. 
Antonescu: Să faceţi aşa, pentru că răspund în faţa ţării şi a istoriei. Să vină evreii 

din America să mă tragă la răspundere! 
Evreii nu trebuie menajaţi, pentru că dacă ar putea, nici ei nu ne-ar 

menaja pe noi - nici pe mine, nici pe d-ta, nici pe dumnealor ... De aceea nu-i 
las eu pe evrei. Să nu credeţi că ei n-au să se răzbune atunci când vor avea 
posibilitatea. Dar ca să n-aibă cine să se răzbune termin eu cu ei mai Înainte. 
Şi aceasta n-o fac pentru mine personal, ci pentru populaţia acestei ţări. În 
privinţa capturilor de război ... "65

. 

După publicarea Ordonanţei nr. 23 şi după şedinţa guvernului din 13 
noiembrie, a devenit clar că ghetoul nu poate constitui o soluţie pe termen lung. 
Concentrarea evreilor în ghetoul Slobodca a continuat, dar în paralel evreii au fost 
duşi şi în satul Dalnic, şi chiar în oraş s-au creat câteva concentrări de evrei, înainte 
ca aceştia să fie deportaţi. 

Perioada concentrării din nou şi în timpul aşteptării s-a aflat sub semnul unui 
val de sinucideri, în special în rândurile intelectualităţii evreieşti. Sinuciderile s-au 
produs în general înainte de a fi constrânşi să-şi părăsească locuinţele, dar mulţi 
s-au sinucis şi în ghetou. 

64 Idem, voi. 24, p. 43 (= voi. 78, p. 224). 
65 Idem, p. 43-44 (224-225), (sublinierea mea, J.A.). În această şedinţă s-a dezbătut pe scurt problema 
colonizării în Transnistria a românilor răspândiţi pe teritoriile Rusiei şi Ucrainei. 
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Un refugiat rus din Odessa, care a fugit în Statele Unite, a descris astfel 
situaţia: ,,În noiembrie s-a anunţat înfiinţarea ghetourilor. Atunci au început 
sinuciderile: doctori, avocaţi, profesori s-au sinucis prin înecare sau spânzurare, 
lăsând scrisori scurte şi tragice. Unii au înnebunit. Cei deportaţi în ghetouri păşeau 
ca într-o procesiune funerară de la casele lor către noile lor domicilii"66

. Deşi nu s-a 
făcut nici o înregistrare, se poate stabili că zeci de evrei au murit zilnic, iar în 
ajunul deportării numărul lor s-a ridicat la sute. În ghetoul de la Slobodca a fost 
înfiinţat un spital care a fost inundat de muribunzi. 

„ Eşalonul special" al SSI la Odessa 

La 23 octombrie 1941, câteva ore după explozia de la Comandamentul 
român din oraş, s-a primit la Cabinetul militar al lui Antonescu o telegramă de la 
„eşalonul special" al serviciului special de informaţii, anunţându-l despre 
catastrofă. Acesta constituia o sursă de informaţie independentă, care nu era 
subordonată armatei sau poliţiei, ci Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, un fel de 
„super-serviciu", care-i permitea Conducătorului să ştie ce se petrecea în cadrul 
armatei şi în rândurile opoziţiei. 

„Eşalonul special" al SSI (Eşalonul I operativ SSI) a fost înfiinţat la 
începutul lui iunie 1941 (vezi capitolul despre pogromul de la Iaşi) de către şeful 
serviciului, Eugen Cristescu, care l-a şi comandat la început, fiind constituit din 
militari şi civili, probabil după modelul lui Einsatzgruppe. Cristescu a fost primul 
comandant, adjunctul său a fost locotenent-colonelul Mihail Ion Lisievici, şi printre 
şefi se numărau locotenent-colonelul Vasile Palius-Ionescu, născut în Basarabia, 
căpitanul de jandarmerie Curelaru, locotenentul în rezervă Gheorghe Cristescu 
(fratele lui Eugen) şi un poliţist, Grigore Petrovici-Guţă, nepotul lui Eugen 
Cristescu. Membrii „eşalonului special" au fost implicaţi în planificarea 
pogromului de la Iaşi şi au participat în mod activ la campania de exterminare din 
Basarabia. Mulţi dintre ei purtau uniforme de ofiţeri, deşi ei nu erau ofiţeri ai 
armatei. SSI în general şi „eşalonul special" în particular au colaborat cu serviciul 
secret al armatei germane - Abwehr, cu serviciul de securitate nazist SO, cu 
Legaţia germană din Bucureşti şi cu trimişii speciali ale serviciilor de securitate 
germane din capitala României, Herman von Ritgen, şi Gustav Richter, trimisul lui 
Eichmann şi consilier în problemele evreieşti în România, care într-o anumită 
perioadă a servit şi de consilier în problemele poliţiei. 

După trecerea Nistrului, Cristescu, Petrovici-Guţă şi alţii s-au întors la 
Bucureşti şi, în fruntea eşalonului a fost numit Lisievici; după el a primit comanda 
Palius-Ionescu, care între timp a fost ridicat la gradul de colonel. O parte din eşalon 

66 Citat de Dallin, în Odessa, p. 311-312. 
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a fost ataşat Armatei a IV-a şi a acţionat în cadrul ei pe toate teritoriile ucrainiene 
cucerite de către români, până la Rostov (vezi în continuare)67. 

„Eşalonul special" a acţionat împreună cu alţi factori de informaţii ai 
armatei, poliţiei şi jandarmeriei: ,,Biroul doi" din Marele Stat Major (şi din 
Cabinetul de război), serviciul de contrainformaţii, Siguranţa din Comandamentul 
poliţiei şi jandarmeriei în Transnistria şi în România. Agenţi şi reprezentanţi ai SSI 
au însoţit diviziile româneşti care au luptat în Crimeea. Spre deosebire de alte 
organe de contrainformaţii, SSI a reuşit să dosească majoritatea ordinelor secrete 
pe care le-a primit de la Conducător, precum şi rapoartele privind executarea 
ordinelor sau despre metodele de acţiune şi despre lichidări. Asemenea documente 
aproape că nici n-au fost prezentate la procesele împotriva criminalilor de război 
români. După deschiderea arhivelor din fosta Uniune Sovietică, s-au găsit 

numeroase documente ale SSI, care cuprindeau rapoarte pe care acest organ le-a 
trimis Cabinetului militar al lui Antonescu. Parte din dosarele cabinetului militar -
documente referitoare la conducerea războiului împotriva Uniunii Sovietice, şi 

documente referitoare la Basarabia şi Bucovina - au fost confiscate de armata 
sovietică de ocupaţie şi au fost transferate la Moscova şi la Chişinău. Alte 
documente (îndeosebi cele referitoare la relaţiile dintre Antonescu şi Hitler şi la 
conducătorii Reichului în general) au fost scoase din dosare şi au dispărut până în 
zilele noastre în arhiva Kremlinului şi în arhiva NKVD. 

După afirmaţiile lui Cristescu, în timpul asediului Odessei au fost chemaţi, el 
şi inspectorul general al jandarmeriei, generalul Vasiliu, la trenul special al 
Conducătorului, la Tighina, care purta numele de cod Patria, tren în care în două 
dintre vagoane se afla Marele Cartier General. Cristescu a mărturisit la proces: ,,şi 

mi-a ordonat mie să organizez un serviciu de informaţii în Transnistria, pentru 
apărarea spatelui frontului şi pentru semnalarea informaţiunilor mai importante din 
această regiune". Totodată, generalul Vasiliu a primit ordin să organizeze serviciul 
de jandarmerie în Transnistria 68

. 

Generalul Vasiliu, care ulterior (în ianuarie 1942) a fost numit secretar de 
stat la interne, a fost cel care, în ajunul invadării Uniunii Sovietice, a citit în faţa 
ofiţerilor de jandarmerie ordinul secret de „curăţire a terenului" în Basarabia şi 

Bucovina - numele codificat pentru exterminarea evreilor, comuniştilor şi 

simpatizanţilor regimului sovietic. Un ordin cu conţinut asemănător, care s-a bazat 
pe ordinul de „curăţire a terenului", stabilea, la începutul lui septembrie, sarcinile 
SSI în Transnistria şi natura colaborării sale cu poliţia, cu poliţia ucraineană şi cu 

67 Depozi\ia lui Victor Ionescu, director adjunct în Ministerul de Război, la Tribunalul special pentru 
judecarea criminalilor de război, 31 august 1945, Bucureşti, Arhiva Ministerului de Interne, dosar 
40010. voi, 9, p. 117-118. 
68 Stenograma interogatoriului lui Eugen Cristescu. Nedatată [august 1945]. Idem, p. 5. 
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jandarmeria. SSI trebuia „să contribuie prin organele sale Ia organizarea serviciului 
de ordine şi siguranţă în Transnistria", acţionând „potrivit cu planul său de 
activitate" - despre care nu ştim nimic - ,,şi în spiritul instrucţiunilor 

Conducătorului Statului"69
, formulare care vine să accentueze existenţa unor ordine 

verbale date de Antonescu lui Cristescu, în ajunul invadării Uniunii Sovietice. 
În afară de ordinul direct pe care l-a primit, s-a cerut SSI-ului să acţioneze 

potrivit cu două instrucţiuni în scris, date de Antonescu la Cabinetul de război în 19 
august 1941 - instrucţiuni privind administrarea regiunii Transnistria şi instrucţiuni 
temporare privind activitatea jandarmeriei Transnistria70

. SSI-ul din Transnistria a 
primit ordin să colaboreze cu Inspectoratul jandarmeriei, cu comandamentul 
politiei din Odessa şi cu comandamentele diverselor divizii care operau pe teren. 
Operaţiile de contraspionaj au fost conduse de o rezidentă specială a serviciului la 
Tiraspol, care s-a mutat mai târziu, împreună cu guvernatorul, la Odessa. Rezidenţa 
a trimis agenţi în diverse locuri din Transnistria „pentru a colabora direct cu 
comandantul legiunii jandarmilor şi cu prefectul". Ordinul care definea obiectivele 
SSI în Transnistria amintea în mod explicit „curăţirea terenului" şi combaterea 
organizaţiei paralele sovietice, NKYD71

. 

Al doilea ordin secret emis în septembrie 1941, înainte de cucerirea Odessei, 
clarifica funcţiile jandarmeriei în Transnistria în comparaţie cu misiunile SSI-ului. 
În ordin se accentua că, întrucât Odessa a constituit în mod permanent un centru 
comunist important, de unde au fost conduse acţiunile subversive împotriva statului 
român, se cerea odată cu cucerirea ei, luarea de măsuri speciale. Imediat după 
ocupaţie, Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria a primit ordin să trimită un 
batalion de 600 de jandarmi şi două companii de poliţişti, la care s-au adăugat 
agenţi din „eşalonul special": 

,,SSI va deplasa un grup din 40 elemente pregătite, ofiţeri şi agenţi speciali, 
cunoscători ai limbii ruse şi un număr suficient de călăuze, sub comanda unui ofiţer 
superior". 

În vederea aceste situaţii, SSI a studiat din timp modalitatea cercetării 
amănunţite a oraşului Odessa, împărţindu-I în sectoare, întocmindu-se şi un plan de 

69 Inspectoratul General al Jandarmeriei, dispozi\ii către SSI cu privire la păstrarea ordinei şi 
securită\ii în Transnistria, nedatată [septembrie 1941]. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 40010, 
voi. 9, p. 157. USHMM/RG 25004 M. reci 31. Trebuie remarcat că ordinul amintit cu privire la 
sarcinile SSI a fost păstrat în dosarul jandarmeriei, care şi ca a primit o copie, şi nu provine din arhiva 
respectivă a SSI - care a dispărut. 
70 „lnslruc\iuni pentru administrarea provinciei Transnistria'' şi ,Jnstructiuni provizorii pentru 
func\ionarea Inspectoratului de jandarmi Transnistria", 19 august I 94 I, Arhiva Centrală de Stat, nr. I, 
din Moscova (Ossoli), colectia 492, opis I, dosar 5. p. 437-44 I. Zentralni Gosudarstveni Arhiv No I, 
Moscva (în continuare, Arhiva Specială din Moscova). 
71 lnstruc)iuni pentru SSI (vezi mai sus nota 69). 
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detaliu, pe baza informaţiilor deja stabilite asupra diferitelor instituţii, întreprinderi 
de stat şi particulare, precum şi a persoanelor suspecte ce trebuiesc verificate. 

Prima operaţie: curăţirea terenului 

„Curăţirea terenului se va face prin echipe mixte compuse din agenţi SSI şi 
jandarmi, cu concursul annatei. Operaţiunea de căutare şi ridicare a elementelor 
suspecte se va continua de către echipele mixte cât va fi nevoie. Se va stabili cu 
organele de poliţie germană, precizându-se de comun acord misiunile fiecăruia. Se 
vor înfiinţa centre de verificare la circ. poliţieneşti, cercetare şi triere a suspecţilor 
conform împărţirii administrative existente pe raioane. 

De asemenea, se vor înfiinţa în afara oraşului lagăre - în cazul în care nu vor 
fi găsite închisori - în care vor fi trimise elementele suspecte"72

• 

Centrul de anchetare al „eşalonului special" din Odessa a devenit un centru de 
tortură şi lichidări, unde au fost anchetaţi, torturaţi şi împuşcaţi mii de oameni73

. 

Trimişii eşalonului pe front au anchetat, au torturat şi au lichidat prizonieri, mulţi 
dintre ei evrei, pentru a aduna informaţii, iar pe întreg teritoriul Transnistriei au 
anchetat, au torturat şi au lichidat pe oricine au inclus după părerea lor în categoriile 
de partizani, comunişti, subversivi, simpatizanţi ai regimului sovietic etc. Ca rezultat 
al colaborării cu serviciul de spionaj al armatei germane, Abwehr, Cristescu a primit 
la 17 februarie I 94 7 o scrisoare de mulţumire şi apreciere din partea amiralului 
Canaris74

. ,,Eşalonul special" a înfiinţat rezidenţe la Simferopol, Krivoirog, Rostov şi 
în alte locuri de pe teritoriul ocupat din afara Transnistriei. În noiembrie 194 I, 
structura generală a SSI a fost modificată după exemplul Abwehrului, în 
conformitate cu o schemă adusă de ofiţerul german de legătură, maiorul Stransky, 
care primea, în mod discret, o retribuţie lunară din partea SSI-ului75

. 

Colaborarea cu serviciul de siguranţă nazist, SO, s-a realizat atât în mod 
direct, cât şi prin intermediul reprezentanţilor săi la Bucureşti, von Ritgen, Richter 
şi chiar Radu Lecca, care deţinea atunci o funcţie înaltă la Siguranţă şi păstra încă 
relaţii strânse cu trimişii lui Himmler şi cu Gestapoul. S-au creat legături 

profesionale şi relaţii sociale între Cristescu şi Killinger (ambasadorul), Richter, 

72 Inspectoratul general al jandarmeriei, Ordinul de înfiintare a centrului de contraspional în 
Transnistria, fără dată (septembrie 1941). Arhiva Ministerului de Interne, dosar 40010, voi. 9, p. 160; 
(sublinierea mea, J.A.). Şi acest ordin provine de la Inspectoratul jandarmeriei şi nu din arhiva SSI. 
73 Ordinul de arestare a conducătorilor regimului Antonescu, inclusiv Cristescu. Bucureşti, aprilie 
1946, din dosarul anchetării lui Eugen Cristescu. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 400 I O, voi. 49, 
t 142. 

4 Idem, p. 143. Radei şi Stransky şi-au înfiin\at centrul în clădirea fostei Ambasade poloneze la 
Bucureşti, pe Aleea Alexandru nr. 23. 
75 Notă cu privire la cercetarea activităţii şi bugetului SSI de către Ministerul de Interne, 30 
septembrie 1944, arhiva Ministerului de Interne, dosar 400 I O, voi. 9, p. 153. 
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Ritgen şi Radu Lecca; ei obişnuiau să petreacă împreună şi să facă schimb de păreri 
şi aprecieri asupra situaţiei. Se poate dovedi că aprecierile şi părerile lui Cristescu -
aşa cum le-a exprimat în şedinţele restrânse ale Consiliului de Ordine (vezi 
capitolul despre regimul Antonescu) la care participau numai Antonescu, generalul 
Vasiliu, Cristescu şi generalul Pantazi, în legătură cu mijloacele brutale de 
reprimare - l-au influenţat pe Antonescu în adoptarea unor măsuri dure 

• • ·76 
ant1evre1eşt1 . 

Printre altele, în cadrul Consiliului de Ordine au fost dezbătute problemele 
deportării evreilor77

. 

SSI a colaborat cu Abwehr şi SD în domenii stabilite dinainte până la un 
anumit punct atâta timp cât această colaborare servea interesele româneşti, aşa cum 
Antonescu şi adjunctul său le-au definit. Lupta împotriva evreilor şi comuniştilor 
făcea parte din aceste interese, şi în acest domeniu colaborarea era totală. Războiul 
purtat de SSI împotriva agenţilor diferitelor organe ale regimului sovietic, militare 
şi civile, a fost un război murdar, în care n-au fost respectate aproape nici un fel de 
legi internaţionale cu privire la purtarea războiului, în care totul era permis - şi 

într-adevăr, totul a fost făcut. Dar şi regimul şi armata sovietică n-au respectat nici 
un fel de convenţii internaţionale, lichidând mii de cetăţeni nevinovaţi şi, înainte de 
retragerea din Basarabia şi Bucovina, au transferat cu forţa spre răsărit zeci de mii 
de oameni şi au deportat pe întinderile Siberiei pe cei pe care i-au definit drept 
duşmani, împreună cu familiile lor; au împuşcat prizonieri de război şi au dus o 
politică de deznaţionalizare a elementului român în scurtul timp în care au stăpânit 
două provincii româneşti. Evreii s-au găsit prinşi, fără voia lor, în mijlocul acestei 
lupte şi au fost identificaţi de către serviciile de informaţii şi spionaj româneşti ca o 
parte a regimului sovietic şi ca agenţii lui loiali. 

Activitatea SSI la Odessa şi Transnistria s-a caracterizat prin identificarea 
generală şi automată a tuturor evreilor ucraineni drept comunişti, agenţi activi sau 
potenţiali ai regimului, ideologiei şi armatei sovietice, un pericol permanent care 
trebuia eradicat din timp; de aici concluzia că totul este permis contra lor. Al doilea 
aspect important al activităţii SSI 1-a constituit marea influenţă pe care aprecierile 
sale le-a avut asupra lui Antonescu în ceea ce priveşte pericolul iminent care 
pândeşte oraşul din partea populaţiei evreieşti, în cazul unei debarcări sovietice de 
pe mare. 

Deci, SSI a acţionat într-adevăr în conformitate cu concepţiile şi 

sentimentele profund antisemite ale Conducătorului, cunoscute de toată lumea, dar 

76 Dosarul interogatoriului lui Cristescu (vezi nota 68). 
77 Ministrul Transporturilor, Constantin Buşilă, a afirmat la procesul său că „problema în legătură cu 
deportările şi evacuările populatiei se discutau într-un consiliu restrâns" şi nu în şedinţele guvernului. 
Şi ministrul Sănătăţii, Petre Tomescu, a făcut aceeaşi afirmaţie. Vezi Procesul trădării, p. 135-141. 
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activitatea şi aprecierile sale au intensificat şi mai mult halucinaţiile antisemite ale 
dictatorului - care au devenit excesive şi din cauza pierderilor de la Odessa -
împingându-l ca, în atmosfera care s-a creat în primele luni de război, când se părea 
că victoria este apropiată şi că totul este permis împotriva evreilor, să decidă 

deportarea şi exterminarea tuturor celor 40.000 de evrei din Odessa, care 
rămăseseră în viaţă după deportarea pe jos a aproximativ 30.000 şi exterminarea 
altor circa 30.000 de către soldaţii săi. 

Cristescu a relatat la ancheta sa, în anul 1946, că misiunea „rezidenţei" SSI 
din Odessa era de a avertiza contra unor acţiuni şi persoane care periclitau 
siguranţa armatei române. ,,Rezidenţa" de la Odessa a pregătit şi aprecieri privind 
starea de spirit generală a populaţiei şi despre structura societăţii sovietice, şi a 
strâns informaţii despre delicte comise de personalul administraţiei române în 
Transnistria. Armata, spunea Cristescu, ,,desigur în conformitate cu ordinele ce le 
primise", a executat o acţiune de represalii şi a ucis 25-26 de mii de evrei, în afară 
„de execuţiile făcute mai târziu, când populaţia evreiască a fost scoasă din Odessa 
şi predată germanilor"78

. 

Micile acţiuni de lichidare conduse de agenţii SSI cu sprijinul armatei sau în 
mod independent au fost reliefate în rapoartele lui Cristescu şi ale şefului 

eşalonului special. Alături de acest eşalon, în Odessa a acţionat şi o unitate specială 
a Marelui Stat Major. Despre faptele acesteia se ştie foarte puţin şi ea nu a fost în 
nici un fel amintită la procesele criminalilor de război, au fost menţionate numai de 
două ori: o dată de către Cristescu însuşi, într-un memoriu prezentat în apărarea sa 
după ce a fost condamnat la moarte, şi altă dată de către unul din adjuncţii 

ministrului Apărării, Victor Ionescu. Ionescu a depus mărturie la ancheta sa că 
exterminările de la Odessa au fost făcute de către una din rezidenţele SSI, 
camuflată sub numele de Secţia de poliţie militară sub comanda colonelului Perju, 
omul de încredere al lui Cristescu. Perju a acţionat, după afirmaţiile martorului, 
conform unor ordine personale ale lui Cristescu şi ale locotenent-colonelului Traian 
Borcescu, şeful secţiei de contraspionaj a SSl79

. Această secţie se ocupa nu numai 
cu urmărirea partizanilor şi a suspecţilor, ci şi cu lichidarea lor. Cristescu a susţinut 
în memoriile prezentate tribunalului, scrise cu mâna lui, că Victor Ionescu nu a 
ştiut de cele ce se întâmplau la Odessa, întrucât el nu avea nici o competenţă în 
afară de Bucureşti, şi de aceea el s-a bazat numai pe zvonuri. Fără să ştie că 

Ionescu n-a amintit niciodată despre ghetou, Cristescu scria: 

78 Vezi nota 68. 
79 Depoziţia lui Victor Ionescu, p. 5. După afirmatiile altui martor, însuşi Victor Ionescu, om al 
Siguranţei în trecut, a fost şef de seqie în departamentul lui Borcescu şi un om foarte activ ... un om 
care-şi îndeplinea misiunea cu fanatism. netinând seama de nimeni şi de nimic şi fără ca ceva să-l 
îngrădească''; vezi depoziţie sub jurământ a avocatului Florin Begnescu. din SSI, 22 august 1945. 
Arhiva Ministerului de Interne, dosar 400 I O, voi. 9, p. I I 2. 
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„SSI nu a avut nici o legătură cu ghetourile ... La celelalte acţiuni de verificare 
(sublinierea mea, J.A.) a suspecţilor din Transnistria SSI nu a participat, având numai 
200 agenţi de la Prut la Nicolaev, ci au participat jandarmi, Poliţia şi agenţi secreţi 
ai Poliţiei de Campanie a Marelui Stat Major care a operat tot timpul în spatele 
Frontului şi de care Actul de Acuzare nu se ocupă (sublinierea în original)"80

. 

Cristescu încerca să spună prin aceasta că execuţiile de evrei şi neevrei nu au 
fost făcute de către oamenii săi ci de către alţii, şi cu această ocazie a amintit 
despre rolul important al Poliţiei de Campanie a Marelui Stat Major, fiind indignat 
că acest organ nici n-a fost amintit în actul de acuzare şi la proces. După cum am 
arătat, despre această unitate nu ştim nimic; cu toate astea, se ştie că agenţi ai SSI 
obişnuiau să denumească lichidările executate de ei drept „transformare a 
suspecţilor în îngeraşi"81 . Şi într-adevăr, partizani şi mulţi suspecţi, şi în special 
evreii din rândurile lor au fost întotdeauna transformaţi în îngeraşi. Nu se cunoaşte 
nici un caz al unui evreu arestat la Odessa de către rezidenţa SSI şi care să fi fost 
apoi eliberat. O altă metodă de notare a lichidării o constituia consemnarea în 
dosarul de anchetă cu privire la necesitatea „desăvârşirii cercetării" sau transferarea 
pentru „cercetări definitive", care însemnau execuţia. Aceste lichidări nu au fost 
raportate în scris ci verbal82

. Aceste subtilităţi de raportare au fost folosite numai în 
cazul suspecţilor şi partizanilor care nu erau evrei. 

După cum am arătat, rapoartele SSI cu privire la situaţia din Odessa care au 
fost puse pe biroul lui Antonescu îi defineau pe evrei, încă înainte de cucerirea 
oraşului, drept duşmani înverşunaţi şi inveteraţi ai statului român şi ai armatei sale, 
care-i împing pe soldaţii sovietici să lupte până la capăt. 

Într-un raport din 12 octombrie 1941 se nota că evreii îi omorau pe ofiţerii 
români care cădeau prizonieri. Un tânăr ofiţer român rănit uşor „a fost ucis cu un 
foc de revolver de către o agentă sanitară evreică a regimentului [sovietic]. Înainte 
de a-1 omorî i-a strigat: Îţi voi face ceea ce păţesc ai noştri la voi"83

. 

Un alt raport, chiar din aceeaşi zi, care a fost înaintat Cabinetului militar al 
lui Antonescu, Marelui Stat Major, Marelui Cartier General, Armatei a IV-a şi 

Abwehr-ului, sublinia „din sursă de încredere" că Odessa va fi apărată numai de 
locuitorii evrei din oraş, care s-au îmbrăcat în uniforme militare"84

. Şi în acest scop 
au fost ridicate baricade. A doua zi „eşalonul special" a raportat despre 

80 ,.Memoriu în apărare'' de Eugen Cristescu. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 400 I O, voi. 4, 
p. 3119; (sublinierea mea, J.A.). 
81 Depozitia lui Begnescu (vezi nota 79 de mai sus), p. 112. 
82 Depozitia lui Traian Borcescu, comandant al Biroului 2 al SSI, cu privire la activitatea „grupului 
operativ" la Odessa, 24 septembrie 1945. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 400 I O, voi. 9, p. 122. 
83 Raport informativ nr. 1766 bis al „eşalonului special" nr. I al SSI, 12 octombrie 1941. Arhiva 
Specială din Moscova, 490-1-2, p. 40, (sublinierea în original). 
84 Raport informativ nr. 1810, 12 octombrie 1941, Idem, p. 39. 
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intensificarea ritmului de evacuare a forţelor sovietice din oraş, precum şi zvonul 
că „toţi şefii militari, evreii şi artileria grea au fost evacuaţi din Odessa, oraşul 
urmând a se preda în câteva zile"85

. 

Alt raport sublinia că soldaţii sovietici îi urăsc şi ei pe evrei, întrucât 
majoritatea au fost repartizaţi în unităţi din spatele frontului, care nu sunt trimise pe 
front, că ei se eschivează de la luptă şi se concentrează îndeosebi în spitale, 
„ocupând funcţiuni administrative bine retribuite" (!) iar „medicii evrei eliberează 
conaţionalilor lor certificate medicale despre boli fictive sau adeverinţe despre 
invalidităţi inexistente"86 

- exact ceea ce Conducătorul dorea să audă şi exact ceea 
ce şi gândea despre evrei ca soldaţi. 

După cucerirea Odessei, SSI a întocmit un memoriu special cu privire la 
„Curentul antisemit din Armata Roşie" în care făcea legătura între reorganizarea 
armatei roşii, în ceea ce priveşte disciplina şi executarea de ordine şi curentul 
antisemit care, după părerea memoriului, este în creştere în armata roşie „întrucât 
majoritatea cadrelor din aparatul politic şi al unităţilor NKVD sunt compuse din 
evrei. Armata roşie este în întregime sub dominaţia lor". Potrivit aceluiaşi raport, 
mareşalul Timoşenko a reuşit să-l convingă pe Stalin, înainte de izbucnirea 
războiului, să-i îndepărteze din armată pe comisarii politici evrei, în frunte cu 
L. Mehlis, dar în zadar, întrucât toţi cei demişi au fost transferaţi în funcţii de 
control ale NKVD şi acum, după primele înfrângeri suferite de armata roşie, au 
revenit „comisarii politici evrei" în armată, s-au amestecat în operaţiunile militare, 
şi domină departamentul politic al armatei roşii. Raportul nota cel puţin 38 de 
nume de generali, colonei şi politruci evrei care domină armata roşie, şi conchidea 
că această situaţie a provocat nemulţumire în rândurile armatei sovietice, pe fondul 
numeroaselor pierderi pe front în condiţiile „eschivării elementului evreiesc de la 
front", şi când militari a căror identitate nu a fost definită au iniţiat o operaţiune 
secretă de „eliberare a armatei sovietice de sub influenţa comisarilor politici şi a 
unităţilor NKVD", cu alte cuvinte de sub influenţa evreiască. SSI-ul prevedea 
intensificarea curentului antisemit în cadrul armatei şi populaţiei, ,,curent care 
urmează să provoace multe surprize"87

. 

După cucerirea Odessei, şi odată cu începutul arestărilor masive executate de 
echipe comune ale SSI, armatei şi jandarmeriei, Antonescu le-a acordat mână 
liberă să împuşte pe oricine trezeşte vreo suspiciune, neavând importanţă cine îl 
protejează88 . Antonescu a cerut chiar să se aducă la cunoştinţă ordinul său ofiţerilor 

85 Raport informativ nr. 1819, 13 octombrie 1941, Idem, p. 66. 
86 Raport informativ (numărul şi data nu sunt notate). Idem, 492-1-25, p. 45. 
87 Raport al SSI despre „Curentul antisemit în armata sovietică", 3 februarie 1942. Idem, 492-1-3, 
p. 19-21. 
88 Directiva Cabinetului militar al Conducătorului către guvernatorul Alexianu, 19 noiembrie 1941. 
Idem, 492-1-5, p. 7. În cazul acesta era vorba de un fost ofi\er sovietic (ucrainean) care s-a bucurat de 
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de legătură germani care au fost ataşaţi pe lângă Guvernământul Transnistriei. SSI 
a împuşcat „suspecţi" şi fără să aibă nevoie de un ordin în scris, pe temeiul 
ordinelor verbale pe care le-a primit şi, în care era pomenit în mod explicit 
„curăţirea terenului". La 3 ianuarie 1942, Cristescu i-a raportat lui Antonescu şi 

şefului Marelui Stat Major despre succesul trimisului său la Krivoirog, oraş şi 

intersecţie importantă de drumuri în sudul Ucrainei, aflat aproximativ la jumătatea 
distanţei între Nikolaev şi Dnepropetrovsk, care a descoperit şi a arestat circa 300 
de „terorişti", în realitate militari sovietici lăsaţi de Soviete pe loc, pentru a executa 
acţiuni de sabotaj, aşa cum a recunoscut şi Cristescu în raportul său. O trecere în 
revistă a numelor oamenilor arestaţi din acest grup dovedeşte că majoritatea 
evreilor care au fost printre ei au fost împuşcaţi după interogatoriu89

. 

În unul din cazuri Cristescu i-a raportat lui Antonescu că a descoperit unităţi 
de partizani la Odessa cu peste 300 de luptători: ,,Ei au fost judecaţi şi executaţi"90 . 
Spre deosebire de execuţia după torturi a suspecţilor evrei, suspecţi din Odessa de 
alte naţionalităţi nu erau, în general, executaţi. Aşa, de exemplu, în februarie 1942, 
când a crescut temerea de o acţiune de debarcare a armatei sovietice pe malurile 
Odessei, Armata a III-a a propus îndepărtarea din închisoarea din oraş a „ 1600 
fruntaşi ai regimului comunist şi elemente ale NKVD şi transferarea lor în lagărul 
special care se va construi în acest scop în sudul Transnistriei la Vapniarca"91

, 

Antonescu a aprobat propunerea. În acest caz, când n-a fost vorba de evrei, 
propunerea s-a mulţumit cu îndepărtarea şi n-a cerut executarea. Serviciul Special 
de Informaţii a stat în fruntea războiului împotriva partizanilor sovietici care „au 
fost lăsaţi de Soviete cu misiuni de spionaj şi terorism" şi au acţionat din 
catacombele oraşului, aşa cum se arată în raportul rezumativ al SSI în această 

problemă92 . ,,Organele noastre din Odessa au venit în contact cu organele SS 
Germane în vederea executării unei acţiuni de gazare a catacombelor, pentru a forţa 
pe partizanii din acestea, să se predea',93. SSI a fost nevoit să recunoască faptul că 
partizanii se bucură de sprijinul unor cetăţeni din toate straturile societăţii sovietice 
- profesori, funcţionari superiori, medici, ingineri din reţeaua de căi ferate, 

apărarea ofiţerilor de legătură germani. SSI 1-a considerat suspect şi asta a fost suficient pentru a fi 
împuşcat. În privinla „suspecţilor" evrei nu s-au ivit nici un fel de probleme. 
89 Raport al lui Cristescu cu privire la activitatea trimisului SSI la Krivoirog. Idem. 492-1-3, p. 1-10. 
În raport apare lista militarilor arestaţi, cu notarea celor care au fost executaţi; alături de majoritatea 
numelor evreieşti este notat „evreu - ulterior executat". 
90 Telegrama nr. 721 din 25 ianuarie 1942, Cristescu către Antonescu. Idem, 492-1-5, p. 131. 
91 Telegrama trimisă de Armata a III-a, către Cabinetul militar cu privire la 1600 de „fruntaşi" 
comunişti şi membri ai NKVD din Odessa, 27 februarie 1942, şi aprobarea lui Antonescu de a fi 
îndepărta\i din Odessa la Vapniarca, 4 martie 1942. Idem, 492-1-17, p. 26-27. 
92 Propuneri ale SSI de folosire a gazelor în catacombele din Odessa, Raport al Biroului 2 al Statului 
Major, 24 martie 1942. Idem, 492-1-5, p. 291. 
93 Raportul lui Cristescu către Antonescu, 25 februarie 1942. Idem. Idem, p. 195. 
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directori de întreprinderi, femei, foşti militari şi chiar preoţi94 ; dar, în majoritatea 
cazurilor, era evident efortul de a-l convinge pe Antonescu, că şi la această acţiune 
împotriva armatei române participă evrei. 

În iunie 1942, trei luni după terminarea deportării tuturor evreilor din 
Odessa, SSI-ul a raportat lui Antonescu că în afară de unităţile obişnuite de 
partizani, compuse din ruşi, ,,s-au mai descoperit în aceste catacombe şi grupuri de 
evrei partizani, bine înarmaţi, fugiţi din Odessa cu ocazia deportării lor din ianuarie 
I 942". Conform afirmaţiilor SSI, ei trăiau separat de ruşi, dar păstrau o strânsă 
legătură cu partizanii ruşi, precum şi cu prieteni şi simpatizanţi din Odessa95

. 

Aceşti terorişti evrei, afirmă SSI, circulă liber prin oraş, cu ajutorul oamenilor de 
legătură şi cu acte false, şi transmit informaţii şi ordine „celorlalţi" partizani, 
neevrei, care şi ei se află în catacombe. 

SSI a propus măsuri speciale pentru lichidarea partizanilor din catacombele 
din Odessa, care să fie luate în colaborare strânsă cu oamenii Serviciului96

. 

Propunerile SSI cuprindeau încarcerări masive în lagăre, confiscări de averi, 
blocarea ieşirilor şi lichidarea fizică a partizanilor. Aceste propuneri au fost însuşite 
în întregime de Marele Stat Major97

. 

Propunerea SSI de a se folosi gaze otrăvitoare a fost respinsă de către 

germani şi de către Antonescu de teama încălcării flagrante a convenţiei de la 
Geneva, care interzicea folosirea gazelor toxice. Pe raportul SSI în această 

problemă Antonescu a notat: ,,Nu se va întrebuinţa gaze toxice. Sunt destule în 
catacombe"98

. La 12 mai 1942 a început operaţiunea de fumizare a catacombelor 

94 Idem, p. 194. 
95 Raport al SSI către Antonescu, 9 iunie 1942, Idem, p. 336. 
96 Notă a Cabinetului militar al lui Antonescu cuprinzând propuneri ale SSI, 30 iunie 1942. Idem, p. 
334-339. 
97 Instrucţiuni ale Statului Major al Armatei a IV-a cu privire la .,organizarea acţiunii de lichidare a 
partizanilor în judeţul Odessa", 9 iulie 1941. Idem, p. 321-329: raport al SSI despre .,activitatea 
subversivă şi (activitatea) partizanilor în Transnistria şi în celelalte teritorii cucerite în Uniunea 
Sovietică şi inclusiv propuneri de luptă împotriva partizanilor şi a sprijinitorilor lor, aprilie 1942, 
Idem, 492-1-17. p. 55-72. 
98 Cabinetul militar către SSI, 11 aprilie 1942. Idem 492-1-5, p. 240. Comandamentul suprem al 
Wehrmacht-ului (OK W) nu s-a împotrivit folosirii de grenade fumigene, dar a remarcat că nu va 
putea trimite trupe germane pentru a veni în ajutorul românilor (Idem, 292-293). Un specialist în gaze 
al armatei germane, căpitanul Fokla, care a sosit pentru a-i sfătui pe români, a avut rezerve fată de 
propunerea SSI de a folosi gaze toxice (3 I martie 1942. Idem, 492-1-5 p. 238). La anchetarea sa 
Cristescu a afirmat că armata şi anumite elemente informative din Odessa au propus ca partizanii să 
fie lichidaţi prin folosirea gazelor. Wehrmacht-ul ar li trimis drept consilier un colonel, şi că germanii 
au fost cei care au recomandat folosirea gazelor; şi ,.întrucât mi-am dat scama că o asemenea acţiune 
contravine principiilor de drept internaţional asupra mijloacelor permise în război. am arătat 

colonelului german că nu pot consimţi la o asemenea acţiune". El ar fi obtinut. după spusele sale, în 
acest scop aprobarea lui Mihai Antonescu. Cristescu a minţit. întrucât SSI-ul şi ci personal au propus 
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„după indicaţiile date de către organele Serviciului Special de Informaţiuni din 
Odessa". În aceste acţiuni, agenţi ai serviciului şi soldaţi au fost răniţi de minele 
explodate de către partizani99

. 

Concomitent cu îngrijorarea conducerii politice şi militare de la Bucureşti 
privind pericolul rezistenţei evreieşti din Odessa, SSI a pregătit şi aprecieri asupra 
situaţiei, întemeiate pe aşa-zise surse de încredere, cu privire la pericolul iudeo
comunist chiar în România. Într-un astfel de raport, din mai I 942, se arată că 
comitetul central al Partidului Comunist Român a început reorganizarea partidului, 
şi în acelaşi timp a însărcinat „indivizi necunoscuţi", în mare parte intelectuali 
evrei, să înfiinţeze o nouă mişcare, camuflată sub numele de „Frontul Patriotic 
Unit". Ei, adică intelectualii evrei, vor fi noii conducători ai partidului care, la 
comanda Moscovei, ,,la momentul oportun va primi misiunea de a organiza diverse 
acte de terorism şi sabotaj" în România 1°

0
. La Odessa însăşi, SSI şi trimişii secţiei a 

II-a a Marelui Stat Major avertizau în permanenţă despre pericolul evreiesc în oraş, 
despre influenţa pe care o au evreii asupra populaţiei ruseşti în răspândirea de 
informaţii privind victorii ale armatei sovietice pe front (îndeosebi după 

contraatacul sovietic din faţa Moscovei), despre o activitate evreiască clandestină, 
despre partizanii evrei etc. 

Siguranţa din Bucureşti, cu toate că nu avea agenţi proprii în unităţile 

armatei, i-a furnizat şi ea lui Antonescu informaţii tendenţioase despre o 
presupusă răzbunare sovietică pentru masacrul comis de armata română contra 
evreilor din Odessa. Într-un raport periodic bazat pe surse din rândul corpului 
diplomatic de la Bucureşti, Direcţia generală a poliţiei a comunicat că autorităţile 
sovietice au executat la Rostov pe Don 15.000 de prizonieri de război români „ca 
represalii pentru executarea unor evrei la Odessa de către autorităţile 
româneşti" 101 . 

Într-o singură chestiune Siguranţa a avut dreptate: informaţiile despre 
masacrarea evreilor din Odessa s-au răspândit în rândurile corpului diplomatic. Aşa 
cum am arătat, ambasadorul Franţei la Bucureşti a raportat Ministerului de Externe 

folosirea gazelor toxice, în timp ce Ion Antonescu şi specialistul german (cu grad de căpitan) s-au 
opus. Acuzarea nu a avut la dispoziţie dosarele Cabinetului militar, care, după cum am arătat, erau 
atunci la Moscova. Documentele SSI în legătură cu acest subiect au dispărut. Vezi Arhiva 
Ministerului de Interne, dosar 400 IO, voi. 9, dosarul anchetei lui Cristescu, p. 6-7. 
99 Raportul SSI către Cabinetul militar cu privire la începerea operaţiunilor, 13 mai 1942, Arhiva 
specială din Moscova, 492-1-5, p. 298; raportul SSI cu privire la operaţiunea de gazare în catacombe, 
16 mai 1942, Idem, p. 301; raport al SSI cu privire la pierderile suferite în timpul acţiunii, 16 iunie 
1942. Idem, p. 313. 
wo Raport secret al lui Cristescu despre planul partidului comunist de a executa acţiuni teroriste, mai 
1942. Idem, 492-1-17, p. 38. 
IOI Direcţia generală a poliţiei (DGP), raport din 27 octombrie. Arhiva specială din Moscova, 490-1-2, 
p. 12. 
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de la Vichy la I O noiembrie I 941 că armata română a comis acte de represalii 
contra evreilor. 

Siguranţa obişnuia să trimită Cabinetului militar al lui Antonescu un sumar 
lunar de „zvonuri şi ştiri false" atribuite evreilor din Odessa şi evreilor în general, 
şi a căror răspândire ar lovi în moralul poporului şi al armatei. 

În sumarul de la 1 octombrie se pretindea că „cercurile evreieşti" au 
răspândit zvonuri că armata sovietică a repurtat victorii pe front, iar „cercurile 
democraţilor" pretind că armata română a pierdut 40.000 de soldaţi în faţa Odessei, 
în încercarea eşuată de a cuceri oraşul. Siguranţa pretindea, de asemenea, că evreii 
care au reuşit să se infiltreze în România din Basarabia au relatat că Antonescu l-a 
pălmuit pe generalul Ciupercă pentru eşecul cuceririi Odessei şi pentru 
numeroasele sale greşeli, care au provocat pierderi grele; evreii ar mai fi susţinut, 
chipurile, că Germania a pierdut războiul şi că armata sovietică a obţinut mari 
victorii la Odessa şi Sevastopol: 

„Acţiunea [militară] a lui Hitler va fi distrusă prin noua mişcarea pregătită de 
evrei pe întreg cuprinsul globului. Pentru că speranţele puse în Stalin au fost 
înşelate, evreii vor constitui o putere căreia să nu-i poată rezista nimeni. 

Pentru paralizarea acţiunii lui Hitler şi a aliaţilor, vor depune toate eforturile 
posibile şi nu se vor da înapoi de la nici un sacrificiu de ordin financiar" 102

. 

Asemenea informaţii cu privire la forţa iudaismului, informaţii de spionaj 
furnizate de SSI şi de Secţia a Il-a a Marelui Cartier General privind pericolul 
evreiesc la Odessa, vizând puterea comisarilor evrei, influenţa evreilor (sau poate 
chiar dominaţia lor) în armata roşie, înfricoşarea populaţiei ruseşti de la Odessa de 
către intelectuali evrei cu ameninţarea unei debarcări iminente a unor unităţi 

sovietice din Crimeea pe ţărmurile Odessei, • precum şi raportul personal al lui 
Alexianu cu privire la soluţia recomandabilă a problemei evreieşti din oraş (vezi în 
continuare) - toate acestea l-au convins pe Antonescu că trebuie aplicată o soluţie 
radicală a problemei evreieşti în capitala Transnistriei. Primarul Odessei, Pântea, a 
relatat, înainte de luarea deciziei cu privire la deportare, că populaţia oraşului era 
calmă, şi că toţi, inclusiv evreii, s-au întors la lucru şi sunt preocupaţi de refacerea 
oraşului: 

„Invenţia cu agitaţia populaţiei este pusă la cale de diferite organe secrete ale 
Statului, care au tot interesul să tulbure apele pentru a justifica existenţa şi 

fondurile cheltuite. De aceea aceste organe vorbesc de pericolul comunist care 
ameninţă Odessa, de comploturi, de catacombe pline de comunişti, evrei etc. 

Toate aceste organe afirmă că şi-au făcut datoria prevenind pe dl. Mareşal de 
pericolul din Odessa şi sugerând, în acelaşi timp, ideea evacuării imediate a tuturor 

102 Raportul Siguranţei pe luna octombrie despre zvonuri şi ştiri false. Arhiva specială din Moscova, 
490-1-2, p. 1-10. 
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evreilor din oraş. Dacă acest lucru s-ar realiza acum, în toiul iernii, ar fi o adevărată 
nenorocire"103

. 

După luarea hotărârii de a-i deporta pe evrei, Pântea a indicat pe cei vinovaţi 
după părerea sa de această hotărâre nefericită - generalul Tiberiu Petrescu, 
comandantul militar al Odessei şi pe cei doi şefi ai serviciilor secrete, căpitanul 
Nestianu, de la Preşedinţia Consiliului de Miniştri (în realitate el a aparţinut SSI
ului) şi căpitanul Păunescu, de la Secţia a II-a a Marelui Stat Major: ,,Ei sunt cei 
care au informat în mod tendenţios pe Mareşalul Antonescu cu ştiri fanteziste 
despre pericolul imediat al unei debarcări sovietice din Crimeea şi al rolului 
dezastruos al evreilor în acest caz"104. 

În concluzie, se poate spune că activitatea eşalonului special al SSI şi a 
rezidenţelor sale în Odessa şi pe front, în general, şi rapoartele sale de informaţii şi 
ale celorlalte organe de informaţii şi spionaj au intensificat foarte mult ura 
„naturală" a Conducătorului faţă de evrei în general şi faţă de evreii „ruşi" în 
particular, la care s-au adăugat şi pierderi grele suferite de armata română la 
cucerirea oraşului. Toate acestea au creat fundalul pe care s-a bazat hotărârea sa 
personală nu numai de a curăţa oraşul de evrei, ci şi de a-i extermina. 

Şedinţa guvernului, care a avut loc la Bucureşti la 16 decembrie, a dezbătut 
printre altele soarta evreilor din Odessa105

. La 11 decembrie, în preajma dezbaterii, 

103 Primarul oraşului, Pântea, către guvernatorul Alexianu, 3 decembrie 1942, Dosarul Pântea, p. 122. 
104 Primarul oraşului către guvernatorul Alexianu, 20 ianuarie 1942. Idem, p. 123. Posibilitatea 
debarcării de forţe sovietice la Odessa sau în apropierea ei a fost luată în serios în consideraţie de 
către Antonescu, sub impresia debarcării din 22 septembrie 1941 la Grigorievna, în nord-estul 
oraşului şi în cursul căreia două divizii ale annatei roşii au distrus artileria română şi germană care 
bombarda portul. Cu două zile mai târziu Antonescu a fost aproape decis să înceteze asediul oraşului 
din cauza pierderilor. În ianuarie-februarie 1942, în urma arestării membrilor rezistenţei din Odessa, 
s-a răspândit din nou presupunerea că o debarcare sovietică în oraş este iminentă. Toate astea au avut 
loc după începerea deportării evreilor. Vezi Dallin, Odessa, p. 20, 342-343. După părerea lui Dallin, 
în cadrul conducătorilor regimului românesc în Transnistria erau răspândite două atitudini faţă de 
populaţie locală: cea liberală pe de o parte, şi cea colonială sau pro-fascistă, pe de altă parte. Cei cu 
concepţii moderate erau români de origine basarabeană şi care cunoşteau cultura rusă şi o apreciau 
(Dallin, Odessa, p. 85-86). Este adevărat că Pântea s-a împotrivit în general atitudinii severe faţă de 
ruşii din Odessa şi sentimentului de superioritate faţă de ei şi chiar s-a plâns generalului Ghineraru, 
comandantul Diviziei a JO-a, care i-a declarat că dacă ar fi depins de el, ar fi ars oraşul împreună cu 
locuitorii săi. ,,Cu asemenea mentalitate nu vom putea face linişte în Odessa, Ca basarabean, îi cunosc 
bine pe ruşi. Încet-încet, cu vorba bună, faci cu ei ce vrei. Cu sălbăticie şi teroare nu faci decât să-i 
îndârjeşti şi mai mult..." (Scrisoarea lui Pântea către Antonescu, Dosarul Pântea, p. 33). 
105 La această şedinţă au participat printre alţii, Mihai Antonescu; ministrul de Interne, Dumitru 
Popescu, ministrul de Finanţe, generalul Stoenescu; ministrul Agriculturii, generalul Ion Sichitiu; 
ministrul de Justiţie, Constantin Stoicescu; ministrul Muncii şi Sănătăţii, prof. Petre Tomescu; 
ministrul Economiei Naţionale, Ion Marinescu; ministrul Lucrărilor Publice, prof, Buşilă; ministrul 
Culturii Naţionale şi Cultelor, prof. Ion Petrovici; ministrul subsecretar de stat la Ministerul Apărării, 
generalul Pantazi; ministrul subsecretar al Agriculturii, Marcel Pană; ministrul subsecretar la Finanţe, 
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Alexianu a prezentat lui Antonescu, aşa cum a promis, un raport lung şi detaliat 
despre situaţia din Transnistria şi Odessa. El a amintit, printre altele, greutăţile 
provocate Guvernământului de inundarea regiunii cu evrei care au sosit la sfârşitul 
toamnei din România. El s-a lăudat cu emiterea Ordonanţei nr. 23, anunţând că 
mulţi evrei, ,,pentru a-şi câştiga existenţa", deja sunt folosiţi la diverse munci 
silnice. El recunoştea că a izbucnit o epidemie de tifos printre evrei, dar comunica 
că a însărcinat pe medicii evrei dintre deportaţi „să asigure condiţii sanitare bune" 
(fapt care era imposibil de realizat). ,,Există încă evrei (localnici) din Transnistria, 
care în majoritate au fost şi ei evacuaţi şi [de asemenea] evrei în Odessa". Cu 
privire la evreii din Odessa, cităm aproape integral recomandarea guvernatorului: 

,,În ceea ce priveşte situaţia evreilor din Odessa, cunosc proiectul Marelui 
Stat Major de a face un ghetou în Odessa şi încă dorinţa ca acest ghetou să se 
înfăptuiască acum în timpul iernii, mutându-se populaţia creştină, dintr-un anumit 
cartier, şi punându-se în loc evrei. 

Eu sunt contra acestui sistem, pentru că nu rezolvă cu nimic problema 
evreiască şi pentru că nu constituie decât o muncă şi o deplasare inutilă şi o 
suferinţă pe care o dăm şi populaţiei creştine, care va fi complet nemulţumită că o 
scoatem din casele ei în timpul iernii. Pentru mine, problema evreiască de la 
Odessa, cât şi din Transnistria, trebuie rezolvată radical şi aceasta rezolvare nu se 
poate face decât prin îndepărtarea totală a evreilor din Transnistria, şi trecerea lor 
peste Bug, aşa cum avem încheiată convenţia cu germanii. Până când se va putea 
executa convenţia cu trecerea evreilor peste Bug, pentru evreii din Odessa, cred că 
soluţia cea mai bună ar fi ca acei evrei care sunt meseriaşi, să fie duşi în ateliere şi 
sub conducerea dirijată a organelor administrative, să lucreze pentru ţară, în 
schimbul hranei ce li s-ar da. 

Ceilalţi evrei care sunt inutili, să fie scoşi în primăvară şi duşi aproape de 
Bug, de unde să-i putem trece dincolo. Propun localitatea Alexandrovska, unde se 
găsesc nişte cazărmi imense ale marinei [sovietice] şi unde ar putea fi plasaţi cu 
înlesnire o bună parte din aceşti evrei, dacă aceste cazărmi n-ar fi cumva necesare 
marinei [române]. 

dr. Mircea Vulcănescu; ministrul subsecretar de stat la Interne, generalul Ion Popescu; ministrul 
subsecretar de stat pentru Muncă şi Sănătate, dr. Constantin Dănulescu; subsecretarul pentru 
românizare, Titus Dragoş; guvernatorul Bucovinei, Calotescu; guvernatorul Transnistriei, profesorul 
Alexianu; Eugen Cristescu, şeful SSI. Vezi stenograma şedintei guvernului din 16 decembrie 1941, 
Arhiva Ministerului de Interne, dosar 40010, voi, 78, p. 358-359. Vezi şi fragmente referitoare la 
Odessa şi Transnistria din această şedinţă. Idem, voi. 24, p. 32 (în continuare, Şedinţa guvernului din 
16 decembrie). Cele două părţi se completează una pe alta. Prima stenogramă cuprinde pagini întregi 
din protocolul şedinţei guvernului referitoare în special la responsabilitatea lui Antonescu cu privire la 
hotărârile legate de evreii din Transnistria şi Odessa, în timp ce partea a doua cuprinde fragmente 
referitoare la răspunderea lui Alexianu. 
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Desigur se pune în aceste cazărmi problema hranei lor şi a mijloacelor de 
existentă. Evreii scoşi la munca câmpului sunt incapabili să presteze vreun serviciu 
şi să dea vreun randament. 

Totuşi cu mijloacele materiale pe care le mai au ei, ar putea să-şi procure de 
la populaţia [locală] mijloacele necesare de trai, până când îi vom putea trece peste 
Bug"106_ 

Alexianu propunea, de fapt, aplicarea strictă a planului initial, aşa cum a fost 
stabilit în Acordul de la Tighina, şi, între timp, până ce germanii vor accepta să-i 
primească, să fie despărţiţi evrei în stare să servească statul român de familiile lor, şi 
concentrati în conditii de sclavie în ateliere ale Guvernământului, pentru a fi exploa
taţi până la soluţia finală, iar ceilalţi să fie îngrămădiţi în uriaşele cazărmi ale flotei 
sovietice, de lângă Oceacov, în condiţiile sanitare cunoscute. Alexianu se dezicea de 
orice obligaţie privind întretinerea lor, deoarece stabilea în mod explicit că ei vor 
avea grijă de hrănirea lor „cu mijloacele materiale pe care le mai au", şi aceasta după 
ce casele lor au fost sparte şi jefuite de soldaţii şi jandarmii români, care au furat 
toate obiectele de valoare. Un plan asemănător era pus în aplicare, în acelaşi timp, de 
către lsopescu la Domanevca. Alexianu aprecia numărul evreilor în Odessa la circa o 
sută de mii, şi probabil că a inclus în această apreciere pe toti evreii din judeţ. 

În şedinţa guvernului din 16 decembrie, Conducătorul i-a anunţat pe miniştri 
despre hotărârea sa. Şedinţa a devenit o Curte Marţială, în care s-a pronunţat 

condamnarea la moarte a aproximativ 40.000 de evrei, pe care românii au reuşit 

să-i prindă şi să-i deporteze din oraş şi pentru alţi zeci de mii din judeţele din sudul 
Transnistriei. La şedintă s-au dezbătut şi alte probleme, cu care ocazie guvernatorul 
Basarabiei l-a informat pe Antonescu că ,jidanii nu mai există [în Basarabia]. Sunt 
I 00 de evrei bolnavi în gheto"; iar Antonescu a comunicat că a hotărât să oprească 
pentru moment continuarea deportărilor din Bucovina, întrucât actiunea nu s-a 
terminat la timp 107. Discutiile s-au referit apoi la alte probleme, şi, deodată, fără 
legătură cu subiectul dezbătut, Antonescu a anunţat hotărârea sa. În continuare, 
câteva fragmente ale dialogului dintre Antonescu şi Alexianu cu privire la soarta 
evreilor din Odessa: 

,,Antonescu: Pe jidanii din Odessa te rog să-i scoti imediat din oraş, pentru că din 
cauza rezistentei Sevastopolului ne putem aştepta chiar la o debarcare la 
Odessa. Eu credeam că Sevastopolul va cădea mult mai curând ... 

Alexianu: Le-am dat [evreilor] termen ca să-şi lichideze totul [averea, J.A.] şi v-aş 

ruga să-mi dati un vas. 
Antonescu: Ca să-i dai la fund. 

106 Raport Alexianu, 11 decembrie I 941 (vezi nota 61 mai sus), p. 196-198. 
107 Şedinta guvernului din 16 decembrie 1941, p. 66. 
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Alexianu: Ca să-i duc la Oceacov ... 
Antonescu: Ştii că am mai pierdut un vas. Covasna. 

Mie nu mi-e de jidani, ci de vas ... În privinţa jidanilor, în cât timp 
putem rezolva problema. Câţi jidani ai la Odessa? 

Alexianu: Aproape o sută de mii. Am hotărât să-i duc la cazarma marinei, dar acolo 
n-am ce le da de mâncare şi nu încap decât I O.OOO iar dacă se duc prin sate, 
mai contaminează şi satele de tifos exantematic. 1 O.OOO să-i duc la 
Alexandrovska, iar restul pe malul Bugului sau să-i trecem chiar peste Bug. 
Dar germanii refuză să-i primească. 

Antonescu: Această chestiune se tratează la Berlin. Germanii vor să-i ducă pe toţi 
jidanii din Europa în Rusia şi să-i aşeze într-o anumită regiune. Dar până la 
execuţiune este timp. Ce facem în acest timp cu ei? Aşteptăm ce se decide la 
Berlin? Aşteptăm o deciziune care ne priveşte pe noi? Trebuie să-i punem în 
siguranţă? Bagă-i în catacombe, bagă-i în Marea Neagră, dar scoate-i din 
Odessa. Nu vreau să ştiu nimic. [Din partea mea] poate să moară o sută, 
poate să moară o mie, poate să moară toţi, dar nu vreau să moară nici un 
fi . fi A „JOS 
uncţ10nar sau o 1ţer roman . 

Antonescu şi-a exprimat în cursul monologului său temerea, 
bazându-se pe rapoartele SSI, de o debarcare posibilă a unor unităţi sovietice 
în oraş sau în apropierea lui, în timpul căreia evreii din Odessa vor ataca 
puţinele unităţi româneşti pe la spate, şi a remarcat: ,,Ce învălmăşeală s-ar 
produce dacă s-ar amesteca şi evreii în aceste lupte". Conducătorul a 
subliniat chiar în faţa miniştrilor „A-i ţine acolo [la Odessa] este o crimă şi 
nu vreau să-mi pătez activitatea mea cu această lipsă de prevedere". 

Discuţiile cu privire la deportarea evreilor au iscat imediat problema jefuirii 
bunurilor lor de către statul român, şi Alexianu i-a cerut în mod politicos 
ministrului de Finanţe, care era prezent la şedinţă, să trimită la Odessa un expert 
financiar care să procedeze la inventarierea averii jidanilor care „va rămâne în 
patrimoniul statului". În acest moment a intervenit Antonescu, ţinând minte eşecul 
Băncii Naţionale de a confisca tot aurul care era în posesia evreilor din Chişinău şi 
Cernăuţi, însărcinându-l pe Alexianu, ,,pe răspunderea lui", să organizeze acţiunea, 
de data asta cum trebuie. 

Hotărârile româneşti contradictorii cu privire la evrei nu pot fi înţelese fără 
observaţia făcută de Antonescu, spre sfârşitul şedinţei, când, de fapt, i-a acordat lui 
Alexianu mână liberă să stăpânească. Transnistria după cum va crede, accentuând 
că ocupaţia acelei părţi din teritoriul slav este o chestiune care va dura generaţii: 
„Guvernaţi acolo ca şi cum România s-ar fi instalat pe acele teritorii pentru două 

108 Arhiva Ministerului de Interne (vezi mai sus nota I 05, Idem). 
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milioane de ani. Ce se va întâmpla apoi vom vedea", a adăugat Conducătorul. 
,,Tocmai acest lucru vroiam să-l aud de la dv." a replicat, servil, guvernatorul 1°

9
. 

Ordinul de a concentra toţi evreii în gheto a fost trimis Armatei a III-a după 
şedinţa guvernului, şi în paralel a fost trimis un emisar special din partea Marelui Stat 
Major, maiorul Ştefănescu, pentru a unnări campania de concentrare şi apoi de 
deportare. Guvernământul Transnistriei a primit în mod fonnal ordinul de deportare 
la 29 decembrie I 941, semnat de locţiitorul şefului. M.St.M., generalul Tătăranu, 
care s-a evidenţiat deja în tratarea evreilor din Odessa. Alexianu însuşi nu avea 
nevoie de telegramă, deoarece cunoştea hotărârea; dar ordinul oficial confirmă ceea 
ce se ştia deja de pe unna aplicării ordinelor privind evreii din Basarabia şi Bucovina; 
armata română, sau mai exact Marele Stat Major, a fost canalul prin care s-au 
transmis ordinele secrete ale Conducătorului şi ale adjuncţilor săi, cu privire la exter
minarea evreilor sau deportarea lor. Annata a III-a a primit ordinul de a colabora cu 
Guvernământul la executarea „ordinului Mareşalului" de deportare a evreilor: 

„Domnul Mareşal Antonescu a dispus ca toţi jidanii din Odessa să fie scoşi 
imediat deoarece, din cauza rezistenţei Sevastopolului şi [din cauza] insuficienţei 
forţelor ce se găsesc acolo, ne-am putea aştepta la o surpriză dezagreabilă. 

S-ar putea ca din cauza acestor jidani să se producă o catastrofă, în cazul 
unei debarcări ruseşti la Odessa sau în regiunea învecinată. 

Domnul Mareşal Antonescu a spus: «A-i ţine acolo este o crimă. Nu vreau 
să-mi pătez activitatea mea cu această lipsă de prevedere». 

Rog luaţi imediat legătura cu Guvernământul Transnistriei, aducându-i la 
cunoştinţă cele arătate mai sus şi colaboraţi pentru imediata executare a ordinului 
Domnului Mareşal. 

Raportaţi măsurile luate"110
• 

Planul de deportare a evreilor din Odessa cuprindea, din punctul de vedere al 
Armatei a III-a, nu numai pe evreii din oraş, ci şi pe toţi evreii din sudul 
Transnistriei, aşa cum preciza „ordinul nr. 2" al comandantului Diviziei nr. 1 O, 
generalul Nicolae Ghineraru, care a servit un timp şi în calitate de comandant 
militar al Odessei. Ordinul a fost întocmit încă înainte de şedinţa guvernului şi a 
fost emis în trei limbi - română, rusă şi germană. 

Evreii din Odessa, precum şi evreii din judeţele Odessa, Ovidopol, Oceacov 
şi Berezovca erau somaţi sub ameninţarea cu moartea să anunţe în scris, în decurs 
de 48 de ore, despre toate obiectele de valoare pe care le posedă sub orice formă -
bijuterii, monede de aur, obiecte de aur şi alte lucruri de valoare' 11

• Ordinul în sine 

109 Şedinta Guvernului din 16 decembrie, p. 34; vezi şi Procesul trădării, p. 148. 
110 Dispozitia M.St.M. din ziua de 28 decembrie 1941, Arhiva Odessa, 2242-1-1486, p. 8. 
111 „Ordinul nr. 2" emis de comandantul militar al oraşului Odessa, generalul Ghineraru, 15 noiembrie 
1941. idem. 2242- 1-277. 
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era ridicol, întrucât evreii, [şi nu numai ei], au fost jefuiţi încă înainte, la lumina 
zilei, de către soldaţi şi jandarmi. 

Ordonanţa nr. 35 

La începutul lui ianuarie, ,,Oficiul de studii" al Guvernământului a înaintat lui 
Alexianu „proiectul de ordonanţă relativ la evacuarea evreilor din municipiul Odessa 
şi împrejurimi", precum şi instrucţiunile anexă pentru executare. Alexianu le-a 
aprobat, cu semnătura sa, cerând ca ordonanţele să fie trimise „la toate persoanele 
însărcinate cu executarea. Să se comunice şi d-lui General Dăscălescu, Armatei a 
III-a, - Marelui Stat Major cu adresă specială şi d-lui Mareşal Antonescu"112

. 

Ordonanţa nr. 35 a constituit baza „legală" pentru executarea ordinului lui Antonescu 
de deportare a evreilor din Odessa. Ordonanţa rămânea fidelă planului iniţial de 
deportare a evreilor şi de aşezare a lor „în nordul judeţului Oceacov şi în sudul 
judeţului Berezovca", în aşezări care vor fi stabilite autorităţile locale. Alexianu a 
ales anumite zone din cele două judeţe pentru a concentra evreii în locuri convena
bile împingerii lor peste Bug (la Nikolaev şi Voznesensk existau poduri provizorii); 
şi până când germanii vor accepta să-i primească, a stabilit că majoritatea vor fi 
concentraţi în zona în care trăiau atunci zeci de mii de germani locali, în raionul 
Landau şi în sudul judeţului Berezovca. De ce nu i-a trimis pe evreii din Odessa în 
„regatul morţii"? Deoarece „regatul" era deja înţesat cu evrei, majoritatea bolnavi de 
tifos, şi la sfârşitul lui decembrie începuse marea operaţiune de exterminare a evreilor 
şi de ardere a cadavrelor şi Isopescu implora să nu i se mai trimită evrei. 

Ordonanţa îi obligă pe evrei să predea bunurile lor „numai prin intermediul 
birourilor înfiinţate în circumscripţiile poliţieneşti" şi promitea populaţiei locale că 
bunurile care vor rămâne de la evrei vor fi vândute prin licitaţie publică, iar 
contravaloarea obţinută de la vânzare va fi predată, aşa preconiza ordonanţa, 
evreilor (această promisiune nu a fost respectată). Se permitea evreilor să ia cu ei 
îmbrăcăminte şi alimente, stabilindu-se că la locurile de „plasare" ,,vor trăi pe cont 
propriu", cu alte cuvinte vor muri de foame. Cu executarea ordinului au fost 
însărcinaţi în comun, Inspectoratului general al jandarmeriei din Transnistria şi 

prefecţii judeţelor Odessa, Oceacov şi Berezovca şi comandantul poliţiei din 
Odessa. Începutul deportării a fost fixat la 10 ianuarie 194i 13

. 

„Instrucţiunile pentru evacuarea populaţiei evreieşti din Odessa şi 

împrejurimi" au constituit un fel de ghid pentru toate instituţiile şi personalul care 
au luat parte la campania de proporţii uriaşe de deplasare a 40.000 de evrei către 
moarte, pe o distanţă de 150-200 de kilometri. Instrucţiunile au stabilit înfiinţarea 

112 Adresa Oficiului de studii către Alexianu şi adnotările scrise de el pe document, 2 ianuarie 1942. 
Idem, 2242-1-1486, p. I. 
113 Ordonania nr. 35 cu semnătura guvernatorului, 2 ianuarie 1942. Idem, 2242-1-1, p. 42-43. 
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unui „Birou central de evacuare" în clădirea Comandamentului poliţiei din Odessa 
şi a şase birouri de circumscripţie, conform împărţirii oraşului în circumscripţii de 
poliţie, care vor acţiona concomitent. În fruntea „Biroului central" se afla prefectul 
judeţului Odessa şi printre membrii lui s-au numărat procurorul şef al Tribunalului 
militar, comandantul poliţiei Odessa, un ofiţer din partea comandamentului militar 
al oraşului şi primarul Odessei. Printre sarcinile „Biroului central" era şi 

coordonarea cu prefecţii din Oceacov şi Berezovca a locurilor unde vor fi trimişi 
evreii din Odessa. În fruntea birourilor de circumscripţie au fost puşi magistraţi, 
ofiţeri militari, şi alături de ei comandantul poliţiei din circumscripţia respectivă şi 
un ofiţer din partea comandamentului militar al oraşului. 

Inovaţia din punctul de vedere al organizării deportării evreilor în comparaţie 
cu acţiunile asemănătoare din Bucovina şi Basarabia a constat în includerea 
formală şi deschisă a „unui delegat al Băncii Naţionale a României sau al 
Ministerului de Finanţe" în fiecare comisie, şi a „doi locuitori din Odessa, delegaţi 
de primarul municipiului Odessa". ,,Reprezentanţii publicului" completau activitatea 
delegatului Băncii Naţionale, întrucât îi ajutau să descopere bunurile candidaţilor la 
deportare şi făceau aprecierea valorii lor. ,,Biroul de circumscripţie" a primit ca 
sarcină să identifice orice evreu, să-l înregistreze într-un dosar special al deportaţilor, 
să facă o percheziţie corporală şi un control al locuinţei, să întocmească un inventar 
al bunurilor şi obiectelor de valoare confiscate, să plătească contravaloarea în 
RKKS (mărci germane de ocupaţie; vezi mai sus capitolul despre Banca Naţională 
a României), să transmită în mod organizat lista de bunuri rămase la 
supraveghetorii caselor şi ai bunurilor evreieşti rămase în oraş, de asemenea, să 
închidă şi să sigileze fiecare casă, atelier sau clădire care aparţinuse evreilor. 

Evreilor li s-a permis să ia cu ei haine, alimente, medicamente până la o 
greutate de 25 de kg., precum şi contravaloarea în RKKS primită pentru bunurile 
confiscate. Deportarea s-a făcut în convoaie escortate de poliţişti sau jandarmi, care 
se schimbau în fiecare noapte. Convoaiele, aşa cum s-a stabilit în instrucţiuni, se 
vor deplasa pe jos până la peronul de tren de încărcare a mărfurilor din staţia 
Odessa şi de acolo, sub pază strictă, vor fi încărcate în trenuri de marfă şi 
transportate la Berezovca. De acolo, convoaiele vor continua pe jos până la 
„locurile de plasare". S-a interzis evreilor, sub pedeapsa cu moartea, să părăsească 
locurile de plasare. Un inspector general al jandarmeriei, colonelul Marcel Petală, 
şi un inspector din partea Guvernământului, Constantin Ciurea, au fost autorizaţi 
,,să controleze şi să supravegheze" pe teren operaţiunea de deportare. 

„Instrucţiunile" au fost traduse în limba rusă şi afişate alături de Ordonanţa 
35, şi, de asemenea, publicate în ziarul local „Gazeta Odessei", care apărea în două 
limbi, română şi rusă 114 . 

114 Instrucţiuni pentru evacuarea populaţiei evreieşti din municipiul Odessa şi împrejurimi, cu 
semnătura lui Alexianu, fără dată [2 ianuarie 1942]. Idem, p. 43-45. 
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Alexianu a putut comunica la I O ianuarie comandantului Armatei a III-a, că 
„s-au luat măsuri necesare ca toţi jidanii din Odessa, să fie scoşi imediat"115

. Copii 
ale Ordonanţei şi ale „Instrucţiunilor" au fost trimise Comandamentului Armatei a 
III-a, încă la 3 ianuarie 1942. 

Evreii din judeţul Odessa şi din sudul Transnistriei 

Deportarea evreilor din judeţul Odessa a început la sfârşitul lunii octombrie 
1941 şi a fost reluată în februarie 1942, după începerea deportărilor din oraş. 

Primele convoaie pe jos au ajuns la Berezovca la începutul lunii noiembrie 1941 şi, 

după un popas de o zi sau două, au fost trimise mai departe spre lagărul 

Bogdanovca116
. Instrucţiunile pentru o deportare „ordonată" a evreilor au fost 

emise cam o lună după emiterea Ordonanţei nr. 35, la începutul lunii februarie 
1942. ,,Biroul central de evacuare a evreilor", în fruntea căruia se afla colonelul 
Mihai Velcescu, a pregătit instrucţiuni speciale în acest sens şi le-a trimis tuturor 
pretorilor din raioanele judeţului. Instrucţiunile au fost şapirografiate şi semnate de 
Velcescu, şi numai numele raionului a rămas necompletat. Acest petic de hârtie a 
devenit o sentinţă la moarte pentru 30.000-40.000 de evrei din judeţul Odessa, şi un 
număr necunoscut de evrei din judeţele din sudul Transnistriei' 17

. La mijlocul lunii 
februarie pretorii au primit o circulară prin care li se reamintea să nu dea dovadă de 
neglijenţă în îndeplinirea ordinului: ,,In scopul încheierii acţiunilor de evacuare a 
evreilor vă cer să intensificaţi cercetarea satelor, să-i prindeţi pe evreii care încă se 
mai găsesc în sate şi să-i evacuaţi la Berezovca, în conformitate cu instrucţiunile pe 
care vi le-am trimis"' 18

. 

În instrucţiunile cu privire la deportare se distinge un efort de a adapta 
Ordonanţa nr. 35 la realitatea existentă în orăşelele şi satele din jurul Odessei. În 
fiecare raion a fost înfiinţată „o comisie pentru evacuarea evreilor", cu participarea 
pretorului raionului, a comandantului jandarmeriei locale şi a primarilor satelor în 
care trăiau evrei. Prima grijă a comisiei a fost „să adune şi să înregistreze fiecare 
evreu din raion - bărbaţi, femei şi copii - fără deosebire de vârstă şi să confişte 
obiectele de valoare pe care le posedă şi completarea unui proces-verbal în trei 
exemplare". Obiectele de valoare au fost transferate în clădirea preturii „până la 
sosirea reprezentantului Băncii Naţionale a României". Evreilor li s-a comunicat că 

115 Alexianu către Comandamentul Armatei a III-a, 10 ianuarie 1942. Idem, 2242-1-1486, p. 29. 
116 Raport al Legiunii de jandarmi către prefectura judeţului. 31 ianuarie 1942. ldem, 2361-1-39, p. 15. 
117 Vezi scrisoarea anexată (un sfert de pagină) şi instructiunile de evacuare către pretorul raionului 
lvanovca de la 3 febr. 1942, Arhiva Odessa, 2359-1-22, p. I 09-11 O. 
118 Circulară emisă de Biroul pentru evacuarea evreilor semnată de colonelul Velcescu, trimisă 
pretorului raionului Berezovca, 15 februarie 1942. Idem, 2352-1-22, p. 87, precum şi pretorului 
raionului Antono-Codincevo, 16 februarie 1942. Arhiva Yad Vashem, Colecţia România, 0-11/48. 
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li se va plăti [în viitor], contravaloarea obiectelor confiscate. Majoritatea 
convoaielor au plecat înainte ca reprezentantul Băncii Naţionale să fi sosit spre a 
plăti ceva, dacă intenţionase cu adevărat să vină. După aceea, se stabilea în 
instrucţiuni, se va face o percheziţie; deşi nu se specifica cine o va face, este de 
presupus că era vorba de jandarmi. Ei percheziţionau şi verificau dacă evreii mai 
aveau bunuri care puteau fi confiscate şi care puteau fi vândute populaţiei locale, 
urmând ca evreii să primească sumele obţinute prin vânzare. Comisiile de 
deportare au primit dispoziţia să execute ordinul cu fidelitate şi să verifice cu mare 
atenţie actele evreilor, în special ale „acelor suspecţi că sunt de sânge evreiesc" şi 
care posedă documente false. Deportarea din judeţul Odessa s-a făcut pe jos: 

„Toţi evreii recenzaţi şi strânşi cu obiectele ce pot duce cu ei, vor forma un 
convoi sub conducerea unui subofiţer şi [escortat] cu gardă militară „care va fi 
îndrumat spre Berezovca, pe jos şi cu căruţe plătite de evrei, anunţând la timp 
Prefectura jud. Berezovca"119

. 

Evreii judeţului au fost deci evacuaţi pe jos, şi nu cu trenul şi tot aşa s-a 
procedat cu evreii din celelalte judeţe din sudul Transnistriei, care fuseseră evacuaţi 
mai devreme. Evreii judeţului Dubăsari au fost ucişi, în cea mai mare parte de către 
unităţile Einsatzgruppe D, şi îngropaţi în câteva gropi comune, uriaşe. Evreii din 
judeţele Tiraspol şi Ananiev care au supravieţuit primului val de masacre au fost 
încolonaţi cu forţa în convoaiele mânate spre „regatul morţii". Evreii din judeţul 
Ovidopol au fost lichidaţi în parte de către germanii locali, iar restul au fost 
alăturaţi convoaielor care au ajuns în cele din urmă în „regatul morţii" pe traseul de 
sud, descris în capitolul despre identificare şi deportare. În judeţul Oceacov nu trăiau 
mulţi evrei, şi cei care rămăseseră au fost concentraţi în convoaie şi trimişi spre 
nord, spre „regatul morţii". Judeţul Berezovca, în care erau zeci de sate germane, a 
fost ales să servească de mormânt comun al evreilor din Odessa şi din judeţ, şi 

poate fi considerat drept frate geamăn al „regatului morţii" (vezi în continuare). 
Este greu de apreciat numărul evreilor din judeţele din sud care au fost exterminaţi 
de români, dar este vorba de zeci de mii. În şedinţa guvernului din 16 decembrie 
1941, Alexianu a comunicat că „are" 85 .OOO de evrei contaminaţi de tifos „în satele 
în care evreii au venit"(!), şi a adăugat că trebuie să-i deparaziteze, căci altfel îi vor 
contamina pe soldaţii români. Antonescu 1-a sfătuit să nu facă nimic: ,,Lasă-i să 
mai moară" 120 . Probabil că acest număr cuprinde şi pe cei 30.000 de evrei din 
Basarabia şi Bucovina care au fost aduşi în „regatul morţii", dar nu pe evreii din 
Odessa şi din judeţ a căror deportare a început la 12 ianuarie 1942. Raportul 
Inspectoratului jandarmeriei către Guvernământul Transnistriei din 9 septembrie 
1942, care cuprinde date numai despre evreii deportaţi, menţionează în 

119 Instructiuni pentru pretor privind evacuarea; vezi mai sus nota I 17. 
120 Şedinta guvernului din I 6 decembrie, p. 8 I; sublinierea mea (J.A.). 
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paragraful despre evreii locali că toţi evreii din judeţele Berezovca, Ananiev, 
Ovidopol şi Oceacov „au dispărut", cu alte cuvinte au fost exterminaţi, fără să se 
menţioneze numărul lor. Evreii din judeţul Odessa, se spune în raport, al căror 
număr fusese de 65.000, ,,au dispărut" şi ei 121

• 

Se poate stabili deci că zeci de mii de evrei din cele patru judeţe din sud „au 
dispărut", aşa cum „au dispărut" şi evreii din oraşul şi judeţul Odessa. Este 
important de subliniat că aceste cifre cuprind pe evreii găsiţi în viaţă după 

terminarea operaţiunilor militare şi după campania de masacre executate de 
Einsatzgruppe, soldaţi gennani şi soldaţi români. 

Comisia de deportare 

Colonelul de jandanni Marcel Petală a convocat la 5 ianuarie 1942 prima 
şedinţă a comisiei de deportare, înfiinţată conform Ordonanţei nr. 35, instrucţiunilor 
anexă şi ordinului secret nr. I 57 /942 al lui Alexianu, al cărui conţinut nu a fost 
formulat în scris. La această şedinţă au mai participat: inspectorul Ciurea şi colegul 
său de funcţie, colonelul Petală, care şi el cunoştea secretul ordinului special nr. 157, 
subprefectul judeţului Odessa, Gheorghe Ilin; dintre juriştii militari - colonelul 
Soltan Chirilă şi locotenent-colonelul Titus Nicolae Brădescu; procurorul general al 
Tribunalului militar din Odessa, maiorul Nicolae Nicolicescu de la Cartierul general; 
căpitanul Alexandru Fulga-Păunescu, de la secţia a II-a de la Marele Stat Major; 
locotenent-colonelul Gheorghe Craioveanu, despre care nu ştim nimic. Colonelul 
Petală a citit în faţa membrilor comisiei ordinul secret, precum şi Ordonanţa nr. 35 şi 
instrucţiunile de deportare122

. Inspectorul Ciurea şi-a amintit mai târziu că el şi Petală 
erau subordonaţi numai guvernatorului Alexianu - ,,singurul căruia i-am raportat 
despre mersul operaţiunilor şi când aceştia [acestea] s-au tenninat". Într-o convorbire 
particulară cu ei, Alexianu le-a cerut să acţioneze rapid 123

. Alexianu a definit cu 
simplitate misiunea pe care le-a încredinţat-o ca „însărcinat (!) cu executarea 
[ordinului] pe teren a evacuării evreilor". În şedinţă s-a hotărât că „pentru buna 
reuşită a evacuării este nevoie urgentă ca evreii să fie mai întâi strânşi într-un centru 
de adunare, unde să se facă toate operaţiunile preliminare evacuării - percheziţii, 

evaluarea bunurilor de valoare, triere etc. - şi de acolo această populaţie să fie 
transportată în regiunea prevăzută prin Ordonanţa nr. 35. Până aici cităm din prima 
pagină a procesului verbal al comisiei, aşa cum a fost semnat de membri ei 12

4
. Ca loc 

121 Arhiva Ministerului de Externe. Colectia Central, problema 33, (problema evreiască), voi. 21, p. 161, 
se află în USHMM, RG 25006 GM, Reel 11. 
122 Depozit ia colonelului Petală de la 18 august 1945. Dosarul Pântea, p. 11 O. 
121 Depozitia colonelului Petală de la 21 august 1945. Idem, p. 111. 
124 Proces verbal nr. I, citat în mandatul de arestare a membrilor Comisiei de deportare, emis de 
tribunalul din Bucureşti în anul 1945. /dem, p. 111-112. 
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de adunare a fost din nou stabilită suburbia Slobodca, care pentru scurt timp a devenit 
ghetou cu un scop definit: concentrarea evreilor într-un singur loc, pentru a fi jefuiţi 
în beneficiul trezoreriei statului român. Deportarea depindea de repararea căii ferate 
spre Berezovca, de numărul de vagoane care vor fi puse zilnic la dispoziţia 

operaţiunii şi de condiţiile meteorologice. Populaţia ucraineană din Slobodca n-a fost 
evacuată, iar aglomerarea locului cu evrei a devenit pentru ea o sursă de venituri. 

La I O ianuarie 1942, data fixată pentru începerea operaţiunii de deportare, 
comandantul forţelor armate române din Odessa şi împrejurimi (care purtau numele 
codificat „Radu"), şi care era şi şeful garnizoanei din Odessa, generalul Tiberiu 
Petrescu, a emis ordinul nr. 7 în trei limbi - română, germană şi rusă - prin care 
ordona tuturor evreilor „fără nici o excepţie" şi sub ameninţarea pedepsei cu 
moartea, să se deplaseze în ghetoul Slobodca în termen de două zile, începând cu 
aceeaşi zi, 1 O ianuarie, ora 8 dimineaţa. Ordinul stabilea pedepse cu închisoarea şi 
muncă silnică între cinci şi zece ani pentru locuitorii oraşului care „vor ascunde, 
vor găzdui sau vor ajuta prin orice mijloace evreilor să se sustragă de internarea în 
ghetou". Ordinul era semnat şi de procurorul militar125

. 

La 3 ianuarie 1942, guvernatorul Alexianu a publicat „Hotărârea nr. 66", 
prin care înfiinţa paralel cu Comisia de deportare (constituită pe baza 
paragrafului 8 din Ordonanţa nr. 35), ,,Comisiunea de judecare a contestaţiilor" 
care vor fi înaintate de evrei sau presupuşi-evrei, care considerau că au dreptul să 
rămână pe loc, aşa „cum este cazul acelora căsătoriţi cu femei creştine" sau alte 
cazuri. ,,Comisia de triere" aşa cum era cunoscută de toţi, avea un caracter 
juridic, şi nu depindea de „comisia de evacuare". Comisia avea dreptul să audieze 
martori, în afară de cercetarea actelor prezentate. Hotărârile ei erau definitive. În 
fruntea comisiei s-a aflat prefectul judeţului Odessa, colonelul Matei Velcescu 126

. 

Numărul contestaţiilor a fost de circa 300 şi, după afirmaţiile unuia din membri 
comisiei, 90 la sută au avut câştig de cauză 127. Comisia a fost compusă în cele din 
urmă din prefectul Velcescu, un delegat al primarului oraşului, Pântea, 
comandantul poliţiei din Odessa, colonelul Iulian Popovici, un delegat al 
tribunalului militar al oraşului, un delegat al comandamentului militar din 
Odessa, directorul căilor ferate din Transnistria şi directorul serviciilor sanitare 
ale oraşului, dr. Solcănescu. Comisia a audiat persoane care au susţinut că nu 
sunt de origine evreiască şi de aceea nu trebuie deportate. Ea a preferat acte, şi 
mai puţin martori, dar în lipsa actelor sau dacă ele erau insuficiente, a audiat şi 
martori. Persoane ale căror cereri erau aprobate primeau un certificat special, 

125 Ordinul nr. 7 din 10 ianuarie 1942, Copie din Dosarul Pântea, p. 106-107. 
126 „Hotărârea nr. 66" din 3 ianuarie 1941. Copie din Dosarul Pântea, p. I 06-107. 
127 Depoziţia procurorului militar Soltan Chirilă, membru în comisia de contestaţii, 4 iunie 1946. 
Idem, p. 114-115. 
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emis de comandantul poliţiei Odessa, care confirma că sunt scutiţi de deportare şi 
d I d - • • 128 reptu e a ramane m oraş . 

Evreii care soseau la Slobodca erau îndreptaţi către una din cele şase 

subcomisii ale comisiei de deportare, care îi înregistra şi percheziţiona; bunurile le 
erau confiscate şi erau trimişi în gheto, unde erau păziţi de jandarmi în aşteptarea 
deportării. 

Deportarea la Berezovca a început la 12 ianuarie, cu o întârziere de două 
zile. La 20 ianuarie, opt zile după începerea deportărilor, primarul oraşului, Pântea, 
i-a trimis lui Alexianu un memoriu personal prin care protesta vehement împotriva 
hotărârii de a-i deporta pe evrei, definind deportarea drept o acţiune barbară. Pântea 
nu l-a atacat direct pe Conducător, ci pe cei care l-au indus în eroare şi i-au raportat 
despre pericolul iudeo-bolşevic din Odessa, despre o mişcare organizată a evreilor 
şi pericolul unei debarcări a armatei roşii; cei care fumizau asemenea rapoarte erau 
după părerea sa reprezentanţii SSI şi ai statului major în oraş. Iată un fragment din 
memoriu: 

,,V-am raportat atât verbal cât şi în scris că această evacuare este [o acţiune] 
nedreaptă şi neumană, iar ea făcută acuma în toiul iernii, devine de-a dreptul 
barbară. Mai mult, cu data de 3 dec. 1941 v-am raportat în scris că populaţia 
evreiască a Odessei nu prezintă nici un fel de pericol pentru siguranţa Odessei ba 
din contră că ea s-a pus pe lucru, pe muncă pentru refacerea oraşului şi nimeni nu 
se gândeşte la comploturi şi răzvrătiri. 

Ştiu că autorii acestei nenorocite evacuări sunt generalul Tiberiu Petrescu, 
comandantul militar al Odessei şi cei doi conducători ai serviciilor secrete ... Faptul 
fiind împlinit, fac ultima încercare de a salva ceea ce se mai poate salva"129

. 

Pântea i-a cerut guvernatorului pe răspunderea sa personală să nu deporteze 
,,cel puţin" trei categorii de evrei: circa o mie de familii de evrei caraiţi, meseriaşi, 
evrei de toate categoriile şi corpul didactic evreiesc de toate nivelele. Evreii caraiţi, 
explica primarul, respectă sâmbăta, dar şi creştinii şi evreii îi consideră creştini. 

128 Depozitia prefectului Matei Velcescu, I aprilie 1950. ldem, p. 171-173. 
129 Memoriul lui Pântea către Alexianu, 20 ianuarie 1942. Idem, p. 37-38. Acest raport înaintat 
Tribunalului Poporului în copie de către detinutul Pântea în 1952 pe care pretindea că 1-a trimis lui 
Alexianu în 1942 nu a fost găsit de autorul acestui studiu în dosarele cabinetului guvernatorului. Este 
de presupus că e un fals şi a fost redactat de Pântea mai târziu, în scopul apărării sale, ca la fel cu 
celelalte „proteste" pe care le-a înaintat, după afirmatiile sale, lui Antonescu la sfârşitul lunii 
octombrie 1941 şi lui Alexianu la 3 decembrie 1941, citate anterior. Ele însă reflectă cu preciziune 
situatia disperată a evreilor din Odessa, măsurile de exterminare, deportarea şi jefuirea initiate de 
autoritătile româneşti şi starea de spirit în rândul acestora şi de aceea au fost folosite drept sursă. 
Pântea a fost condamnat în 1955 la zece ani muncă silnică şi confiscarea averii pentru că a făcut parte 
din comisia care a procedat la trierea şi evacuarea populatiei evreieşti din Odessa. El s-a străduit să 
dovedească că a fost într-adevăr numit în comisie, dar că nu el ci adjunctul lui, Constantin Vidraşcu, a 
participat la şedinte. Pântea a salvat câtiva evrei basarabeni, cunoştinte personale, de la deportare. 
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Meseriaşii evrei erau necesari pentru refacerea oraşului; ,,ei sunt buni şi foarte 
pricepuţi, şi evacuarea lor va lăsa un gol însemnat, întrucât numărul lor este mare". 
Cât priveşte corpul didactic, rămânerea lor în oraş ar fi fost considerată un gest faţă 
de „elementul cultural local": 

„Scutirea acestor trei categorii de cetăţeni evrei va produce o mare satisfacţie 
în opinia publică creştină a oraşului, va linişti şi va calma spiritele, căci populaţia 
creştină a oraşului, după 25 ani de regim comunist, în care răstimp concepţiile 
antisemite au dispărut, nu vede cu ochi buni această discriminare rasială" 130 . 

Guvernatorul Alexianu a acceptat caraiţilor să rămână în oraş, dar nu şi 

celorlalte două categorii, în parte şi datorită împotrivirii comandamentului militar 
din Odessa131

. Este locul potrivit să remarcăm că problema caraiţilor şi a 
apartenenţei lor rasiale a preocupat legiuitorii români încă din anul 1940, iar 
hotărârea luată atunci în problema lor stabilea că se va face separaţie între religie şi 
rasă, iar caraiţii, care nu sunt „semiţi", nu vor mai fi consideraţi evrei. Caraiţii din 
Odessa erau tătari care s-au convertit la iudaism, probabil descendenţi ai kazarilor, 
iar numărul lor era estimat la circa o mie de familii. Dallin a remarcat că numărul 
lor a crescut „în mod misterios" la câteva mii în toată Transnistria, probabil ca 
urmare a încercărilor unor evrei aşchenazi de a fi consideraţi caraiţi 132 . Comisia de 
triere a permis altor câteva sute de familii evreieşti să rămână în Odessa: 

„Primarul cunoştea personal pe tatăl meu de la Cetatea Albă, de aceea mi-am 
permis să-i cer sfatul pentru a putea rămâne în Odessa. D-sa mi-a spus, că nu va lua 
parte la şedinţele comisiunii dar va delega pe ajutorul de primar Vidraşcu 

Constantin, căruia îi va da instrucţiuni să fie larg în aprecieri. Personal m-a sfătuit 
iar eu am sfătuit pe alţi prieteni şi cunoscuţi ai mei să distrugem actele din care se 
vede că suntem evrei, să facem contestaţie că suntem creştini, să cerem cercetarea 
la faţa locului, să aranjăm în casă ceva icoane, iar Vidraşcu, singurul din comisie 
care ştie ruseşte, va veni la faţa locului şi va constata că suntem creştini, 

admiţându-ne la toţi contestaţia ... Primarul Pântea a fost un om bun, blând, uman şi 
admirabil gospodar133

. 

110 Idem, p. 38. Pântca i-a salvat de la deportare pc inginerul Iuliu Brodcski şi pc so(ia lui; vezi în 
continuare nota 133. 
111 Extras din ancheta colonelului Matei Vclccscu, prefectul judc\ului Odcssa, 14 decembrie 1950, 
Idem, p. 39. 
IJ2 Dallin, Odessa, p. 308. 
IJJ Mărturia inginerului Iuliu Brodcski , 25 iulie 1956. Dosarul Pântea, p. 40. După Dallin (Idem) 
circa I O.OOO de evrei au reuşit să rămână în oraş, incluzându-i şi pe caraiti; această apreciere ne parc 
în prezent exagerată. După altă mărturie, preşedintele comisiei s-a comportat cu o duritate care este 
greu de descris. El avea doar un singur scop: să mărească numărul deportaţilor evrei şi să salveze cât 
mai multi creştini de deportare. Vezi mărturia lui Andrei Dumitrescu, 28 martie 1950, Dosantl 
Pântea, p. 175. Brodeski a exprimat în mărturia sa dorinţa de a se ralia cu binefăcătorul şi 

recunoştinţa sa şi a soţiei sale fată de primar, care i-a salvat de la moarte sigură. Dar sunt numeroase 
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Aprobarea dată de guvernator caraiţilor de a rămâne pe loc nu a fost acordată 
imediat, şi după câte se pare nu în urma demersului lui Pântea. Comandantul 
poliţiei din Odessa, locotenent-colonelul Ion Popovici, a cerut guvernatorului la 24 
ianuarie 1942 să se adreseze Legaţiei Turciei la Bucureşti ca aceasta să stabilească 
originea caraiţilor, întrucât pretind că nu sunt de origine semită. După părerea lui 
Popovici, caraiţii erau, la urma urmelor, evrei, cu alte cuvinte trebuie deportaţi 134 . 
La 27 ianuarie, Popovici s-a adresat din nou guvernatorului, de data aceasta 
telefonic, şi a cerut să afle, pur şi simplu, dacă trebuie sau nu să-i închidă pe caraiţi 
în ghetou 135

. 

La această întrebare a primit două răspunsuri. În primul, de la 29 ianuarie, se 
arăta că „nefiind de origine etnică evreiască (semită), ei nu vor primi tratamentul 
[care urmează să fie dat] evreilor"136

. Însă, la I februarie guvernatorul a trimis 
comandantului poliţiei directive mai precise, în care a clasificat faptul că aceşti 
caraiţi aparţin unei secte religioase şi că, înainte de a se lua vreo hotărâre în 
privinţa lor, trebuie verificată originea lor etnică. ,,Dacă între caraiţi se găsesc 
semiţi - evrei de origine etnică - urmează a li se aplica măsurile stabilite pentru 
evrei"137

. În felul acesta guvernatorul a vrut să împiedice orice încercare de fofilare 
a unor evrei „semiţi" în comunitatea caraită pentru a se sustrage de la deportare. 

Despre cele petrecute la Odessa în perioada între reînfiinţarea ghetoului şi 

curăţirea oraşului de evrei posedăm o vastă documentaţie. Secţia a II-a a M.St.M. a 
prezentat Conducătorului rapoarte săptămânale despre situaţia din Odessa, şi tot aşa 
au procedat Guvernământul, comandantul poliţiei, comandantul Armatei a III-a, 
precum şi fiecare dintre unităţile operative care se aflau la Odessa. 

Toţi, fără nici o excepţie, îi pomeneau pe evrei drept cauză a dificultăţilor 
întâmpinate în consolidarea regimului românesc; toţi şi-au exprimat satisfacţia 

pentru concentrarea lor în ghetou, toţi au subliniat că populaţia rusă este mulţumită 
de începerea deportărilor şi toţi au cerut prinderea evreilor care se eschivau de la 
deportare, ori s-au lăudat cu prinderea lor. După începerea operaţiunii de deportare, 

mărturii cu privire la atitudinea aspră şi inumană a comisiei, şi în special a lui Velcescu. O evreică a 
depus mărturie că în comisie s-au respins contestatiile multor creştini care au fost bănuiti că sunt evrei 
sau că erau de origine evreiască, şi aceştia au fost deportaţi şi împuşcati pe drum. Mărturia Clarei 
Bogopolski, 13 iunie 1950. Idem, p. 177. 
134 Comandantul politiei Odessa căire guvernator, 24 ianuarie 1942, Arhiva Odessa, 2242-1-1486, 
p. 105. 
135 Comandantul politiei Odessa către guvernatorul Transnistriei, 27 ianuarie 1942. Idem, p. 89. 
136 Telegrama guvernatorului Transnistriei către comandantul politiei Odessa în privinta caraitilor, 29 
ianuarie 1942. Idem, p. 88. 
137 Telegrama guvernatorului Transnistriei către comandantul politiei Odessa cu privire la caraiti, 
1 februarie 1942. Idem, p. 104. Faptul că aprobarea lui Alexianu a fost acordată în urma interventiei 
comandantului politiei Odessa slăbeşte afirmatia lui Pântea că el este cel care a intervenit în favoarea 
caraiţilor şi că datorită lui au rămas în oraş. 
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toţi s-au grăbit să raporteze despre numărul zilnic al deportaţilor şi motivele 
suspendării temporare a transporturilor. Un lucru a devenit limpede şi neîndoielnic: 
soarta celor din Odessa a fost decisă la Bucureşti şi nu la Berlin. 

Operaţiunea de deportare a fost condusă prin contact direct, uneori zilnic, cu 
Cabinetul militar. Acolo se concentrau rapoartele SSI, rapoartele Secţiei a II-a din 
M.St.M., rapoartele Guvernământului - care se bazau pe rapoartele Siguranţei, 
jandarmeriei, poliţiei şi prefecţilor - şi rapoartele Armatei a III-a, care se bazau în 
parte pe rapoartele pretorilor militari. Guvernământul a pregătit un plan operativ 
pentru deportarea evreilor, şi la 9 ianuarie 1942 a comunicat despre asta 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri 138

. Preşedinţia Consiliului de Miniştri s-a grăbit 
să-i răspundă lui Alexianu printr-o telegramă că a primit mesajul şi a cerut toate 
ordonanţele care au fost emise cu privire la deportare, ordonând „informarea d-lui 
Mareşal cum va decurge operaţiunea, iar în fiecare seară la ora 19,00 să se 
telefoneze despre mersul operaţiunii, ce s-a făcut şi ce a mai rămas de făcut" 139 . 
Această telegramă demonstrează că Antonescu a unnărit deportarea evreilor din 
Odessa aşa cum urmărea o acţiune militară. 

La 12 ianuarie toţi s-au felicitat pentru începutul deportărilor, dar nu totul s-a 
desfăşurat conform aşteptărilor. Ghetoul Slobodca a fost înfiinţat în locul destinat, 
a fost împrejmuit cu un gard de sârmă ghimpată, fiind „păzit de unităţi speciale", 
dar Ordonanţa nr. 35 şi alte ordonanţe n-au fost afişate nici pe străzi şi nici în 
ghetou. Odată cu începerea deportărilor, locuinţele deportaţilor au fost predate 
supraveghetorilor caselor, făcându-se inventar al lucrurilor rămase în ele „în două 
exemplare"140

. Problema modificării ordonanţelor a fost rezolvată imediat, chiar în 
ziua în care s-a primit critica, şi adjunctul primarului a trimis un proces verbal 
Guvernământului la 12 ianuarie, comunicându-i că în aceeaşi zi s-au lipit pe 
clădirea primăriei Ordonanţa nr. 35 şi instrucţiunile pentru executarea deportării 141 . 
La 17 ianuarie, primarul oraşului a scris Guvernământului la Tiraspol că primăria a 
tipărit Ordonanţa nr. 35 într-o mie de exemplare şi a trimis câteva zeci din ele 
comandamentului militar al oraşului, prefecturilor judeţelor Odessa, Oceacov şi 

Berezovca, comandamentului poliţiei etc., afişând 884 exemplare în întreg 
oraşul 142

. 

138 Notă a secretarului Guvernământului, privind transmiterea comunicării Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri, 9 ianuarie 1942, Arhiva Odessa. Idem, p. 28. 
139 Telegramă către Guvernământul Transnistriei semnată de secretarul general al Preşedinţiei 
Consiliului de Miniştri, Ovidiu Vlădescu, 10 ianuarie 1942. Idem, p. 37. 
140 Telegrama inspectorului general Ciurea către Guvernământ la Tiraspol, 13 ianuarie 1942. Idem, 

P,· 33. 
41 Proces verbal al primăriei Odessa cu privire la afişarea Ordonanţei nr. 35, 12 ianuarie 1942. Idem, 

p. 51. 
142 Primarul Pântea către Guvernământul Transnistriei de la Tiraspol, 17 ianuarie 1942. Idem, p. 50. 
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Problema pazei în ghetou a preocupat autorităţile aproape până la lichidarea 
lui. Inspectorul Ciurea a informat Guvernământul că lipsesc gardienii şi a cerut alte 
două companii de jandarmi, notând numărul deportaţilor la 14 ianuarie, revenind 
asupra cererii de a întări paza şi executarea raziilor pentru prinderea evreilor143

. 

Colegul său de funcţie, colonelul Petală, a anunţat la 12 ianuarie, într-o telegramă 
trimisă Guvernământului de la Tiraspol, că „primul transport de una mie evacuaţi din 
Odessa a sosit în gara Victorovca azi, 12 ianuarie ora 15"144

. Aceasta era într-adevăr 
o realizare, întrucât transportul a ieşit în aceeaşi dimineaţă de pe platfonna de 
încărcare din gara Odessa, şi după numai şapte ore a fost debarcat în gara provizorie 
de lângă Berezovca. Fiecare telegramă şi fiecare raport trimis Guvernământului sau 
de Guvernământ către Preşedinţia Consiliului de Miniştri a cuprins realizările zilei 
respective sau ale celor precedente - adică numărul deportaţilor. 

Secţia a II-a a M.St.M., SSI din Bucureşti şi „detaşamentul SSI din Odessa", 
aşa cum a fost menţionată în documente prezenţa detaşamentului în oraş, au 
adăugat numeroase informaţii despre starea de spirit în rândul populaţiei creştine şi 
în rândurile evreilor după începerea deportărilor. La începutul lui ianuarie Secţia a 
II-a a raportat că zvonurile răspândite în oraş de evrei şi de comunişti despre 
mersul războiului (despre victorii ale armatei sovietice în contraofensiva de pe 
frontul de la Moscova) au provocat agitaţie printre ruşi 145

. 

Siguranţa a transmis uneori rapoarte zilnice, în parte consacrate vânătorii, 
arestării şi deportării evreilor. La 1 O ianuarie a comunicat despre reînnoirea 
cazurilor de sinucideri în rândurile evreilor; de exemplu, evreul Moşe Buduic „a 
încercat să se sinucidă din cauza unei depresiuni sufleteşti" 146 . 

,,Scurgerea evreilor în ghetoul de la Slobodca este în curs" raporta Siguranţa, 
în ziua următoare, redând în acelaşi timp faptul că populaţia creştină a primit cu 
satisfacţie concentrarea evreilor în ghetoul de la Slobodca, dar mulţi evrei nu se 
grăbesc să intre în ghetou 147

. 

Dacă ar fi să dăm crezare rapoartelor tuturor organelor româneşti care au 
urmărit operaţiunea deportării, populaţia rusă din oraş era foarte mulţumită de 
hotărârea de a-i evacua pe evrei şi de a-i deporta. Secţia a II-a din M.St.M., care în 
acea perioadă era principala sursă de informaţii a Conducătorului cu privire la 
executarea ordinului său, a prezentat deportarea în rapoartele sale drept o necesitate 
a securităţii. Populaţia locală, care a fost agitată, după părerea Secţiei a II-a, în 

143 Două telegrame ale inspectorului general Ciurea către Guvernământul Transnistriei, 5 şi 16 
ianuarie 1942. Idem., p. 44-45. 
144 Telegrama colonelului Petală către Guvernământul Transnistriei, 12 ianuarie 1942. Idem, p. 35. 
145 Secţia a li-a a M.St.M., raport informativ săptămânal, 29 decembrie 1941 - 4 ianuarie 1942. 
Arhiva specială din Moscova, 492-1-5, p. 59. 
146 Raportul nr. I O al Siguranţei, I O ianuarie 1942, Arhiva Odessa, 2242-4c-29. 
147 Raportul nr. 11 al siguranţei din 11 ianuarie 1942. Idem, 2242-4c-29, p. 15. 
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urma zvonurilor premeditate răspândite de evrei şi de comunişti cu privire la 
desfăşurarea războiului, s-a calmat acum, după ce a aflat despre înfiinţarea 

ghetoului: ,,populaţia creştină e foarte mulţumită de măsura internării evreilor în 
ghetou" iar evreii, se arăta în raport, care şi-au demonstrat ura faţă de creştini, 

ameninţându-i cu o „răzbunare îngrozitoare", sunt acum deprimaţi. Hotărârea de a-i 
închide în ghetou „a venit la timp", conchidea M.St.M., raportul, care se pretindea 
a fi expresia sentimentelor populaţiei 148 . Mai mult decât orice altă instituţie 
românească, M.St.M., era convins că majoritatea bărbaţilor evrei hotărâseră să se 
eschiveze de la deportarea poate pentru a lua parte la luptă împotriva armatei 
române, şi de aceea majoritatea evreilor care se prezintă la porţile ghetoului sunt 
femei, copii şi bătrâni: 

„Evreii sunt demoralizaţi. Demoralizarea lor sporeşte pentru că, cu tot timpul 
rău, evacuarea lor a continuat cu regularitate. Se prezintă pentru internare îndeosebi 
copii până la 15 ani şi bătrâni peste 50 de ani. Marea majoritate a evreilor între 
18-50 de ani stă ascunsă sau a dispărut din localitate. S-au luat măsuri pentru 
urmărire. O dată cu începerea evacuării evreilor [campania de] răspândirea 

zvonurilor false a slăbit în intensitate"149
. 

„Marea majoritate a bărbaţilor evrei, tineri şi maturi, mobilizaţi în armata 
sovietică la izbucnirea războiului, au fost spânzuraţi pe străzile Odessei sau au fost 
împuşcaţi în închisoarea orăşenească şi în şanţurile de la Dalnic sau au fost arşi de 
vii în silozuri. Aşa cum vom vedea în continuare, chiar când poliţia, jandarmeria şi 
patrulele de soldaţi au scotocit casă cu casă, n-au reuşit să descopere şi să aresteze 
mulţi evrei între 18-50 de ani, întrucât aproape nici unul dintre ei nu a supravieţuit. 
Aceeaşi sursă a raportat, de exemplu, că până la 24 ianuarie 1942, adică 12 zile 
după începerea deportărilor, au fost deportaţi din Odessa 15. 794 de evrei, 
„majoritatea bătrâni şi copii dintre cei mai săraci", deşi raziile şi descinderile 
surpriză pentru a-i închide pe toţi în ghetou au continuat fără întrerupere150

. 

În ce-i priveşte pe poliţiştii care au participat la marea vânătoare, în toate 
rapoartele, precum în cel amintit înainte, se remarca lipsa de poliţişti calificaţi şi 

cinstiţi şi lipsa gardienilor. Biroul 2 din Cabinetul militar al Conducătorului a 
pregătit chiar un scurt raport special (aşa cum Conducătorului îi plăcea să citească) 
în care s-a notat că „insuficienţa unui personal poliţienesc ·bine pregătit şi corect a 
lezat capacitatea de a păzi ordinea şi securitatea din Odessa: raportul consemna că 
poliţia nu dispune de elemente pricepute" 151

. 

148 Sec\ia a II-a a M.St.M., raport informativ săptămânal. 11 ianuarie 1942. Arhiva specială din 
Moscova, 492-1-5, p. 75. 
149 Secţia a II-a a M.St.M., raport informativ săptămânal, 12-18 ianuarie 1942. Idem, p. 82. 
150 Secţia a II-a a M.St.M., raport informativ săptămânal, 19-26 ianuarie 1942. Idem, p. 134. 
151 Memoriul Biroului 2 din Cabinetul militar despre situaţia din Odessa, 20 ianuarie 1942. Idem, 
p. 84. 
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Lupta contra partizanilor, vânătoarea de evrei şi paza ghetoului cereau mari 
forţe de poliţie şi jandarmerie. 

La Odessa au fost aduşi 150 de poliţişti profesionişti din România şi alţi 800 
de jandarmi. Paza ghetoului şi escortarea transportului spre Berezovca au fost date 
în sarcina jandarmilor care, împreună cu poliţişti, au acţionat nu numai împotriva 
„teroriştilor" din catacombe dar şi pentru „descongestionarea Odessei şi altor oraşe 
transnistriene de elemente dubioase"152

. Guvernământul a respins orice critică 
privind modul de funcţionare a poliţiştilor în ce priveşte tratarea evreilor, luarea de 
mită şi altele cu o explicaţie simplă „problema nu prezintă azi nici o importanţă, 
deoarece evreii sunt evacuaţi din Odessa"153

. La raziile pentru arestarea evreilor 
care încercau să se eschiveze de la deportare au participat şi sute de poliţişti locali, 
care cunoşteau terenul, şi o parte din ei, şi pe evrei, iar la mijlocul lui ianuarie a 
hotărât şi armata să se alăture acestei misiuni, statul major aducând la cunoştinţa 
Conducătorului că va întări poliţia cu „unităţi de câmp şi cu răniţi în 
convalescenţă"; iar Antonescu i-a propus ministrului de Interne să mobilizeze 
români din Basarabia pentru a fi folosiţi ca poliţişti în Odessa154

. 

Operaţiunea de deportare a continuat fără întrerupere, cu pauze provocate 
doar de condiţiile atmosferice şi de calitatea inferioară a cărbunelui folosit de 
locomotive (vezi în continuare). Trebuie să reamintim că operaţiunea s-a desfăşurat 
pe ger de minus 30-35 de grade, că până la sfârşitul lui ianuarie 1942 vagoanele 
erau puse la dispoziţia românilor de către armata germană, şi că aprovizionarea 
oraşului cu alimente şi combustibil suferea foarte mult din lipsa de vagoane şi din 
cauza greutăţilor în transportul cu trenul. În ciuda acestor fapte, autorităţile 
româneşti din oraş, atât militare cât şi civile, au făcut un efort suprem pentru a 
asigura plecarea permanentă şi organizată a transporturilor de evrei spre 
Berezovca: 

„Toată linia ferată este blocată de trenuri şi posibilităţile noastre de a aduce 
lemne acum în timpul iernii sunt extrem de reduse. Primele vagoane care sosesc [la 
Odessa] sunt luate de trupe şi de nevoile administraţiei. Totuşi, prin carburanţii 
care au sosit în ultima vreme, am asigurat, în parte, încălzitul spitalelor care 
funcţionează" 155 . 

Armata, se spune în acest raport, nu poate să pună trenuri la dispoziţia 

Guvernământului, şi grija pentru încălzirea spitalelor făcea parte din efortul depus 

152 Raportul inspectorului Jandarmeriei din Transnistria, colonelul Petală, cu privire la organizarea 
jandarmeriei în regiune, 3 decembrie 1941, p. 8. 
153 Memoriu secret-confidenţial nr.66 al Guvernământului Transnistriei către Cabinetul civil-militar al 
Conducătorului, 13 ianuarie 1942, Arhiva specială din Moscova, 492-1-5, p. 85, 87. 
154 Cabinetul militar al Conducătorului către ministrul de Interne, generalul Popescu, 6 februarie 
1942. Idem, p. 145. 
155 Vezi mai sus nota 153, p. 87. 
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de serviciul sanitar al oraşului de a preveni răspândirea epidemiei de tifos. Lipsa 
mijloacelor de transport a continuat şi în luna februarie; atunci a fost intensificat 
foarte mult ritmul deportării. La 24 februarie, M.St.M. a comunicat Conducătorului 
despre intensificarea ritmului deportării şi concomitent l-a anunţat că „lipsa 
mijloacelor de transport îngreunează mult aprovizionarea oraşului" 156 . În decursul 
lunilor ianuarie şi februarie, M.St.M. şi SSI s-au îngrijit să transmită Cabinetului 
militar al Conducătorului rapoarte săptămânale [M.St.M.] şi rapoarte periodice, 
uneori zilnice (SSI), cu privire la progresul operaţiunii de deportare a evreilor din 
Odessa. SSI a raportat la fiecare câteva zile câţi evrei au fost deportaţi de la 
începutul operaţiunii, cât şi numărul zilnic al deportaţilor, în ultimele zile, 
subliniind, de asemenea, că deportaţii sunt în majoritate bătrâni, femei şi copii" 157

. 

Secţia a II-a a M.St.M. a adăugat la cifrele generale şi descrieri ale 
atitudinilor ruşilor: ,,ei se bucură că evacuarea evreilor continuă cu regularitate şi 
dau concursul autorităţilor în opera ce întreprind, denunţând evreii care au nume 
schimbate sau care invocă altă naţionalitate spre a se sustrage de la evacuare"158

. 

Nu se poate şti dacă toţi locuitorii creştini s-au bucurat de deportare; dare ştiut că 
foarte mulţi s-au bucurat să denunţe pe evreii care se ascundeau şi să divulge 
adevărata lor identitate atât din ură faţă de evrei, dar şi pentru a beneficia de 
bunurile lor, fapt care a făcut insuportabilă viaţa celor ce se ascundeau. 

Trebuie remarcat că rapoartele SSI, semnate de Eugen Cristescu, cu privire 
la deportare erau atât de amănunţite şi atât de dese încât şeful Cabinetului militar, 
colonelul Davidescu, a cerut la un moment dat să se trimită lui Antonescu numai 
„totalul" celor deportaţi şi „să se întrebe SSI dacă nu avem ceva mai nou" 159

. La 6 
februarie 1942, M.St.M. a reuşit s-o ia înainte SSI şi să raporteze că până în acea zi 
au fost deportaţi 26.716 evrei 160

. 

Statul Major al Armatei a III-a şi SSI au urmărit nu numai executarea 
deportării, ci şi încercările de salvare a evreilor, dar au şi stimulat Guvernământul 
Transnistriei şi jandarmeria să ia iniţiativa de a-i prinde pe fugari. Generalul 
Dăscălescu, care a fost desemnat de Conducător să servească de coordonator între 
Guvernământ şi armată, era foarte îngrijorat de fuga din Odessa, după afirmaţiile 
lui, a multor tineri evrei între 18-40 de ani (apţi de luptă), şi a cerut prinderea şi 
împuşcarea lor: 

156 Secţia a II-a a M.St.M., raport informativ săptămânal, 15-22 februarie 1942. Idem, p. 186. 
157 Raportul SSI către Cabinetul militar al mareşalului, 26 ianuarie 1942. Idem, p. 89; raport 
asemănător din ziua de 29 ianuarie 1942. Idem, p. 128. 
158 Secţia a II-a a M.St.M., raport informativ săptămânal, 19-26 ianuarie 1942. Idem, p. 133. 
159 Raportul SSI către Cabinetul militar din 31 ianuarie 1942 şi adnotările în scris ale lui Davidescu. 
Idem, p. 138; vezi în aceeaşi chestiune raportul informativ săptămânal al Secţiei a II-a din M.St.M. 26 
ianuarie- I februarie 1942. Idem, p. 141-143. 
160 Secţia a II-a a M.St.M., raport informativ săptămânal, 2-8 februarie 1942. Idem, p. 157. 

230 
https://biblioteca-digitala.ro



,,În urma afişării Ordonanţei nr. 35 a Departamentului Dvs. foarte mulţi 
jidani şi în special tineri între 18-40 ani (bărbaţi şi femei) au fugit din Odessa, fiind 
ajutaţi la aceasta de ţăranii ucraineni, care i-au transportat cu căruţele în diferite 
localităţi din Transnistria. 

Cum prin această situaţie nu se poate executa în prezent ordinul domnului 
Mareşal Antonescu, evreii sustrăgându-se temporar de la închiderea lor în lagăr, 

pentru a reveni ulterior în Odessa; 
Cu onoare vă rugăm a ordona Inspect. Gen. al Transnistriei să execute, prin 

unităţile în subordine, un control sever al tuturor localităţilor pentru a aresta pe toţi 
jidanii scăpaţi până în prezent de internare. Aceştia, conform Ordonanţei nr. 23, art. 
8, dată de Departamentul Dvs. vor fi trataţi ca spioni şi sancţionaţi în 
consecinţă" 161 . 

Detaşamentul SSI din Odessa a cerut schimbarea imediată a portarilor şi 

administratorilor clădirilor din oraş, întrucât aceştia i-ar ajuta pe evrei să se 
ascundă: ,,informaţiuni verificate" se spune în cererea SSI către Guvernământ, 

dovedesc că ei „adăpostesc familii evreieşti" care nu s-au prezentat la verificare şi 
s-au eschivat de la intrarea în gheto, în schimbul banilor şi al obiectelor de 
valoare162

. Şi pentru a scoate în evidenţă „pericolul", detaşamentul SSI a adăugat că 
toţi cei care îi ajută pe evrei nu o fac numai pentru câştig, dimpotrivă, ei sunt foşti 
agenţi ai NKVD, şi acum ei fac legătura între partizani şi comuniştii din oraş. 

Convoaiele 

Primele convoaie de evrei din Odessa au pornit pe jos, la sfârşitul lui 
octombrie 1941, de la Dalio în direcţia Bogdanovca şi la începutul lui noiembrie au 
trecut prin Berezovca. În aceste convoaie au fost băgaţi cu forţa şi evrei din 
localităţi din judeţul Odessa care se aflau pe traseul deportării. Una dintre puţinele 
supravieţuitoare din aceste convoaie, Milea Morduhovici, pe atunci o tânără de 16 
ani, a depus mărturie că şirul în convoi era imens şi că n-a văzut „nici începutul şi 
nici sfârşitul" 163 . Convoaiele au fost escortate de jandarmi români ajutaţi de 
poliţişti-voluntari ucraineni şi ruşi. Convoaiele mărşăluiau de-a lungul şoselei 

Odessa-Berezovca. După un marş de câteva zile, şi după un popas de câteva zile la 

161 Generalul Nicolae Dăscălescu, comandantul Corpului Doi de Armată către Guvernământul 
Transnistriei, 21 ianuarie 1942. Arhiva Odessa, 2242-1-1486, p. 93. 
162 Adresa nr. 974 a Detaşamentului SSI din Odessa către Guvernământul Transnistriei, 23 ianuarie 
I 942. Idem, p. 112; instructiunea Guvernământului către Comandamentul poliţiei din oraş cu privire 
la schimbarea portarilor şi administratorilor, 4 februarie 1942. Idem, p. 111. 
163 Mărturia lui Milea Morduhovici, 31 august I 995, în posesia autorului, va fi predată la Yad 
Vashem. Descrierea drumului convoiului de la Dalnic la Bogdanovca, făcut pe jos în octombrie
noiembrie 1941, se bazează pe declaraţiile unicei martore pe care autorul a reuşit s-o găsească. 
Documente româneşti din acea perioadă confirmă afirmaţiile ei. Vezi în continuare. 
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Berezovca, au continuat pe jos până la Mostovoi, şi de acolo la Domanevca prin 
Nikolaevca. La Berezovca au sosit şi convoaie din direcţia Katarzi [Catargi] cu 
evrei din Basarabia, deportaţi prin punctele de trecerea în judeţul Tiraspol, precum 
şi evrei locali din judeţul Tiraspol. Domanevca nu servea încă drept lagăr de 
exterminare, ci ca lagăr de muncă, relativ mic, şi din această cauză convoaiele erau 
mânate mai departe, spre lagărul de exterminare Bogdanovca. 

Dacă comandantul legiunii de jandarmi din Berezovca nu ar fi fost implicat 
în luare de mită de la două doctoriţe evreice care vorbeau româneşte, (aduse din 
Basarabia) pentru a le permite să rămână un timp oarecare pe loc, nu am fi ştiut, 

până la deschiderea arhivelor din Ucraina (1993), şi până la dezvăluirea Milei 
Morduhovici ( 1995), unde au dispărut zeci de mii de evrei din Odessa, care au fost 
deportaţi pe jos, imediat după explozia de la comandamentul românesc al oraşului. 
Până în 1993 nu s-a ştiut nimic despre această etapă în exterminarea evreilor din 
Odessa. Comandantul legiunii, maiorul Ioan Popescu, a raportat la 31 ianuarie 
1942 despre rutina deportărilor pe jos din Odessa şi Catargi: 

„La această Legiune s-au primit, cu începere din noiembrie, 1941 evrei 
veniţi dinspre localităţile Catargi şi Odessa pentru a fi transferaţi spre Bogdanovca, 
la lagărul ce se înfiinţase acolo. 

De la acea dată s-a înfiinţat într-un local de lângă [comandamentul] Legiunii 
un lagăr unde [evreii] erau cazaţi peste noapte şi de unde a doua zi sau în ziua când 
se găseau căruţe necesare se transferau mai departe. Evreii se primeau numeric, aşa 
că Legiunea nu are evidenţa celor ce au trecut prin acest lagăr. 

Transferarea acestor convoaie de evrei era în sarcina exclusivă a 
jandarmi lor"164

. 

Convoaiele au mărşăluit pe jos circa 150 de km până la Bogdanovca, timp de 
circa două săptămâni, majoritatea timpului pe ploaie torenţială şi îngheţ, în timpul 
nopţilor. Nu li s-a dat nici hrană şi nici apă, şi cine rămânea în urmă era împuşcat 
de jandarmi. Nopţile, convoaiele erau coborâte de pe drumuri, care şi ele 
deveniseră impracticabile, deoarece nu erau asfaltate - şi duse pe câmp, evreii fiind 
siliţi să se aşeze pe terenul mocirlos şi să nu se mişte dintr-un loc în altul. Femeile 
tinere erau violate atât de către jandarmi, cât şi de poliţiştii ucraineni. Jandarmii 
efectuau percheziţii şi jefuiau orice obiect de valoare, inclusiv haine. Ei căutau mai 
ales bijuterii şi obiecte din aur, şi nu manifestau interes pentru bani sovietici. 
Dimineaţa convoiul era din nou format şi cine nu era în stare să se scoale era 
împuşcat de jandarmi. Cadavrele rămâneau pe loc, fără să fie îngropate. Convoaiele 
uriaşe erau împărţite în convoaie mai mici, pentru a putea fi stăpânite. În ciuda 
şirului lung de cadavre înşirate de-a lungul traseului de deportare, numărul 

164 Raportul comandantului legiunii de jandarmi din judeţul Berezovca către prefectul judeţului, 31 
ianuarie 1942. Arhiva Odessa, 2361-1-39, p. 15. 
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deportaţilor nu scădea, deoarece în drum se adăugau convoaie cu evrei din judeţul 
Odessa, care erau concentraţi de jandarmi pe margini de drum 165

. 

Odată cu sosirea a circa 40.000 de evrei din Odessa şi din judeţ, populaţia 
Bogdanovcăi a crescut la 58.000 de evrei - şi asta după datele furnizate de 
Isopescu. Într-adevăr, 40.000 de evrei au ajuns la Bogdanovca; medicul militar al 
unităţii staţionate în raionul Domanevca, în vecinătatea căruia se afla lagărul 

Bogdanovca, a descris la jumătatea lui noiembrie convoaiele imense „cuprinzând 
câteodată 10.000-12.000 de oameni", aduşi acolo, devenind un focar de tifos 
exantematic166

. Aceste fapte le amintim aici pentru a oferi o idee despre amploarea 
deportărilor timpurii din Odessa şi din judeţ în luna octombrie şi prima jumătate a 
lunii noiembrie 1941. 

A doua etapă a deportărilor a început la 12 ianuarie 1942, cu plecarea 
primului transport spre Berezovca, cuprinzând 856 de evrei. Inspectoratul 
jandarmeriei a apreciat numărul evreilor care au rămas la Odessa la începutul 
operaţiunii de deportare cu trenul la circa 40.000, apreciere care, după cât se pare, 
era corectă 167 . Această operaţiune a fost condusă de trei oameni: inspectorul 
jandarmeriei, Petală, care a adus şi a supravegheat acţiunea de la Odessa; 
inspectorul general al Guvernământului Transnistriei, Constantin Ciurea, care a 
plecat pe teren şi o parte din timp şi-a fixat sediul la prefectura de la Berezovca, de 
unde a dirijat convoaiele mai departe; şi colonelul Velcescu, care a făcut 
coordonarea dintre diversele autorităţi din oraş pentru a grăbi deportarea şi a 

d ~ d . . 16s con us, m mo practic, acţiunea . 
Fiecare transport a început cu concentrarea a o mie până la două mii de 

evrei, dintre cei care s-au prezentat sau au fost aduşi la Slobodca şi dintre cei care 
au fost aduşi la comisiile de deportare chiar din Odessa. Operaţiunea de deportare 
începea cu jaful de bunuri de către reprezentanţii autorităţilor, şi de acolo evreii 
erau mânaţi de către jandarmi la platforma de încărcat mărfuri de la Sortirovca, 
situată la 10 kilometri distanţă de ghetou, şi la o distanţă mai mare de centrele de 
deportare care funcţionau în oraş. Operaţiunea de deportare a început când 
temperatura era de minus 20 de grade şi a continuat pe o temperatură care a coborât 
la minus 35 grade, în zăpadă şi viscole, cu întreruperi cauzate de opriri ale 

165 Mărturia lui Morduhovici. Ea s-a îmbolnăvit de tifos în lagărul Bogdanovca, şi într-o stare de 
totală inconştientă a fugit în direcţia Odessa; a reuşit să ajungă acasă şi a fost vindecată cu ajutorul 
unei doctoriţe ruse, apoi a fost deportată pentru a doua oară cu trenul, împreună cu familia, în 
februarie 1942. 
166 Copie autentificată a raportului medicului militar, locotenent dr. P. Nedelescu, 17 noiembrie 1941. 
Arhiva Nikolaev, 2178-1-12. 
167 Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, raport de sinteză a activităţilor între 15 decembrie 
1941 şi 15 ianuarie 1942. Ancel, Documents, I, nr. 133 a, p. 216. 
168 Declaratie a lui Matei Velcescu, I aprilie 1950. Dosarul Pântea, p. 171. 
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circulaţiei trenurilor din cauza gerului şi a calităţii inferioare a cărbunelui pentru 
locomotive şi datorită viscolelor care au blocat şinele. Până la sfârşitul lui ianuarie 
1942, transportul evreilor s-a făcut cu trenuri puse la dispoziţia operaţiunii de către 
comandamentul de legătură al Wehrmacht-ului la Tiraspol. 

La I februarie linia ferată spre Berezovca a fost transferată de la autorităţile 
de ocupaţie germane Guvernământului românesc din Transnistria. Transportul s-a 
făcut în vagoane de marfă închise, în care au fost înghesuiţi câte 120 de evrei, 
maximum de oameni care puteau fi înghesuiţi într-un vagon. ,,Erau atât de mulţi 
evrei în vagon, încât era greu chiar să stai în picioare"169

. Încă în ghetou, în drum 
spre gară şi în aşteptarea trenului, pe platforma de încărcare de mărfuri, mureau 
îngheţaţi sute de evrei. Direcţiunea sanitară a Guvernământului şi sistemul sanitar 
al armatei române au primit dispoziţie să nu lase nici un cadavru în Odessa, pentru 
a evita izbucnirea unei epidemii de tifos; probabil că acestea au fost singurele 
„mijloace de deparazitare" pe care dr. Tătăranu s-a lăudat că Ie-a iniţiat, în rapoartele 
trimise după terminarea operaţiunilor de deportare. Un medic delegat de el făcea 
parte din comisia de deportare. De aceea, au fost urcate în vagoane şi cadavrele 
îngheţate ale deportaţilor care au murit. Din cauza aglomeraţiei n-a existat altă 
posibilitate decât de a ţine cadavrele în picioare; şi aşa au stat cu toţii, vii lângă 
morţii îngheţaţi, şi lângă ei cei care mureau pe drum şi încă nu îngheţaseră. 

Conform declaraţiilor primarului adjunct Vidraşcu, 20-25% din deportaţi au 
murit îngheţaţi înainte de sau în decursul deportării 170 . Numărul de victime din 
cauza gerului ar fi putut fi mult mai mic dacă n-ar fi existat lăcomia jandarmilor şi 
a membrilor comisiilor care au jefuit bunurile evreilor, hainele şi mai ales 
paltoanele evreilor171

. Directorul serviciilor sanitare din Odessa, dr. Solcănescu, a 
susţinut Ia procesul înaintat împotriva sa în anul 1957 că s-a produs o greşeală de 
calcul, şi că în realitate, numai 2,5% dintre deportaţi au murit îngheţaţi şi nu 25%, 
cum indica actul de acuzare 172

. Marele număr de evrei care au murit îngheţaţi încă 
înainte de urcarea în vagoane a fost constatat imediat; iar căpitanul Ionescu-Gion, 
de la procuratura militară a oraşului, a sugerat colonelului Velcescu o posibilă 
amânare a deportării din cauza gerului. ,,Velcescu 1-a mustrat cu asprime [şi i-a 
spus] că „trăieşte cu capul în nori", şi deportarea a continuat173

. 

169 Starobinski, Ghetoul Odessa, p. 35. În vagonul său se afla şi o rusoaică; aceasta nu a vrut să se 
despartă de fiul ei în vârstă de I O ani, considerat evreu pentru că răposatul ei so\ fusese evreu. Un alt 
martor a declarat că „în vagon au fost înghesui\i atât de multi oameni încât n-au putut sta decât lipiţi 
unii de alţii" (Ehrenburg, p. 98). 
170 Declaraţie a primarului adjunct Constantin Vidraşcu, 17 iunie 1950. Dosarul Pântea, p. 84. 
171 Mărturia evreicei Clara Bogopolski din Odessa, 13 iunie 1950. Dosarul Pântea, p. 177. 
Bogopolski a depus mărturie că temperatura a coborât în zilele deportării la minus patruzeci de grade. 
172 Extras din declaraţia dr. Gheorghe Solcănescu în anul 1951. Idem, p. 115-116. 
173 Din actul de acuzare împotriva lui Matei Velcescu, 1951. Idem, p. 113. 
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Jandarmii şi soldaţii români care-i duceau pe evrei la Sortirovca au denumit 
încă de pe atunci trenul deportării „trenul-dric". Un ofiţer român care a călătorit cu 
acest tren în vagonul rezervat militarilor a descris astfel impresiile de călătorie: 

„Era o iarnă cumplită, cum numai în Rusia se poate întâlni. Zăpada călătoare 
se înălţa în văzduh, lăsând pământul gol-goluţ şi negru, pentru ca în clipa 
următoare să astupe tot ce era pe jos. Dune de zăpadă se mutau din loc în loc iar 
promoroaca îngroşa în flori de gheaţă firele de telefon, ramuri şi bărbile 

trecătorilor. Vânt nebun, nouri bosumflaţi şi grăbiţi scuturau cerul Odessei ... Era în 
amurg ... 1.200 de femei, copii, bătrâni din Odessa sunt ridicaţi între baionete, de 
nemţi, şi aduşi în coloană la gară ... Bătrâni cu bărbile albe de promoroacă, femei 
bătrâne şi tinere, cu şi fără copii în braţe, copii de toate vârstele, pe jos, pe sănii, în 
braţe, înfăşuraţi în plăpumi, în paltoane ... Pe trei sănii trase de femei erau aduşi 
cinci moşnegi, care au uitat să moară acasă... Pentru evrei erau destinate 1 O 
vagoane de marfă. Deci 120 de oameni de vagon. Iar pe vagoane [era] scris: ,,8 cai 
sau 40 oameni". Au încăput totuşi câte 120. Împinşi, presaţi cu drugi de fier, turtiţi, 
dar au încăput. Iar când uşile „laterale" au fost trase, prin ferestrele cu zăbrele 
ieşeau nori de abur ca la etuve. În timpul îmbarcării un bătrân şi trei femei au 
încetat din viaţă. Cadavrele au fost totuşi urcate în tren ... şi în noaptea sură o 
boccea se desprinsese de pe platforma unui vagon ... Legătura se prăbuşi [brusc] în 
sunet de piatră lovită, pe caldarâmul peronului, iar din ea săriră câteva cioburi. 
Erau bucăţi de copil îngheţat [care căzuse] din braţele mamei. Iar mama înnebunită 
urla pe platformă şi-şi sfâşia cu unghiile obrajii ... Trenul s-a pus apoi în mişcare. 
Spre moarte. Era trenul dric174

. 

Ofiţerul român care a descris această scenă de groază în noiembrie 1944 a 
ascuns intenţionat faptul că cei care au escortat convoiul erau jandarmi români şi 

nu soldaţi germani. Nici unul dintre românii care au fost implicaţi în planificarea şi 
executarea deportării nu a susţinut că transporturile din ghetou spre gară au fost 
însoţite de germani. A fost vorba aici de treabă românească. 

Trimisul M.St.M., maiorul Apostolescu, care a primit sarcina să 

supravegheze deportarea şi confiscarea bunurilor, a raportat, la 18 ianuarie 1942, că 
deportarea este executată de jandarmii români, şi că „parte din evrei mor în tren din 
cauza frigului". El a văzut cu proprii ochi că evreii aduc cu ei la gară cadavre ale 
membrilor familiilor lor, deoarece aşa li s-a ordonat, iar el a recomandat chiar 
serviciului sanitar ca morţii „să fie înmormântaţi în cimitir sau în alt loc", întrucât 
este o greşeală de a lua cadavre în tren. În primul transport, a raportat ofiţerul, au 
murit zece evrei iar în al doilea, şaizeci „din cauza gerului şi viscolului puternic"; 
de asemenea, el a remarcat că evreii mor şi pe drumul de la ghetou la gară, 

deoarece în ghetou bântuie foamea. Toţi evreii, a remarcat ofiţerul în raportul său, 

174 V. Luduşanu, ,,Trenul-Dric", ,,Curierul Israelit", 12.11.1944. 
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erau bătrâni, copii sub 16 ani, şi femei. ,,Nu există nici un bărbat sub vârsta de 41 
de ani, între 41 şi 50 sunt extrem de puţini. Toţi sunt într-o stare de mizerie ceea ce 
arată în mod prea evident că sunt dintre evreii cei mai săraci care au fost în 
Odessa". Printre altele, ofiţerul recomanda: 

„Faţă de timpul cu totul defavorabil pentru transport şi avându-se în vedere 
şi impresia făcută de numărul destul de însemnat de evreii morţi în ghetou, pe drum 
şi pe C.F., ar fi mai bine ca transporturile să nu se efectueze în zilele prea 
friguroase ... Să se interzică ridicarea şi luarea de către familii a cadavrelor celor 

w • ~ I d „11s 
cazuţt mg 1etou sau pe rum . 

În ciuda gerului, jandarmii care escortau şi lucrătorii feroviari germani au 
continuat să jefuiască obiecte de la evrei şi să cotrobăie prin boccelele lor, în 
căutare după obiecte de valoare. Pe peron erau aruncate perne, plăpumi, paltoane şi 
galoşi pe care evreii n-au putut să ia cu ei. Jandarmii împuşcau pe oricine încerca 
să fugă pe peron, în încercarea de a se alătura familiei care se afla în alt vagon. 
Soldaţii germani fotografiau priveliştea. Călătoria, adăuga ofiţerul român care a 
călătorit cu un altfel de tren, continua toată noaptea; o călătorie obişnuită spre 
Berezovca dura trei ore. La opririle lungi în staţiile de pe rută, el a auzit „ţipetele 
disperate" ale deportaţilor. În vagoane era o întunecime absolută după închiderea 
uşilor. Un deportat anonim a descris astfel ceea ce a trăit în vagonul său: 

,,Încetul cu încetul începi să deosebeşti în semiîntuneric ochi dilataţi de 
spaimă, feţele plânse ale copiilor şi femeilor. Trenul se pune în mişcare [şi] 

înaintează încet. Unde merge? Fiecare zdruncinătură, fiecare oprire stârnesc 
groază ... Lumea îngheaţă din ce în ce, fără mişcare. Copiii plâng, cer apă şi de 
mâncare. Întâi copiii, pe urmă şi cei mai mari încep să-şi facă nevoile fireşti, tot 
acolo, în vagon. 

Deodată se aud gemete şi strigăte de ajutor. E o femeie care se zbate în 
chinurile grele ale facerii, dar nimeni nu poate să-i vină în ajutor. În sfârşit, se aude 
scârţâitul zăvorului şi cei rămaşi în viaţă sunt daţi jos din vagon. Aceştia merg 
acum pe jos, îndemnaţi cu bâtele de jandarmi, care împart lovituri unor oameni 
sleiţi de puteri şi îngheţaţi ... Mereu cineva cade. Drumurile sunt pline de cadavre 
şi-ţi aduc aminte recentele bătălii, cu singura deosebire că pe câmp nu zac trupuri 
de luptători, ci trupuri deformate de copii şi trupuri chircite de bătrâni" 176 . 

La Berezovca, a relatat ofiţerul român amintit înainte, au fost daţi jos din 
tren morţii aduşi din Odessa şi încă cincizeci care au murit pe drum, şi „în gară, 

175 Raport al delegatului M.St.M., maiorul Apostolescu „trimis de armată pentru a supraveghea 
evacuarea evreilor din Odessa" şi o scrisoare anexă către şeful Marelui Stat Major al Armatei a III-a, 
colonelul Dumitrescu Polichron, 18 ianuarie 1942, Arhiva Odessa, 2242-1486, p. 8-11. 
176 Ehrenburg, p. 98-99. Autorii citează o scrisoare primită de la un supravieţuitor din tren, fără să-i 
mentioneze numele. 
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i-au aşezat în stivă, i-au stropit cu petrol, şi le-au dat foc". Arderea cadavrelor la 
staţia finală era încă o metodă adoptată de către serviciul medical al 
Guvernământului, pentru a evita răspândirea tifosului, întrucât pe gerul cumplit 
care domnea nu era posibil să se sape o groapă comună şi să fie acoperită. 

Pământul era atât de îngheţat, încât semăna cu fierul. Trebuie amintit că, în 
perioada deportărilor din Odessa, românii se ocupau deja cu arderea a zeci de mii 
de cadavre în „regatul morţii", aşa că arderea altor câteva mii de cadavre într-o 
gară nu era o faptă ieşită din comun, ci o problemă de rutină. Lucrătorii feroviari 
ucraineni care au fost recrutaţi la muncă de către români pentru repararea şinelor, 
ucrainenii care supravegheau stivele de ardere a cadavrelor şi simpli locuitori se 
apropiau de stive pentru a-şi încălzi mâinile dar mirosul groaznic de carne de om 
arsă se simţea şi în gerul cumplit 

Numeroşi evrei care au rămas în viaţă după toate ororile de la Odessa s-au 
prăbuşit tocmai la Berezovca, la vederea stivelor arzânde, deoarece au înţeles că nu 
au nici o şansă să rămână în viaţă. Întâlnirea nocturnă cu flăcările şi mirosul au 
distrus ultima rămăşiţă de dorinţă de a trăi: ,,Uşa vagonului se deschide cu scârţâit 
şi suntem orbiţi de roşeaţa flăcărilor unor focuri. Văd oameni zbătându-se, cuprinşi 
de flăcări. Se simte miros pătrunzător de benzină. Oameni sunt arşi de vii"177

. 

Evreii aruncaţi pe rug erau în majoritatea morţi, dar printre ei erau şi unii care 
îngheţaseră şi păreau morţi iar căldura focului îi reînvia, dar şi ei erau arşi 178. 

Nu toate transporturile au fost debarcate la Berezovca. O parte din ele, cu un 
număr necunoscut de evrei, au fost îndreptate mai spre nord, la Veselinovo, 
localitate germano-ucraineană, aflată sub ocupaţia unităţilor speciale ale SS-ului 
local, care au alungat din târg pe toţi locuitorii ucraineni pentru a o transforma într
o localitate germană pură 179

. În amândouă gările îi aşteptau pe deportaţi jandarmii 
români furioşi. Ei îi loveau pe evrei cu bâte, pentru a-i grăbi, ordonând descărcarea 
cadavrelor din vagoane şi aranjarea lor în stive. Deportaţilor le era greu să facă o 
astfel de muncă, întrucât ei înşişi erau pe jumătate îngheţaţi. Debarcarea din 
vagoane nu s-a făcut chiar în gara Berezovca, ci pe un câmp apropiat. 

La Berezovca şi Veselinovo convoaiele erau împrăştiate, despărţindu-se 

familiile, care apoi erau imediat puse în mişcare în direcţii diferite. Jandarmii nu 
puteau, chiar dacă ar fi vrut, să permită evreilor să se odihnească în gară pentru că 
şi ei şi evreii ar fi murit de frig. Jandarmii din escortă se schimbau între ei foarte 
des, pentru a nu fi loviţi de ger. 

177 Ehrenburg citează alt martor. Idem, p. 100. 
178 Ordonanta sa i-a povestit ofiterului român citat mai sus că printre evreii arşi în prima noapte după 
sosire erau şi evrei vii. Vezi mai sus nota 174. 
179 Comandantul statului major de legătură al Wehrmacht-ului în Transnistria către comandamentul 
Armatei [române] a lll-a din Tiraspol, 20 martie 1942. Arhiva specială din Moscova, 492-1-5, p. 262. 
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La 17 ianuarie, cinci zile după începerea operaţiunii, inspectorul jandarmeriei 
din Transnistria, colonelul Broşteanu, a întocmit un raport despre mersul ei „şi l-a 
trimis Guvernământului Transnistriei şi Inspectoratului jandarmeriei din Bucureşti. 
Acest raport descrie latura oficială şi practică a operaţiunii de deportare, şi datorită 
importanţei lui îl prezentau aici în întregime: 

„Am onoarea a vă comunica că începând din ziua de 12 ianuarie cr. a început 
evacuarea evreilor din Odessa. Conform Ordonanţei date de Guvernământul 

Transnistriei, evreii ce urmează a fi evacuaţi se strâng în ghetouri, după ce fiecare 
trece pe la Comisia de evaluarea averilor (bijuterii) şi schimbarea monedelor ce 
posedă în mărci germane R.K.K.S. 

Din ghetou se formează convoaie de 1.500-2.000 de indivizi cari se îmbarcă 
în trenurile germane şi se transportă în regiunea Mostovoi-Vasilievo, din judeţul 
Berezovca. 

Din gara Berezovca se escortează în regiunea de plasare. Până în prezent au 
fost evacuaţi 6.000, transportul continuându-se zilnic. 

În comunele de plasare, li se găseşte cu foarte mare greutate loc de cartiruire, 
întrucât populaţia ucraineană nu-i primeşte, astfel că mulţi rămân o zi adăpostiţi de 
grajdurile colhozurilor. 

Din cauza gerului care coboară până la 20°, precum şi din cauza lipsei de 
hrană, a vârstei şi stărilor şubrede, mulţi cad pe drum, unde îngheaţă. 

Legiunea Berezovca este concentrată pentru această operaţiune, însă din 
cauza gerului mare escortele trebuie schimbate continuu. 

Pe traseul ce se parcurge rămân cadavre care se îngroapă în şanţurile antitanc 
din acea regiune. Pentru îngroparea acestor cadavre oamenii din regiune se scot cu 
greutate căci caută pe cât posibil a se sustrage de la asemenea operaţiuni. 

Cu mersul acestei operaţiuni vom ţine Inspectoratul General la curent"180
. 

Inspectoratul jandarmeriei a repetat, aproape cuvânt cu cuvânt, acest text în 
primul său raport rezumativ despre campania deportărilor şi n-a făcut decât să 
actualizeze numărul deportaţilor: ,,până la 22 ianuarie au fost evacuaţi 12,236 evrei 
din totalul de aproximativ 40.000", se arată în acest raport 181

. 

Convoaiele cu rândurile rărite au fost îndreptate în trei direcţii diferite: 
probabil 4.000-5.000 de evrei au fost duşi în lagărele din „regatul morţii", la 
Bogdanovca şi Domanevca. În aceste două lagăre fuseseră deja exterminaţi zeci de 
mii de evrei din Odessa, care au ajuns aici mai înainte. Bogdanovca se afla pe 
atunci în toiul acţiunii de ardere a cadavrelor celor ucişi, şi o parte din noii 
deportaţi au fost duşi direct la gropi, împuşcaţi şi arşi; la Domanevca încă mai 

180 Raportul nr. 76 al Inspectorului jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, 17 ianuarie 
1942, din: Ancel, Documents, V, nr. 129, p. 222. 
181 Vezi mai sus, nota 167. 
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aveau loc atunci acţiuni de lichidare, şi soarta evreilor aduşi din Odessa a fost 
asemănătoare cu a celorlalţi internaţi acolo. Câteva convoaie au fost îndreptate spre 
sovhozurile din judeţ, transformate în ferme de stat româneşti în acea parte din 
judeţ în care nu locuiau colonişti germani (vezi în continuare). Majoritatea 
convoaielor au fost îndreptate spre lagăre improvizate, înfiinţate în sate ale 
germanilor locali din judeţul Berezovca: Cihrin, Hulievca, Catusia, Suha-Verba, 
Gradovca, Bernadovca, Lisinovca, Rastadt ş.a Marşul spre aceste lagăre a continuat 
cu mult peste timpul necesar pentru a ajunge la ele, în scopul de a rări rândurile, 
sau aşa cum s-a exprimat unul dintre supravieţuitori, pentru ca mulţi dintre evreii 
din Odessa să moară „de moarte naturală" 182 . 

Convoaiele, îndreptate spre lagărele aflate la o distanţă de 18 kilometri de la 
gara Berezovca, au mărşăluit din ordin timp de trei zile încolo şi încoace prin stepa 
îngheţată şi înzăpezită până au ajuns la destinaţie, majoritatea evreilor epuizaţi şi 

copiii rămânând îngheţaţi pe câmpuri. Toate convoaiele au fostjefuite de jandarmii 
din escortă, care le-au luat orice obiect care le părea de valoare: 

„Ei ne-au luat ultimele lucruri. Am ajuns la Domanevca asemenea unor 
cerşetori" 183 . Violurile s-au redus din cauza gerului dar n-au încetat. 

Într-o anexă la acest capitol prezentăm date complete despre transporturile 
plecate din Odessa cu trenul din gara Sortirovocinaia (sau Sortirovca). 

Tabelul următor oferă o imagine de ansamblu a planificării, executării şi 

urmăririi procesului de transformare a Odessei în „Judenrein". 
Dintre toate transporturile, cel mai jalnic a fost cel care a plecat la 15 

ianuarie şi a cuprins I 090 de bătrâni care au rămas singuri în ghetou, fără rude, fără 
nici o persoană care să-i ajute să ajungă la gară şi să urce în vagoane. Urmele 
acestui transport au dispărut din momentul în care a ajuns la Berezovca. 

Data Numărul Raportor 
de 

de11ortati 
12.1.42 856 Pretorul militar, 

locot.-colonel 
Nicolescu 

13.1.42 986 Ca mai sus 

14.1.42 1.201 Ca mai sus 

15.1.42 1.090 Ca mai sus 

182 Ehrenburg, p. 99. 
183 Idem, p. 98. 

Categoria de 
deporta\i 

Majoritatea 
blltrâni femei şi 
copii 

Ca mai sus 

Ca mai sus 

Majoritatea intre 
50-80 ani 
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Total Informaţii Note 
suplimentare în 

rB(!Ort 
Arestările şi Cartea Neagră, 

transferarea evreilor în III, nr. 134, 

ghetoul Slobodca p. 220 

continua 
Ca mai sus Idem, nr. 135, 

p.220 
Ca mai sus Idem, nr. 136, 

p. 221 
Ancel, 
/)ocument.1·, V, 
nr. 126, . 204. 
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Data Numllrul Raportor Categoria de Total Informalii Note 
de deportaţi suplimentare în 

de11ortati ra11ort 
16.1.42 1.746 Ca mai sus Majoritatea Idem, p. 205 

bătrâni, femei şi 
copii 

17.1.42 Inspectorul Circa 6000 Descrierea concentrării Cartea Neagră, 

jandanneriei din evreilor în ghetou şi III, nr. 137, 

Transnistria, confiscarea averilor lor p. 221-222 

Broşteanu de către Comisia de 
confiscări; primul 
raport cu privire la 
inghetarea evreilor de 
frig, pe drum, pe un ger 
de minus 20° 

17.1.42 1.104 Pretorul Majoritatea Arestarea unei evreice Ancel, 

Nicolescu bătrâni, femei şi Document.,, V, 

copii nr. 126, p. 206 

18.1.42 1.293 Inspectorul Ca mai sus Locuitorii ruşi sunt Idem, p. 205 

jandanneriei din mulţumiţi de deportare 
Transnistria, 
Broşteanu 

18.1.42 - Comandantul Ca mai sus Raport al delegatului Arhiva Odessa, 

Armatei a lll-a M.St.M., pentru 2242-2-1486, 

supravegherea p. 8-11 

operaţiunii de deportare 
a evreilor; descrierea 
jafului de averi de către 
comitete; evreii dorm 
pe stradă şi îngheaţă pe 
drum; recomandă 
continuarea căutării 
evreilor din oraş 

19.1.42 - Secţia a II-a a Majoritatea copii 7.400 Au fost deportaţi cu Arhiva Odessa, 

M.St.M. până la 15 ani şi (până la 1.400 mai multi decât a 2242-1-1486, 

bătrâni între 60-80 17.1.42 fost planificat; o evreică p. 8-11 

ani inel.) a dat foc la bunurile ei 
şi a fost împuşcata; 
lipsii de poli\işti, 
creştinii sunt bucuroşi 

19.1.41 1,010 Pretorul Ca mai sus Au fost capturaţi 8 Ancel, 
Nicolescu adulţi şi 4 copii Docunrents, V, 

nr. 126, p. 207 
20.1.42 - M.St.M. Nu sunt suficienţi Idem, p. 84 

poliţişti şi nu sunt 
poliţişti calificaţi; 

Antonescu ordonă 
ministrului de Interne 
să rezolve problema 

20.1.42 926 Ca mai sus Ca mai sus Idem 

21.1.42 - Ca mai sus Ca mai sus Trenurile n-au circulat Cartea Neagră, 

(din cauza vremii aspre) 111, nr. 138, 
p. 222 

22.1.42 - Inspectorul 10.427 Continuă vânătoarea Arhiva Odessa, 
Ciurea, după evrei 2242-1-1486, 

. 70 
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Data Numlrul Raportor Categoria de Total Informalii Note 
de deportaţi suplimentare în 

de(!ortati ra(!ort 
telegramă 

22.1.42 1,807 Ca mai sus Majoritatea Un evreu de 72 de ani Cartea Neagrti, 

bătrâni, femei şi s-a sinucis înainte de 111, nr. 139, 

copii internarea în ghetou p. 223 

23.1.42 1,396 Ca mai sus Ca mai sus Au fost arestati doi 23 şi 24 

creştini care au ascuns ianuarie 1942. 

un evreu în oraş Ancel, 
Documents, V, 
nr. 126, p. 209 

24.1.42 2.000 Ca mai sus Ca mai sus Au fost prinşi 7 evrei şi Idem, p. 212 

au fost trimişi la Curtea 
Martială 

25.1.42 - Ca mai sus Ca mai sus Trenul nu circulă; Idem, nr. 140, 

continuă căutarea p. 223 

evreilor; un evreu în 
vârstă a fost arestat şi s-a 
sinucis 

26.1.42 - Ca mai sus Ca mai sus Trenul nu circulă; a fost Ancel, 
arestat un evreu Document.\·, V, 

nr. 126, p. 210 
26.1.42 - Serviciul Majoritatea 10673 (15- Amănunte despre Arhiva specială 

special de bătrâni, femei şi 22 deportare după din Moscova, 
informatii SSI copii ianuarie) zile:16.1.-1746; 17.1.- 492-1-5, p. 89 

1104; 19.1-1010; 20.1-
916; 22.1-1.807 

27.1.42 - Ca mai sus Ca mai sus Continuă închiderea Idem, p. 211 

evreilor în ghetou şi 
confiscarea averii lor; 
au fost arestati 33 de 
evrei care s-au ascuns 

28.1.42 - Pretorul Trenul nu circulă; au 31.1 şi 

Nicolescu fost arestati doi evrei; 1.2.1942. 

continua. închiderea Ancel, 

evreilor şi confiscarea Documents, V, 

averii lor 
nr. 126, p. 214 

28.1.42 - Cabinetul 10.633 Ordinul lui Antonescu Arhiva specială 
militar al lui (125-22 de a se publica cifrele din Moscova, 
Antonescu ianuarie) în presa. 492-1-5, p. 128 

29.1.42 - Pretorul Trenul nu circula.; Ancel, 
Nicolescu continuă închiderea Document.,, V, 

evreilor şi confiscarea nr. 126, p. 213 

averii lor; a fost arestat 
un evreu 

29.1.42 - Sectia a II-a a 15.794 Creştinii sunt bucuroşi Arhiva specială 
M.St.M. (pân!I. în de deportare şi-i din Moscova, 

seara de denunt!I. pe evreii care- 492-1-5, p. 132-

24.1.42) şi schimba. identitatea; 134 

continuă c!l.utarea şi 
arestarea evreilor 
pentru a fi deporta\i 

29.1.42 - Prefectul Plângerea cu privire la Arhiva Odessa, 
Odessei, calitatea cărbunelui 2242-1-1084, 

colonelul pentru locomotivele p. 114 
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Data Numlirul Raportor Categoria de Total Informaţii Note 
de deportaţi suplimentare în 

de(!ortati ra~rt 
Velcescu şi care sunt puse la 
inspectorul dispoziţia operaţiunii de 
Ciurea către deportare de către 
guvernator germani; se cere 
(telegramă) interven\ia imediată 

pentru remedierea 
situaţiei 

30.1.42 - Pretorul Majoritatea Trenul nu circulă; 29-30 ianuarie 
Nicolescu bătrâni, femei şi continuă închiderea în 1942. Ancel, 

copii ghetou şi confiscarea Document.,, V, 

averii, s-au găsit 9 nr. 126, p. 213 

cadavre. Sunt căutati 
evreii cu buletine de 
identitate falsificate 

30.1.42 - Inspectorul 15.630 A fost înfi inţatll o Telegrama 
Ciurea (până în comisie pentru inspectorului 

(telegramă) seara de colectarea de obiecte Ciurea catre 

24.1.42) necesare pentru spitale; Guvemamântul 
Transnistriei 

obiectele sunt din Tiraspol, 29 
concentrate într-un ianuarie 1942. 
depozit central; lipseşte Idem, p. 95 
cărbune pentru 
continuarea deportărilor 

31.1.42 - Serviciul 14,069 Defalcare: la 23.1.42 Arhiva speciala 
special de (15-24 deportati 1396; la din Moscova 

informaţii (SSI) ianuarie) 24.1.42-2000; şeful 429-1-5, p. 138 

cabinetului militar 
Davidescu cere să se 
trimită numai totaluri 

31.1.42 1.200 Prefectul 16,800 Directia CFR din Raportul comun 
Odessei (până la Transnistria a ob\inut al lui Velescu şi 

Velcescu, şi 31.1.42 cărbune; deportările Ciurea, 31 

inspectorul inclusiv) reîncep; 3000 sunt gata ianuarie 1942. 
Arhiva Odessa 

Ciurea pentru deportare; 2242-1-1486, 
(telegramă) continuă căutările; p. 102 

concentrarea evreilor în 
ghetou şi confiscarea 
averilor; ce-i cu 
caraiţii? 

31.1.41 1.200 Pretorul, Majoritatea Ancel. 
colonelul bătrâni, femei şi Document.,-, nr. 

Nicolescu copii 126, p. 214 

1.2.42 2.256 Ca mai sus Ca mai sus Au fost prinşi 4 evrei cu Idem 
acte false 

1.2.42 - Statul major de Linia ferată Odessa- Statul Major de 
legătură al Berezovca-Kobsovca legatură a 

Wehrmacht-ului trece sub administraţie Wehrmacht-ului 

în Transnistria românească la 1.2.42 în Transnistria 
catre 
guvernatorul 
Transnistriei 
Alexianu, I 
februarie 1942. 
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Data Numlrul Raportor Categoria de Total Informalii Note 
de deporta li suplimentare în 

de11ortati ra11ort 
Arhiva Odessa 
2242-1-1084, 
p. 2 

2.2.42 - Guvernatorul Se plânge de calitatea Guvernatorul 
Transnistriei inferioară a cărbunelui Transnislriei 
elitre fumizat de gennani, căire 

comandantul ceea ce a provocat comandantul 
Statului Major 

Statului Major întreruperea deportării de legătura al 
de legliturli al evreilor de la 26.1 Wehnnacht-ului 
Wehnnacht-ului, aproximativ pânli la în Transnistria, 
generalul von 29.1. 42 ora 13.00 generalul Von 
Rothkirsch Rothkirch und 

Paten, 2 
februarie 1942. 
Idem, p. 112. 
Textul gennan 
al adresei. 
Idem, p. 113. 
„Cărbunele 
furnizat pentru 
lrenwi ... nu 
corespunde la 
punerea în 
functiune a 
locomotivelor". 
În adresa se 
spune că 
Guvernământul 

a sesizai co-
mandamentului 
Annatei a III-a 
defec)iunea 
care nu pennite 
deportarea 
evreilor. 

2.2.42 - Sectia a II-a a 17.000 În căutările dupli evrei Arhiva speciala 
M.St.M. (pânli la care se ascund au fost din Moscova 

31.1.42) prinşi un terorist 492-1-5, p. 142-

sovietic şi 2 comunişti 143 

periculoşi 
2.2.42 - Inspectoratul Au fost prinşi un cuplu 2-4 februarie 

jandarmeriei şi alţi evrei cu acte false 1942. Ancel, 
Documenls, V, 
nr. 134, p. 229 

3.2.42 - Ca mai sus Evrei vllzuţi în piaţă. Idem 
Au fost prinşi evrei cu 
acte false şi trimişi în 
ghetou 

3.2.42 - Inspectorul Indicii Comisiei de Arhiva Odessa 
Ciurea evacuare a evreilor sli 2242-1-1486, 
(telegramă) suspende deportările p. s 

„în zilele deosebit de 
friguroase" 

42.42 2.140 Siguranta, Majoritatea Au fost prinşi şi trimişi Idem, 2242-4c-
Comandamentul bătrâni, femei şi în ghetou 9 evrei 29, p. ss 
PoliJiei Odessa copii 
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Data Numlrul Raportor Categoria de Total lnformatii Note 
de deportati suplimentare în 

de(!ortali ra~rt 
4.2.42 - Inspectoratul Au fost prinşi 13 evrei Vezi mai sus 

jandarmeriei şi introduşi în ghetou nota 37 

5.2.42 1.200 Pretorul Aminteşte cll la 1.2.42 Cartea Ncagrti, 

Armatei a III-a, au fost deportati 2.256 III, nr. 141, 

locot-colonelul de evrei; a fost prins un p. 224 

Poitevin evreu cu acte false; a 
fost prins un evreu care 
s-a ascuns; a fost 
violatll o evreicll în 
ghetou 

6.2.42 - Pretorul Au fost prinşi 40 de 6-8 februarie 

Odessei, evrei şi închişi în 1942. Ancel, 

clipit.anul ghetou Document.,, V, 

Diminiuc 
nr. 134, p. 230 

7.2.42 - Ca mai sus Au fost arestate o Idem 

evreicll şi o femeie 
bllnuitll a fi evreicll 

8.2.42 - Ca mai sus A fost arestat un evreu Idem 

de 56 ani care s-a 

10.2.42 - Secţia a II-a a 26.716 
~schivat de ghetou 
ln oraş nu s-a petrecut Arhiva speciala 

M.SI.M. (Pânll la nici un eveniment care din Moscova 

6.2.42) meritll mentionat 492-1-5, p. 155-
157 

11.2.42 - Pretorul A fost descoperiUI o 11, 12, 16 

Odessei ascunzlltoare a evreilor februarie 1942. 

şi neevreilor Ancel, 
Documenls, V, 
p. 231. Cu 
privire la 
arestările din 
12-13 februarie 
vezi Canea 
Ncagrd, III, nr. 
142, p. 224-225 

12.2.42 448 Ca mai sus Majoritatea Au fost arestaţi 28 de Idem 

blltrâni, femei şi evrei care „vagabondau 
copii pe strllzi" 

12.2.42 - Inspectorul 30.714 Continull confiscarea Arhiva Odessa 
Ciurea (Pânll la averilor, strângerea de 2242-1-1486, p. 

(telegramll) 11.2.42 echipament pentru 52 

inclusiv) spitale şi cllutarea 
evreilor; cere mllrirea 
numllrului de jandarmi 

13.2.42 - Pretorul La 9.2.42 au fost prinşi Ancel, 
Odessei I 8 evrei care s-au Document.,, V, 

ascuns în oraş nr. 134, p. 232 

14.2.42 - Ca mai sus Au fost primiti 3 12-14 februarie 
evadati care au fost 1942. Idem, 

arestati la Tiraspol; vor p. 231-233 

fi trimişi la „lagllrele de 
pe Bug" 

15.2.42 - Guvernatorul Comunicll „Comisiei de Arhiva Odessa, 
2242-1-1486, 
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Data Numilrul Raportor Categoria de Total lnformatii Note 
de deportati suplimentare în 

deeortali raeort 
Alexianu evacuare" că trebuie p. 191 

deportati şi evrei (ruşi) 
veterani ai primului 
război mondial care au 
primit decoratii 
româneşti 

15.1- - Inspectoratul 11.234 Descriere a concentrării Ancel, 
15.2.42 jandarmeriei (până la evreilor în ghetou şi a Document.<, V, 

22.1.42) confiscării lor. Ger de nr. 133a, 

-20°, multi înghetati pe p. 216,228 

drum, şi problema 
îngropării 

16.2.42 53 Pretorul Au fost arestati 39 de Idem, nr. 134, 
Odessei, evrei în oraş şi închişi p. 234 

Diminiuc în ghetou; 7 evrei 
arestati şi anchetati la 
poli\ie 

17.2.42 - Oficiul central 31.114 564 au murit în ghetou; Raport de 
de evacuare a (până la în oraş au rămas 1.412 concluzii cu 

evreilor, 12.2.42 care nu pot fi deportati, privire la 

colonelul inclusiv) parte din ei bolnavi, încheierea 
operaJiunii de 

Velcescu printre care şi 268 copii deportare, 16 
abandonaţi; în ghetou februarie 194 2. 
nu mai există evrei; Arhiva Odessa, 
continuă căutarea altor 2242-1-1487, 
evrei în oraş p. 130-132b. La 

procesul sau, 
colonelul 
Velcescu a 
declarai că 
numărul lotal al 
deportaJilor a 
fost de 23.000, 
ca operatiunea 
de deportare a 
începui la S 
ianuarie 1942, 
când el se afla în 
vacantă în 
România, ca el 
s-a înlors la 
Odessa 
aproximaliv la 
2 I ianuarie şi ca 
el „nu a initial, 
nu a comandai şi 
nu a organizat 
aceasta 
evacuare" 
(Do.,aru/ 
Pântea, p. 171-
172) 

18.2.42 - Guvernatorul Cere inspectorului Arhiva Odessa, 
Transnistriei jandarmeriei din 2242-1-1486, 

Transnistria (colonelul p. 217 
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Data Numirul Raportor Categoria de Total Informalii Note 
de deporta li suplimentare în 

dej!Orta!i ra(!!!rt 
Broşteanu) s!I mllreasc!I 
numllrul jandarmilor 
pentru descoperirea 
evreilor care se ascund 

22.2.42 - Pretorul Patrule de jandarmi au Ancel, 
Armatei a III-a, arestat trei femei şi un Dm:uments, V, 

colonel Baruzi copil şi i-au închis în nr. 134, p. 235 

ghetou; au fost prinşi 
19 evrei care au evadai 
din ghetou 

23.2.42 210 Pretorul 59 bllrbaţi, Ancel, 
Odessei majoritatea D,"·ument.,, V, 

b!ltrâni, 113 nr. 134, p. 231 

femei, 38 copii 
24.2.42 - Pretorul 69 de evrei au fost Idem, p. 236 

Armatei a III-a, închişi în lagăr; au fost 
colonel Baruzi identilicati doi evrei şi 

arestati; a fost arestat 
un cuplu ... care şi-a 
schimbat domiciliul 

26.2.42 - Ca mai sus 32 evrei au fost prinşi şi Idem, p. 237 
închişi în ghetou; a fost 
prins un evreu şi închis 
în lagllr 

12.3.42 - Serviciul Recomand!! Serviciul 
Special de Inspectoratului Special de 
Informaţii (SSI) jandarmeriei din Informafii către 

Bucureşti şi 
Inspectoratul 
general al 

comandamentului jandarmeriei 
armatei s!I identifice din Bucureşti, 
c!lutarea evreilor din document 
Odessa care s-au secret, 12 
eschivat de la deportare martie 1942. 
şi s!l-i închidă în lagllre Arhiva 

speciale Ministerului de 
I nteme, dosar 
40010, voi. 10, 
p. 149. Se află 
înUSHMM, 
AG25004M, 
Reci 31 

25.3.42 - Comandantul Ordon!! Arhiva Odessa 
Corpului li de Guvem!lmântului 2242-1-1488, 
Armat!!, general Transnistriei s!I trimit!! p. 77 

Dăsc!llescu la lag!lrul Vapniarca pe 
toti bllrbatii de 16-48 
ani care sunt arestati în 
închisoarea oraşului, şi 
pe ceilalti la Berezovca 

25.3.42 - Sectia a li-a Raportează Preşedintiei Arhiva specială 
M.St.M. Consiliului de Miniştri din Moscova, 

c!I în zilele de 16-22 492-1-S, p. 242 

martie nu s-a petrecut 
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Data Numllrul Raportor Categoria de Total Informaţii Note 
de deportaţi suplimentare în 

de(!ortati ral!ort 
nici un eveniment 
special în Odessa 

7.4.42 - Serviciul Evreii prinşi în oraş Serviciul 
Special de suntjudecati de Special de 
Informalii (SSI) tribunalul militar şi Infonna1ii SSI 

executali, conform ca1re 
lnspecloralul 

paragrafului 7 din general al 
ordinul nr. 9 al jandanneriei 
Comandamentului din Bucureşli, 
militar al Odessei 7 aprilie I 942. 
(ordinul nu este Arhiva 
cunoscut) Ministerului de 

lnleme (vezi 
mai sus) 

7.4.42 - Maiorul dr. Gh. - 35.000 A pregătit un plan „Tifosul 
Tătăranu, „rational" de evacuare a exantema1ic in 

directorul populatiei evreieşti din Transnistria" de 

serviciului Odessa în jude1ul medic maior 
doclor Tataranu 

sănătăţii, Berezovca; şi în partea Gheorghe, 
raponeaza cu de sud a judeţului directorul 
privire la tifosul Golta, care poale Serviciului 
în Transnistria constitui model pentru Sana1a1ii în 

depanările viitoare Guvernamânlul 
Transnislriei. 
Se ana în 
Arhiva 
Nikolaev, 2178-
1-424, p. 9-10 

10.4.42 - Prefectul 32.643 Cere Guvernământului Arhiva Odessa 
judeţului (până la să decidă cu privire la 2242-1-1488, 
Odessa, 10.4.42 soarta a 548 de evrei p. 77 

colonelul inclusiv) care au rămas în 
Velcescu spitalul ghetoului şi a 

încă 155 care se allă în 
închisoare 

11.4.42 - Raponde 32.643 847 au murit în ghetou; Idem, 2242-1-
încheiere al (până la 548 au rămas în spitalul 1487, p. 100 
Comisiei de sfârşitul ghetoului şi vor fi 
evacuare, opera- depona1i spre 
colonelul ţiunii) Berezovca; Comisia şi-
Velcescu a încheiat activitatea, 

dar va continua să se 
ocupe de vânzarea 
bunurilor evreieşti 

11.4.42 - Comisia de Comunică încheierea Idem, p. 103 
evacuare operaţiunii căire 
colonelul comandantul Corpului 
Velcescu 2 de Armată, şi cere 

aprobarea de a face o 
selecţie a locuitorilor 
prinşi şi pentru 
executarea evreilor 
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Data 

6.5.42 

28.5.42 

Numlrul 
de 

deporta fi 

Raportor 

- Preşedintia 

Consiliului de 
Miniştri din 
Bucureşti către 

guvernatorul 
Transnistriei 

- Guvernatorul 
Transnistriei 
către 

Preşedintia 
Consiliului de 
Miniştri 

Categoria de 
deportati 

Total lnformatii 
suplimentare în 

raport 
Este adevărat, aşa cum 
raportează M.St.M., că 
trei evrei n-au fost 
deportati şi lucrează la 
primăria din Odessa? 

Cei trei evrei au fost 
aduşi în mod special ·de 
la Moghilev, fiind 
contabili experţi. Ei 
trăiesc în ghetou sub 
paza jandarmilor 

Note 

La 16 martie 1942, Corpul 2 Armată a emis ordinul special nr. 9, al cărui 
conţinut nu-l cunoaştem cu precizie. Ordinul cerea garnizoanei din Odessa să 
iniţieze descinderea pentru a aresta evrei care nu s-au prezentat la deportare, şi în 
special bărbaţii evrei. Velcescu, care a primit o copie a ordinului, a cerut să nu fie 
considerat răspunzător de punerea lui în aplicare, întrucât comisia în fruntea căreia 
a stat şi-a încetat activitatea odată cu terminarea operaţiunii şi oricum, nu este omul 
potrivit pentru asemenea misiune184

. Ordinul cuprindea dispoziţii cu privirea la 
„tratarea" evreilor prinşi, printre care încarcerarea în închisoarea centrală din 
Odessa a bărbaţilor între 16-48 de ani, ,,ei fiind periculoşi pentru ordine şi 

siguranţă" şi transferarea lor ulterioară în lagărul special de la Vapniarca din 
centrul Transnistriei, selecţionarea celorlalţi evrei şi expedierea lor la Berezovca şi 
de acolo spre „noua destinaţie", adică în „regatul morţii"185 . 

Câteva sute de bărbaţi evrei au fost într-adevăr transferaţi din închisoare în 
lagărul Vapniarca, în afară de un număr de 27 care erau prea bolnavi şi nu puteau fi 
trimişi acolo. Ordinul emis de Corpul 2 Armată cuprindea şi o dispoziţie secretă cu 
privire la executarea evreilor găsiţi vinovaţi în timpul selecţiei. Majoritatea 
bărbaţilor care au fost prinşi după deportare au fost consideraţi spioni, judecaţi şi 
executaţi. Execuţiile aveau loc conform unei interpretări a Ordonanţei nr. 23, aşa 
cum a stabilit-o generalul Dăscălescu într-o scrisoare oficială adresată 

guvernatorului Transnistriei: ,Jidanii care s-au eschivat până acum de detenţie vor 
fi consideraţi spioni conform Ordonanţei 23 paragraful 8, emis de Guvernământul 

184 Preşedintele Oficiului central de evacuare a evreilor, prefectul Odessei, colonelul Velcescu, către 
Guvernământul Transnistriei la Tiraspol, raport cu privire la încheierea operaţiunii de deportare, 11 
aprilie 1942. Idem. 2242-1-1487, p. 100. 
185 Ordinul comandantului Corpului 2 Annală, generalul Dăscălescu, către prefectul judeţului Odessa 
cu privire la tratarea evreilor care au fost prinşi şi se află în închisoarea centrală din Odessa, 25 
martie 1942. Idem, 2242-1-1488, p. 78. 
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BIROUL' CE!fTRAL' DE EVACUA.."!E A E'TREILOR • 

jt__, ✓I 3-i ,t.. /J /i/4-. ✓,-"~ 
.. ); 

l 

.,· 1 „ 1 ~) ;_ __ 
către DOMNlT.L GUVERNATOR 

A~ TRANSNISTflIEI. 

1/.- Am onoarea a raporta că situaţia evacuărei 
evreilor din Odeaaa spro Berozovca la data do 12 FebI"llll'ie 

.1942 este următoarea i 
a) :Eva~u&ţi la Berezovc& 
b))M orţi în Gheto 
c) In Gheto. 

-Internaţi_in_localul_aoitaluluit 

Bolnavi • . . . . . . . . . . 292 
Bolnavi cronici... 46 
Invalizi . . . . . . . . . . 98 
Copi i bolnavi .. . .• 211 
Copii părăsiţi ... ; 268 
Insoţitorii celor · :. 
de mai sus ...... •. . • • 132 
Lehuzo , , .•...... , ; 23 
·Lebuze .de cu.rând . . ,13 
Femei insărcinate., ___ !g __ 

1093 

- Echipa de ·· -.s1stenţl 
(25) + familiile 100 

- Evrei aduşi din oraş . 76 
d) Bolnavi in spitalul de 

boli mintale 143 --rzn2-- •. 14i2 

.lJ.o .'J" 

' 2/;-In ultimele 10 zile s•au ' executat ra.zii in 

Gheto de -·ce.tre ~itatea de · j andar:ni - de -p1;ză · roepectivă in
tărită ' cu _ ja.nde.rmi din ~Companb 35 Pol_iţie şi cu ofiţeri şi 
personal din birourile de recenzare, găsindu-se evrei as
cunşi şi prin pod. 

Rezultatul la început a fost fructuos , apoi din ce in ce 
numărul celor scoşi - de . prin c~se s'a micşoraţ,_<;~ 

• .. ,. ,, ~'i"'- •~\\ 
. . In ultima r~zie di n ziua _de 12 1ebruarie ~~iţi! _ .mai 

t;ăsit Dimie in ca·sc .-' ; · " 

Raportul lui Velcescu din 13 februarie 1942 
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. ,. ·-' ..• ··---- .-· 
; :•} t"'~l; :•, ·•• • . 
• :,-~ : 

i - --· .. '\-~ •• ,, 
-¾:-: .;,:-, ':::-~i- Int-r;:c:At i.n Gheto ::iu se :.ai e;ăsesc evrei s 'a. l~t 

u..-::aătoa.rele :r.ăs-..i.ri , 
a.) s•a. ridi.:..t.t pa.:z.a. diJJpreju.rul Ghe<;;oulu.i , lă.să.Ddu-~ 

l"'-ză i=-..i.::a.i la i 

- Spitu. . . ~---Loca.lu.l de ad~e a.l celo:::- :i:::-Lnşi .şi --~~l. ......::i ora.ş 
( c.e fapt ::ioul Gheto i:l care-l& ::.evoe ~ ?~ _ 
la. 2000 de :;,ersoaAe ) • ,t '...:!- - · , , , _ '"' ,.: .._, 

-Localul c-elor ce s-.;;.-: :--ece~u..,i ~şi. /ur-ea.z!. .~.rţf~.( 
en.cua.:;i • ,,~ >.. r - ~ .,.I; • 

b) S'a. intrerupt !U!lcţio=re2. 2. _;:.,.-:-::-.:. biro_=:l:'-iie _ :isec~::1n.:-e 
. . ' - - î • . 2 rb:..â.ll~ ~u:.a.i ?e:tr~ a.cest sco? ~-..:::..a..i 3i.rcr~-ie i şi 

ăe .!:!~ ce se săsesc l• i..c.~c.=-i.le c.:!..n !ost".tl ·:2:lei:::o. 

:I 
X X 

:.n ce ?ri7eşte evreii te ~eritele crle;orii rll~yi in 
sj.>i t.a.l Se · ::-i;,-.:irlea.ză : 

• a.) 301=-iTii netra.=spor~bili ::...-:.•.a z~ s.ă se re;i.n.i in ~ita. 
~ l.a T"_nC..eca=e . 

b) 3ol.r..a.vil ce. se ins.?~0 -toşea..z.ă ;,r-ec::!!. şi l e;n:..zele vor "!i 
t:r=spo~ţi pe râl,d- _ . -

c) Copiii părăsi-;i cce se ri<iieă la = :::=.ăx de ,;.79 fi. 
sun;; :coţi _;,ână li vâ:::-sb. de "an~'"' 5-7 cli. >or :a î:i 
l~tele p-osiOili~;ilor eva.c~~ţi c~ dife~ite co?ITOi~ 
ce Tor~ ?leu; d.â.=dil-s~ 1~ ~i~c.a:..r~ !e::..:~e validă 
câte l C??il ; • 

Se 1-ron=e ca. di.: ei să se :iea. s::,::-e c::-eştere la. fllXilli 

de cre~i.ci ă.!z o.~~· O!essa. E :::.a.re vor ;ra.c-e Cere:~ 1 ~.1·; 

U!"':iea.ză a. se . o::-g~z.a.. pril: g;rija. .Pri.tăriei tu1 orfeli.La~J 
.!,....u:IVJ- . - • .. , _!!:! u....-;.ea..z.a - a. s~ t"!-1..::s;>c :E't.2. la. 3~e t.o-r~ • 
~ J d) sv-=-eii bol.:,..a.ti ::i.:t..ll cii:l s:;,i".a.!tl <!.e boli :tl:ltale 

'" ~ ce:'c~ta:;i â.~ cv~si~~a d-e ::.ed.!.~i ~~i-::-,.:i-tă să. :fie 
J ... }; , ·tl - lăsa:;i i:l S?i ta.l c~i 20 ~-;"" ~:,:~v:. 
LI.Ml. Xu r•~t.L.· e.ac=-;i .s~b iză . cei 117 i.a.i P~vio s:ra,v. 

X •. X 

250 
https://biblioteca-digitala.ro



dv., şi vor fi pedepsiţi în mod corespunzător" 186 . La 11 aprilie, Velcescu i-a 
recomandat generalului Dăscălescu ca „execuţia celor ce vor fi constataţi că sunt de 
naţionalitate evrei să se facă de către unul din serviciile Pretoriale aflate în 
garnizoana Odessa, aşa cum a stabilit Corpul 2 Armată"187 . La 15 mai, de exemplu, 
Guvernământul Transnistriei a ordonat executarea a 22 de evrei din Odessa, care 
,,au fost găsiţi vinovaţi". Execuţia a avut loc la închisoarea din Oceacov188

. 

Numărul tinerilor şi bărbaţilor evrei care au făcut prinşi şi executaţi nu este 
cunoscut, dar este important de notat că armata a primit sau şi-a asumat libertatea 
să considere pe aceşti fugari drept spioni şi să-i execute, cu sau fără judecată. 

Copii abandonaţi 

O problemă specială a constituit-o soarta copiilor abandonaţi care au rămas 
în ghetou după fiecare transport. Această problemă este o dovadă a amploarei 
tragediei pe care românii au provocat-o unei comunităţi de circa două sute de mii 
de evrei; ea ilustrează şi distrugerea solidarităţii evreieşti, neputinţa unei comunităţi 
sau a individului în faţa unor împrejurări atât de barbare. 

Deja la 13 februarie Velcescu a comunicat lui Alexianu că operaţiunea de 
deportare este pe cale de încheiere şi că au fost intensificate cercetările în legătură cu 
evreii care se ascund, şi în acest scop au fost întărite patrulele de jandarmi şi poliţişti. 
Paza ghetoului care s-a golit a fost desfiinţată, rămânând gărzi numai la spital şi în 
imobilul unde erau concentraţi evreii arestaţi în timpul raziilor, imobil care a servit ca 
un fel de nou ghetou. De asemenea, s-a menţinut paza în jurul clădirii unde se 
continua înregistrarea şi confiscarea obiectelor de valoare de la evreii prinşi. Au fost 
închise patru birouri de înregistrare, şi au rămas numai două, la intrările fostului 
ghetou. In spitalul ghetoului au rămas 338 de bolnavi care nu puteau fi deplasaţi de 
acolo, 98 de infirmi, 36 de lehuze, 1 O femei pe cale să nască, 163 de bolnavi mental, 
76 de evrei care au fost prinşi în timpul căutărilor şi alte câteva categorii, în total 
1412 evrei. Printre ei erau 211 copii bolnavi şi 268 de copii abandonaţi. Şi copiii 
bolnavi, remarcă raportul, sunt copii abandonaţi; deci numărul lor totaliza 479. 

Toate celelalte „excepţii" au fost deportate în cele din urmă sau au dispărut; 
ei n-au mai fost amintiţi în documente după luna martie. Copiii abandonaţi, în 
schimb, au continuat să constituie un subiect al corespondenţei. Velcescu a propus 
în raportul amintit mai sus o soluţie practică a problemei lor: 

186 Comandantul Corpului 2 Armată, generalul Nicolae Dăscălescu, către guvernatorul Transnistriei, 
21 ianuarie 1942. Idem. 2242-1-1486, p. 93. 
187 Preşedintele Oficiului central de evacuare a evreilor, colonelul Velcescu, către Corpul 2 Armată, 
11 aprilie 1942. Idem, p. 101. 
188 Înregistrarea ordinului în raportul de intrare al secretariatului Guvernământului, 15 mai 1942. 
Idem. 2242-1-1487, p. 107. Prefectul Odessei a comunicat la 1 O aprilie 1942 că în închisoarea 
centrală au rămas 155 de evrei. Dintre ei, 22 condamnati la moarte (Idem, 2242-1-1488, p. 77). 
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„Copiii părăsiţi care se ridică la un număr de 479 şi sunt toţi până la vârsta 
de maximum 6-7 ani vor fi, în limitele posibilităţilor, evacuaţi cu diferite convoaie 
ce vor mai pleca, dându-se la fiecare femeie validă câte un copil 189

. 

,,Femeie validă" era o femeie relativ tânără, ale căror membre n-au degerat, 
care nu-i căra pe părinţii ei îngheţaţi, şi care nu avea copiii proprii. Asemenea 
femei n-au putut fi găsite atât datorită faptului că operaţiunea era pe cale de 
încheiere, cât şi pentru că nu erau femei în stare să supravegheze un copil pe 
ultimul lor drum. Velcescu a mai avut o propunere, care dovedea că el nu ştia 

nimic despre „puritatea rasei": el a propus ca o parte dintre copii să fie daţi spre 
creştere unor familii creştine din Odessa, care i-au solicitat în scris, sau să fie 
organizat cu ajutorul primăriei un orfelinat, sau să fie trimişi la Berezovca. 
Guvernatorul Transnistriei, care era conştient de necesitatea curăţirii generale de 
evrei a sudului Transnistriei, a notat cu propria sa mână decizia privind adoptarea 
unor copii evrei de către creştini: ,,Nu se admite. Să se facă un orfelinat într-o 
comună [oarecare] din judeţul Berezovca"190

. Semnificaţia practică a deciziei 
însemna lichidarea copiilor. Totodată, guvernatorul a cerut intensificarea căutării 
evreilor care se ascundeau, şi „să se aplice sancţiuni". La 20 februarie guvernatorul 
a cerut prefectului din Berezovca să înfiinţeze un orfelinat într-un sat oarecare, 
pentru că urmează să i se trimită „479 copii părăsiţi ai evreilor [care au fost] 
evacuaţi" 191 . Locul potrivit găsit de prefect pentru înfiinţarea orfelinatului era satul 
Mostovoi, aflat pe şoseaua dintre Berezovca şi Domanevca şi care servea drept 
punct de trecere a convoaielor din Odessa şi sudul Transnistriei, în general spre 
lagărele morţii de la Bug. Prefectul, colonel Leonida Pop, a raportat 
Guvernământului la 27 februarie că, după o consfătuire cu comandantul legiunii de 
jandarmi, a hotărât să înfiinţeze acolo orfelinatul 192

. Tratarea problemei a fost 
tărăgănată la Odessa până în aprilie 1942, cu toate că Guvernământul a hotărât de 
două ori să înfiinţeze orfelinatul193

. Prefectul de Berezovca a transmis 
Guvernământului că a pregătit locul pentru 479 de cofgii din Odessa, dar dorea să 
ştie cine va suporta cheltuielile pentru întreţinerea lor 94

. Guvernatorul Alexianu a 
răspuns că toate cheltuielile vor fi în contul Guvernământului dar că şi copiii (în 

189 Raportul de încheiere al Oficiului central de evacuare (Comisia de deportare), 13 februarie 1942, 
Arhiva Odessa, 2242-1-1487, p. 132 b. 
190 Idem. 
191 Direcţia administrativă a Guvernământului către prefectul din Berezovca, 20 februarie 1942. Idem, 
p. 130. 
192 Prefectul din Berezovca către Direcţia administrativă a Guvernământului din Transnistria, 27 
februarie I 942. Idem, p. 129. 
193 Două ordine primite de la cabinetul guvernatorului Transnistriei la secretariatul Guvernământului 
cu privire la înfiinţarea orfelinatului, în 10 martie şi 14 aprilie 1942. Idem, 2242-1-1486, p. 42,222. 
194 Prefectul din Berezovca către Direcţia administrativă a Guvernământului, 9 aprilie 1942, Idem, 
2242-1-1487, p. 127. 

252 
https://biblioteca-digitala.ro



vârstă de 6-7 ani) vor trebui să-şi dea contribuţia: ,,copiii internaţi în acel orfelinat 
vor fi puşi la lucru, în raport cu puterile fiecăruia" 195 . 

La Odessa, poliţiştii locali au continuat să prindă din când în când copii 
părăsiţi, evrei sau pe jumătate evrei, care s-au sustras deportării. În conformitate cu 
directivele, orice evreu prins după terminarea deportărilor era socotit delincvent şi 
trimis în faţa tribunalului militar al oraşului. Din schimbul de scrisori între 
Velcescu şi Guvernământ rezultă că tribunalul militar din oraş, în faţa căruia era 
adusă problema lor, a hotărât să închidă în spitalul fostului ghetou din Slobodca ~e 
,,toţi copiii evrei sub vârstă de zece ani", dar a cerut să cunoască numărul lor1 6

. 

Prefectura a primit chiar o clarificare în scris din partea tribunalului în care 
procurorul militar, colonelul Soltan Chirilă, a anunţat printre altele: ,,copiii 
jidanilor sub I O ani nu se evacuează, conform instrucţiunilor Guvernământului, şi 
am luat măsuri să-i trimit provizoriu la spitalul de copii Slobodca", dar acesta era 
spitalul ghetoului care s-a închis197

. 

În cele din urmă majoritatea acestor copii au ajuns la Acmecetca, şi acolo au 
fost lichidaţi. 

Întreruperi ale deportărilor 

Aşa cum am menţionat înainte, deportările au fost întrerupte de câteva ori 
din motive tehnice: calitatea inferioară a cărbunelui folosit pentru locomotive. 
Cărbunele fusese adus încă în perioada regimului sovietic de la minele din bazinul 
Donului şi depozitat sub cerul liber în portul Odessa. Acolo a fost serios avariat de 
pe urma bombardamentelor efectuate de forţele româneşti şi germane şi, în 
acţiunile de distrugere şi de minare executate de sovietici înainte de retragerea lor. 
Ploile torenţiale toamna şi îngheţul iarna i-au redus calitatea şi, în condiţiile gerului 
năprasnic, trenurile nu puteau fi puse în mişcare. Portul, spre deosebire de oraş, era 
zonă militară germană, de aceea guvernatorul s-a adresat în scris comandantului 
Statului Major de legătură al Wehrmacht-ului cu rugămintea de a preda direcţiei 
căilor ferate române cărbune de bună calitate care se afla în port, ,,spre a evita 
suspendarea din această cauză a operaţiunilor de evacuare a evreilor din Odessa". 
Guvernatorul a promis chiar germanilor că le va restitui cărbunele „din stocul 
naţional" în schimbul cărbunelui pe care vor binevoi să-l pună la dispoziţia 

operaţiunii, în primăvară, după ce va fi reparat podul de pe Nistru de la Tighina198
. 

195 Guvernământul Transnistriei către prefectul din Berezovca, 21 aprilie 1942. Idem, p. 126. 
196 Prefectul Odessei către Guvernământ, 13 iulie 1942, şi Guvernământul către prefectul Odessei, 29 
iulie 1942. Idem, 2242-1-1489, p. 105, 106. 
197 Procurorul militar Chirilă către prefectura din Odessa, 28 iunie 1942. Idem, p. 107. 
198 Guvernatorul Transnistriei către comandantul Statului major de legătură al Wehrmacht-ului în 
Transnistria, generalul von Rothkirsch und Pathen, 2 februarie 1942. Idem, 2242-1-1084, p. 113. 
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La 31 ianuarie 1942, Velcescu i-a raportat telefonic guvernatorului că personalul 
prefecturii „a obţinut şi a transportat cu mijloace proprii 50 de tone de cărbuni" şi a 
reluat operaţiunea de deportare a evreilor. Restul cărbunelui urma să fie obţinut 
„conform înţelegerii" cu germanii şi va fi transferat direct la rampa de încărcare a 
evreilor de către direcţia căilor ferate române, care a primit răspunderea pentru 
linia ferată spre Berezovca. La 30 ianuarie se afla deja cărbune pentru deportare dar 
trenul folosit pentru deportarea evreilor transporta atunci cereale de la Berezovca la 
Odessa. Prefectul a notat în mod explicit că deportarea evreilor se face cu ajutorul 
armatei: ,,Am luat legătura cu dl. Comandant al Corpului 2 Armată M.U. Borcea 
pentru asigurarea regulată a transporturilor", remarca preşedintele comisiei de 
evacuare 199

. 

Altă cauză care a deranjat aplicarea planului de deportare a fost gerul 
cumplit. Valul de frig care a bântuit la Odessa la sfârşitul lui ianuarie şi începutul 
lui februarie 1942 era atât de puternic, încât inspectorul Ciurea personal a cerut ca 
„în zilele prea friguroase să se suspende evacuarea evreilor"200

. Pe un ger de minus 
35 de grade, jandarmilor le-a fost greu să-şi îndeplinească misiunea. 

Alte probleme 

Deportarea evreilor din Odessa a generat câteva probleme speciale. Am 
menţionat cazul copiilor abandonaţi, o altă problemă o constituiau căsătoriile mixte 
şi cea a Mischlinge-ilor, a evreilor pe jumătate. Un ordin secret al Corpului 2 
Armată, ordinul nr. 9 din 16 martie 1942, îi considera pe evreii prinşi spre sfârşitul 
operaţiunii de deportare şi după terminarea ei drept „suspecţi" şi stabilea că trebuie 
închişi în închisoarea centrală, că trebuie făcută o selecţie între ei şi bărbaţii care se 
află printre ei să fie executaţi. Ordinul dispunea, de asemenea, să se înfiinţeze „o 
comisie de triere a suspecţilor". Această comisie a făcut o „verificare pentru 
stabilirea naţionalităţii evreieşti a deţinuţilor"201 . Verificarea era făcută în 
închisoare, cuprinzând şi o examinare a organelor genitale ale bărbaţilor. 

Majoritatea bărbaţilor evrei din Ucraina fuseseră circumcişi, aşa că şansele 
deţinuţilor de a se salva erau minime. 

Evreii căsătoriţi cu creştini au fost deportaţi. Cei care s-au convertit la 
creştinism au fost consideraţi evrei şi au fost deportaţi, când s-au prezentat la 
centrele de înregistrare; dacă nu s-au prezentat şi erau prinşi, soarta lor depindea de 

199 Mesaj transmis telefonic de prefectul Velcescu către guvernatorul Alexianu, 31 ianuarie 1942. 
Idem 2242-1-1486, p. I 02. 
200 Inspectorul Ciurea către comisia de evacuare, 3 februarie 1942, Arhiva Odessa, p. 5. 
201 Ordinul nr. 9, a fost emis de unitatea militară cu numele de cod M.N. Pandurul. Preşedintele 
comisiei de deportare, Velcescu, a rezumat în scrisoarea sa principalele paragrafe, aşa cu le-a pus el în 
aplicare. 
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mai mulţi factori - poliţie, siguranţă, primărie etc. - precum şi de suma mitei pe 
care puteau să o ofere. La sfârşitul anului 1941 şi în decursul anului 1942 
autorităţile româneşti au ştiut că nu exista posibilitatea de a descoperi un evreu 
anumit, şi că marea majoritate a evreilor din Odessa au fost împuşcaţi sau au murit. 
De exemplu, Rahel Untilov, care se convertise la creştinism în anul 1912 şi s-a 
măritat cu Valentin, a fost arestată şi închisă în ghetou la I 8 februarie 1942 „şi la 
24 martie 1942 a fost trimisă în judeţul Berezovca, nu ştiu exact unde". Soţul ei, 
rus, a cerut eliberarea ei şi a dovedit că ea se convertise cu mulţi ani în urmă, 
adăugând şi faptul că este bolnav şi singur, dar comandantul poliţiei Odessa, 
colonelul Iulian Popovici, a notat în raportul său că „în confonnitate cu prevederile 
ordinului nr. 7 emis de Corpul 2 Armată, ea nu se mai poate întoarce la Odessa"202

. 

Copiii care aveau tată evreu au fost şi ei deportaţi. Autorităţile româneşti s-au 
lovit la Odessa de câteva cazuri de evrei care au luptat în primul război mondial în 
rândurile annatei ruse pe teritoriul României şi primiseră decoraţii româneşti pentru 
fapte de vitejie pe front. Guvernatorul s-a referit la aceste cazuri în urma unei adrese 
a comisiei de deportare, stabilind într-o telegramă trimisă comisiei că „nu se va face 
nici o excepţie pentru evreii care au fost decoraţi în războiul din 1914-1918, şi în 
consecinţă veţi lua măsuri să fie evacuaţi absolut toţi evreii din Odessa"203

. 

Alexianu a respins orice cerere specială de a lăsa la Odessa vreun evreu din 
orice motiv. Aşa, de exemplu, a respins cererea profesorului de medicină Israel 
Sribner de a nu fi deportat. Cererea sa a ajuns pe căi misterioase la Preşedinţia 
Consiliului de Miniştri, la cabinetul pentru administrarea teritoriilor eliberate. 
Secretarul general al Preşedinţiei Consiliului de Miniştri a transmis personal 
cererea lui Alexianu, dându-i mână liberă să decidă singur în acest caz. Alexianu a 
ordonat să i se comunice profesorului evreu că cererea sa nu i-a parvenit şi a 
comunicat separat cabinetului primului ministru, cu o întârziere de două luni, că 
„nu putem face excepţie pentru doctorul Sribner, pe lângă aceasta ... nu mai are pe 
cine îngriji şi cui da consultaţii, nemaifiind evrei în oraşul Odessa"204

. Alexianu a 
respins şi cererea Societăţii Surdomuţilor din Odessa de a lăsa în oraş şi a nu-l 
transfera în ghetou pe inginerul Iacov Rosmarin, el însuşi surdomut, întrucât este 
un specialist de neînlocuit; nici chiar comandantul poliţiei Odessa nu s-a opus la 
cerere. Răspunsul guvernatorului a fost negativ205

. 

202 Siguranţa din Odessa către Guvernământul Transnistriei, 15 aprilie 1942. Arhiva Odessa, 2242-1-
1487, p. 134-135. 
203 Telegrama guvernatorului de la Tiraspol către comisia de deportare din Odessa, 15 februarie 1942. 
Idem, 2242-1-1486, p. 13 I. 
204 Preşedinţia Consiliului de Miniştri către Alexianu în problema profesorului Sribner, 27 martie 
1942. Idem, 2242-1-1488, p. 15. Şi răspunsul guvernatorului la scrisoare, 22 mai 1942. Idem, p. 12. 
205 Adresa comandantului poliţiei Odessa cu privire la inginerul evreu Rosmarin, 20 ianuarie 1942, şi 
răspunsul guvernatorului, 9 februarie 1942. Idem, 2242- 1-1486, p. 144-145. 
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Trebuie să remarcăm că în decursul întregii perioade a regimului românesc 
la Odessa, până în martie 1944 (atunci controlul a fost preluat de germani pentru 
câteva săptămâni) n-a slăbit dorinţa de a nu permite nici unui evreu să trăiască în 
oraş. La acest efort permanent au luat parte toate autorităţile româneşti, în frunte cu 
armata. Aşa, de exemplu, M.St.M. s-a adresat în mai 1943, Preşedinţiei Consiliului 
de Miniştri în problema a trei evrei, despre care a aflat că sunt folosiţi la primăria 
Odessei, cerând explicaţii206 . 

Prefectul Odessei trăia cu senzaţia permanentă că mulţi evrei au reuşit să se 
eschiveze de la deportare, şi s-a adresat în această chestiune guvernatorului. 
Alexianu a ordonat inspectorului jandarmeriei din Transnistria, în iunie 1942, să ia 
măsuri să-i depisteze şi să-i deporteze207

. Siguranţa a raportat că la Balta au ajuns 
evrei care au venit sau au fugit din Odessa, şi a cerut ca „toţi evreii străini de 
localitate să fie imediat ridicaţi şi trimişi la un lagăr pe Bug"208

. Comandamentul 
poliţiei din Odessa a transmis rapoarte periodice cu privire la activitatea ei şi a 
notat în raportul din februarie 1943 drept o realizare prinderea a trei evrei209

. 

Deportarea evreilor şi redeschiderea bisericilor au fost considerate ca 
evenimentele cele mai importante care au întărit regimul românesc la Odessa. 
Paştele, care a fost din nou sărbătorit în mod liber în primăvara 1942 după tradiţia 
creştino-pravoslavnică, a întărit, după părerea Biroului de contraspionaj al 
M.St.M., simpatia pentru români. Bisericile, a rezumat situaţia din Odessa, 
Cabinetul militar al Conducătorului, ,,erau pline atât de adulţi cât şi de tineri, dintre 
care unii veneau la biserică întâia oară"210 . 

Instigările antievreieşti ale organelor de informaţie şi contraspionaj ale 
armatei, Siguranţei, jandanneriei şi ale Guvernământului Transnistriei au continuat 
şi după ce Odessa s-a golit de evrei. Această instigare, care-i acuza pe evrei că sunt 
răspunzători pentru „propaganda comunistă în rândul populaţiei civile, printre 
muncitori şi în armată", a atras după ea o reacţie furioasă a lui Antonescu însuşi, 
împotriva tuturor evreilor din România şi în oricare loc în care se aflau regimul şi 
armata română. El a decis că românii trebuie avertizaţi împotriva acestei 
conspiraţii: 

206 Preşedintia Consiliului de Miniştri, Cabinetul pentru administrarea Basarabiei, Bucovinei şi 
Transnistriei către guvernatorul Transnistriei, 6 mai 1943. Idem, 2264-1 c-406, p. 30. 
207 Guvernatorul Transnistriei către Inspectorul jandanneriei Transnistriei, colonelul Iliescu, 16 iunie 
1942. Idem. 2242-1-1488, p. 134. 
208 Raportul secret, nr. 22 al Sigurantei din 16 aprilie 1942, Idem, 2358-1 c-10, p. 151. 
209 Raportul comandantului politiei din Odessa, 5 februarie 1943, 2242-4 c-370, p. 21. 
210 Raportul Biroului Doi al Cabinetului militar al Conducătorului cu privire la starea de spirit din 
Odessa şi greutătile la care trebuie să facă fată Departamentul de propagandă al garnizoanei oraşului, 
22 aprilie 1942. Arhiva specială din Moscova, 492-1-5, p. 269. Vezi şi raportul informativ al Biroului 
Doi al M.St.M. despre situatia din Odessa în perioada 30 martie - 5 aprilie 1942. Idem, p. 264-265. 
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„Trebuie comentat prin presă şi radio şi îndemnată populaţia să nu se lase 
ameţită de criminali, în spatele cărora stau jidani şi alţi duşmani ai Neamului care 
doresc prăbuşirea Ţării cu orice mijloc211

. 

O examinare a diverselor exprimări şi directive ale Conducătorului, aşa cum 
au fost ele înregistrate în şedinţele de guvern şi în alte ocazii, întăreşte impresia că, 
pe scala urii şi repulsiei pe care Antonescu le-a resimţit faţă de evrei, Odessa ocupa 
primul loc, chiar şi după ce aceştia au fost deportaţi din oraşul lor şi au fost ucişi în 
judeţul Berezovca şi în „regatul morţii". Politica de curăţire a Odessei de evrei a 
reuşit peste aşteptări. La Odessa au rămas numai evreii caraiţi, al căror număr era 
estimat, după cum am arătat, la o mie de familii, şi încă vreo câteva mii de 
persoane care au reuşit să rămână în oraş cu ajutorul actelor false. 

Odessa nu era atunci un oraş atât de mare încât să permită unui evreu să-şi 
ascundă originea, să dispară în masa populaţiei şi să i se piardă urma, fără ca 
vecinii să ştie cine e. Denunţurile au continuat aproape pe tot timpul regimului 
românesc. Vecini şi „Drepţi ai popoarelor" din cadrul populaţiei ruse şi ucrainene 
care au salvat evrei au făcut-o mai ales prin ascunderea lor în casele lor sau în 
alte locuri şi prin alimentare, asumându-şi un mare risc. lată cum au descris 
autorii Cărţii Negre atmosfera antievreiască, instigarea antisemită condusă de 
autorităţile româneşti din oraş: ,,În asemenea situaţie, fiecare cuvânt de 
compătimire adresat evreilor, fiecare privire înduioşată, fiecare sorbitură de apă 
şi fiecare coajă de pâine întinsă unui copil evreu constituiau o primejdie mortală 
pentru un rus sau ucrainean"212

. Probabil şansele cele mai bune de salvare le-au 
avut copiii evrei, de circa zece ani, care nu erau circumcişi şi au părăsit locurile 
în care au crescut. După terminarea operaţiunii de deportare, autorităţile 

româneşti au prins mulţi copii circumcişi, pe care i-au închis în spitalul ghetoului 
Slobodca, după ce a fost golit213

. 

„Importul" de evrei 

Concomitent cu efortul permanent de a nu permite nici unui evreu să rămână 
în Odessa, Guvernământul Transnistriei a fost nevoit să aducă în oraş evrei, din 
iniţiativa lui, din cauza nevoii de meseriaşi şi specialişti, şi îndeosebi a obişnuinţei 
la toate nivelele administraţiei româneşti din Transnistria de a folosi gratuit forţa de 

211 Ordinul lui Antonescu către Ministerul Propagandei Naţionale cu semnătura şefului Cabinetului 
militar, colonelul Davidescu, 10 martie 1942. Idem, 492-1-17, p. 31. 
212 Ehrenburg, p. 105-106. Cartea descrie câteva cazuri de salvare de evrei de căire ruşi şi ucraineni 
din oraş, toti prin ascunderea sau prin trecerea lor la partizani (Idem, p. 106-107). 
213 Departamentul administrativ al Guvernământului Transnistria către prefectul Odessei. Arhiva 
Odessa 2242-1-1489, p. 105. Numărul copiilor în vârstă de aproximativ zece ani care au fost inclusiv 
în spital şi soarta lor nu sunt cunoscute autorului. 
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muncă a sclavilor evrei pentru satisfacerea propriilor necesităţi. Chiar din vara lui 
1942, când jandarmii, poliţiştii şi funcţionarii comisiilor de deportare scotoceau 
podurile şi pivniţele pentru a vâna evrei, au fost aduşi la Odessa peste cincizeci de 
evrei de diverse meserii pentru a servi miile de funcţionari, militari şi poliţişti 

români care s-au stabilit la Odessa. Aceşti evrei au fost aleşi de către prefect din 
diferite ghetouri din Transnistria, şi odată cu venirea lor s-au înfiinţat ateliere de 
croitorie (de bărbaţi şi de damă), cizmărie, tâmplărie şi tinichigerie, o frizerie, 
precum şi o policlinică generală şi una dentară214 . Pentru aceştia s-a înfiinţat un 
„ghetou" special şi, de fapt, au fost închişi în subsolul unei clădiri mari din centrul 
Odessei. Ei trăiau acolo în condiţii de închisoare şi lucrau în acelaşi loc, aproape 
gratuit, pentru stăpânii lor români. În ianuarie 1943, când un reprezentant al 
Centralei Evreieşti a primit autorizaţia să viziteze Transnistria, a găsit acolo 31 de 
bărbaţi, 19 femei şi patru copii, majoritatea originari din Cemăuţi215 . 

În aprilie 1943, guvernatorul Alexianu a autorizat să fie aduşi la Odessa 
patruzeci de cizmari, trei meseriaşi specialişti în confecţionarea de geamantane şi 
poşete de piele, şi încă trei croitori. Direcţia industriei din Guvernământ a trimis un 
reprezentant special să viziteze ghetourile din nordul şi centrul Transnistriei (unde 
au supravieţuit mulţi evrei; vezi în continuare capitolul despre tifos) şi să-şi aleagă 

• .. 216 
mesenaş11 . 

În luna mai 1943, M.St.M. a „denunţat" Guvernământului că în instituţiile 
primăriei lucrează trei evrei, şi a expediat o reclamaţie Cabinetului pentru 
administrarea Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei de la Preşedinţia Consiliului de 
Miniştri. Asistentul guvernului, Cercavschi, a explicat Cabinetului, că cei trei 
lucrători sunt folosiţi în departamentul de contabilitate al administraţiei şi au fost 
aduşi din ghetoul din Moghilev cu aprobarea personală a guvernatorului pentru a 
servi drept contabili, întrucât ei sunt experţi în domeniu217

. 

În toamna lui 1943 a avut loc o reorganizare a atelierelor care lucrau pentru 
românii din Odessa. O parte dintre lucrătorii din ghetou au fost transferaţi la 
Birzula, iar atelierele de meşteşugari au fost întărite cu alţi lucrători evrei, 
„lucrători încercaţi, de rafinament meşteşugăresc de care avem nevoie şi pe cari, cu 
toată stăruinţa depusă, nu i-am aflat printre lucrătorii localnici... În aceste ateliere 
se va putea valorifica, sub directa noastră supraveghere, materia primă dată de 

214 Dora Litani: ,,Distrugerea evreilor din Odessa în lumina documentelor româneşti", Yad Vashem, 
,,Studies", VI, 1967, p. 127-128 (în ebraică). 
215 Fred Şaraga: ,,Însemnări fragmentare" Sliha, Tel Aviv, 31.5.1956. 
216 Directia industriei în Guvernământul Transnistriei către Directia muncii, 15 aprilie 1943. Idem, 
2242-1-1496, p. 322. 
217 Guvernământul Transnistriei către Preşedintia Consiliului de Miniştri, 28 mai 1943. Idem. 2264-1 
c-40 b, p. 27. 
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industrie şi mai ales munca evreilor care vor fi selecţionaţi, din tot ce are 
Transnistria mai bun"218

. 

În septembrie 1943, în ajunul aniversării a doi ani de la cucerirea Odessei, 
Departamentul culturii a cerut autorizaţia să caute în lagărele din Transnistria„ 12 
culegători... lucrători specialişti", care să pregătească publicaţiile pe care 
Guvernământul dorea să le tipărească în limba română cu ocazia evenimentului. 
Alexianu a adăugat o observaţia pe autorizaţia pe care a acordat-o: de a permite 
„numai soţiilor şi fiilor [lucrătorilor] care pot lucra" să se alăture acestora la 
Odessa; în general, erau aduşi la Odessa meseriaşi fără familie. 

În noiembrie 1943, directorul Departamentului muncii al Guvernământului a 
anunţat jandarmeria că urmează să fie aduşi în oraş „încă un grup de lucrători 

experţi evrei" şi a rezumat excepţiile de la politica de Judenrein a Guvernământului 
în anul 1943: la tipografia Guvernământului au fost aduşi 12 zeţari, care au fost 
scoşi din ghetoul Moghilev, iar de la Birzula au fost aduşi 15 meşteşugari pentru 
atelierul Guvernământului, şi 32 de cizmari pentru fabrica de încălţăminte din 
Odessa219

. Toţi lucrătorii şi specialiştii care serveau Guvernământul erau escortaţi 
dimineaţa la locurile de muncă de către jandarmi şi aduşi seara înapoi în ghetou şi 

în toată această perioadă au trăit într-o frică groaznică de a nu fi în cele din urmă 
lichidaţi de către germani sau de către români, în momentul în care armata 
sovietică se va apropia de oraş. Din câte se ştie, toţi lucrătorii din primul grup din 
ghetou (în număr de 54) au fost înapoiaţi de către Guvernământ pe teritoriul 
românesc, înainte ca armata germană să preia puterea în oraş220 . 

Jaful averilor evreieşti în Odessa 

„Proprietatea evreiască este o proprietate a statului", a stabilit Antonescu în 
şedinţa guvernului din 13 noiembrie 1941, în care s-a dezbătut, printre altele, 
problema proprietăţilor deportaţilor evrei din Basarabia221

. Această directivă cu 
privire la evreii din Basarabia, a căror cetăţenie românească n-a fost anulată prin 
nici o lege, era cu atât mai valabilă în cazul evreilor din Transnistria şi Odessa, 
cetăţeni ai unui stat duşman, pe care nici o lege nu-i proteja. Într-adevăr, şi 
Guvernământul Transnistriei a stabilit la 21 ianuarie 1941, printr-o circulară 
trimisă prefecţilor, că reprezentanţi ai Băncii Naţionale sunt în drum şi că 

proprietăţile evreilor sunt proprietatea statului: ,,Totul aparţine statului", se arăta 

218 Directorul Departamentului muncii, arhitectul C. Sidorovici, către guvernatorul Alexianu, 29 
septembrie 1943. Idem, 2242-1-1503, p. 227. 
219 Departamentul muncii din Guvernământ căire Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, 5 
noiembrie 1943. Idem, p. 214. 
220 Litani (vezi mai sus nota 214), p. 129. 
221 Stenograma şedinţei guvernului din 13 noiembrie 1941 (vezi mai sus sfărşitul notei 62), p. 369. 
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în telegramă222 . Concomitent s-au luat măsuri, deşi cu întârziere, ,,pentru a evita 
transportul de lucruri prădate" din Transnistria în Basarabia şi de acolo mai 
departe, iar Cabinetul militar al lui Antonescu a stabilit la 4 decembrie 1941 măsuri 
de tranzit şi mijloacele de control, obligându-i pe prefecţi, care au fost autorizaţi să 
acorde autorizaţii de tranzit, să specifice „obiectele pe care le vor putea duce cu 
sine titularii autorizaţiilor" în ţară223 . 

Jaful averilor evreieşti din Odessa nu a constituit un secret pe timpul 
regimului lui Antonescu şi nici după el, dar întreaga sa amploare a fost dezvăluită 
numai când s-au deschis arhivele, după prăbuşirea Uniunii Sovietice. Acest studiu 
nu se va referi decât la o mică parte a documentaţiei descoperită în ultimul timp, 
întrucât subiectul este mult mai vast iar spaţiul care ne stă la dispoziţie, redus. Şi, la 
fel ca şi în celelalte regiuni în care regimul lui Antonescu a „rezolvat" problema 
evreiască, trebuie făcută o distincţie între jaful planificat în folosul statului român 
şi în numele lui, şi jaful înfăptuit de oamenii administraţiei şi armatei române, spre 
binele personal. Zeci de mii de evrei care au fost deportaţi pe jos din Odessa în 
octombrie şi noiembrie I 941 au fost jefuiţi de jandarmii şi poliţiştii locali în folosul 
lor, şi aceste bunuri n-au ajuns în seifurile Băncii Naţionale a României. Lecţia a 
fost învăţată, şi al doilea val de deportări cu trenul, în ianuarie-martie 1942, a 
început numai după înfiinţarea a şapte comisii de înregistrare a bunurilor şi 

confiscarea lor, comisii a căror activitate a cuprins percheziţii corporale şi verificări 
ginecologice la femei. Este important să remarcăm că Antonescu personal, care era 
obsedat de tot ce avea legătură cu evreii din Odessa, i-a cerut lui Alexianu în 
şedinţa guvernului din 16 decembrie 1941 să organizeze cum trebuie înregistrarea 
obiectelor de valoare care vor fi confiscate de la evreii din oraş, înainte de 
deportarea lor. Jaful organizat a fost înfăptuit cu ajutorul reprezentanţilor oficiali ai 
Băncii Naţionale a României şi ai Ministerului de Finanţe, sub supravegherea 
emisarilor M.St.M. al armatei române. Cazul raptului obiectelor de valoare şi a 
banilor evreilor din Odessa înainte de deportarea lor cu trenul şi intervenţia 

personală a lui Antonescu în acest jaf au fost descrise în capitolul consacrat Băncii 
Naţionale a României. Este important de notat că deportarea n-a început decât după 
sosirea în oraş a reprezentanţilor Băncii Naţionale, la 13 ianuarie 1942. Alexianu a 
trimis o telegramă Preşedinţiei Consiliului de Miniştri pentru a anunţa sosirea 
delegaţilor Băncii Naţionale224 . Spre sfârşitul operaţiunii, Alexianu a comunicat 
tuturor prefecţilor (unde n-au sosit delegaţii băncii) că trebuie sigilate, inventariate, 

222 Vezi mai sus nota 59 din capitolul „Regatul mortii". 
223 Circulară secretă a guvernatorului Alexianu către prefecti, 4 decembrie 1941, Arhiva Odessa, 
2358-1 c-10, p. 10. 
224 Telegramă a guvernatorului Alexianu către Cabinetul civilo-militar, 13 ianuarie 1942, Arhiva 
Odessa 2242-1-1486, p. 36. 
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înregistrate şi descrise toate „obiectele de valoare provenite de la populaţia 

evreiască" şi depuse la Guvernămânr25 . 
M.St.M. a trimis un ofiţer special „pentru a supraveghea evacuarea evreilor 

din Odessa", şi raportul acestuia, citat anterior, este cel mai autentic şi mai detaliat 
document românesc în această privinţă. Ofiţerul a notat în raportul său că, în afară 
de confiscarea oficială a bunurilor, evreii sunt jefuiţi în ghetou „de populaţia 
[rusească], precum şi de soldaţi [români]". O altă inovaţie introdusă de români la 
Odessa a fost participarea populaţiei locale la jaf, câte doi în fiecare din cele şapte 
comisii. Aceştia cunoşteau o parte dintre evrei şi puteau aprecia cât „valorează" 
fiecare, cunoşteau metodele de ascundere şi în raport cu asta recomandau modul 
corespunzător de percheziţii şi chiar au participat la ele. Examinările ginecologice 
efectuate de moaşe pentru a descoperi obiecte de valoare nu constituiau o noutate. 
Astfel de controale au fost făcute în orice loc unde românii au reuşit să organizeze 
deportările cum trebuie, precum şi în regat. Ofiţerul, care a fost impresionat de 
amploarea confiscărilor, a recomandat printre altele „să se facă o evaluare mai 
rezonabilă a obiectelor ce se ridică de la evrei"226

, cu alte cuvinte să se acorde o 
oarecare despăgubire pentru jaful obiectelor. 

O altă categorie de proprietate evreiască au constituit-o apartamentele pe 
care evreii au fost nevoiţi să le părăsească în cele două operaţiuni de deportare şi 
conţinutul lor. O parte din conţinutul locuinţelor a fost jefuit de către populaţia 
rusă, când evreii au primit ordin să se mute în primul ghetou. La 13 ianuarie, o zi 
după începerea deportărilor cu trenul, primarul oraşului, Pântea, a publicat 
Ordonanţa nr. 18, care stabilea că locuinţele „eliberate în urma evacuării evreilor şi 
au lăsat bunurile lor trebuiesc închise de supraveghetori caselor corespunzătoare, 
iar întregul avut păstrat în întregime" până ce va fi emisă o dispoziţie specială în 
această privinţă. Până atunci trebuie efectuat un inventar special al lucrurilor 
rămase în case, pe răspunderea personală a supraveghetorilor caselor şi a 
administratorilor de cartiere. 

Contravenienţii de la ordonanţă vor fi pedepsiţi în conformitate cu legile 
valabile în timp de război227 . Desigur că nici o ordonanţă şi nici o instrucţiune n-a 
putut să împiedice vreodată jafurile sau alte acte ilegale ale personalului Guvernă
mântului, primăriei, poliţiei şi jandarmeriei când era vorba de avuturile evreieşti. 

Primăria a organizat comisii speciale, care au vizitat casă după casă şi au 
înregistrat lucrurile rămase în ele. Ele s-au străduit să-şi îndeplinească misiunea 

225 Telegrama asistentului guvernatorului către prefecţii din Transnistria, 25 februarie 1942, 2242-1-
1487, p. 96. 
226 Raportul trimisului M.St.M. (vezi mai sus nota 175), p. 11. 
227 Ordonanţa nr. 18 a primarului oraşului, Pântea, 13 ianuarie 1942. Arhiva Odessa, 2242-1-1486, p. 
12-13. 
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chiar în momentul în care evreii, locatari ai acelei case, erau arestaţi sau duşi în 
ghetou, ori o părăseau din iniţiativa lor, în scopul de a evita, pe cât posibil, 
furturile. Este important de notat că responsabilii cu operaţiunea deportării au 
acordat aceeaşi însemnătate eliminării evreilor, cât şi confiscării bunurilor lor. Iată, 
de exemplu, conţinutul unei telegrame trimise de inspectorul Ciurea 
Guvernământului, la 25 ianuarie 1942: 

„Raportăm că până în seara de 24 ianuarie au fost evacuaţi spre Berezovca 
cincisprezece mii şase sute treizeci evrei. Comisiile ad-hoc pentru strângerea 
efectelor necesare spitalelor vor începe lucrarea la 29 ianuarie. Timp de zece zile 
efectele vor fi centralizate în depozit central şi inventariate. Lipsă de cărbuni la 
trenuri le de evacuare"228

. 

Comisiile speciale au fost autorizate „să adune obiecte pentru spitale din 
casele evreilor trimişi la Slobodca". Velcescu a cerut guvernatorului printr-o 
telegramă să i se aprobe confiscarea unor „asemenea obiecte" şi din locuinţele 

evreilor care au fugit cu armata sovietică, şi nu numai din casele celor deportaţi. 
Comisiile de confiscare ale pnmane1 făceau până atunci un „inventar separat" 
pentru astfel de obiecte şi prefectul a cerut tratament egal; cererea i-a fost 
aprobată229 . 

Inspectorul Ciurea a urmărit şi confiscarea de obiecte pentru spitale. La 13 
februarie el i-a raportat printr-o telegramă lui Alexianu că până la 11 februarie 
1942 au fost deportaţi 30.714 evrei în direcţia Berezovca şi că sunt „în curs de 
executare strângerea efectelor pentru spitale şi razii în oraş şi împrejurimi"230

. 

Alexianu a acceptat recomandarea de a mări numărul jandarmilor şi i-a cerut lui 
Broşteanu să dea curs cererii, ţinând cont de faptul că comisia de deportare „este în 
cursul [acţiunii] de strângerea evreilor şi efectelor pentru spitale [sublinierea 
autorului], precum şi executarea de razii în oraş" pentru descoperirea evreilor care 
se ascund23 

. 

Eforturile pentru rechiziţionarea de paturi şi alte obiecte pentru spitale au 
fost încununate de succes şi la începutul lui martie s-a anunţat că au fost adunate 
1.500 de paturi, care vor fi folosite pentru înfiinţarea a şase spitale232

. 

228 Telegrama inspectorului Ciurea către Guvernământ, 25 ianuarie 1942. Idem, p. 95. 
229 Telegrama colonelului Velcescu către guvernatorul Alexianu, 3 februarie 1942. Idem, p. 138; 
autoriza\ia guvernatorului, 8 februarie 1942. Idem, p. 137. 
230 Telegrama inspectorului Ciurea către Guvernământul Transnistriei la Tiraspol, 13 februarie 1942. 
Idem, p. 138. 
231 Guvernatorul Alexianu către inspectorul jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, 18 
decembrie 1942. Idem, p. 217. 
232 Înregistrarea hotărârii guvernatorului cu privire la „ 1500 de paturi care au fost confiscate de la 
evrei", 29 martie 1942. Arhiva Odessa 2242-1-1486, p. 304; comisia de deportare către 

Guvernământul Transnistriei din Tiraspol despre colectarea a 1.500 de paturi. 26 martie 1942. Idem, 
2242-1-1487, p. 84; decizia guvernatorului de a preda Direc\iei muncii „1.500 de paturi din cele care 
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Serviciul sanitar al Guvernământului, în fruntea căruia se afla dr. Tătăranu, a 
cerut 35 de maşini de cusut „din cele ce se vor găsi în casele evreilor ce au plecat 
din Odessa"; cererea a fost aprobată233 . Este interesant de remarcat limbajul folosit 
de consilierul sanitar, dr. Niculescu, în cererea sa. I-a fost foarte dificil să scrie 
cuvintele explicit confiscare şi deportare, de aceea a scris despre evrei care au 
părăsit Odessa, folosindu-se de un verb care are înţelesul de „decizie liberă de a 
schimba locul". Probleme semantice de acest fel le-au avut şi funcţionari ai 
administraţiei româneşti din Bucovina şi din nordul Moldovei, cărora le-a fost greu 
să recunoască faptul că participă la o operaţiune de exterminare şi de jefuire a 
poporului evreu. Pretendenţii la casele şi lucrurile evreilor erau mulţi. Mai întâi au 
cerut astfel de locuinţe funcţionarii Guvernământului şi ai primăriei care au sosit cu 
miile din România. Chiar în zilele deportării, Velcescu 1-a întrebat printr-o 
telegramă pe Alexianu „dacă în principiu locuinţele rămase libere în urma 
evacuării evreilor pot fi date în folosinţă funcţionarilor publici veniţi din ţară". 

Guvernatorul a aprobat comisiei centrale de deportare să distribuie locuinţe ale 
evreilor dar numai „după inventarierea şi ridicarea lucrurilor [la depozite]". 
„Locuinţele trebuie mai întâi cercetate", a stabilit guvernatorul, adăugând că 

funcţionarilor statului trebuie să li se acorde locuinţe modeste. ,,Cele bune să fie 
păstrate pentru nevoile Statului"234

. Velcescu, preşedintele Oficiului central de 
evacuare a evreilor, care în această calitate a devenit şi responsabilul cu bunurile 
evreieşti rămase în oraş, a fost solicitat şi de către germani să împartă şi cu ei 
bunuri evreieşti. La 4 februarie 1943 el i-a telegrafiat lui Alexianu: 

„Autorităţile militare şi civile germane cer insistent să li se dea din casele 
evreieşti evacuate diferite feluri de mobilă necesară locuinţelor şi birourilor lor. 
Rog să binevoiţi a ordona dacă se pot elibera [lucrurile] cu forme /egale"235

• 

Guvernatorul i-a răspuns în aceeaşi zi, că trebuie să li se dea germanilor 
„piese" din mobila găsită în casele evreilor evacuaţi, înregistrându-se predarea 
„cu forme legale"236

. Germanii nu s-au mulţumit cu mobila furnizată „legal" din 
depozitele primăriei. Echipe de germani locali, întărite cu colaboratori ruşi, au 
pus stăpânire după propria lor voinţă pe case evreieşti, fapt care a produs 
incidente între cei doi aliaţi, făcând necesar de a ajunge la un aranjament în 
această chestiune. 

au fost confiscate de la evrei" în scopul organizării a şase spitale (fapt care confirmă că au fost 
confiscate mult mai mult decât 1.500 de paturi), 10 aprilie 1942. Idem, p. 83. 
233 Telegramă trimisă de guvernator prefectului judetului Odessa, 4 februarie 1942. Idem, p. 114. 
234 Telegrama prefectului judetului Odessa către guvernatorul Alexianu, 29 ianuarie 1942. Idem. 
2242-1-1486, p. I 17. 
235 Telegrama colonelului Velcescu către guvernatorul Alexianu, la Tiraspol, 4 februarie 1942. Idem, 

f:· 115. 
36 Guvernatorul Alexianu către Prefecturajudetului Odessa, 4 februarie 1942. Idem, p. 114. 
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În acest context este necesar să se facă o deosebire între armata germană şi 
germanii locali, care erau organizaţi în cadre naziste. Militari germani au început să 
acapareze bunuri evreieşti şi neevreieşti din Odessa încă în noiembrie-decembrie 
1941, soldaţii germani participând la jaf. La cererea lui Alexianu, statul major al 
misiunii de legătură a Wehrmacht-ului din Transnistria a emis un ordin care 
stabilea „un nou regulament" în legătură cu furnizarea de mobile armatei germane, 
şi a informat primăria Odessei, la 12 decembrie, că de acum înainte se interzice 
personalului militar să se adreseze în mod individual primăriei şi să solicite mobilă 
sau alte obiecte casnice. În viitor, se arăta în scrisoare, astfel de cereri vor fi 
adresate comandamentului german local (Standortkommandatur), care se va adresa 
în mod oficial primăriei, după ce va prezenta autorizaţii speciale. Noua procedură 
confirma de fapt că bunurile care n-au fost luate cu forţa, se află concentrate de 
români în depozitele primăriei. O scrisoare specială în această problemă a fost 
trimisă şi guvernatorului Transnistriei pentru a-l calma237

. Alexianu a trimis o 
circulară către toţi prefecţii, stabilind că în viitor nu vor fi predate „obiecte de 
mobilă casnică" decât în cazul în care unităţi militare sau comandamentele militare 
din diverse localităţi le vor solicita şi vor avea grijă să le distribuie238

. 

Dar prin aceasta n-au luat sfârşit divergenţele între români şi germani privind 
bunurile evreilor şi avutul lor. Problema averii evreilor şi a distribuirii ei a ajuns 
până la Cabinetul militar al Conducătorului, şi a fost tratată personal de către Mihai 
Antonescu. M.St.M. al armatei române l-a informat pe Conducător la sfârşitul lui 
decembrie că „organizaţia Grupului etnic german din Odessa, fără a lua în seamă 
ordinele autorităţilor române, eliberează autorizaţii de cartiruire a populaţiei 
germane, care-şi alege locuinţe după plac". Însoţiţi de militarii germani, ei ocupă 
locuinţe, şi uneori alungă oameni care locuiesc deja acolo cu aprobarea autorităţilor 
române239

. În problema bunurilor evreieşti din Odessa n-au existat compromisuri, şi 
M.St.M. s-a adresat Misiunii militare germane din Bucureşti. Alexianu i-a 
comunicat oberfuhrer-ului Hoffmeyer (comandantul Sonderkommando Russland; 
vezi mai departe capitolul despre Berezovca) care şi-a stabilit reşedinţa în 
localitatea germană Landau, din judeţul Berezovca, faptul că problema se află în 
competenţa adjunctului preşedintelui Consiliului de Miniştri (Mihai Antonescu) şi 
a misiunii militare germane, şi că între timp, să binevoiască să ordone oamenilor 

237 Statul major de legătură al Wehrmacht-ului la Tiraspol către Primăria Odessei, 12 noiembrie 1941, 
Arhiva Odessa, 2242-1-1084, p. 54; Statul major de legătură către Alexianu, 13 decembrie 1941. 
Idem, p. 53. 
238 Guvernatorul Alexianu către statul major de legătură al Wehrmacht-ului în Transnistria. 16 
ianuarie 1942. Idem, p. 52. 
239 Cabinetul militar către vicepremierul Mihai Antonescu, 30 decembrie 1941. Idem, p. I O I; 
Preşedintia Consiliului de Miniştri către guvernatorul Transnistriei în aceeaşi problemă, 15 ianuarie 
1942, Idem, p. 100. 
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săi din Odessa ca să solicite locuinţe de la primarul oraşului, şi să se abţină de a 
acapara în mod unilateral proprietăţii240 . 

În iunie 1942, clădirea Teatrului evreiesc din Odessa a devenit Casa germană 
(Deutsche Haus), casă de odihnă pentru germanii care vizitau oraşul, conform unui 
acord semnat de Alexianu şi Hoffmeyer. Alexianu a fost invitat să participe la 
inaugurarea Casei germane, la 14 iunie 1942. Cu câteva zile înainte el a aprobat să 
se pună la dispoziţia căminului subofiţerilor germani mobilier, saltele, candelabre 
etc. ,,din depozitele primăriei"241 . Acordul Alexianu-Hoffmeyer din august 1942 a 
permis germanilor locali din Odessa să ocupe apartamente ale evreilor „care le-au 
părăsit", în schimbul plăţii mobilierului către autorităţile româneşti. La Odessa, 
numărul apartamentelor rămase libere de la evrei a fost mai mare decât al 
românilor care au cerut să locuiască în ele. În octombrie 1942 s-a comunicat că o 
comisie româno-germană va verifica, va înregistra şi va redistribui bunurile 
evreieşti confiscate sau furate din Odessa242

. 

Principala problemă a jafului organizat a constituit-o lipsa mijloacelor de 
transport. La 20 ianuarie, Ciurea i-a telegrafiat guvernatorului că nu are nici un fel 
de mijloace de transport: ,,Ghetoul Slobodca este situat [la] cinci km [de] 
circumscripţiile de evacuare în largul oraşului. Controlul nostru rămâne inoperant 
şi iluzoriu fără vehicule"243

. 

Velcescu a ordonat Direcţiei transporturilor a prefecturii să pună la 
dispoziţie benzină pentru camioanele trimise de armată pentru transportarea 
bunurilor evreilor. Un sublocotenent din batalionul 7 pionieri a semnat la 17 martie 
1942 o chitanţă pentru benzina primită de la garajul prefecturii, una din zecile de 
chitanţe de acest fel găsite în dosarele Direcţiei de transport: ,,Bon de primire a 120 
litri de benzină şi 1 O litri ulei pentru două camioane alocate Raionului doi pentru 
transportul de bunuri abandonate în apartamentele evreilor". Altă chitanţă, care 
poartă şi ea ştampila prefecturii, confirmă că au fost furnizaţi cincizeci de litri de 
benzină pentru „transportul de bunuri colectate din casele evreilor din raionul trei"; 
iar altă chitanţă pentru 100 litri de benzină confirmă că au fost folosiţi pentru 
„transportul obiectelor strânse pentru spitalele militare din casele evreilor 
evacuaţi''244 , (sublinierea aparţine autorului). 

24° Cerere a adjunctului guvernatorului, Cercavschi, către comandantul VoMi, Hoffmeyer, Landau, 26 
ianuarie 1943. Idem, p. 99. 
241 Invitaţie în numele comandantului Sonderkommando SS din Odessa către guvernatorul Alexianu, 
6 iunie 1942. Idem, 2242-1-1087, p. 47; dispozitia guvernatorului către primăria Odessa de eliberare 
de echipament din depozitele primăriei, I iunie 1942. Idem, p. 14. 
242 Dallin, Odessa, p. 314. 
241 Telegrama inspectorului Ciurea către guvernatorul Transnistriei din Tiraspol, 20 ianuarie 1942. 
Idem, 2242- 1-1486, p. 54. 
244 Notă cu semnătura unui sublocotenent din batalionul 7 pionieri, 17 martie 1942. Idem, 2359 c-1 c-
4289, p. 40 (litera c" adăugată codului în Arhiva Odessa înseamnă că colecţia, o secţiune a colecţiei sau 
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Comisia de deportare din Odessa a răspuns şi de colectarea prăzii de la evreii 
deportaţi pe jos în februarie-martie 1942 din judeţul Odessa; ea s-a îngrijit într
adevăr să trimită tuturor pretorilor directive în legătură cu modul de jefuire a 
averilor şi de formare a convoaielor, după jaf. 

Mai întâi, se arăta în directivele care purtau semnătura lui Velcescu, trebuie 
depistaţi şi înregistraţi toţi evreii, ,,fără deosebire de vârstă", şi confiscate obiectele 
de valoare care vor fi găsite asupra lor, întocmind un inventar „în trei exemplare". 
Aceste obiecte de valoare trebuiesc depozitate la pretură „până Ia venirea 
delegatului Băncii Naţionale a României", comunicând evreilor că vor primi o 
plată pentru avutul confiscat. ,,Veţi lăsa asupra lor [evreilor] numai cele prevăzute 
în Ordonanţa nr. 35", adică, practic, aproape nimic. Pretorul va trebui să comunice 
prefecturii despre colectarea obiectelor „pentru a vedea dacă reprezentantul BNR 
poate veni ca să plătească evreilor compensaţiile pentru obiectele de valoare". 
După ce toţi evreii vor fi înregistraţi, jefuiţi şi adunaţi „cu bagajele ce pot duce cu 
ei", se va forma un convoi, şi sub escortă militară va fi dus pe jos sau în căruţele pe 
care evreii le vor închiria245

. Dar, în realitate,jandarmii şi soldaţii repartizaţi pentru 
această misiune au împărţit prada cu Banca Naţională a României şi au jefuit atât 
pentru ei, cât şi pentru Bancă. Nici un convoi nu a fost oprit pentru a-I aştepta pe 
reprezentantul Băncii Naţionale, care, oricum, ar fi plătit un preţ simbolic pentru 
bijuteriile şi obiectele de valoare găsite. La percheziţie au ajutat cu plăcere şi 

vecinii ucraineni, care şi-au primit şi ei partea. 
O evreică arestată în timpul deportărilor în clădirea prefecturii sub bănuiala 

că actele ei sunt false şi care a fost salvată cu ajutorul primarului oraşului, a atestat 
în procesul lui Velcescu din anul I 950, că fiind închisă într-una din camere şi nu în 
beciurile poliţiei, a putut să asculte în fiecare seară rapoartele verbale ale şefilor 
comisiilor locale de deportare: 

„Raportau bijuteriile jefuite de Ia populaţie [şi] numărul copiilor, bătrânilor 
şi femeilor ce erau internaţi în ghetou, cât şi al celor deportaţi. Pentru bijuterii, 
evreii trebuiau să fie despăgubiţi cu bani, dar aceasta nu s-a făcut! 246 . 

Guvernământul Transnistriei, ale cărui diverse direcţii au fost mutate Ia 
Odessa într-un ritm neuniform, a devenit începând din februarie 1942 

dosarul este secret, după hotărârea autorităţilor sovietice. În acest caz nu numai dosarul a fost secret, 
ci toată colecţia, inclusiv datele cu privire la jaful avutului evreiesc din Odessa, care au rămas secrete 
în perioada regimului sovietic). Vezi şi alte note, din 31 ianuarie, 13 şi 17 februarie 1942. Idem, p. 40 
b, 61, 62. Una dintre note (din 13 februarie) confirmă predarea a 30 litri de benzină „necesari maşinii 
comisiei [de deportare] a raionului patru pentru adunarea obiectelor evreilor" (Idem, p. 66). 
245 Oficiul central de evacuare a evreilor din Odessa către şefii raioanelor din jude\; circulară cu 
semnătura lui Velcescu, februarie 1942. Idem, 2359-1-22, p. 111. 
246 Declaraţia Clarei Bogopolski la procesul lui Velcescu, Bucureşti, 13 iunie 1950. Dosarul Pântea, 
p. 177. 
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coordonatorul operaţiunii de jaf în întreaga provincie. De aici au fost emise 
directivele de a-i jefui pe evrei în folosul statului şi al Băncii Naţionale a României, 
şi au parvenit rapoartele despre succesele operaţiunii. Dosarele Guvernământului 
despre această operaţiune s-au păstrat în întregime. În perioada colectării prăzii au 
fost consacrate patru şedinţe subiectului „organizării inventarului, obiectelor de 
valoare ale populaţiei evreieşti"247 . În general, se poate afirma că problema jafului 
bunurilor evreieşti a fost atât de importantă încât atât instrucţiunile, cât şi 

rapoartele prefecţilor au fost transmise prin telegrame, pentru ca guvernatorul să 
poată centraliza cu repeziciune datele şi să anunţe Bucureştiul despre succese. 

Amintim aici, pentru ilustrare, două din aceste telegrame; la 26 martie 
prefectul din Moghilev, colonelul Băleanu, a raportat că „obiectele de valoare 
provenite de la evrei s-au depus la preturi şi prefectură"248 . Pe vremea aceea, în 
judeţ se afla cea mai mare concentrare de evrei din Basarabia şi Bucovina. 
Prefectul Băleanu a fost demis scurt timp după aceea, deoarece n-a transferat toată 
prada Guvernământului. Iar prefectul judeţului Dubăsari s-a grăbit să comunice 
printr-o telegramă din 28 februarie: ,,Am onoarea a vă raporta că la prefectura şi 
raioanele din judeţul nostru nu se găsesc depozitate obiecte de valoare provenite de 
la populaţia evreiască - care de altfel nu se mai află pe teritoriul judeţului 
nostru"249

. Exterminarea evreilor din judeţ de către unităţi ale Einsatzgruppe şi 
deportarea supravieţuitorilor în „regatul morţii" de către jandarmii români n-au mai 
lăsat evrei în judeţ, şi operaţiunea de jaf iniţiată de guvernul român a confirmat 
dispariţia evreilor în mod indirect. 

Faptul că Preşedinţia Consiliului de Miniştri este cea care a organizat jaful 
evreilor din Odessa şi Transnistria a fost confirmat în scris de către guvernatorul 
Transnistriei. Un tezaur de obiecte de valoare, incluzând „bijuterii, piese de aur, 
inele cu briliante, diamante, safire, blănuri ale evreilor supuşi evacuării" din 
Odessa a fost descoperit la o româncă; ea a fost arestată, încarcerată şi a murit de 
tifos în închisoarea orăşenească. Tezaurul a fost transferat, la ordinul lui Alexianu, 
direct la Preşedinţia Consiliului de Miniştri din Bucureşti250 . 

247 Subiectele de pe agenda guvernatorului cu privire la obiectele de valoare ale evreilor, care au fost 
dezbătute de Guvernământ, aşa cum au fost înregistrate la secretariatul guvernatorului, 2 martie, 11 
martie, 8 aprilie, 16 aprilie 1942. Idem, 2242-1-1486, p. 241,254,300; Idem 2342-1-1487, p. 87. 
248 Telegrama prefectului din Moghilev către Guvernământul de la Tiraspol, 26 martie 1942. Arhiva 
Odessa, 2242- 1-1487, p. 12. 
249 Prefectul din Dubăsari către Guvernământul Transnistriei, 28 februarie 1942. Idem, 2242-1-1486, 

~- 281. 
50 Ordinul guvernatorului către comandantul politiei Odessa de a transfera obiectele către Preşedin\ia 

Consiliului de Miniştri, 30 mai 1942. Idem, 2242-1-1488, p. 50; descrierea obiectelor descoperite 
asupra româncei, 22 aprilie 1942. Idem, p. 40; cererea familiei ei de a fi eliberată, ea fiind româncă 
prin naştere, 24 aprilie 1942. Idem, p. 49-49 b; înştiinţarea despre decesul ei şi adresa inspectorului 
Ciurea către guvernator de a decide ce trebuie făcut cu tezaurul, 12 mai 1942. Idem, p. 52. 
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O parte din avutul evreilor din Odessa a fost predată „Consiliului de Patronaj", 
în fruntea căruia se afla d-na Antonescu, şi cu ajutorul căruia se desfăşurau acţiuni 
caritabile în întreaga Românie. Alexianu a devenit protejatul ei, datorită 

„generozităţii" lui cu bunurile evreieşti şi neevreieşti care au fost predate instituţiilor 
Patronajului. Consiliul de Patronaj, a spus Alexianu la interogatoriu, în 1945, ,,nu a 
făcut presiuni, dar a cerut să-i fumizăm [bunuri]. Am fumizat, şi totul s-a 
înregistrat... Consiliul de Patronaj nu a plătit nimic". Consiliul de Patronaj a deschis o 
filială la Odessa, înfiinţând şi acolo şcoli, un orfelinat şi instituţii caritabile pentru 
locuitorii români ai oraşului şi pentru cei consideraţi având sânge românesc251

. 

Sprijinul d-nei Antonescu l-a menţinut pe Alexianu la putere în Transnistria până în 
ianuarie 1944, în ciuda numeroşilor săi duşmani din guvern şi din armată. 

O măsură necugetată a primăriei Odessa în vara 1942, consecinţă a lăcomiei 
şi a deficienţelor tradiţionale ale birocraţiei româneşti, a provocat o puternică 

agitaţie în rândul populaţiei ruseşti a oraşului. Serviciul de informaţii al Armatei a 
IV-a a comunicat că printre ruşii din oraş s-a produs o „nouă" nemulţumire în urma 
hotărârii primăriei de a efectua un inventar al „tuturor bunurilor rămase de la evrei 
şi care în prezent se găsesc în posesia populaţiei ... fixându-se un preţ pentru fiecare 
obiect în parte". Primăria, care era o instituţie românească importantă, s-a 
considerat moştenitoarea averilor evreieşti şi a vrut „să vândă" ruşilor ceea ce deja 
îşi însuşiseră. În acest scop, primăria a înfiinţat din nou comisii, formate din ruşi 
care „umblă din casă în casă, înregistrând toate obiectele, atât mobilier cât şi 

îmbrăcăminte, dacă proprietarul nu posedă acte pe ele". Şi întrucât majoritatea 
locuitorilor nu puteau dovedi că bunurile le aparţin, toate lucrurile de la evrei erau 
înregistrate, fixându-se preţul care trebuie plătit primăriei pentru ele: ,,Dacă în 
locuinţele lor se găsesc două rânduri de haine sau pantofi, un rând din acestea le 
înregistrează, spunându-se că sunt de la evrei"252

. Este de la sine înţeles că o astfel 
de atitudine a primăriei faţă de bunurile găsite în locuinţe a provocat un puternic 
resentiment în rândurile populaţiei ruseşti, dintre care mulţi participaseră la jafuri şi 
furturi, profitând de pe urma nenorocirii evreilor. Primăria n-a abandonat planul, şi 
primarul Pântea - care între timp s-a integrat destul de bine în programul de jaf al 
guvernului său, în ciuda poziţiei sale rezervate de la începutul operaţiunii de 
deportare - a trimis un raport special şi scurt Guvernământului privind hotărârea sa 
de a recăpăta o parte din bunurile evreieşti care, prin definiţie, aparţin statului 
român, sau să primească o compensaţie de la cei care l-au precedat şi l-au furat: 

251 Stenograma interogatoriului lui Alexianu. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 40010, voi. 43, p. 
226; Decizia 584 a primarului oraşului, Pântea, cu privire la reorganizarea administraţiei municipale, 
27 mai 1943. Arhiva Odessa 2361-1-46. 
252 Raport informativ al biroului pretorului de la comandamentul militar al Odessei, 28 august 1942. 
Idem, 2242-4-29, p. 156. 
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„Direcţia inventarului [din cadrul primăriei] inventariază toată averea rămasă 
de la evreii şi comuniştii refugiaţi, care avere a fost sustrasă de cetăţenii localnici. 
Comisiunile de inventariere ale Primăriei au constatat că măcar parte din localnici, 
fiind vicioşi, nu s-au supus obligaţiunilor impuse de ordonanţa noastră No 13 din 
16/XII-1941. Nu au declarat acelea ce le-a rămas de pe urma evreilor şi 

comuniştilor refugiaţi. Astfel, comisiunile verificând din locuinţă în locuinţă şi 

constatând, cu martori, că averea a aparţinut refugiaţilor, se ridică şi se transportă la 
direcţia Inventarului, dacă este de valoare, dacă nu [este de valoare], se predă în 
custodie - cu forme legale - persoanei la care s-a găsit dacă prezintă garanţii 
morale"253 

. 

O astfel de iniţiativă nu putea să provoace decât nemulţumire, dar ea a 
îmbogăţit funcţionari ai primăriei, membrii comisiilor care au alergat din casă în 
casă, funcţionari ai Direcţiei inventarului, comisiile speciale de apel care au 
dezbătut plângerile, pe magistratul militar trimis de către parchetul militar al Curţii 
Marţiale din oraş etc. şi a acordat tuturor venituri şi beneficii până, aproximativ, în 
primăvara 1943; atunci s-au epuizat bunurile care puteau fi împărţite, reîmpărţite 
sau ascunse. 

Numeroase piane au fost confiscate în Odessa, în special din locuinţele 

evreilor, fiind considerate bunuri de valoare. Un mare număr de piane au fost 
depozitate în magaziile primăriei, altele au fost găsite în casele repartizate 
funcţionarilor publici, militarilor şi jandarmilor, şi un număr necunoscut au fost 
confiscate de la hoţi, care au încercat să le vândă pe piaţa neagră. Din cauza 
volumului pianelor şi a controalelor de la graniţă, ele nu puteau fi transferate în 
patrie. La începutul lui 1943, după înfrângerea de la Stalingrad, au crescut 
presiunile pentru transferarea acestor piane în România, iar în martie 1943 
guvernatorul a publicat o decizie care permitea funcţionarilor, ofiţerilor şi 

subofiţerilor români să cumpere piane în Transnistria şi să le „transporte în ţară", la 
primăria Odessa s-a înfiinţat o comisie de eliberare de autorizaţii254 . 

În mai 1943, la apropierea frontului, a devenit necesară înfiinţarea în fiecare 
judeţ, în conformitate cu decizia guvernatorului, a unei „comisii pentru sortarea şi 
evaluarea pianelor"255

. Problema pianelor, în sine, este secundară şi o amintim aici ca 
ilustrare a preocupării românilor pentru orice bun al evreilor (şi neevreiesc)jefuit. La 
interogatoriul său, Alexianu s-a referit la jaful avutului evreiesc de către personalul 
Guvernământului şi de către ofiţeri superiori români, subliniind că mareşalul 

Antonescu a făcut tot ce i-a stat în putere pentru a preveni asemenea fapte: 

253 Primarul Pântea către Directiunea administrativă a Guvernământului Transnistriei, 7 octombrie 
1942. Idem, p. 159 (sublinierea mea, J.A.). 
254 Decizia 876 a primarului Pântea, 2 martie 1943. Idem, 2357-1 c-47, p. 278. 
255 Decizia 2055 a Guvernământului Transnistriei, mai 1943. Idem, 2357-1 c-47, p. 278. 
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„Din nenorocire neamul nostru are înclinări pentru aceste lucruri. Când un 
prefect al meu îl găsesc făcând contrabandă şi este primul caz când un Guvernator 
a trimis un colonel în judecată, l-a destituit, fiind condamnat la 8 ani închisoare. 
Am avut contrabande la punctele de trecere [pe Nistru] şi într-o parte şi într-alta. 
Ca să legitimez această situaţie de a nu se mai fura, am instituit birouri de vânzare 
fiindcă nu aveam convingerea că oamenii cumpără lucrurile ci [ştiam că] le fură ... 
Când am controlat am văzut că erau lucruri furate din casele evreilor care 
fuseseră omorâţi şi din alte părţi. Pianele care au fost aduse [în România] au fost 
transportate cu maşini militare care nu erau controlate. Nu se putea schimba o Ţară 
de la o zi la alta şi un singur om [Alexianu se referea la el însuşi] să facă tot256

. 

Aproximativ în septembrie 1943, M.St.M. a emis un ordin secret special 
privind demontarea de fabrici şi transferarea prăzii de război de tot felul, resurse 
naturale, materii prime, cereale şi vite în România. În acest scop au fost înfiinţate 
,,batalioane de capturi", în cadrul cărora au fost folosiţi şi evrei aduşi din România. 
În fruntea „Comisiei de capturi" a stat generalul Picki Vasiliu, ministrul adjunct de 
Interne şi comandantul jandarmeriei. 

Printre altele, au fost transferate în România vagoane de tramvai şi 

costumele operei din Odessa257
. 

Diferitele campanii de exterminare a evreilor din Odessa şi deportarea a 
65.000 dintre ei au dus la renaşterea vieţii economice a oraşului. Reducerea 
numărului de locuitori şi înlăturarea unui element productiv şi creativ şi creator din 
viaţa economică au provocat reducerea şomajului. Condiţiile de trai s-au 
îmbunătăţit şi mulţumirea populaţiei a crescut şi pe fondul informaţiilor care 
proveneau tot timpul privind politica brutală a germanilor pe teritoriile Ucrainei de 
sub ocupaţia lor. S-au găsit unii care au denumit „miracolul" economic de la 
Odessa un nou NEP258

. Peste tot în oraş au apărut magazine care vindeau bunuri 
jefuite de la evrei de către localnici sau de către români cu sprijinul acestora. 
Monede de aur, bijuterii, diverse obiecte de aur au trecut din mână în mână; iar 
guvernul de la Bucureşti, care dorea să „înapoieze tezaurului statului acest metal 

256 Stenograma interogatoriului lui Alexianu, 15 aprilie 1946. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 
40010, voi, 43, p. 228. Dosarele se află în Arhiva Muzeului Holocaustului din Washington. USHMM, 
RG 25004 M, Reel 34 (sublinierea mea, J.A.). 
257 Idem, p. 287. Problema jafului bunurilor sovietice în Transnistria nu a fost subliniată aici întrucât 
jaful avutului românesc în Basarabia şi Bucovina în timpul anexiunii cu farta a acestor două tinuturi 
româneşti în iunie 1940, şi apoi jefuirea statului român de către armata sovietică şi uriaşele 

despăgubiri de război impuse României prin tratatul de armistitiu şi tratatul de pace constituie o 
problemă deschisă între cele două state, aşa cum obişnuiesc românii să accentueze. Evreii au fost 
jefuiti de către statul românesc şi de către români pentru simplul motiv că erau evrei. 
258 Dallin, Odessa, pr 141, 189. NEP-ul a fost o măsură economică decretată de Lenin în anul 1922, 
care a dus la renaşterea vietii economice în Uniunea Sovietică prin renunţarea temporară la politica de 
confiscare de către stat a mijloacelor de producţie şi a pământurilor. 
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preţios, în maJoritate fostă proprietate evreiască, a lansat chiar o acţiune de 
achiziţionare de aur de pe piaţa neagră259 . 

Legătura dintre „înflorirea" Odessei şi exterminarea evreilor a fost scoasă în 
evidenţă de către presa românească cenzurată a oraşului, care în toţi anii ei de 
existenţă adoptase o linie antisemită deschisă şi a dirijat o instigare permanentă 
contra evreilor chiar şi după ce Odessa a fost curăţită de evrei. Toate ziarele, 
radioul şi publicaţiile în limbile rusă, ucraineană şi română erau subordonate 
Direcţia culturii a Guvernământului, conduse de cunoscutul sociolog legionar 
român Traian Herseni. Iată un exemplu dintr-un articol antisemit apărut în presa de 
limba română din Odessa: 

,,Odessa impresiona pe vizitatorii săi cu mirosul de pelinei jidoveşti, murdare. 
Oraşul era plin de un zumzet de parcă ar fi un cuib de viespi. S-ar fi crezut 

că oraşul era locuit numai de jidani, care alergau pe străzi, se înghesuiau la 
magazine, formând turme întregi, în faţa porţilor. 

Evreicele umblau pe străzi cu părul vâlvoi, în rochii murdare îmbrăcate pe 
dos. Bărbaţii umblau cu cămaşa ieşită din pantaloni, şi cravata într-o parte. 

Jargonul jidănesc a devenit limba oficială. Teatrele s-au închis, viaţa 

culturală a încetat complet. lată că în oraş au intrat armatele Române, iar în urma 
lor administraţia românească. Şi ghivoltul evreiesc a încetat. Odessa a început să-şi 
cicatrizeze rănile şi să se cureţe de murdăria acumulată în timpul multor ani. 

Mirosul respingător specific din curţile evreieşti a dispărut cu timpul. Odessa 
s-a trezit către o viaţă nouă, plină de speranţe luminoase. 

Astăzi, mergând pe stradă, auzi clopotele care amintesc că mai există o altă 
lume lipsită de mârşăvia săvârşită de către pleava umanităţii"260 . 

Cimitirul evreiesc din Odessa, la fel ca şi numeroase cimitire din România, a 
fost distrus. Monumentele funerare de marmură, multe din ele magnifice, au fost 
folosite la placarea pereţilor interiori şi pentru pavarea instituţiilor primăriei şi a 
Guvernământului din oraş261 . ,,Exploatarea" cimitirelor, adică smulgerea 
monumentelor funerare, s-a făcut de primărie, dar ritmul de lucru şi modul de 
organizare n-au satisfăcut Guvernământul. Direcţia muncii din Guvernământ a 
propus primăriei, în conformitate cu ordinul lui Alexianu, să amelioreze şi să 

accelereze ritmul de muncă cu ajutorul a 300-400 deţinuţi din lagărul de muncă din 
oraş, care a fost înfiinţat chiar lângă cimitir. În acest lagăr îşi ispăşeau pedeapsa 
locuitori ai Odessei şi din împrejurimi care încălcaseră diferite ordine ale 

259 Idem, p. 175. 
260 „Odessa de ieri şi de astăzi", în „Gazeta Odessei" - Organ săptămânal al Municipiului Odcssa. 
17, 1.1943; copie în Ancel, Documents, IV, nr. 229, p. 429. 
261 Cerere din partea Direcţiei sanitare a Guvernământului către primăria Odessei pentru furnizarea a 
I 00 m2 de marmură din cimitirul evreiesc pentru placarea camerei de operaţii a spitalului românesc 
din oraş, 25 august 1943. Arhiva Odessa, 2242-1-19, p. 54. 
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Guvernământului şi au fost condamnaţi la perioade scurte de închisoare. lată pe 
scurt propunerea Guvernământului către primărie: 

„Exploatarea cimitirului evreiesc se face în mod cu totul primitiv şi numai în 
măsura în care această exploatare este necesară ca să acopere salariile celor 87 
funcţionari, deci nu este o întreprindere productivă. Astfel nu se exploatează decât 
lemnul şi marmura, restul rămânând pe loc. 

În felul acesta terenul va deveni cu timpul impropriu pentru orice 
întrebuinţare, iar curăţirea lui va necesita sume cari nu se va mai putea acoperi. În 
plus, astăzi cimitirul nu este păzit şi de aceea a devenit o sursă de material pentru 
ateliere particulare. Posibilităţile noastre se racordau perfect la situaţia locală şi 

anume: 
Avem pază militară a lagărului care poate îngloba şi cimitirul. 
Avem braţele de muncă necesare (300-400 oameni zilnic) pe care le putem 

folosi în chip raţional prin demontarea, sortarea şi depozitarea materialelor cu grijă, 
iar terenul pe măsura curăţirii folosind fermei lagărului"262 . 

Propunerea era greu de refuzat. Şi într-adevăr, demontarea cimitirului a fost 
transferată Guvernământului, şi organizarea eficientă a muncii cu ajutorul a sute de 
deţinuţi a provocat o creştere a cantităţii de marmură furnizate şi a altor materii 
prime aflate în cimitir. Dar, spre sfârşitul anului 1943, şi Guvernământul 

Transnistriei a înţeles că Odessa constituie un episod trecător în istoria românească, 
şi monumentele funerare din marmură au fost trecute în categoria materiilor prime 
care trebuie transportate în patrie. Mii de monumente funerare de marmură au fost 
trimise în România, şi au fost vândute antreprenorilor şi sculptorilor. În februarie 
1944, evreii care lucrau la o fabrică din Bucureşti au descoperit 38 de blocuri de 
marmură cu un volum de zeci de metri cubi, printre care monumentul funerar de pe 
mormântul poetului ebraic Shimon Frug. Placa funerară a poetului a fost 
răscumpărată de Comunitatea evreiască din Bucureşti263 . 

Alexianu a fost întrebat la interogatoriul care a precedat procesul său dacă 
monumentele funerare transportate în România în vagoane de tren pot fi 
considerate capturi de război; iată ce a răspuns: 

„Nu erau capturi de război. Nu mai eram în Transnistria, am auzit că s-au 
adus, m-am interesat de acest lucru. S-au cumpărat de la Primăria Odessa pietrele 
funerare. Odessa era un oraş foarte bogat şi sovieticii n-au vrut să mai lase la 
cimitir aceste pietre funerare, se strânsese marmora şi era întrebuinţată la repararea 
altor lucrări"264 . 

262 Directorul Direc(iei muncii a Guvernământului, arhitectul Constantin Sidorovici, către primăria 
Odessa, 14 octombrie 1943. Idem, 2242-1-1502, p. 76. 
263 H. Zaidman, ;,Istoria unei pietre funerare", ,,Revista Cultului Mozaic", Bucureşti, 1.2.1967. 
264 Stenograma interogatoriului lui Alexianu (vezi mai sus nota 256), p. 246. 
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Alexianu a încercat să ascundă prin răspunsul dat rolul său în profanarea 
cimitirului şi a pretins că faptul a fost comis înainte, de către sovietici, şi apoi, când 
el nu s-a mai aflat în Transnistria, cineva, fără să spună cine, a vândut marmura. 
Dar propunerea de „raţionalizare" a muncii s-a făcut la ordinul său din octombrie 
1943, şi transportarea mannurei în România s-a făcut în timp ce el era guvernator. 
Documentaţia implicării lui directe în „exploatarea naţională" a monumentelor 
funerare nu a fost disponibilă anchetatorilor acuzării la procesul său, întrucât 
întreaga arhivă a Guvernământului fusese transferată mai înainte în Uniunea 
Sovietică. Anchetatorii au fost preocupaţi de soarta bunurilor evreieşti în general, 
inclusiv bijuterii, monede de aur, ceasuri şi cercei, brăţări şi verighete jefuite de la 
evreii din Odessa şi din întreaga Transnistrie: 
„S.: Când populaţia evreiască a fost evacuată din Odessa s-a dat o dispoziţie că în 

24 ore populaţia trebuie să depună toate lucrurile de preţ. Ce s-a făcut cu 
aceste bunuri? 

Alex: Tot ce s-a luat în primire se află la Banca Naţională. 
S.: Există o lege internaţională care prevede anumite reguli de purtare a războiului 

pe teritoriu străin. 
Alex: Cred că s-a ţinut seama de convenţie cu excepţia populaţiei evreieşti. 
S.: Această populaţie făcea parte din statul sovietic. 
Alex: Incontestabil că da, dar eu vă spun că populaţia evreiască a fost scoasă [de 

sub protecţia] legii internaţionale"265 . 
Soarta evreilor din Odessa a fost decisă de Ion Antonescu şi de autorităţile 

româneşti militare şi civile, din oraş, din ură profundă împotriva poporului evreu, 
pe care-l identificau cu comunismul şi cu duşmanii statului român. Evreii din 
Odessa au devenit ţapii ispăşitori pentru umilitoarea înfrângere suferită de armata 
română la asediul Odessei şi pentru pierderile intolerabile şi lipsite de raţiune pe 
care le-a suferit în această bătălie. Aceasta a fost o campanie românească de 
răzbunare, desfăşurată pe fundalul eliberării de „complexele" umanismului pe care 
naziştii le-au inoculat aliaţilor lor din clipa în care au trecut graniţele Uniunii 
Sovietice. Românii au şi ucis şi i-au şi moştenit pe evreii din Odessa şi din sudul 
Transnistriei. 

265 Idem. 
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CAPITOLUL 28 

J udetul Berezovca 
' 

În acest judeţ au fost ucişi şi îngropaţi o parte din cei 34.000 de evrei care au 
fost deportaţi de către români cu trenurile, din Odessa, în ianuarie-martie 1942. Ei 
au fost ucişi de către unităţile speciale ale germanilor locali, sub comanda unor 
ofiţeri SS, având sprijinul total al autorităţilor române. Majoritatea celor ucişi n-au 
fost îngropaţi, întrucât cadavrele au fost arse. Teritoriul judeţului era traversat de o 
cale ferată cu o lungime de 180 de kilometri, care lega Odessa de 
Reichskommissariatul Ukraina: Odessa-Berezovca-Veselinovo-Voznesensk. Staţia 
cea mai depărtată, Voznesensk, se afla deja dincolo de Bug (pe teritoriul 
Reichskomissariatului), judeţul Berezovca se învecina cu judeţele Odessa şi 

Oceacov la sud, Ananiev la vest, Golta la nord, şi râul Bug la est. Peste Bug se afla 
Generalkommisariatul Nikolaev, una din regiunile Reichskommisariatului Ukraina, 
în fruntea căruia se afla un Generalkommissar. Regiunea Nikolaev, de sub 
stăpânire germană, era egală ca mărime cu întreaga Transnistrie şi era împărţită în 
judeţe (Kriegsgebiete), în fruntea cărora se afla un Gebietkommisar. Judeţul 

Berezovca a fost împărţit în trei raioane - Berezovca, Mostovoi şi Landau. Ele 
cuprindeau 53 de sate mari, 171 de colhozuri şi cinci sovhozuri. Suprafaţa judeţului 
cuprindea 2.816 kni şi avea o populaţie de 58.499 de locuitori, 20% (l l, 700) 
germani, 70% ucraineni, 5% români şi 4% ruşi1. 

Orăşelul Berezovca a fost cucerit la I O august 1941 de către unităţi ale 
Armatei a 11-a germane; statul major al armatei s-a stabilit pentru un timp acolo. 
Evreii orăşelului, care în 1926 numărau 3.223 de suflete, cca 42% din totalul 
populaţiei, au dispărut de acolo. Parte au fugit şi parte au fost ucişi. Cei care erau 
prinşi au fost deportaţi spre nord, în „regatul morţii", în convoaie imense, forţate să 
mărşăluiască pe teritoriul judeţului, începând din luna octombrie 1941. Autorităţile 
româneşti s-au organizat în acest loc la începutul lunii septembrie. Recensământul 
efectuat a constatat că în oraş trăiesc 4.750 de locuitori, dintre care 75% ucraineni, 

1 Toate datele: Monografia jude!ului Berezovca, întocmită de prefectul judeţului, colonelul Loghin, 
fără dată, sfârşitul lui 1941. Arhiva Odessa. 2361-1-24, p. 50-53; monografia raionului Mostovoi, 
întocmită de pretorul raionului Victor Petrenciu, 21 noiembrie 1941. Idem, 2361-1-12, p. 23-25; 
monografia raionului Berezovca, septembrie 1941. Idem, 2361-1-49, p. 2-5; schema de organizare a 
preturii Mostovoi, fără dată. Idem, p. 19-29 b. 
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l 0% ruşi şi l 0% germani. Evrei nu mai existau în judeţ, de aceea nu a mai fost 
necesară înfiinţarea unui ghetou. Spre nord, în satul Krivoruşico din raionul 
Veselinovo, jandarmii care s-au instalat în zonă au găsit un lagăr cu circa 500 de 
evrei, înfiinţat de germani2. A doua localitate importantă, din punctul nostru de 
vedere, era Mostovoi, la 26 kilometri nord-est de orăşelul Berezovca, pe traseul 
către „regatul morţii". În acest orăşel, care la începutul ocupaţiei româneşti număra 
I .O 13 locuitori, dintre care 93% ucraineni, au trăit înainte de ocupaţie câteva sute 
de evrei. Majoritatea au fost ucişi de ocupanţii germani şi români, iar cei care au 
supravieţuit au fost trimişi spre Domanevca. La 27 august 1941, Alexianu l-a numit 
pe colonelul Constantin Loghin, prefect aljudeţului3 . 

Judeţul Berezovca a fost ales să servească drept loc de exterminare a evreilor 
din Odessa, după ce a eşuat planul original de a împinge convoaiele de evrei peste 
Bug, în conformitate cu Acordul de la Tighina. 

La sfârşitul lui decembrie 1941, Armata a 3-a i-a propus mareşalului 

Antonescu să înfiinţeze un lagăr central în Transnistria, unde să fie încarceraţi toţi 
comuniştii locali. Antonescu a aprobat propunerea, la care a adăugat, cum îi era 
obiceiul, un nou ordin „să se facă [în Transnistria] lagăre pe Bug, pentru comuniştii 
din ţară [România], evrei şi români',4. La Ministerul de Interne din Bucureşti 
(Biroul subsecretarului de stat la Interne, Picky Vasiliu) nu se ştia exact unde sunt 
lagărele, câţi oameni pot fi înghesuiţi în ele şi cum ar putea fi transportaţi acolo. 
Numele Alexandrodar a fost pomenit din nou de către Alexianu, la 17 ianuarie 
1942, când a comunicat cabinetului lui Antonescu că a hotărât să înfiinţeze lagărul 
pentru comuniştii români la Vapniarca, din judeţul Jugastru, în nordul 
Transnistriei, iar pe comuniştii evrei din România să-i închidă la Alexandrodar, 
împreună cu „comuniştii din Odessa"5

. Până atunci, Alexianu ceruse să nu fie 
trimişi în Transnistria evrei comunişti. Comandantul corpului 2 de Armată a cerut 
să i se comunice „o cifră aproximativă a celor care urmează să fie internaţi în 
lagărul de la Alexandrodar" şi să se acorde jandarmeriei misiunea de pază a 
lagărului, întrucât unitatea militară de la Oceacov nu este suficient de mare ca să 
îndeplinească această misiune6

. 

2 Raport al unui sublocotenent către prefectura Berezovca, 21 septembrie 1941. Idem, 2361-1 c-2, p. 16. 
3 Decizia de numire semnată de guvernatorul Alexianu, 27 august 194 I. Idem, 2361-1 c-1 p. I. 
Asisten\ii lui au fost adjunctul prefectului, Alexandru Smochină şi pretorii Victor Pelrenciu, Zoheu 
Buligă şi Nicolae Albu. Idem, august 1941, p. 48. 
4 Copia ordinului lui Antonescu din 29 decembrie 1941, cu semnătura secretarului general al 
Preşedintiei Consiliului de Miniştri, Vlădescu, trimis guvernatorului Alexianu. Arhiva Odessa 2242-
1-1486, p. 48-49. 
5 Alexianu către Cabinetul militar-civil al Preşedintiei Consiliului de Miniştri, 17 ianuarie 1942. Idem, 
p. 46. 
6 Corpul li de Armată către guvernatorul Transnistriei, 21 ianuarie 1942. Idem, p. 92. 
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Acest schimb de mesaje s-a desfăşurat în majoritate după începerea 
deportărilor din Odessa, la 12 ianuarie 1942. Alexianu era convins că la Odessa 
mai rămăseseră 80.000-100.000 evrei, şi judeţul Bereţ:ovca nu părea să fie o soluţie 
a problemei. La 7 februarie 1942, Alexianu i-a transmis colonelului Velcescu, care 
se afla în fruntea comisiei de deportare, că „s-au dat dispoziţiuni pentru amenajarea 
unui lagăr la Alexandrodar, în judeţul Oceacov" pentru evreii care urmează să fie 
deportaţi din Odessa"7

. Ştirea că în curând urmează să sosească zeci de mii de 
„iudeo-comunişti" l-a îngrozit pe prefectul judeţului Oceacov şi la 31 ianuarie 1942 
a trimis guvernatorului Alexianu un raport secret şi personal. Trebuie remarcat că 
destul de repede s-a şters deosebirea între evrei obişnuiţi şi evrei comunişti şi toţi 
cei implicaţi au înţeles că deportaţii sunt evrei din Odessa. Prefectul l-a implorat pe 
Alexianu să nu-i trimită zeci de mii de iudeo-comunişti; judeţul nostru, scria 
prefectul, este foarte sărac, şi în afară de grâne nu avem nimic, şi chiar şi soldaţilor 
le lipseşte mâncarea. În plus, începând cu 15 ianuarie au sosit noi unităţi militare, 
care şi ele trebuie să fie ajutate. Raportul mai subliniază că judeţul constituie un 
punct de tranzit pentru forţele militare care se îndreaptă spre front: 

„Numărul de 40.000 de internaţi, ce suntem informaţi că ni se trimit, este 
impresionant de mare, depăşind posibilităţile judeţului. Aceşti oameni trebuie să 
mănânce şi oricât vor mânca de puţin, se va ajunge la înfometarea armatei şi 

populaţiei ... aşezarea lagărului este complet nepotrivită din punct de vedere al 
intereselor militare şi al siguranţei interne. În cazărmile de la Alexandrodar nu se 
poate amenaja decât un lagăr de circa 3000 de persoane .. .''8. 

Această adresă reflectă faptul că prima estimare a numărului de evrei care au 
rămas în Odessa, estimare făcută de Alexianu, care nu luase în consideraţie 
masacrele executate de armată şi de guvernământ, precum şi deportările anterioare, 
pe jos, s-a dovedit a fi exagerată; astfel a fost abandonat planul Alexandrodar. 
Evreii din Odessa au continuat să fie împinşi spre judeţul Berezovca. La Mostovoi 
a fost înfiinţat un lagăr temporar pentru convoaiele evreilor duşi pe jos la 
Domanevca, după ce au fost debarcaţi în staţia feroviară Berezovca. Raportul 
pretorului prezentat în august 1942 Inspectoratului general al jandarmeriei din 
Transnistria cu privire la comportamentul jandarmilor s-a referit şi la convoaiele de 
evrei care au trecut în lunile de iarnă, precum şi la jefuirea lor: 

„Un domn Plutonier de jandarmi, numele nefiind cunoscut, în trecere prin 
comuna Staro-Siroţchi cu un convoi evreiesc, a scos din casă pe stăpâna casei 

7 Guvernatorul Alexianu către colonelul Velcescu, 7 februarie 1942. Idem, p.131. Telegrama 
colonelului Velcescu către Alexianu cu cererea de a primi lămuriri cine urmează să fie trimis în 
lagărul Alexandrodar, 2 febr. 1942. Idem, p. 132. 
8 Raport secret, personal, al adjunctului prefectului, dr. Ion Ionescu Obârşia, către guvernatorul 
Alexianu, 31 ianuarie 1942. Idem, p. 135. 
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împreună cu copii [iarna] pentru a dormi el în casă cu evreice din convoi, fapt ce 
blamează ideea de naţionalism şi a produs dezgust printre locuitori. În comuna 
Mostovoi, lagărul evreilor era fixat într-o casă mare, izolată. Evreii nu stau în locul 
designat, ci cu îngăduinţa domnului şef de post Terţeleanu sunt răspândiţi pe la 
casele locuitorilor, constituind un permanent pericol şi focar de infecţie. Prin 
comună se vorbeşte intens că această îngăduinţă este plătită d-lui şef de post cu 
bani grei. Dl. locotenent Pandrea Dumitru, comandantul Sectorului de jandarmi 
Mostovoi, dezvirginând o evreică din convoi, cu numele Mariana, a produs dezgust 
şi revoltă pentru populaţie. Cearceaful plin cu sânge a fost arătat dlui pretor chiar 
de către Dl. lt. Pandrea, care, de altfel, în repetate rânduri prezenta acest fapt drept 
o mândrie. Dl. plut. Terţeleanu, în ziua de 26 aprilie 1942, cu ocazia nunţii unui 
localnic în stare de ebrietate a bătut oamenii din biserică"9 . 

Lagărul de tranzit Mostovoi şi-a continuat existenţa atâta timp cât au trecut 
prin el evreii din Odessa şi din judeţele din sudul Transnistriei. O mică parte dintre 
evrei, aproximativ 4000, au fost duşi în nord, spre Domanevca şi Bogdanovca, iar 
majoritatea au fost împrăştiaţi prin satele germane şi ucrainene din judeţ. Acţiunea 
de exterminare a lor a continuat din luna februarie până în iulie 1942 (vezi în 
continuare). 

Germanii localnici 

În Transnistria se afla în anul 1941 cea mai mare concentrare de localnici 
germani din întreaga Ucraină. Din recensământul efectuat de germani la 
începutul anului 1943 rezultă că în Transnistria trăiau atunci 130.866 de germani, 
în comparaţie cu 169.074 câţi trăiau pe întreg teritoriul Reichskommissariat-ului 
Ukraina10

. Aproximativ 100.000 dintre ei erau răspândiţi prin satele şi 
orăşelele de pe întinsul judeţului Odessa, conform împărţirii administrative 

9 Raportul pretorului raionului Mostovoi, dr. Victor Petrenciu şi al agronomului Chirii Butuc către 
Inspectoratul jandarmeriei din Tiraspol, 23 august 1942. Idem, 2361-1-42 b, p. 143-144. 
10 Datele recensământului din 1943 al germanilor localnici au fost publicate în teza de doctorat a lui 
Meyr Buchsweiler, ,,Germanii etnici în Ucraina în preajma celui de-al doilea război mondial", editată 
de Societatea de Cercetare a Istoriei Evreilor, Institutul de Cercetare a Diasporei, Tel Aviv, 1986, (în 
ebraică), p. 338-349 (în continuare, Buchsweiler). Acesta este un studiu extrem de important, care ne 
furnizează o imagine a colonizării germane în Ucraina în perioada regimului sovietic în ajunul 
invaziei germane, despre întâlnirea cu armata germană, organizarea Volksdeutsche (germanilor 
localnici) în diverse formaţiuni naziste, participarea lor la unităţile de lichidare ale SS, legăturile cu 
populaţia locală, şi, în cele din urmă, evacuarea germanilor în Reich în ajunul eliberării. Acest studiu, 
împreună cu documentele descoperite de autor (J.A.) după deschiderea arhivelor din Rusia şi Ucraina, 
au permis completarea imaginii lichidării evreilor din Odessa în judeţul Berezovca. Trebuie să 
remarcăm că studiul lui Buchsweiler permite înţelegerea ac\iunilor Sonderkommando R şi a unităţilor 
Selbstschutz din Transnistria (vezi continuarea). În acest studiu Buchsweiler face referiri la alte studii, 
cărţi şi articole care ne-au ajutat să completăm amănunte acolo unde a fost necesar. 
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sovietice, care cuprindea aproape tot sudul Transnistriei şi înconjurau Odessa din 
toate părţile 11 . 

Germanii localnici din regiunea Odessa au constituit 40% din totalul 
germanilor localnici-sovietici care trăiau pe teritoriile cucerite de germani. După 
datele recensământului din I 926, germanii reprezentau 8,3% din populaţia 

judeţului Odessa şi I 5.3% din populaţia rurală. Conform datelor germane, în timpul 
războiului, în Transnistria erau peste treizeci de sate germane cu o populaţie de 
peste o mie de locuitori. 

Convoaiele evreilor din Basarabia au mărşăluit pe lângă satele germane din 
nordul estuarului Nistrului, la nord-vestul Odessei şi la est de Tiraspol. Convoaiele 
evreilor care au fost deportaţi pe jos din Odessa şi din sudul Transnistriei au trecut pe 
lângă zeci de sate germane în drumul lor spre „regatul morţii". Una dintre martorele 
citate în capitolul despre „regatul morţii" a descris modul în care noii recruţi 

germani din unităţile SS, setoşi de a ucide evrei, trăgeau direct în masele de evrei 12
. 

Comandamentul Armatei a I I germane, care lupta în această zonă, a emis la 
mijlocul lui august 194 I un ordin care prevedea pedeapsa cu moartea pentru 
oricine se atingea de localnicii germani sau de averile lor, ordin care viza mai mult 
pe aliaţii lor români 13

. În zonă a fost instalată şi o companie a regimentului 
,,Brandenburg" cu misiuni speciale, în atribuţiile căruia intrau acţiuni de sabotaj, 
dezinformare, acţiuni preventive şi informaţii din faţa şi din spatele frontului. 
Compania era subordonată Secţiei a II-a a serviciului de informaţii al armatei 
germane, Abwehr. 

Compania Brandenburg a rămas în regiune pentru a-i apăra pe germanii 
locali până la sfârşitul lui septembrie. Contactul cu armata germană a fost rezervat 
la început. Germanii locali, la fel cu vecinii lor ucraineni, nu erau convinşi că 
regimul sovietic a dispărut cu desăvârşire; mai mult, în numeroase sate au rămas 

11 Harta aşezărilor germane în regiunea Odessa în anul 1940. Idem harta 6. Vezi datele şi harta 
originală în: K. Stumpp, Verzeichnis der deutschen Siedlungen in Gebiet Odessa mit Karte. 
Heimatbuch der Deutschen aus R11ssland, 1956, p. 181-193. Există o problemă în legătură cu 
identificarea satelor germane: autorităţile sovietice au schimbat parte din numiri după revoluţia din 
1917, în cadrul politicii de rusificare, iar pe de altă parte, naziştii, şi într-o oarecare măsură autorită\ile 
de ocupa\ie româneşti, au folosit numirile localită\ilor germane de dinainte de revoluţia din 1917. La 
toate acestea se adaugă adoptarea. în perioada 1941-1944, de noi denumiri pentru localită\ile 

ucrainene şi ruseşti ai căror locuitori au fost evacuaţi cu for(a, fiind populate apoi cu germani locali. 
În sfârşit, după ce aceste localităţi au fost din nou eliberate, sovieticii au schimbat numirile unor sate, 
o parte „originale" şi o parte cu desăvârşire noi. 
12 Mărturia depusă de Maica Barbălată din Bolgrad, Naharya, 30 aprilie 1967. AYV PKRIV, p. 1263-
1265. 
iJ Vezi fotocopia ordinului în Buchsweiler, p. 250-251, ordinul Comandamentului armatei germane 
cu privire la obliga\ia predării de arme deţinute de popula\ie, redactat în germană, ucraineană şi rusă, 
nedatat Arhiva Odessa, 2361-1 c-2, p. 21. 
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funcţionari ai fostului regim, membri de partid, infonnatori etc., care nu reuşiseră 
să se evacueze. Dar în scurt timp şi aceşti germani s-au adaptat şi au început să 
colaboreze cu fraţii lor din Reich 14

. 

Al doilea organ militar care a acţionat printre germanii locali în regiunea 
Odessa au fost unităţile Einsatzgruppe D, care şi ele s-au stabilit pentru un timp 
oarecare în satele germane. Întreaga unitate a numărat aproximativ 500 de oameni. 
Subunităţi din cadrul ei au ajuns în zonele germane din regiunea Odessa, în a doua 
jumătate a lui august 1941, după ce au efectuat o campanie de exterminare în 
Bucovina şi Basarabia15

• Einsatzkommando 12 a acţionat în regiunea Bergdorf 
Gluckstal din judeţele Tiraspol şi Ananiev, la nord de orăşelul Katarzi, amintit mai 
înainte (în capitolul despre Odessa), şi în regiunea Speyer-Landau, la est de judeţul 
Berzovca şi aproape de Bug. Einsatzkommando 11 b a acţionat în regiunea Seltz 
(la sud-est de Tiraspol, în apropierea Nistrului; în regiunea de colonizare germană 
cunoscută sub numele Kutshurgan, la sud şi sud-vest de orăşelul ucrainean 
Rasdelnia, de ambele părţi ale liniei ferate existente acolo; în regiunea Gross
Liebental, la sud-vest de Odessa, în apropierea graniţei cu Basarabia şi în regiunea 
Odessei după ocuparea ei. După cum am văzut, oraşul Odessa a fost lăsat în grija 
românilor. Einsatzgruppe Da părăsit destul de repede regiunea, şi s-a îndreptat spre 
Simferopol şi Crimeea. Şi Einsatzgruppe a primit sarcina de a apăra pe germanii 
locali de români, de a organiza noua administraţie, de a se îngriji de sănătate şi 
educaţie şi a emite certificate care să ateste apartenenţa la populaţia de rasă germană. 

Iată cum au fost definite misiunile Einsatzgruppe D în Ucraina: 
Curăţirea zonei de operaţiuni de evrei, comunişti şi grupuri de partizani. 
Apărarea localităţilor germane şi sprijinirea lor16

• 

Unităţile Einsatzgruppe se deplasau, cum am mai arătat, în urma unităţilor 
militare şi în colaborare cu acestea, şi odată cu ocuparea unui teritoriu, ele acţionau 
imediat pentru lichidarea unor civili, în primul rând prizonieri de război evrei, şi a 
comisarilor şi comuniştilor în general. În raportul citat anterior se menţionau cu 
simplitate că „zona de acţiune a unităţilor de Komando a fost curăţată de evrei". 

14 În legătură cu întâlnirea dintre germanii sovietici şi armata germană şi celelalte formaţiuni naziste 
vezi: Buchsweiler, p. 254-290. 
15 Idem, p. 267. 
16 Idem, p. 3. Buchsweilcr citează din rapoartele de activitate ale Einsatzgruppe D întocmite la 
comandamentul poliţiei de securitate şi SD la Berlin, cunoscute sub numele Ereignismeldingen 
UdSSR, raportul din 26 septembrie 1941. În total se cunosc 195 de astfel de rapoarte; ele cuprinzând 
cea mai mare parte din perioada activităţii unităţilor de lichidare, de la venirea lor în România şi până 
la sosirea lor la Rostov, Tagenrog şi Stalino. Fotocopiile rapoartelor se află în Arhiva Naţională a 
Statelor Unite (National Archives of the United States, Washington), microfilmele, T 175/223, 234, 
235. Primul număr indică numărul colecţiei şi al doilea numărul microfilmului. Autorul (JA) a 
publicat cele mai importante rapoarte privind acţiunile Einsetzgruppe D din Basarabia şi Bucovina; 
vezi: Ancel, Documents, V. 
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Curăţirea de comunişti a cuprins şi germanii locali. Volksdeutschen care erau 
comunişti sau suspectaţi de a fi comunişti au fost şi ei executaţi. Mai mult decât 
atât. Einsatzgruppe şi Sonderkommando (vezi în continuare) au executat în 
localităţile germane evrei şi evreice căsătoriţi cu germani, precum şi copiii lor, în 
cadrul politicii păstrării şi purificării rasei germane 17

. 

La 19 septembrie 1941 comandamentul de legătură al armatei germane 
(Kommandant Ruckwartigen Armee-Gebiets 553) a părăsit Berezovca, armata 
germană încetând să exercite orice prerogative de comandă în Transnistria. 
Germanii au lăsat două comandamente locale de legătură (Ortskommando) la 
Tiraspol şi Berezovca (şi în Odessa după ocuparea ei) pentru a servi unităţile 

germane în drum spre front, şi promiţând o colaborare deplină cu autorităţile 

române din Transnistria18
. Guvernământul Transnistriei s-a adresat încă la mijlocul 

lui septembrie Marelui Cartier General al armatei române, reclamând acţiunile 

Einsatz~ruppe, fără să amintească numele ei: 
„In satele cu locuitori germani ele [unităţile germane] nu respectă directivele 

stabilite de administraţia română; ei împart produsele colhozurilor; alungă 
populaţia română pentru a înlocui cu germani"19

. 

SS a evacuat nu numai ucraineni, ci şi români din localităţile pe care au 
hotărât să le transforme pur germane. Mai mult decât atât, Einsatzgruppe a acţionat 
în mod deschis, omorând zeci de mii de evrei, dar regimul de ocupaţie românesc, 
care era atunci în curs de organizare în Transnistria, nu a protestat împotriva 
genocidului, pentru că şi el era ocupat cu aceiaşi treabă. În octombrie 1941, 
Einsatzgruppe D a părăsit majoritatea teritoriului Transnistriei, continuându-şi 

drumul spre Crimeea, dar a lăsat în judeţul Dubăsari o mică subunitate, 
Nachkommando SS, care s-a ocupat cu uciderea de evrei20

. Această unitate de sub 
comanda lui Weit Keller a fost izolată toată perioada iernii de unitatea principală 
din cauza înzăpezirii masive şi a gerului, şi a rămas pe tot timpul iernii în judeţul 
Dubăsari21 . Se ştie că ea a ucis aproape 20.000 de evrei, şi peste zece mii de 

17 Buchsweiler a descoperit acest fapt întemeindu-se pe memoriile unor germani de origine 
ucraineană, publicate după război în Occident (Buchsweiler, p. 314-318). 
18 Scrisoare a locotenent-generalului Doehla către guvernatorul Alexianu, 6 octombrie 1941. Arhiva 
Odessa, 2242-1-1081, p. 78. 
19 Copie a scrisorii guvernatorului Alexianu către Marele Cartier General, nedatată. Idem, p.75. Cu 
toate că guvernatorul nu a mentionat explicit Einsatzgruppe, în răspunsul generalului german se 
mentionează că plângerile se referă la „membri ai unită\ii SS". 
20 Statul Major de legătură al Wehrmacht-ului din Tiraspol către guvernatorul Transnistriei, 3 aprilie 
1942. Idem, 2242-1-1086, p. 64. Faptul a fost descoperit întâmplător de autor, în urma descoperirii 
corespondentei privind sacii de tutun confiscaţi de la evreii care au fost împuşcati de SS. 
21 Raportul colonelului Gh. Lascăr. comandantul legiunii de jandarmi din Dubăsari, 3 aprilie 1942, 
Idem, p. 73-73b. Vezi şi mărturia lui Ion Murgu, adjunctul prefectului judeţului Dubăsari, despre 
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cadavre au fost aruncate într-o groapă comună lângă spitalul local22
. Colaborarea 

dintre armata şi Guvernământul român al Transnistriei şi Nachkommando în tot 
ceea ce priveşte uciderea de evrei era deplină, aşa cum a existat şi cu unitatea de 
bază (Einsatzgruppe) şi nu s-au ivit nici un fel de probleme speciale. Dacă au 
existat incidente, ele au izbucnit numai în jurul problemelor legate de bunuri 
( evreieşti şi ale altora) şi împărţirea lor23

. 

Al treilea organ nazist care a ocupat locul Einsatzgruppe D, a organizat şi 
i-a activat pe germanii locali din Transnistria, transformându-i în parte integrantă 
din mecanismul de exterminare a poporului evreu, a fost Volksdeutsch 
Mittelstelle, sau pe scurt VoMi, care în traducere liberă înseamnă Institutul 
pentru problemele germanilor etnici. Acest institut a fost înfiinţat la începutul 
anului 1937, având în frunte pe generalul SS Werner Lorenz. VoMi se afla sub 
controlul SS, şi el a pus stăpânire pe toate organizaţiile germanilor etnici din 
Reich şi din ţările vecine. In anul 1939, de exemplu, VoMi s-a ocupat de 
transferul pe teritoriul Germaniei a germanilor din Ţările Baltice care au fost 
anexate Uniunii Sovietice. VoMi era subordonat lui Himmler în calitatea lui de 
comisar pentru întărirea naţiunii germane. VoMi a înfiinţat în Transnistria o 
unitate de lichidare, Sonderkommando Russland (în continuare, pe scurt, SkR), 
compusă din germani locali. VoMi a primit de la Himmler misiunea „să-şi 

extindă controlul asupra germanilor locali de pe teritoriul cucerit al Uniunii 
Sovietice" sau, cu alte cuvinte, să-i recruteze pentru obiectivele patriei-mamă 
germane24

. Membrii SkR din Transnistria erau SS-işti. 
Ministerul de Externe din Bucureşti a comunicat la 11 august 1941. 

M.St.M. că o unitate a VoMi „din formaţiunile SS şi membrii [clubului] 
automobiliştilor naţional-socialişti", în frunte cu comandantul Hoffmeyer, au 
părăsit Germania în drum spre Transnistria „spre a se ocupa de îmbunătăţirea 
situaţiei materiale a locuitorilor germani din acea regiune". Ambasadorul 
Germaniei la Bucureşti nu a cerut permisiunea guvernului român pentru intrarea 
acestei unităţi, ci a anunţat doar sosirea ei. Şeful M.St.M. era convins că este 

„unitatea SS a armatei germane care avea o misiune specială în jude\". Despre confiscarea ,.prăzii de 
război de la evrei" de la sfârşitul lui ianuarie 1942. Vezi Idem, 3 aprilie 1942, p. 74. 
22 Moshe ben Yaacov Feldman. În memoria celor 18.500 de martiri jertfiţi de mâinile criminale ale 
naziştilor pe altarul credinţei în Dumnezeu în oraşul Dubăsari de pe Nistru, lângă Basarabia, 
Transnistria 1941-1944 (în Yiddish), New York, 1946, p. 14. 
23 Vezi relatarea incidentelor cu SS-iştii care s-au stabilit în satele germane din Transnistria aşa cum 
au fost prezentate în două memorii ale Guvernământului către Marele Cartier General şi către 

generalul Pălăngeanu de la Marele Cartier General, 11 noiembrie 1942 (primul memoriu nedatat). 
Arhiva Odessa 2242-1-1081, p. 117-118. Deşi unităţi SS s-au ocupat în mod efectiv cu masacrarea 
evreilor, acest fapt nu a fost deloc amintit în memorii. 
24 H. Himmler, Enfassung der deutschen Volkszugehărigen in der Gebieten der europăischen 
Sowietunion, 11.7.1941. Documentele de la Niimberg, nr. 4274. 
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vorba de o vizită, şi nu de o staţionare îndelungată25 . Guvernatorul Alexianu a 
clarificat chiar în scris că membri ai SS vor rămâne un timp oarecare în 
Transnistria, pentru a se ocupa de îmbunătăţirea situaţiei economice a locuitorilor 
din regiune26

. În telegrama expediată de guvernatorul Alexianu către toţi prefecţii 
care se instalaseră deja în Transnistria (10 din 13) se specifica în mod clar că era 
vorba doar de o vizită27 . Prefecţii au primit ordin să le acorde orice asistenţă 
posibilă oamenilor din VoMi. 

Oberflihrer SS Hoffmeyer (care a fost avansat la gradul de general de 
brigadă (Brigadierflihrer) [general SS] (la 9 noiembrie 1943) şi-a stabilit cartierul 
în localitatea germană Landau, din judeţul Berezovca, care se afla în centrul unei 
zone de întinsă colonizare germană, în apropiere de Bug. Subunităţi ale unităţii sale 
s-au stabilit în satul german Halberstadt (la est de Landau pe Bug), şi într-o altă 
localitate. Unitatea VoMi care a sosit în Transnistria a cuprins, cum am arătat, 80 
de oameni, şi ei au fost aceia care au înfiinţat Sonderkommando. La sfârşitul lui 
1942, VoMi local cuprindea 160 de oameni, toţi SS-işti. Întreaga zonă de 
colonizare germană în Transnistria a fost împărţită în 18 sub-zone (Bereiche ), 
comandate fiecare de către un SS-ist, având cel puţin 3 ajutori membri ai SkR. SkR 
a început să acţioneze în Transnistria la 20 septembrie 1941 28

. 

Încă înainte de semnarea unor acorduri cu autorităţile române, SkR a 
întemeiat un stat în stat, recrutând populaţia locală în serviciul Reich-ului. În 
această zonă, jandarmii români nu aveau acces în afară de patrulare. Zona aflată 
sub ocupaţia SkR era mult mai vastă decât suprafeţele satelor şi orăşelelor 

germane, întrucât germanii au revendicat şi au primit înapoi o parte din 
pământurile pe care le-au posedat înainte de revoluţia bolşevică. În judeţul 
Berezovca existau 42 de sate germane, cu circa 16.200 de locuitori, dintre care 12 
în raionul Berezovca, 13 în raionul Mostovoi, 12 în raionul Landau şi restul în alte 
raioane29

. În judeţul Oceacov existau 22 de sate germane cu 7.720 de locuitori30
. În 

25 Ministerul de Externe din Bucureşti către subşeful Marelui Stat Major, generalul Mazarini, 11 
septembrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-1-1081, p. 13; şeful Marelui Stat Major către Alexianu, 18 
septembrie 1941. Idem, p. 12. Unitatea VoMi a fost trimisă în regiune la iniţiativa Ministerului pentru 
Teritoriile Ocupate în Est, din guvernul Germaniei. 
26 Guvernatorul către primăria din Tiraspol şi către comandantul politiei locale, 19 septembrie 1941. 
Idem, p. 11. 
27 Telegrama guvernatorului Alexianu către zece prefecţi, 24 septembrie 1941. Idem, p. 16; apelul 
Comandamentului de legătură al Armatei a IV-a către guvernator, 24 septembrie 1941. Idem, p. 17. 
28 Buchsweiler, p. 274. 
29 Lista satelor germane din judeţul Berezovca, întocmită de prefectură la începutul anului 1942. 
Idem, 2242-1-1087, p. 114; lista aşezărilor germane din judeţul Berezovca, inclusiv colhozurile, 
numărul de locuitori, familii şi terenuri, nedatată, sfărşitul lui 1941. Idem, 2361-1 c-2, p. 240. 
30 Raportul prefectului jud. Oceacov şi lista satelor germane din judeţul său, inclusiv numărul 
locuitorilor şi al terenurilor agricole, 19 ianuarie 1942. Idem, 2242-1-1084, p. 75-76; prima listă a 
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judeţul Ovidopol existau 16 sate mari germane, dintre care zece în raionul 
Franzenfeld şi cinci în raionul Bilaevca, şi alte cinci sate mici31

. 

În judeţul Dubăsari erau 18 sate germane şi un sovhov german32
. În judeţul 

Tiraspol erau trei sate gennane33
. Judeţul Golta avea un singur sat german. Judeţul 

Odessa avea 31 de sate gennane împrăştiate în toate raioanele judeţului34 . 
„Alinierea rândurilor", proces cunoscut sub cuvântul german 

Geichschaltung, al cărui înţeles însemna impunerea ideologiei naziste asupra 
organizaţiilor şi persoanelor germane, a fost extrem de scurtă. Lichidarea 
comuniştilor şi a descendenţilor din familiile mixte evreo-germane, încartiruirea în 
sate a SS-iştilor, instrucţia militară intensivă, ura faţă de regimul sovietic care i-a 
deposedat pe atât de mulţi germani de pământurile lor şi exilarea a mii de locuitori 
în Siberia - toate acestea au creat condiţiile pentru o mobilizare rapidă în 
organizaţiile naziste care băgau groaza în ucraineni, ca să nu mai vorbim de evrei. 

Membrii VoMi s-au străduit şi au reuşit destul de repede să răspândească 
printre locuitorii germani din Ucraina sentimentul apartenenţei la rasa superioară, 
al apartenenţei la Volk, la marele popor german, care îşi revendică Lebensraum, 
„spaţiul vital" pe care îl merită, în contul popoarelor inferioare, spaţiu despre care 
însuşi Ftihrerul a hotărât că se află în est (Drang nach Osten). Germanii din 
Transnistria au primit nu numai arme, ci şi ideologie, cultură şi educaţie nazistă şi 
chiar preoţi catolici şi protestanţi, după necesitate, care au fost trimişi din Gennania 
sau din localităţile germane din Transilvania. SkR a devenit autoritatea germană 
locală care s-a ocupat şi de economie, cultură, sănătate, educaţie, emiterea de 
certificate şi păstrarea siguranţei. 

Printre germanii din Transnistria, la fel ca şi în celelalte centre germane de 
pe teritoriile cucerite în Uniunea Sovietică, s-au efectuat cercetări şi „studii", 
pentru a confirma apartenenţa „rasială" a acestor germani la naţiunea germană. 
Acest proiect, cunoscut sub denumirea germană Sippenkunde, a fost condus de 
Institutul german pentru probleme externe, Deutsches Ausland Institut, de la 

satelor germane din judeţul Oceacov, semnată de prefect, fără dată, sfărşitul lui 1941. Idem. 2242-1-
1087, p. 141. 
31 Lista satelor germane din judetul Ovidopol, semnată de prefectul M. Botez, fără dată. Idem, 2357-
1 c-25c. 
32 Lista satelor germane din judeţul Dubăsari, semnată de prefect, fără dată. Începutul lui 1942. Idem, 
2242-1-1087. 
33 Telegrama prefectului jud. Râbniţa, colonelul Constantin Popescu, către guvernator, 21 iulie 1942. 
Idem, 2242-1-1087, p. 136. 
34 Lista satelor germane din judeţul Odessa după raioane, semnată de prefect, colonelul Velcescu, fără 
dată. Idem, p. 140; prefectul judeţului Golta către Comandantul etapelor din Transnistria, 31 iulie 
1942. Satul german din judeţul Golta se numea Novo-Nikolaevca din raionul Vradievca (Arhiva 
Nicolaev, 2178-1-42, p. 213). Aşa cum am arătat în nota 11, nu întotdeauna a fost posibilă 

identificarea satelor pe hartă din cauza schimbării numelor. 
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Stuttgart. Sub influenţa naziştilor, şi românii au efectuat studii rasiale printre 
locuitorii români ai Transnistriei. 

SkR a înfiinţat, a antrenat şi a echipat o armată germană privată pe teritoriul 
Transnistriei, în localităţile germane, formată din tineri şi adulţi germani mobilizaţi 
pe loc, Selbstschutz, cum au fost numite în germană unităţile de „autoapărare". Ele 
au primit instrucţie militară, erau în subordinea ofiţerilor SkR, care, după cum am 
arătat, erau SS-işti, şi au fost integrate în acţiunile lor (ale SS-ului) şi printre altele 
în acţiunile de ucidere de evrei35

. Scurt timp după intrarea membrilor VoMi în sate, 
bărbaţii germani au fost educaţi să muncească, să meargă şi să alerge într-o ţinută 
rigidă, astfel le-au întărit conştiinţa că fac parte integrantă din puternicul popor 
german, ştergând pe cât posibil rezultatele educaţiei sovietice şi învăţându-i chiar 
să vorbească corect limba germană. 

O atenţie deosebită a fost acordată remodelării tineretului până la 25 de ani. 
Ofiţeri SS au stimulat pe locuitorii germani să-şi schimbe felul de comportare cu 
care se obişnuiseră în perioada regimului sovietic, schimbări care includeau, de 
exemplu, ,,scoaterea mâinilor din buzunarele pantalonilor"36

. Unităţile Selbstschutz 
din Transnistria au numărat, în anul 1942, 8.000-9.000 de oameni. Recensământul 
germanilor locali de la începutul lui 1943 a constatat existenţa în Transnistria a 
33.090 bărbaţi (dintr-o populaţie de 130.866 suflete). De aici concluzia că 

majoritatea bărbaţilor germani care puteau ţine o armă în mână s-au mobilizat sau 
au fost mobilizaţi în unităţile de exterminare locale ale SS. 

Acorduri cu românii 

La început, membrii VoMi au ignorat cu desăvârşire prezenţa administraţiei 
româneşti şi au acţionat pe teren aşa cum au crezut de cuviinţă. Ei i-au alungat, în 
mod ruşinos, pe trimişii Guvernământului român, pe jandarmi, pe ofiţeri, pe 
funcţionarii Guvernământului care au încercat să se stabilească în sate, pe cei care 
se ocupau cu strângerea prăzii de război şi pe ofiţerii însărcinaţi cu aprovizionarea 
şi au ordonat locuitorilor germani să asculte numai de membrii YoMi şi de primarii 
satelor, numiţi de ei dintre germanii locali. Primarul raionului Birzula din judeţul 
Râbniţa, din apropierea de Basarabia, în care trăiau şi mii de români, a raportat la 
30 noiembrie 1941 prefectului judeţului că trimisul lui Hoffmeyer i-a anunţat 

direct: 
„Că toţi germanii din raionul Birzula se vor supune doar autorităţilor 

germane din Birzula. Nouă [românilor] ni se interzice orice bun provenit din 

35 Buchsweiler. p. 276-277. 
36 Ereignismeldung UDSSR, nr. I 08, 9.10.1941. p. 23. Despre realizările V o Mi în Transnistria printre 
germanii locali în primul an de ocupa\ie vezi K. Gotz, ,,Das Wunder eines Jahres". Der Dcutsche in 
Transnistrien I, 6 (23.8.1942). 
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colhozuri şi aceştia nu plătesc nici un fel de taxă Statului Român ... Nu am primit 
nici o notă scrisă dar mi s-a comunicat că acesta era ordinul dat de Mareşalul 
Antonescu"37

. 

Comandantul unei unităţi de colectare a prăzii de război în Transnistria a 
lăsat o descriere autentică a „statului în stat" înfiinţat în Transnistria de trimişii lui 
Himmler în zonele populate de germani: 

„Locuitorii germani care sunt organizaţi peste tot în Gauleiteruri [raioane] şi 
au asupra lor legitimaţii de culoare verde în care se menţionează în limba germană 
şi română că sunt protejaţii Marelui Reich, şi că oricând pot cere concursul 
autorităţilor civile şi militare să li se dea - sfidează orice măsură luată de 
autorităţile româneşti şi în cazul că sunt luaţi la interogatoriu, răsar ca din pământ 
în jurul lor soldaţii germani care le iau apărarea38 . 

Membrii SkR, sub îndrumarea ofiţerilor din VoMi, au pus în aplicare un plan 
german de concentrare a germanilor în anumite zone, au evacuat cu forţa ucraineni 
şi chiar români, au comasat terenuri, au confiscat animale, unelte şi maşini 

agricole. Familii germane au fost evacuate din peste două sute de sate în care ei 
erau o minoritate, transferându-le în 228 de sate şi în oraşul Odessa (de unde au 
fost evacuaţi, după necesitate locuitori ucraineni şi alţii), pentru a transforma 
localităţile respective în aşezări germane pure. Evacuarea şi recolonizarea s-au 
făcut sub comanda VoMi, fără a se lua în consideraţie dorinţe individuale, inclusiv 
ale germanilor39

. Operaţiunea, care s-a desfăşurat concomitent cu instrucţia 
militară, a fost recunoscută post-factum de autorităţile româneşti în cadrul 
acordurilor semnate (vezi în continuare). Este important, de asemenea, de 
menţionat că SkR n-a recunoscut graniţele Transnistriei şi se mişca liber din 
provincie în Reichskommissariatul Ukraina de peste Bug şi invers. 

Germanii locali din Transnistria au luat parte când a fost necesar la marile 
acţiuni de exterminare care s-au desfăşurat în zonele din apropierea provinciei. 
Camioane militare germane i-au transportat din loc în loc, fără ca grănicerii români 
să îndrăznească să-i oprească sau cel puţin să-i controleze. Aşa, de exemplu, 
comandantul legiunii de jandarmi din Ovidopol a raportat în vara lui 1942 despre 
recrutarea de tineri germani din satele germane şi transportarea lor la 
Comandamentul militar german din Odessa, pentru a fi transferaţi garnizoanei din 
Kiev4°. 

37 Pretorul raionului Birzula, Vasile Ioniţă, către prefectul judelului Râbnita, 30 noiembrie 1941, 
Arhiva Odessa, 2242-1-1083, p. 129. 
38 Fotocopie a raportului serviciului de capturi din Tiraspol către serviciul de capturi al armatei 
române în Transnistria, 23 februarie 1942. Idem, 2242-1-1084, p. 226. 
39 A. Dallin. Odessa, p. 304. 
40 Raport secret al comandantului legiunii de jandarmi din Ovidopol către Guvernământ, I august 
1942. Arhiva Odessa, 2357-lc-32, p. 283. 
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Pe măsură ce războiul continua, a crescut atenţia acordată germanilor locali 
din Transnistria. Dr. Georg Leibbrandt, adjunctul lui Alfred Rosenberg, ministru 
pentru Problemele Teritoriilor Cucerite din Est, era el însuşi un german local, 
născut în Odessa. Generalul SS Lorenz a vizitat în vara lui 1942 localităţi ale 
germanilor locali din Transnistria şi i-a trimis lui Himmler un raport pozitiv cu 
privire la realizările lor economice şi despre îmbunătăţirea stării lor, în 
comparaţie cu germanii locali din Ucraina, de sub administraţia Reich-ului. 
Aceste realizări s-au datorat privilegiilor deosebite acordate de autorităţile 

româneşti germanilor locali, prin diferitele acorduri, organizării şi disciplinei 
introduse de VoMi, precum şi groazei teribile pe care unităţile lor o trezeau în 
întreaga regiune41

. 

Acordul de la Tighina nu a menţionat pe germanii locali. El a acordat 
României dreptul de a beneficia de exploatarea economică a Transnistriei, dar a 
impus românilor consilieri de administraţie şi economici, un comandament de 
legătură al armatei germane la Odessa şi împărţirea comună a prăzii de război. 
Acordul a promis retragerea din Transnistria a „ofiţerilor agricoli" ai Armatei a I l-a 

42 germane . 
Ofiţerii agricoli nu erau altceva decât colectori de pradă de război, de 

produse şi cereale. În judeţul Moghilev, în care au fost aduşi în toamna şi iarna lui 
194 l zeci de mii de evrei din Basarabia şi Bucovina, unităţi germane de colectori 
de pradă de război au ignorat acest acord şi soldaţii lor „s-au stabilit în toate 
colhozurile şi sovhozurile din judeţ". Ei le-a părăsit probabil la mijlocul lui 
octombrie, numai după intervenţia la nivel guvernamental43

. 

Germanii, care erau interesaţi în exploatarea comună a provinciei, nu au 
renunţat la prezenţa unor supraveghetori în domeniul agricol, principală ramură 
economică a Transnistriei şi în loc de „ofiţeri agricoli" au obţinut consimţământul 
guvernului român pentru prezenţa unor „consilieri agricoli" pe lângă prefecţii din 
toate judeţele, cu toate că Guvernământul român nu avea nevoie de ei. Pe teritoriul 
Transnistriei au fost plasaţi 19 „consilieri agricoli", dintre care 11 erau SS-işti44 . 

41 Dallin, Odessa, p. 300-302. 
42 Acordul de la Tighina din 30 august 1941 a fost citat deja de câteva ori. O sursă suplimentară cu 
privire la Acord: Arhiva Odessa, 2361-lc-2, p. 39-39b; varianta germană. Idem, 2361-lc-2, p. 45-46. 
43 Guvernatorul Alexianu către vicepreşedintele Consiliului de Miniştri, Mihai Antonescu, cu privire 
la aplicarea Acordului de la Tighina, 5 octombrie 1941. Idem, 2242-1-1081, p. 24-25; guvernatorul 
Alexianu către generalul Pălăngeanu de la Cartierul de război, în aceeaşi problemă, 11 octombrie 
1941. /dem, p. 117-118. 
44 Comandamentul de legătură al armatei germane în Transnistria către guvernatorul Alexianu 
inclusiv lista nominală a consilierilor agricoli şi militari, 12 decembrie 1941. Idem 2242-1-1083, p. 
164-165. Rolul locotenentului Fletscher, în exterminarea a peste 70.000 de evrei în judetul Golta nu 
este clar, dar se ştie că a fost invitat la Bogdanovca şi a vizitat locul în timpul operatiunii de 
exterminare şi după aceea a fost la Domanevca şi la Acmecetca. Vezi şi o circulară a guvernatorului 
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Este cunoscut faptul că în multe cazuri ei au dat sfaturi şi în problema lichidării 
evreilor, au intervenit pentru accelerarea acţiunilor sau transferarea de evrei peste 
Bug, după ce naziştii exterminaseră toată populaţia evreiască de acolo şi aveau 
nevoie de forţă de muncă. 

Statutul localităţilor germane din Transnistria a fost stabilit în negocierile 
care s-au desfăşurat la Bucureşti şi la Odessa. Schimbul de corespondenţă între 
Killinger şi Antonescu din noiembrie 1941 a clarificat românilor că VoMi este 
unicul reprezentant al germanilor locali din Transnistria. Guvernatorul Alexianu şi 
prefecţii au fost solicitaţi să colaboreze cu Hoffmeyer şi cu comandanţii raioanelor 
în tot ceea ce priveşte statutul germanilor45

. În urma unui schimb de scrisori, 
Alexianu şi Hoffmeyer s-au întâlnit la Odessa, la 8 decembrie, iar la 13 decembrie 
1941 au semnat la Tiraspol o înţelegere care recunoştea „statul în stat" înfiinţat de 
trimişii SS în Transnistria. În înţelegere se stabilea că VoMi deţine conducerea 
Volksdeutsche, şi ea singură decide cine aparţine naţiunii germane şi eliberează 

certificate în acest sens. Regimul românesc a acceptat în mod indirect recolonizarea 
germanilor şi evacuarea ne-germanilor, cu excepţia românilor care încă nu fuseseră 
evacuaţi din localităţile alese să devină pur germane. VoMi este cea care numeşte 
primarii satelor, iar aceştia le administrează după directivele VoMi. Guvernul 
român a recunoscut în cele din urmă existenţa „gardei de pază proprii, care se 
înarmează şi se instruieşte de către Volksdeutsche Mitteltelle ... poartă ca semn 
distinctiv uniform la braţ zvastica şi are asupra sa o legitimaţie eliberată de SS ... 
Organizarea şi comanda se găseştesc exclusiv sub ordinele Volksdeutsche 
Mitteltelle',46

. 

Înţelegerea a păstrat colhozurile, spre decepţia Volksdeutsche, a interzis 
împărţirea pământului, a permis unui număr de 14 firme germane din Reich să facă 
comerţ cu Transnistria şi să exporte produsele ei în Germania, a scutit de taxe pe 
germani şi i-a obligat doar să predea Guvernământului român 50% din producţia 
agricolă, prin intermediul VoMi. În mod formal, acordul a recunoscut „că dreptul 
de suveranitate al Statului român se extinde şi în toate raioanele germane", drept de 
care, în mod practic, România a fost privată înainte de înţelegere. Dar şi după 

această recunoaştere formală, SS-iştii s-au comportat ca şi cum suveranitatea 
română nu exista. 

către prefecti prin care îi anunta despre sosirea consilierilor şi dreptul acestora de a se deplasa prin tot 
judetul (patru din consilieri erau un gen de inspectori generali şi au primit dreptul să circule liber în 
întreaga Transnistrie, iar alti doi erau interpre\i), 13 decembrie 1941. Idem, p. I 63. 
45 Schimb de scrisori între Killinger şi Mihai Antonescu, 14-15 noiembrie 1941. Copie. Idem, 2359-1-
24, p. 3. 
46 Versiunea românească a întelegerii, Tiraspol, 13 decembrie 1941. Idem, p. 4-8; Versiunea germană. 
Arhiva Natională a Statelor Unite colectia T 175, microfilm 194, 233072-2733076. 
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Exterminarea evreilor din Odessa 

În depoziţia depusă la Tribunalul Poporului înainte de citirea sentinţei, 
Alexianu afirma că el nu poartă nici o răspundere pentru execuţiile de evrei din 
Odessa. Într-adevăr, ,,i s-a adus la cunoştinţă atunci că în oraş au fost executaţi 
15.000-20.000 de evrei". După masacru au mai rămas, după afirmaţiile sale, 
10.000-12.000 de evrei pe care atât armata română, cât şi armata germană i-au 
considerat un pericol şi de aceea au fost concentraţi de către jandarmerie în ghetoul 
Slobodca: 

„Din cauza neliniştii în catacombe, a pierderilor de soldaţi ce le-a avut 
Armata, comandamentul Armatei [române] din Odessa cerea încontinuu scoaterea 
completă a evreilor din Odessa, ei fiind socotiţi ca un element de natură a periclita 
apărarea coastei. 

Întrucât era iarnă şi era imposibil de făcut o deplasare a populaţiei, m-am 
opus la acest lucru şi fiind neînţelegeri între Comandamentul Militar şi 

Guvernământ, chestiunea a fost adusă în Consiliul de Miniştri în primăvara anului 
1942, când s-a hotărât evacuarea tuturor evreilor din Odessa, în interiorul 
Transnistriei. Am destinat satele unde aveam posibilitatea să-i cazăm, în judeţul 
Berezovca. Am reuşit să restabilim calea ferată prin mijlocul căreia să-i 

transportăm şi Inspectoratul jandarmeriei a procedat la evacuarea lor. Ajungând în 
judeţul Berezovca mi s-a raportat şi de Inspectoratul jandarmeriei şi de colonelul 
Leonida Pop, prefectul judeţului, că aceşti evrei au fost luaţi în primire din satele 
respective şi aduşi la Mostovoi unde au fost omorâţi de organizaţiile SS germane 
conduse de Oberftihrerul Hoffmeyer"47

. 

Încercarea disperată a lui Alexianu de a ascunde adevărul în tot ceea ce 
priveşte rolul său în exterminarea evreilor din Odessa confirmă totuşi faptul că cea 
mai mare parte dintre evreii deportaţi cu trenul au fost asasinaţi de SkR şi de unităţi 
de exterminare ale locuitorilor germani din judeţul Berezovca. Prima încercare a 
românilor de a se debarasa de evrei s-a făcut şi aici, ca şi în judeţul Golta, prin 

47 Depoziţia lui Alexianu la Tribunalul Poporului, 29 aprilie 1946, p. I. Arhiva Ministerului de 
Interne, dosarul 40010, voi. 28, se află în: USHMM/RG 25004 M, reel 33. Alexianu a minţit în toate: 
în ajunul evacuării în Odessa mai erau circa 40.000 de evrei; Armata germană nu a cerut evacuarea 
evreilor. Ordinul de înfiinţare a ghetoului a fost al lui, şi ci s-a plâns chiar că armata nu-l execută cum 
se cuvine. Guvernământul Transnistriei nu a furnizat nici un fel de alimente evreilor. Alexianu a 
compus două memorandum-uri prin care cerea eliminarea evreilor nu numai din Odessa, ci din 
întreaga Transnistric. Problema deportării a fost dezbătută în şedinţa guvernului din 16 decembrie 
1941, şi nu în primăvara lui 1942. Deportarea s-a făcut iarna, fără a se lua în consideraţie starea 
vremii, destinaţia fiind zona apropiată de Bug pentru a permite, când va fi momentul prielnic, 
împingerea evreilor din Odessa în partea germană a Ucrainei şi nu în interiorul Transnistriei. Evreii 
din Odessa au fost preda\i locuitorilor germani şi ucişi în localităţile lor şi nu la Mostovoi: Prefectul 
judeţului Berczovca era atunci colonelul Loghin şi nu colonelul Leonida Pop. 
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împingerea a două convoaie pe teritoriul Reichskommissariatului Ukraina, în 
conformitate cu Acordul de la Tighina, aşa cum a fost el interpretat de către 
români. Germanii au dat o altă interpretare Acordului de la Tighina: ,,Nu se vor 
face deportări peste Bug până când nu vor fi încheiate operaţiunile militare pe 
teritoriul Rusiei',48

. După cum se ştie, Antonescu nu a vrut să aştepte soluţia 
generală a problemei evreieşti, şi a spus, în mod explicit, în şedinţa guvernului de 
la 16 decembrie 1941, că a hotărât să-i deporteze pe evreii din Odessa; el i-a cerut 
mânios lui Alexianu să-i arunce în Marea Neagră, deoarece nu-i pasă câţi dintre ei 
vor muri, şi din partea lui pot muri cu toţii49 . În această problemă Alexianu a rămas 
mut. La 11 februarie 1942, Ministerul pentru Teritoriile Ocupate în Est al lui 
Rosenberg a comunicat Ministerului de Externe din Berlin că românii au transferat 
„în mod ilegal" zece mii de evrei peste Bug, la Vosnesensk, şi că alţi 60.000 îşi 
aşteptau rândul. Ministerul lui Rosenberg a cerut Ministerului de Externe să 

intervină pe lângă guvernul român şi chiar pe lângă Antonescu spre a pune capăt 
acestor deportări „sălbatice", cum le califica, cu atât mai mult cu cât românii vând 
hainele evreilor ucişi, ceea ce măreşte pericolul răspândirii tifosului exantematic. În 
viitor, a propus Ministerul pentru Teritoriile Ocupate, românii trebuie să facă 
deportări numai „într-o formă organizată" şi după ce se vor pune de acord cu 
Ministerul de Externe gennan50

. Consilierul de la Legaţia Germaniei la Bucureşti, 
dr. Steltzer, i-a cerut la 13 martie 1942 secretariatului general al Ministerului de 
Externe, Gheorghe Davidescu, ca românii să înceteze să împingă evreii români din 
judeţul Berezovca pe teritoriul aflat sub ocupaţie germană de peste Bug. El a 
comunicat că până atunci au fost trecute peste Bug două convoaie, cuprinzând 
14.500 evrei, şi că alţi 60.000 îşi aşteaptă rândul pentru a fi transferaţi51 . Răspunsul 
lui Mihai Antonescu nu este cunoscut, dar el a cuprins cu certitudine o referite la 
Acordul de la Tighina, întrucât în urma lui s-au întrunit la Berlin trei specialişti, 
Wetsel de la ministerul lui Rosenberg, Rademacher de la Ministerul de Externe şi 
Eichmann de la RSHA - pentru a dezbate „evacuarea evreilor români peste Bug"; 
în acest scop, au scos o copie a Acordului de la Tighina şi au analizat împreună 

48 R. Hilberg, The Destruction of the European Jews, Chicago. 1967, p. 497. 
49 Procesul trădării, p. 34-35. 
50 Memoriul ministrului adjunct de Externe din Berlin, Luther, din 11 februarie 1942, documentele de 
la Niirnberg NG 4817. Episodul celor zece mii este amintit şi de către Dallin, Odessa. p. 312-313; 
Hilberg, ediţia 1961, p. 497; A. Hillgruber, Hitler, Konig Carol and Marschall Antonescu, 
Wiesbaden, 1965, p. 239-240; G. Reitlinger, ., The Final Solution "; The Allempt to Exterminate The 
Jews of Europe 1939-1945, London, 1968, p. 434-435; aceste studii se bazează numai pe documente 
fermane care au fost găsite la Ministerul de Externe din Berlin. 

1 Dare de seamă cu privire la convorbirea dintre secretarul general al Ministerului de Externe, 
Gheorghe Davidescu, şi consilierul de Lega\ie al Germaniei la Bucureşti, Gerhard Steltzer, 13 martie 
1942. USHMM/RG 25006 M, Reel 6, p. 58. 
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paragraful 7 al acordului52
. Trebuie remarcat că germanii s-au referit tot timpul în 

mod greşit la evreii din Odessa drept evrei „români", dar această greşeală era 
explicabilă pe fondul încercărilor făcute de români în octombrie-decembrie 1941, 
de a împinge două convoaie aduse din Basarabia, unul cu 6.500 oameni şi altul cu 
8.000. La Berlin n-au făcut prea multă deosebire între evreii de diferite origini şi 

cetăţenii. Schimbul de scrisori dintre Guvernământul Transnistriei şi 
Gebietskommissarul din Nikolaev (prefectul regiunii în administraţia de sub 
ocupaţie germană), care a fost descoperit numai după deschiderea arhivelor fostei 
Uniuni Sovietice, a clarificat unul din episoadele tăinuite ale Holocaustului comis 
de români. Spre deosebire de ceea ce s-a ştiut până acum, convoaiele de evrei care 
au fost debarcate din trenuri la Berezovca şi Vaselinovo nu au fost îndreptate 
imediat spre satele germane din judeţul Berezovca, ci au fost împinse direct spre 
Bug, pentru a fi transferate de partea cealaltă, cu orice preţ. O telegramă a 
Gebietskommissarului Schluter din Nikolaev, trimisă la 5 februarie 1942 către 
prefectul judeţului Berezovca, a atras atenţia asupra catastrofei ecologice de care 
românii sunt răspunzători: 

„În faţa localităţii Mihailovca şi Odessa-Nouă (circa 60 km spre nord de 
Nikolaev pe Bug) se găsesc pe partea opusă [românească] a Bugului cam 20 km în 
interiorul provinciei [Transnistria] 70.000 evrei comasaţi; paza militară română se 
zice că a fost desfiinţată, aşa că evreii sunt lăsaţi în seama soartei, murind de foame 
şi de frig. În rândurile evreilor s-a răspândit exantematicul - ei încearcă în toate 
părţile să schimbe obiecte de îmbrăcăminte contra alimente - prin aceasta este 
periclitat şi teritoriul german, la care se ajunge uşor peste Bugul îngheţat. 

Comisarul ţinutului Nikolaev roagă a se hotărî cât se poate de repede [cu 
privire la] soarta [acestor] evrei, eventual a-i transporta pe evrei atât de departe în 
interiorul Transnistriei încât trecerea evreilor peste Bug să devină imposibilă"53 . 

Deşi Schluter n-a amintit deloc de evreii din Odessa, prefectul judeţului 
Berezovca, care a primit primul telegrama, i-a explicat lui Alexianu că germanii cer 
„scoaterea imediată de pe teritoriul aflat imediat în apropierea Bugului a tuturor 
evreilor evacuaţi din Odessa"54

. Alexianu nu s-a emoţionat de cerere, şi răspunsul 
notat cu propria sa mână pe marginea scrisorii prefectului dovedeşte că chestiunea 
era clară - există un acord şi trebuie respectat: 

52 Drăutigam de la Ministerul pentru Teritoriile Ocupate din Est către Ministerul de Externe din 
Berlin, 11 august 1942, documentele de la Niirnberg PS-3319; copie la URO, li, p. 333. Documentul 
se referă în mod greşit la evrei „români"; în realitate era vorba de evrei din Odessa. 
53 Telegrama Gebietkommissar-ului din Nikolaev, Schluter, către guvernatorul Transnistriei, 5 
februarie 1942, Arhiva Odessa, 2242-1-1486, p. 180-180 b; traducerea românească a telegramei 
prezentată lui Alexianu. Idem, p. 179. 
54 Prefectul judeţului Derezovca, colonelul Loghin, către guvernatorul Alexianu, 8 februarie 1942. 
Idem, p. 178; (sublinierea mea, J.A.). 
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„Se va răspunde telegrafic că potrivit Convenţiei de la Tighina din 30 
August 1941, art. 7 urmând ca evreii din Transnistria să fie evacuaţi la est de Bug, 
atunci când operaţiile [militare] vor permite. Îi ţinem aici şi nu putem a-i reîntoarce 
în interior, [în Transnistria] în vederea trecerii Bugului. Rugăm a ni se comunica 
dacă este posibil executarea convenţiei. M.A."55

. 

Concomitent cu cererea prefectului judeţului Berezovca, şi inspectorul 
Ciurea, reprezentantul principal şi mobil al Guvernământului în sudul 
Transnistriei, a telegrafiat şefilor lui că germanii cer „ca toţi evreii situaţi la vest 
de Bug din faţa comunelor Novaia Odessa şi Nikolaevca să fie evacuaţi imediat 
întrucât s-a ivit epidemia de tifos exantematic printre ei"56

. Într-o telegramă 
trimisă la Gebiets-kommissarul din Nikolaev în numele guvernatorului şi cu 
semnătura adjunctului acestuia, Imanoil Cercavschi, telegramă care a fost 
formulată conform unei directive în scris date de Alexianu, s-a explicat 
Gebietskommissar-ului că strângerea evreilor în „lagăre de concentrare" 
(Konzentrationslagern, în original) în apropierea Bugului [s-a făcut] în 
conformitate cu paragraful 7 din Acordul de la Tighina, care poartă semnătura 
generalului Hauffe: ,,Retragerea evreilor în interiorul Transnistriei nu este acum 
realizabilă din motive tehnice". Guvernatorul a promis luarea de măsuri pentru 
întărirea pazei şi prevenirea traversării Bugului57

. 

Răspunsul român s-a dat nouă zile după primirea primei telegrame de la 
Nikolaev, ceea ce pentru germani era mult. De aceea, la 14 februarie 1942, în 
ziua în care Cercavschi a trimis răspunsul, dar înainte ca să fi ajuns la destinaţie, 
a sosit, de data asta direct la Tiraspol, a doua telegramă în aceeaşi problemă, 
semnată de Generalkommissarul Oppermann din Nikolaev, superiorul lui 
Schluter, şi adresată către „Guvernatorul Administraţiei civile din Transnistria, 
profesorul Alexianu". 

„În sate din teritoriul Transnistriei, spre vest de Bug, se găsesc în nemijlocita 
apropiere a graniţei de interese multe mii de evrei cazaţi în adăposturi sumare şi 
absolut neîncăpătoare. Zilnic moare un mare număr de evrei care abia se îngroapă 
în mod superficial. Această stare cu totul imposibilă constituie un iminent pericol 
pentru satele germane din Transnistria şi pentru teritoriul învecinat al 
comisariatului german din Ucraina. Pentru a salva trupele, administraţia germană şi 

55 Idem. Idem. 
56 Telegrama inspectorului Ciurea din Odessa către Guvernământul de la Tiraspol, 7 februarie 1942, 
Idem, p. 174. 
57 Telegrama adjunctului guvernului şi secretarul general al Guvernământului Transnistriei 
Cercavschi, către Gebietskommissarul din Nikolaev, 14 februarie 1942. Idem, p. 177. Alexianu nu a 
semnat telegrama din motive de prestigiu: rangul de Gebietskommissar nu era suficient de important 
pentru a coresponda cu el. El se considera egalul lui Rosenberg, care i-a scris şi 1-a invitat să viziteze 
domeniul său, în vederea unei colaborări. 
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populaţia vă roagă a lua măsuri energice. Voi fi recunoscător dacă aş primi cât de 
curând un comunicat de cele dispozate"58

. 

La 16 februarie, în ziua în care i s-a prezentat lui Alexianu traducerea 
telegramei, el a întrebat în scris „Ce răspuns s-a dat?" şi Cercavschi a scris pe 
aceeaşi foaie: ,,S-a răspuns comisarului general Oppermann că am luat măsuri 
pentru arderea cadavrelor evreeşti"59 . 

Se pune întrebarea cui i s-a comunicat că problema pericolului răspândirii 
tifosului va fi tratată de români după metoda Bogdanovca? Răspunsul poate fi găsit 
în schimbul de telegrame între Oppermann şi Cercavschi de la sfârşitul lui 
februarie. Răspunsul românesc nu a fost dat în scris, ci verbal, reprezentantului 
principal al Werhmachtului în Transnistria, comandantul Comandamentului de 
legătură, generalul von Rothkirch; acesta nu s-a grăbit, probabil, să-l informeze pe 
Oppermann şi 111c1 ministerul lui Rosenberg cu privire la hotărârea 

Guvernământului din Transnistria de a arde cadavrele evreilor morţi sau ucişi din 
judeţul Berezovca lângă Bug. Oppermann a trimis încă o telegramă lui Alexianu la 
25 februarie, în care de fapt a reacţionat la prima pe care a primit-o, şi în care a 
subliniat, că paragraful 7 al acordului din 30 august 1941 (Acordul de la Tighina) 
nu se aplică „deoarece operaţiunile militare din est nu s-au încheiat"; el a cerut, de 
asemenea, îndepărtarea concentrărilor de evrei de pe partea de vest de Bug la o 
distanţă de 50 de kilometri60

. Răspunsul lui Cercavski în numele lui Alexianu este 
instructiv. În loc să explice ce hotărâre a luat Guvernământul Transnistriei, el i-a 
recomandat să se adreseze domnului general locotenent von Rothkirch"61

• Românii 
l-au informat pe reprezentantul principal al Wehrmacht-ului, cu sediul la Tiraspol, 
de pe lângă Guvernământul Transnistriei, că au decis să ardă cadavrele evreilor. 

Aranjamentele practice şi urmărirea problemelor legate de asasinate, 
îngroparea sau arderea cadavrelor s-au făcut la întâlnirile periodice între Alexianu 
şi Hoffmeyer. Aceste „Aranjamente" au fost încheiate verbal, fără a lăsa vreo urmă 
documentară, iar românii au evitat în general să menţioneze în documentele trimise 
germanilor faptul arderii cadavrelor sau execuţiile în masă. Dar Alexianu şi şefii 
Guvernământului nu şi-au închipuit vreodată că dosarele Guvernământului vor 
deveni accesibile istoricilor, şi de aceea şi-au permis să noteze pe marginile 
scrisorilor, rapoartelor sau ale telegramelor observaţii sau directive privind arderi 

58 Telegrama Generalkommissar Oppermann din Nikolaev către guvernatorul Alexianu la Tiraspol. 14 
februarie 1942. Idem, p. 200-200 b. 
59 Traducerea în limba română a telegramei lui Oppermann, observaţia lui Alexianu din 16 februarie 
şi răspunsul lui Cercavschi din 18 februarie 1942. Idem, p. 199; (sublinierea mea, J.A.). 
60 Telegrama comisarului general Oppermann către guvernatorul Alexianu, 25 februarie 1942. Idem, 
2242-1-1084, p. 251-252. 
61 Telegrama secretarului general Cercavschi către comisarul general Oppermann la Nikolaev. Idem, 
p. 249. 
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de cadavre ale evreilor, cadavre împrăştiate pe câmpuri, acorduri care le permit să 
împingă convoaie de zeci de mii de suflete peste Bug ş.a.62 . 

Astfel, de exemplu, nu cunoaştem ce-au hotărât Alexianu şi Hoffmeyer cu 
privire la predarea evreilor pe mâna ucigaşilor SkR; dar ne este cunoscută ordinea 
de zi a întâlnirii dintre guvernatorul Alexianu şi comandantul VoMi din 
Transnistria, Oberfl.ihrerul Hoffmeyer, din 7 martie 1942, o săptămână după ce 
generalul Rothkirch a fost introdus în secretul problemelor. Iată câteva din 
subiectele dezbătute în această întâlnire de lucru: 

I. Schimbul rublelor în Odessa pentru populaţia germană. 
2. Preţurile alimentelor şi mărfurilor în Odessa - preţuri maximale. 
3. Autorizaţii de radio pentru germani [locali]. 
5. Rastadt în judeţul Berezovca - evrei împuşcaţi şi neîngropaţi. 
6. Odessa: locuinţe evreieşti ocupate de germani din care se scoate mobila şi 

se vinde, lăsându-se localurile goale63
. 

Trebuie subliniat că uciderea evreilor nu a fost cel mai important subiect pe 
ordinea de zi a Guvernământului şi în cadrul aranjamentelor practice cu membrii 
VoMi din Transnistria. 

După ce s-au stabilit tiparele de colaborare în judeţul Berezovca, cu privire 
la exterminarea evreilor, şi majoritatea evreilor din Odessa nu mai erau deja în 
viaţă, Eichmann a elaborat un fel de memoriu-studiu principal privind „deportarea 
evreilor români în Reichskommissariat-ul Ukraina". Acest memoriu este important, 
întrucât expertul numărul unu al naziştilor în problema exterminării evreilor a 
analizat în cadrul lui deosebirile între metodele de exterminare naziste şi cele ale 
românilor. După ce a repetat greşeala că cei 70.000 evrei concentraţi în apropierea 
Bugului sunt evrei „români", Eichmann lăuda aspiraţiile românilor de a se debarasa 
de evrei (Entjudunbestrebungen), dar a adăugat că „în acest moment" acţiunea lor 
nu este de dorit". Eichmann a fost de acord cu deportările „în principiu", dar a 
criticat deportări „neplanificate şi premature" de mii de evrei în Reichkommisariat
ul Ukraina, care periclitează nu numai forţele militare germane, dar şi pe locuitori 
din cauza epidemiilor, a contaminării alimentelor etc.: 

62 Una din cele mai dificile probleme în găsirea documentaţiei cu privire la uciderea evreilor în 
dosarele arhivei Guvernământului din Transnistria consta în faptul că asemenea documente n-au fost 
considerate ca speciale şi nu au fost strânse separat; ele se află împrăştiate printre sute de mii de 
pagini de corespondentă obişnuită privind probleme curente şi uneori triviale, cum ar fi de exemplu 
furtul unei vite, plângerea unei femei din România că bărbatul ei, care se află în serviciul 
Guvernământului, trăieşte cu o localnică şi nu-i trimite salariul, achiziţionarea de echipament, reparări 
de şosele etc. 
63 „Chestiunile discutate în conferinţa de la Odessa în ziua de 7 martie 1942 de Domnul Guvernator 
cu Domnul Oberîtihrer Hoffmeyer". Arhiva Odessa 2242-1-1085, p. 4. Pagina 5 este intitulată 

„Soluţii date cererilor delegaţiei germane" dar nu se menţionează ce s-a hotărât cu privire la cadavrele 
din Rastadt. 
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„Printre altele, aceste evacuări neplanificate şi premature ale evreilor români 
spre teritoriile ocupate din est reprezintă o ameninţare serioasă pentru operaţiunile 
de deportare care au loc în prezent printre evreii gennani. Din aceste motive, cer o 
intervenţie pe lângă guvernul român pentru a pune capăt acestor transporturi 
ilegale de evrei"64

. 

Eichmann propunea ca în cazul în care românii vor continua deportarea 
evreilor peste Bug, să se dea mână liberă ca SO-ul să se ocupe de problemă. Pentru 
a înţelege în mod corect scrisoarea lui Eichmann, trebuie să amintim că acest înalt 
funcţionar de la biroul Central al Securităţii Reich-ului nu avea nici o autoritate 
asupra poliţiei naziste de securitate din Ucraina, nici asupra Einsatzgruppe şi nici 
asupra VoMi, şi doar Himmler putea să le dea ordine65

. Ambasadorul Killinger s-a 
adresat cu această problemă lui Mihai Antonescu. În urma conversaţiei, Mihai 
Antonescu 1-a convocat pe Alexianu la Bucureşti, pentru a raporta situaţia, şi a 
promis un răspuns rapid66

. Ministerul de Externe din Berlin i-a răspuns lui 
Rosenberg la 12 mai 1942 că s-a adresat guvernului român şi că Legaţia din 
Bucureşti a telegrafiat că guvernatorul Alexianu urmează să sosească în scurt timp 
la Bucureşti, pentru a-i raporta lui Mihai Antonescu, după care „vicepreşedintele 
Consiliului de Miniştri va clarifica poziţia României". Pe de altă parte, un 
funcţionar al Ministerului de Externe a adăugat la scrisoarea lui Rademacher că 
„28.000 de evrei au fost aduşi în satele germane din Transnistria. Între timp ei au 
fost lichidaţi"67 . Aceştia erau majoritatea evreilor din Odessa care au fost deportaţi 
cu trenul. 

Zona masacrului 

Zona de concentrare a evreilor din Odessa şi a altora amintiţi în 
documentele germane a fost câmpia vastă de pe partea românească a Bugului, 
vis-a-vis de Novaia-Odessa, aproximativ 60 de km. nord de Nikolaev, şi de satul 
Mihailovca de pe Bug, circa 7 km spre nord. Este de presupus că cei zece mii de 
evrei ( de fapt 14.500) care au fost aduşi la Vosnesensk au fost transportaţi cu 
trenul până în apropierea Bugului şi de acolo au fost forţaţi să treacă pe partea 

64 Eichmann către Ministerul de Externe, 14 aprilie 1942, Documentele de la Niimberg N.G. - 4817 
(sublinierile autorului). 
65 Stenograma interogatoriului lui Adolf Eichmann la Poliţia Israelului înainte de procesul său. A YV 
(în germană). Police d'Israel, Adolf Eichmann (Tonbandiskription und Maschine), p. 1123-1125, 
3038, 3074. Vezi şi stenograma din procesul lui Eichmann a Procuraturii de stat. AYV, Minutes of 
Session No 48, 23.5.1961, FI, GI, II. 
66 Rademacher din Ministerul de Externe către Eichmann la Berlin, 12 mai 1942. Documentele de la 
Niimberg, NG-4817. 
67 Rademacher căire ministrul pentru Teritoriile Ocupate din Est, 12 mai 1942. Documentele de la 
Niimberg, NG-4817. 
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cealaltă68 . Aceşti evrei au fost exterminaţi de către germanii locali, care erau 
organizaţi în formaţiuni naziste pe ambele maluri ale Bugului. Sensibilitatea 
germanilor cu privire la formarea unei concentrări mari de evrei în această zonă 
se explică prin existenţa unor colonişti germani de ambele părţi ale Bugului. În 
districtul Nikolaev (între graniţele administraţiei sovietice) trăiau 27.078 germani 
după datele recensământului german din 194369

. 

După ce primele două încercări de a preda germanilor pe evreii din Odessa 
au trezit o împotrivire atât de mare din partea germanilor, deşi au fost ucişi 14.500 
evrei, au fost întrerupte transporturile în direcţia Vosnesensk, iar convoaiele care 
au ajuns la Berezovca şi Veselinovo au fost forţate să mărşăluiască spre zona aflată 
la nord şi puţin mai la sud de calea ferată Berezovca-Veselinovo, un fel de triunghi 
între Berezovca-Mostovoi şi satele germane Lichtenfeld şi Rastadt. Rastadt era 
foarte aproape de Veselinovo, iar Lichtenfeld era situat de-a lungul unei şosele 
stricate, la aproximativ 25 de kilometri nord de Berezovca. 

Vânturile reci care au suflat în iarna 1941/42 îngheţau orice om sau animal 
fără adăpost. Convoaiele au fost mânate peste aceste câmpuri înzăpezite, în direcţia 
Bugului, timp de multe zile şi numai pe drum s-a comunicat sergenţilor jandarmi 
să schimbe direcţia; şi de aici mărturiile celor care în cele din urmă n-au fost aduşi 
în satele germanilor, despre marşuri fără ţintă, timp de săptămâni. Nicăieri nu au 
fost pregătite adăposturi pentru deportaţi, iar gerul era de nesuportat şi pentru 
jandarmi, de aceea au părăsit multe convoaie în câmp, căutând adăposturi pentru ei 
în satele apropiate. Evreii nu aveau unde să fugă în micul regat german de lângă 
Bug, iar majoritatea ucrainenilor n-au îndrăznit să le ofere ajutor. Iată de ce 
Gebietskommissar-ul din Nikolaev n-a exagerat când a afirmat în telegramele sale 
că evreii au fost lăsaţi fără pază şi că zilnic mor mulţi dintre ei. Morţii au rămas pe 
câmpii şi problema îngropării lor a apărut doar în primăvară. Majoritatea 
convoaielor au fost îndreptate în cele din urmă spre satele ucrainene din „triunghiul 
morţii" şi spre clădiri ale colhozurilor sau sovhozurilor din judeţul Berezovca. 
Acolo au fost cazaţi în grajduri goale, hambare, în sate distruse, golite de populaţie 
din cauza războiului sau din cauza evacuării locuitorilor ucraineni de către SkR. 
Jandarmii au plecat şi au lăsat paza pe seama miliţiei ucrainene. 

Pentru a înţelege metoda specială de exterminare în judeţul Berezovca trebuie 
ţinut minte că regimul românesc din Transnistria nu dispunea de un mecanism de 
exterminare de genul celui aparţinând naziştilor. Românii n-au avut unităţi de 

68 În ciuda eforturilor şi cercetărilor de-a lungul mai multor ani, autorul nu a reuşit să descopere nici 
un supravietuitor din cei „zece mii" de evrei din Odessa aduşi în satele germane din judetul 
Berezovca. Probabil că nu au rămas supravietuitori; din acest motiv toată cercetarea din acest capitol 
se bazează pe documentatia germană şi română. 
69 Buchsweiler, p. 347. Recensământul sovietic din anul 1926 a înregistrat acolo 30.911 germani, 
6,2% din întreaga populaţie (Idem). 
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exterminare precum cele ale Einsatzgruppe sau ale SkR. Ei n-au organizat 
minoritatea română din Transnistria în formaţiuni militare, în afară de recrutarea lor 
în rândurile poliţiei locale. Puţinii jandarmi răspândiţi prin sute de sate erau 
preocupaţi înainte de toate de munca câmpului, şi nu erau suficienţi nici pentru 
menţinerea ordinii. Pe de altă parte, aşa cum nota un ofiţer SS care a servit în cadrul 
comandamentului SkR din Landau, românii „n-au vrut să-şi murdărească mâinile"70

, 

şi chiar şi atunci când au organizat exterminarea în masă în „regatul morţii" s-au 
folosit în special de miliţia ucraineană. De aceea, românii au răspândit convoaiele 
evreilor deportaţi lângă satele germane din judeţul Berezovca şi la marginile acestor 
localităţi, convinşi că munca neagră o vor face, în cele din urmă, alţii. 

Prima lichidare de evrei dintre cei deportaţi din Odessa, care ne este 
cunoscută, a avut la 31 ianuarie 1942 în satul Podoleanca, din apropierea aşezării 
germane Novo-America, la nord de Veselinovo şi Rastadt. Zece „poliţişti civili 
germani", adică membri ai Selbschutz din satul german, ,,au scos din acel lagăr 200 
de evrei pe care i-au dus la marginea satului şi i-au executat prin împuşcare". 
Cadavrele celor ucişi au fost arse, iar lucrurile rămase de la evreii care au fost 
împuşcaţi au fost luate de către poliţia germană71 . Despre acest masacru s-a raportat 
abia la 11 februarie 1942. 

Prima veste despre ce-i aşteaptă pe evreii din Odessa a sosit la 1 februarie 
1942 de la comandantul legiunii de jandarmi din Berezovca. Comandantul a 
raportat că „Poliţia Rastadt a împuşcat 130 evrei din comuna Novăi-Uman - au ars 
cadavrele, lucrurile [fiind] împărţite populaţiei din comunele germane"72

. După 
circa două săptămâni s-a primit un raport detaliat despre asasinarea a 800 de evrei 
în satul Gradovca; şi ei au fost împuşcaţi de „poliţia germană din satul Rastadt. 
Comandantul legiunii de jandarmi din Berezovca, maiorul Ioan Popescu, a relatat: 

„Plutonul de jandarmi Mostovoi ne informează că evreii din colonia 
Gradovca, în număr de 800 au fost executaţi prin împuşcare de către poliţia 
germană din comuna Rastadt. De asemenea, [plutonul] raportează că evreii folosiţi 
[la muncă] în comunele Dvoreanca Kriniski, Cudznea, Maitovca, Cotonea şi 

Ripeaki nu au loc în aceste sate pentru cartiruire şi [plutonul] propune a se aproba 
transferarea evreilor în număr de 650, aflaţi în acele comune, în locul liber rămas 
din comuna Gradovca, unde se pot caza în bune condiţiuni"73 . 

7° Citat de B11chsweiler, p. 322. 
71 Notă informativă nr. 82 a comandantului legiunii de jandarmi din judetul Berezovca, maiorul Ioan 
Popescu, 11 februarie 1942, trimisă Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria şi prefectului 
judetului Berezovca. ArhivaOdessa, 2361-1-7, p. 101. 
72 Comandantul legiunii de jandarmi Berezovca către prefectul jude1ului, I februarie 1942. Idem, 
2361-1-7, p. 96. 
73 Raport al comandantului legiunii de jandarmi Berezovca către prefectul judctului, 17 februarie 
1942. Idem, p. 98. 
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„Bunele condiţiuni" au fost create prin asasinarea a 800 de evrei. Rapoartele 
jandarmeriei s-au repetat cu acelaşi conţinut, până în luna iunie 1942, relatând 
uciderea a mii de evrei de către SkR şi Selbstschutz. Din ele se desprinde cu 
claritate diviziunea muncii între români şi unităţile de lichidare ale germanilor 
locali. Românii răspundeau de aducerea evreilor în judeţul Berezovca şi cu 
transferarea lor dintr-un loc în altul, şi de prevenirea fugii lor. 

Lichidarea evreilor se făcea de Selbstchutz sub comanda SkR. Jandarmeria 
avea grijă tot timpul să concentreze evrei în locuri care uşurau unităţilor de 
exterminare germane să acţioneze cu eficienţă şi într-un timp minim. Obiectele 
evreilor aparţineau ucigaşilor. Germanii, spre deosebire de români, au avut grijă să 
ardă imediat cadavrele, pentru a împiedica răspândirea epidemiilor. Când era 
necesar, SkR intervenea pe lângă autorităţile române pentru a împiedica treceri de 
convoaie prin sate germane sau în apropierea lor74

. 

Unităţile de exterminare germane din satele Mostovoi şi Zavadovca au ucis 
la 9 martie 1942, 772 de evrei din lagărul pentru evrei din satul Cihrin. 17 germani 
din „unităţile SS" din satul german Cartaica au scos 650 de evrei din lagărul 

Hulievca şi i-au împuşcat la marginea satului, la 13 martie. ,,Înainte de executare 
evreii au fost dezbrăcaţi până la cămaşă, iar obiectele de valoare, banii şi 

îmbrăcămintea aflate asupra lor, au fost ridicate de poliţia germană şi duse în 
comuna Cartaica. Cadavrele celor ucişi au fost arse"75

. La 16 martie s-a raportat din 
nou despre uciderea a 120 de evrei din lagărul Catusea de către „o unitate a poliţiei 
SS" alcătuită din 16 germani din satul german Novo-Candeli, la est de Berezovca; 
s-a raportat şi despre jaful care a precedat execuţia. 

Această dare de seamă a dezvăluit colaborarea dintre cele două autorităţi la 
exterminarea evreilor. Se arată acolo că în urma panicii care a izbucnit în lagărele 

74 Vezi cererea SkR de a nu conduce un convoi evreiesc prin satul german Cartaica şi un raport despre 
uciderea a 60 de evrei din satul Mihailovca şi arderea cadavrelor. Idem, p. I 02-105. Arhiva judeţului 
Berezovca cuprinde probabil toate rapoartele jandarmeriei şi alte informalii cu privire la exterminarea 
majoritălii evreilor din Odessa, dar cercetarea colecţiei este o sarcină grea. Colecţia (cu numărul 
2361) cuprinde circa 650 de dosare cu 300-450 de pagini fiecare. Documentele cu privire la 
exterminarea evreilor prin diferite metode sunt împrăştiate printre zeci de mii de pagini, întrucât 
uciderea evreilor nu era considerată o crimă care trebuie îndosariată separat. Autorul a cercetat 35 de 
dosare din această colecţie; în patru dintre ele s-au găsit documente cu privire la uciderea de evrei sau 
existenta lor în lagăre şi ghetouri. (Între timp - anul 1999 - am completat depistarea principalelor 
documente privind colaborarea româno-germană în vederea lichidării a circa 30.000 de evrei din 
Odessa în judeţul Berezovca). 
75 Notă informativă nr. 185 a inspectorului jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, către 
Inspectoratul general al jandarmeriei din Bucureşti şi către guvernatorul Transnistriei, 24 martie 1942. 
Cartea Neagră, III, nr. 144, p. 226; vezi originalul în: Ancel, Documents, V, nr. 144, p. 263. În 
Cartea Neagră au fost publicate câteva rapoarte rezumative trimise de către Inspectoratul 
jandarmeriei din Transnistria către superiorii lui din Bucureşti, şi au fost prezentate în procesele 
criminalilor de război românii în anii 1945-1946. 
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de evrei din judeţul Berezovca din cauza execuţiei evreilor, 300 de evrei din lagărul 
Lisinovca au fugit şi legiunea de jandarmi a primit ordin să-i prindă şi să-i readucă 
în lagăr76 . Deci, jandarmeria se îngrijea ca evreii să rămână în lagăre, iar unităţile 
SkR se ocupau cu execuţiile. 

La 18 martie s-a raportat despre uciderea a 483 de evrei „care au fost plasaţi 
în acea comună [Bemadovca] din Odessa" de către unitatea de poliţie germană din 
sat77

. De data aceasta membrii SkR nu au trebuit să se deplaseze în satul vecin, 
întrucât jandarmii i-au adus pe evrei direct în satul german. Noul comandant al 
jandarmeriei, colonelul Iliescu, a raportat la sfârşitul lui mai că poliţia SS din 
localitatea germană Lichtenfeld (numele rusesc era Ambarovo), situată la nord de 
Berezovca, a ucis 1.200 de evrei care au fost aduşi la colhozul Suha-Verba78

. 

Rapoartele jandarmeriei cu privire la exterminarea evreilor din Odessa, (între 
timp au fost găsite majoritatea) şi datele transmise de SkR către RSHA la Berlin 
dovedesc că până la începutul lui mai 1942 au fost exterminaţi 28.000 de evrei, 
care au fost aduşi în satele germane din Transnistria, ceea ce explică dispariţia 
majorităţii evreilor din Odessa, deportaţi de către români cu trenul. Până în prezent 
nu s-a găsit nici un singur supravieţuitor dintre evreii din Odessa care să descrie 
tehnica de exterminare folosită de locuitorii germani; iar localnicii germani din 
regiune care au fugit în Germania, Statele Unite şi Canada nu au recunoscut 
participarea lor la genocid şi nu au descris niciodată acţiunile de lichidare pe care 
le-au executat. Procuratura Germaniei occidentale a stabilit în anul 1961, la 
procesul unui german originar din Rusia, că până atunci nu se cunoaşte nici un 
evreu care a trecut „perioada VoMi" şi a rămas în viaţă în localităţile germane79

. 

În septembrie 1942 au fost deportaţi din Bucureşti la Mostovoi 598 de evrei, 
majoritatea originari din Basarabia, bărbaţi, femei şi copii; şi la începutul lui 
octombrie a fost deportat un grup de circa 150 de evrei comunişti sau suspectaţi de 
comunism care nu au fost incluşi în deportările anterioare de comunişti. Primul grup 
a fost predat de jandarmeria din Mostovoi unităţii de exterminare a germanilor locali 
din Rastadt, şi au fost imediat executaţi. 16 evrei din grupul de 598 au rămas în viaţă, 
şi unul dintre supravieţuitorii a descris momentul sosirii unităţii SkR la Mastovoi: 

76 Notă informativă nr. 187 a comandantului jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, către 
Inspectoratul jandarmeriei din Bucureşti, 24 martie 1942, Cartea Neagră, III, nr. 145, p. 226-227. 
Vezi originalul în: Ancel, Documents, V, nr. 145, p. 264. 
77 Notă informativă nr. 181 a comandantului jandarmeriei din Transnistria, 18 martie 1942, Cartea 
Neagră, III, nr. 146, p. 227. 
78 Notă informativă nr. 189 a comandantului jandarmeriei din Transnistria, 16 iunie 1942, Cartea 
Neagră, III, nr. 147, p. 227; vezi şi originalul în: Ancel, Documents, V, nr. 153, p. 274. 
79 Citat de Buchsweiler, p. 317. Se mai mentionează acolo că în ciuda faptului că exterminarea unui 
mare număr de evrei în zona aşezărilor germane era cunoscută de toţi, multi martori se prefac că n-au 
ştiut nimic despre asta. 
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„O panică dramatică s-a produs în sânul celor ... din castel ... Zgomote, urlete 
stridente au început. Nimeni [dintre noii veniţi] nu ştia despre ce e vorba - doar 
veteranii ... au început să strige: au venit călăii aceste suflete fără pic de inimă ... 
Castelul era înconjurat cu soldaţi SS-işti cu banderole roşii pe mâini. În faţa 
«Castelului» erau trei camioane nemţeşti. [Internaţii] îşi ascundeau copiii pe sub 
scări, în sobe de teracotă, nu ştiau ce să facă. Sălbăticia care i-a cuprins ... era de aşa 
natură că nu puteai să-i fcotoleşti cu toate insistenţele noastre. Ei ţipau în idiş: 

Acesta este ultimul drum" 0
. 

Unitatea de lichidare din Rastadt a executat în Rastadt, în vara lui 1943 peste 
o mie de evrei, care au fost concentraţi în judeţ, şi se pare că este pentru prima oară 
că a rămas în viaţă un martor care a descris ulterior masacrul. Tatăl unei familii 
compusă din trei persoane a supravieţuit acţiunii după ce au fost împuşcaţi, fiind 
doar rănit. Suntem deci în posesia singurei mărturii cunoscută până în prezent 
privind metoda de exterminare folosită de Selbstschutz sub comanda VoMi, în 
afară de rapoartele jandarmeriei. Evreii care au fost predaţi SkR au fost strânşi de 
jandarmii români în curtea legiunii de jandarmi din Berezovca şi li s-a spus că vor 
fi transferaţi la Mostovoi, dar au fost duşi la Rastadt, loc care numai prin 
pomenirea lui provoca groază, şi au fost predaţi, după declaraţia martorului, 
„nemţilor colonişti, la canibalii care sugeau sânge viu, acolo unde era ultimul drum 
în viaţă". Satul, aşa cum l-a descris martorul Haimovici, era situat pe un deal lângă 
Mostovoi. 

„Ajunşi aici alături de marele convoi care era acolo ni s-a ordonat să ne 
dezbrăcăm şi în acelaşi timp să depunem toate lucrurile preţioase ... după aceasta au 
spus să ne aşezăm în linie în faţa unor gropi în care nu se vedea decât ceva negru 
(era smoală), noi eram în pantă, iar nemţii erau masaţi în hainele lor negre cu 
banderole strălucitoare pe deal. Am stat acolo mii [sute, J.A.], de oameni în câmp 
liber în picioare, credeam că vrea să ne numere, să ne repartizeze la muncă ... oare 
trebuie să muncim acum la gropile acestea amenajate. Mai ales că împrejur era o 
recoltă bogată ... În acest timp bestiile au luat o înghiţitură de alcool şi au început 
să-şi bată joc de toate femeile şi fetele frumoase. Au făcut panică între noi, 
împuşcând câţiva copii mici, traşi de la sânul mamei lor şi după aceasta beţi, fără 
să mai aibă conştiinţa limpede au început să secere sufletele aşezate în ordine, la 
ordinul unui comandant. Împuşcăturile erau urmate de zgomote stridente şi 

80 Mărturia lui Max Haimovici, fără dată, A YV 033-779, p. 11-12 (în continuare, Mărturia lui 
Haimovici). Max avea 7 ani când a fost deportat împreună cu părintii din Bucureşti, Mărturia a fost 
scrisă împreună cu părintii. Numele lor apare pe listele deţinuţilor din lagărul Berezovca care trăiau în 
septembrie 1943 (tatăl Nuchim, mama Maria şi fiul Mircea). Lista evreilor din ghetourile din judeţul 
Berezovca înaintată de prefectul judetului Guvernământului Transnistriei, 2 octombrie 1943, Arhiva 
Odessa 2361- 1-591, p. 76. Castelul era o clădire distrusă din Mostovoi în care erau închişi deportaţii 
din România, şi care servise cândva de castel unui nobil din regiune. 
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totodată de urletele care au prins întreaga colonie nemţească (aceasta era o serbare 
pentru ei - o distracţie) şi rând pe rând ucidea unul sau mai mulţi deodată, în 
gropile care erau amenajate şi ele se umpleau [repede] fiindcă nu erau aşa de 
adânci ci mai mult făcute în lungime. Printre ploaia de gloanţe care venea spre noi 
a fost rănit şi tata în spate, noi am căzut peste el să-l ridicăm ... Pe la orele 6 seara 
execuţia a luat sfârşit, poate unul sau doi [evrei] au mai rămas în picioare şi iată-l 
că unul din ei este legat de o maşină şi tras în viteză mare, iar al doilea călcat în 
viteză de o motocicletă condusă de un ofiţer nazist beat turtă. Toate acestea acum 
se petrecea în faţa ochilor noştri. Pe tata l-am legat cu cămaşa lui, glonţul era plasat 
în partea dreaptă sub coastă. Noaptea a început să se aşterne şi iată că deodată s-a 
luminat întreaga colonie. Ce s-a întâmplat? Nemţii au dat foc la cadavre şi ele 
ardeau ca paiele fiindcă au turnat benzină şi la fundul gropii era smoală. Veselia 
era mare în tabăra nazistă - ei au îndeplinit azi o misiune mare"81

• 

Surse sovietice au apreciat imediat după război numărul evreilor ucişi prin 
această metodă la Rastadt şi Suha-Verba, un sovhov la nord de Mostovoi, la 
20.00082

. 

Arderea cadavrelor 

Germanii locali au folosit două metode de ardere a cadavrelor. Una din ele a 
fost descrisă mai sus, şi ea se deosebeşte de cea a românilor. Această metodă se 
bazează pe o planificare anterioară, care lua în consideraţie prevenirea contaminării 
surselor de apă, aşa cum s-a întâmplat de multe ori (mai ales la români) atunci când 
nu au fost luate măsuri de precauţie. Trebuie să ţinem minte, că de teama 
răspândirii bolilor, despre care toţi erau convinşi că evreii erau contaminaţi, era 
necesar să se ardă cadavrele. În multe sate şi sovhozuri au fost închise fântâni după 
ce cadavre care erau împrăştiate pe câmpuri şi în împrejurimi s-au descompus 
fiindcă n-au fost îngropate după topirea zăpezilor. Mai trebuie amintit că în 
majoritatea cazurilor nu era vorba de îngroparea unui singur cadavru, ci despre 
cadavrele a mii de evrei, astfel că mormintele comune săpate în locuri 
necorespunzătoare puteau să provoace contaminarea fântânilor din împrejurimi. 
Spre deosebire de români, germanii n-au ars cadavre pe ruguri, întreţinând focul cu 
lemne şi folosind echipe care să aibă grijă de ardere. A doua metodă pe care au 

81 Idem, p. 23-25. Familia Haimovici a reuşit să se salveze târându-se într-un lan de porumb din 
apropiere. Tatăl era rănit, şi în ciuda gloanţelor trase după ei ucigaşii SkR erau beli şi nu i-au urmărit. 
Ei s-au ascuns în lanul de porumb de pe dealul din fata satului Rastadt, şi de acolo au văzut sfârşitul 
acţiunii şi arderea cadavrelor, şi au auzit strigăte de veselie ale localnicilor germani. În timpul nopţii 
au fugit la Mostovoi, unde un medic rus de la spitalul din localitate şi-a riscat viata, operându-l pe tată 
şi salvându-l. Numele acestui medic care s-a străduit şi înainte să ajute evrei nu ne este cunoscut. 
82 I. Ehrenburg, Cartea Neagră, Bucureşti, 1946, p. 105. 
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folosit-o la arderea cadavrelor este mai puţin clară deşi este cunoscută: incinerarea 
de cadavre în cuptoare de ars varul. Cuptoarele de acest fel erau o metodă 
răspândită pentru pregătirea varului de uz casnic şi pentru agricultură (văruirea 
copacilor, pentru a-i proteja de dăunători etc.) şi în multe sate varul se producea la 
faţa locului. Metoda de ardere a cadavrelor în astfel de cuptoare a fost descrisă pe 
larg în cartea lui Ehrenburg, şi s-a bazat probabil pe mărturii ale unor ucraineni. Nu 
a rămas nici un evreu care să descrie acest procedeu şi nu are rost să căutăm 
supravieţuitori. În vara lui 1944, un ofiţer sovietic cu gradul de locotenent colonel, 
Şabanov, a ajuns în satul german abandonat Gradovca. Satul se afla lângă gara 
Kolosovca, la nord de Berezovca: 

El a văzut la marginea satului trei cuptoare de ars varul, năpădite de buruieni 
şi de scaieţi. Şabanov a descoperit în cuptoare antebraţe, omoplaţi şi vertebre 
carbonizate. Sfărâmături mărunte de cranii trozneau sub picioarele lui. Pământul 
era presărat cu oase, aşa cum un ţărm de mare era presărat cu scoici83

. 

Conform acestei surse, arderea cadavrelor şi chiar arderea de oameni vii în 
cuptoare s-a făcut la Gradovca, la Rastadt şi în satul MUnchen. Incinerarea era 
precedată de execuţii care se făceau pe loc. Şi Ehrenburg a notat că întreaga acţiune 
era considerată drept o petrecere populară, şi se desfăşura cu participarea 
majorităţii locuitorilor gennani. 

„Se duceau la cuptoarele acelea din stepă ca la o sărbătoare. Jefuiau cu 
plăcere. Omorau cu voluptate. Condamnaţii la moarte nu erau ţinuţi mult în 
Gradovca. 

Acolo se proceda ca la fabrică. Oamenii [evrei] erau arşi în funcţie de 
capacitatea cutărui sau cutărui cuptor. Fiecare „încărcare" a cuptorului cerea 
aproximativ trei zile. Pe când se încingea un cuptor, execuţiile se desfăşurau în 
altul. 

Înaintea cuptoarelor, oamenii erau dezbrăcaţi în pielea goală, aşezaţi pe 
rânduri la marginea cuptorului şi împuşcaţi în faţă cu puştile automate ... cadavrele 
cădeau pe grătarele cuptoarelor. 

Când un cuptor se umplea, cadavrele erau stropite cu petrol. Paie erau 
pregătite din timp în colţurile cuptoarelor. Grăsimea care ieşea din cadavre înteţea 
arderea. Tot satul era învăluit de fum şi otrăvit de duhoare de carne omenească 
arsă ... 

În cele trei cuptoare au fost arşi 7.000 de inşi"84 . 

83 Idem, p. I 04. 
84 Idem, p. 104-105. Deşi victimele arse în cuptoare erau evrei, nu există nici o aluzie la acest lucru în 
acest fragment din cartea lui Ehrenburg; el defineşte „oameni". Convoiul deportalilor din Bucureşti 
din septembrie 1942, din care Max Haimovici şi părintii lui au făcut parte, a fost debarcat în gara 
Kolosovca de unde a continuat pe jos la Mostovoi, la o distantă de 30 de kilometri. În continuare, un 
fragment din mărturia lui (p. 6-7): ,,Kolosovca [era] una din zecile de staţii de tren din cuprinsul 
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Aceasta este unica descriere a arderii de cadavre în cuptoarele de var. Pot fi 
identificate în acest proces de incinerare linii paralele cu arderea în şanţuri şi cu 
petrecerile ce le însoţeau, aşa cum au fost descrise de unicul supravieţuitor al 
acestui ritual al locuitorilor germani. 

Zvonuri despre arderea cadavrelor de către locuitorii germani au parvenit şi 
anchetatorilor care l-au interogat pe Alexianu înainte de procesul său, în aprilie 
1946, la Bucureşti. Subiectul uciderii evreilor nu era chestiunea cea mai importanţă 
a anchetei, totuşi Alexianu a fost întrebat despre rugurile pe care au fost arse 
cadavrele. ,,Au fost arşi [evrei] la Rostov. Germanii au îngropat cadavrele în 
şanţurile antitanc. Apoi s-a adus benzină şi cadavrele au fost arse"85

. 

Alexianu, profesor de drept, care corecta cu meticulozitate orice greşeală de 
tipar în declaraţiile lui, a numit locul unde evreii au fost arşi Rostov şi nu Rastadt 
(Rastadt era un sat german în Transnistria, unde erau aduşi evreii de către jandarmii 
români subordonaţi direct guvernatorului Alexianu, iar Rostov era un oraş rusesc la 
750 km est de Rastadt). Nimeni nu a băgat de seamă confuzia intenţionată a 
numelor, şi anchetatorii au trecut la alte subiecte. Trebuie reamintit (vezi mai sus 
capitolul despre Odessa) că Alexianu a dezbătut cu Hoffmeyer în februarie 1942 
problema evreilor împuşcaţi la Rastadt şi care n-au fost îngropaţi. 

Predarea unor deportaţi din România unităţilor SS de dincolo de Bug 

Guvernământul Transnistriei a predat deportaţi din România şi evrei 
ucraineni Guvernământului german din Ucraina şi unităţilor SS ale germanilor 
locali de acolo. Germanii s-au grăbit să extermine majoritatea evreilor ucraineni şi 

au rămas fără sclavi când au început în anul 1942 să construiască importanta 
şoseaua strategică care lega Polonia de sudul Ucrainei, Durchgangstrasse IV. 
Şoseaua începea la Lvov şi se termina la Stalino, la nord de Marea Azov, la est de 
Rostov, poarta spre Caucaz şi Stalingrad. Şoseaua trecea şi pe partea de est a 
Bugului, printre localităţi unde au fost înfiinţate lagăre de muncă, lagăre care au 
devenit cu timpul lagăre de lichidare a deportaţilor din România, pe care 
Guvernământul Transnistriei i-a predat naziştilor: Nemirov, Bratslav (la vest de 
Bug), Gaisin, lvangorod, Uman, Kirovgrad ş.a. Compania germană de construcţii 
Todt, care executa construcţii pe teritoriile ocupate de germani, răspundea de 
proiect, angajând în acest scop firme germane ca subantreprenori, care au adus în 
regiune ingineri, tehnicieni, meseriaşi şi chiar supraveghetori. 

Transnistriei în care oamenii au coborât din tren liniştiti fără să ştie ce dezastru îi aştepta. Kolosovca, 
după câte îmi aduc eu aminte era o gară mică, mai bine zis o haltă care lega diferite sate vecine -
Mostovoi, Berezovca, Varvarovka şi colonia [germană) Rastadt. 
85 Stenograma interogatoriului lui Alexianu din 14 aprilie 1946, p. 12. Arhiva Ministerului de Interne, 
dosar 4001 O, voi. 45, p. 246. 
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Unităţi SS înfiinţate pe partea germană a Bugului de către coloniştii germani 
traversau din când în când Bugul pe partea românească, primind de la jandarmi mii 
de evrei (inclusiv evrei din judeţul Dorohoi, din Regat) pentru executarea muncilor. 
Aceste unităţi erau ajutate la supravegherea evreilor şi lichidarea lor de către poliţia 
ucraineană pe partea germană şi de unităţi de voluntari lituanieni aduşi din Lituania. 
Nu se cunoaşte cu precizie numărul evreilor fumizat de români pentru acest gen de 
muncă şi pentru lichidare, dar poate fi apreciat la 15.000 şi chiar mai mult. 

În august 1942, prefectul judeţului Tulcin, colonelul Loghin, care fusese mai 
întâi prefect al judeţului Berezovca, a cerut printr-o telegramă guvernatorului 
Transnistriei să-i aprobe să predea unităţilor SS 5000 de evrei pentru construirea 
şoselei. El a cerut lui Alexianu printr-o telegramă să aprobe cererea 
„comandamentului unităţilor SS" de a primi 5000 de evrei, întrucât în judeţul său 
nu se afla în curs de executare un proiect atât de mare şi între timp evreii trebuiau 
hrăniţi86 . Aminteam (la începutul acestui capitol) că în februarie 1942 Loghin 
primise pe evreii din Odessa pe care i-a predat SkR din judeţul Berezovca. 
Alexianu a aprobat predarea celor 5000 de evrei din judeţul Tulcin 
comandamentului formaţiunilor SS din Gaisin pentru a fi folosiţi la construirea 
şoselei strategice Nemirov-Bratslav-Semenki-Gaisin87

. 

Un prim transport de circa 3000 de evrei, majoritatea din Cernăuţi, care au 
fost deportaţi din oraş în iunie 1942, au fost preluaţi la 18 august 1942 de către o 
unitate SS sub comanda Hauptstilrmflihrer Franz Kristoffel şi transferaţi pe partea 
germană a Bugului. Mai întâi au fost ucişi copiii şi bătrânii, şi în alte diferite 
selecţii au fost lichidaţi, până la sfârşitul anului 1943, marea lor majoritate, inclusiv 
cei care mai erau capabili să muncească. 

La 2 august 1943 au fost predaţi germanilor 200 de evrei care munceau în 
fermele judeţului Tulcin şi au fost încărcaţi în camioane pentru a-i trece Bugul. 52 
de copii au fost aruncaţi din camioane de către părinţii lor, şi în felul acesta au fost 
salvaţi. Evrei şi ţărani din împrejurimi i-au adunat şi au reuşit să-i ducă în ghetoul 
din Tulcin. Consimţământul autorităţilor române de a închide ochii de la salvare a 
fost obţinută cu bani grei: când copii au ajuns pe jos în ghetou, ei erau deja orfani88

. 

Unul dintre deportaţii din Cernăuţi care a supravieţuit dintr-un alt grup de o sută de 
evrei, care au fost predaţi germanilor la I martie 1943, descrie momentul 
transferării lui în lagărul de muncă de la Semenki, lângă Bratslav: 

86 Telegrama prefectului judeţului Tulcin, colonelul Loghin, către cabinetul guvernatorului, 5 august 
1942. Idem, p. 150. 
87 Guvernatorul Alexianu către Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, 11 august 1942. Arhiva 
Odessa 2242- I- 1088, p. 151; aprobarea Guvernământului către colonelul Loghin, 11 august 1942. 
Idem, p. 148. 
88 Cartea Neagră, III, p. 300. Prefectul judeţului Tulcin care a dat ordinul să fie predaţi cei 200 de 
evrei a fost Constantin Năsturaş, poet român cunoscut sub pseudonimul Poiana Yolbure. 
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„Se ştia că germanii din lagărele de muncă de dincolo de Bug şi pe şantierele 
Todt de pe această parte [românească] a Bugului cum ar fi Semenki şi Bratslav, se 
foloseau de metode bestiale pentru a ucide mulţi dintre evreii deportaţi care le-au 
fost predaţi. Din acest motiv, deportaţii considerau transferarea lor la germani ca o 
sentinţă finală şi fără drept de apel (endgi.iltiger Todesurteil). Pe partea română, ne 
torturau, ne înfometau şi ne lăsau să murim de frig, dar întotdeauna rămânea o 
şansă oarecare de a supravieţui"89 . 

Şi într-adevăr, după Stalingrad, românii au încetat marile campanii de 
exterminare în Transnistria, iar martorul a formulat într-o singură frază deosebirea 
dintre cele două regimuri: pe partea germană moartea avea o dată fixată apriori de 
nazişti, iar pe partea română (după Stalingrad) exista o rază de speranţă de a 
rămâne în viaţă. Întâlnirea dintre evreii, majoritatea familii întregi (deoarece 
fuseseră deportaţi în vara lui 1942), majoritatea vorbitori de germană ca limbă 
maternă, şi germanii locali şi germanii din Reich, care deveniseră stăpânii lor, i-au 
pus la o muncă de robi până la moarte şi au stabilit data lichidării lor: este un 
episod care îşi aşteaptă scriitorul: 

,,Pe lângă suferinţele indescriptibile, exista o teamă permanentă de moarte, 
întrucât zi de zi ne spuneau în mod clar că în cele din urmă ne vor lichida, adică ne 
vor scoate afară şi ne vor împuşca ... Germanii omorau fără întrerupere ... Ucigaşii 
din SS - creştini evlavioşi catolici, protestanţi, iubitori de Biblie - în general -
primeau mâncare bună, retribuţii substanţiale. Nu mai exista frica de Dumnezeu. 
Toţi ucideau, toţi îşi satisfăceau pofta de a ucide, justificându-şi pasiunea lor de a 
ucide cu motivul că îndeplinesc ordine primite de sus"90

. 

Subiectul lagărelor de muncă germane aflate pe partea cealaltă a Bugului nu 
aparţine acestui capitol, şi el merită un studiu separat. Deschiderea arhivelor din 
Ucraina a permis cercetarea, pentru prima dată, a răspunderii autorităţilor româneşti 
cu privire la predarea evreilor unităţilor SS din Reichskommissariatul Ukraina. Se 
poate afirma cu certitudine că Guvernământul român al Transnistriei a fost conştient 
de semnificaţia predării evreilor unităţilor SS şi că nici un transport nu a fost efectuat 
fără ştirea şi aprobarea lui. Guvernatorul Transnistriei vedea în predarea evreilor atât 
un mijloc de exterminare, cât şi un mijloc de pedepsire, o ameninţare permanentă şi 
curentă, menită să-i forţeze pe deportaţi să muncească. La a opta conferinţă a 
prefecţilor şi a şefilor Guvernământului, care a avut loc la 20 septembrie 1942 la 
Odessa, conferinţă menită să evidenţieze realizările Guvernământului în primul an de 

89 Mărturia lui Shimon Roscnrauch din Cernăuţi, noiembrie 1959, A YV - 03-1536. P. 7-8. 
90 Idem, p. 8. Întâlnirea între evrei a căror limbă maternă era germana şi ucigaşii lor germanii locali 
sau germanii din Reich - în lagărele de peste Bug s-a bucurat de o descriere autentică de către pictorul 
evreu Dagani, care a reuşit să fugă înapoi în Transnistria dintr-un lagăr de peste Bug înainte de ultima 
acţiune. Arnold Dagani, Groapa e în livada de Vişini, Bucureşti, I 946. Traducerea germană: Arnold 
Dagani, Lasst mich /eben, Tel Aviv, (1960). 
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ocupaţie, guvernatorul Alexianu s-a adresat prefecţilor, printre altele cu următoarele 
cuvinte: ,,Prefecţii ce au evrei şi ţigani să organizeze munca lor în orice fel de 
întreprinderi, în conformitate cu Ordonanţa [23] şi a instrucţiunilor date. Cine nu vrea 
să muncească va fi trecut peste Bug, unde sunt primiţi"91 . 

lsopescu, prefectul judeţului Golta, a ajuns în situaţia „nefericită" de a nu fi 
în stare să dea curs unei cereri germane de evrei, întrucât şi el, la fel ca şi vecinii 
săi din est, ,,a epuizat" de fapt pe toţi evreii încă în primăvara lui 1942. În martie 
1943 el a trimis o scrisoare lui Alexianu prin care cerea să se ofere germanilor 
evrei din judeţul Berezovca, întrucât lui i-au rămas foarte puţini: 

„Autorităţile germane de peste Bug ne cer 2.000-3.000 de jidani pentru lucru 
în schimbul hranei. Rugăm răspundeţi dacă în principiu se aprobă cererea lor, dând 
dezlegare judeţului Berezovca să ne dea din lagărul Mostovoi un anumit număr de 
jidani, căci noi nu avem suficienţi. A-mi trimite pe cei recalcitranţi, suspecţi şi 

inutili"92. 
Alexianu a aprobat să se predea germanilor deportaţi închişi în lagărele 

Mostovoi, Slivina şi Vapniarca. Faptul că aceşti evrei nu urmau să se întoarcă era 
ştiut de fiecare. 

Un alt proiect realizat de compania Todt a fost construcţia unui pod peste Bug 
care să lege sudul Transnistriei de Reichskommissariat-ul Ukraina. Podul a fost 
ridicat între Trihati şi Oceacov iar construcţia lui a fost încredinţată unor societăţi 
germane din Reich. Lucrările au început în primăvara lui 1943 şi s-au terminat în 
decembrie acelaşi an. 4.000 de evrei, majoritatea deportaţi din România, au fost 
predaţi unităţilor SS şi deţinuţi în trei lagăre de pe pa1tea română a Bugului -
Trihati,Varvarovca şi Kolosovca - şi în două lagăre pe partea germană: Kurievca şi 
Matievca. Iniţial germanii au cerut românilor 1.500 de „lucrători civili", şi nu evrei. 
Numărul lor a crescut la 4.000. Antonescu personal a decis să predea germanilor „din 
cei care se găsesc în lagăre", adică evrei93

. Ca urmare, au început să fie trimişi tineri 
şi meseriaşi evrei din judeţele în care mai existau: Moghilev, Tulcin, Balta, Jugastru, 
Râbniţa. Regimul în aceste lagăre era asemănător cu regimul lagărelor de peste Bug 
de care am amintit mai înainte, cu o singură deosebire: în lagărul Nikolaev, care a 
furnizat cel mai mare număr de victime, metoda de execuţie preferată de nazişti a 
fost spânzurarea. Judeţul Balta a trimis germanilor la construcţia podului 700 de 

91 Procesul-verbal nr. 8 de la cea de-a opta conferin(ă a conducătorilor Guvernământului din 
Transnistria, 20 septembrie 1942. Arhiva Odessa 2242-1-22, p. 69, sublinierea în original. 
92 Prefectul judctului Golta, lsopescu. către guvernatorul Transnistriei. Scrisoarea conliden1ială. 24 
martie 1943. Arhiva Odessa, 2242-1-1496, p. 161. Aprobarea guvernatorului scrisă de mâna lui pe 
marginea scrisorii. 
93 Scrisoare urgentă şi secretă a Preşedinliei Consiliului de Miniştri, cabinetul pentru administrarea 
Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei. către guvernatorul Transnistriei, 13 mai 1943. Idem, 2264-1 c-
40, p. 157. 
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muncitori necalificaţi şi 130 de meseriaşi94 . Judeţul Moghilev a trimis câteva 
transporturi, în total 829 de evrei95

. Judeţul Tulcin a trimis un număr necunoscut de 
evrei, probabil între o mie şi două mii, păstrând o rezervă de tineri şi meseriaşi pe 
care i-a trimis după necesităţi, şi când a fost necesar a scos evrei din lagărele de 
muncă din judeţ şi i-a predat germanilor96

• 

Chiar şi judeţul Golta a fost solicitat, printr-o scrisoare confidenţială a 
guvernatorului, să pună la dispoziţia germanilor „pe toţi ţiganii între 20-40 de ani" 
care au mai rămas, precum şi pe toţi evreii valizi97

. În octombrie 1943, în „regatul 
morţii" mai trăiau aproximativ două mii de evrei, din care administraţia română a 
reuşit să mobilizeze doar 50; ,,restul erau bolnavi şi infirmi"98

. 

Direcţia căilor ferate române din Transnistria a „renunţat la 400 de evrei", 
„apţi şi sănătoşi" care munceau la întreţinerea liniei Juralevco-Tulcin. ,,Aceşti evrei 
vor fi puşi la dispoziţia Organizaţiei Einsatzgruppe-Russland Sud", se indica într-o 
dispoziţia a Guvernământului. După ce au fost examinaţi de un medic, au fost 
predaţi jandarmilor, şi un delegat al jandarmeriei i-a predat la începutul lui 
octombrie 1943 reprezentantului Sonderkommando din Varvarovca lângă 
Nikolaev99

. Aceşti evrei au muncit la construirea liniei ferate între Kolosovca şi 
Trihati. La începutul lui decembrie 1943 mai rămăseseră circa o sută de muncitori 
„valizi", dintre cei predaţi Sonderkommando-ului. Un inginer al căilor ferate 
române, care cu două luni înainte „a renunţat" la ei a cerut ca supravieţuitorii să fie 
supuşi de urgenţă unui examen medical de către „un medic român autorizat şi toţi 
cei bolnavi sau cei care nu vor putea rezista iernii să fie înapoiaţi ghetourilor din 
care au fost aduşi şi în locul lor să fie trimişi alţii" 100 . 

Sute de evrei care rămăseseră în viaţă, dar nu mai erau capabili să 

muncească, au fost înapoiaţi jandarmilor care i-au înapoiat în ghetourile din care au 
fost scoşi 101 . Guvernământul Transnistriei s-a angajat să-i înlocuiască cu alţi evrei, 

94 Guvernământul către Comandantul de legătură al armatei germane în Transnistria, 24 iunie 1943. 
Idem, 2264-1 c-40, p. 18. 
95 Idem, I O iunie 1943, p. 166. 
96 Memoriu al preşedintelui comitetului evreiesc din ghetoul Moghilev, Moshe Katz, fără dată, Cartea 
Neagră, III, nr. 215, p. 3 86. 
97 Guvernământul Transnistriei către prefectul jude\ului Golta, scrisoare conlidentială, 7 august 1943, 
Arhiva Nikolaev, 2178-1-372, p. 7. 
98 Directorul Oficiului muncii din judeţul Golta către prefectul judeţului, 27 octombrie 1943. Idem, 
2178-1-372. 
99 Locţiitorul guvernatorului, Constantin Sidorovici, către prefectura judeţului Berezovca, I octombrie 
1943. ArhivaOdessa, 2361-1-591, p. 92. 
100 Inspectorul lucrărilor de întreţinere al Căilor Ferate Române din Transnistria, inginerul Traian 
Sidavi, către Inspectorul general al căilor ferate, 15 decembrie 1943. Idem, 2361-1-592, p. 4. 
101 Inspectorul jandarmilor din Berezovca către Direcţia muncii din guvernământ despre înapoierea 
bolnavilor examinaţi de un medic la Trihati, 21 decembrie 1943, Arhiva Odessa, 2361-1-592, p. 6. 
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faptul creând situaţii ieşite din comun: vieţile evreilor au devenit subiect de 
contabilitate cu colaborarea jandarmeriei şi a Sonderkommando, situaţie care n-ar 
fi fost posibilă cu un an sau doi mai devreme; la vremea respectivă, Guvernământul 
Transnistriei înregistra numai numărul evreilor morţi, nu şi al celor vii - şi chiar şi 
atunci în secret. Compania Todt, care în august 1943 a primit 1.500 de evrei din 
judeţul Balta pentru construirea podului de la Varvarovca, a refuzat să primească 
104 evrei, deoarece erau slabi şi bolnavi, şi un jandann caporal a primit ordin să-i 
înapoieze în ghetourile de unde au fost scoşiio2 . Unitatea SS germană care era 
responsabilă cu construirea podului strategic de la Nikolaev a colaborat şi ea cu 
Guvernământul Transnistriei la „grija" pentru evrei, întocmind zilnic rapoarte 
despre soarta evreilor pe care îi primise. Suntem în posesia a două din aceste 
rapoarte din septembrie şi noiembrie 1943, despre evreii din lagărul Varvarovca. 

Frontfiihrerul Wahl a raportat Direcţiei muncii din Odessa la 1 O septembrie 
că i-au rămas 1.175 de evrei din cei 1.432 pe care i-a primit în iulie. 1 O au evadat, 2 
au murit, 11 au fost executaţi, 234 au fost înapoiaţi fiind inapţi de muncă 1°

3
, încă 68 

au dispărut. (Deoarece el, de fapt, primise 1.500). În octombrie românii au adus în 
locul lor alţi 489 evrei, astfel că detaşamentul de muncă număra acum 1.664 
evrei 104

. Directorul Direcţiei muncii a cerut jandanneriei din Odessa „să 
înregistreze numele morţilor" care erau comunicate de unitatea germană105 . La 
sfârşitul lui noiembrie 1943 Guvernământul Transnistriei avea grijă să noteze 
numele evreilor care erau executaţi sau mureau în lagărele de muncă germane. 

Grija subită faţă de soarta evreilor predaţi germanilor şi-a găsit expresia în 
ajunul eliberării teritoriului de către armata sovietică şi în rapoarte medicale. 
Medici ai Guvernământului, uneori aceiaşi medici care recomandaseră în toamna şi 
iarna lui 1941 exterminarea evreilor contaminaţi de tifos, vizitau lagărele de muncă 
şi recomandau tratarea bolnavilor. Dr. Aurel Juga, medicul şef al judeţului 

Berezovca, a vizitat la 21 octombrie detaşamentul de muncă evreiesc din lagărul 
Trihati care muncea pentru Direcţia căilor ferate pe partea românească a podului pe 
care-l construiau germanii. Împreună cu el a venit să vadă condiţiile de muncă ale 
evreilor o delegaţie specială a Preşedinţiei Consiliului de Miniştri din Bucureşti, 

102 Prefectura judeţului Balta către legiunea de jandarmi a jude\ului, 16 august 1943. Idem, 2361-1-
591, p. 52; prefectura judeţului Oceacov către prefectura judeţului Balta cu privire la înapoierea a 104 
evrei „incapabili de a munci" dintr-un grup de 1500 de evrei din judeţul Balta predaţi companiei Todt, 
12 august 1942. Idem, p. 53. 
103 Einsatzgruppe Russland către Direcţia muncii a Guvernământului Transnistriei, 13 septembrie 
1943. Idem, 2242-1-1502, p. 154-155; traducerea în limba română a raportului. Idem, p. 152-153. 
104 Raportul Einsatzgruppe Russland către Direcţia muncii din Odessa, 5 noiembrie 1943. Idem, 2242-
1-1564, p. 208; traducerea în limba română. Idem, p. 207. 
105 Directorul Direcţiei muncii din Guvernământul Transnistriei, arhitectul Constantin Sidorovici, 
către inspectorul jandarmeriei din Odessa, 19 noiembrie 1943. Idem, p. 206. 
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care şi ea se interesa de soarta evreilor. Medicul a constatat că din cei o sută de 
evrei înapoiaţi de Einsatzgruppe Russland-Sud, patruzeci sunt grav bolnavi, şi a 
recomandat internarea lor în spitalul cel mai apropiat: 

„S-au găsit [şi] un număr de circa 50-60 oameni, care sunt aproape complet 
goi, acoperiţi cu bucăţi de sac, care nu acoperea măcar bine organele sexuale. Din 
cauza frigului, aceşti oameni nu pot fi scoşi la muncă, astfel că randamentul lor e 
zero ... Nu există nici un fel de medicamente sau pansamente, nici măcar pentru a se 
da un prim şi rudimentar ajutor, în caz de accident sau boală. S-au găsit oameni 
trecuţi de 60 ani, precum şi copii până la 16 ani" 106

. 

Trebuie remarcat că cuvântul ,jidan" sau măcar „evreu" nu era menţionat în 
acest raport. Odată cu înaintarea armatei sovietice supravieţuitorii evreilor din 
judeţul Berezovca au devenit „oameni". Împreună cu medicul judeţului, raportul a 
fost semnat şi de către prefectul Leonida Pop, care în anii 1941-1942, pe când era 
pretor, s-a ocupat de aranjamentele practice pentru predarea convoaielor de evrei 
ucigaşilor germani din unităţile Selbstschutz. 

Preşedinţia Consiliului de Miniştri şi Guvernământul Transnistriei, care au 
acordat o mare importanţă construirii podurilor, căilor ferate şi şoselelor în 
colaborare cu germanii 107

, au găsit o soluţie interesantă; cum să-i îmbrace pe 
muncitorii evrei. Guvernământul a decis să se adreseze unui delegat al Crucii Roşii 
Române „Centrul doi", un departament al Crucii Roşii care se ocupa de fapt cu 
distribuirea ajutorului provenit din surse evreieşti pentru evrei, şi i-a propus să 
împartă îmbrăcăminte muncitorilor evrei care muncesc la construirea podului 
german de la Nikolaev şi a podului pe care Direcţia Căilor Ferate Române îl 
construia la Trihati, precum şi muncitorilor de la minele de turbă de la Tulcin. 

„Propunem această împărţire deoarece aceşti lucrători, care au fost strânşi 

din toate ghetourile, au familii şi munca lor asigură, de asemenea, existenţa celor 
rămaşi în ghetouri. 

Aceşti muncitori sunt dezbrăcaţi şi desculţi. În primul rând ar trebui să le 
venim în ajutor"108

. ,,Masa muncitoare şi utilă", cum menţiona în continuare 
raportul citat, nu primea nici o plată pentru munca sa, familiile rămânând fără nici 

106 Raportul prefectului judeţului Bcrezovca şi al medicului judeţului. dr. Juga, către directorul căilor 
ferate din Odessa. sfârşitul lui octombrie 1943. Idem 2242-1-1503, p. 245. Nu toţi şefii administraţiei 
române din Transnistria şi-au schimbat atitudinea în urma evenimentelor de pe front. Prefectul 
judeţului Ananiev, colonelul Bolintineanu, a continuat să-i denumească ,jidani'" pe evreii goi pe care 
i-a primit la muncă la ferme. Vezi scrisoarea lui către Direcţia muncii a Guvernământului cu privire Ia 
jidanii goi pe care i-a primit: .,Vă rog să ordonaţi închiderea lor sau să Ic furnizaţi îmbrăcăminte 

pentru ca să poală munci" (28 octombrie. Idem, 2242- 1-1503, p. 259). 
107 Direcţia muncii a Guvernământului Transnistriei către prefectura din Berezovca, 2 noiembrie 
1943. Idem. 2242-1-1053, p. 244. 
108 Directorul Direcţiei muncii a Guvernământului Transnistriei, Sidorovici, către doamna Maria 
Zabloski, reprezentanta Crucii Roşii Române, lară dată, începutul lunii noiembrie 1943. Idem, p. 74. 
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un sprijin material. Multe femei au murit de foame, copii au rămas orfani şi parte 
din ei au fost strânşi în orfelinate care au fost înfiinţate în anii 1942-1943, sau au 
murit de foame şi frig în camere întunecoase şi în grajdurile şi barăcile în care au 
rămas singuri. Trebuie remarcat că predarea muncitorilor evrei lui Einsatzgruppe 
Russland, companiei Todt şi Căilor Ferate Române, care a executat lucrări în 
colaborare cu autorităţile germane de peste Bug, s-a făcut conform unei cereri 
speciale a şefului M.St.M. al armatei române, în coordonare şi cu aprobarea 
Cabinetului pentru administrarea Basarabiei, Bucovinei şi Transnistriei de pe lângă 
Preşedinţia Consiliului de Miniştri şi a fost executată de guvernatorul Transnistriei, 
Alexianu 109

. M.St.M. a fost cel care a cerut în august 1943 Preşedinţiei Consiliului 
de Miniştri „4.000 muncitori evrei şi ţigani pentru lucrări de interes militar în 
regiunea Nikolaev", cerând să se trimită urgent în zonele de muncă de pe Bug în 
afară de evrei şi pe „toţi ţiganii între 20 şi 40 de ani" 1 

JO_ Evreii şi ţiganii care nu 
munceau sau nu munceau satisfăcător, după părerea supraveghetorilor lor germani, 
erau împuşcaţi; iar în lagărele de muncă româneşti evrei şi ţigani care după părerea 
autorităţilor se eschivau de la muncă sau se prefăceau bolnavi erau închişi în 
închisori şi înfometaţi „până ce vor consimţi să muncească" 111 . 

În ciuda lipsei de muncitori, detaşamentele de extenninare ale germanilor 
locali de peste Bug au acţionat după propria lor logică, care nu se întemeia pe 
necesităţile muncii, şi au exterminat mii de evrei, chiar dacă mai erau apţi de muncă 
şi chiar dacă autorităţile germane aveau nevoie de munca lor. La 6 noiembrie 1942, 
unităţile de lichidare SS au lansat o astfel de acţiune de exterminare peste Bug, 
masacrând mii de evrei care le-au fost predaţi de autorităţile române din Transnistria. 
La Gaisin au fost împuşcaţi circa o mie de evrei. La Brailov au fost ucişi două mii de 
evrei. La Bar, la capătul de nord al Transnistriei, au fost executaţi 12.000 de evrei, o 
mică parte dintre ei evrei din Bucovina şi Basarabia. Jandarmii din Mostovoi au 
strâns în curtea postului de jandarmi 90 de evrei de origine poloneză şi i-au predat 
unităţilor de lichidare germane din Rastadt. La 30 noiembrie 1942, jandarmii au 
predat 500 de evrei din îngrozitorul lagăr Peciora unei unităţi a locuitorilor germani 
de peste Bug, care i-a lichidat. La I O mai 1943 a venit din nou în lagăr o unitate de 

109 Şeful Statului Major al armatei române către Preşedin\ia Consiliului de Miniştri, cerând să se pună 
la dispozitia Direc\iei Căilor Ferate Române din Transnistria 6000 de oameni pentru care 
guvernatorul Alexianu va trebui să se îngrijească de hrană şi adăpost. Vezi în nota scrisă de mână din 
30 octombrie 1943 că este vorba de evrei şi \igani, şi că numărul lor este „exagerat", precum şi lista 
de locuri unde urmează să fie trimişi evreii şi care cuprinde şantiere de muncă germane, 23 
septembrie 1943, 2242-1-1503. /dem, p. 16. 
110 Directia muncii din Guvernământ către prefectul judetului Golta, 7 august 1943. Arhiva Nikolaev, 
2178-1-372. p. 77. 
111 Circulară a directorului retelei de ferme de stat din judetul Golta către una din fermele din jude\, 
iulie 1943. Idem. 2178-1-369, p. 3. 

309 
https://biblioteca-digitala.ro



exterminare de peste Bug, şi a primit de la jandarmii români şi de data asta 600 de 
evrei de toate vârstele şi în special fete tinere. Data exactă a lichidării nu este 
cunoscută. În septembrie 1943 au mai rămas în viaţă circa 1.500 de evrei români din 
circa 4.000 care au lucrat la construirea şoselei strategice. La începutul lui decembrie 
1943, numărul lor a scăzut la jumătate. Între I O şi 18 decembrie au fost ucişi 
majoritatea celor rămaşi. Dintre evreii români care au fost predaţi germanilor pentru 
construirea şoselei au supravieţuit circa 150112

. 

În concluzie: cu acordul guvernului român, Guvernământul Transnistriei a 
ajutat germanilor de peste Bug să execute politica de exterminare a poporului 
evreu, chiar şi după ce această politică a fost abandonată de către guvernul 
României în România însăşi 113 , şi după ce Antonescu a decis chiar, în zilele 
înfrângerii de la Stalingrad, să pună capăt politicii de exterminare în Transnistria114

. 

Guvernământul a predat mii de evrei unităţilor de lichidare ale germanilor locali 
din Transnistria şi din afara ei şi, începând din vara lui 1943, a „împrumutat" mii 
de evrei autorităţilor germane de peste Bug şi în Transnistria pentru executarea 
unor lucrări de construcţii diverse, de importanţă militară, după ce germanii au 
exterminat majoritatea evreilor din zonele lor de ocupaţie, din apropierea Bugului. 
O mică parte dintre muncitorii evrei care au lucrat la construirea podurilor de pe 
Bug au supravieţuit şi au fost înapoiaţi armatei române. Iniţiativa predării 

muncitorilor a fost a şefului M.St.M. al armatei române şi a direcţiei CFR-ului, iar 
aprobarea a fost dată de Antonescu personal. 

În această prezentare nu s-a făcut uz de toate sursele privind soarta evreilor 
români din lagărele de exterminare şi de muncă germane de-a lungul Bugului, 
metodele de tortură, despre colaborarea dintre jandarmeria românilor şi oamenii 
SS, şi altele. Am prezentat doar deciziile luate la Odessa şi la Bucureşti şi 

corespondenţa cu privire la predarea evreilor, pe baza documentaţiei descoperite în 
ultimul timp în arhivele din Ucraina. 

Surse sovietice cu privire la acţiunile de exterminare româneşti 

Armata sovietică a intrat în Odessa la I O aprilie 1944, după o luptă scurtă şi 
crâncenă în apropierea oraşului. La 12 aprilie a fost cucerit Tiraspolul şi la 16 
aprilie întreaga Transnistrie era în mâinile sovieticilor. Înainte de eliberare, 
locuitorii Odessei şi, de fapt, din întreaga Transnistrie au apucat să simtă gustul 

112 Aceste cazuri au fost prezentate pe scurt în Cartea Neagră, III, p. 286-294, 304. Vezi şi D. Litani. 
Transnistria, p. 94-99. Tel Aviv, 1981. 
113 Jean Ancel, ,,Plans for Deportation of the Romanian Jews and Their Discontination in Light of 
Documentary Evidence (July-October 1942)". Yad Vashem Studies, XVI, Jerusalem, 1984, p. 381-420. 
114 Vezi ordinul nr. 2927 al guvernatorului Transnistriei din 7 decembrie 1942. Cartea Neagră, 111, 
p. 399-401. 
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ocupaţiei germane. În februarie 1944 oraşul a fost predat germanilor. Înainte de 
retragere, armata germană a aruncat în aer portul, majoritatea fabricilor şi câteva 
clădiri importante. Înainte de a părăsi oraşul, Guvernământul Transnistriei şi mulţi 
ofiţeri români au jefuit numeroase colecţii şi obiecte de valoare în folosul statului 
român şi al lor personal, transportându-le în România cu trenurile şi camioanele. 
Ziaristul britanic Alexander Werth, care s-a aflat în Uniunea Sovietică în timpul 
celui de-al doilea război mondial, a vizitat Odessa imediat după eliberare, şi din 
nou în martie 1945. ,,Se putea trăi" i-a spus un tânăr rus, locuitor al oraşului. 

Românii nu prea s-au amestecat în viaţa oamenilor. Existau alimente din belşug în 
pieţe, iar soldaţii români aveau întotdeauna ceva de vândut. ,,Ce s-a întâmplat cu 
evreii?" a întrebat ziaristul. 

„Ei [românii] au ucis foarte mulţi, dar eu nu am văzut asta. Câţiva au reuşit 
să scape. Cu puţini bani puteai să cumperi orice de la români ... Ei au spus că au 
fost ucişi atât de mulţi evrei, deoarece nemţii le-au cerut-o. Fără evrei morţi nu 
există Odessa, aşa spuneau. Oricum, asta-i ce ne-au spus românii" 115

. 

Werth nu a întâlnit nici un evreu dintre cei care au reuşit să se ascundă în 
Odessa în timpul ocupaţiei româneşti, deşi au existat câţiva. Trebuie notat în legătură 
cu asta că, în preajma eliberării s-a format, ceea ce istoricul Dallin a denumit „o 
imagine non-totalitară a regimului românesc în Transnistria, imagine a unui regim 
corupt la toate nivelele, dar care n-a înfiinţat pe teritoriul său lagăre de exterminare şi 
de concentrare, nu a arestat locuitorii şi nu i-a exilat în România"; un regim care a 
jefuit ţara, dar a lăsat suficientă hrană şi locuitorilor, şi în special - nu a acţionat în 
virtutea principiului existenţei unei rase superioare; regim pe care spre sfârşitul lui, 
populaţia locală îl privea „cu înţelegere şi aproape cu milă"116 . Românii, scria Dallin, 
rezumând episodul Transnistriei „au fost mult mai îngăduitori decât germanii. 
Regim1,1l lor a fost mult mai puţin extremist, rasist, arogant decât regimul german"' 17

. 

Imaginea „non-totalitară" a regimului românesc în Transnistria a fost întărită şi 
din surse sovietice. La I 3 iunie I 944 s-a publicat raportul oficial al Comisiei 
sovietice speciale, în frunte cu A.S. Kolibanov, care a anchetat crimele românilor în 
Transnistria118

. În comparaţie cu rapoartele privind alte teritorii ocupate, acest 
document a notat, în special, corupţia regimului român de ocupaţie, actele de 
distrugere şi jaf înfăptuite de români şi actele de distrugere înfăptuite de germani 
înainte de a părăsi Transnistria şi Odessa, în aprilie 1944; doar la sfârşit au fost 
menţionate „atrocităţi". Comisia sovietică de anchetă nu a amintit nicăieri că marea 

115 Al. Werth, Russia at War, 1941-1945, London 1965, p. 736. 
116 Dallin, Odessa, p. 407. 
117 Idem, p. 393. 
118 Soubshchenie Chrezvychainoi Komissii po ustanovleniiu i rassladovaniiu zlodeianii: O 
zlodeianliakh, sovershennykh nemetsko-rumynskimi zakhvatchikami v gorode Odesse i raionach 
Odesskoi oblasti, 13.6.1944 (lntemational Military Tribunal Document USSR-4 7). 
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majoritate a victimelor actelor de atrocitate comise de români erau evrei. Dimpotrivă, 
în raport s-au depus eforturi mari, pentru a scoate în evidenţă numele neevreieşti ale 
câtorva victime, pentru a întări impresia cititorului că toţi cetăţenii sovietici erau 
„expuşi măsurilor de asasinare şi actelor abominabile"119

. Într-adevăr, raportul afirma 
că circa două sute de mii de cetăţeni au pierit în Transnistria, dar nu se putea înţelege 
dacă era vorba de prizonieri de război, evrei nebăştinaşi, sau victime de alt gen. 
Raportul califica totuşi câţiva generali şi ofiţeri români şi germani drept „criminali de 
război", notând greşit câteva din numele acestora, dar fără să specifice dacă au ucis 
sau au comandat uciderea de evrei. Cele mai grele acuzaţii din raport s-au referit la 
jefuirea unor instituţii şi instalaţii, opere de artă şi bunuri particulare. 

Presa sovietică din timpul războiului a rămas aproape mută în tot ceea ce 
priveşte situaţia din Transnistria. În zilele apărării Odessei, înainte de căderea ei şi 
după ocupare s-au publicat multe informaţii despre lupte şi despre apărătorii 

oraşului, dintre care, mai târziu, sute dintre ei au fost decoraţi; dar aproape nici un 
articol nu s-a referit la regimul de ocupaţie român din regiune, la caracterul şi 

crimele sale. Ilya Ehrenburg a publicat în ajunul eliberării oraşului un articol în 
care a ridiculizat regimul român din Odessa, pretenţiile „daco-românilor asupra 
Transnistriei şi „realizările" pionierilor „României Mari", care s-au rezumat, după 

- I " fi • b d I • " Od 120 parerea sa, a m 11nţarea unor or e uri 111 essa . 
Comitetul judeţean al partidului comunist din Odessa a instituit imediat după 

eliberare o comisie de anchetă pentru a investiga „pierderile şi victimele făcute de 
ocupaţia fascistă în regiune în timpul Marelui Război de Apărare a Patriei", nume 
pe care Uniunea Sovietică l-a dat războiului împotriva Germaniei naziste. Nu a fost 
vorba de o iniţiativă particulară a comitetului judeţean (în limba rusă pe scurt 
Obkom), ci constituie parte din activitatea „Comisiei speciale de anchetă" înfiinţată 
la Moscova pentru investigarea crimelor naziştilor. Obkom-ul din Odessa a condus 
timp de patru luni ( 1 septembrie 1944 - 31 decembrie 1944) o anchetă cu privire la 
actele ocupanţilor Transnistriei şi, după încheierea ei, a pregătit un raport „final" de 
55 de pagini; acest raport a fost dezvăluit abia în anul 1994 121

. 

Cea mai mare atenţie se acordă în raport pagubelor materiale provocate 
statului sovietic, jafurilor şi confiscările de bunuri şi de animale. Numai cinci 
pagini au fost consacrate crimelor împotriva umanităţii, asasinatelor şi depo11ărilor. 
Trebuie subliniat că şi în acest raport cuvântul evrei nu este nicăieri amintit, şi toate 
victimele pomenite erau „cetăţeni paşnici" ai statului sovietic. 

119 Dallin, Odessa, p. 388. 
120 I. Ehrenburg, Voina, voi. 3, 1943-1944, Moscow, p. 66-67. Citat de Dallin, p. 387. 
121 Raportul Obkom (amănunte complete apar în capitolul despre Odessa, nota 35). Multumcsc dlui 
Simion Shvcbisch pentru ajutorul acordat în găsirea raportului în Arhiva partidului comunist din 
Odessa. 
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„Nouă depozite de acest tip [pentru depozitarea pulberii] au fost ticsite cu 
cetăţeni. Soldaţii români au folosit furtunuri şi pompe pentru a împroşca benzină în 
magazii şi peste oamenii din interiorul acestora şi apoi le-au dat foc. O lună mai 
târziu, când incendiul s-a domolit, autorităţile române au adus prizonieri de război 
ca să sape şanţuri de-a lungul depozitelor, să scoată cadavrele prin diferite 
mijloace, cum ar fi utilizarea de cârlige de fier şi să le îngroape. Exhumarea 
cadavrelor [în anul 1944] din morminte, înfăptuită sub supravegherea comisiei de 
anchetă judeţeană [a partidului comunist] a dezvăluit rămăşiţele a mai mult de 
22.000 de cadavre în nouă şanţuri, printre acestea, şi cadavre de copii, morţi prin 
sufocare"122

. 

Acest raport secret de la sfârşitul anului 1944 a aruncat totuşi lumină asupra 
câtorva episoade, adăugând multe amănunte despre crimele comise împotriva 
poporului evreu, fără să-l menţioneze în mod explicit şi fără să facă o deosebire 
între soarta acestuia şi soarta ucrainenilor şi a ruşilor. Mai mult decât atât, nici 
naţionalitatea criminalilor nu a fost evidenţiată, ucigaşii fiind definiţi cu termenul 
general „ocupanţi fascişti". ,,Din prima zi a ocupaţiei, se arată în raport, ocupanţii 
fascişti au creat o atmosferă de tiranie şi teroare brutală, cu scopul de a înfricoşa şi 
a paraliza orice rezistenţă a cetăţenilor sovietici contra ocupanţilor. Un val de 
arestări, execuţii, spânzurări şi arderi de oameni vii s-a abătut peste oraşele şi satele 
din regiune, asemenea acte continuând până la sfârşitul ocupaţiei". Nici o aluzie la 
faptul că marea majoritate a celor împuşcaţi, spânzuraţi sau arşi erau evrei. 
Pogromul de la Odessa, în cadrul căruia au fost executaţi şi arşi „mase de cetăţeni -
bărbaţi, femei, copii şi bătrâni" în depozitele de praf de puşcă de lângă aeroportul 
de pe şoseaua Lutsdorf a fost prezentat fără să se amintească nici un cuvânt despre 
explozia de la Comandamentul armatei române, executată probabil de NKVD. Din 
punct de vedere ideologic, guvernul Uniunii Sovietice şi partidul comunist sovietic 
n-au fost capabili să se confrunte cu întrebarea dacă anumite acţiuni ale mişcării de 
rezistenţă au fost executate în ciuda preţului greu pe care l-au impus ocupanţii 
germani şi români populaţiei civile, sau, cu alte cuvinte, dacă regimului sovietic i-a 
păsat de viaţa cetăţenilor săi (nu neapărat evrei)? 

Raportul secret a stabilit că au fost găsite peste 22.000 de cadavre sau 
rămăşiţe de cadavre, şi că „cetăţenii" [ evreii] au fost înghesuiţi în nouă depozite şi 
nu patru, aşa cum s-a pretins la procesul lui Macici şi Trestioreanu, de la Bucureşti, 
probabil în urma încercărilor acuzaţilor de a micşora numărul victimelor de a căror 
lichidare erau acuzaţi. În raport au fost menţionaţi separat 251 de oameni de 
diferite vârste „care au fost luaţi ostatici" de către germani şi români şi executaţi la 
24 octombrie 1941 în cartierul Ilicev din Odessa. Aceştia erau probabil singurii 
comunişti descoperiţi de români în oraş. Într-adevăr, în acest caz, raportul secret a 

122 Idem, p. 22. 
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cuprins lista nominală a celor ucişi, din care se poate deduce că este vorba de 
neevre1. 

Marea operaţiune de exterminare în „regatul morţii" a fost descrisă drept „un 
act de tortură care depăşeşte orice acţiune de exterminare cunoscută în istorie", dar 
a fost atribuit şi germanilor, nu numai românilor. La începutul lui noiembrie 1941, 
se arată în raportul Obkom, jandarmii români au adus la Bogdanovca convoaie de 
„cetăţeni sovietici" care cuprindeau, de asemenea, bătrâni, femei şi copii, deportaţi 
din regiunea Odessa şi din republica sovietică Moldova (Basarabia), din ordinul 
autorităţilor de ocupaţie române. Aceste convoaie au ajuns la Bogdanovca, în 
grupuri de 1.500-5.000 de oameni, şi la Bogdanovca au fost predaţi jandarmilor 
locali, sub comanda sergentului major Nicolae Milionescu (Melinescu) şi 

adjunctului său Ghirescu. De remarcat că aproape toate numele jandarmilor ·şi 

militarilor români au fost denaturate, devenind uneori de nerecunoscut. Raportul a 
menţionat metoda lichidării pe drumuri a evreilor epuizaţi, a bătrânilor şi copiilor 
de către jandarmi, precum şi prelungirea intenţionată a traseului pentru a mări 
numărul victimelor. În locul unui marş de 5 zile, jandarmii au forţat pe „cetăţeni" 
să mărşăluiască 20 de zile pentru a mări numărul victimelor. La Bogdanovca evreii 
au fost înghesuiţi în cocinele de porci ale sovhozului, aflat la o distanţă de jumătate 
de kilometru de satul cu acelaşi nume. În iarna deosebit de grea din 1941 /42 au fost 
înghesuiţi în cocine şi sub cerul liber 55.000 de „cetăţeni sovietici"123

. 

Raportul citează mărturia unui supravieţuitor din lagărul Bogdanovca, 
Klimov Boris Filipovici, care şi el nu şi-a amintit că toţi deţinuţii erau evrei: 

„Condiţiile erau jalnice. Două mii de oameni trăiau într-o cocină pentru 200 
de porci şi dormeau pe paie murdare, fără a avea cu ce să se acopere. Printre aceştia 
erau bătrâni şi copii. Cei mai mulţi erau plini de p,ăduchi. Deţinuţii nu au primit 
deloc hrană şi apă, şi şi-au potolit setea cu zăpadă" 1 4

. 

Episodul cu pâinea vândută în schimbul a cinci ruble de aur a fost şi el 
amintit, dar s-a pretins că Isopescu însuşi (sau Ionescu Modest, cum a fost 
identificat din greşeală) împreună cu un alt ofiţer român au vândut pâinea în 
schimbul aurului şi al altor obiecte de valoare. Pâinea, se arată în raport, era luată 
de la sătenii din Bogdanovca. La 18 decembrie 1941, doi ofiţeri germani au vizitat 
Bogdanovca şi au inspectat locul stabilit pentru exterminare: ,,o râpă adâncă, 

situată la 15 metri de liziera pădurii la est de sovhoz, care coboară în pantă spre 
Bug". Se pare că aceasta este cea mai bună şi precisă descriere a locului de 
exterminare a 55.000 de evrei. Execuţiile le-au săvârşit potrivit raportului secret al 
Obkom „un detaşament de represalii alcătuit din 60 de oameni, sub comanda unui 
german, Hegel, care a ajuns la locul execuţiei la 20 decembrie, şi a continuat 

123 Idem, p. 23-24. 
124 Idem, p. 24. 
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execuţiile până la 15 ianuarie 1942. Zilele cele mai intense de lichidări au fost 21, 
22, 23, 27, 28, 29 decembrie 1941"125

. 

Deci, aproape toate detaliile sunt corecte. Detaşamentul de exterminare 
număra 70 de oameni, dar era condus de un ucrainean cu numele Andruşin, şi toţi 
ucigaşii au fost ucraineni băştinaşi. Un german cu numele Hegel a servit în 
Gebietkommissariat-ul Pervomaisk de pe cealaltă parte a Bugului, dar nu a 
comandat pe ucigaşii ucraineni. Participarea ucrainenilor la crimele împotriva 
umanităţii a fost bine ascunsă, şi în acest caz nu s-a specificat că şi ei erau „cetăţeni 
sovietici". Din raport am putut învăţa un fapt deosebit, şi anume că „deţinuţii au 
fost forţaţi să construiască o întăritură de pământ pentru a împiedica scurgerea 
sângelui victimelor în Bug". Faptul este ciudat, întrucât gerul cumplit îngheţa 
imediat orice lichid; sau poate că era o referinţă la arderea cadavrelor în perioada 
dezgheţului zăpezilor, deoarece se ştie că această acţiune a continuat mult timp 
după execuţii. 

Raportul a descris şi metoda de exterminare a evreilor „baracă după baracă". 
El a menţionat, de asemenea, ordinul de dezbrăcare înainte de execuţie, jaful 
obiectelor de valoare şi ducerea victimelor, goale, spre râpă, sub lovituri, împinşi 
cu baionetele puştilor şi cu răngi de fier; şi din nou nu s-a menţionat că ucrainenii 
au fost cei care i-au împins - pe evrei spre moarte. 

„Grupuri de 15-20 de oameni au fost forţaţi să îngenuncheze la capătul râpei 
şi 20-30 de ucigaşi care stăteau la o depărtare de 3-5 metri de victime au comis 
execuţiile. Morţii şi răniţii cădeau în râpă, pe un imens rug de paie, stuf şi lemne. 
Copiii mici erau aruncaţi de vii în flăcări de către ucigaşi. ,,Brigăzile de muncă" 
alcătuite din viitoare victime aranjau cadavrele pe rug. Aceştia „munceau" cu 
picioarele în bălţi de sânge. Noaptea, locuitorii Bogdanovcăi puteau să vadă 
flăcările imense ale focului şi să miroasă carne arsă de om. În acest fel ucigaşii 
români şi germani au executat mai mult de 54.000 de cetăţeni sovietici în lagărul 
de lângă Bogdanovca"126

. 

Cum am mai spus, ucigaşii erau ucraineni şi români, iar germanii n-au 
participat deloc la exterminare. Raportul a notat şi alte lagăre din raionul 
Domanevca, în care au fost ucişi 115.038 de oameni. Conform Comisiei de anchetă 
a partidului comunist au fost închişi în raionul Berezovca 6.603 oameni, în raionul 
Krasnookian (raion din judeţul Berezovca) 4.722 oameni, în raionul Mostovoi 
35.000 de oameni ş.a.m.d. Episodul deportării pe jos din Odessa a 35.000 de evrei 
şi a altor 36.000 cu trenul nu a fost deloc amintit, probabil deoarece toţi deportaţii 
au fost evrei şi nu puteau fi menţionate şi alte etnii. 

125 Idem. Idem. 
126 Idem, p. 25. 
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Lichidarea evreilor din Odessa care au fost deportaţi cu trenul a fost inclusă 
în numărul de 35.000 de cetăţeni ucişi în raionul Mostovoi. De asemenea, raportul 
nu a amintit deloc de lagărul Domanevca, unde au fost ucişi, după sursele 
româneşti, 18.000 de evrei. În schimb, raportul a descris pe larg cazuri de torturare 
şi ucidere a unor ţărani ucraineni de către trupele germane în retragere. Într-unul 
dintre cazuri „bandiţii fascişti" care au torturat locuitori din două sate erau „soldaţii 
lui Vlasov" - prizonieri de război ruşi, care s-au înrolat voluntar în unităţile 

colaboraţioniştilor cu naziştii. Acest caz nu a fost nici el amintit în raport. O 
singură dată, la sfârşitul raportului, a fost menţionat, în mod nedefinit, cuvântul 
gheto, fără a face legătură între el şi evrei şi soarta lor: ,,În timpul celor 29 de luni 
şi 27 zile de ocupaţie a regiunii 279.631 de cetăţeni sovietici, inclusiv 22.169 de 
copii au fost împuşcaţi spânzuraţi, arşi, sau arşi de vii, torturaţi, înrobiţi şi 

concentraţi în ghetouri". Dintre ei au fost transportaţi în Germania şi România 
56.101 de persoane127

. Această cifră a cuprins probabil şi pe toţi cei care s-au 
evacuat voluntar din Transnistria, precum şi mii de fugari care s-au retras din 
propria lor iniţiativă împreună cu germanii şi românii 128

. 

Cartea Neagră, rezultatul colaborării a patru scriitori evrei din Uniunea 
Sovietică - llya Ehrenburg, Vasili Grosman, Lev Ozerov şi Vladimir Lidin - care a 
fost publicată numai în România şi în limba română este o dovadă a existenţei unei 
politici sovietice deliberate, de a nu permite prezentarea soartei evreilor ca 
distinctivă. Ehrenburg şi alţi scriitori sovietici au fost asaltaţi, imediat după 
eliberarea unor teritorii ale Uniunii Sovietice, de scrisori, mărturii şi jurnale ale 
unor supravieţuitori. Acest material a fost imediat strâns şi prelucrat, notându-se 
numele martorilor într-o lucrare despre care autorii erau convinşi că va constitui o 
„Carte Neagră" a crimelor împotriva popoarelor sovietice, inclusiv a poporului 
evreu, în perioada scurtă în care presa sovietică a permis publicarea de informaţii 
privind exterminarea evreilor. Cartea a fost gata de publicare, dar aprobarea 
cenzurii, cu alte cuvinte a partidului comunist sovietic, a întârziat. 

Ehrenburg a vizitat România în anul 1945, şi cu acest prilej gazdele sale sau 
el, nu ştim cu precizie cine, au propus publicarea unei ediţii româneşti a cărţii. În 
anul 1946 a apărut în România o ediţie foarte prescurtată, şi în cele din urmă a 
rămas singura ediţie a cărţii, întrucât autorităţile sovietice n-au permis publicarea 
ei. Versiunea românească a rămas, până la publicarea cărţii în limba rusă de către 
Yad Vashem, în anul 1985, la Ierusalim, singura dovadă a efortului făcut de 

127 Idem, p. 27. 
128 Românii n-au deportat localnici în România, dimpotrivă, ei au făcut tot posibilul pentru a reduce 
numărul celor care au primit aprobarea de a intra în tara lor. În total ei au acordat 8.000 de vize de 
intrare în România, în special inginerilor, intelectualilor şi artiştilor, dar nu toţi au reuşit să fugă din 
Transnistria. În schimb, germanii au evacuat cu forţa ruşi şi ucraineni în Austria şi Germania (Dallin, 
Odessa, p. 380). 
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scriitorii evrei de a aduna mărturii şi de a le strânge într-o carte care urma să 
descrie tragedia evreiască de către evreii înşişi. În carte au fost incluse numeroase 
mărturii cu privire la extenninarea evreilor şi deportările din Cernăuţi, precum şi 

despre marile acţiuni de exterminare comise: de români şi de germani în 
Transnistria. 

În capitolul despre Odessa, rregătit de Vera lnber „după materialele şi 
depoziţiile locuitorilor din Odessa" 12 

, sunt amintite aproape toate staţiile morţii ale 
evreilor din Odessa: Dalnic şi ghetoul Slobodca, represaliile românilor pe străzile 
oraşului, inclusiv spânzurarea a mii de oameni şi execuţiile de la închisoarea 
oraşului, uciderea medicilor evrei, deportările pe jos şi cu trenul, jaful bunurilor 
evreieşti de către vecinii ruşi, al doilea ghetou şi transporturile zilnice cu trenul etc. 
Scriitorii evrei au descris cu exactitate şi lagărul Domanevca, care nu a fost amintit 
în raportul comisiei oficiale, precum şi drumul pe jos spre Berezovca, în gerul 
cumplit, în scopul de a reduce rândurile. Încă de atunci ei au ajuns la concluzia că 
,,numărul evreilor exterminaţi în oraşul Odessa se cifrează la circa I 00.000 130

. 

Credincioşi ideologiei comuniste, Ehrenburg şi colegii lui au scos în evidenţă cu 
orice ocazie ajutorul acordat evreilor de către ruşi şi ucraineni, dar aproape că n-au 
amintit „contribuţia" colaboraţioniştilor locali la exterminarea evreilor. ,,Poliţia" şi 
„poliţiştii" ale căror fapte le-au descris uneori au rămas în carte lipsiţi de 
naţionalitate. Cartea Neagră a fost interzisă în România prin anul 1949, şi numai 
puţini au ştiut despre existenţa ei; şi cine a avut-o în casă s-a grăbit să scape de 
ea1J1 _ 

În anul 1946 a apărut în engleză o publicaţie oficială a statului sovietic cu 
privire la atrocităţile comise de nazişti pe teritoriu lui 132

. Era vorba despre 
concluziile comisiei speciale condusă de Kolibanov, care a investigat, imediat după 
eliberare, crimele naziştilor, şi şi-a completat ancheta în cursul următorilor doi 
ani 133

. Capitolul consacrat Transnistriei purta titlul „Administraţia şi dreptatea 
română". Principala acuzaţie a autorilor era îndreptată împotriva jafurilor şi 

„românizării" efectuate de români în regiune. După aceea, ei au descris torturile la 
interogatoriile poliţiei, siguranţei şi ale procuraturii tribunalului militar din Odessa, 
citând din depoziţiile celor interogaţi, toţi neevrei (evreii anchetaţi n-au putut să 
depună mărturie deoarece toţi au fost executaţi). 

Comisia a stabilit că în regiunea Odessa criminalii germani şi români au 
exterminat 200.000 de cetăţeni sovietici. Cine au fost cei ucişi? ,,Ucraineni, ruşi şi 

129 Ehrenburg, p. 93. 
130 Idem, p. 99. 
131 Despre carte şi influenta ei în România vezi: Dora Litani, ,,Cartea Neagră'' a Holocaustului 
evreilor din Uniunea Sovietică". l'edioth Yad Vashem, 23/24 ( 1960). 
132 Soviet Government Statements on Nazi Atrocities, London, 1946. 
m Vezi mai sus nota 118. 
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moldoveni"134
. 25.000 de „cetăţeni sovietici şi copiii lor" au fost arşi de vii în 

depozitele de praf de puşcă135 . Un martor ocular citat a văzut cum românii au 
stropit depozitele cu petrol, le-au dat foc şi au ars de vii „cetăţeni sovietici". Toţi 
martorii citaţi erau, după numele lor, ucraineni şi ruşi. Masacrul de la Bogdanovca 
a fost amintit din nou, ascunzându-se faptul că victimele erau evrei. Numărul total 
al victimelor a fost acolo de 54.000 dintre care 2.000 au fost arşi în barăci. 

De data aceasta comisia n-a atribuit execuţiile germanilor, ci numai 
jandarmilor români. Faptul că majoritatea criminalilor erau poliţişti ucraineni n-a 
fost menţionat în publicaţie. ,,Exterminarea brutală a unor cetăţeni paşnici sovietici 
de către români, pe teritoriul sovhozului de la Bogdanovca", a fost confirmată şi de 
către o comisie de specialişti, medico-legală, printre care s-au numărat şi profesori 
de medicină legală. Comisia a descoperit de data aceasta şi locul de exterminare de 
Ia Domanevca, unde au fost ucişi „22.000 de cetăţeni" 136 . Deportarea evreilor din 
Odessa cu trenul nu a fost nici de data aceasta amintită, probabil din cauza marii 
dificultăţi de a explica de ce toţi aceşti „cetăţeni" erau evrei, însă lichidarea lor a 
fost menţionată fără explicaţie, prin notarea numărului de 35.000 de „cetăţeni 

sovietici" pe care „ocupanţii" i-au ucis în raionul Mostovoi, Comisia a descoperit şi 
a identificat cadavrele lor, specificând numele a 17 „cetăţeni sovietici", toţi 

neevrei, care au fost torturaţi până Ia moarte de către „monştri germani şi români". 
În sfârşit, partea care a descris jafurile şi distrugerile a fost mai mare decât cea care 
s-a ocupat de exterminarea evreilor din regiune: aproape două pagini în comparaţie 
cu o pagină şi un sfert. 

Trebuie remarcat că în România estomparea intenţionată a crimelor a fost şi 
mai puternică; nici măcar constatările Comisiei speciale de anchetă sovietică nu au 
fost publicate nicăieri, nu au servit de bază pentru actele de acuzare ale criminalilor 
de război sau pentru un studiu oarecare cu privire la perioada respectivă şi n-a fost 
amintită nici măcar în vreo notă, într-o carte, studiu sau articol. 

Transformarea României într-o parte din blocul sovietic a atenuat foarte mult 
atitudinea faţă de aceste crime, şi din partea sovietică, cu atât mai mult că 
principalele crime au fost săvârşite împotriva poporului evreu, popor care nu 
exista în rapoartele diferitelor comisii ale partidului comunist şi ale statului 
sovietic. În sfârşit, în ciuda eforturilor câtorva supravieţuitori timp de mulţi ani, nu 
a fost ridicat pe malurile Bugului nici un monument pentru a menţiona crimele 
comise împotriva poporului evreu; abia în 1990 organizaţii evreieşti din Odessa au 
ridicat un monument în acest loc. 

134 Idem, p. 173. 
135 Idem, p. 176. 
136 Idem, p. 177. 
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CAPITOLUL 29 

Epidemia de tifos exantematic 

Cuprinzătorul raport trimis de Alexianu mareşalului Antonescu, la 11 
decembrie 1941, cu privire la situaţia din Transnistria conţine două fraze aparent 
contradictorii: ,,În multe lagăre de evrei a izbucnit tifosul exantematic din cauza 
halului de murdărie în care se găsesc". Şi imediat după aceea, în capitolul consacrat 
condiţiilor sanitare din provincie, guvernatorul a notat: ,,Cu toate începuturile de 
epidemie şi în special de tifos exantematic, care se semnalează în diferite locuri, 
starea sanitară în Transnistria este bună" 1 • Prin urmare, în ciuda recunoaşterii 
existenţei unei cumplite epidemii (care în primul război mondial a secerat vieţile a 
zeci de mii de civili şi soldaţi români) şi care bântuia în majoritatea lagărelor cu 
evrei, făcând zeci de mii de victime printre evrei, Alexianu raporta şi a continuat să 
raporteze că starea sanitară în Transnistria este bună, şi că în total, s-au constatat 
doar câteva mii de cazuri de tifos în întreaga provincie, că situaţia se află sub 
control. Trebuie remarcat că în contrast cu majoritatea funcţionarilor administraţiei 
româneşti din Transnistria, Alexianu era un om cult şi talentat şi nu este posibil să 
nu fi sesizat contradicţia2. 

Explicaţia contradicţiei poate fi găsită în faptul că evreii din Transnistria 
încetaseră să fie consideraţi fiinţe umane în ochii lui Alexianu, ai prefecţilor, 
pretorilor, medicilor militari şi ai administraţiei; ei erau socotiţi drept o turmă, care 
urma să fie predată germanilor pe Bug, pentru a fi exterminaţi, aşa cum s-a stabilit 
în Acordul de la Tighina. Dar atunci când planul nu a fost pus în aplicare, s-a 
hotărât eliminarea focarelor epidemiei la faţa locului. În judeţele din sudul 
Transnistriei prin care se deplasau trupele româneşti spre front, epidemia a fost 
tratată în mod radical şi s-a făcut conform recomandărilor serviciului medical 
român, militar şi civil, la ordinul mareşalului Antonescu. ,,Lasă-i să moară pe 
aceia" a decis Antonescu în şedinţa guvernului din 16 decembrie 1941, când 
Alexianu a informat miniştrii că „are" 85.000 de evrei contaminaţi de tifos în satele 

1 Raportul guvernatorului Alexianu către mareşalul Antonescu, privind situatia din Transnistria, 11 
decembrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-1-677, p. 196, 198. 
2 Stenograma anchetării lui Alexianu, Bucureşti, 14 aprilie 1946, Arhiva Ministerului de Interne, 
dosar 40010, voi, 43, p. 222, se află în USHMM/RG 25004/Romanian Information Service, Reel 34. 
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din sudul Transnistriei, unde „au venit" evreii şi a recomandat să fie deparazitaţi, 
ca să nu-i molipsească pe soldaţii români3. 

Acest capitol se ocupă de situaţia care s-a creat la izbucnirea epidemiei în 
ghetourile şi lagărele din nordul şi centrul Transnistriei, unde Guvernământul 
român nu a întreprins soluţia radicală a masacrului organizat şi a arderii cadavrelor, 
de autoorganizarea evreilor în lupta cu epidemia, precum şi de reacţia autorităţilor 
medicale româneşti din Transnistria. 

După cum am menţionat anterior, în nordul Transnistriei şi într-o parte din 
centrul ei s-au creat ghetouri în urma unei defecţiuni de planificare şi organizare a 
armatei române şi, ulterior, a Guvernământului român, din cauza imposibilităţii de 
a transfera zeci de mii de evrei spre Bug şi a-i cantona acolo, şi ca urmare a 
corupţiei care exista printre funcţionarii Guvernământului. Ghetourile au continuat 
să existe şi datorită numeroaselor eforturi făcute de şefii acestora, mai toţi foştii 

conducători ai comunităţilor deportate, care s-au străduit să devină „utili" în ochii 
autorităţilor, pentru a amâna deportarea spre Bug. 

Tifosul fusese deja semnalat în lagărele înfiinţate de români în Basarabia, în 
aşteptarea deportării. Evreii nu au fost contaminaţi de boală înainte de a fi deportaţi 
din casele lor; dar epidemia, care a făcut ravagii în timpul primului război mondial, 
nu dispăruse în întregime din regiune. Condiţiile impuse evreilor de către 

autorităţile româneşti, deplasarea lor dintr-un loc în altul, condiţiile de cazare, 
supraaglomerarea îngrozitoare, dormitul în grajduri şi în aer liber, lipsa de hrană şi 
apă nu numai pentru spălat, ci şi de băut, maltratările fizice şi sufleteşti, marşurile 

nesfârşite dintr-un loc în altul i-au slăbit foarte mult pe evrei, i-au făcut să cadă cu 
uşurinţă pradă bolilor şi epidemiilor. 

Autorităţile româneşti nu au luat nici o măsură pentru a preveni molipsirea; 
şi nici condiţii de tratament, după apariţia unor cazuri de tifos pe teritoriul 
Basarabiei, întrucât evreii erau oricum condamnaţi la exilare şi dispariţie. Cel mult 
au aruncat asupra evreilor grija de a trata epidemia, fără a le pune la dispoziţie 
mijloace de deparazitare, medicamente sau vaccinuri. 

La mijlocul lui august 1941, Ministerul Sănătăţii din Bucureşti a aflat de 
apariţia epidemiei şi de răspândirea ei printre deţinuţii din ghetourile din Basarabia. 
La 26 august, ministerul a emis o dispoziţie care stipula: 

„Să se ia măsuri ca ghetourile evreieşti înfiinţate atât cu evrei din Basarabia 
cât şi cu evrei din Ucraina în unele oraşe din Basarabia să posede unul sau mai 
mulţi medici evrei, care să asigure asistenţa medicală şi să execute sub controlul 
organelor sanitare toate măsurile de profilaxie şi de igienă şi medicină preventivă. 

3 Stenograma şedinlei guvernului din 16 decembrie 1941. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 
400 I O, voi. 78, p. 81. 
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De asemenea, să se ia măsuri de către organele în drept pentru aprovizionarea cu 
alimente a acestor ghetouri"4. 

Sensul practic al dispoziţiei era că medicii evrei sunt cei care trebuie să 
trateze epidemia, lipsiţi de orice mijloace sanitare şi cu statut de deţinuţi, principala 
lor sarcină constituind-o prevenirea răspândirii tifosului. Ministerul Sănătăţii din 
România spera că încetarea înfometării evreilor va reduce numărul celor 
contaminaţi, deoarece constatase că există o legătură între slăbirea trupului şi 

răspândirea epidemiei; dar recomandarea aprovizionării cu alimente a rămas doar o 
recomandare, convoaiele de evrei au pornit înfometate spre Transnistria, şi la 
aceasta s-a rezumat „tratarea" bolii pe teritoriul Basarabiei, considerat teritoriu 
suveran românesc. 

În Transnistria, convoaiele de evrei care nu au fost dirijate spre „regatul 
morţii", au fost mânate printr-o zonă în care tifosul nu fusese complet eradicat sub 
regimul sovietic; şi, aşa cum a remarcat dr. Tătăranu, constituia o boală endemică 
(locală). Boala a fost diagnosticată printre deportaţi din momentul intrării în 
provincie, la începutul lunii octombrie 1941. 

Atunci încă se putea evita izbucnirea epidemiei dacă convoaiele ar fi rămas pe 
loc, iar evreii contaminaţi ar fi fost trataţi. Dar faptul că marea majoritate a bolnavilor 
erau evrei5

, şi dorinţa de a-i împinge spre Bug au fost decisive şi convoaiele şi-au 
continuat marşul. Alexianu i-a raportat lui Antonescu la 21 octombrie 1941, după ce 
50.000 de evrei traversaseră Bugul prin Atachi şi lampol, că au început să sosească 
convoaie cu câte 10.000-15.000 de evrei, şi că nu are cu ce să-i hrănească: ,,Starea 
sanitară a evreilor este foarte proastă. Toţi medicii mei sunt la faţa locului, pentru a 
asigura izolarea celor bolnavi şi pentru a feri populaţia de contaminări". 

Nici un convoi n-a fost oprit pe loc din cauza izbucnirii epidemiei şi „izolarea 
bolnavilor" s-a redus la încercarea nereuşită de a îngropa miile de cadavre care se 
adunaseră în punctele de tranzit şi pe drumuri. În ciuda acestei situaţii, Alexianu a 
pretins în acelaşi raport că situaţia sanitară din Transnistria era „foarte bună". 

„Cu toată vremea rea, cu toate împrejurările anormale, cu tot afluxul de 
populaţie şi cu întreaga mişcare a trupelor de la noi, starea sanitară în Transnistria 
este foarte bună. În afară de câteva cazuri izolate de tifos exantematic, care au fost 
izolate imediat şi luate severe măsuri de a nu se înmulţi şi în afară de câteva cazuri 
de febră tifoidă, care nu prezintă caracterul unei epidemii, nu avem maladii 
contagioase în Transnistria. 

4 Ordinul I 040/941 al administraţiei Basarabiei, copie a primăriei din Orhei, I septembrie 1941. 
Arhiva Chişinău 666-2-165, p. 137. 
5 Raportul dr. Tătăranu din aprilie 1942, despre lupta sa contra tifosului, Arhiva Nikolaev 2178-1-424, 
p. 9; raportul lui Alexianu către Antonescu despre situaţia din Transnistria, I noiembrie 1941, arhiva 
Odessa, 2242- I -6 77, p. 152. 
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Am luat toate măsurile pe care le-aţi ordonat cu privire la băi, la deparazitare 
şi asigurarea curăţeniei populaţiei. 

Nădăjduim că vom intra în iarnă cu bine şi vom scăpa fără flagelul bolilor 
• 6 contagioase . 
„Cazurile izolate" de tifos nu s-au referit la evrei ci la jandarmi şi la soldaţi 

care au escortat convoaie şi s-au molipsit de boală. Raportul a indicat că Antonescu 
(care în primul război mondial a cunoscut de aproape oroarea tifosului) a fost 
conştient de pericol şi de aceea a ordonat să se ia măsuri pentru prevenirea 
răspândirii epidemiei printre ucraineni, dar nu s-a referit la evrei. El nu a ordonat 
încetarea deportării evreilor din lagărele din Basarabia şi Bucovina, şi convoaiele 
au continuat să circule spre „regatul morţii". În schimb, când a izbucnit o molimă 
printre vite, în Transnistria, guvernatorul Alexianu a ordonat „opriţi trimiterea [de] 
vite, vaci şi porci în ţară din cauza febrei aftoase"7

. 

Izbucnirea morvei la cai 1-a determinat, de asemenea, pe guvernator să ia 
măsuri imediate. Alexianu ştia cât de mult interes manifesta Antonescu, ofiţer de 
cavalerie, şi cât l-au preocupat, întotdeauna, caii. El a telegrafiat tuturor prefecţilor 
să se ocupe „personal şi prin autorităţile în subordine a da tot concursul domnilor 
medici veterinari militari, în combaterea epizootiei de morvă la cai şi executarea 
întocmai a măsurilor luate"8

. 

Deschiderea arhivelor din fosta Uniune Sovietică ne-a fumizat informaţii şi 
din surse româneşti (şi nu numai din mărturiile supravieţuitorilor) cu privire la 
măsurile concrete luate de autorităţile româneşti din Transnistria, în afară de 
„regatul morţii", pentru a preveni răspândirea epidemiei de către evreii din 
convoaie, printre neevrei (ucrainenii locali). 

Epidemia de tifos s-a răspândit cu repeziciune şi a ajuns, prin convoaie, 
peste tot în Transnistria. În acest context, trebuie remarcat că marea majoritate a 
evreilor din Bucovina şi judeţul Dorohoi care s-au îmbolnăvit de tifos nu erau 
contaminaţi de această boală sau de orice altă boală molipsitoare când au fost 
deportaţi; ei s-au molipsit în Transnistria, aşa cum au notat toţi supravieţuitorii. 
Regimul românesc din Transnistria s-a străduit să separe pe evreii din convoaie de 
populaţia locală şi locurile unde au fost aduşi. Judeţul Balta, care a constituit şi un 
spaţiu de tranzit al convoaielor care se îndreptau spre „regatul morţii", precum şi o 
staţie finală pentru alte convoaie, constituie un bun exemplu pentru analizarea 
măsurilor luate de autorităţile româneşti, în scopul de a trata epidemia. La începutul 
lui noiembrie, prefectul judeţului, colonelul Vasile Nica, a publicat o ordonanţă 
specială în această privinţă, în care se arată, printre altele: 

6 Idem, p. 153. 
7 Telegramă în numele guvernatorului către prefectura Odessei, 21 noiembrie 1941, Arhiva Odessa 
2352-lc-l, p. 243. 
8 Telegrama guvernatorului către prefecţi, 14 decembrie 1941. Idem, 2359-1 c-1, p. 261. 
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„ 1. Nici un evreu nu va putea părăsi lagărul destinat, atât cei veniţi din alte 
localităţi cât şi cei din localitate. 

2. Pentru toţi evreii care vin din alte localităţi se va fixa un singur drum, 
fiind interzis a se schimba itinerarul. 

3. Tot personalul sanitar de orice grad, care se află în raioane, va fi mobilizat 
pentru combaterea tifosului, cunoscând că cei ce refuză a da ajutor vor fi aspru 
sancţionaţi. 

4. Nici un locuitor nu are voie a cumpăra şi îmbrăca haine provenite de la 
evrei, sau a veni în contact cu evreii. Cei dovediţi vor fi pedepsiţi. 

5. Evreii care se vor găsi în afară de lagăr, vor fi sancţionaţi aplicându-se 
ordonanţa nr. 23"9

. 

Ordonanţe asemănătoare au fost emise de toţi prefecţii. Ele stabileau că 
evreii „sunt vinovaţi" de răspândirea tifosului, şi că este necesară o mobilizare 
serioasă pentru combaterea epidemiei, prin izolarea totală a evreilor în lagăre şi 

ghetouri, împiedicarea contactului cu populaţia creştină şi tratament preventiv în 
sate. 

Izolarea evreilor de restul populaţiei şi interzicerea „comerţului" cu evreii -
schimb de haine contra hrană - însemna de fapt înfometarea absolută a zeci de mii 
de evrei. Ordonanţa îi împuternicea pe jandarmi, pe poliţiştii ucraineni şi alţi 

slujbaşi să împuşte evrei găsiţi în afara lagărelor şi ghetourilor; şi într-adevăr, mulţi 
evrei care au încercat să obţină hrană şi au fost prinşi pe drum au fost împuşcaţi. 
„Aplicarea ordonanţei nr. 23" constituia expresia codificată a permisiunii de a 
executa evrei prinşi în afara ghetourilor. 

Autorităţi militare şi jandanneria din Transnistria au fost, de asemenea, puse 
în stare de alarmă la izbucnirea epidemiilor de tifos şi scarlatină în rândul evreilor. 
Inspectoratul jandanneriei, care răspundea de transferarea convoaielor spre Bug şi 
spre toate celelalte zone ale provinciei, a emis, la 14 octombrie 1941, ordinul nr. 
419, care interzicea folosirea evreilor la muncile câmpului, pentru a împiedica 
contactul dintre ei şi ţărani, stabilind că evreii din oraşul Balta vor fi deportaţi în 
,,regatul morţii", şi în felul acesta va fi rezolvată şi problema tifosului în judeţ. 
Corpul II de Armată a insistat asupra „soluţiei" bazată pe Acordul de la Tighina, şi 
a susţinut ca „evreii să fie concentraţi în tabere de muncă până când, după 
terminarea operaţiunilor" [a armatei gennane în Uniunea Sovietică - J.A.] 
evacuarea lor spre est va fi posibilă10 . 

9 Ordonanţa nr. 18 a prefectului judeţului Balta, colonelul Vasile Nica, fără dată (începutul lui 
noiembrie 1941) A YV, colecţia România O 11 /48. 
1° Corpul II de Armată către guvernatorul Transnistria, despre izbucnirea epidemiei de tifos şi 
scarlatină în judeţul Balta, 16 noiembrie 1941. Arhiva Odessa 2242-1-277, p. 170. Ordinul 419 al 
jandarmeriei din 14 octombrie 1941, n-a fost descoperit, dar el este citat în raportul Corpului II de 
Armată. 
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La începutul lui decembrie, epidemia de tifos nu mai constituia o problemă 
care-i privea numai pe evrei. În toate satele şi orăşelele unde fuseseră cazaţi evrei 
au izbucnit epidemii de dizenterie, tifos şi febră tifoidă. În raportul rezumativ al lui 
Alexianu către Antonescu din 11 decembrie 1941, în ajunul şedinţei privind soarta 
evreilor din Odessa şi soarta evreilor din „regatul morţii", s-a anunţat că până la 
începutul lui decembrie au traversat Nistru) peste 115.000 de evrei, dar din cauza 
numărului foarte mare nu au putut fi încartiruiţi în zonele destinate şi a trebuit ca 
aşezarea lor să se extindă şi în alte zone", cu alte cuvinte nu numai în localităţile de 
lângă Bug, aşa cum stabilise M.St.M. Alexianu a recunoscut că în lagărele evreieşti 
a izbucnit epidemia de tifos, şi în ciuda acestui fapt, a susţinut în acelaşi raport că 
„starea sanitară în Transnistria este bună", întrucât cei contaminaţi de tifos erau 
numai evrei. Măsurile luate s-au restrâns la un efort permanent de a izola evreii de 
restul populaţiei (măsură care a dus la înfometarea lor, mărind şi mai mult numărul 
victimelor) şi la aruncarea răspunderii în ceea ce priveşte tratamentul asupra 
medicilor evrei din rândurile deportaţilor, fără a le furniza nici un fel de mijloace, 
medicale sau de altă natură. Singura propunere practică în raportul său către 

Antonescu era recomandarea de a-i concentra pe toţi evreii „nefolositori" lângă 
Bug şi a-i preda germanilor la primăvară 11 . 

În şedinţa guvernului din 16 decembrie 1941, Antonescu a hotărât că efortul 
principal în combaterea epidemiei va fi dirijat pentru a preveni contaminarea soldaţi
lor, şi numai după aceea, în rândurilor ucrainenilor. Echipamentul de deparazitare -
etuve speciale în care se introduceau haine pentru lichidarea păduchilor la 
temperaturi mari, erau puţine - şi nu erau destule nici pentru armata din Transnistria, 
aşa cum a explicat Alexianu lui Antonescu. Antonescu era dispus să trimită astfel de 
etuve în Basarabia, din stocul aflat în magaziile annatei din România pentru a 
preveni extinderea epidemiei în rândurile românilor de acolo, dar nu în Transnistria 
pentru a veni în ajutorul ucrainenilor; pentru ei, a decis, trebuie construite la faţa 
locului „cuptoare elementare" de deparazitare. Având experienţa din primul război 
mondial, Antonescu i-a avertizat pe miniştri, şi în special pe Alexianu şi pe ministrul 
Sănătăţii, Tomescu, că tifosul face ravagii în special în luna februarie 12

. 

„Tratarea" problemei tifosului în „regatul morţii" a pus capăt problemei în 
sudul Transnistriei, în ciuda reizbucnirii maladiei în judeţul Berezovca, printre 
puţinii evrei care au rămas acolo sau printre cei aduşi mai târziu. La sfârşitul lui 
ianuarie 1942, epidemia de tifos făcea ravagii în toate ghetourile şi lagărele din 
nordul Transnistriei, cu excepţia celor din Djurin, Murafa şi Jmerinca, unde 
condiţiile de adăpost ale evreilor erau mai puţin îngrozitoare 13

. 

11 Raportul lui Alexianu către Antonescu (vezi mai sus nota I), p. 196-198). 
12 Şedinţa guvernului din 16 decembrie 1941 (vezi mai sus nota 3), p. 81. 
13 Cartea Neagră, III, p. 268. 
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În decurs de jumătate de an, din octombrie 1941, când tifosul a fost 
diagnosticat, şi până în martie 1942, autorităţile au avut convingerea că epidemia 
de tifos, împreună cu alte câteva epidemii, combinată cu înfometarea şi izolarea, 
este cea mai bună metodă de a scăpa de evrei; condiţia era ca epidemia să fie 
limitată la ghetouri. Şi într-adevăr, zeci de mii de evrei au murit în epidemia de 
tifos din iarna şi primăvara lui 1942. Dar în momentul când a devenit clar 
autorităţilor române că epidemia nu se restrânge de la sine, doar prin limitare la 
ghetourile evreieşti, au trecut în sfârşit la acţiune, penniţând evreilor să primească 
ajutor de la coreligionarii lor din România. 

Această dilemă între dorinţa de a scăpa de evrei şi necesitatea de a păstra o 
zonă fără epidemii a exprimat-o un medic militar român în ianuarie 1943, la o 
întrunire a medicilor evrei de la Moghilev, care a discutat căile de a preveni 
reizbucnirea epidemiei în ghetouri: ,,Noi v-am trimis aici ca să muriţi, dar pe de 
altă parte, vă cerem să nu existe boli epidemice"14

. 

Măsurile luate de administraţia românească pentru combaterea epidemiei 

Guvernământul român care a fost înfiinţat în Transnistria a acţionat, până la 
începutul anului I 943, având credinţa că această situaţie va continua ani mulţi, ,,un 
milion" de ani, aşa cum a promis Antonescu miniştrilor săi. După cucerirea 
Odessei, s-a înfiinţat la Tiraspol „Direcţia Sanitară", care a primit sarcina să se 
ocupe în provincie de problemele sănătăţii publice. Problemele urgente care 
trebuiau soluţionate erau epidemiile, lipsa generală de medicamente, refacerea 
spitalelor şi înfiinţarea unor noi spitale, în special pentru armată 15

. 

În fruntea Direcţiei Sanitare a fost numit maiorul dr. Gheorghe Tătăranu, 
directorul Laboratorului de igienă şi sănătate publică din Bucureşti, care era 
mobilizat în armată. Direcţia Sanitară a urmat exemplul Guvernământului 
Transnistriei şi a decis să păstreze o însemnată parte din reţeaua sanitară locală şi 
să angajeze în serviciul direcţiei, după o triere, medici şi personal medical local 16

. 

La 6 martie 1942, după o primă organizare şi renovarea spitalelor din provincie, a 
fost înfiinţată „Direcţia Spitalelor", condusă de dr. Petre Niculescu. Pentru a 
coordona activitatea celor două organisme s-a înfiinţat un al treilea organ, ,,Direcţia 
Sănătăţii", care a funcţionat din toate punctele de vedere ca un minister al sănătăţii 
până în ultima zi a regimului românesc. 

Direcţia Sănătăţii a continuat acţiunea de organizare începută de Direcţia 
Sanitară, având ca principal scop, de la sfârşitul lui 1941 şi în prima jumătate a 
anului 1942, ,,preîntâmpinarea şi combaterea bolilor infecto-contagioase în 

14 Idem, p. 290. 
15 Guvernământul Transnistriei, Transnistria, Odessa, 1943, p. I04. 
16 Dr. Gh. Tătăranu, Expunere de titluri şi lucrări ştiinţifice, Odessa, 1943, p. 11. 
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mijlocul populaţiei civile, punând astfel la adăpost de contaminare trupele 
luptătoare pe teren şi cele în trecere"17

. Al doilea scop al direcţiei a fost prevenirea 
răspândirii tifosului în România. 

La început, Direcţia pentru combaterea epidemiei nu a avut nici un fel de 
mijloace proprii, şi nici nu a găsit mijloace la faţa locului. Iarna timpurie şi 

deosebit de aspră „care a oprit aproape orice deplasări în interiorul judeţelor" (cu 
excepţia deplasării convoaielor de evrei, care a continuat pe orice vreme) s-a 
adăugat la această situaţie, împiedicând acordarea de ajutor zonelor bântuite de 
epidemie. Marele Cartier General a pus la dispoziţia Guvernământului din 
Transnistria, la sfârşitul lui octombrie, 13 unităţi sanitare pentru combaterea 
epidemiei de tifos, dar a avut propriile sale priorităţi: ,,Cum epidemia ameninţa pe 
de o parte Ţara, pe de alta spatele frontului din Crimeea, neputând realiza o 
combatere generală, s-a hotărât concentrarea mijloacelor disponibile în Sud, 
pentru a asigura comunicaţiile armatei cu Ţara" 18 . O parte dintre unităţile sanitare 
ale armatei s-au desfăşurat pe Nistru, pentru a stabili un cordon sanitar pe fluviu şi 
pentru a împiedica intrarea în România a bolnavilor de tifos; alte unităţi s-au 
împrăştiat de-a lungul unei fâşii aflate în vestul provinciei, în judeţele cu o 
importantă populaţie românească; iar restul au ajutat la reorganizarea serviciilor de 
sănătate din fiecare judeţ19 . Majoritatea unităţilor sanitare ale armatei erau stabile şi 
doar o mică parte erau mobile20

. Unităţile de sănătate publică ale armatei au predat, 
în cursul anului 1942, 11 din cele 13 staţii sanitare încadrate cu personal din 
sistemul medical al armatei medicilor români civili (şi personal auxiliar civil), pe 
care guvernământul reuşise să-i angajeze în serviciul lui2 1

. 

Sistemul medical înfiinţat de români în Transnistria, cuprinzând medici 
români militari şi civili şi medici locali, personal medical auxiliar, nu era suficient 
pentru a trata pe locuitorii ucraineni care se îmbolnăviseră de tifos sau de alte boli. 
Această lipsă a fost suplinită cu medici evrei din România, mobilizaţi să 

muncească în Transnistria în cadrul obligaţiei de a presta munca obligatorie pentru 

17 Raportul Direcţiei Sănătăţii despre activitatea acesteia de la înfiinţare şi până la I ianuarie 1943, 
Arhiva Odessa 2242-4c-37a, p. 55 (în continuare: Raport al Direcţiei Sănătăţii). 
18 Idem. (Sublinierea mea - J.A.). 
19 Raportul special al lui Tătăranu cu privire la epidemia de tifos în Transnistria. Tiraspol, aprilie 
1942. Arhiva Nikolaev, 7178-1-424, p. 9, ,,Tifosul exantematic în Transnistria" de medic maior 
doctor Gheorghe Tătăranu, directorul Sănătăţii în Guvernământul Transnistriei (în continuare, 
Raportul Tătăranu despre tifos). 
20 Situaţia desfăşurării forţelor româneşti ale Armatei a III-a indică faptul că unităţile medicale stabile 
au fost plasate la Râbnila, Tiraspol şi Dubăsari, zonă cu o populaţie românească importantă - şi la 
Tulcin; iar singura unitate mobilă a fost repartizată şi ea la Râbniţa. Ordinul nr. 9100 al Cartierului 
general de război, 3 octombrie 1941, Situaţia desfăşurării forţelor Armatei a III-a. Anexa I. Arhiva 
Odessa 2359-lc-l, p. 129. În afară de asta, mai existau atunci şi unităţi medicale ale Armatei a IV-a. 
21 Raportul Direcţiei Sănătălii, p. 55. 
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o perioadă de trei până la şase luni. Medicii evrei din România au înfiinţat, de 
asemenea, opt laboratoare medicale pentru identificarea de boli în judeţele 

Transnistriei, împreună cu echipe locale22
. 

Epidemia de tifos a fost considerată de Guvernământ ca un pericol pentru 
forţele militare româneşti şi pentru regimul românesc în general, şi de aici 
necesitatea de a preveni răspândirea ei şi de a veni în ajutorul locuitorilor ucraineni. 
Dar evreii n-au intrat în acest calcul. Autorităţile locale n-au fost solicitate să 
acorde vreun ajutor evreilor; unităţile de sănătate publică, permanente şi mobile ale 
armatei n-au primit ordin să-i trateze. Medicii români ai armatei şi ai 
Guvernământului nu-i considerau fiinţe umane, şi în consecinţă evreii n-au fost 
incluşi în statistica bolnavilor. Unicul „tratament" pe care toţi primiseră ordin să-l 
aplice, când a fost vorba de evrei, a fost izolarea lor şi obligaţia de a se îngriji de 
îngroparea cadavrelor. În ceea ce priveşte „tratamentul" acordat evreilor, trebuie 
făcută o deosebire între situaţia din judeţele Golta şi Berezovca şi situaţia din 
judeţele Moghilev, Tulcin şi Balta. 

Evreul - purtător şi vinovat de epidemia de tifos 

Tătăranu, care a pregătit un raport special despre problema tifosului în 
Transnistria, a afirmat în aprilie 1942 că „acest subiect de epidemiologie [are] o 
influenţă covârşitoare asupra operaţiunilor militare în cursul campaniei viitoare". 
El a afirmat aceasta după ce jandarmii şi poliţiştii ucraineni depuseseră un efort 
uriaş în iarna 1941/42, la recomandarea lui Tătăranu, pentru a „rezolva" problema 
tifosului în „regatul morţii" şi pentru a „preveni epidemia" în judeţul Berezovca, 
aşa cum a descris acest medic campania de exterminare a evreilor din Odessa, aflaţi 
în acest judeţ (vezi în continuare). 

Acum este evident că toţi medicii români au văzut în evrei, şi apoi în ţigani, 
purtători ai bolii şi vinovaţi de răspândirea ei: ,,tifosul exantematic a fost importat 
din Basarabia de nord de către evrei şi apoi însămânţat [prin intermediul lor] în 
judeţele din apropierea Bugului unde au fost aşezaţi", a subliniat Tătăranu în 
raportul său23 . Acest dezastru s-a produs, după părerea sa, nu din cauza hotărârii în 
sine de a deporta pe evrei, ci „din cauza unui eşec organizatoric, care a avut drept 
consecinţă nedeparazitarea evreilor înainte de a traversa Nistrul, în primul rând, 
deoarece numărul evreilor ce soseau [sic!] era cu mult mai mare decât capacitatea 
de deparazitare a staţiunilor". 

Se ştie din numeroase mărturii ale unor supravieţuitori din convoaie că nu s
a făcut nici o deparazitare la punctele de traversare a Nistrului, în afară de 
azvârlirea unor evrei în apele fluviului, de pe pontoanele care-i transferau pe 

22 Idem, p. 57. 
23 Raportul Tătăranu despre tifos, p. 8, 8b. 
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celălalt mal, sau foc direct în masele de oameni care aşteptau traversarea; dacă 
aceasta poate fi denumită „deparazitare". Staţiile de deparazitare ale armatei 
funcţionau deja la sfârşitul lunii octombrie 1941, dar ele nu tratau evrei, care, 
oricum, erau consideraţi drept condamnaţi la moarte. Tătăranu a recunoscut în 
raportul său din aprilie 1942, cu scopul de a învăţa din greşelile comise de 
autorităţile medicale româneşti în iarna 1941/42, că în timpul marelui val de 
deportări „n-a fost stabilită o legătură între comisia de evacuare a evreilor din ţară 
[din România] şi staţiunile de deparazitare"24; cu alte cuvinte, în raport se spune că 
evreii au fost deportaţi în Transnistria fără nici o deparazitare sau examinare. 

„Socotesc că era necesar ca la punctele de trecere să fie anunţat, cu câteva 
zile înainte, numărul celor ce vor trece şi ziua [deportării] iar până la această dată, 
să fie cantonaţi toţi [ evrei] în afara satelor contaminate şi apoi dirijaţi către 

punctele de trecere. 
Cred că ar fi fost foarte bine ca în cele două puncte de debarcare [a evreilor]: 

Mărculeşti şi Atachi să fie construite barăci sau clădiri amenajate ca adăpost pentru 
un timp scurt, de unde să se dirijeze convoaiele potrivit puterii de deparazitare a 
fiecărei staţiuni"25 . 

Mulţi dintre evreii care nu au fost transferaţi în „regatul morţii" erau deja 
bolnavi de tifos când au sosit în locurile care urmau să servească de ghetouri şi 

lagăre. Şeful serviciilor sanitare din judeţul Balta, dr. Decusară, a raportat la 
mijlocul lunii decembrie 1941 că în raionul Berşad „au sosit mai mult de zece mii 
evrei, între care sunt mulţi bolnavi de tifos exantematic". El nu a comunicat nici un 
fel de date cu privire la numărul de bolnavi evrei, ci numai despre români şi 

ucrame111: 
„După informaţiuni primite, evreii umblă liber prin toate satele şi le vând 

[ţăranilor] hainele lor. 
La raionul Berşad între populaţia locală [ucraineană] sunt mai mult de I.OOO 

de bolnavi de tifos exantematic [între care sunt mulţi elevi]. Unii din personalul 
medic[al local], care până acum au fost fără de lucru, [şi cu toate astea] renunţă [la 
locuri] de lucru [de teama] epidemiei ... Pentru a opri răspândirea epidemiei, e 
necesar de luat următoarele măsuri: 

I. De fixat strict pentru convoaiele evreilor numai un singur drum. 
2. Evreii să fie izolaţi [complet] de populaţia cealaltă [ucraineană]"26 . 
Raportul nu necesită explicaţii. Starea evreilor în raionul Obodovca a fost 

descrisă fără echivoc de către comandantul postului de jandarmi, sergentul major 
Şteflea, care prin îndatoririle de serviciu a venit în contact cu evreii din ghetou: 

24 Idem, p. 8 b. Dr. Tătăranu n-a ştiut că în România n-a existat nici o „comisie de deportare". 
25 Idem. Idem. 
26 Raportul şefului serviciilor sanitare ale Guvernământului în judeţul Balta, dr. Dccusară, către 
prefectul judeţului, fără dată /decembrie 1941 /. Arhiva Odessa 2358-1-694, p. 3-4. 
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„Starea evreilor din raionul Obodovca, judeţul Balta, este îngrozitoare de 
felul cum trăiesc. Din această neagră mizerie, lipsă de case [de locuit], de mâncare, 
de săpun, de medicamente şi de toate celelalte bunuri pentru un trai [cât de cât] 
normal, tifosul îşi ia o mare proporţie din care cauză molipseşte şi armata, precum 
şi populaţia civilă ucraineană. 

Rugăm a se interveni grabnic locului [sic!] în drept, pentru a se lua măsuri ca 
să putem scăpa de tifos exantematic"27

. 

În raport, Şteflea a cerut mai întâi să se ia măsuri „pentru îndulcirea traiului 
lor sau a-i executa", apoi s-a răzgândit şi a tăiat aceste cuvinte, dar nu destul de 
tare, şi de aceea pot fi citite relativ uşor. Cele două rapoarte citate mai sus se 
completează reciproc, şi prezintă un tablou complet al situaţiei. Numai în raionul 
Berşad din judeţul Balta au murit de tifos peste 20.000 de evrei (vezi în 
continuare). Incă de la începutul lui ianuarie 1942 nu era posibil nici măcar să te 
apropii, de ghetou, deoarece aproape toţi evreii din el erau infectaţi de tifos. 

Ghetoul, care cuprinde o serie de grajduri şi cocine ale colhozului local, în 
care au fost înghesuiţi câteva mii de evrei, a fost declarat zonă contaminată de 
epidemie, a fost înconjurat cu un gard de sârmă ghimpată şi păzit de jandarmii 
români şi de poliţişti ucraineni. S-a interzis orice ieşire sau intrare în ghetou, 
inclusiv aprovizionarea cu alimente, ceea ce a revocat moartea prin înfometare şi 
sete a multor evrei. În afară de sute de victime care mureau de tifos28

. Acest fapt 
dovedeşte că a existat şi o a treia cale, în afară de „îndulcirea traiului" şi „execuţia", 
cum a propus Şteflea. Lipsa de apă potabilă s-a produs din cauza fricii ţăranilor de 
orice contact cu evreii contaminaţi. ,,Fântânile aparţineau ţăranilor şi ne împiedicau 
deseori, să luăm apă. Lipsa apei potabile şi condiţiile cumplite de trai au intensificat 
epidemia de tifos. Sute de deportaţi au contractat virusul", a scris una dintre 
supravieţuitoarele de la Obodovca29

. Altă supravieţuitoare a relatat că majoritatea 
evreilor care au venit în convoiul ei, din lagărul Edineţ, nu erau contaminaţi de 
tifos, şi că epidemia a izbucnit după o săptămână-două de la închiderea lor: ,,Acolo 
nu era nici un medic. Au fost chinuiţi de foame şi frig ... Mulţi au murit în epidemia 
de tifos de la Obodovca şi din lagărul vecin Ţibulevca"30 . 

În decurs de trei-patru luni au pierit circa o mie de evrei dintr-un convoi de 
1.200, care au fost aduşi la Obodovca în toiul iernii: 

27 Raport informativ nr. 2 al comandantului postului de jandarmi din Obodovca, sergentul major 
Şteflea, către legiunea de jandarmi din judeţul Baltă, 20 ianuarie 1942, 2358-1 c-10, p. 27. 
28 Cartea Neagră, 111, p. 266. 
29 Mărturia lui Saly Gedanski din satul Vicovu( de Sus, din sudul Bucovinei, Ramat Gan, noiembrie 
1958. AYV 03-1126, p. 6. 
30 Mărturia lui Miriam Lehrer din Petrău\i, din nordul Bucovinei; Tel Aviv, ianuarie 1959. A YV 03-
1229, p. 7. Martora a enumerat numele a peste treizeci de evrei din satul ei, pe care le ţinea minte, 
care au murit la Obodovca de tifos (Idem, p. 7-8). 
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,,Am fost băgaţi ca nişte vite într-un grajd uriaş dintr-un colhoz abandonat. 
Eram vreo 1.200 de oameni ... Grajdul nu avea uşi, ferestre sau paturi. Stăteam pe 
jos. Lagărul era păzit de jandarmi [români] şi de miliţieni ucraineni. În scurt timp, a 
izbucnit tifosul exantematic. A durat trei sau patru luni şi a răpus I .OOO de vieţi. A 
murit şi singurul medic dintre deportaţi"31 . Am descris aici evoluţia epidemiei la 
Obodovca deoarece în cazul acestui ghetou s-au suprapus documente româneşti cu 
mărturii ale supravieţuitorilor, care creează o imagine autentică a situaţiei. Una 
asemănătoare a existat şi în celelalte ghetouri, înfiinţate de români în iarna lui 
1941/42. 

În ghetoul vecin, Ţibulevca, mureau de tifos, în fiecare zi, 35-40 de evrei, 
trupurile lor au fost încărcate în sănii şi aruncate în morminte comune „fără nici o 
ceremonie". Singurul lucru care îi interesa pe jandarmi era câţi evrei mai erau în 
viaţă: ,,Jandarmii veneau o dată la două zile, ne scoteau pe un teren şi ne numărau ... 
Eram obligaţi să purtăm steaua galbenă şi nu aveam voie să părăsim ghetoul, care 
era păzit de miliţie, alcătuită din ţărani ucraineni"32

. 

Până la 20 ianuarie 1942 rămăseseră în viaţă la Ţibulevca 180, dintr-un 
convoi de 2000 de evrei aduşi în noiembrie 1941: I 00 de bărbaţi, 76 femei şi 4 
copii - aproape toţi cu membrele îngheţate. În satul vecin, Budei, au pierit de tifos 
450 de evrei, dintr-un convoi de 1.200, jumătate din ei deportaţi din orăşelul 

Storojineţ, din nordul Bucovinei. Iarna mureau zilnic 10-12 evrei de boală33 . 
Nu a existat nici o urmărire a răspândirii bolii în rândurile evreilor. Raportul 

inspectoratului jandarmeriei despre situaţia din Transnistria, între 15 decembrie 
1941 şi 15 ianuarie 1942, a stabilit o legătură între izbucnirea epidemiei şi 

condiţiile grele de viaţă precum şi „suprapopularea unor regiuni cu mase compacte 
de evrei". Numărul celor bolnavi de tifos în acea lună, conform acestui raport al 
jandarmeriei, era de 318: dintre ei 200 în judeţul Tulcin, 86 în Ovidopol, I O în 
Ananiev şi 22 în Golta (toţi ucraineni) şi încă 34 de jandarmi români dintre cei care 
au făcut paza convoaielor de evrei evacuaţi"34 . ,,Direcţia Sanitară" nu a inclus nici 
ea pe evrei printre bolnavii de tifos care s-au bucurat de ajutorul direcţiei, 

menţionând în general că numărul bolnavilor în Transnistria între I noiembrie 1941 
şi I noiembrie 1942 a totalizat 20.000 de persoane, dintre care circa jumătate în 
judeţul Balta, număr care nu se referea la evrei. 

31 Mărturia lui Hana Weinraub din Cernăuţi. Tel Aviv, noiembrie 1939, AYV 03-1559, p. 4. Cu toate 
că nu s-a făcut un studiu, se pare că tifosul a secerat mai mulţi bărbaţi decât femei, şi de aceea 
majoritatea supravieţuitorilor care au depus mărturie au fost femei. 
32 Mărturia lui Etl Slonimski din Cernăuţi, Tel Aviv, martie 1959, AYV 03-1230, p. 4. 
33 Cartea Neagră, III, p. 267. Printre victima, s-au numărat şi rabinul Şalom (Şulim) Ghinzberg şi 
întreaga sa familie de I O persoane. 
34 Raport informativ al Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria despre situaţie între 15 decembrie 
1941 - 15 ianuarie 1942. An cel, Documents, V, nr. 133 a, p. 228. 
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Evreii erau menţionaţi în raport doar ca vinovaţi de izbucnirea epidemiei, dar 
nu ca victime ale ei. Evreii şi tifosul erau menţionaţi de diferite autorităţi române 
numai în contextul interzicerii libertăţii de mişcare impuse evreilor, ca interzicerea 
intrării în ghetou sau în lagăr a militarilor români şi cu interzicerea comerţului şi a 
oricărei legături cu evreii, care a fost extinsă şi asupra ucrainenilor. Contaminarea 
militarilor români a fost împiedicată prin interzicerea călătoriei cu trenul a 
localnicilor, până în aprilie 1942. Prefectul judeţului Balta, pe al cărui teritoriu se 
dezlănţuise cea mai grea epidemie de tifos în rândurile evreilor, a emis un ordin 
important, care s-a referit numai la evrei şi la tifos, adresat legiunii de jandarmi din 
judeţ şi poliţiei oraşului Balta, ambele subordonate lui: 

„Suntem informaţi că în tot oraşul umblă din casă în casă cerşind, copii de 
evrei, răspândind astfel tifosul exantematic. Aceştia umblă liberi, nestingheriţi de 
nimeni şi fără semnul distinctiv. 

Binevoiţi a lua măsuri ca nici un evreu să nu părăsească ghetoul fără permis 
special [inclusiv] pentru corvezi şi meseriaşi; iar în ce priveşte organizarea şi 

purtarea lor, luaţi măsuri severe pentru executarea întocmai a Ordonanţei Guvern. 
nr. 23"35

. 

Încercarea de a studia subiectul epidemiei în rândul evreilor este într-o mare 
măsură încercarea de a scrie monografia fiecărui ghetou şi lagăr de pe întinsul 
Transnistriei, fapt care nu este posibil în cadrul studiului de faţă. 

Dintre cele circa 165 de lagăre şi ghetouri care au fost identificate în mod 
cert în Transnistria, şi zeci de colhozuri şi sovhozuri care au servit drept lagăre 
temporare pentru evrei au fost alese trei ghetouri, în care epidemia a provocat cel 
mai mare număr de victime - Şargorod, Berşad şi Moghilev; de asemenea, ne vom 
ocupa de judeţul Berezovca în general, unde s-a desfăşurat, după cum am arătat, 
marea operaţiune de exterminare a evreilor din Odessa. 

Tifosul la Şargorod 

O colină şi 332 de căsuţe vechi şi scunde din lut, care se întindeau de-a 
lungul unor străzi înguste şi în care locuiau 1.800 de evrei ucraineni, a fost 
declarată ghetou de către pretorul raionului, Iosif Dindelgan, care a venit în 
localitate cu două zile înainte de sosirea primului convoi de deportaţi. În lunile 
octombrie-noiembrie s-au adăugat la evreii localnici, circa 7.000 de deportaţi, 

astfel că în decembrie 1941 erau îngrămădiţi în ghetou circa 9 .OOO de evrei, 

35 „Executarea întocmai a Ordonantei 23", însemna practic împuşcarea evreilor care vor fi prinşi în 
afara ghetoului, deoarece ordonanţa îi considera spioni. Vezi ordinul secret nr. 18 al prefectului 
judeţului Balta, colonelul Vasile Nica, către Inspectoratul jandarmeriei judeţului şi către politia 
oraşului Balta, cuprinzând observaţie scrise de mână de către prefect, 8 februarie 1942. Arhiva 
Odessa, 2358-lc-l0, p. 39. 
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majoritatea din Bucovina şi circa 900 din judeţul Dorohoi. Casele, în parte 
distruse, n-au fost suficiente pentru un număr atât de mare de evrei. Mulţi au fost 
cazaţi în sinagogi, în puţinele instituţii publice, în pivniţe şi în poduri, oriunde 
exista un acoperiş, într-o înghesuială îngrozitoare - câte 15-20 de oameni într-o 
cameră. 

În orăşel nu exista nici un fel de serviciu sanitar, nu existau gropi pentru 
îngroparea gunoiului sau pentru evacuarea lui, şi străzile erau întotdeauna murdare. 
Nu exista altă posibilitate decât de a merge la mlaştina din apropiere, pentru a-ţi 
face nevoile. Bărbaţi, femei, tineri şi bătrâni stăteau unul lângă altul; nu le mai era 
ruşine. Mlaştina emana o duhoare sufocantă până în depărtări. Accesul la mlaştină 
era din ce în ce mai difici136

. Căsuţele scunde nu erau aerisite, soarele nu pătrundea 
prin ferestrele mici, totdeauna închise, iar camerele erau întunecate şi în timpul 
zilei37

. Apa era scoasă din patru fântâni deschise, fără nici un sistem de drenare în 
jur, şi apa provenită din ploi şi murdăria se scurgeau în ele; şi oricine scotea apă 
introducea în fântână găleata lui murdară. Patru făntâni nu puteau să procure apă 
miilor de oameni. În jurul orăşelului existau câteva izvoare, dar autorităţile au 
interzis evreilor chiar şi să se apropie de ele. ,,Puţul din care noi am luat apă se afla 
în apropierea unei mori. Localnicii, ca să-şi bată joc de noi, prindeau guzgani şi 

şoareci în capcană şi-i aruncau în puţ"38 . 
În orăşel nu există o baie publică, iar în camerele aglomerate nu te puteai 

spăla, atât din lipsa de apă, cât şi din cauza supraaglomeraţiei. De asemenea, nu 
exista nici săpunul nici petrolul, care constituia un mijloc de deparazitare prin 
ungerea părului. Etuvele de deparazitare erau distruse. Şi peste toate astea, 
populaţia locală, atât cea ucraineană, cât şi cea evreiască, era plină de păduchi. 

Pentru a înţelege situaţia, trebuie ţinut minte că rămânerea la Şargorod a fost 
„un privilegiu" pe care Dindelgan şi adjuncţii lui l-au „vândut la sute de evrei", în 
schimbul unor mari sume de bani. Pentru „cumpărători" alternativa o constituia 
continuarea drumului spre necunoscut, spre Bug, spre germani. 

Evreii care au fost deportaţi din Bucovina şi din Dorohoi nu erau 
contaminaţi de tifos când au sosit în ghetou. Primele cazuri de tifos au fost 
diagnosticate abia în noiembrie 1941, de către relativ numeroşii medici evrei - în 
număr de 24 - care au fost deportaţi împreună cu comunităţile lor. După afirmaţiile 
uneia dintre supravieţuitoare, cauzele răspândirii epidemiei au fost „frigul, foamea 
şi condiţiile de higienă îngrozitoare". Epidemia a izbucnit cu toată amploarea în 
decembrie, găsindu-i nepregătiţi atât pe medici, cât şi comitetul evreiesc, în frunte 

36 Mărturia lui Zeilig Aşcher Hoffer din Vijni\a, Tel Aviv, iulie 1959, A YV, 03-1453, p. 19. 
37 Monografia ghetoului Şargorod întocmită de conducerea ghetoului la 15 ianuarie 1944, Cartea 
Neagră, IJI, p. 321 (în continuare: Monografia Şargorod). 
38 Mărturia lui Zeev Schărf din Suceava. Ierusalim, 30 noiembrie 1959, A YV, 03-1526, p. 17. 
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cu Meir Teich, conducătorul fostei comunităţi din Suceava, şi pe notabilii evrei din 
toate comunităţile şi rămăşiţele de comunităţi care au ajuns la Şargorod39 . 

După cum am arătat, lipseau mijloace materiale şi medicale pentru tratarea 
bolii, şi a existat, de asemenea, o indiferenţă generală a reprezentanţilor 

autorităţilor româneşti atât din orăşel, cât şi din judeţ faţă de semnalele clare de 
alarmă. Ele au manifestat chiar o lipsă de înţelegere elementară a faptului că este 
vorba de o catastrofă care nu se va reduce numai la evrei. 

În luna ianuarie s-au îmbolnăvit unul după altul majoritatea medicilor evrei, 
20 din 24, şi din care doisprezece au murit de boală. În luna martie, epidemia a 
atins apogeul, până în iunie murind „60% dintre bolnavii înregistraţi, 1.449 de 
evrei din 2.414',4°. Rata mortalităţii era mai ridicată decât statistica oficială a 
Comitetului evreiesc, care includea numai bolnavii oficiali. Sute de evrei au murit 
de frig şi foame, parte din ei bolnavi de tifos. Mulţi s-au prăbuşit pe străzi şi au 
murit pe loc. Până în martie 1943 au rămas în viaţă 3.085 din cei circa 7.000 de 
deportaţi care au sosit acolo în noiembrie 1941 41

. 

Una dintre supravieţuitoare a enumerat cauzele mortalităţii mari în ordinea 
următoare: foamea, lipsa condiţiilor sanitare şi a medicamentelor, murdăria, 

păduchii42 . Sute de evrei, uneori familii întregi, ardeau de febră fără să primească 
un ajutor minim, şi nu se ştie ce i-a doborât, foamea sau boala. Cea mai 
îngrozitoare situaţie a existat în cele două sinagogi, în care au fost adăpostiţi sute 
de deportaţi, şi care în câteva săptămâni s-au transformat în camere de morţi şi 

muribunzi: 
„Cele două sinagogi din Şargorod erau înţesate cu deportaţi. Condiţiile din 

aceste două morminte colective erau şocante pentru cei rămaşi în viaţă. O duhoare 
greu de descris învăluia întreaga zonă ... odată am intrat înăuntru, să văd cum este. 

39 Despre organizarea şi activitatea Comitetului evreiesc vezi Pinkas Hakehilot, Romania (Enciclopedia 
Comunităţilor evreieşti din România, în ebraică), voi. I, p. 5 I 3-516; raport cu privire la înfiinţarea 
primului Comitet evreiesc la Moghilev şi în jude\, 18 noiembrie 1941, Cartea Neagră, III, p. 162, 
315-316. 
40 Monografia Şargorod, p. 323. Nu toţi bolnavii erau înregistraţi. Sute de evrei s-au îmbolnăvit şi au 
murit fără ca cineva să le cunoască numele. 
41 „Tabelul evreilor deportaţi în Transnistria, după localităţi (ghetouri), raioane şi judeţe", pregătit de 
Comisia de ajutorare din Bucureşti după vizita reprezentanţilor ei în provincie, Bucureşti. 27 martie 
1943, Ancel, Documents, V, nr. 185, p. 345. Numărul evreilor localnici conform acestei statistici, a 
rămas neschimbat - 1.800 (Idem, p. 351 ). Dr. Zeev Schărf a apreciat numărul celor care au murit de 
tifos în lunile decembrie ianuarie şi februarie 1942 la circa 2000. Printre localnici au fost foarte puţine 
victime", a relatat dr. Schărf, ,,pentru că tifosul era un lucru obişnuit în aceste zone şi aproape to\i 
localnicii dobândiseră imunitate naturală (mărturia lui Zeev Schărf, p. 16). Una dintre supravieţuitoare a 
relatat că jumătate din numărul deportaţilor (4000) au murit de tifos. Mărturia lui Pepi-Pnina Polak 
din Câmpulung, Bucovina, Shikun Gat Rimon, februarie 1959, A YV 03-1220, p. 4. 
42 Mărturia Rivcăi Goldstein din Dorohoi, Shikun Gat Riman, februarie 1959, A YV 03-1217, p. 4; 
Mărturia Hanei Fessler din Suceava, Petali Tikva 1957, A YV 03-761, p. 6. 
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Harta originală a jandarmeriei privind ghetourile din judeţul Moghilev şi cea pregătită de mine pe 
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Când m-am apropiat de intrare, a trebuit să-mi ţin respiraţia. Spre groaza mea, am 
văzut un cadavru care zăcea pe paie. Nu-i păsa nimănui, de parcă ar fi fost un lucru 
obişnuit. Când am deschis uşile, am crezut că o să mă sufoc. Şi iată la ce am fost 
martor: am văzut oameni în ghearele morţii, cu feţe palide, ca de ceară, oameni 
«îmbrăcaţi» în zdrenţe, abia legate pe lângă ei, tremurând de frig. Iarna era foarte 
aspră. Într-un colţ, se uşura cineva. Un bătrân stătea pe podea, pe nişte paie şi îşi 
culegea păduchii de pe haine. Lângă Arca Sfântă era o femeie pe jumătate 
dezbrăcată, care plângea. Nu am mai putut să suport. Am fugit afară, la aer 
curat"'13

. 

Şi pe străzi se vedeau cadavre ambulante - ,,oameni cu masca morţii pe 
faţă", după expresia unui martor citat anterior. Foametea şi epidemia, a remarcat 
una dintre supravieţuitoare, ,,au schimbat caracterul şi comportamentul oamenilor": 
„Instinctul de conservare a pus stăpânire pe toţi. Sufletele s-au împietrit. Erau 
oameni care nu-şi primeau în casă nici cele mai apropiate rude, de teama 
epidemiei. Pe străzi se târau oameni sfrijiţi, extenuaţi, care păreau nişte umbre, şi 

erau îmbrăcaţi în zdrenţe"44 . Cea mai înfiorătoare imagine era cea a copiilor orfani 
care cerşeau din uşă în uşă: ,,oamenii nu-i lăsau în casă, pentru că erau purtătorii 
virusului de tifos. Parcă şi azi mai aud vaietele jalnice şi rugăminţile copiilor de la 
ferestre: doamnă, doamnă, daţi-mi ceva de mâncare. Aveţi milă. Copii cu amprenta 
morţii pe faţă stăteau lângă fereastră şi cereau pomană. Şi după câteva ore zăceau 

. . d „4s 
morţi pe sa111a cu ca avre . 

Epidemia a continuat să facă victime până în iunie 1942, şi numai 
autoorganizarea şi medicamentele şi ajutorul bănesc care au început să sosească de 
la evreii din România (vezi în continuare) a micşorat treptat numărul victimelor. În 
octombrie 1942, în a doua iarnă după deportare, când epidemia a izbucnit pentru a 
doua oară, reţeaua medicală înfiinţată de deportaţi (vezi în continuare) a reuşit s-o 
anihileze cu rapiditate; de data asta murind numai patru evrei. 

Tifosul la Moghilev 

Epidemia de tifos exantematic a fost diagnosticată la Moghilev spre 
sfârşitul lui decembrie 1941. Înainte de aceasta, bântuia în ghetou epidemia de 
febră tifoidă, adusă de deportaţii din lagărul Edineţ, dar ea n-a făcut multe 
victime. Primul caz de tifos exantematic a apărut la „cazarmă", care după 
terminarea deportărilor se transformare între-un adăpost temporar pentru evreii 
fugiţi din micile lagăre înfiinţate în satele din împrejurimi pentru cei care nu 

43 Mărturia lui Zeilig Aşher Hoffer, p. 20. 
44 Mărturia Hanei Fessler, p. 6. Cine putea, îşi vindea hainele \ăranilor ucraineni în schimbul hranei, şi 
de aceea erau îmbrăca\i în zdren\e. 
45 Mărturia lui Zeilig Aşcher Hoffer, p. 21. 
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reuşiseră să obţină un permis de şedere în Moghilev şi pentru toţi „săracii, 

cerşetorii şi oropsiţii"46 . 
Evreii aduşi cu trenul la Atachi şi de acolo la Moghilev nu erau contaminaţi 

de vreo epidemie, a notat Comitetul evreiesc, încă în iunie 1942. Cauzele izbucnirii 
epidemiei erau asemănătoare cu cele de la Şargorod, la care s-au adăugat condiţii 
locale: prizonierii de război ucraineni care au fost eliberaţi din lagăre de prizonieri 
germane s-au înapoiat infestaţi de tifos; dezlănţuirea epidemiei în satele şi orăşelele 
din jurul Moghilevului, care au devenit ghetouri, precum Tropova, Ozarineţ, 
Sadova şi Lucineţ; un evreu care a reuşit să evadeze dintr-un lagăr de pe Bug şi a 
răspândit boala; şi alte cauze. În iunie 1942, Comitetul evreiesc a îndrăznit, după 
cum am arătat, să întocmească un raport despre epidemia din oraş şi din judeţ şi 
să-l trimită în secret la Bucureşti, în care a descris pe larg cauzele izbucnirii 
epidemiei. Oraşul, a scris Comitetul, era în ruine. Majoritatea caselor erau distruse 
parţial sau în întregime şi nu aveau nici ferestre, nici uşi. Nistrul a inundat străzile 
în urma ploilor torenţiale din toamnă şi cine mergea pe stradă se înfunda în noroi. 
Numărul deportaţilor a depăşit cu mult capacitatea locuinţelor pentru adăpostire; 
inclusiv cele distruse, care şi ele au fost ocupate. Conform unei mărturii, într-o 
locuinţă în care în mod obişnuit trăia doar o familie se înghesuiau 5 până la 19 
familii47

. 

Un medic evreu din Cernăuţi, care a fost deportat la Moghilev şi a tratat 
primii bolnavi, a relatat că boala s-a extins cu viteza fulgerului: ,,Oamenii cădeau 
morţi pe stradă, sau se culcau noaptea cu febră mare şi nu se mai trezeau a doua zi. 
Epidemia s-a răspândit de la o casă la alta, familii întregi se îmbolnăveau în acelaşi 
timp; copii mici au rămas fără părinţi',48 . Mortalitatea în rândurile evreilor 
localnici, a remarcat acest medic, a fost redusă, pentru că pediculoza, şi tifosul care 
o urma, erau endemice în Transnistria. 

Dr. Tătăranu s-a referit în raportul său la epidemia de tifos în rândurile 
evreilor din judeţul Moghilev. El s-a lăudat cu faptul că epidemia a izbucnit în 
judeţ doar în luna februarie 1942, atribuind acest fapt pe seama a doi factori: în 
judeţele din nordu! Transnistriei - Moghilev, Tulcin şi Balta - a subliniat Tătăranu, 
armata sovietică a fost alungată din august 1941, astfel că serviciile sanitare ale 
armatei şi ale Guvernământului au putut să se instaleze la timp, şi de aceea, ,,nu s
au semnalat cazuri de tifos exantematic anterior sosirii convoaielor de evrei". 

Şi faptul că evreii au fost aduşi în judeţul Moghilev cu trenul până la Atachi 
şi nu pe jos, a contribuit după părerea sa, la faptul că până în luna februarie nu s-au 

46 Raportul directiei sanitare a Comitetului evreiesc din Moghilev (Judenrat) despre epidemia de tifos 
din iama 1941/42, Moghilev, 10 iunie 1942. Car/ea Neagră, III, nr. 165, p. 328 (în continuare: 
Raporl despre li/osul din Moghilev). 
41 Idem, pag. 327. 
48 Mărturia dr. Israel Hal fan din Cernăuti. Ierusalim, 15 decembrie 1959. A YV, 03-1525, p. 12-13. 
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semnalat cazuri de tifos în rândurile lor. Cu alte cuvinte, aceşti evrei erau sănătoşi 
când au sosit la Moghilev. Şi în acest caz, contrar celor susţinute de dr. Tătăranu, 
cum a putut să izbucnească epidemia? A izbucnit din vina evreilor? 

Altă cauză a izbucnirii epidemiei în judeţ a fost atribuită de dr. Tătăranu 
apropierii de graniţă cu Polonia, a cărei zonă de frontieră era contaminată cu tifos. 
Epidemia în judeţ, a adăugat specialistul român în aprilie 1942, a început doar 
acum49

. Într-o broşură publicată în 1943, consacrată realizărilor sale ca director al 
Direcţiei sanitare a Guvernământului, Tătăranu a prezentat date cu privire la 
numărul bolnavilor de tifos în judeţele din nord în perioada dintre I noiembrie 
1941 până la 30 octombrie I 942, după ce s-a lăudat cu lupta sa „încununată de 
succes" împotriva epidemiei în judeţele din sud: 

,,În judeţele din nord cu toate împrejurările foarte grele, iarnă timpurie şi 
grea, lipsa mijloacelor de combatere [a epidemiei] şi regiuni suprapopulate am 
reuşit să focalizez epidemia de tifos exantematic, care a înregistrat aproape 30.000 
cazuri în perioada I noiembrie 194 l - 30 octombrie 1942, la o populaţie de 
aproape două milioane locuitori. Între I noiembrie 1942 - l l mai I 943, graţie 
măsurilor luate din timp, s-au înregistrat numai 2.500 cazuri cu toate că s-au adus şi 
ţigani din ţară cunoscuţi bine ca răspânditori de boli contagioase şi în special de 
tifos exantematic"50

. 

În această perioadă, a subliniat Tătăranu, au fost deportate din România 
200.000 de persoane. În afară de menţionarea în sine a epidemiei în judeţul şi 
oraşul Moghilev, în documentele oficiale româneşti nu s-a tăcut nici o menţionare 
oficială a faptului că epidemia a secerat mii de victime în rândurile evreilor, cu 
singura excepţie a unui raport izolat al unui trimis al inspectorului general al 
Guvernământului pentru nordul Transnistriei, Dimitrie Ştefănescu, care a stat în 
oraş la începutul lui februarie 1942: 

„Cred că aici ea doua Palestină. Au deschis jidanii tot felul de prăvălii, viaţa 
extrem de scumpă din cauza lor. [Aici domnesc] murdărie şi păduchi cum nu s-a 
mai pomenit pe lume. Exantematicul face ravagii, în fiecare seară mor câte 70-80-
100 de jidani, acum au început a se îmbolnăvi şi ucrainenii din localitate. Ar trebui 
luate măsuri serioase în privinţa aceasta. Noi vă rugăm a ne trimite ceva ser 
antitific să ne facem injecţie că pe aici nu se găseşte"51 . 

Numărul celor ce mureau de tifos a crescut în pennanenţă, şi a ajuns la 150 
pe zi. Mulţi deportaţi care tăcuseră tot ce le era în putinţă să rămână la Moghilev au 
început să-l părăsească, plecând din proprie iniţiativă, spre alte ghetouri, în ciuda 
iernii aspre şi a pericolului de a fi ucişi pe drum. Una dintre supravieţuitoare, care a 

49 Raportul Tătăranu despre tifos, p. 8-9. 
so Tătăranu (vezi mai sus nota 19) p. 12. 
51 Raport scris de mâna de ajutorul inspectorului general al Guvernământului din nordul Transnistriei, 
10 februarie 1942. Arhiva Odessa 2242-1-1486, p. 279 b; (sublinierea mea - J.A.). 
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fugit la Tropova, a notat că „tifosul ne-a ajuns şi acolo"52
. Familiile s-au 

descompus din cauza morţii ambilor părinţi sau a unuia dintre ei, fără ca cei rămaşi 
în viaţă să ştie despre asta, deoarece zăceau delirând din cauza febrei. Jandarmeria 
din Transnistria şi Guvernământul din Basarabia au înăsprit controlul pe Nistru 
pentru a împiedica orice legătură prin corespondenţă şi transmiterea de ajutoare 
evreilor din Moghilev din partea unor rude din România, care se foloseau de curieri 
români în schimbul unor mari sume de bani. 

În luna decembrie, de exemplu, au fost prinşi „doi oameni de legătură ai 
deportaţilor evrei" cu permise de intrare în Moghilev, care aveau asupra lor 72 de 
scrisori trimise de la Bucureşti şi 174.000 de lei „pentru evreii din Moghilev". În 
aceeaşi lună şi în ianuarie au mai fost prinşi încă patru curieri şi 315 scrisori. 
Scrisorile din Moghilev, traduse din germană, prezintă o imagine sumbră de 
foamete, boli şi moarte53

. La 15 ianuarie 1942 a fost arestat la Moghilev un 
plutonier român care a adus bani deportaţilor de la rude din România. Banii găsiţi 
asupra lui au fost confiscaţi, împreună cu banii pe care reuşise să-i înmâneze unor 
evrei54

. 

Încercările Direcţiei sanitare a Comitetului evreiesc de a combate epidemia 
au eşuat, şi în luna martie 1942 Comitetul şi-a recunoscut eşecul şi şi-a încetat 
eforturile (vezi în continuare). Numărul bolnavilor înregistraţi a ajuns în luna 
aprilie la 3.777 iar în luna mai la 4.451; numărul morţilor de tifos: a ajuns în luna 
aprilie la 1.133 şi în luna mai la 254, 28% din totalul bolnavilor înregistraţi. Nu a 
existat casă sau familie fără câţiva bolnavi. Până la 17 aprilie, autorităţile române 
au refuzat să le acorde vreun ajutor, direct sau indirect, pentru combaterea 
tifosului55

. La 26 ianuarie 1942, în perioada de apogeu a epidemiei, au fost scoşi 
din case într-un ger cumplit toţi bărbaţii şi tinerii evrei care se mai ţineau pe 
picioare şi au fost trimişi să muncească la şosele, la zece kilometri de Moghilev; 
„majoritatea erau goi"56

. Munca neagră a scoaterii evreilor din camerele 
aglomerate şi distruse a fost făcută de poliţia evreiască, deoarece jandarmii 
încetaseră să se apropie de evrei. 

52 Mărturia depusă de Kăthe Cohen din Vijnita, Tel Aviv, august 1959. A YV 03-1483, p. 6. 
53 Raport secret al Inspectoratului jandarmeriei din Basarabia către Cabinetul militar al 
Guvernământului Basarabiei, 31 ianuarie 1942, Ancel, Documents, IX, nr. 72, p. 175; Ministerul 
Apărării Nationale, Departamentul justiţiei militare, către Guvernământul Basarabiei referitor la 
arestarea unui avocat român din Rădăuti la care s-au găsit 135 de scrisori şi bilete de la evrei din 
Moghilev adresate unor evrei din Cemăuti şi Rădăuţi. Idem, nr. 68, p. 168-169; şapte scrisori cu cereri 
de a trimite urgent ajutor din cele 25 scrisori din Moghilev primite la Bucureşti, printre care şi o 
scrisoare către dr. Filderman, care au fost găsite la trei evrei (scrisorile au fost traduse din germană în 
română). Idem, nr. 63, p. 149-155. 
54 Cartea Neagră, III, p. 267. Curierii primeau de obicei 50% din banii pe care îi transferau. 
55 Raport despre tifosul din Moghilev, p. 330-331. 
56 Cartea Neagră, III, p. 268. 
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Comitetul evreiesc a înfiinţat într-adevăr un spital, dar care nu putea să 
acorde nici un ajutor concret, în afară de izolare. Un evreu din Dărăbani şi-a 

amintit de spital, de medici şi de bolnavii de tifos: 
„Oamenii încep să moară ca muştele. Nici măcar muncitorii comunităţii, ce 

veneau să ridice cadavrele cu furgoanele nu pridideau să facă faţă. De multe ori 
cadavrele zăceau zile peste zile până venea cineva să le ridice. Încet, încet, fiecare 
dintre noi se îmbolnăveşte. Vedeai omul mergând pe stradă sau la lucru şi deodată 
cade ... am zăcut o lună de zile luptând cu moartea. Intre timp dintr-o fostă şcoală din 
timpul ruşilor, a fost creat un fel de spital rudimentar, unde medicii, evrei deţinuţi la 
fel ca şi noi, încep să-i izoleze pe bolnavi [de tifos]. Epidemia atinge apogeul. Sute 
de oameni mor pe zi, iar cei care au reuşit să treacă cu bine criza arătau ca nişte 
fantome. Cu greu se puteau ţine pe picioare. Vedeam adesea cadavre vii, şi eu printre 
ele, umblând pe străzi. Zbirii, şi în faţa acestei situaţii disperate, refuzau să ne 
scutească de muncă. Cine era „sănătos" era obligat să iasă la muncă"57 . 

La 7 aprilie 1942 a izbucnit în oraş epidemia de febră tifoidă. ,,Cu venirea 
anotimpului călduros epidemia de tifos exantematic a slăbit, dar când au apărut 
fructele şi legumele proaspete, a izbucnit epidemia de febră tifoidă"58 . La sfârşitul lui 
aprilie, după ce epidemia de tifos exantematic a provocat mii de victime în rândurile 
evreilor, Comitetul evreiesc a primit în sfârşit sprijinul, reţelei medicale a judeţului, 
în lupta împotriva tifosului. Medicul militar român, maiorul dr. Constantin Chirilă, 
care a fost numit şeful Direcţiei sanitare a judeţului, a fost singurul dintre toţi şefii 
administraţiei române care a dovedit înţelegere faţa de catastrofa care s-a abătut 
asupra deportaţilor. Dar, fără ajutorul trimis de Comisia de ajutorare din Bucureşti şi 
automobilizarea evreilor, epidemia ar fi continuat până ce s-ar fi stins de la sine sau 
până ce ar fi secerat pe toţi evreii. La 22 martie a sosit la Moghilev primul transport 
de medicamente trimis de Comisia de ajutorare din Bucureşti (vezi în continuare;.. Cu 
toate astea au murit de tifos 3.500 de evrei, jumătate din numărul bolnavilor 9

. În 
ciuda scăderii drastice a numărului de bolnavi. Alexianu a hotărât la 19 mai 1947 să 
evacueze din Moghilev 4.000 de evrei într-un lagăr improvizat, la Scazineţ, unde au 
murit în cele din urmă jumătate din numărul lor. El a justificat hotărârea prin faptul 
că „în oraşul Moghilev şi în judeţ s-a încuibat exantematicul care s-a întins în mare 
parte de către evreii evacuaţi". Jandarmeria a primit ordin să rezolve, după metoda 
sa, problema tifosului şi ea a rezolvat-o aşa cum s-a priceput60

• 

57 Mărturia lui lşaiahu Herşcovici din Dărăbani. Tel Aviv. 27 mai 1959. AYV 03-1476, p. 8. 
58 Mărturia lui Kăthe Cohen, p. 8. Cartea Neagră, III, p. 271-272. 
59 Cartea Neagră, III, p. 274. După datele Comitetului evreiesc au murit în epidemia de tifos între 
noiembrie 1941, până în 20 aprilie 1942, 3410 evrei, printre care 267 copii. Vezi: Siegfried 
Jăgcndorf, Jăgendorf's Foundry. A Memoir ofthe Romanian Holocaust, /941-1944, New York, 1991, 
p. 69-70 (în continuare, Memoriile lui Jăgendorf). 
60 Ordinul guvernatorului către prefectul judeţului Moghilev, 19 mai 1942, Cartea Neagră, III, nr. 
180, p. 351. 
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În ghetourile şi lagărele de pe Bug şi din judeţele Moghilev, Tulcin şi Balta, 
epidemia a fost deosebit de grea, şi rezultatele ei au fost extrem de crude. Mizeria 
îngrozitoare în care se aflau evreii nu le-a permis nici un fel de organizare proprie 
în lupta împotriva epidemiei. Epidemia şi-a urmat o evoluţie naturală, necombătută, 
până la epuizare. În oraş şi în raion au murit de tifos circa 20.000 de oameni61

. 

Tifosul la Berşad 

Berşad, un orăşel din judeţul Balta, care înainte de război a avut o populaţie 
de 4.000-5.000 de evrei, a devenit cel mai mare gheto dintre Nistru şi Bug, în care 
au fost aduşi 20.000 de evrei. Primii trimişi aici au fost evreii din lagărele din 
Basarabia; ei au parcurs tot drumul pe jos, o parte dintre ei contractând pe drum 
diverse boli, printre care şi tifos. După ei au venit deportaţii din Cernăuţi şi din 
sudul Bucovinei; ei au fost aduşi cu trenul până la lagărul Mărculeşti şi de acolo au 
fost mânaţi pe jos prin pădurea Cosăuţi, Soroca, Iampol, Krijopol, Obodovca, pe 
traseul descris anterior. Au fost aduşi, de asemenea, deportaţi din Dorohoi - oraş şi 

judeţ. O parte dintre deportaţi au fost obligaţi să plătească pretorului câte I O.OOO de 
lei de persoană pentru „dreptul" de a rămâne în orăşel şi pentru a nu fi forţaţi să 
continue marşul spre lagărele de pe Bug, sau spre colhozurile din împrejurimi. 

Ghetoul a fost înfiinţat la 29 iulie. La intrarea armatelor germane şi române 
în Berşad au fost ucişi circa I O.OOO de ucraineni şi evrei. Evreii care au rămas în 
viaţă au fost concentraţi într-un singur loc, în partea de jos a oraşului, numită 
Dolina, care a fost declarată ghetou. Acest fapt s-a petrecut înainte de sosirea 
marilor convoaie din Basarabia. Deportaţii care au sosit, după cum am arătat, în 
câteva valuri au fost înghesuiţi la început în locuinţele din micul ghetou. Ghetoul 
cel mare a fost înfiinţat într-o parte a orăşelului cuprinzând 12 ulicioare strâmte şi 
paralele. Era alcătuit din 300-350 de colibe de lut, sărace şi semidistruse, care 
aparţinuseră evreilor localnici şi în care au fost îngrămădiţi până la 60 de oameni 
într-o cocioabă. 

Un evreu din Cernăuţi care a fost deportat la Berşad prin Mărculeşti a descris 
drumul spre Berşad şi ghetoul: 

,,În colhoz [în drum spre Berşad - J.A.] am găsit deportaţi din Basarabia, 
care erau pe drum aproape de la începutul războiului. Erau plini de păduchi, 

aproape goi, desculţi şi distruşi. În alt colhoz, unde ne-am oprit peste noapte, am 
dat peste ceea ce rămăsese din convoaiele anterioare: bolnavi de tifos în agonie şi 
cadavrele celor morţi',62 . 

Cauzele izbucnirii tifosului în judeţul Balta, în decembrie 1941, au fost 
identice cu cele notate anterior, dar aici s-au îmbolnăvit imediat mii de ucraineni, 

61 Idem, p. 270. 
62 Mărturia lui Herman Picker din Cemăuti, Tel-Aviv, iunie 1959, A YV 03-1467, p. 6. 
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fiind necesară intervenţia autorităţilor. Direcţia Sanitară a apreciat numărul 
ucrainenilor care s-au îmbolnăvit de tifos la şase mii până în aprilie I 942 şi la zece 
mii până în noiembrie I 942, ,,aproximativ jumătate din numărul total al bolnavilor 
de tifos" din Transnistria, conform Direcţiei Sanitare, care se referea bineînţeles, 
numai la ucraineni63

. Îmbolnăvirea de tifos a ucrainenilor, în masă, a fost provocată 
de împingerea convoaielor de evrei spre Bug şi dispersarea a mii dintre ei în lagăre 
improvizate de-a lungul fluviului sau în apropierea lui, precum şi din cauza 
lăcomiei pretorului Alexandrescu care „a vândut" dreptul de a rămâne la Berşad şi 
,,i-a pedepsit" pe cei care n-au putut să plătească, alungându-i din orăşel. 

Epidemia s-a răspândit cu viteza fulgerului de-a lungul traseului convoaielor 
spre şi din Berşad, şi a lovit în special în nord-estul judeţului, în care au fost 
înfiinţate zece ghetouri. Prefectul judeţului, colonelul Vasile Nica, şi comandantul 
serviciilor sanitare din partea armatei, maiorul doctor Gheorghe Filipaş, au efectuat 
două vizite de lucru în raioanele de nord ale judeţului, la 6 şi 12 decembrie I 941, 
pentru „a examina condiţiile sanitare" la faţa locului, şi au ordonat să se ia măsuri 
pentru reducerea pericolului răspândirii epidemice şi tratarea bolnavilor. 

Bolnavii au fost izolaţi şi au fost înfiinţate două spitale, la Berşad şi la 
Luhova. În toate satele au fost amenajate locuri de carantină pentru bolnavii de 
tifos şi pentru transferarea lor la spitale. De asemenea, s-a început deparazitarea de 
păduchi a caselor ucrainenilor. In raionul Obodovca au fost înfiinţate şi două 

spitale cu 500 de paturi, şi a început transferarea bolnavilor acolo. ,,Evreii au fost 
izolaţi în ghetouri sub pază", dar şi acolo au fost deparazitate de păduchi numai 
casele ucrainenilor. În ce priveşte cauzele izbucnirii epidemiilor, amândoi au ajuns 
la o concluzie clară: 

„Din anchetele care s-au făcut de personalul sanitar şi medicii militari 
repartizaţi pentru combatere s-a constatat că tifosul exantematic a fost răspândit de 
către evreii care au venit în contact cu populaţia, jandarmii care i-au păzit şi trupa 
[din garnizoane]"64

. 

Dr. Tătăranu a comunicat în raportul său că în judeţul Balta au murit de tifos 
până la sfârşitul lunii aprilie I 942, 62 de oameni65

; bineînţeles că a fost vorba de 
ucraineni. În ce-i priveşte pe evrei, numărul lor era atât de mare, încât nu au putut 
fi îngropaţi în iarna cumplită, şi sute de cadavre au rămas împrăştiate pe uliţele 
ghetoului, pe câmpii şi cimitire, în aşteptarea îngropării (vezi în continuare). 
Martorul citat anterior (vezi nota 62), care a pierdut la Berşad I I membri a1 
familiei - părinţi, fraţi, surori şi copiii lui, a descris imaginea morţilor de tifos: 

63 Raportul lui Tătăranu despre tifos, p. 3; raportul Directiei Sanitare, p. 2. 
64 Raport cu privire la vizita în raioanele Berşad şi Obodovca semnat de prefectul judetului Balta şi de 
maiorul dr. Filipaş, 12 decembrie 1941. Arhiva Odessa 2358-1-699, p. 1. 
65 Raportul Tătăranu despre tifos, p. 3. 
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„Ştiu cum au murit: umflaţi de foame, cu feţele îngălbenite, în zdrenţe, rară 
nici un cuvânt de alinare în ceasul morţii. O viaţă cumplită, încheiată de o moarte 
la fel de cumplită. Nimeni nu însoţea căruţa cu morţi ... Multe trupuri rămâneau 
neîngropate, pentru că nu avea cine să plătească groparii. Zăceau împrăştiate pe 
străzi... Numărul deportaţilor care au murit de tifos şi de foame din decembrie 1941 
până în primele luni ale lui 1942 a depăşit probabil cifra de IO.OOO - jumătate din 
totalul celor deportaţi',66 . 

O supravieţuitoare de la Berşad a apreciat că numărul victimelor „tifosului, 
difteriei şi frigului care degera membrele"67 a fost mai ridicat. Spre deosebire de 
Şargarod şi Moghilev, la Berşad epidemia a lovit puternic şi în evreii localnici, şi 
printre ei au fost mulţi care i-au acuzat pe deportaţii din România de nenorocirea 
lor: 

„Nu aveau medicamente şi majoritatea medicilor muriseră în primele luni 
[ de deportare]. Vedeam în fiecare zi căruţe cu morţi, care adunau cadavre de pe 
stradă şi le îngropau la suprafaţă. Pământul era îngheţat şi era imposibil să-i îngropi 
aşa cum se cuvine. Abia primăvara, când s-a topit gheaţa, s-au săpat morminte 
colective. Resturile cadavrelor au fost reînhumate şi comunitatea a înălţat o piatră 
funerară',68 . 

Prefectul şi medicul judeţului au ridicat problema îngropării superficiale a 
cadavrelor într-o dispoziţie, trimisă la 27 februarie 1942, pretorilor raioanelor 
Obodovca şi Berşad şi medicilor din aceste raioane. ,,Suntem informaţi" au scris 
prefectul şi medicul judeţului „că în raioanele voastre, din cauza gerurilor mari 
cadavrele au fost îngropate la adâncimi foarte mici. Este strict necesar, o dată cu 
scăderea gerului, ca aceste cadavre să fie îngropate la adâncimi reglementare [este 
vorba de doi metri]". Fruntaşii administraţiei mai cereau să se pună capăt „stării 
antisanitare", cum o defineau ei, în care se află cele două raioane - ,,în caz contrar 
suntem ameninţaţi ca la primăvară să izbucnească o serie de noi epidemii"69

. 

O imagine autentică a ravagiilor tifosului în ghetoul Verbovca din raionul 
Obodovca, a fost descrisă cu deosebit talent de o fetiţă evreică de 12 ani, care a 
consemnat la începutul lui decembrie în jurnalul ei personal în limba română 
evenimentele prin care ea a trecut: 

„Ningea. În coliba noastră domnea un frig nemaipomenit, iar zăpada îşi făcu 
loc pe pereţi şi pe jos. În ghetou tifosul mergea din casă în casă răpind oameni rară 
milă. După câteva zile s-au îmbolnăvit toţi oamenii. La noi în familie am fost eu 
prima; dar boala mea era într-adevăr un tifos uşor. După mine se îmbolnăvi tata, 

66 Vezi nota 62. 
67 Mărturia Hanei Cohen din Câmpulung. Ierusalim, aprilie 1959. A YV 03-1423, p. 4. 
68 Mărturia lui Trude Malik din Cemăuti, Petah Tikva, iunie 1958, A YV 03-905, p. 3. 
69 Dispozitia prefectului judetului Balta şi a medicului şef al judetului către pretorii şi medicii şefi ai 
raioanelor Obodovca şi Berşad, 27 februarie 1942. Arhiva Odessa, 2358-1-699, p. 12. 
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după aceea bunica, sora şi mama. Tata se chinui cinci zile, şi muri ca un câine. În 
aceeaşi zi se îmbolnăvi şi bunica şi muri ziua următoare, mai mult de foame şi de 
frig decât de tifos. Mama, căzu la pat, închise ochii şi nu mai scoase o vorbă. 
Palidă, rece, zăcea biata mamă, din când în când spunând - copiii! Între timp sora e 
grav bolnavă. Nu ştia măcar că tata murise de-acum! Doctorul [şi el evreu deportat] 
venea din când în când, dar nu ajuta la nimic. După zece zile de boală, mama nu ne 
mai recunoştea. În jurul meu numai bolnavi şi morţi, nimeni nu s-a însănătoşit 
încă"70 . 

Mama fetiţei a murit la 16 decembrie, în timp ce „în camera vecină se auzea 
plânsul unui copil a cărui mamă murise acum câteva zile şi zăcea încă în 
cămăruţă". Fetiţa a descris ultimele momente alături de mama ei: 

„Singură, orfană, nu mai am pe nimeni! Sora dormea liniştită şi nu ştia 

nimic. Aşteptam cu nerăbdare zorii zilei. E dis-de-dimineaţă. Mama zăcea moartă, 
ochii închişi pe veci, chipul ei blând de odinioară se schimbase, avea o faţă palidă 
şi tristă. Bolnavii se treziră şi ei, se uitau cu ochii trişti la chipul mamei mele şi cu 
ochii plini de lacrimi murmura fiecare câteva cuvinte. Strânsei toate puterile şi 

chemai pe nişte [evrei] basarabeni, să ducă pe mama la cimitir. Cu o sfoară legară 
pe mama de-o scară şi-o scoaseră din cameră. Am condus-o până la uşă, mă mai 
uitasem încă o dată la chipul ei şi-l mângâiasem pentru ultima oară"71 • 

Epidemia a continuat să facă ravagii în Berşad şi în ghetourile din 
împrejurimi până ce a secerat peste 15.000 de evrei numai în Berşad. Au existat 
până acum diferite versiuni privind numărul victimelor de la Berşad, cifrele variind 
între cel puţin 1 O.OOO şi 20.000 de morţi; ele se bazau pe estimările Comitetului 
evreiesc şi pe mărturii. Acum putem calcula numărul morţilor pe bază de date 
oficiale. Se ştie că prin Iampol au trecut, până la începutul lui ianuarie 1942, în 
drum spre Berşad şi spre ghetourile de pe Bug (din judeţul Balta), 35.276 evrei72

. 

Multe mii dintre ei au fost împuşcaţi pe drum sau au fost lăsaţi să moară de 
tifos în lagărele de tranzit, aşa cum s-a descris în capitolul despre convoaie. În 
judeţ, trăiau în momentul sosirii convoaielor din România, 6.000-7.000 de evrei 
localnici (dintre care 5.000 la Berşad). În afară de aceştia, au sosit în judeţ un 
număr necunoscut de evrei deportaţi, care au trecut prin punctul de trecere de la 
Râbniţa, probabil că nu mulţi, întrucât majoritatea au fost dirijaţi spre „regatul 
morţii". În total, deci, se aflau în judeţ în luna decembrie 1941, 42.000 de evrei. 

Ulterior, Prefectura judeţului Balta a ordonat efectuarea unui recensământ al 
întregii populaţii şi împărţirea ei după naţionalităţi. Acest recensământ a avut loc în 

70 Iona Maleron, Od Tetsi mi-kan? (Vei mai scăpa de aici?), Serie pentru tineret, Yad Vashem, 
Ierusalim, 1980, p. 24-25. 
71 Idem, p. 25-26. 
72 Raportul rezumativ al Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria pentru perioada 15 decembrie 
1941 până în 15 ianuarie 1942. Cartea Neagră, III, nr. 165, p. 320. 
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primăvara şi vara lui 1942. Numărarea locuitorilor s-a făcut de către medicii şi şefii 
serviciilor sanitare din rândul ucrainenilor localnici (ei sunt cei care au semnat 
datele) întrucât, în general, medicii români evitau să intre în ghetouri şi lagăre. 

Recensământul a dovedit că în judeţul Balta au supravieţuit, după epidemia 
de tifos şi greutăţile deportării, 15.232 de evrei73

. În lunile de iarnă şi primăvară au 
murit deci în judeţul Balta, pe baza datelor oficiale incontestabile, aproximativ 
27.000 de evrei. 

La Berşad au ajuns, pe baza mărturiilor, cel puţin 20.000 de deportaţi; 

împreună cu evreii localnici, numărul evreilor la Berşad în momentul izbucnirii 
epidemiei ajunsese la 24.000-25.000. După epidemie, în orăşel au fost număraţi 
8.014 evrei. Au murit circa 16.00074

. 

Medicul evreu 

Epidemia de tifos a ucis zeci de mii de evrei. Ei au murit anonimi. Pe acest 
fundal, iese în evidenţă tragedia medicilor evrei care au pierit în epidemie. Ei au 
fost primii care au înţeles ce urmează să se întâmple. Ei au fost primii care au 
încercat, fără succes, să facă ceva, şi ei au fost primii care au căzut victime bolii. În 
majoritatea cazurilor moartea lor a determinat sinuciderea soţiilor lor. Hotărârea de 
sinucidere a fost mai uşoară pentru cine poseda o capsulă de otravă. Numărul exact 
al medicilor care au fost deportaţi împreună cu comunităţile lor nu este cunoscut, 
dar, fără îndoială, s-a ridicat la multe sute (în România, în frontierele din aprilie 

73 În raionul Olgopol existau 765 de evrei. toţi în oraşul cu acelaşi nume; în raionul Obodovca trăiau 
3.019 evrei, dintre care 1.438 în oraşul cu acelaşi nume; în Verhovca 738, în Budei, 140, în cele două 
părţi ale satului Ţibulevca 401 (din 1.470 care au fost aduşi acolo din Basarabia şi Bucovina) ş.a.m.d. 
ln raionul Berşad erau în viaţă în primăvara lui 1942, I I .O 17 evrei, dintre care 8.014 în Berşad, 499 în 
Belanovca, 322 în Voitovca, 302 în Cruşinovca, 191 în Coşamiţa, 132 în Osievca, 162 în Pietovca, 77 
în Romanovca, 151 în Şumovca, 390 în Ustia, 103 în llaneţ, 180 în Florina etc. În raionul Pesceana, 
din sud, erau în viaţă 441 de evrei, dintre care 437 în satul care era capitala raionului. Vezi 4 tabele cu 
numărul locuitorilor în raioanele judeţului Balta „după naţionalităţi", pe care le-a întocmit Direcţia 
Sanitară a prefecturii în anul 1942 (data exactă nu este cunoscută), Arhiva Odessa 2351-1-711, p. 7, 9, 
11, 12. Datele cu privire la numărul evreilor localnici care trăiau în momentul sosirii convoaielor din 
Basarabia au fost obţinute din mărturiile supravieţuitorilor (colecţia 03 din Arhiva Yad Vashem; vezi 
după numele ghetoului). Tot din mărturiile supravieţuitorilor se ştie câti evrei au venit în fiecare 
ghetou şi câţi au rămas în viată după epidemie. Datele oficiale confirmă în linii generale numărul 
evreilor care au supravieţuit epidemiei. 
74 Cifrele furnizate de comitetele evreieşti din judeţ Comisiei de ajutorare din Bucureşti, privind 
proporţiile catastrofei din Berşad au fost corecte, în linii generale. Însă, din anul 1943, comitetele au 
apreciat că în ghetoul Berşad şi în ghetourile din raion au murit douăzeci de mii de evrei de tifos, de 
foame şi de frig. Numai după deschiderea arhivelor din fosta Uniune Sovietică s-a putut verifica 
corectitudinea estimărilor. Vezi Cartea Neagră, III, p. 279; datele cu privire la numărul evreilor din 
Transnistria care au fost adunate de Comisia de ajutorare din Bucureşti, după ghetouri, raioane şi 

judeţe, 22 martie 1943. Ancel, Documents, V, nr. 185, p. 346-347. 
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1941 - fără Basarabia, nordul Bucovinei şi nordul Transilvaniei - erau 8.403 
medici, dintre care 2.078 erau evrei)75

. 

Un supravieţuitor de la Şargorod a rezumat în două fraze situaţia în care s
au aflat medicii evrei deportaţi în faţa tragediei tifosului: ,,Doctorii erau doritori să 
ajute şi se străduiau să domolească epidemia. Dar cei mai mulţi dintre ei i-au căzut 
victimă"76 . Medicii n-au avut la dispoziţia lor nici un fel de mijloace, n-au avut 
medicamente, laboratoare, mijloace de dezinfecţie; nici chiar cele mai simple, cum 
ar fi săpunul şi petrolul folosit atunci pentru ungerea pe păr ca mijloc de 
combaterea păduchilor, nici apă caldă pentru fierberea hainelor infestate cu 
păduchi şi pentru higiena personală. Staţiile de deparazitare şi etuvele armatei 
române şi ulterior ale Guvernământului i-au ignorat şi pe evrei şi pe medicii lor. 

La început medicii nu au diagnosticat cazuri de tifos, deoarece nu aveau 
experienţă cu această boală. Dar şi după diagnosticarea bolii, n-au avut mijloacele 
necesare s-o trateze77

. Din momentul când boala era diagnosticată medicii evrei 
recomandau izolarea bolnavilor, cu alte cuvinte înfiinţarea unor spitale. Şi 

într-adevăr, comitetele evreieşti din câteva ghetouri mari, care pe atunci erau în 
proces de organizare, au încercat să înfiinţeze asemenea spitale. Dar n-au avut la 
dispoziţia lor nici un fel de mijloace de echipare a acestor spitale, de procurare de 
medicamente sau cu ce să astupe ferestrele clădirilor ruinate care au fost transformate 
în spitale, în iarna cumplită din 1941/42, întrucât autorităţile împiedicau încă orice 
contact dintre deportaţi şi evreii din România. Concomitent, numărul bolnavilor 
creştea cu viteza fulgerului, şi nici un spital nu putea să-i mai cuprindă. Astfel, 
puţinele spitale înfiinţate au devenit un loc de concentrare de bolnavi, muribunzi şi 
morţi, când gerul nu permitea îngroparea lor. În asemenea condiţii, transferarea 
bolnavului de tifos în spitalul ghetoului era considerată de rudele sale drept moarte 
sigură. Iată de ce membrii familiei ascundeau faptul îmbolnăvirii uneia din rudele lor, 
nu pentru că ar fi putut să-i fie de ajutor, ci pentru că nu voiau să-i grăbească 

moartea. Supravieţuitorul de la Şargorod, citat anterior, a adăugat: 
„Şi eu m-am îmbolnăvit de tifos. Proprietarul nu a spus nimănui că sunt 

bolnav. După un timp, cei bolnavi de tifos erau transferaţi la un spital, unde nu-i 
aştepta decât moartea. Nu se asigura nici un fel de tratament şi oamenii mureau acolo 
în primul rând de foame şi mizerie înainte ca tifosul să aibă timp să-i doboare"78

. 

75 Ziarul „Unirea", 9.4.1941. M.St.M. al armatei române a stabilit în luna mai a aceluiaşi an că 1082 
dintre medicii evrei sunt sub 52 de ani. Vezi tabelul „Situaţia evreilor" din 15 mai 1941, întocmit de 
M.St.M., care conţine o împărţire a evreilor după profesiune. Ancel, Documents, X, nr. 20, p. 76. 
76 Mărturia lui Zeilig Ascher Hoffer, p. 21. Dr. Laxer din ghetoul Verhovca a pregătit el însuşi o 
soluţie pe bază de camfor care a uşurat suferinţa multor bolnavi; mărturia lui Etel Slominski din Siret, 
Tel Aviv, martie 1959, AYV, 03-1230, p. 5. 
77 Mărturia dr. Israel Halfan, A YV, 03-1525, p. 13. 
78 Mărturia lui Zeilig Ascher Hoffer, p. 21. 
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În ghetourile mici, şi chiar şi în cele mari şi îndepărtate, nu exista nici un 
medic şi nici un fel de medicamente79

. 

Tifosul a lovit în medicii evrei din Şargorod o lună după izbucnirea 
epidemiei80

. În „cazarmă" din Moghilev, amintită anterior, s-au îmbolnăvit imediat, 
unul după altul, cei trei medici trimişi de Comitetul evreiesc să-i trateze pe 
numeroşii bolnavi, şi unul dintre ei a murit. Comitetul evreiesc din Moghilev a 
întocmit un raport special către autorităţi, cu ajutorul medicilor evrei, în care era 
descris pericolul tifosului, dar, ,,administraţia şi mai ales direcţia sanitară 

judeţeană, au rămas indiferenţi". După aceea, s-au îmbolnăvit unul după altul toţi 
medicii care au înfiinţat spitalul din ghetou, precum şi asistenţii lor; ,,şi singurul 
medic încă sănătos s-a rugat plângând să nu i se mai trimită bolnavi destinaţi unei 
morţi sigure"81

. Numeroşi medici evrei au pierdut atunci orice speranţă să poată 
opri epidemia sau cel puţin să fie folositori, şi mulţi au pierdut dorinţa de a trăi, 
încă înainte ca ei să se fi îmbolnăvit. 

La 8 ianuarie 1942 a murit de tifos la Berşad dr. Lazăr Greif. Soţia sa, 
Biatrice, şi unicul lor fiu s-au sinucis imediat. La 1 ianuarie 1962 a murit în ghetoul 
Şargorod Therese Marbac şi fratele ei, dr. Robinson, fost preşedinte de tribunal, şi 
sora sa, doctoriţa Marbach s-au sinucis lângă cadavrul surorii lor care murise de 
tifos. Dr. Avram Reicher, conducătorul Comitetului evreiesc din Şargorod, care a 
făcut tot ce i-a stat în putinţă să oprească epidemia din gheto, s-a îmbolnăvit şi a 
murit de tifos la 3 martie 1942. Medicul care l-a tratat, dr. Hart din localitatea 
Vama, din sudul Bucovinei, s-a îmbolnăvit de tifos şi a murit la câteva zile după 
aceea. Soţia medicului s-a sinucis82

. În februarie 1942 s-au îmbolnăvit la Moghilev 
25 de medici, iar la Şargorod s-au îmbolnăvit 23 de medici din 27, şi 12 au murit 
de tifos83

. La Berşad, unde au fost înghesuiţi 25.000 de deportaţi în câteva străzi, au 
murit zeci de medici şi soţiile lor, fără să rămână în amintire numele lor şi fără ca 
supravieţuitorii să-i ţină minte84

. 

Soarta individuală a zeci de medici răspândiţi cu convoaiele în zeci de lagăre 
şi ghetouri, în special în nordul Transnistriei, nu este cunoscută, în afară de faptul 
că au murit în prima iarnă, în timp ce încercau disperaţi să ajute. 

79 Mărturia Havei Kizelnik din Cernăuţi. Tel Aviv, 1956. A YV 03-841, p. ??? 
80 Monografia Şargorod, p. 323. 
81 Raport despre tifosul din Moghilev, p. 328-329. 
82 Cartea Neagră, 111, p. 266, 268, 269. 
83 Idem, p. 270: Vezi lista nominală a 27 de medici din ghetoul Şargorod şi în general lista medicilor 
care au murit în epidemie, întocmită de către şeful comitetului, dr. Teich, mai 1942. Idem, nr. 179, 
r.· 350. 

4 Mărturia lui Trude Malik, p. 3. 
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Autoorganizarea În lupta contra tifosului 

Printre deportaţi s-a cristalizat înţelegerea că tifosul şi tot ce a provocat 
dezlănţuirea lui sunt mijloace inventate sau adaptate de autorităţile româneşti 

pentru exterminarea lor. Necesitatea de a crea o zonă sterilă de epidemii pe rutele 
de tranzit şi aprovizionare ale armatelor română şi germană, precum şi ura 
patologică a lui Antonescu faţă de evreii „ruşi" i-au obligat pe români să găsească o 
soluţie şi s-o pună în aplicare. În nord au hotărât să lase lucrurile să-şi urmeze 
cursul, împiedicând în acelaşi timp orice legătură între deportaţi şi fraţii lor din 
România, măsură care practic însemna împiedicarea oricărui ajutor: ,,Ceea ce nu au 
reuşit bestiile fasciste", scria unul dintre supravieţuitori, care a rămas în viaţă după 
primele masacre, ,,a desăvârşit acest dezastru"85

. 

În iarna 1941/42, autorităţile române au încetat să se mai intereseze de soarta 
evreilor din Transnistria atâta timp cât ei mureau în linişte şi epidemia nu ameninţa 
armata, jandarmii şi funcţionarii aduşi din România86

. Forurile superioare ale 
regimului aşteptau încheierea luptelor din est, pentru a pune în aplicare paragraful 
din acordul semnat cu armata germană, pentru alungarea tuturor evreilor din 
Transnistria, dincolo de Bug. ,,Noi vom rămâne aici cu ucrainenii, iar nu cu evreii", 
a scris prefectul judeţului Moghilev, colonelul Năsturaş, când a ordonat expulzarea 

·1 d" • d s1 evrei or 111 JU eţ . 
Singurul mod de a întârzia exterminarea totală a deportaţilor era auto

organizarea şi obţinerea de ajutor de la evreii din România. Acest capitol nu se ocupă 
cu constituirea şi funcţionarea conducerii evreieşti din Transnistria şi nici din 
România, ci de organizarea în scopul combaterii tifosului. De fapt, de lupta contra 
sorţii hărăzită deportaţilor de către autorităţile române, fără a se folosi de unităţi de 
exterminare; de lupta împotriva „căii româneşti" de a se debarasa de evrei. 

Autoorganizarea a început în rândul comunităţilor din sudul Bucovinei, care 
au fost aduse, în totalitatea lor, cu trenurile, împreună cu conducătorii lor 
recunoscuţi şi cu rabinii lor, şi care nu s-au transformat într-o turmă nomadă, care 
rătăcea luni de zile pe întinsul Basarabiei şi Transnistriei. Conducătorii acestor 
comunităţi şi rabinii lor au iniţiat imediat, în ghetourile în care au fost aduşi, 
acţiunii de ajutorare pentru cei mai nevoiaşi. Ei au obţinut donaţii de la membrii 

85 Mărturia Rosei Sachner din Cernăuţi, Jaffo, 27 iunie 1959. A YV 03-91 O, p. 8. 
86 Nu peste tot în prima iarnă ghetourile au fost împrejmuite cu garduri. Autorităţile au trecut cu 
vederea că evreii care puteau să plătească chiria locuiau la ucraineni. În ghetourile depărtate de 
Nistru, jandarmii veneau din când în când să verifice câţi evrei mai rămăseseră în viată. Evreii nu 
aveau unde să fugă, şi numai cei curajoşi şi puternici dintre ei au îndrăznit să treacă în alt ghetou, fără 
permisiune. Cei care erau prinşi pe drum erau împuşcati de jandarmi, dar patrulările jandarmilor erau 
foarte rare, din cauza gerului cumplit. 
87 Ordinul prefectului Năsturaş către pretori, legiunea de jandarmi şi primarii oraşului şi din judetul 
Moghilev, 5 iulie 1942. Cartea Neagră, lll, nr. 193, p. 361. 
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comunităţilor lor care mai deţineau ceva bunuri, pentru a putea înfiinţa cantine care 
să acorde săracilor o farfurie cu supă caldă, o dată pe zi. Aceasta era expresia 
solidarităţii evreieşti şi a valorilor evreieşti, care nu s-au manifestat întotdeauna, în 
condiţiile din Transnistria. În schimb, cei originari din Basarabia şi nordul 
Bucovinei au ajuns în ghetouri după luni de maltratări şi execuţii şi fără 
conducători; aceştia fuseseră surghiuniţi în majoritate în Siberia sau în alte zone 
depărtate de către autorităţile sovietice, două săptămâni înainte de invazia Uniunii 
Sovietice. 

Primul comitet al deportaţilor din judeţul Moghilev a fost înfiinţat de către 
subprefectul Gheorghe Culnev, la Moghilev, în 18 noiembrie 1941, cu scopul „să 
coordoneze munca evreilor deportaţi care trăiesc temporar în oraşul şi judeţul 

Moghilev"88
. Prefectul a fost convins să aprobe înfiinţarea comitetului numai după 

ce inginerul Sigfried Jăgendorf i-a promis să refacă cu repeziciune şi să repună în 
funcţiune o uriaşă uzină de prelucrare a metalelor, o staţie electrică, patru mori, 
crame şi alte întreprinderi, în schimbul aprobării rămânerii „temporare" în oraşul 
distrus şi în judeţ a câtorva mii de evrei, care să nu fie deportaţi în zona germană. 

Autorităţile au ordonat lui Jăgendorf să înceapă lucrările de renovare a 
clădirilor administraţiei distruse, şi în primul rând a prefecturii şi poliţiei. În 
schimb, prefectul colonel Băleanu a semnat autorizaţia de rămânere în Moghilev. 
Prefectul, a consemnat Jăgendorf în memoriile sale, ,,comanda o armată de sclavi, 
gata să-i îndeplinească ordinele, în schimb a nu mai mult decât bucăţele de hârtii 
ştampilate, care confirmau slaba noastră legătură cu civilizaţia"89 . 

La mijlocul lui noiembrie, prefectul a încetat să mai vorbească despre 
Moghilev ca oraş interzis evreilor, şi la 18 noiembrie a fost înfiinţat, după cum am 
arătat, primul comitet al cărui unic scop era să furnizeze cu eficienţă forţa de 
muncă gratuită pentru autorităţi. În comitet au fost incluşi conducători de 
comunităţi şi fruntaşi cunoscuţi ai evreilor din Bucovina, printre care conducătorii 
comunităţilor din Rădăuţi, Suceava şi Gura-Humorului, - Isidor Pressner, Meir 
Teich şi Feivel Laufer, care era şi un cunoscut industriaş al prelucrării lemnului, şi 
câţiva ingineri. Subprefectul „ne-a prevenit că oricare membru al comitetului care 
nu respectă ordinele administraţiei, va fi sever pedepsit", avertisment inclus şi în 
raportul oficial90

. 

Prefectul a ordonat să fie incluşi în comitet patru evrei care anterior au stors 
bani de la evreii deportaţi şi duşi mai departe, în schimbul transportării lor cu 
camioane; şi au împărţit banii cu prefectul. La 21 noiembrie a fost înfiinţată 

conducerea comitetului, fără cei patru denunţători şi s-au înfiinţat diverse 

88 Raport cu privire la înfiintarea Comitetului evreiesc din Moghilev, 18 noiembrie 1941, Cartea 
Neagră, III, nr. 162, p. 315. 
89 Memoriile lui Jăgendorf, p. 12. 
90 Idem, p. 16; vezi mai sus nota 88, p. 3 16. 
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departamente. În fruntea comitetului a fost pus inginerul Jăgendorf, şi Laufer a fost 
ales adjunctul lui91

. 

In calitatea sa de specialist în prelucrarea lemnului şi datorită legăturilor sale 
cu şefii administraţiei din Bucovina, Feivel Laufer, fostul preşedinte al Comunităţii 
din Gura-Humorului, se număra printre puţinii evrei care ar fi putut să se salveze, 
dar el a prţferat să fie deportat, ca să-i poată ajuta pe coreligionarii săi. Evreii din 
Moghilev originari din oraşul său n-au putut înţelege de ce a apărut, după 

deportarea comunităţii, ,,cu un permis special primit din Bucureşti", a scris unul 
dintre evreii din oraşul său92 . Nimeni nu ştia, pe atunci, că Laufer dăduse curs 
rugăminţii lui Filderman de a pleca voluntar în Transnistria, pentru a cerceta 
situaţia şi pentru a fi, aşa cum scria el într-unul din rapoartele sale trimise în secret 
la Bucureşti, ,,un ostaş care a ascultat ordinul d-lui dr. Fildennan"93

. 

Epidemia de tifos, care a izbucnit în decembrie, a găsit conducerea evreiască 
din Bucureşti, şi în special pe Fildennan, în perioada cea mai grea şi mai periculoasă 
din viaţa lor. Presa românească şi cea germană se aflau în toiul unei campanii 
antisemite, care începuse cu publicarea scrisorii de răspuns a lui Antonescu către 
Fildennan, la sfărşitul lui octombrie 1941, şi cuprindea ameninţări de extenninare. 

Primele scrisori despre situaţia din Transnistria au ajuns la Federaţia 

Uniunilor de Comunităţi (FUCE) pe la sfârşitul lui octombrie 1941, şi la 6 
noiembrie Filderman a cerut ministrului de Interne să aprobe vizita unor delegaţi 
din partea Federaţiei „la faţa locului", pentru a cunoaşte necesităţile deportaţilor şi 
pentru a începe imediat pregătirile pentru acordarea de ajutor94

. 

Baroul l-a exclus pe Fildennan din rândurile sale la începutul lui decembrie 
pentru că „a cerut Domnului Mareşal Antonescu... să oprească trimiterea în 
ghetourile din Ucraina a evreilor din Bucovina de nord şi Basarabia, adăugând că 
sunt expuşi să se prăpădească de frig şi de foame, implorând ca o asemenea tragedie 

91 Procesul-verbal al constituirii comitetului, 21 noiembrie 1941, copie în Arhiva Carp. Voi III, 
p. 203. Arhiva Carp cuprinde copii de documente, scrisori, rapoarte, apeluri către autorită\i şi către 

Centrala Evreilor, observaţii scrise de Filderman şi alţii, care au fost colecţionate şi copiate de către 
Matatias Carp, având atunci calitatea de secretar general al Uniunii Comunităţilor (UCE) şi unul 
dintre colaboratorii apropia\i ai lui Filderman. Scrisorile primite clandestin din Transnistria au fost 
copiate cu mâna lui, iar originalul a rămas la Filderman; el le-a păstrat separat în arhiva lui personală, 
ca să nu cadă pe mâinile „Siguranţei". Arhiva personală a lui Filderman a fost confiscată de câteva 
ori, şi a fost înapoiată par1ial. Scrisorile originale din Transnistria s-au pierdut în parte, şi copiile lui 
Carp dovedesc eforturile făcute atunci de conducerea evreiască din România, pentru a veni în ajutorul 
deportalilor din Transnistria. Arhiva Carp se află acum în Arhiva Yad Vashem. 
92 Mărturia lui Adolf Henner din Gura-Humorului. Tel Aviv, aprilie 1959, A YV 03-1442, p. 7. 
93 Copie după scrisoarea lui Laufer către Filderman, adusă în secret la Bucureşti de un curier român 
demn de încredere, 23 noiembrie 1941, Arhiva Carp, voi. III, p. 205. 
94 Apel al Federatiei către ministrul de Interne, 6 noiembrie 1941, Ancel, Documents, III, nr. 224, 
p. 361. 
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să nu se săvârşească"95 . Fildennan a recunoscut deschis că: ,,Am primit scrisori de la 
conducătorii ghetourilor şi astăzi chiar primim de la conducătorii ghetourilor din 
Transnistria cereri de ajutorare"96

, deşi corespondenţa cu deportaţii era interzisă sub 
ameninţarea unor pedepse grele. Uniunea Comunităţilor Evreieşti din Vechiul Regat 
(UCE) a cerut la 22 septembrie 1941 guvernatorului Basarabiei, şi la 6 octombrie 
guvernatorului Bucovinei, să pennită unui număr de 3-4 delegaţi ai Uniunii să 

viziteze lagărele. De asemenea, UCE a cerut guvernatorului Basarabiei, generalul 
Voiculescu, să aprobe venirea „unei echipe de medici evrei, care să organizeze 
asistenţă medicală şi măsuri profilactice pentru a împiedica izbucnirea epidemiilor ce 
pândesc această populaţie, slăbită din cauza lipsei de hrană şi trăind în condiţii cu 
totul neigienice',97. Anterior, FUCE se adresase soţiei conducătorului, care se afla în 
fruntea „Consiliului de Patronaj", organizaţie de caritate, care obţinea o mare parte 
din fondurile şi bunurile averilor evreieşti jefuite, cu rugămintea să intervină, pentru a 
permite acordarea de ajutor deportaţilor din lagărele din Basarabia şi să se aprobe 
Federaţiei „să se adreseze Crucii Roşii (Internaţionale) şi evreilor din Statele Unite 
pentru a contribui la ajutorarea evreilor din Basarabia şi Bucovina"98

. Aceste cereri 
au rămas fără răspuns. Directorul de cabinet al lui Antonescu şi directorul de cabinet 
al lui Mihai Antonescu l-au primit pe Fildennan „foarte cordial", aşa cum Filderman 
a consemnat în jurnalul său, şi i-au promis că vor preda cererile sale privind 
promisiunea de a se acorda ajutor deportaţilor, dar nimic nu s-a întâmplat. 
Deportările şi extenninarea au continuat, întrucât acesta era planul şi aceasta era 
dorinţa lui Antonescu99

. 

Ministrul de Interne, generalul Popescu, i-a declarat în mod explicit lui 
Filderman că se interzice evreilor din România să acorde ajutor deportaţilor şi că 
problema nu este de competenţa lui, totul depinzând numai de Antonescu100

. 

Concomitent cu apelurile oficiale, Filderman s-a adresat şefilor opoziţiei, Iuliu 
Maniu şi Dinu Brătianu, şi preşedintelui Curţii Supreme de Casaţie, dr. Nicolae 
Lupu, care servea în acel timp ca om de legătură al lui Filderman cu Antonescu, 

95 Raportul comisiei disciplinare a Baroului, 2 decembrie 1941. Idem, nr. 260, p. 428. Filderman n-a 
fost exclus din Asociaţie în anul 1940, când au fost excluşi circa două mii alţi avocaţi, întrucât 
obţinuse cetăţenia română înainte de primul război mondial şi participase la război, ca ofiţer. 
96 Răspunsul lui Filderman ... adresat Baroului, 14 noiembrie 1941. Idem, nr. 225, p. 364. 
97 Apelul Federaţiei Uniunilor ale Comunităţii Evreieşti către guvernatorul Basarabiei, 30 septembrie 
1941. Idem, nr. 122, p. 208; apelul Federaţiei către guvernatorul Bucovinei, 6 octombrie 1941. Idem, 
nr. 129, p. 215-216. 
98 Apelul FUCE către doamna Maria Antonescu, preşedinta Comitetului Central al Consiliului de 
Patronaj, 23 septembrie 1941. Idem, nr. 99, p. 179-180. 
99 Însemnări ale lui Filderman despre întâlnirile sale cu lt.-colonelul Elefterescu şi lt.-colonelul Gallin, 
8 octombrie 1941. Idem, nr. 134, p. 221. 
100 Apelul adresat de Filderman către adjunctul primului ministru, Mihai Antonescu, 18 octombrie 
1941, Idem, nr. 165, p. 257. 

351 
https://biblioteca-digitala.ro



pentru ca aceştia să intervină pe lângă Conducător să oprească deportările şi să 

aprobe ajutorul pentru deportaţi; Filderman s-a adresat lui Antonescu şi în legătură 
cu siguranţa lui personală, în lumina incitărilor permanente împotriva lui 101

. 

La 31 octombrie a fost publicată o decizie a lui Mihai Antonescu care 
împuternicea pe unul din directorii Siguranţei, Radu Lecca, ,,să se ocupe cu 
pregătirea lucrărilor pentru reglementarea regimului evreilor"102

. Această 
ordonanţă, publicată şi sub presiunea consilierului în probleme evreieşti de la 
Legaţia germană din Bucureşti, urma să constituie primul pas spre „soluţia finală" 
în întreaga Românie. 

La 2 decembrie, Lupu îi comunică lui Filderman că I. Antonescu autorizează 
trimiterea de ajutoare în Transnistria şi „dacă eu îmi iau răspunderea că ţăranii nu-i 
vor omorî, este gata să readucă pe evrei în Basarabia". Era încă o culme de 
ipocrizie şi cameleonism al conducătorului 1°

3
. 

Preşedinţia Consiliului de Miniştri a aprobat pentru FUCE, la 1 O decembrie 
1941, în numele lui Antonescu „să poată trimite oficial ajutoare în bani şi 

medicamente evreilor deportaţi în Transnistria". Scrisoarea a ajuns la destinaţie la 
17 decembrie I 941, în ziua în care a fost dizolvată Federaţia, şi a fost înfiinţată 
Centrala Evreilor, Judenrat-ul central al evreilor din România, al cărei scop 
principal în viziunea naziştilor era de a pregăti deportarea evreilor în lagărele 

morţii 104 . În aceeaşi zi s-a publicat o altă lege, care dispunea pregătirea unui 
recensământ special al locuitorilor „având sânge evreiesc"105

; această lege urma să 
constituie primul pas pe calea care ducea spre lagărele din Polonia. 

La I 7 decembrie 1941, în ziua în care Radu Lecca, însoţit de asistenţii lui 
evrei, a vizitat birourile Federaţiei şi a anunţat că de acum înainte se interzice 
doctorului Filderman accesul în clădire „pentru că a făcut destul rău" exact în 
aceeaşi zi liderul evreu nota în jurnalul său: ,,n-am primit încă autorizaţia de a 
trimite ajutoare (în Transnistria) şi în fiecare zi primim ştiri despre tragedia care 
depăşeşte orice imaginaţie" 106 . 

101 Vezi despre asta însemnările scrise de mână ale lui Filderman de la sfârşitul lui octombrie şi 
începutul lui noiembrie 1941. Idem, nr. 185, 192, 215, 258. p. 291, 294, 327, 424. 
ioz „Monitorul Oficial" (Partea 1-a) 259, 31.10.1941. Copie în: Ancel, Documents, III, nr. 209, p. 319. 
103 Însemnare a lui Filderman despre convorbirea cu dr. Lupu, 2 decembrie 1941. Idem, nr. 258, p. 424. 
10

4 Aprobarea Preşedintiei Consiliului de Miniştri de a trimite ajutor şi medicamente, 10 decembrie 
1941, care poartă ştampila Centralei Evreilor din 25 decembrie. An cel, Documents, V, nr. 121, p. 189; 
Legea nr. I 090 semnată de Antonescu privind dizolvarea Federatiei şi înliin\area Centralei Evreilor, 
Monitorul Oficial 299, 17.10.1941; Copia Idem, III, nr. 286, p. 466. 
105 Legea nr. I 091 din 17 decembrie 1941. Monitorul Oficial. lbid, copia din An cel, Documents, III, 
nr. 287, p. 467. 
106 Două însemnări ale lui Filderrnan din 17 decembrie 1941. despre vizita lui Lecca, însotit de 
Streitmann. Ghingold şi Willmann la sediul Federatiei şi despre situaţia din Transnistria. Idem, nr. 
288, 290, p. 469. 
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Părerea secretarului general al Centralei Evreilor şi omul ei forte, Nandor 
Ghingold, evreu convertit, cu privire la ajutorarea deportaţilor din Transnistria era 
clară şi categorică: 

„Acţiunea de ajutorare a deportaţilor trebuie abandonată, deoarece ideea în 
sine nu e simpatică guvernului, căci toţi cei deportaţi sunt consideraţi ca duşmani ai 
ţării şi trebuiesc priviţi ca atare şi de către evrei. De altfel, cei ce şi-ar asuma 
sarcina împlinirii de ajutorare ... ar asuma răspunderi şi riscuri personale serioase. 
În ceea ce [mă] priveşte, consider că competenţa [mea] se opreşte la Prut şi astfel 
că mai departe nu [mă] amestec"107

. 

Misiunea de a acorda ajutor deportaţilor a rămas în mod oficial fără 

responsabili, din lipsa unei instituţii evreieşti care să facă uz de permisul dat de 
autorităţi. Cu toate acestea, asistenţa n-a încetat. Filderman şi câţiva din 
colaboratorii lui credincioşi au continuat să trimită bani şi o mică cantitate de 
medicamente, pe căi secrete, cu curieri români dar, prin natura lucrurilor, pe 
această cale nu puteau fi trimis un ajutor substanţial. Statutul Centralei Evreilor, 
care purta semnătura lui Ion Antonescu şi a fost publicat la 31 ianuarie 1942, nu 
amintea deloc pe deportaţii din Transnistria şi nu împuternicea Secţia de asistenţă a 
Centralei să trimită ajutor în Transnistria 1°

8
. 

Oricine încerca să intervină în favoarea deportaţilor îşi periclita viaţa şi era 
considerat de Antonescu ca duşman al statului, şi pe acest fond, este explicabil 
refuzul lui Ghingold de a se ocupa, atunci, de ajutorul pentru deportaţii din 
Transnistria. Centrala Evreilor, după cum am arătat, nu a vrut să se ocupe de 
ajutorarea „deportaţilor politici", cum i-a denumit Ghingold. 

Instituţia evreiască care şi-a luat răspunderea să se ocupe de mobilizarea de 
ajutoare pentru deportaţi a fost „Comisia autonomă de ajutorare", care a fost 
înfiinţată de Federaţie din iniţiativa lui Filderman, la sfârşitul lunii ianuarie 1941 cu 
un scop unic - strângerea de ajutoare pentru marele număr de victime ale 
pogromului legionar din ianuarie acelaşi an; în fruntea acesteia s-au aflat câţiva 
dintre cei mai capabili oameni de acţiune ai populaţiei evreieşti. 

În fruntea Comisiei autonome de ajutorare a fost pus - avocatul Arnold 
Schwefelberg, un excelent tehnocrat, dintre colaboratori apropiaţi ai lui Filderman. 
Comisia autonomă de ajutorare a fost foarte ocupată în cursul anului 1941, cu 
mobilizarea asistenţei pentru zecile de mii de evrei care îşi pierduseră agoniseala, 
casele, serviciile şi afacerile şi pentru văduvele şi orfanii pogromului de la Iaşi 109 . 

107 Car/ea Neagră, III, p. 264. 
108 Regulamen/ pen1r11 organizarea şi funcţionarea Cenlralei Evreilor din România (broşură), 
Bucureşti, 1942; copie Ancel, Documenls, li, nr. 323, p. 533-536. 
109 Despre atmosfera care domnea pe timpul înliintării Comisiei de ajutorare, ca şi despre cauzele 
numirii lui Schwefelberg în fruntea ei, vezi Memoriile lui Schwefelberg, 1969, A YV, coleclia 
România 0-11/21, p. 49-55 (în continuare: Memoriile lui Schwefelberg). 
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Conducerea demisă a Federaţiei, în colaborare cu mişcarea sionistă din România, în 
fruntea căreia se afla atunci Mişu Benvenisti, a ajuns la concluzia că trebuie 
continuată activitatea Comisiei de ajutorare, pentru a veni în ajutorul deportaţilor din 
Transnistria, în ciuda interdicţiei, şi că „această activitate nu trebuie abandonată" 1 

JO_ 

Persoana aleasă pentru a obţine aprobarea autorităţilor în vederea continuării 
existenţei comisiei a fost dr. Moşe Zimmer, un avocat din Cernăuţi, care reuşise să 
fugă la Bucureşti şi care a fost cândva asociat la un birou de avocaţi cu Mihai 
Antonescu. ,,Mulţumită lui s-a primit în februarie 1942 permisiunea de continuare a 
activităţilor comisiei de ajutorare şi de lărgire [a activităţii ei] asupra deportaţilor 
din Transnistria. Centrala Evreilor nu a vrut să-şi asume această responsabilitate, 
pretextând că nu are autoritatea să acţioneze peste frontieră şi că evreii din 
„Transnistria sunt... bolşevici". Mihai Antonescu a acceptat ca Zimmer să fie 
preşedintele comisiei, a adăugat Schwefelberg, pentru a se asişura că activitatea ei 
nu va fi „subversivă", iar Schwefelberg a devenit adjunctul său 11

. 

Secţiunea de Asistenţă a Centralei era răspunzătoare numai pentru ajutorarea 
evreilor din România (fără Cernăuţi), iar Comisia de ajutorare a fost autorizată să 
colecteze bani, haine, medicamente etc. pentru ajutorarea deportaţilor din 
Transnistria. În mod formal, Comisia a activat sub egida Secţiei de asistenţă. 
Bugetul şi administrarea fondurilor, birourile şi chiar depozitele erau separate. 

Comisia de ajutorare a început, în mod energic, o campanie de colectare de 
haine, medicamente şi bani pentru deportaţi; dar nimic din acest ajutor nu a ajuns 
în Transnistria până în martie 1942, după ce epidemia secerase peste şaizeci de mii 
de evrei. Încă înainte de 17 decembrie 1941, ziua în care s-a primit aprobarea lui 
Antonescu de a trimite ajutoare în Transnistria, a fost înfiinţat un forum de trei 
persoane care s-a ocupat, în secret, de trimiterea asistenţei către deportaţi: Zimmer, 
Arnold Schwefelberg şi Elias Costiner, care era şi secretarul Joint-ului pentru 
România 112. 

Cele trei persoane care au primit misiunea de a trimite ajutoarele deportaţilor 
nu cunoşteau numărul deportaţilor din Transnistria, şi nu ştiau exact unde se află. De 
asemenea, ei nu ştiau cui să trimită ajutorul, şi ei nu puteau să anunţe în mod public 
despre existenţa Comisiei de ajutorare şi nu puteau aduna donaţii pentru deportaţii 
„politici", duşmanii statului român. Schwefelberg şi-a amintit de primele informaţii 

110 Activitatea Comisiunii Autonome de ajutorare, Extras din „Viaţa Evreiască", nr. 9, Bucureşti 
(broşură), 1941, p. 3. Vezi copie: Ancel, Documents, VIII, nr. 407, p. 440 (în continuare: Activităţile 
Comisiei Autonome de ajutorare). 
111 Memoriile lui Schwefelberg, p. 56-57. 
112 Elias Costiner ... ,,The American Joint Distribution Committee and Assistance Work it Carried out 
in Roman ia on behalf of the Victims of the Fascist and Nazi Regimes before, during and after World 
War II, Tel Aviv, December 1969, p. 3 (broşură); copie în: Ancel, Documents, VIII, nr. 451, p. 626 
(în continuare: Raportul lui Costiner). 
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pe care Comisia le-a obţinut despre soarta deportaţilor: ,,Ne-am dat seama treptat de 
realitate, prin intermediul militarilor care veneau din Transnistria şi pe care-i plăteau 
să ne spună ce se petrecea acolo"113

. Unul dintre aceşti curieri i-a adus lui Filderman 
scrisoarea lui Laufer din Moghilev, datată 23 noiembrie, în care a descris situaţia 
îngrozitoare a deportaţilor, adăugând că „situaţia este mult mai rea" decât cea 
descrisă în scrisoarea anterioară. El a raportat despre felul în care a folosit puţinii 
bani primiţi şi sumele pe care a reuşit să le strângă la Moghilev: 

„Am făcut tot posibilul ca să ajut o parte mică din cei suferinzi, măcar cu o 
bucată de pâine, şi m-am împrumutat din mai multe locuri pentru scopul sus arătat 
- suma de 12.000 ruble şi, în afară de aceasta 50.000 lei, care am depus pentru azil, 
pentru a da şi celor din azil ajutor. Situaţia pentru cei bolnavi şi bătrâni din azil nu 
se poate descrie cu cuvinte. Cu acest raport scurt [anterior] v-am arătat numai 
situaţia celor din localitatea Moghilev şi acum vă puteţi face impresie asupra 
celorlalte mii care sunt în împrejurimile de la Moghilev, la o depărtare de 70-80 
km. de aici. Sunt convins că dumneavoastră care aţi ajutat până acum acelor 
suferinzi, aveţi intenţia de a da ajutorul cuvenit mai departe, şi din această cauză 
mă adresez Dv. ca să faceţi un apel călduros către toţi fraţii noştri, care se află 
acolo, ca toţi să ajute cu cât se poate, pentru a ne ajuta [salva] din nevoia cea mare. 

Oamenii de acolo ar trebui să-i mulţumească lui Dumnezeu că au un 
acoperiş deasupra capului şi pot să mănânce o bucată de mămăligă, chiar şi o dată 
pe zi, fiindcă cei de aici ar fi mulţumiţi să aibă o dată la două zile o bucată de 
mămăligă. 

Vă rugăm să interveniţi la locurile competente ca oamenii de aici să nu fie 
goniţi şi alungaţi de aici [din Moghilev] acum, iama, să fie lăsaţi măcar peste 
iarnă" 114 . 

În afară de scrisoarea personală, Laufer a trimis Federaţiei şi un apel 
semioficial, în numele Comitetului evreiesc din Moghilev, cerând un ajutor urgent. 
Această cerere a cuprins şi ea relatări apăsătoare cu privire la situaţia evreilor şi 
numărul aproximativ de deportaţi din judeţul Moghilev - între şaizeci de mii şi 

optzeci de mii; Filderman a interpretat greşit această cifră ca fiind numărul total al 
deportaţilor' 15

. 

113 Memoriile lui Schwefelberg, p. 56. 
114 Scrisoarea lui Laufer către Fildennan, Moghilev, 23 noiembrie 1941. Arhiva Carp, III, p. 205-206. 
115 Apelul Comitetului evreiesc din Moghilev către Federa\ie din 24 noiembrie 1941, (copie) Arhiva 
Carp, voi. III, p. 207-209; notă a lui Filderman din 2 decembrie 1941 despre situaţia deportaţilor din 
Transnistria; însemnarea cuprinde şi preturile alimentelor la Moghilev, care erau de 40-50 de ori mai 
mari decât cele din România (Ancel, Documents, III, nr. 257, p. 423). La 10 decembrie, 
Guvernământul Transnistriei a încetat să recunoască rubla ca monedă oficială, şi a ordonat să fie 
schimbată cu RKKS (marca de ocupaţie) la cursul de 20 de ruble pentru o marcă. Această măsură a 
scumpit şi mai mult alimentele. Ţăranii ucraineni au încetat să vândă alimente, temporar, contra 
RKKS, şi au preferat trocul. (Cartea Neagră, 111, p. 265). 
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În scurta perioadă de o lună de la primirea primelor ştiri privind situaţia 
deportaţilor şi până la dizolvare, Federaţia a făcut tot ce a putut să trimită ajutor, şi 
din momentul dizolvării a continuat să acţioneze, cum am arătat, Comisia de 
ajutorare. ,,Conducerea [evreiască] de la Bucureşti nu are nici o vină", a notat 
Jăgendorf în memoriile sale. ,,Am primit doar o mică parte din banii trimişi în 
ajutor şi numai după îndelungate întârzieri, provocate intenţionat de autorităţi". 

Banii care au fost trimişi prin Banca Naţională a României au fost schimbaţi, a 
notat Jăgendorf, la un curs nereal de 60 de lei pentru o marcă de ocupaţie 116 . 
Folosirea curierilor nu a dat rezultate mai bune. 

Izbucnirea epidemiei de tifos la Moghilev, sediul Comitetului evreiesc, a 
provocat panică în rândurile fruntaşilor deportaţilor din judeţul Moghilev, cu toate 
că nici atunci n-au ştiut şi, probabil, n-au aflat nici mai târziu cum au rezolvat 
autorităţile româneşti problema tifosului în sudul Transnistriei. Ei se temeau că 
Guvernământul ar putea să aleagă o cale proprie pentru a pune capăt epidemiei. 
,,Ne-am temut că dacă epidemia se va intensifica şi mai mult şi va contamina [şi] 

militari, autorităţile ar putea cu uşurinţă să ne extermine pe noi în locul 
păduchilor" 117 . Şefii comitetelor evreieşti care funcţionau au încercat să ia măsuri 
energice, în general ineficiente, pentru a împiedica răspândirea epidemiei (vezi în 
continuare). 

Se poate, deci, afirma, că eforturile de a trimite, în secret, ajutoare 
deportaţilor din Transnistria în perioada de tranziţie de la primirea primelor 
informaţii cu privire la soarta deportaţilor şi data înfiinţării comitetului evreiesc, la 
începutul lui februarie 1942 au fost importante dar au eşuat. Filderman şi comitetul 
restrâns al Federaţiei, Consiliul de ajutorare şi Joint-ul au reuşit să trimită anumite 
sume de bani prin români de încredere; dar sumele, care au cuprins probabil câteva 
zeci de milioane de lei, în parte au dispărut şi în parte n-au putut constitui o bază 
pentru un ajutor organizat. 

La Bucureşti toate eforturile erau orientate în vederea transformării acordului 
de principiu al lui Antonescu într-un acord concret, care să stabilească căile 
practice de transferare a ajutorului către deportaţi, fapt care depindea de 
guvernatorul Alexianu. Această bătălie - şi într-adevăr a fost o bătălie - s-a 
desfăşurat în condiţii cu totul deosebite de cele existente în trecut, în relaţiile dintre 
conducerea evreiască şi guvernul României. Filderman, care a fost şi era considerat 
ca fiind cel mai însemnat reprezentant al evreilor, fusese neutralizat, 
interzicându-i-se să reprezinte interesele evreilor. Centrala Evreilor încă nu 
începuse să funcţioneze, şi conducătorii ei au precizat de la bun început că nu sunt 
interesaţi să se îngrijească de deportaţi. Ministrul de Interne anunţase în mod 

116 Memoriile lui Jăgendorf, p. 49. 
117 Idem, p. 44. 
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explicit că nu are nici o competenţă dincolo de Prut118
. Alexianu îşi avea reşedinţa 

permanentă la Tiraspol, care constituia pentru evrei o zonă extrateritorială. 

Bazându-se pe autorizaţia lui Antonescu de la I O decembrie 1941 şi pe legăturile 
lui Filderman şi ale colaboratorilor săi cu ministrul de Interne, şi îndeosebi cu 
secretarul general al Ministerului de Interne, colonelul Gelep, acesta a semnat 
aprobarea care permitea unei delegaţii de cinci evrei să plece în Transnistria 
„pentru a organiza ajutorarea evreilor deportaţi"' 19

. În fruntea delegaţiei pe care 
ministerul a aprobat-o, urma să stea Fred Şaraga, unul dintre oamenii lui 
Filderman. Secretarul general al Ministerului de Interne, bazându-se pe „acordul 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri", a aprobat membrilor delegaţiei să viziteze 
ghetourile din judeţele Moghilev şi Balta, în coordonare cu guvernatorul Alexianu. 
Alexianu a primit cererea la 28 ianuarie 1942 şi a notat cu mâna sa un răspuns la 31 
ianuarie 1942: ,,Trebuie răspuns că din motive de stat nu cred că este bine a se 
vizita lagărele. Am arătat în ce condiţii pot trimite tot ce s-a admis. Să se comunice 
răspunsul dat evreilor" 120

. 

Alexianu a acceptat să se întâlnească cu o delegaţie a evreilor în 28 ianuarie 
1942, în timpul uneia din vizitele sale de lucru la Bucureşti. Delegaţia a cuprins pe 
preşedintele Centralei Evreilor, Ştefan Streitman, care nu începuse încă să 

funcţioneze, Moşe Zimmer, Fred Şaraga din partea Comisiei Autonome de 
ajutorare şi dr. Costiner. 

Întâlnirea cu guvernatorul din 28 ianuarie 1942 şi atmosfera în care s-a 
desfăşurat au fost descrise de unul dintre participanţi, dr. Costiner. El a subliniat că 
Alexianu a acceptat să-i primească cu o vădită lipsă de bunăvoinţă: 

,,Fără să ne invite să ne aşezăm, a întrebat furios ce doream de fapt. 
Răspunsul a fost că venisem să căutăm soluţii practice, de a acorda ajutorul 
autorizat de mareşalul Antonescu şi că am dori să ne aprobe trimiterea unei 
delegaţii în Transnistria, pentru a lua legătura cu liderii ghetourilor, în acest scop. 
Guvernatorul a refuzat categoric acest lucru, deşi deplasarea fusese autorizată de 
ministrul de Interne. I se părea, probabil, că era o favoare prea mare şi a spus: ,,Aşa 
sunteţi voi; dacă va întinde cineva un deget, apucaţi toată mâna" 121

. 

118 Notă a lui Filderman de la 20 octombrie 1941, despre convorbirea cu ministrul de Interne, 
generalul Dumitru Popescu, rugându-l să ordone oprirea deportărilor în Transnistria a evreilor 
„cetăţeni români". Răspunsul ministrului, aşa cum 1-a notat Fildennan: ,,El mi-a spus că regretă, dar 
dacă ar fi fost în compctcn\a sa nu ar fi aprobat deportarea, dar că puterea sa se opreşte la frontierele 
din 1940'' (Ancel, Documents, III, nr. 172, p. 270). 
119 Ministerul de Interne către guvernatorul Transnistriei prin intermediul Preşedin\iei Consiliului de 
Miniştri, 22 ianuarie 1942. Arhiva Odessa 2242-1-1486, p. 158. Aprobarea a ajuns şi la Filderman. 
Vezi copia aprobării în: Ancel, Documents, V, nr. 132, p. 226. 
120 Idem. Idem; vezi observa\iile scrise de mână de Alexianu, pe marginea documentului. 
121 Raportul lui Costiner, p. 13. 
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Alexianu a respins pe loc posibilitatea ca delegaţii evrei să viziteze „regatul" 
său, şi a decis ca asistenţa „să se mărginească numai la trimiterea de bani şi 

medicamente conform încuviinţării ce ne-au fost date"122
. 

Banii, a adăugat Alexianu, vor fi depuşi la Banca Naţională a României la 
dispoziţia Guvernământului Transnistriei, urmând să fie schimbaţi la paritatea de 
60 de lei o marcă. Contravaloarea va fi predată de către Guvernământ, prin 
intermediul prefecturilor, Comitetelor evreieşti sau evreilor individuali, cărora 

rudele lor le-au trimis banii. Cât priveşte medicamentele, ele vor fi trimise 
prefecturilor din Transnistria, care le vor distribui destinatarilor. Zimmer i-a cerut 
lui Alexianu să aprobe trimiterea de îmbrăcăminte şi încălţăminte, unelte 
meşteşugăreşti şi materiale de construcţie, şi guvernatorul a acceptat. De asemenea, 
a cerut aprobarea de a se înfiinţa cantine şi brutării, dar guvernatorul a refuzat, 
„informându-ne că, din punct de vedere al alimentării, evreii din Moghilev o duc 
destul de bine. Mai greu stau doar cu adăpostul". Fred Şaraga i-a cerut 
guvernatorului să aprobe corespondenţă directă între Centrala Evreilor şi diversele 
comitete evreieşti. Şi această cerere a fost respinsă de guvernator. Costiner a cerut 
lui Alexianu permisiunea ca Centrala Evreilor (de fapt, Comisia de ajutorare) să-i 
înainteze, cât timp se mai află la Bucureşti, un rezumat în scris în sensul celor 
discutate de el la audienţă pentru ca „Centrala să înceapă imediat operaţiunea de 
ajutorare"123

. Aprobarea în scris a lui Alexianu la cererile Centralei trebuiau să 
servească drept autorizaţie pentru diferitele autorităţi româneşti, în spiritul modului 
de funcţionare a birocraţiei româneşti, constituind şi o garanţie că Alexianu nu se 
va dezice şi nu va regreta promisiunile făcute. 

Când este vorba de aprobările date de guvernul român în această perioadă, 
este necesar să le clarificăm şi să le explicăm. Alexianu confisca, de fapt, în 
favoarea statului român 90% din banii trimişi de evreii din România evreilor din 
Transnistria (valoarea reală a mărcii era de 6 sau chiar de 4 lei, în timp ce 
guvernatorul a fixat valoarea la 60 de lei). El a împuternicit pe prefecţii corupţi şi 
adjuncţii lor să împartă banii jefuiţi (după preschimbarea lor în mărci) Comitetelor 
evreieşti sau evreilor ale căror rude le-au trimis bani. Nicăieri nu se preciza că banii 
vor fi predaţi imediat, şi nicăieri nu se spunea că evreii vor fi cei care-şi vor alege 
reprezentanţii în Comitetele evreieşti. În multe ghetouri, prefecţii, pretorii şi 
comandanţii jandarmeriei au fost cei care au decis cine va fi inclus sau nu în 
comitet, şi aceşti aşa-zişi - şefi de ghetouri - semnau chitanţe fictive, sau primeau 
doar o parte din banii, semnând de primirea întregii sume. Chiar şi şefii de ghetouri 
care erau cinstiţi şi curajoşi au fost obligaţi „a aloca" o parte din bani prefecţilor, 

122 Însemnarea lui Filderman despre audienta la guvernatorul Alexianu cu delegaţia evreiască pe care 
a acceptat s-o primească. 28 ianuarie 1942. Arhiva Carp, voi. III, p. 253. 
123 Idem, p. 254. 
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sau unor funcţionari sau intermediarilor lor, pentru a putea, în sfârşit, să obţină 

ajutorul trimis ghetourilor lor. Cu cât prefecţii şi pretorii erau mai corupţi, cu atât 
erau mai implicaţi în înfiinţarea comitetelor evreieşti şi în controlarea lor, şi cu cât 
ghetourile erau mai aproape de Bug, cu atât partea din ajutor care ajungea la evrei 
era mai redusă. 

Expedierile de medicamente au parcurs acelaşi traseu, şi în aprobarea, în 
scris, Alexianu a adăugat că medicamentele vor fi distribuite „confonn directivelor 
direcţiei farmaciilor" a Guvernământului. În realitate, prefecţii şi farmaciştii 
administraţiei au luat mai mult decât o dijmă, din medicamente atunci când în 
sfârşit, au sosit, după stingerea epidemiei (vezi în continuare). Comitetele evreieşti 
din Transnistria au confirmat, într-adevăr, primirea ajutorului aşa cum s-a stabilit în 
scris - încă o măsură care se cerea pentru a trece pe cât posibil peste năravurile 
birocraţiei româneşti - dar în multe cazuri confirmarea a fost obţinută prin şantaj 
de la comitete, pentru a asigura cel puţin primirea unei părţi din ajutor şi pentru 
continuarea lui. Mii de evrei care nu mai erau în viaţă nu s-au bucurat de ajutorul 
personal care le-a fost trimis; iar pe alţii, care mai trăiau, Guvernământul nu s-a 
grăbit să-i depisteze, nici după şase luni şi chiar după un an de la depunerea banilor 
la Banca Naţională, în diverse oraşe din România124

. Fără aceste explicaţii nu se 
poate înţelege cum a fost aplicată în mod practic în contextul românesc autorizaţia 
de a acorda ajutor deportaţilor din Transnistria. 

Comisia de ajutorare s-a grăbit să rezume în scris aprobările date de 
Alexianu, 1-a pus pe Streitman să semneze cererea şi a prezentat-o guvernatorului 
înainte de a părăsi Bucureştiul. Guvernatorul a notat cu mâna lui pe cererea 
Centralei aprobările date, şi aceasta a constituit a doua aprobare care a transformat 
permisiunea teoretică a lui Antonescu în dispoziţii practice. Între 1 O decembrie şi 
31 ianuarie 1942, perioadă care a trecut între cele două aprobări, zeci de mii de 
evrei au murit de tifos şi de foame (în afară de cei care au fost ucişi în acelaşi timp 
în „regatul morţii"). Dar până la primirea primelor ajutoare au mai trecut cel puţin 
două luni (vezi în continuare). 

Alexianu a rezumat în scris aprobările acordate de el, adăugând încă un 
obstacol în calea primirii ajutorului: 

„Toate sumele de bani se vor depune la contul dv. la BNR, cont 1230, şi 

înaintată recipisa la Guvernământ, urmând a face plata după indicaţiunile date de 

124 Aceste rânduri au fost scrise după ce autorul a cercetat dosarele Guvernământului în arhiva de la 
Odessa. În dosare se găsesc sute de plângeri de la evreii din România, care reclamau că banii nu au 
fost predati rudelor lor. Documentele au fost copiate şi transferate la Arhiva Yad Vashem, şi ele se 
află în colectia M-39. De fapt, aprobarea de a permite acordarea de ajutor individual a determinat 
ulterior Guvernământul să aprobe întocmirea de liste nominale ale supravietuitorilor, măsură interzisă 
anterior, pentru a ascunde proporţiile exterminării. Până în aprilie-mai 1942, Guvernământul a fost 
interesat numai de „totaluri numerice" ale deportatilor. 
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Centrală prin comitetele evreieşti locale. Cursul de schimb - I RKKS = 60 lei. 
Medicamentele se vor trimite la prefectura jud. Moghilev, se vor împărţi după 
dispoziţiile ce se vor lua de Dir[ecţia] Farmaciilor tot prin comitetele de evrei. 
Uneltele vor fi trimise la Guvernământ, care le va repartiza tot prin Comitete. 
Geamurile vor fi trimise la Moghilev. Pentru îmbrăcăminte, articole de menaj e 
nevoie de autorizarea Guvernământului pentru export"125

. 

S-au impus taxe vamale ridicate pe mărfuri, materiale de construcţii, haine 
şi mai ales medicamente întrucât au fost considerate bunuri „exportate" în 
Transnistria. Comisarul pentru problemele evreieşti, Radu Lecca, a anunţat în 
mod oficial Centrala Evreilor, la 27 februarie 1942, că medicamentele nu pot fi 
scutite de taxe, deoarece legea stabileşte că „se acordă scutiri de taxe pentru 
mărfurile ce trec în Transnistria, numai dacă sunt destinate autorităţilor sau 
militarilor"126

. Ministerul Economiei Naţionale a condiţionat permisul dat 
Centralei Evreilor la 7 martie 1942 de a trimite medicamente în Transnistria de 
plata „taxelor vamale" 127

. În luna februarie 1942, Guvernământul Transnistriei 
s-a degajat în scris de orice responsabilitate formală faţă de existenţa evreilor din 
Transnistria, şi de atunci încolo dădea un răspuns standard oricărui evreu sau 
oricărei organizaţii evreieşti care dorea să-i ajute pe deportaţi: ,,Vă rugăm să vă 
adresaţi Centralei Evreilor, care a primit instrucţiuni în această privinţă" 128 . La I O 
februarie, Alexianu, care cunoştea mai bine decât ministrul de Interne şi decât 
funcţionarii superiori din Preşedinţia Consiliului de Miniştri care sunt intenţiile 
lui Antonescu cu privire la deportaţi, a răspuns Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri că nu a aprobat plecarea unei delegaţii evreieşti în Transnistria „în 
scopul ajutorării evreilor deportaţi". El a anexat aprobarea acordată Centralei 
Evreilor prin care stabilea „în ce condiţii este permis să se trimită evreilor din 
lagăre, ceea ce noi [el, Alexianu] am autorizat" 129

. 

125 Apelul Centralei Evreilor (pc un formular al Fcderatici Uniunilor Comunită\ilor) către 
guvernatorul Alexianu. din 29 ianuarie 1942, şi aprobarea în scris a guvernatorului pc scrisoare, 31 
ianuarie 1942. Arhiva Odessa 2242-1-1486, p. 124, 127. 
126 Comisarul pentru problemele evreieşti către Centrala Evreilor, 27 februarie 1942. Ancel, 
Documents, III, nr. 3, p. 3. 
127 Ministerul Economici Nationale, Directia de Export, către Centrale Evreilor, 7 martie 1942, 
Cartea_Neagră, III, nr. 175, p. 337. 
128 Răspunsul standard în numele guvernatorului către Moşe Rohrlich din Piatra Ncamt, care a cerut 
permisiunea de a trimite ajutor rudelor sale din Transnistria. Arhiva Odessa, 2242-1-1486, p. 128. 
Altui evreu i s-a răspuns că ,.Nu permitem nici un fel de corespondcn\ă şi ajutor, decât prin 
intermediul Centralei Evreilor din România" (răspunsul administratiei către Eva Gellman din 
Bucureşti, 15 februarie 1942. Idem, p. 189. 
129 Alexianu către Cabinetul civilo-militar al mareşalului din Preşedintia Consiliului de Miniştri, 10 
februarie 1942. Arhiva Odessa 2242-11486, p. 157. Filderman a întretinut relatii bune cu secretarii 
generali ai Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, ai cabinetului vice-prim-ministrului (Mihai 
Antonescu) şi Ministerului de Interne; unul din ei chiar era căsătorit cu o evreică trecută la creştinism. 
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Alexianu a reuşit să respingă nu numai punctul de vedere al ministrului de 
Interne, ci şi intervenţia preşedintelui Crucii Roşii din România, dr. Ion Costinescu, 
un român cu suflet nobil, care a intervenit în favoarea deportaţilor, după ce a primit 
primele informaţii privind soarta lor. 

Cam la jumătatea lui ianuarie 1942, dr. Costinescu s-a adresat, din iniţiativa 

lui, mareşalului Antonescu cu rugămintea de a investiga situaţia în lagărele evreieşti 
şi de prizonieri, menţionând în mod explicit lagărul Bogdanovca, unde chiar în 
momentul acela se desfăşura marea operaţiune de exterminare a zeci de mii de evrei 
şi arderea cadavrelor lor. lată un fragment din apelul care se referă la evrei: 

„Primim rapoarte de la membrii Societăţii Naţionale de Cruce Roşie 

[Română], care au vizitat lagăre de prizonieri şi [lagăre] de evrei în Basarabia şi 
Transnistria. Unele lagăre de prizonieri, unde conducătorii au spirit de iniţiativă şi 
sunt mai buni gospodari, viaţa prizonierilor este omenească. Măsurile ce aţi dispus să 
se ia pentru întrebuinţarea prizonierilor la muncă şi mai ales la muncile agricole, le 
vor organiza un trai mai bun şi vor contribui la îndreptarea distrugerilor războiului. 

În lagărele de evrei, mizeria şi nevoia, sunt foarte mari. Ştim că sufletul Dvs. 
de creştin şi de român, nu poate admite asemenea procedee şi suntem siguri că ne 
găsim în faţa unor metode cu totul neumane, luate în afară de ordinele Dvs. de 
subalterni fără destulă înţelegere şi fără inimă. 

Vă rugăm domnule mareşal, să se dispună cercetarea lagărelor de evrei de la 
Mitki. Obodovca, Balanovca, Bobric şi Bogdanovca. 

Societatea noastră [Crucea Roşie Română] fiind gata să-şi facă datoria 
pentru a vă ajuta în greaua operă de a micşora mizeriile războiului" 130 . 

Ion Antonescu a ignorat scrisoarea; Mihai Antonescu a transmis apelul 
ministrului de Interne „să cerceteze"131

. Ministrul de Interne, a cărui competenţă se 

Din câte ştim astăzi, to\i au cunoscut amploarea campaniei de exterminări din Transnistria, dar s-au 
comportat ca şi cum nu ştiau nimic. 
13° Copie după un apel al preşedintelui Crucii Roşii Române către mareşalul Antonescu, nedatat. O 
copie a fost trimisă lui Alexianu de către Mihai Antonescu. O scrisoare anexă arată că a fost trimis la 
mijlocul lui ianuarie 1942. Din câte ştim, evreii din ghetouri n-au remarcat prezenla unor emisari 
speciali ai Crucii Roşii Române. Lagărele pc care dr. Costinescu a cerut să Ic cerceteze au fost: a) 
Mitki, unde au fost concentraţi mii de evrei înainte de a fi răspânditi în lagărele de pe Bug; b) 
Obodovca, unde, în 16 noiembrie 1941 a fost adus un convoi de 12.000 de evrei din Basarabia şi 

tifosul a secerat mii de victime şi sute de cadavre fiind aruncate pe stradă în ghetou formând grămezi, 
pentru că nu puteau fi îngropa\i din cauza înghetului: c) Balanovca din jude\ul Balta, unde au fost 
aduşi 1.200 de evrei, din care 800 au murit de tifos, după ce au fost înghesui\i într-un grajd fără 
acoperiş şi abandonali în ploaie şi zăpadă. Cadavrele lor au fost aruncate unele peste altele, într-o 
groapă comună săpată în preajma grajdului; d) Bobric din jude\ul Golta unde erau concentrati evreii 
în aşteptarea deportării, pc teritoriul ocupat de germani, şi unde au fost extermina\i câteva mii de evrei 
ucraineni; e) Bogdanovca situat în „regatul morţii". Se pare că dr. Costinescu ştia mai multe dar n-a 
îndrăznit să dea detalii. Arhiva Odessa, 2242-1-1486, p. 162. 
131 Preşedintia Consiliului de Miniştri către ministrul de Interne. Idem, p. 161. 
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oprea la Prut, a transmis întreaga r:roblemă lui Alexianu, cerându-i „a ne 
încunoştinţa de rezultatele cercetării" 1 2

. Alexianu a fost tare enervat de apelul 
Crucii Roşii Române", şi faptul şi-a găsit expresia în răspunsul pe care l-a dat 
Ministerului de Interne, şi, ca de obicei în perioada care a precedat înfrângerea de 
la Stalingrad, l-a notat cu mâna sa pe marginile documentelor: 

„Avem atâţia soldaţi răniţi şi populaţie civilă românească de care se poate 
ocupa în primul rând Crucea Roşie. De prizonierii evrei şi de cei din lagăre se 
ocupă Centrala Evreilor. De ceilalţi prizonieri, se pot ocupa cu plăcere"133 . 

Perioada de organizare a Comisiunii de ajutorare pentru strângerea banilor şi 
ajutoarelor pentru asistenţa oficială a deportaţilor în cadrul Centralei Evreilor a fost 
rapidă şi eficientă, dar rezultatele n-au fost imediat vizibile134

. 

Comisiunea, au notat şefii ei, a început să acţioneze cu „curaj" şi în mod 
public; şi într-adevăr, se cerea curaj pentru o asemenea activitate, într-o perioadă 
când însuşi Conducătorul negase dreptul evreilor la un tratament uman, iar presa 
vorbea despre iminenta „soluţie finală". Mobilizarea ajutorului s-a făcut prin 
colectări de fonduri, donaţii voluntare, bani strânşi din casă în casă, apeluri în masă 
de a dona, dându-se senzaţia că fiecare, în sine, este răspunzător de soarta 
deportaţilor din Transnistria. S-a înfiinţat un birou de colectă, în frunte cu Fred 
Şaraga. În vara anului 1942, a fost înfiinţat un comitet de doamne, la iniţiativa 
Faniei Bibring, cu Any Anderman (care a fost directoarea „OZE" în România) şi 
Ella Bălan, care conducea „Societatea Culturală a Femeilor Evreice", şi alte 
doamne. Ele au iniţiat o colectă specială pentru orfani, reuşind să strângă o treime 
din suma totală a banilor adunaţi în favoarea deportaţilor. Aceste doamne au reuşit, 
cu ajutorul învăţătorilor evrei şi a mii de elevi, să organizeze un număr de acţiuni 
de colectare de haine vechi, pentru deportaţii din toată România135

. 

Pe lângă colectele obişnuite, se făceau campanii speciale de colectă, de 
exemplu în sinagogi, de sărbători cu tichete de „nedarim" [donaţii tăcute pe fond 
religios -J.A.]; pentru cei din comerţ şi industrie, colectele se făceau prin subcomisii 
pe bresle, sub formă colectivă, deci anonime; existau şi forme de colecte populare 
foarte variate, de ex.: camete de colecte la nunţi şi înmormântări, carnete de colecte 
de familie; reţineri de I% din salariile angajaţilor evrei care se declarau în scris de 
acord cu această modalitate; cotizaţii permanente ale liberilor profesionişti etc. 136

. 

m Ministerul de Interne către guvernatorul Transnistriei, 22 ianuarie 1942. Idem, p. 160. 
IJJ Guvernatorul Transnistriei către Ministerul de Interne, I O februarie 1942. Idem, p. 159. Răspunsul 
scris de mână a fost notat pe adresa Ministerului de Interne (p. 160). 
134 Referat privind activitatea de asistenţă a fostei Federaţii a Comunităţilor şi continuarea acestei 
activităţi de către Centrala Evreilor, întocmit de Costiner, I O februarie I 942. Arhiva Carp, voi, III, p. 
257-260. 
135 Activităţile Comisiei Autonome de ajutorare, p. 4. OZE - organizaţie evreiască mondială pentru 
îngrijirea sănătăţii evreilor şi asistentă pentru copii. 
136 Memoriile lui Schwefelberg, p. 57. 
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Situaţia nu era ideală: nu toţi au donat de bunăvoie, şi nu toţi aveau 
posibilitatea să contribuie. La început, Comisia de ajutorare a avut permisiunea de 
a trimite numai bani, la cursul de jaf de 60 de lei pentru o marcă, şi, pentru a evita 
jaful oficial, Comisiunea a preferat atât cât a fost în stare să trimită mărfuri, haine 
vechi, pantofi etc. Comisia de ajutorare a mituit pe doamna Antonescu, sau, mai 
precis, a făcut o „donaţie" instituţiei de caritate în fruntea căreia se afla ea, a făcut 
„ofrande", cum le-a descris Schwefelberg, s-a folosit de intermediari şi oameni din 
anturajul doamnei, pentru a obţine, pe căi întortocheate, anumite autorizaţii: 

,,Încuviinţarea de a trimite: unelte de muncă (strânse tot prin colectă) pentru 
atelierele de meserii amenajate în ghetouri; mărfuri diferite precum furdale [deşeuri 
de piele de calitate inferioară], ace, aţă, hârtie şi mai ales sare - mult peste nevoile 
proprii, pentru că în schimbul sării se obţineau de la ţăranii ucraineni alimente 
ş.a.m.d. Comisia ajunsese să aibă o adevărată gestiune de cumpărare şi export"137

. 

Începând cu vara lui 1942, s-a permis Comisiei de ajutorare să trimită ajutoare 
deportaţilor din Transnistria, ajutor care a salvat de la moarte supravieţuitori ai 
deportaţilor din nordul Transnistriei. Dar „bunăvoinţa" de a permite trimiterea 
acestui ajutor a fost plătită, de fiecare dată, la un preţ ridicat. Trebuie, de asemenea, 
ţinut minte că, în acelaşi timp cu mobilizarea voluntară în favoarea deportaţilor, 
evreii din România au fost impuşi la taxe şi amenzi uriaşe, care au depăşit de zeci 
şi chiar de sute de ori sumele trimise deportaţilor din Transnistria 138. 

De la începutul anului 1943 s-au primit bani de la Crucea Roşie 

Internaţională, care, în realitate, erau banii Joint-ului. Dar nu tot ajutorul a ajuns în 
Transnistria. O parte din el a fost furat încă la Bucureşti. O parte a fost furat din 
trenuri, pe drum, o parte au fost luate de numeroşi funcţionari ai Guvernământului 
Transnistriei, altă parte le-a fost „oferită" acestora de şefii de ghetouri, pentru a 
urgenta primirea restului de ajutor. 

La sfârşitul lui decembrie 1942, când două armate române au fost lichidate 
în faţa Stalingradului, regimul român a aprobat să permită unei delegaţii a 
Comisiunii de ajutorare să viziteze câteva ghetouri, după ce Alexianu a avertizat-o 
să nu încerce un contact direct cu deportaţii. Vizita a avut loc la începutul anului 
1943, şi ea a constituit primul contact direct dintre evreii din România şi rămăşiţele 
deportaţilor din nordul Transnistriei (vezi în continuare). 

Prima depunere de bani şi medicamente pentru deportaţi s-a făcut în luna 
februarie 1942, dar Banca Naţională şi apoi Guvernământul Transnistriei nu s-au 
grăbit să o transfere Comitetului evreiesc din Moghilev. ,,Banii trimişi evreilor şi 

137 Idem, p. 57-58. Schwefelberg şi-a explicat „aprobarea" guvernului Antonescu de a permite 
ajutorarea deportaţilor prin schimbarea treptată a politicii faţă de evrei, de la o politică de exterminare 
la politica de şantaj (Idem. Idem). 
138 Vezi bilanţul ajutorului în bani, în mărfuri, în colecte, prin intermediul Crucii Roşii etc. între anii 
1942-1944. Activităţile Comisiei Autonome de ajutorare, p. 7-8. 
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medicamentele", aşa cum a consemnat directorul secretariatului Cancelariei 
guvernatorului de la Tiraspol, au fost primiţi la 25 februarie 1942 139

. La 17 martie, 
acelaşi secretariat a notat pentru uz propriu să-i amintească din nou guvernatorului 
problema „banilor şi medicamentelor expediate evreilor din lagăre" 140 . Primul 
transport de medicamente a sosit la Tiraspol, sediul guvernatorului Alexianu, şi a 
cuprins „ 76 de pachete cu medicamente" şi o sumă de bani. La 15 martie au fost 
expediate medicamente prefectului de la Moghilev cu rugămintea de a le distribui 
„Comitetelor evreieşti" 141 . Primul transport de medicamente a sosit abia către 
sfârşitul lunii martie, iar cu două săptămâni mai devreme, prima sumă de bani 142

. 

La 7 aprilie 1942 a reizbucnit epidemia de febră tifoidă la Moghilev, din 
I. - d . -143 1psa e vaccmun . 

Serul antitific exista deja, dar nu putea fi obţinut pe piaţa liberă în România, 
fapt specificat de Comisia de ajutorare în primul ei raport, din septembrie 1942. 
Serul acesta n-a salvat deportaţii de tifos în iarna 1941/42. Abia în martie I 943, 
după numeroase întârzieri, a sosit la Moghilev un transport de ser antitific, trimis 
de Comisia de ajutorare din Bucureşti 144 . Acest transport a stopat a doua epidemie 
de febră tifoidă care izbucnise în oraş şi în judeţ. 

Comisia de ajutorare a reuşit să trimită la Moghilev cantităţi importante de 
medicamente pentru tratarea tuberculozei, dizenteriei şi altor boli intestinale, 
injecţii şi vaccinuri pentru tratarea unei forme mai uşoare a febrei tifoide, 
paratyphus, mijloace de dezinfecţie, calciu, sedative, aspirină, chinină, piramidon, 
injecţii de cofeină, u. benzoic, alifii de tot felul. Comisia a remarcat şi faptul că: 

„În condiţiile lipsei mijloacelor necesare pentru tratament şi a numărului 
mare de bolnavi, cantităţile trimise nu au fost suficiente, din păcate, pentru fiecare 
lagăr în parte. Ba mai mult decât atât, în România se observă de curând o acută 
lipsă de medicamente. Multe articole sunt greu de obţinut chiar şi cu bani mulţi. De 
aceea, furnizarea de medicamente scade de la zi la zi"145

. 

139 Problemele pe ordinea de zi în dezbatere, cu semnătura şefului serviciului de înregistrare şi arhivă 
şi al Arhivei, în biroul guvernatorului, 31 martie 1942, Arhiva Odessa, 2242-1-1486, p. 237. 
140 Idem, 17 martie 1942. 
141 Telegrama Directiei farmaciilor a Guvernământului către guvernatorul Alexianu (el a adăugat cu 
mâna sa că trebuie adus faptul la cunoştin\a prefectului jud. Moghilev). 16 martie 1942. Idem, 2242-
1-1487, p. 116; telegrama guvernatorului Transnistriei către prefectul jud. Moghilev, 21 martie 1942. 
Idem. Idem, p. 19. 
142 Matatias Carp a fost convins că primul transport de medicamente a sosit încă în februarie şi a fost 
distribuit la începutul lui martie dar el n-a avut la dispoziţia sa arhiva guvernatorului Transnistriei. ci, 
doar, arhiva Comisiei de ajutorare (Cartea Neagră, III, p. 271). 
143 Idem, p. 271. 
144 Memoriile lui Jăgendorf, p. 137. 
145 ,.Die Hilfsaktion fur die nach Transnistrien deportierten Juden", raport despre activităţile Comisiei 
de ajutorare de la înfiinţarea Centralei Evreilor la mijlocul lui februarie 1942 şi până la sfârşitul lui 

364 
https://biblioteca-digitala.ro



La sfârşitul lui mai 1942, după ce au devenit clare dimensiunile catastrofei 
tifosului în Transnistria, Radu Lecca, împuternicitul cu rezolvarea problemei 
evreieşti de pe lângă Preşedinţia Consiliului de Miniştri, a dat dispoziţie Centralei 
Evreilor să trimită deportaţilor din Transnistria „bani şi medicamente"146

. În felul 
acesta el a stabilit în scris că răspunderea pentru soarta evreilor nu o poartă 
guvernul, ci evreii. Concomitent, Preşedinţia Consiliului de Miniştri a anulat 
autorizaţia dată evreilor să trimită personal bani rudelor din Transnistria, prin 
intermediul Băncii Naţionale 147, întrucât pe această cale evreii din România ar fi 
putut afla mai mult despre proporţiile catastrofei (în fiecare caz în care destinatarul 
nu mai era în viaţă, expeditorul primea o înştiinţare din partea băncii, că banii nu i
au fost predaţi). 

În concluzie, catastrofa tifosului în ghetourile din nordul şi centrul 
Transnistriei a ajuns la cunoştinţa conducerii evreieşti din România aproape 
imediat după izbucnirea ei, dar Guvernământul din Transnistria a depus eforturi 
pentru a împiedica pe evreii din România să acorde ajutor deportaţilor. Sume de 
bani şi mici cantităţi de medicamente au început să sosească în mod oficial la 
sfârşitul lunii martie sau începutul lui aprilie 1942, când epidemia secerase viaţa a 
peste şaizeci de mii de deportaţi. 

Autoorganizarea În ghetouri 

Conducătorii ghetourilor din Transnistria nu au aşteptat pas1v1 sosirea 
ajutorului şi, cu puţinele mijloace, care le-au avut la dispoziţie, cu puţinii bani 
aduşi de curierii din România şi cu ce au reuşit să strângă pe loc, au iniţiat ei înşişi, 
în condiţii greu de descris, măsuri de combatere a epidemiei; aceste măsuri s-au 
bucurat de un succes parţial. Ele au fost aplicate numai în ghetourile în care s-a 
creat o conducere recunoscută, şi, în general, aceste ghetouri se aflau în apropierea 
Moghilevului. În ghetourile din apropierea Bugului, şi în satele unde au fost 
îngrămădiţi în grajduri şi în cocine de porci zeci de mii de evrei, epidemia a 
continuat să secere victime, până ce ea s-a epuizat de la sine. Cei puternici şi cei 
norocoşi au supravieţuit, iar ceilalţi, adică majoritatea, au murit şi, în parte, au fost 
îngropaţi abia la primăvară (vezi în continuare). 

Mai întâi eforturile conducerii evreieşti din Transnistria au fost îndreptate 
spre înfiinţarea de spitale, care în realitate erau locuri de izolare a bolnavilor până 

august, 2 septembrie 1942, An cel, Documents, V, nr. 158, p. 291. Raportul a remarcat faptul că nu se 
cunosc cu exactitate nici numărul deportaţilor şi nici locurile de deportare. 
146 Dispozi\ia lui Radu Lecca către Centrala Evreilor, 30 mai 1942, Ancel, Documents, Vil, nr. 29, p. 37. 
147 Ghingold către guvernatorul Băncii Naţionale cu rugămintea de a institui noi aranjamente de 
transferare a ajutorului, în urma dispoziţiei Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, 4 iunie 1942. Idem, 
nr. 30, p. 38. 
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mureau, pentru a-i salva pe ceilalţi membri ai familiei sau pe locatarii dintr-o 
cameră comună; ulterior, s-a străduit să obţină mijloace pentru igiena personală -
apă potabilă curată, săpun şi petrol; să înfiinţeze băi publice; să repare şi să pună în 
funcţiune etuve de deparazitare; şi, în cele din urmă, ea a iniţiat acţiuni de curăţenie 
colectivă în ghetouri. 

Comitetul evreiesc din Moghilev a înfiinţat, încă la 5 decembrie 1941, un 
spital de boli infecţioase în clădirea ruinată a spitalului local. În camerele cu geamuri 
sparte şi neîncălzite ale spitalului, în care au fost introduse 30 de paturi, au fost izolaţi 
primii bolnavi de tifos exantematic. La începutul lui ianuarie s-a decis înfiinţarea 
unui al doilea pavilion, pentru bolnavii de tifos. La 11 ianuarie a avut loc o şedinţă 
comună a membrilor comitetului evreiesc şi a medicilor, la care s-au hotărât măsuri 
de izolare a bolnavilor de tifos exantematic şi iniţierea unei campanii împotriva 
epidemiei fără nici un sprijin din partea autorităţilor româneşti, fără medicamente, 
fără hrană şi fără mijloace de încălzire, şi de aceea eforturile au eşuat: 

„De acum începe nenorocirea şi dezastrul, cărora le cad victime mii de 
oameni ... Singurul pavilion existent pentru izolarea bolnavilor, se arată infectat. În 
spital nu există etuvă de deparazitare, personalul sanitar al spitalului se 
îmbolnăveşte unul după altul...; frigul se intensifică pe zi ce trece, sobele nu 
funcţionează; lipseşte combustibil şi toate cererile adresate autorităţilor în drept 
rămân aproape fără nici un rezultat; din toate părţile se trimit bolnavi noi; spitalul 
n-are aşternut, n-are nimica şi în special lipsesc medicamentele complet; se aduc 
bolnavi pe jumătate îngheţaţi, din sate, şi se lasă prin coridoare fără a se mai cere 
aprobarea internării; nu se poate face nici un fel de deparazitare; bolnavilor le 
îngheaţă picioarele în paturi; dezastrul din spitale creşte din ce în ce"148

. 

Comitetul evreiesc a înfiinţat în februarie 1942 un serviciu sanitar alcătuit 
din medici şi sanitari care, în majoritatea lor, căpătaseră imunitate naturală faţă de 
epidemie. Serviciul a împărţit Moghilevul în cartiere (evreii mai erau încă 

împrăştiaţi în întregul oraş; ghetoul a fost înfiinţat în vara lui 1942), şi a trimis în 
fiecare cartier o echipă care a încercat să facă o deparazitare a hainelor cu ajutorul 
medicului şef al oraşului, ucraineanca dr. Osinkovska, ,,singura dintre autorităţi 
care a înţeles şi a ajutat în bătălia grea împotriva epidemiei". Autorităţile româneşti 
au refuzat să acorde ajutor, nu au furnizat lemne pentru sobe şi n-au facilitat 
obţinerea lor. Primăria a refuzat să pună la dispoziţia Comitetului baia comunală; 
în cele din urmă a acceptat, după ce a primit o mare sumă de bani, să permită 
folosirea ei timp de câteva zile. Serviciul sanitar al Comitetului a încercat să 

deparaziteze casele cu numărul cel mai mare de bolnavi, dar în zadar. Echipe 
medicale îi duceau pe evrei, uneori împotriva voinţei lor, la baia comunală. S-a 
procurat petrol la piaţa neagră. Oricine intra în baie era tuns şi uns cu petrol în timp 

148 Raportul despre tifosul din Moghilev, p. 329. 
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ce hainele erau deparazitate. Comitetul evreiesc a fost nevoit să recunoască la 
încheierea operaţiunii că aceste măsuri „nu au reuşit să oprească epidemia" întrucât 
numărul paturilor în spital era redus, iar "condiţiile tragice de trai ale populaţiei 
evreieşti au continuat să se înrăutăţească, pe măsură ce frigul se înteţea", iar 
mijloacele adecvate de combatere a exantematicului lipseau 149

. 

În luna martie numărul bolnavilor şi morţilor a crescut foarte mult. Două 
săptămâni după înfiinţarea Centralei Evreilor, conducătorul Comitetului evreiesc 
din Moghilev, Jăgendorf, a reuşit să trimită în secret o scrisoare Centralei Evreilor 
din Bucureşti în care a descris situaţia: 

„Recensământul din ultima lună a înregistrat 12.500 de evrei deportaţi în 
oraşul Moghilev. Sunt fără îndoială mai mulţi; unii au fugit aici din lagăre. 

Presupuneau că suntem vreo 15.000 de evrei. Evreii care stau clandestin ne provoacă 
o mulţime de probleme. Autorităţile le-au ordonat să se predea până mâine seară şi 
nu ştim ce-i aşteaptă ... În ciuda eforturilor noastre susţinute, tifosul se răspândeşte; nu 
există casă, sau familie care să nu fi fost lovită de epidemie. Bunul nostru prieten, 
Feivel Laufer şi doctorii Gotlieb şi Weissmann fac pate dintre victime. Şase medici 
sunt în stare critică. În ultimele două săptămâni, a trebuit să cumpărăm medicamente 
la preţurile de la bursa neagră. E un mister cum obţin speculanţii aceste mărfuri şi noi 
nu reuşim. Ne dăm perfect seama că suntem lăsaţi să pierim aici, dar nu vom înceta 
nici o clipă să luptăm, pentru a salva măcar o parte din tineret. Nu vă puteţi imagina 
ce dezastru este în tot judeţul (Moghilev). Nu pot descrie în cuvinte ce auzim de la 
aceşti oameni goi şi flămânzi. Nu le putem oferi decât câte o bucată de pâine, din 
când în când ... Ieri nu am putut împiedica evacuarea a 1 OOO de evrei din oraş ... Vă 
infonnăm că mor sute de oameni pe zi. Cei treizeci de gropari, de abia mai fac faţă. 
Cadavrele zac grămezi... Acesta este raportul nostru, domnilor. Dacă în zilele 
următoare nu primim bani, medicamente, etc. vom fi nevoiţi să închidem toate 
instituţiile noastre ... Responsabilitatea vă aparţine"150 . 

În ciuda creşterii permanente a numărului de morţi, care a ajuns la circa două 
sute pe zi, comitetul a raportat numai despre un număr mic de decese, deoarece s-a 
folosit de autorizaţiile de şedere în oraş a celor care muriseră pentru a le înmâna 
evreilor „ilegali"151

, care se furişau în oraş din ghetouri şi lagăre, în care nu exista 

149 Idem, p. 330. 
150 Memoriile lui Jăgendorf, p. 46-48. Jăgendorf nu ştia la început ce fel de organizaţie este Centrala 
Evreilor. Nu am găsit raportul în arhiva Centralei Evreieşti; astăzi se ştie că el a fost confiscat de 
autorităţi. Al doilea raport al Comitetului evreiesc din Moghilev, care a fost trimis în mod oficial 
Centralei Evreilor, probabil la sfârşitul lui aprilie, şi prin care s-a comunicat că 4.000 de evrei au 
murit de tifos, a fost confiscat de către biroul lui Lecca. Catastrofa tifosului a fost ştearsă din rezumat, 
şi moartea deportaţilor a fost atribuită „iernii grele" şi „lipsei alimentelor". Vezi „rezumatul" şi 

scrisoarea anexă din 28 mai 1942. Ancel, Documents, VII, nr. 23, p. 28-30. 
151 Memoriile lui Jăgendorf, p. 35. 
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nici o conducere evreiască şi în care controlul exercitat de autorităţile româneşti era 
foarte superficial; o dată la două-trei săptămâni veneau jandarmii să verifice 
numărul evreilor care mai erau în viaţă. 

Jăgendorf a introdus un regim dur de igienă în turnătoria unde lucrau câteva 
sute de evrei şi locuiau în clădiri separate de restul evreilor din Moghilev. 
Muncitorii erau controlaţi zilnic dacă nu au păduchi: ,,Prima oară când era găsit cu 
păduchi, omul primea un avertisment scris; a doua oară i se tăia raţia de hrană; iar a 
treia oară era exclus din colectiv (de la turnătorie) măsură care avea ca rezultat 
pierderea permisului de şedere, cu toate avantajele pe care le implica - pâine, 
adăpost, săpun, apă caldă şi medicamente" 152

. Acest regim era necesar din cauza 
apatiei care domnea printre deportaţi. Boala, gerul neobişnuit, morţii, foamea şi 

înghesuiala provocau într-un timp scurt reacţii contradictorii: mai întâi agitaţie 

crescândă şi încercarea disperată de a salva, de a chema un medic, de a obţine 
medicamente şi de a evacua la spital, iar după aceea - când au început să moară 
unul după altul copii, soţii şi părinţi, când a devenit evident că spitalul constituia 
doar o staţie de urgentare a morţii, când a început să se înalţe mormanul de cadavre 
pe străzi sau în cimitire, în aşteptarea unei zile potrivite pentru a fi înmormântate -
s-a instaurat o apatie generală. De multe ori la Moghilev şi mai ales la Şargorod, 
evreii trebuiau scoşi cu forţa la băile publice atunci când au fost înfiinţate sau 
reparate, şi să fie obligaţi să se deparaziteze. 

Soarta lui Feivel Laufer, fruntaşul evreu care s-a oferit voluntar să plece în 
Transnistria, a fost deosebit de amară. Din motive neclare, şi în ciuda faptului că a 
fost ales în Comitetul evreiesc, a fost deportat din Moghilev într-un mare convoi de 
evrei la Nazarineţ, un lagăr de pe Bug. In convoi se aflau şi mulţi evrei din oraşul 
său, Gura Humorului. Pe drum a fost bătut până la sânge şi, după afirmaţiile unui 
martor ocular, ar fi spus concetăţenilor săi: ,,Am ajutat un întreg oraş şi acum 
nimeni nu sare în ajutorul meu"; Deportaţii n-au îndrăznit să încerce să-l salveze 
din mâinile jandarmilor. Şi martorul a adăugat: 

„Vom fi copleşiţi pe veci de ruşine, pentru că nici unul din noi nu a încercat 
să-l scoată din mâna acelor bestii. Laufer a murit la câteva zile după aceea, la 
Şargorod, în urma bătăii. A fost un om cu înalte principii morale, care şi-a iubit 
semenii - poate singurul evreu care şi-a riscat şi, în cele din urmă, şi-a sacrificat 

. d .,,,sJ 
viaţa pentru eportaţ1 . 

O schimbare oarecare în lupta împotriva tifosului a intervenit odată cu 
venirea la Moghilev, la 13 aprilie 1942, a dr. Constantin Chirilă, noul comandant al 
staţiei de dezinfecţie nr. 47 a armatei şi a serviciului medical din oraş. El a 
convocat imediat pe medicii evrei şi i-a acuzat de neglijenţă în lupta împotriva 

152 Idem, p. 44-45. 
15

J Mărturia lui Adolf Hcnner, p. 7-8. 
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tifosului. Medicii evrei au protestat, amintindu-i vă nu au nici mijloace de 
dezinfecţie şi nici medicamente. Dr. Chirilă le-a promis că-i va ajuta, şi, într
adevăr, în scurt timp, s-a ţinut de cuvânt. A fost singurul medic român care s-a 
străduit pentru evrei. Comitetul evreiesc a remarcat în iunie 1942 că „din prima zi 
de preluare a serviciului domnul medic maior s-a pus complet în serviciul cauzei, 
ordonând, supraveghind şi controlând toate măsurile ordonate pentru înăbuşirea 
completă a epidemiei"154

. Cu ajutorul său a fost înfiinţată rapid încă o aripă de 
izolare cu o sută de paturi în spitalul evreiesc, ridicând numărul total de paturi la 
164; şi cu ajutorul lui s-a realizat dezinfectarea caselor şi hainelor. De data aceasta 
etuvele de deparazitare au primit combustibil şi au funcţionat fără întrerupere. Şi 
adjunctul său, dr. Stuparu, a venit în ajutorul evreilor. Cu ajutorul dr. Chirilă, 300 
de muncitori de la turnătoria lui Jăgendorf, folosind echipament confecţionat de ei, 
au primit permisiunea de a proceda la o curăţenie temeinică în toate casele şi să 

evacueze gunoaiele şi excrementele de pe străzi. 
Epidemia a fost complet eradicată doar în iunie 1942. Între timp, Comitetul a 

reuşit să producă săpun „în secret", să achiziţioneze petrol pentru dezinfecţie, să 
instaleze etuve de deparazitare şi să îngroape toţi morţii. Un medic militar superior 
a convocat pe medicii evrei din Moghilev în ianuarie 1943 pentru a-i avertiza 
contra reizbucnirii epidemiei. El a afirmat că într-adevăr deportaţii evrei au fost 
aduşi în Transnistria pentru a fi lichidaţi, dar datoria lor este să păzească regiunea 
de epidemii 155

. Atitudinea umană a dr. Chirilă nu trebuie deci considerată ca de la 
sine înţeles. 

Nici la Şargorod Comitetul evreiesc nu a aşteptat până la sosirea ajutoarelor. 
Încă în decembrie 1941 s-au reparat etuvele de deparazitare din oraş şi s-a repus în 
funcţiune baia publică, dar numărul bolnavilor de tifos a crescut rapid, şi prima 
încercare de a lupta împotriva epidemiei a eşuat, în special din lipsă de 
medicamente. Majoritatea medicilor s-au molipsit de tifos, şi jumătate dintre ei au 
murit. În luna februarie a fost înfiinţat în ghetou un spital cu o sută de paturi şi 
Comitetul evreiesc a ordonat internarea tuturor bolnavilor. ,,Populaţia este dusă cu 
forţa la baia comunală dar, cu toate eforturile din partea puţinilor medici rămaşi 
neîmbolnăviţi, epidemia se menţinea la acelaşi nivel ridicat, având tendinţa de a 
ajunge la apogeu"156

. În luna martie epidemia şi mortalitatea au ajuns la noi 
recorduri, iar în aprilie au murit 36% dintre bolnavi. În aceeaşi lună, după ce a sosit 

154 Raportul despre tifosul din Moghilev, p. 331-332. Jăgcndorf a remarcat şi ci contribu1ia dr. Chirilă 
la frânarea epidemici de tifos, adăugând că medicul s-a oferit să transmită la Bucureşti mesaje şi 

scrisori. Acest fapt i-a provocat suspiciuni că ar fi vorba de un agent al autoritălilor. Dar s-a dovedit 
că propunerea şi intcn1ia dr. Chirilă au fost sincere şi el a demonstrat că este „un aliat valoros". S-a 
dovedit şi faptul că ginerele lui Chirilă a fost asasinat de legionari. Memoriile lui Jâgendorf. p. 45. 
155 Vezi mai sus şi nota 14. 
156 Monografia Şargorodului, p. 323. 
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primul ajutor din România, au fost obţinute mijloacele necesare pentru repararea şi 
punerea în funcţiune a câtorva etuve de deparazitare. Hainele au fost deparazitate şi 
oamenii au fost duşi la baia publică. Bărbaţii au fost tunşi, iar părul femeilor a fost 
dezinfectat cu petrol. În mai 1942, ghetoul a fost împărţit în cartiere, şi fiecare 
cartier a fost pus sub controlul unei echipe sanitare care a „inspectat zilnic casele". 
În lunile de vară a avut loc o campanie generală de deparazitare a populaţiei. În 
octombrie s-au semnalat din nou cazuri de tifos, dar serviciul medical independent 
al evreilor a reuşit să frâneze epidemia, şi au fost doar patru victime. 

Comitetul evreiesc din Şargorod a reuşit, în luna aprilie 1942, să mobilizeze 
evreii în lupta împotriva epidemiei. În aprilie au fost reparate făntânile de apă ale 
oraşului, ale întregului oraş şi nu numai ale ghetoului. ,,Cu sprijinul şi pe socoteala 
ghetoului" a fost reparată uzina electrică, care acţiona pompele de apă. A fost 
înfiinţată o fabrică de săpun. Comitetul a dat dispoziţie populaţiei să fiarbă apa. S-a 
procedat la vaccinarea generală împotriva febrei tifoide, s-a înfiinţat o farmacie a 
ghetoului şi s-au înfiinţat şase closete publice. ,,Toate ruinele oraşului, care 
deveniseră adevărate focare de infecţie, au fost dărâmate şi asanate". În cele din 
urmă, s-a dărâmat sinagoga, care devenise în iarna 1941 /42 locul de concentrare şi 
de deces a sute de bolnavi de tifos. 

Supravieţuitorii au fost deparazitaţi şi au fost trimişi în alte cartiere din 
ghetou. În iunie 1942 a izbucnit o epidemie de febră tifoidă, dar ea a fost frânată şi 
a tăcut puţine victime. Diversele epidemii au dispărut abia în noiembrie 1943 157

. 

La Berşad şi în raioanele din nordul şi estul judeţului Balta epidemia de tifos 
a continuat până ce s-a stins de la sine. Acolo, comitetele evreieşti n-au reuşit nici 
măcar să îngroape toţi morţii, în lunile de iarnă. La Tulcin şi în lagărul de muncă 
epidemia de tifos a izbucnit de câteva ori, şi chiar în anul 1943, tăcând numeroase 
victime. 

Epidemia de tifos a constituit un pretext pentru câteva operaţiuni de deportare, 
iniţiate de prefectul Moghilevului pentru a rări populaţia ghetoului; printre altele, a 
deportat 4.000 de evrei în lagărul de la Scazineţ, în anul 1942, şi în acelaşi an a 
deportat 3.000 de evrei în lagărul morţii de la Peciora, de pe malul Bugului. După 
cum am arătat, în lagărele înfiinţate pe Bug sau în apropierea Bugului tifosul a 
provocat relativ mai multe victime decât în alte judeţe. ,,Mizeria generală în care 
trăiesc deportaţii nu a permis să se improvizeze nici un fel de mijloace de apărare. 
Epidemia şi-a urmat evoluţia ei naturală până, s-a stins de la sine". În ghetoul Ustia, 
la 5 km. de Bug, au murit de tifos 1.600 de deportaţi din totalul de 2.500 158

. O 
supravieţuitoare din ghetoul Nazarineţ, care a fost deportată din Moghilev, a descris 
astfel epidemia de tifos şi starea de spirit din iarna 1941/42: 

157 Idem, p. 324. 
158 Cartea Neagră, III, p. 270. 
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„Oamenii cădeau ca muştele. Alimente, medicamente, şi celelalte necesare 
lipseau cu desăvârşire. Luptam împotriva bolii cu mijloace rudimentare şi, dacă am 
trecut cu bine prin boală, apoi natura a fost cea care ne-a ajutat. Apelurile noastre 
disperate de ajutor rămâneau fără răspuns. Eram rupţi de restul lumii. Eram ca pe o 
insulă pustie fără ajutor, uitaţi de Dumnezeu şi de oameni"159

. 

Aceasta era situaţia în ghetourile şi lagărele mici din apropierea Bugului. 
În concluzie, comitetele evreieşti care au fost înfiinţate numai în unele 

ghetouri, majoritatea în judeţul Moghilev au încercat, aproape fără nici un fel de 
mijloace, să combată epidemia, încă înainte de a fi primit orice fel de ajutor 
substanţial de la evreii din România, dar au eşuat. Regimul românesc a împiedicat 
sau a întârziat începerea transferării ajutorului. Numai după ce au început să 
sosească ajutoare mari în bani, medicamente şi produse, de asemenea, şi datorită 

verii, epidemia a fost stopată, devenind posibilă o autoorganizare reuşită, pentru 
continuarea luptei împotriva tifosului şi a altor epidemii. 

Îngroparea 

Îngroparea a zeci de mii de victime ale tifosului, în iarna şi primăvara lui 
1942, a constituit o problemă care întruchipează toată cruzimea Holocaustului în 
România. Problema a apărut deja în Basarabia, în timpul execuţiilor în masă 
comise de armata şi jandarmeria română, cu ajutorul ţăranilor, în lunile iulie
octombrie 1941; şi cu mai multă stringenţă, în Transnistria, în septembrie
octombrie 1941. 

Nepăsarea românilor privind tot ce era legat de îngroparea victimelor lor a 
provocat, încă în octombrie 1941, furia comandanţilor Einsatzgruppe D. Ei au 
protestat pentru faptul că românii „lasă în general cadavrele victimelor acolo unde 
le împuşcă, fără să le îngroape"160

. După cum am notat mai înainte, jandarmii care 
escortau convoaiele nu au permis evreilor să-şi îngroape morţii pe drum. Într-un 
convoi lângă lampo!, de exemplu, un evreu a primit aprobarea să sape o groapă 
pentru părintele său, în schimbul unui bacşiş serios dat jandarmului 161

. În întreaga 
Basarabie au rămas multe morminte deschise, sau cadavre aruncate pe margini de 
drumuri, care au rămas neîngropate până în primăvara sau vara lui 1942. Duhoarea 
şi pericolul epidemiilor au obligat autorităţile să recruteze ţărani, pentru a acoperi 
cadavrele cu pământ. 

Problema îngropării a pus la grea încercare morală colectivitatea evreiască. 
Mulţi evrei au încălcat tabu-ul respectului faţă de mort, şi mulţi dintre 
supravieţuitori au fost lezaţi sufleteşte din această cauză, pentru toată viaţa. 

159 Mărturia Esterei Burg din Cernăuţi. laffo, 2 aprilie 1951, A YV 03-1417, p. 5-6. 
160 Documentele de la Nilmberg, NO 2651, 30 octombrie 1941. 
161 M. Mircu, Pogromurile din Basarabia, Bucureşti, 1947, p. 27. 
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Încă înainte de începutul gerului aprig şi încă înainte de înfiinţarea 
comitetelor evreieşti, s-a prăbuşit răspunderea familială pentru îngroparea morţilor, 
din cauza descompunerii multor familii; din cauza violării în masă a fetelor şi 
femeilor evreice de către jandarmi şi însoţitorii ucraineni, care le-au provocat un 
şoc sufletesc; din cauza foametei şi deplasării continue a convoaielor. Sute de 
cadavre de evrei bolnavi de tifos, care au murit în octombrie-noiembrie 1941 în 
ghetoul de la Obodovca, şi alte sute care au murit pe drumul de la Obodovca la 
Cicelnic şi Ţibulevca au rămas în noroi, pe locurile în care au căzut. Nu exista 
nimeni să se ocupe de îngroparea lor. Când primarii satelor ucrainene au hotărât să 
evacueze cadavrele, ele au fost transportate de acolo, dar n-au fost îngropate: ,.În 
fiecare dimineaţă, sute de cadavre au fost aruncate de-a valma într-o sanie, 
transportate în afară de târg şi aruncate în mormane, ca gunoaiele, unde haite de 
• . . • d I " 16? ca1111 erau 111 aşteptarea ca avre or •. 

Când s-au organizat comitetele evreieşti, ele s-au îngrijit, aşa cum am arătat 
mai înainte, să înfiinţeze un fel de serviciu de adunare a cadavrelor şi îngroparea 
lor. ,,Meseria" de gropar a devenit în lunile decembrie 1941 - mai 1942 o meserie 
„bună", deoarece au fost gropari care dezbrăcau cadavrele şi vindeau hainele pe 
piaţă, ba chiar, au fost şi unii care căutau şi smulgeau dinţii de aur. 

„Sania neagră" din Şargorod care aduna morţii nu a reuşit să-i transporte pe 
toţi în timpul iernii, şi chiar după ce cadavrele au fost aduse la cimitirul evreiesc, 
nu au fost imediat îngropate: 

„Cadavrele erau scoase afară şi stivuite lângă fiecare casă. Erau aruncate pe 
sănii la grămadă: bărbaţi, femei, copii. O pânză neagră era aruncată la întâmplare 
peste morman. La cimitirul evreiesc, sania era descărcată şi cadavrele erau aranjate 
unele peste altele. Era iarnă. Pământul îngheţase bocnă, nu se putea ţine pasul cu 
rata mortalităţii. S-au săpat gropi comune, în care erau îngropaţi I 00-200 de 
oameni. Groparii smulgeau dinţii de aur din gura morţilor şi apoi îi vindeau la 
bazar. Pe măsură ce iarna se asprea, se amplifica şi suferinţa" 163 . 

Pentru a rezolva problema îngropării, Comitetul evreiesc din Şargorod a 
hotărât să trimită evrei să muncească în ture la săparea mormintelor. Mulţi au 
încercat să se sustragă de la această muncă. La ordinul Comitetului, poliţia 

evreiască a predat pretorului numele delincvenţilor care erau pedepsiţi cu 25 de 
I . . 164 ov,tun peste şezut . 

La Moghilev, Comitetul a înfiinţat o echipă specială care să se ocupe de 
înmormântare. Iniţial au fost plătiţi 30 de gropari. În februarie a devenit necesară 
dublarea numărului groparilor. În ciuda unei organizări relativ bune, în comparaţie 

162 Idem. p. 29. 
163 Mărturia lui Zcilig Ashcr Hoffer, p. 20-21. 
164 Mărturia lui Ocno Schiber din Suceava, Ierusalim, august 1959, A YV 03-1451, p. 5. 
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cu alte ghetouri, totuşi, când numărul morţilor a ajuns la o sută pe zi şi chiar la 
două sute, puteau fi văzute „mormane de cadavre aranjate în stive, ca lemnele de 
foc, în aşteptarea îngropării pe pământul îngheţat" 165 . Numărul evreilor îngropaţi la 
Moghilev a fost mai mare decât al celor care au murit de tifos, aproximativ patru 
mii, întrucât Comitetul a trebuit să se ocupe şi de îngroparea miilor de evrei care au 
fost ucişi la traversarea Nistrului, a celor care au decedat sau au fost împuşcaţi în 
„cazarmă" - prima clădire în care erau aduse convoaiele evreilor de la Atachi - şi a 
celor care au fost împuşcaţi sau au decedat de epuizare, pe drumurile, care duceau 
din oraş spre est şi spre nord. Căruţele adunau zilnic cadavre din case şi de pe 
străzi 166 . Cadavrele s-au adunat nu numai în cimitir ci şi în faţa caselor şi „zăceau 
zile în şir, până venea cineva să le ia"167

. 

În ciuda eforturilor depuse de Comitet, rămâneau zilnic în cimitir, la 
jumătatea lui martie 1942, 60-80 de cadavre care nu erau îngropate168

. 

Înmormântarea se făcea numai în morminte comune, deşi, la începutul epidemiei 
încă se mai înmormântau în morminte individuale, dacă familia era în stare să 
plătească Comitetului o anumită taxă de îngropare. Comitetul evreiesc s-a străduit 
la început să păstreze şi să ţină la zi un plan topografic al mormintelor şi numelor 
celor decedaţi cât timp numărul morţilor a fost mic şi cât timp au fost îngropaţi în 
morminte separate. Mai târziu, Comitetul n-a mai fost în stare să consemneze toţi 
morţii, cu atât mai mult cu cât erau îngropaţi cu sutele în gropi comune şi sute erau 
îngropaţi fără a li se cunoaşte identitatea 169

. 

La Berşad, serviciul de înmormântare n-a mai putut acţiona din cauza 
numărului uriaş de morţi şi de bolnavi de tifos; familiile nu puteau să se ocupe, în 
mod individual, de îngroparea celor dragi. Rut Glasberg, o fetiţă de 13 ani din 
Cernăuţi, a notat în 1942, în româneşte, în jurnalul ei: 

,,În camera aceea am rămas singuri, fiindcă din 30 de oameni câţi erau acolo 
au rămas vii numai mama şi cu mine şi alte două persoane, restul au murit toţi. 

Cred că era tifos exantematic. 
După două săptămâni, a murit şi mama ... 
Două săptămâni a zăcut afară moartă. Câinii veneau şi rupeau bucăţi din 

carnea ei. Când mă duceam după căruţa care lua morţii, era întotdeauna plină până-

165 Alemoriile lui Jăgendorf, p. 68. 
166 Mărturia Laurei Bartenfeld din Vatra-Dornei, Naharya, 8 iulie 1959, A YV, 03-1459, p. 5. 
167 Mărturia lui Işaiahu Herşcovici din Dărăbani. Tel Aviv, 27 mai 1959. A YV 03-14 76, p. 7. Cu toale 
că evacuarea cadavrele se făcea aproape zilnic, nu erau suficiente căru\e sau gropari care să le adune 
pe toate; mărturia lui Pesah Rosenbcrg din Cernăuţi, Hulon, 27 februarie 1955, A YV 03-1232, p. 5. 
168 Car/ea Neagră, 111, p. 270. 
169 Vezi liste nominale, harta şi planul grafic al mormintelor comune şi al mormintelor individuale a 
mii de evrei care au fost ucişi sau au murit în ghetoul Moghilev de la începutul anului 1942 (67 de 
pagini). Colecţia România, AYV 011/46. 
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n vârf şi se mai înfigeau la margine patru beţe lungi ca să poată încăpea mai bine 
morţii. De vreo 50 de ori se ducea şi se tot întorcea de la cimitir ca să adune morţii. 
Groparul îmi spunea mereu că nu are timp şi de abia după două săptămâni a venit 
s-o ridice pe mama"170

. 

„Căruţa cea mare" care aduna zilnic zeci de cadavre a început să funcţioneze 
la Berşad în luna decembrie. Cadavrele erau descărcate din căruţă de câteva ori pe 
zi în cimitir în „stive", unde rămâneau chiar mai mult de o lună, deoarece pământul 
era îngheţat 171 . ,,Au fost zile când se adunau până la două sute de cadavre pe zi"172

. 

În cele din urmă, majoritatea cadavrelor au fost înhumate de două ori: ,,Ele erau 
acoperite cu un strat subţire de ţărână ... Abia primăvara, când s-a topit gheaţa, au 
fost săpate gropile comune. Resturile corpurilor au fost reînhumate şi comunitatea 
a ridicat o piatră funerară" 173 . 

Nici la Obodovca n-au putut fi îngropate cadavrele iarna: ,,Ele au fost 
aruncate în mijlocul ghetoului şi lăsate în voia câinilor"174

. Primăvara au fost 
îngropate rămăşiţele cadavrelor în două gropi mari, lângă mormintele celor 400 de 
evrei ucişi de oamenii lui Petliura în timpul războiului civil din 1919. La început 
Comitetul evreiesc a impus o taxă ridicată pentru un mormânt individual, şi mulţi 
evrei credincioşi păstrau cu sfinţenie giulgiurile şi talit-urile [şaluri de rugăciune], 
în aşteptarea morţii; dar asta nu le-a fost de folos deoarece groparii obişnuiau să 
dezbrace cadavrele şi să le vândă hainele, şi să le smulgă dinţii de aur. Îngheţul n-a 
permis nici aici să se facă înmormântarea normală: ,,Monnintele comune nu erau 
suficient de adânci şi nici n-au fost acoperite cu destul pământ. Porcii şi câinii 
dezgropau bucăţi de cadavre şi uneori cadavre întregi"175

. Groparii pretindeau şi 
primeau obiecte personale de la familii pentru a accepta să evacueze cadavrele. 

În câteva ghetouri s-a adoptat o metodă locală de îngropare a morţilor pe 
timp de iarnă: se aprindeau ruguri din lemn sau din paie care ardeau zi şi noapte, pe 
o bucată de pământ, pentru a dezgheţa terenul şi pentru a face posibilă săparea unei 
gropi comune. Prima încercare a avut loc la cimitirul din Şargorod la 6 februarie 
1942. ,,Pe un ger de minus 40 de grade, s-a aprins un foc care a durat 24 de ore şi 
numai aşa s-a izbutit apoi să se sape o groapă comună" şi să fie îngropate 165 de 
cadavre 176

. 

170 Mircu (vezi mai sus nota 161), p. 36. 
171 Mărturia lui Herman Piker din Cernău\i. Tel Aviv, iunie 1959. AYV, 03-1467. P. 9. 
172 Cartea Neagră, III, p. 268. 
173 Mărturia lui Trude Malik din Cernăuţi. B'nei Brak, mai 1958, AYV 03-905, p. 3. 
174 Mărturia lui Saly Gdansky, Petah Tikva, noiembrie 1958, AYV 03-1126, p. 6. 
175 Mărturia Anei Loebl din Cernăuţi, Tel Aviv, septembrie 1959, AYV 03.1482, p. 9. Ana a plătit 
500 de mărci Comitetului evreiesc pentru ca soţul ei să fie îngropat într-un mormânt separat, dar, în 
ciuda acestui fapt, a fost aruncat într-o groapă comună. Idem. 
176 Cartea Neagră, III, p. 268. 
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La lvaşcăuţi, un sat la zece kilometri de Şargorod, pe unde au trecut circa 
două mii de evrei şi au fost cazaţi în grajduri şi cocine, nu exista un cimitir 
evreiesc; autorităţile locale au pus la dispoziţia deportaţilor un teren, care în trecut 
a fost folosit ca cimitir, unde erau îngropaţi caii satului, pentru a-şi îngropa morţii. La 
început înmormântarea s-a făcut în morminte individuale, dar nu la adâncimea 
necesară, astfel că acele cadavre au fost devorate de câini. La sîarşitul lui decembrie 
1942 mai trăiau în sat 600 de evrei. În luna ianuarie 1943 s-au adunat într-una din 
curţi 60 de cadavre, şi un membru al comitetului a obţinut, ,,după îndelungate 
rugăminţi şi plânsete", de la primarul satului ucrainean trei căruţe, pentru 
transportarea cadavrelor pe terenul acordat pentru a deveni cimitir. ,,Am reuşit să 
săpăm mormântul abia după ce am îndepărtat zăpada şi am încălzit pământul, 

arzând nişte paie"177
. La Tarkanovka, lângă Obodovca, unde în iarna 1941/42 au 

murit 450 din cei 550 de evrei, supravieţuitorii au fost nevoiţi să aprindă încontinuu 
ruguri din copaci pe pământul îngheţat, pentru a săpa gropi comune 178

. 

La Tropova, sat situat la 30 km. de Moghilev, un tânăr a săpat timp de trei 
zile două morminte în pământul îngheţat, pentru a înmormânta în ele pe soacra şi 
fratele lui, care au murit de tifos. El a mituit primarul satului cu un ceas, pentru a 
primi permisiunea să sape un „monnânt individual". Când el a murit nu a avut cine 
să aibă grijă de înmormântarea lui 179

. 

În colhozurile în care au fost aduşi mii de evrei şi au fost uitaţi până în 
primăvară, înmormântarea constituia o chestiune accidentală. Într-unul din 
colhozurile de lângă Berşad au fost aduşi, la începutul iernii, 78 de evrei care au 
fost înghesuiţi într-o singură cameră. Toţi, cu excepţia unuia singur, s-au 
îmbolnăvit de tifos şi întrucât aproape toţi au murit, n-a rămas nimeni să-şi 

amintească nici numele colhozului şi nici numele morţilor180 . 
O evreică din Cernăuţi, adusă la Balki din nordul Transnistriei, lângă graniţa 

cu teritoriul de ocupaţie germană, şi înghesuită împreună cu 600 de deportaţi într-o 
singură cazarmă, a descris soarta ei şi a familiei sale: 

,,În timp ce zăceam în comă, bolnavă de tifos, cei trei copii ai mei au murit. 
Nu a avut cine să-i îngrijească, şi au murit de foame. Nu ştiu cum au murit sau 
care au fost ultimele lor clipe, cum li s-a stins lumina sufletelor lor mici. Nu ştiu 
dacă şi unde au fost îngropaţi" 181 . 

Soţul ei a fost împuşcat de către paznicii locali în timp ce încerca să se 
furişeze din ghetou, în căutarea unui medicament. Pictorul evreu Arnold Dagani, 
deportat din Cernăuţi într-unul din ghetouri, a desenat în anul 1943 pe o bucată de 

177 Mărturia lui AdolfHenner, p. 8, Pinkas Hakehilot, Romania, II, p. 397. 
178 Mărturia lui Israel Perikman din Secureni, Petah Tikva, 12 iulie 1959, A YV 03-1460, p. 11. 
179 Mărturia Haiei Kiselnik din Cernăuţi, B'nei Brak 1958, A YV 03-841, p. 6-7. 
180 Mărturia lui Moşe Brunwasser din Storojinct, Tel Aviv, iulie 1959, A YV 03-1455, p. 14. 
181 Mărturia Anei Loebl, p. 239. 
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hârtie scena rugăciunii unor supravieţuitori în amintirea celor dragi: movile de 
pământ, şi pe câteva din ele evrei singuratici care se roagă sau plâng. Acestea erau 
mormintele comune şi puţinii supravieţuitori rămaşi după prima iarnă cumplită a 
deportaţilor în Transnistria 182

. 

Tifosul În judeţele din sud: medicul român şi tifosul 

În aparenţă, problema tifosului a fost rezolvată prin operaţiunile de deportare 
şi lichidare a evreilor, dar diferite focare ale epidemiei au continuat să existe, 
ameninţând din când în când să reizbucnească. 

În regiune mai trăiau câteva mii de evrei în fermele de stat, în special în 
judeţul Berezovca, şi alte câteva mii în câteva orăşele, mai ales meseriaşi, pentru a
i servi pe jandarmi şi autorităţile româneşti, în general, ca sclavi ai statului român. 
La sfârşitul anul 1942, epidemia a reizbucnit după deportarea în vara lui 1942 a 
24.000 de ţigani din România în judeţele din sud-estul Transnistriei. Direcţia 

sanitară a Guvernământului, care acţiona în strânsă colaborare cu serviciile sanitare 
ale armatei, avea două scopuri principale, aşa cum le-a definit dr. Tătăranu: 

„Să las libertate de acţiune armatei, dând maxim de efort în mijlocul şi sudul 
Transnistriei; 

Să combat cât vafi posibil epidemiile în judeţele din nord"183
. 

Aceste directive „sterile" din punct de vedere lingvistic aveau o semnificaţie 
practică clară: în judeţele din sud, pe unde trecea calea ferată care lega România de 
front şi unde se aflau unităţile armatei române, trebuie interzisă prezenţa de evrei 
infectaţi de tifos (şi, de aceea, trebuiau lichidaţi); în schimb, în nord, epidemia este 
suportabilă şi se poate permite evreilor să moară treptat. 

Încă înainte de „rezolvarea" integrală a problemei tifosului în judeţul Golta, 
la începutul lui ianuarie 1942, ,,s-a ivit o nouă problemă", a notat Tătăranu: 
„evacuarea a 35.000 de evrei din oraşul Odessa, unde constituiau un pericol 
permanent pentru siguranţa trupelor". Direcţia sanitară şi medicii militari au învăţat 
între timp cât de periculoasă a fost epidemia de tifos în Transnistria, în iarna 
1941/42- aluzie la zecile de mii de evrei care au pierit în judeţele din nord. ,,Am 
stabilit un plan naţional de evacuare a populaţiei evreieşti [din Odessa] în judeţul 
Berezovca şi în partea de sud a judeţului Golta"184

. Aceste fraze demonstrează, fără 
echivoc, că serviciul medical românesc, atât cel civil, cât şi cel militar au fost 
implicate în genocid: 

182 Vezi desenul în jurnalul Yonei Malcron, între pag. 33-34; originalul se află în colecţia de tablouri a 
Muzeului Yad Vashem; vezi şi harta mormintelor comune din Transnistria. redactată de autor, în 
Pinkas Hakehilot, Romania, voi. I, p. 545. 
183 Raporlul lui Tătăranu despre tifos, p. 4 (sublinierea autorului). 
184 Idem, p. 4-5. 
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,,În acest scop am concentrat sub conducerea medicului şef al Municipiului 
Odessa [un medic din România - J.A.] toate mijloacele sanitare, atât civile cât şi 
militare. Toată populaţia evacuabilă a fost controlată corporal şi orice caz suspect 
de boală contagioasă a fost izolat, cercetat amănunţit şi numai după ce s-a 
îndepărtat orice urmă de bănuială a fost constituit un convoi şi pornit la drum. Pe 
drum, până la locul de destinaţie, convoaiele au fost duse cu trenul până la 
Berezovca, astfel că nu s-a putut contamina în timpul parcurgerii acestei 
d istanţe" 185 . 

La sfârşitul lunii martie, Tătăranu personal a inspectat judeţul Berezovca dar 
nu a sesizat, după spusele lui, ,,nici o creştere a epidemiei", cu toate că, având în 
vedere marele număr de deportaţi, ,,puteam asista la o epidemie analogă cu cea din 
judeţul Balta de la începutul iernii 1941/42" - aluzie la zecile de mii de evrei care 
au pierit de tifos la Berşad şi în împrejurimi. Tătăranu a adăugat: ,,Rezultatele 
acestea dovedesc cu prisosinţă că evacuarea [deportarea] a fost făcută în cele mai 
bune condiţiuni". 

Tătăranu nu a constatat existenţa epidemiei în judeţul Berezovca întrucât 
până la sfârşitul lui martie au fost împuşcaţi 28.000 de evrei din cei 35.000 care au 
fost deportaţi, şi sute dintre ei muriseră în drum spre Berezovca, fapt neconsemnat 
în raportul lui. 

Operaţiunea de evacuare cu trenul a evreilor din Odessa a fost considerată de 
dr. Tătăranu şi Direcţia sanitară din Transnistria atât de reuşită din punct de vedere 
sanitar, încât nu a ezitat să pună experienţa sa şi pe el personal la dispoziţia 
guvernului de la Bucureşti atunci când va hotărî deportarea tuturor evreilor din 
România 186

. Raportul Direcţiei sanitare, şi în special broşura pe care a publicat-o 
Tătăranu, sunt importante nu numai pentru că dezvăluie implicarea profundă a 
serviciului medical român în genocid, ci şi pentru că în broşură se află date foarte 
importante despre numărul de deportaţi din România şi numărul de deportaţi din 
Odessa. Rapoartele au ţinut la zi numărul deportaţilor din Odessa şi au demonstrat 
că de la încheierea oficială a operaţiunii, la 11 aprilie 1942, când Comitetul de 
evacuare a raportat evacuarea a 32.643 de evrei şi până la sfârşitul anului 1942 au 
fost deportaţi din Odessa încă patru mii de evrei, numărul lor ajungând la 36.000187

. 

Trebuie remarcat că în broşura publicată după înfrângerea de la Stalingrad, 
Tătăranu a ascuns cu totul contribuţia lui la organizarea şi executarea deportării 

185 Idem. Idem. În broşura pe care a publicat-o în 1943. Tătăranu a accentuat în mod explicit că .,În 
toate problemele referitoare Ia igienă, am apelat la armată. care a fost principala mea grijă" (vezi mai 
sus nota 19, p. 12). 
186 Raportul lui Tătăranu despre tifos, p. 5. 
187 În raportul din 17 aprilie 1942 Tătăranu a comunicat că au fost deportaţi 35.000 de evrei (Raportul 
lui Tătăranu despre tifos, p. 4); iar în raportul Direcţiei sanitare de Ia I ianuarie 1943 se spunea că 
până la sfârşitul anului 1942 au fost deportaţi 36.000 de evrei (raportul Direc\iei sanitare, p. 2). 
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evreilor din Odessa în judeţul Berezovca, şi nu a mai revenit asupra propunerii sale 
de a se folosi experienţa lui în pregătirea deportării evreilor din România. 

Dar acest document a consemnat numărul curent al evreilor deportaţi din 
România în Transnistria ca fiind de circa 200.000 188

. Această cifră surprinzătoare a 
deportaţilor a fost confirmată şi de surse germane, precum şi de Antonescu însuşi, 
purtând semnătura sa (vezi în continuare). Prin forţa împrejurărilor, serviciul 
sanitar din Transnistria, a devenit, după marea operaţiune de deportare din 
România, principalul înregistrator, sau poate chiar unicul, al numărului 

deportaţilor, deoarece jandarmeria încetase să mai ţină evidenţa cifrelor. 
Condiţiile sanitare în judeţul Berezovca la începutul lui decembrie 1941, cu 

alte cuvinte în perioada trecerii marilor convoaie ale evreilor din Basarabia, din 
Odessa şi din sudul Transnistriei erau extrem de proaste. Nu exista nici o activitate 
medicală, nu existau medici; în spitalele rămase de la regimul sovietic nu erau 
decât câţiva infirmieri 189

. Când au început să sosească transporturile cu trenul de la 
Odessa, situaţia nu s-a schimbat prea mult, din cauza gerului neobişnuit care a 
împiedicat orice fel de organizare, în afară de patrulări ale jandarmilor în sate şi de 
continuarea operaţiunii de deportare a evreilor, care nu a încetat decât atunci când 
condiţiile atmosferice au împiedicat locomotivele sau jandarmii să funcţioneze. 

În aceste condiţii este de înţeles de ce s-au străduit atât de mult unităţile de 
lichidare ale germanilor locali şi autorităţile româneşti să „lichideze" pericolul 
tifosului când mai era în faşă, şi în consecinţă majoritatea evreilor din Odessa au 
fost împuşcaţi şi arşi rapid, prin diferite şi ciudate metode. Această „realizare" nu a 
fost consemnată în scris de către Direcţia sanitară şi de către dr. Tătăranu, deoarece 
o barieră psihologică i-a împiedicat să pună pe hârtie o asemenea atrocitate. În 
schimb, Ministerul de Externe german era eliberat de asemenea complexe, şi 

Rademacher a notat, în tenneni simpli, într-un memoriu către Himmler, că 28.000 
de evrei au fost lichidaţi în satele germanilor localnici din Transnistria. Era vorba 
despre evreii pe care Direcţia sanitară şi medicii români au ajutat să fie evacuaţi, 
luând măsuri care să prevină izbucnirea epidemiei de tifos la Odessa şi judeţul 

Berezovca. 
În ianuarie şi februarie 1942, judeţul Berezovca a fost împărţit în patru raioane 

medicale: Berezovca, Mostovoi, Yeselinovo şi Landau. În fiecare raion, cu excepţia 
celui din Landau, a fost numit un medic şef, ales dintre medicii români care au 

188 Vezi mai sus nota 19, p. 11. Tătăranu consemnează că „numărul deportaţilor din ţară a ajuns la 
200.000". În publicaţia oficială a Guvernământului Transnistriei de la mijlocul lui 1943, unde sunt 
prezentate cu mândrie realizările Guvernământului, în capitolul „Sănătatea publică" nu se mai 
menţionează ravagiile tifosului în judeţele din nord şi nici deportarea evreilor din Odessa cu trenul; 
Guvernământul Transnistriei, Transnistria, Odessa, p. 104, 1943. 
189 Serviciul de Higienă şi Profilaxie nr. 5, raport despre activitatea 1942 Arhiva Odessa 2361-1-606, 
p. I. 

378 
https://biblioteca-digitala.ro



participat la un concurs. În ceea ce priveşte raionul Landau, întrucât el „fiind sub 
administraţia germană [această administraţie] asigură serviciul sanitar în acel raion", 
se spunea în raportul amintit anterior. Direcţia sanitară a judeţului a recrutat 
majoritatea echipelor medicale şi para-medicale locale pe care le-au găsit, integrân
du-le în rândurile ei. Începând din luna ianuarie 1941, odată cu sosirea convoaielor 
de evrei, a crescut numărul cazurilor de tifos în rândul populaţiei ucrainene. 

Unităţi ale armatei române cantonate în judeţ s-au preocupat, prin 
intermediul serviciilor lor medicale, de sănătatea soldaţilor lor. Soldaţii mobilizaţi 
din rândul românilor din Basarabia pentru muncile câmpului au fost vaccinaţi şi 

trecuţi prin procedură de dezinfecţie chiar la Berezovca190
. Încă de la 16 octombrie 

1941, Guvernământul a trimis din Tiraspol vaccinuri şi seruri pentru vaccinarea 
tuturor cetăţenilor români veniţi să înfiinţeze administraţia română, printre care şi 
vaccinul antitific, care era scump. Guvernământul a dat dispoziţie ca primii 
vaccinaţi să fie personalul prefecturii, iar ceea ce va rămâne, să fie folosit pentru 
vaccinarea ucrainenilor191

. 

S-au trimis, de asemenea, instrucţiuni cu privire la inocularea vaccinurilor, şi 
mai ales a celui antitific192

. 

La începutul lui noiembrie Guvernământul a dat dispoziţie prefecturii să se 
îngrijească de îngroparea cadavrelor care rămăseseră de pe vremea luptelor „sau 
morţi din alte cauze"193

. 

Directiva a fost îndeplinită în judeţul Berezovca cu stricteţe, din cauza 
prezenţei emisarilor Reich-ului în judeţ, care nu tolerau lăsarea cadavrelor pe 
drumuri şi pe câmpuri, atâta timp cât puteau fi îngropate în pământ. Ceea ce nu s-a 
putut îngropa, a fost ars. Prefectul judeţului vecin, Ananiev, prin care au trecut 
convoaiele de deportaţi din Basarabia, i-a scris atunci prefectului judeţului Golta că 
„la patru kilometri sud de Vasdovca se găsesc un număr de circa 50-60 de cadavre 
de toate vârstele, morţi prin împuşcare - toate în putrefacţie. Cred că şi Dv. 
apreciaţi că ar trebui să fie îngropate, ca noi să ne putem feri de epidemii. Rog dacă 
zona vă aparţine a da ordine cât mai urgente a executa cererea ce fac" 194

. 

Prefecturile nu cunoşteau încă exact limitele judeţelor lor, de aceea trebuia 
clarificat cui aparţin cadavrele. Din cauza importanţei judeţului Berezovca şi a 
marelui număr de germani locali din judeţ, s-au depus eforturi energice pentru a 
împiedica răspândirea epidemiei în rândurile ucrainenilor. Între ianuarie şi iulie 

190 Comandantul batalionului 176 către Prefectura judetului Berezovca, 26 noiembrie 1941, Arhiva 
Odessa 2361-1-600, p. 45. 
191 Guvernământul Transnistriei către prefectuljudetului Berezovca, 16 octombrie 1941. Idem, p. 18. 
192 Directive pentru inocularea vaccinurilor întocmite de colonelul dr. Ilie Bălan, nedatat. Idem, p. 19. 
193 Scrisoare a Guvernământului către Prefecturajudetului Berezovca, 6 noiembrie 1941. Idem, p. 14. 
194 Prefectura jude\ului Ananiev către Prefectura jude\ului Golta, 12 decembrie 1941. Arhiva 
Nikolaev 2178-1-66, p. 504. 
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1942 s-au semnalat printre ei doar 323 de cazuri de tifos, iar în iulie nici unul. Dar 
condiţiile sanitare ale populaţiei ucrainene, în special din raionul Veselinovo, erau 
extrem de proaste, şi populaţia locală era „plină de păduchi", aşa cum remarca 
raportul Serviciului de Higienă al judeţului, citat anterior. Rămăsese problema 
evreilor din judeţ. Era vorba de supravieţuitorii evreilor deportaţi din Odessa şi din 
sud, care au fost dirijaţi direct către sovhozuri pentru a fi folosiţi ca mână de lucru 
gratuită pentru agronomii români care au repus în funcţiune fermele de stat. Mai 
erau şi diverşi meseriaşi aduşi în raioane pentru a servi pe români - civili,jandanni 
şi militari - şi uneori şi populaţia ucraineană. 

Mai erau printre ei şi evrei prinşi mai târziu la Odessa şi în alte locuri din 
sudul Transnistriei şi aduşi la Mostovoi sau la Berezovca sau mai departe în 
„regatul morţii". Şi mai erau printre ei şi evrei trimişi din România, în toamna lui 
1942, dintre cei care nu au fost exterminaţi imediat de unităţile de lichidare ale 
germanilor localnici. Câţiva jandarmi care au fost postaţi „în staţiile de pază ale 
convoaielor evreieşti care se scurgeau prin acest judeţ", aşa cum relata raportul, 
s-au îmbolnăvit de tifos. Marele Stat Major al armatei române a ordonat unităţilor 
militare să pună la dispoziţia celor care se ocupă de eradicarea tifosului în rândurile 
ucrainenilor şi ale prizonierilor de război pe medicii unităţilor militare postate în 
judeţul Berezovca. Medicii militari au fost solicitaţi să localizeze toate cazurile, să 
le izoleze şi să pună avertismente pe toate casele contaminate; să facă deparazitarea 
necesară „aşa ca trupele în trecere să nu se infecteze"195

. Evreii n-au fost amintiţi în 
ordinul M.St.M. 

În judeţul Berezovca s-au creat trei focare principale de tifos, toate în locuri 
aflate pe traseul pe care au trecut convoaiele sau au fost lichidaţi evrei. Al doilea 
raport al Serviciului de Higienă a precizat că aceste locuri erau Mostovoi 
Veselinovo şi partea de sud a judeţului care cuprindea satele Zlataustovo, Dobre, 
Nadejda, Lisincovo, Sofiefca şi Satna-Balca. ,,Controalele epidemiologice care au 
fost întreprinse au arătat că epidemia se datoreşte infiltrării evreilor care au fost 
aduşi din diferite lagăre în acestjudeţ" 196 . 

În realitate n-a existat nici o infiltrare de evrei în regiune, pentru simplul 
motiv că imensa majoritate dintre ei au fost ucişi şi de spaima pe care o provocau 
unităţile de lichidare ale germanilor localnici. La 6 mai 1942 a început o operaţiune 
combinată, cu participarea medicilor militari şi a celor civili din judeţ „pentru a 
îmbunătăţi condiţiile sanitare ale locuitorilor şi localităţilor unde sunt staţionate 
unităţi ale armatei"; această operaţiune nu a reuşit. La mijlocul lui iunie 1942 
judeţul mai era încă infectat de tifos. Noul comandant al serviciului, căpitanul dr. 

195 Serviciul Sanitar al Diviziei I de cavalerie către Prefectura judetului Berezovca, 18 aprilie 1942, 
Arhiva Odessa 2361-1-602, p. 5. 
196 Raportul Serviciului de Higienă şi Profilaxie nr. 5, octombrie 1942, Arhiva Odessa 2361-1-606, 
p. 109 (sublinierea mea - J.A.). 
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Marius Palade, a învinuit pe evrei de continuarea epidemiei (adică de eşecul 
unităţii lui) cerând îndepărtarea lor: 

„Originea probabilă a acestei epidemii de exantematic este şi continuă a fi 
prin contactul cu evreii ce se găsesc încă prin comunele ameninţate, liberi, deşi cu 
toate intervenţiile făcute de acest seniiciu pe lângă Prefectura judeţului şi legiunea 
de jandarmi de afi ridicaţi şi izolaţi [evrei] În lagăre separate, evreii continuă să 
se găsească fără pază, circulând din sat în sat, chiar şi acolo unde s-a făcut 

deparazitarea, infectând în felul acesta populaţia civilă din acele comune, care vine 
în contact direct cu ei" 197

. 

Evreii acuzaţi de răspândirea tifosului erau puţinii evrei care au fost 
răspândiţi în ferme de către jandarmi; mii de evrei - numărul lor precis nu este 
cunoscut, deoarece tot timpul aveau loc acţiuni de lichidare - care au fost aduşi din 
alte lagăre, pentru a-i servi pe stăpânii români. Serviciul de Higienă nr. 5 al 
Guvernământului şi echipele sale medicale au devenit un fel de curte marţială, care 
emitea sentinţe de condamnare la moarte a evreilor din judeţul Berezovca. 

„Aceste lagăre evreieşti, neavând nici o pază serioasă, mai mult încă unii 
dintre ei au fost aşezaţi în diferite comune pe la locuitori, s-a putut în felul acesta 
transmite boala de la unii la alţii, mai ales că gradul de curăţenie [a ucrainenilor] 
atât corporală cât şi ale veşmintelor lăsau mult de dorit. În urma intervenţiilor 
energice făcute de Serviciul nostru pe lângă Prefectura judeţului s-a putut ajunge 
la strângerea acestor evrei răzleţi şi trimiterea lor sub pază serioasă în convoaie la 
centrul Mostovoi şi Suha-Balca pentru a fi ţinuţi în lagăr" 198 . 

La Suha-Balca, un sat din stepa care se întinde între Odessa şi Berezovca, 
românii au înfiinţat o fermă de stat, în care au concentrat la început 500 de evrei 
localnici şi deportaţi. Evreii au fost folosiţi la munca silnică pe câmp şi la fermă 12 
ore pe zi. Cine nu reuşea să îndeplinească norma fixată, era biciuit. Coloniştii 
germani din satele învecinate obişnuiau să vină din când în când în sat şi să ceară 

jandarmilor să le predea evrei, pe care să-i ducă în satul Gradovca, şi să-i ucidă şi 
să-i ardă în cuptoare, după cum am descris în capitolul despre Berezovca. Evreii au 
fost cazaţi într-unul din grajduri, în condiţiile amintite anterior, astfel că tifosul n-a 
întârziat să apară printre ei. La Suha-Balca erau aduşi din când în când evrei 
descoperiţi în sate de către medicii serviciului sanitar român. Din acest motiv, 
numărul evreilor a rămas mai mult sau mai puţin constant, şi în urma eforturilor 
Serviciului de Higienă, chiar a crescut în vara lui 1942. La mijlocul lui iulie 1942 a 
vizitat ferma - de fapt grajdul în care trăiau evrei - comandantul Serviciului de 
Higienă, dr. Scarlat Popescu: 

197 Raportul Serviciului de Higienă cu privire la perioada 8-15 iunie 1942, 2361-1-602, p. 65, 67 
(sublinierea mea - J.A.). 
198 Vezi mai sus nota 196 (sublinierea mea, J.A.). 
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„S-a făcut vizita medicală a 482 evrei din lagărul Suha-Balca. Au fost găsiţi 
9 bolnavi de tifos exantematic care au fost izolaţi într-o clădire a colhozului local. 
S-au dat dispoziţiuni jandarmilor să asigure o strictă pază a evreilor din lagăr 
pentru a nu veni în contact cu populaţia civilă" 199 . 

În realitate, în fermă erau zeci de evrei bolnavi de tifos, care au fost aruncaţi 
într-o pivniţă - şi nu într-o „clădire", aşa cum a raportat dr. Popescu. El însuşi a 
remarcat în mod indirect că bolnavilor nu li se acordă nici o asistenţă medicală în 
afară de „izolarea" în pivniţă. Chiar şi evrei care s-au îmbolnăvit de boli uşoare ca 
guturai sau gripă au fost aruncaţi în pivniţă, şi ca urmare mortalitatea a crescut 
imediat. 

La 22 septembrie 1942 a fost scos din Suha-Balca un convoi de 500 de evrei, 
majoritatea din Odessa, şi duşi la Veselinovo. Acolo a fost adus încă un convoi de 
circa 550 de evrei deportaţi la începutul lui septembrie 1942 din România. Toţi 
evreii, circa 1 OOO, au fost ucişi la Veselinovo în aceeaşi zi, în preajma zilei de lom 
Kipur, anul ebraic 5702 ( 1942). Jandarmii români au fost cei care i-au strâns şi tot 
ei i-au predat unităţii de lichidare a germanilor localnici; ei au şi împuşcat un 
număr de evrei200

. 

La începutul lui noiembrie 1942 a vizitat ferma din Suha-Balca directorul 
fermelor de stat din Transnistria. Vizita a avut loc după ce se primiseră informaţii 
că în ciuda „diluării" molimei, ferma continuă să fie un focar al tifosului. Directorul 
român al fermei se temea ca germanii localnici din împrejurimi îi vor da foc dacă 
vor afla despre tifos. Vizita în sine a directorului fermelor nu era o chestiune de 
rutină. O evreică originară din România, care a evadat din lagăr, a reuşit să ajungă 
la prefectul judeţului, Leonida Pop, şi să-l informeze despre condiţiile de la Suha
Balca. Directorul fermelor a venit deci din cauza temerii prefectului că epidemia se 
va extinde şi va periclita şi pe soldaţii români şi germani, şi mai ales satele 
germanilor localnici din judeţ. În concluziile sale, directorul s-a referit numai la 
exploatarea mâinii de lucru evreieşti. Iată concluziile sale: 

„Referitor la evreii de la ferma Batca avem onoarea a face următoarele 
propuneri. Din cei aflaţi în prezent la fermă poate să reţină pentru lucru în timpul 
iernii maximum 40 de evrei. Restul toţi sunt neîmbrăcaţi, desculţi, neputând aduce 
nici un serviciu în fermă. Aceşti evrei ar constitui un focar de tifos, ce ar pune în 
pericol în primul rând pe cei capabili de muncă dintre evrei şi chiar dintre lucrătorii 
[ucraineni] din fermă, din care ferma şi aşa are foarte puţini. Propun ca aceşti evrei 
să fie ridicaţi şi transferaţi la Mostovoi - rămânând 40 dintre cei aleşi de noi"201

• 

199 Raportul Serviciului de Higienă cu privire la perioada 13-19 iulie 1942, Arhiva Odessa 236 I- 1-
602, p. 173-173 b. 
200 Cartea Neagră, III, p. 283-284. Despre Suha-Balca vezi şi Pinkas Hakehi/ot Romania, voi. I, 
Pc· 481-482. 

01 Raportul directorului fermelor de stat din Transnistria, 14 noiembrie 1942. Arhiva Odessa 2361-1-
24, p. 67. 
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Prefectul judeţului a transmis concluziile comandantului jandarmeriei din 
judeţ, singurul organ care se ocupa de transferarea evreilor dintr-un loc în altul. 
Comandantul a cerut mai întâi ca evreii să fie îmbrăcaţi, pentru ca jandarmii să-i 
poată transfera în alt loc202

. În urma vizitei, prefectul a dat dispoziţie să se dea 
evreilor săpun şi un supliment de hrană. 

Recomandarea directorului fermelor însemna de fapt lichidarea evreilor care 
vor fi transferaţi, întrucât Mostovoi devenise un centru de exterminare atât de către 
jandarmii români, cât şi de către comandoul de asasini al coloniştilor germani, care 
acţiona în coordonare cu jandarmi. După îndeplinirea recomandării, au mai rămas 
la Suha Batca 99 de evrei în luna martie 1943 iar în septembrie numărul lor a 
scăzut la 29203

. 

În iunie 1942, căpitanul dr. Scarlat Popescu a fost numit ca noul comandant 
al Serviciului de Higienă al judeţului. În raportul său de la începutul lui iulie a notat 
că în câteva sate, în care predecesorul său găsise bolnavi de tifos, ca de pildă 
Zlataustovo şi Lisincovo, nu mai există nici un caz de tifos. Dar în aceste sate nici 
evrei nu mai erau; ei fuseseră lichidaţi de către localnicii germani. În alte sate a 
notat câteva cazuri izolate de tifos, adăugând: ,,Originea probabilă a acestor cazuri, 
afară de cel din comuna Veselinovo, este probabil din epidemia [de tifos] de astă 
iarnă, de la lagărele evreieşti ce au fost pe aici"204

. 

Serviciul de Higienă a trimis o echipă pentru a dezinfecta şi nimicii păduchii 
în rândurile ucrainenilor şi în lagărele evreieşti din satele Sofievca şi Vastovca şi la 
Mostovoi: cu puţină bunăvoinţă, în vara lui 1942 ar fi fost posibil să se trateze toate 
cazurile de tifos din judeţ. La dispoziţia medicilor români din judeţ se afla spitalul 
central, aflat chiar la Mostovoi, care cuprindea „secţii de chirurgie, boli contagioase, 
boli interne, pediatrie şi cameră de naşteri", aşa cum s-a lăudat cu realizările sale 
pretorul raionului205

. Evreii nu erau primiţi şi nu erau trimişi la acest spital sau la 
oricare alt spital din judeţul Berezovca. Cu toate că acest medic a trimis în lagărele 
de evrei din sate etuve de dezinfectare şi zdrenţele evreilor au fost introduse şi 

deparazitate de păduchi, şi, deşi s-a raportat că nu a mai fost diagnosticat nici un 
caz nou de tifos printre evrei, jandarmeria a continuat să acţioneze după ordinele în 
vigoare, emise la intervenţia medicilor români. În raport se spune: ,,În conformitate 

202 Prefectura judeţului Berezovca către jandarmeria judeţului referitor la evreii din Suha Balca, 15 
noiembrie 1942. Idem, p. 66. 
203 Tablou numeric al evreilor deportaţi în Transnistria întocmit de Comisia de ajutorare, 22 martie 
1943, Ancel, Documents, V, nr. 185, p. 347; tablou numeric de evrei care se afla în prezent în 
Transnistria, întocmit de Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, I septembrie 1943. Cartea 
Neagră, III, nr. 244, p. 439. 
204 Raport al Serviciului de Higienă şi Profilaxie nr. 5 referitoare la perioada 29 iunie - 5 iulie 1942. 
Arhiva Odessa 2361-1-602, p. 121. 
205 Pretorul raionului Mostovoi către Prefecturajudetului Berezovca, 8 iulie 1942. Idem, p. 69. 
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cu ordinele existente, legiunea de jandarmi a strâns resturile de evrei răzleţi prin 
aceste comune şi au fost transportaţi în convoaie, sub pază, în nordul judeţului spre 
raionul Mostovoi, unde vor fi utilizaţi la muncile agricole"206

. 

Mostovoi a servit până la sfârşitul verii 1943 ca loc de concentrare şi 

exterminare a evreilor care au mai fost descoperiţi în judeţ sau încetaseră să mai fie 
„utili", ori erau bolnavi. Majoritatea, cu excepţia celor care au putut mitui pe 
jandarmi sau aveau profesiuni căutate, au fost lichidaţi de jandarmii români sau 
predaţi Selbstschutz-ului. Majoritatea evreilor ucişi în vara lui 1943 erau ucraineni. 

Una dintre supravieţuitoare a descris astfel metoda de lichidare folosită de 
jandarmi: ,,Metoda [lor] era să ia oamenii de la muncă şi să îi ducă la colhozuri 
inexistente. În realitate, îi asasinau ... În timpul execuţiilor [din Mostovoi] evreii 
[români] care lucrau la birourile prefecturii au fost mutaţi în curtea fabricii de 
săpun" [ca să poată fi ţinuţi în viaţă, deocamdată - J.A.]207

. Sute de evrei ucraineni 
care au fost predaţi germanilor au fost ucişi după torturi de nedescris, parte din ele 
comise chiar de jandarmi. În luna mai 1943 au fost scoşi din Mostovoi 120 de evrei 
şi au fost predaţi Selbstschutz din Veselinovo. Ei n-au fost împuşcaţi imediat, ci 
mai întâi torturaţi până la desfigurare de către jandarmii români. Şeful ghetoului de 
la Mostovoi, un evreu din Cernăuţi, a fost tăiat în bucăţi pentru că a refuzat să dea 
jandarmilor fete evreice. Un inginer evreu care a încercat să împiedice violarea 
soţiei sale a fost şi el tăiat, după ce soţia a fost ciopârţită în câteva bucăţi în faţa 
sa2os_ 

Se pune întrebarea, oare medicii români au ştiut că Suha Balca şi Mostovoi -
lagărele către care ei au ordonat transferarea evreilor bolnavi de tifos - serveau ca 
centre de exterminare, sau ei n-au avut de unde să ştie ce se petrece în aceste 
lagăre, şi singura lor grijă era să păstreze judeţul ferit de epidemii?209 Răspunsul 
este simplu. În judeţ existau deja mijloace pentru o tratare oarecare a tifosului, dar 
evreii au fost scoşi din categoria speciei umane; şi nici un medic nu a protestat 
împotriva acestui fapt210

. Execuţiile în judeţul Berezovca, ca şi în oricare alt loc din 

206 Raportul Serviciului de Higienă şi Profilaxie referitor la perioada 6-13 iulie I 942. Arhiva Odessa 
2361-1-602. /dem, p. 132. 
207 Mărturia Fridci Lazarovici din laşi deportată la sfârşitul lui septembrie 1942 (în mărturia ei a 
descris şi uciderea a 587 de evrei care sosiseră înaintea ci), 9 august 1964. Colectia de mărturii despre 
Transnistria. A YV PKK N-46, p. 755-756. 
208 Cartea Neagrci, III, p. 295. 
209 La 2 decembrie 1942 prefectul a telegrafiat Guvernământului Transnistriei că Suha Balca şi 
Mostovoi au devenit ,.focare de tifos". cerând trimiterea de urgentă a .. unui medic român şi personal 
pentru preîntâmpinarea creşterii epidemiei·· (Arhiva Odessa. 2361-1-599, p. 114 ). 
210 În septembrie I 94 I. încă înainte de izbucnirea epidemiei Guvernământul a trimis judetului 
Bcrezovca un kilogram de vaccin scump antitific şi vaccin împotriva febrei tifoide; secretarul general 
al Guvernământului Ccrkavschi către prefectul judeţului Berezovca. 21 septembrie I 941. Idem, 2361-
1-600, p. I. La 17 octombrie 1941 Guvernământul a trimis trei feluri de vaccinuri şi patru categorii de 
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Transnistria, n-au fost comise în secret, prin izolare strictă a locului în care aveau 
loc execuţiile şi îndepărtarea locuitorilor. Ele s-au făcut la lumina zilei, fără nici o 
încercare de camuflare, lângă localităţile ucrainenilor şi uneori chiar în interiorul 
lor, fiind însoţite de acte de cruzime, înainte şi în cursul execuţiilor. Aşa au 
procedat românii la Odessa, la Dalnic, la Berezovca, la Mostovoi, la Domanevca şi 
la Bogdanovca. La o distanţă de mai puţin de un kilometru de Bogdanovca se afla 
un sat ucrainean, ai cărui locuitori n-au fost evacuaţi, când au început execuţiile a 
peste 50.000 de evrei şi când le-au fost arse cadavrele. Medicii români ştiau ce se 
întâmplă la Suha Batca şi la Mostovoi, de aceea au recomandat să se 
descotorosească acolo de evrei. 

În vara lui 1942 au fost aduşi în judeţul Berezovca mii de ţigani din 
România, şi în scurt timp, din cauza „condiţiilor de viaţă" asemănătoare cu cele ale 
evreilor, a reizbucnit epidemia de tifos exantematic, mai ales în satele Kovaliovca 
şi Pocrovca, unde au fost deţinuţi ţigani, şi în împrejurimi211

. Pentru a combate 
epidemia care refuza să dispară, armata română a mobilizat zeci de medici evrei 
din România şi i-a trimis în judeţul Berezovca şi în alte judeţe din sudul 
Transnistriei, unde aproape că nu mai existau evrei. 

În decursul anului 1942 a reizbucnit epidemia de tifos în judeţele Balta, 
Moghilev, printre evrei, care reuşiseră să o lichideze la timp datorită 

autoorganizării şi datorită ajutorului trimis de evreii din România; în judeţele 
Golta, Berezovca şi Oceacov, printre ţiganii deportaţi în vara şi toamna lui 1942 
care s-au bucurat de aceeaşi atitudine şi de acelaşi „tratament" de care au avut parte 
evreii în prima iarnă. Direcţia sanitară a descris astfel situaţia în raportul ei din 
ianuarie 1943: 

,,În cele mai încercate judeţe, Balta, Moghilev, Golta şi Oceacov s-a dat o 
adevărată bătălie crâncenă contra tifosului exantematic, care găsea câmp de 
răspândire în special la ţiganii şi evreii aduşi în lagăre. Graţie acestor sforţări fără 
odihnă s-a ajuns la rezultate uimitoare, care în comparaţie cu luna ianuarie din anul 
trecut, putem să ne mândrim, căci au întrecut toate aşteptările. În judeţul Oceacov 
unde în 1942 nu a fost nici un caz [de tifos], totuşi în anul acesta s-au ivit 31 O 
cazuri. Cauza acestor focare ivite se datorează numai ţiganilor aduşi în acest judeţ, 
care are populaţie rară şi deci e lipsă de case, haine, săpun, combustibil, petrol etc. 

seruri, printre care încă jumătate de kg. de vaccin antitific, cerând vaccinarea mai întâi a personalului 
prefecturii iar cu restul vaccinarea ucrainenilor, promiţând că va mai trimite; Guvernământul 

Transnistriei către prefectul judetului 13erezovca, 17 octombrie I 941. Idem, p. 7. 
211 Raportul Direcţiei sanitare din judeţul 13erezovca până la 25 martie I 943. Idem, 2361- 1-609, p. I 07. 
În privinta evreilor raportul a notat: ,,În raionul Mostovoi focarul de epidemiei a fost în comun Suha 
13alca, şi sursa lui probabil în lagărul de evrei din raion"; La data aceea nu mai exista nici un evreu 
bolnav, deoan:ce fuseseră toţi lichidaţi însă epidemia lovise în ucraineni, şi medicul român n-a uitat să 
indice vinovaţii. 
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Distribuirea acestor ţigani a dus la apariţia şi împrăştierea tifosului în satele prin 
care au trecut"212

. 

În acest raport ţiganii erau indicaţi înaintea evreilor ca purtători de tifos. Ca 
şi în rapoartele privind evreii citate anterior, numărul bolnavilor indicat de Direcţie 
pentru ianuarie 1942 în comparaţie cu cel din ianuarie 1943 dovedea că ţiganii, ca 
şi evreii cu un an înainte, nu erau consideraţi fiinţe umane şi nu erau incluşi în 
rapoarte, dr. Martinescu, directorul Direcţiei sanitare, a raportat, de exemplu, că în 
judeţul Balta s-au înregistrat 2.220 de cazuri de tifos la începutul lui 1942, dar 
numai 18 cazuri în ianuarie 1943, iar în judeţul Golta au fost 1900 de cazuri de 
tifos în ianuarie 1942, în comparaţie cu numai 85 în ianuarie 1943. Ţiganii au fost 
acuzaţi de răspândirea bolii, şi în acelaşi timp se afinna că lipsurile generale din 
judeţul unde au fost aduşi ţiganii au determinat răspândirea epidemiei. Toate 
„realizările" cu care Direcţia se lăuda în acest raport cu privire la organizarea 
spitalelor, încălzirii, dezinfectării etc. nu se refereau la evrei şi ţigani. 

Numărul ţiganilor care au pierit în prima lor iarnă în, Transnistria, 1942/43, a 
fost imens213

. Se ştie, de exemplu, că din 7.500 de ţigani care au fost aduşi în 
judeţul Berezovca au rămas în viaţă după izbucnirea epidemiei, la mijlocul lui 
decembrie, între 1.800 şi 2.400214

. 

Cu ajutorul dr. Tătăranu, care şi-a terminat misiunea dar a rămas în 
Transnistria în calitate de „consilier sanitar" al guvernatorului, dr. Martinescu a 
întocmit în luna noiembrie 1942 „Directive pentru prevenirea bolilor infecţioase şi 
contagioase, care au fost răspândite în toate judeţele şi în toate raioanele. 
Directivele cereau limitarea libertăţii de mişcare a ţiganilor şi a evreilor cu ajutorul 
. d . -21s Jan armenei . 

212 Raport de activitate pentru luna ianuarie 1943 al directorului Direc\iei sanitare, dr. Martinescu, 
către Departamentul administraţiei al Guvernământului, 9 februarie 1943. Arhiva Odessa 2242-4c-
37a, p. 44-45. 
213 La procesul lui Antonescu şi al regimului său problema deportării ţiganilor a fost menţionată în 
treacăt şi nici anchetatorul principal al lui Antonescu nu a insistat prea mult asupra acestui subiect. 
Antonescu a justificat hotărârea de a-i deporta din cauza „furturilor şi crimelor" comise de ei în timp 
ce numeroşi bărbaţi români erau pe front. În total au fost deportaţi 24.000-26.000 de \igani în cinci 
trenuri pline, şi dintre care, s-a afinnat la proces, au pierit circa 8.000. Documentaţia adunată de autor 
dovedeşte că numărul celor care au murit a fost mult mai mare, depăşind jumătate din cei deportaţi. 
La proces s-a dezvăluit că printre deportaţi erau „multe femei şi multi copii, mame şi soţii ale 
[tiganilor] care erau pe front". (Procesul trădării, p. 6'.l-66, 108, 305-306). Autorul a descoperit şi 

ordinele originale de deportare a ţiganilor şi de confiscarea bunurilor lor şi rapoarte privind 
executarea ordinelor. 
214 Subprefectul judeţului Berezovca, Vasile Petrenciu, către Departamentul juridic al administraţiei, 
10 februarie 1944. Arhiva Odessa, 2361-1-512, p. 151. 
215 „Directive cu privire la prevenirea bolilor infecto-contagioase şi în special [cu privire la 
prevenirea] tifosului ale Directiei Sănătăţii a Guvernământului, noiembrie 1942. Idem, 2361-1-599, 
p. 60-62. 
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Medicii şefi de judeţ au primit ordin să înfiinţeze staţii fixe de control şi de 
deparazitare pe Nistru şi pe Bug şi să formeze echipe mobile de dezinfectare în 
fiecare raion, şi în acest scop să fie folosiţi evrei dintre cei care au contactat tifosul 
şi au rămas în viaţă. Aceste staţii şi cele 40 de etuve de deparazitare ale direcţiei nu 
tratau pe evrei. Direcţia sanitară a anexat la „directive" un model reuşit, după 

părerea ei, de lagăr evreiesc - ,,lagărul Sevcenco" - din judeţul Ovidopol, Lagărul 
„model", cu 293 de evrei a fost înfiinţat la 8 octombrie 1942 la ferma 
experimentală dintre satele Vigoda şi Petrovski. Medicul şef al judeţului, căpitanul 
dr. Teofil Bucşă, medic militar transferat Guvernământului, a formulat directivele 
privind prevenirea epidemiei de tifos, bazându-se pe învăţămintele trase după 
prima iarnă. După afirmaţiile lui, evreii au fost aduşi în lagăr la 8 octombrie 1942. 
La I O octombrie au sosit în lagăr dr. Bucşă şi comandantul jandarmeriei judeţului 
Ovidopol, căpitanul Dedulescu, şi au ordonat, printre altele, ca deportaţii să fie 
cazaţi în 44 camere care au fost curăţite, spălate şi văruite de către evrei. Ferestrele 
au fost etanşate în pereţi, şi în fiecare fereastră a fost lăsată doar o dâră subţire 
pentru lumină. Au fost rezervate două camere pentru izolare. A fost înfiinţată o 
poliţie evreiască. S-a dat dispoziţie să se bea numai apă fiartă. Au fost amenajate 
closete de câmp, iar lagărul a fost înconjurat cu un gard dublu de sârmă ghimpată. 
De asemenea, toţi deţinuţii - bărbaţi, femei şi copii - au fost dezinfectaţi216 . 

În scrisoarea anexă, dr. Martinescu a recunoscut că este foarte îngrijorat de 
reizbucnirea epidemiilor în a doua iarnă, 1942/1943 dar sublinia că anul trecut, 
acolo unde a existat o strânsă colaborare între diferitele autorităţi, epidemiile „au 
fost înăbuşite de la început"217

. Nici în acest caz nu era vorba de evrei. ,,Lagărul 
Sevcenco", pe care Departamentul sănătăţii al Guvernământului l-a considerat o 
realizare demnă de urmat, era în realitate departe de descrierea medicului militar în 
ceea ce priveşte prevenirea epidemiilor - încă o dovadă a rapoartelor mincinoase 
ale medicilor români cu privire la activitatea lor. 

Evreii, în număr de 312, au fost condamnaţi la deportare din Bucureşti, 
împreună cu familiile lor, de către generalul Constantin Cepleanu, inspectorul 
general al detaşamentelor de muncă evreieşti, ca pedeapsă pentru lipsa la apel la 
locul de muncă, pentru o întârziere de câteva minute la apel, şi alte „delicte" de 
acest gen. 

Ei au fost încartiruiţi în ferma Sevcenco nu în 44 de camere curăţite şi 
văruite, ci într-o casă ruinată, care a fost înconjurată cu un gard de sârmă ghimpată. 
Hrana era constituită dintr-o porţie zilnică de I 00 de grame de pâine din seminţe de 

216 Raportul căpitanului dr. Teofil Bucşă, medicul şef al judetului Ovidopol, către Direc\ia sănătă\ii a 
Guvernământului cu privire Ia înfiin\area „lagărului Sevcenco" pentru 293 de evrei. Raportul a fost 
difuzat ca circulară în toate jude\ele, 2 I octombrie 1942. Idem, p. 63. 
217 Scrisoare anexă la „Directivele" şi raportul dr. Bucşă, cu semnătura dr. Martinescu, IO noiembrie 
I 942. Idem, p. 64. 
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plante de câmp şi supă de sfeclă. În urma acestei alimentaţii, evreii s-au îmbolnăvit 
grav de dizenterie şi ulcer. Ei munceau la fermă 12-16 ore pe zi la dezghiocarea 
seminţelor de floarea soarelui, iar directorul român obişnuia să-i bată pe deţinuţi 
când avea chef. Aproximativ cincizeci dintre deportaţi au murit de foame şi frig în 
cele şase săptămâni cât s-au aflat în „ferma model" a căpitanului dr. Bucşă. 

„Nu am avut nici un ajutor medical... Nu a bântuit nici o epidemie, dar 
oamenii mureau de foame sau îngheţaţi ... O lună de zile cât am stat acolo ... am slăbit 
în aşa hal, că au rămas numai oasele pe noi. De abia ne ţineam pe picioare"218

. 

La 26 noiembrie 1942 deţinuţii „lagărului model" au fost transferaţi la 
Alexandrovca, ferma lui Alexianu, spre a pregăti pentru iarnă via guvernatorului; 
iar circa două luni mai târziu, la sfârşitul lui ianuarie 1943, evreii au fost 
transportaţi cu sănii la Bogdanovca. Acolo au fost băgaţi „în cocini de porci. Am 
dormit pe jos unul lângă altul. Ne-au mâncat păduchii de-am făcut răni pe tot 
corpul. Am ajuns nişte umbre"219

. Chiar după trecerea unui an de la măcelul cel 
mare, Bogdanovca era încă plină de păduchi şi de tifos. 

În judeţele Berezovca, Golta şi Ovidopol a reizbucnit epidemia de tifos la 
mijlocul lui decembrie 1942 şi a continuat până la începutul lui iunie 1943. De data 
aceasta, după cum am arătat, cauza au fost ţiganii, ,,noua pacoste a judeţului"220, 
după cum raporta căpitanul de Dumitru Tomescu, medicul militar al judeţului 
Golta. În judeţul Berezovca epidemia a dispărut abia în iunie 1943221

, după ce şi 
două treimi dintre ţigani au dispărut, iar jandannii, conform instrucţiunilor 

medicilor români ai Guvernământului şi armatei au procedat din când în când la o 
„curăţire" totală de evrei din judeţ. În vara lui 1943, Berezovca a devenit din nou 
teritoriu de tranzit, şi apoi loc de concentrare a forţelor germane, medicii români 
fiind solicitaţi să-şi dubleze eforturile pentru a feri judeţul de epidemii. Colaborarea 
dintre cele două servicii medicale, român şi german, a evoluat treptat începând cu 
sfârşitul anului 1941. 

După lichidarea evreilor contaminaţi de tifos în „regatul morţii", dr. 
Tătăranu obişnuia să trimită periodic rapoarte Comandamentului de legătură al 
armatei germane din Transnistria „cu privire la situaţia epidemiei de tifos în 
Guvernământul Transnistriei"222

. 

218 Mărturia lui Iosef Zwin din Bucureşti despre deportarea sa la Vigoda şi în alte lagăre de muncă din 
Transnistria. Hulon 1967, AYV PKK/V. nr. 118, p. 1462-1463. 1467. 
219 Idem, p. 1468. 
220 Raportul medicului căpitan dr. Dumitru Tomescu către prefectul judeţului Golta, 10 iulie 1942, 
Arhiva Nikolaev 2178-1-27, p. 150. Raportul a fost menţionat în capitolul despre „regalul morţii". 
221 Raportul medicului şef al judeţului Berezovca. dr. Aurel Juga, către Direc\ia sanitară din Odessa, 5 
iulie 1943, Arhiva Odessa. 2361-1-608, p. 299. 
222 Scrisoare anexă la raportul dr. Tătăranu către Comandamentul de legătură a Wermacht-ului, 25 
aprilie 1942. Idem. 2242-1-1085, p. 249 (raportul nu a fost găsit). 
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Chiar în zilele în care a avut loc lichidarea evreilor de la Bogdanovca, 
guvernatorul Alexianu a fost solicitat de comandantul VoMi Hoffmeyer, să nu 
înfiinţeze o staţie de tratament ambulatoriu pentru bolnavii „din satul pur german", 
Veselinovca, ci să o deschidă într-un sat ucrainean223

. Probabil în vara lui 1942, dr. 
Tătăranu, în fruntea unei delegaţii medicale oficiale, a vizitat pe medicul şef al 
armatei germane de ocupaţie din Ucraina, şi al Direcţiei sanitare din Rovno. Românii 
s-au interesat de măsurile luate de colegii lor de lucru în Ucraina, mai ales cu privire 
la bolile contagioase, şi s-a decis să se acţioneze în comun pentru a preveni transmi
terea epidemiilor dintr-o zonă de ocupaţie în alta. Delegaţia română a vizitat clinicile 
Universităţii din Kiev şi staţia de dezinfectare a Wehrmacht-ului din gara Kazatin, 
„ultima perfecţiune în această materie", cum spunea raportul. Direcţia sanitară a notat 
că a făcut tot ce a fost posibil pentru a ajuta armata germană, în general, prin 
transmiterea rapidă a datelor cu privire la epidemiile care bântuiau în Guvernământul 
Transnistriei şi prin ajutorul acordat, după necesitate, spitalelor şi clinicilor224

. 

Prezenţa sporită a unităţilor militare în judeţul Berezovca şi, în general, în 
sud-estul Transnistriei a obligat Guvernământul să ia măsuri de vaccinare contra 
holerei şi împotriva răspândirii sifilisului şi a altor boli venerice, în general. 
Populaţia din anumite zone a fost vaccinată împotriva holerei în vara anului 1943, 
cu excepţia evreilor. În ceea ce priveşte sifilisul, el era foarte răspândit printre 
jandarmii şi militarii români, în general, [şi printre mulţi ţărani], războiul nefăcând 
decât să-i intensifice amploarea. În noiembrie 1942 medicul batalionului de 
jandarmi din Odessa a emis instrucţiuni pentru serviciile sanitare din Transnistria: 
„să se identifice jandarmii infectaţi cu sifilis şi gonoree din toată Transnistria şi să 
se trateze aceste boli care se iau". Medicul a descris chiar trei tipuri de sifilis 
răspândite printre jandarmi, şi a cerut ca toţi să fie controlaţi225 . 

Guvernământul Transnistriei a publicat o ordonanţă specială cu privire la 
„necesitatea de a trata bolile venerice şi a izola r,urtătorii", cu scopul principal de a 
proteja soldaţii români care nu se molipsiseră 26

. Problema bolilor venerice este 
menţionată aici din cauza suferinţei provocate fetelor şi femeilor evreice violate 
înainte, în timpul şi după deportare; multe din ele s-au molipsit de boli venerice în 
urma violurilor, ceea ce a provocat coşmaruri îndelungate supravieţuitoarelor şi 
după eliberare. 

223 Adresa Oberflihrerului SS Hoffmeyer în numele Einsatzkommando al VoMi din Transnistria către 
guvernatorul Alexianu şi ordinul guvernatorului în această privin\ă, 31 decembrie 1941. Idem, 2242-
1-1084, p. 35, 38. 
224 Raportul Direc\iei sanitare de la înfiinţare până la I ianuarie 1943. Idem, 2242-4c-37a, p. 4. 
225 Dispozitia medicului batalionului de jandarmi nr. 4 (din Odessa), locotenentul din Ion Domescu, 
către Directia sanitară ajudeţului Berezovca, 5 septembrie 1942. Idem, 2361-1-602, p. 344. 
226 Ordonanta nr. 111 a Guvernământului cu privire la tratamentul bolilor venerice. Idem, 2242-1-1, 
p. 185-186. 
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Tifosul a izbucnit ultima oară în dimensiuni masive în august 1943, dovadă a 
faptului că autorităţile româneşti n-au învăţat cum să evite condiţiile care provoacă 
epidemia. La 8 iunie 1943 au fost aduşi la Nestervarca, sat din judeţul Tulcin, unde 
românii se ocupau cu extragerea turbei din mlaştinile din zonă, 2.500 de deportaţi 
din judeţul Moghilev. Lor li s-au alăturat deportaţi din alte judeţe, până au fost 
concentraţi 3.600 de evrei, printre ei familii întregi, inclusiv bătrâni şi copii. A fost 
înfiinţat un lagăr în trei magazii dărăpănate, unde muncitorii dormeau pe priciuri de 
lemn comune. De două ori pe zi primeau o supă de lucernă şi puţin terci de 
porumb, hrană care a provocat orbirea multora. Toţi munceau la lucrări epuizante 
de construcţii, parte dintre ei în gropi adânci de turbă, noroiul ajungând până peste 
genunchi. Supraveghetorii ucraineni îi mânau pe evrei cu lovituri de bici să 

muncească mai repede. Nu existau nici un fel de mijloace 1g1enice, şi nici 
posibilitatea de spălare şi schimbare a hainelor. După două luni au izbucnit 
epidemii de dizenterie şi tifos. 

Prefectul judeţului Tulcin, colonelul Năsturaş (a fost înainte prefect de 
Moghilev), a avertizat încă la 31 august 1943 despre „cazuri de tifos exantematic în 
ghetoul Nestervarca", adăugând că există „un singur caz la un muncitor ucrainean. 
El a cerut mijloace pentru o izolare a lagărului, remarcând că evreii nu au haine de 
schimb227

. Nu au fost întreprinse nici un fel de măsuri, iar la începutul lui 
octombrie prefectura a trimis un raport secret Guvernământului, arătând că 

epidemia nu poate fi pusă sub control, iar măsurile sanitare „deşi se iau", nu sunt 
suficiente atâta timp cât evreii nu au ce îmbrăca. La această dată, când armata 
sovietică se afla deja pe Nipru (aproape de Bug), prefectul Năsturaş (scriitor român 
cu pseudonimul Poiana Volbure) repeta legătura între tifos şi evreii şi cât de 
periculoase sunt ambele. ,,Ei fug din lagăr şi devin agenţi de răspândire a 
păduchilor, epidemiei de tifos exantematic, precum şi propovăduitori de informaţii 
şi minciuni pentru tulburarea poporului"228

. 

Până în luna septembrie 1943, după trei luni de muncă, au murit de tifos 
peste 1.100 de evrei dintre cei care fuseseră aduşi la Nestervarca229

. În afară de 

227 Telegrama prefectului judeţului Tulcin, colonelul Năsturaş, către Direcţia muncii a 
Guvernământului, 30 august 1943. Colecţia România, AYV 011/48. 
228 Raport secret al Guvernământului către Directia sanitară despre tifosul din lagărul Nestervarca, 3 
octombrie 1943. Arhiva Odessa 2242-1-1561, p. 78. 
229 La începutul lui septembrie 1943 mai rămăseseră în viată la Nestervarca 2.437 de evrei din 3.600, 
câţi au fost aduşi în lagăr. Vezi lista lagărelor de muncă din judeţul Tulcin, întocmită de prefectul 
judeţului, colonelul Constantin Năsturaş, 3 septembrie 1943. Colecţia România, A YV 011/48; 
recensământul evreilor din lagărele din Transnistria efectuat de jandarmerie la I septembrie 1943, 
Cartea Neagră, III, nr. 244, p. 422; Adresă a Guvernământului Transnistriei către comisarul 
însărcinat cu soluţionarea problemei evreieşti, Radu Lecca, de a trimite ajutoare din partea Centralei 
pentru 2.500 de erei care au fost aduşi din judeţul Moghilev în lagărul Nestervarca, 1 noiembrie 1943, 
Arhiva Odessa 2242-1-1565, p. 155. 
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catastrofa provocată de tifos, evreii trăiau cu frica permanentă că vor fi trimişi 
peste Bug când excavaţiile de turbă vor lua sfârşit230 . 

În rezumat: epidemia de tifos şi alte epidemii n-au dispărut cu desăvârşire 
din Transnistria, pentru că autorităţile române n-au acţionat pentru eradicarea lor 
printre evrei. Dacă n-ar fi fost organizarea proprie a evreilor, epidemia de tifos ar fi 
continuat să facă victime printre ei până la terminarea ocupaţiei româneşti a 
Transnistriei. În a doua iarnă a ocupaţiei, 1942/43, principalele victime ale 
epidemiei au fost ţiganii. Ei au murit în masă, fără să aibă vreun sprijin din afară şi 
nici un început de organizare proprie. Acest subiect nu a fost cercetat în acest 
studiu, dar deja s-a strâns documentaţia necesară pentru efectuarea unui studiu. Se 
poate afirma că autorităţile româneşti de la Bucureşti şi din Transnistria nu au luat 
nici o măsură pentru a preveni revenirea tragediei tifosului în rândurile ţiganilor, 
aşa cum s-a întâmplat cu un an înainte printre evrei, şi asta din dorinţa de a scăpa 
de ţigani. Medicii români ai Guvernământului şi ai annatei au fost câinii de pază ai 
acestei politici şi s-au numărat printre iniţiatorii ei. Aceşti medici, în număr de 
câteva zeci, n-au făcut experienţe medicale cum au făcut colegii lor nazişti, n-au 
încercat să îmbunătăţească rasa, n-au făcut selecţii personale şi n-au verificat 
limitele capacităţii de suferinţă a speciei umane. Însă, ei au participat la aplicarea 
unei politici care se baza pe prezumţia că evreii nu aparţin speciei umane. Ei s-au 
comportat faţă de masele de evrei din convoaiele de deportaţi, din lagăre şi din 
ghetouri înfiinţate de regimul românesc în Transnistria ca faţă de cobai de 
laborator, folosiţi într-un experiment de dimensiuni uriaşe, şi nu ca faţă de fiinţe 

omeneşti cărora li se cuvenea asistenţă medicală, apărare împotriva epidemiilor şi a 
bolilor infecţioase, şi nici măcar hrană sau adăpost. Medicii români au participat 
fără nici un fel de mustrări de conştiinţă la marea experienţă de curăţire de evrei a 
Basarabiei şi a Bucovinei. În cadrul acestor politici ei au iniţiat măsuri şi au luat 
hotărâri în totală contradicţie cu jurământul de credinţă faţă de profesiunea lor şi 
faţă de valorile umane. Ei au fost părtaşi la genocid. 

,, Medicul jidan " 

Începând cu vara lui 1942, şi în câteva cazuri chiar înainte, au fost trimişi în 
Transnistria, în cadrul muncii obligatorii, sute de medici şi farmacişti evrei din 
România. Ei au fost mobilizaţi pentru a-i trata pe bolnavii de tifos exantematic şi 
alte boli din rândurile prizonierilor de război şi ale populaţiei locale şi pentru a se 
ocupa de medicină preventivă. Legile care i-au exclus pe evrei din rândurile 
armatei şi le-au impus munca obligatorie şi plata de taxe în folosul armatei au fixat 
şi anumite înlesniri pentru tot felul de specialişti şi pentru medici. 

230 Informaţii suplimentare despre lagăr, despre regimul de teroare din lagăr, execuţiile fugarilor etc. 
vezi Cartea Neagră, III, p. 296-299-301, precum şi Pinkas Hakehilot Romania, voi. I, p. 478-479. 
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Medicii şi farmaciştii evrei au fost obligaţi, în cele din urmă, să servească cel 
puţin 90 de zile pe an în meseriile lor în cadrul muncii obligatorii sau să fie puşi la 
dispoziţia armatei231

. Legile şi regulamentele făceau distincţie între câteva categorii 
de medici şi farmacişti: foşti ofiţeri de carieră care se bucurau de câteva privilegii, 
rezervişti sau medici obişnuiţi. Ei au fost mobilizaţi la muncă obligatorie în 
specialităţile lor, în scopuri şi locuri hotărâte de M.St.M.; ei au fost postaţi în sudul 
Transnistriei, în zonele în care fuseseră lichidaţi evrei câteva luni înainte de sosirea 
primului lor grup, în judeţele Golta, Dubăsari, Berezovca, Tiraspol şi Ovidopol, dar 
nu la Odessa. Ei erau primii evrei care s-au întâlnit cu supravieţuitorii ghetourilor şi 
lagărelor de muncă, în ciuda obstacolelor puse de autorităţi pentru a împiedica 
aceste întâlniri. 

Primii medici evrei care au fost mobilizaţi pentru tratarea prizonierilor de 
război sovietici şi a populaţiei ucrainene au fost aleşi dintre zecile de mii de evrei 
care urmau să fie executaţi la Bogdanovca, în prima selecţie făcută de pretorul 
Bobei, în lagăr, după prima zi a masacrului, la 21 decembrie 1941. 

„La 21 decembrie au început masacrele. Au fost scoşi primii 1 O.OOO de 
oameni şi executaţi. În prima seară [a masacrului] a venit pretorul Sobei şi a scos 
din lagăr 50-60 de specialişti (meseriaşi şi personal medical) şi i-a încărcat într-un 
camion deschis, transportându-i la Golta. Într-o fostă şcoală dărâmată pe jumătate, 
erau adunaţi toţi evreii supravieţuitori [ai masacrului] din Golta, împrejurimi şi 

câţiva [evrei] basarabeni, câteva sute în total. În întuneric ardeau cârpe [îmbibate 

231 Evreii au fost excluşi din armată în august 1940. Regulamentul Statutului militar al evreilor din 
14 iulie 1941 acorda anumite uşurări foştilor militari de profesie şi rezerviştilor, în ceea cc priveşte 
impozitele băneşti şi obligatia de ,.muncă de folos obştesc" (munca obligatorie). Armata a fost 
împuternicită să-i folosească „potrivii aptitudinilor, tinând seama de gradul avui, de studiile ce le 
posedă şi pozitia lor socială", iar în timpul serviciului aveau dreptul la uniformă şi în loc de grade 
obişnuite o stea cu şase col1uri. Statutul se referea mai ales la medici, farmacişti, ingineri şi la alli 
specialişti evrei „Regulamentele generale ale M.St.M." cu privire la munca obligatorie, din 27 iulie 
1942, îi scutea de muncă fizică grea în detaşamentele de muncă obligatorie pc evreii cu diplomă 
universitară şi stabileau printre altele că „orice medic evreu trebuie să presteze muncă obligatorie 
cel pu\in 90 de zile pc an". Decizia Ministerului Apărării Na\ionale din 29 iulie 1942 clarifica 
,,dispozitiile" şi stabilea obliga\iile medicilor şi titratilor evrei: Toti evreii titraţi universitari -
medici, ingineri, arhiteqi şi farmacişti sau alti specialişti posedând titluri academice de cel putin 
licen\ial - sunt obliga\i a presta 90 de zile de muncă obligatorie pe an în domeniul pregătirii lor, în 
cadrul muncii obligatorii, sau pc lângă serviciile armatei. Pe tot acest timp vor primi drepturile de 
soldă, hrană şi întrc\inere cuvenite trupei. Această decizie a permis mobilizarea de medici, 
farmacişti şi alti specialişti evrei pentru necesită\ile armatei şi chiar prelungirea perioadei de 
serviciu militar după necesitate. Regulamentul Statutului militar al evreilor, Reg. nr. 2030, 
,.Monitorul Oficial", I 64, 14.7.194 I; Marele Stat Major Sec\ia l-a, Instrucţiuni Generale nr. 
55.500 din 27 iunie 1942 privitoare la munca obliga/orie a evreilor [Bucureşti], 1942, p. 4, 5, 9-10 
(broşură); 1-lotărârea Ministerului Apărării Nationale referitoare la munca obligatorie a 
absolventilor universitari evrei, ,,Monitorul Oficial", 174, 29.6.1942. copie în: Ancel, Documenls, 
X, nr. 88, p. 207. 
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cu petrol] ca nişte făclii. Pe ele încălzeau şi apă ... dimineaţa au fost [din nou] triaţi. 
Medicii şi personalul sanitar au fost trimişi să lucreze la barăcile cu prizonieri şi 

ucraineni bolnavi de tifos exantematic; erau acolo şi două camere cu ... bolnavi 
infectaţi de la evrei ... Evreii lucrau în toate aceste spitale ... Evreii bolnavi [de tifos] 
erau izolaţi într-o cameră separată în lagăr. De acolo erau scoşi şi împuşcaţi. Până 
la urmă dintre prizonierii adunaţi în lagărul din şcoală [dărâmată] au rămas în viaţă 
câteva zeci de oameni. Ceilalţi au fost toţi executaţi în primele zile ale anului 
1942 ... În fiecare dimineaţă se făcea selecţia. Fiecare om era interogat. Cei necesari 
pentru lucru erau aşezaţi într-o parte, ceilalţi în cealaltă parte. Cei destinaţi 

nimicirii erau trimişi la Acmecetca"232
. 

Echipa medicală compusă din câţiva medici şi asistenţii lor, din infirmieri şi 
sanitari, care a fost trimisă să trateze pe ţărani a fost adăpostită „într-o casă părăsită 
şi goală cu paie pe jos" sub paza jandarmilor, care-i luau dimineaţa şi îi înapoiau 
seara. Populaţia ucraineană nu s-a comportat frumos cu medicii evrei şi asistenţii 

lor: şi „rareori dădeau ceva de mâncare". Nici autorităţile româneşti nu dădeau 
hrană echipelor medicale de parcă evreii nu aveau nevoie de mâncare pentru a se 
întreţine. Responsabil cu folosirea echipei medicale evreieşti a fost pus dr. Ion 
Tomescu, medic militar român, care a fost numit temporar medic şef al judeţului 
Golta şi şef al staţiunii militare nr. 51 de tratare a bolilor infecţioase; deşi 

răspundea de medicii evrei, nu s-a întâlnit cu ei233
. 

În ciuda selecţiilor, numărul medicilor evrei în judeţul Golta a crescut cu 
timpul după ce în vara şi toamna lui 1942 au fost transferaţi în judeţ un grup de 
deportaţi din ghetoul Chişinău (ultimul transport), şi evrei din România. La 
începutul lui ianuarie 1943 prefectul Isopescu a raportat Guvernământului că are 
568 de specialişti, şi printre ei 20 de medici evrei ( 11 bărbaţi şi 9 femei), 5 medici 
stomatologi şi 12 farmacişti ( 4 bărbaţi şi 8 femei)234

. 

Şi în judeţul Balta autorităţile au încercat să combată bolile printre ucraineni 
cu ajutorul medicilor evrei care mai rămăseseră în viaţă în ghetouri, după prima 
iarnă cumplită. Trebuie remarcat că atâta timp cât tifosul a făcut victime printre 
evrei, autorităţile nu s-au străduit să depisteze medici evrei, spre deosebire de 
judeţul Golta, unde au fost scoşi câteva zeci de medici, surori şi infirmieri dintre 
zecile de mii de evrei în drum spre moarte. 

232 Mărturia dr. Berta Bcrtini, născută la Chişinău. Tcl Aviv, 9 martie 1965. Colecţia de mărturii 
despre Transnistria. A YV PKR//IV, nr. 39, p. 496-498. Ordinul de execuţie a evreilor din ghetoul 
Golta a fost citat în capitolul despre „regatul mortii". Cu toate că erau „specialişti", ci au fost 
împuşcali, după cc se îmbolnăveau de tifos. 
m Dr. Tomcscu către prefectul judetului Golta cu privire la răspândirea tifosului în rândurile 
prizonierilor din oraş, 3 februarie 1942. Arhiva Nikolaev 2178-1-5, p. 201-20 I b. 
234 Prefectura judeţului Golta către Guvernământ. Lista evreilor din jude\ după profesiunii, 21 ianuarie 
1943. Idem, 2178-1-26, p. 62-62b. 
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Medicul şef al judeţului Balta a definit în scris statutul şi îndatoririle 
„medicului jidan", medicul deţinut din Transnistria. Trimis să-i trateze pe prizonierii 
de război şi pe locuitorii ucraineni, şi în schimbul rămânerii lui, deocamdată, în viaţă. 
Şi iată propunerile făcute de medicul şef al judeţului în vara anului 1942: 

„Utilizarea medicilor jidani, conform ordonanţei 23, în modul următor: în 
fiecare comună unde există cazuri de boli contagioase, de stabilit un medic jidan, 
care să nu facă altceva decât deparazitări totale, încât să ajungă la deparazitarea 
tuturor locuitorilor comunei; deparazitarea totală a locuitorilor şi caselor lor: 
tundere şi petrolare. Medicul jidan să fie sub observaţia unui jandarm şi să nu aibă 
voie a părăsi comuna, fără aprobarea de la judeţ, decât după stingerea epidemiei în 
mod definitiv. Totodată se va ocupa şi de curăţirea fântânilor care trebuiesc sleite 
cu var în comunele unde sunt cazuri de febră tifoidă, precum şi separarea lor ... 
Medicul jidan nu se va ocupa decât de aceste lucrări de profilaxie şi igienă şi 

• 'd d • d' lw„2Js ntc1 ecum e practica me 1ca a . 
Medicul şef al judeţului nota că el (şi nu medicii evrei) vor stabili cum va fi 

tratată epidemia din satele în care se află medici evrei, cerând, de asemenea, 
interzicerea „vânzării de haine vechi în lagărul Berşad" fără aprobarea medicului 
de raion întrucât aceste haine, care au aparţinut odată evreilor, nu au fost 
deparazitate de păduchi. Din raportul lui, în care a fixat statutul medicului evreu, 
reiese că în judeţul Balta erau opt spitale, şi că din lipsă de medici români au fost 
numiţi ca medici de raion la Pesceana şi Obodovca „un student şi o studentă în 
medicină care lucrează foarte conştiincios"236 . 

Doctorii evrei 

Medicii evrei din România au fost trimişi în Transnistria în vara lui 1942. 
Şeful Direcţiei spitalelor, dr. Petre Nicolescu, a cerut Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri, la sfârşitul lui aprilie 1942, să i se trimită „o sută de medici evrei de 
diferite specialităţi necesare spitalelor civile din Transnistria"237

. Mobilizarea şi 
trimiterea medicilor s-a făcut de către M.St.M. şi, la 17 iulie, au fost trimişi în 
judeţul Berezovca 11 medici evrei care au fost folosiţi în două spitale238

. M.St.M. a 
trimis în mod special şi separat un medic bacteriolog evreu, pentru a ajuta la 
identificarea epidemiilor239

. În mod practic, medicii evrei au fost cei care au pus în 

235 Raport cu privire la situatia sanitară în judetul Balta în luna iulie 1942, Arhiva Odessa, 2358-1-
659, p. 122-123. 
236 Idem, p. 123. 
237 Direc1ia spitalelor către Preşedintia Consiliului de Miniştri, 29 aprilie 1942. Idem, 2242-1-267, p. 58. 
238 Directia sanitară a Guvernământului către Prefectura judetului Berezovca referitor la trimiterea a 
11 medici de către M.St.M., numele - şi domeniul lor de specialitate, 17 iulie 1942. Idem, 2361-1-
602, p. 148. 
239 Direc1ia sanitară către Prefecturajudetului Berezovca, 17 iulie 1942. Idem, p. 149. 
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funcţiune spitalul din Berezovca, şi au ajutat la funcţionarea spitalului din 
Mostovoi şi din alte orăşele. În anumite cazuri şi în absenţa medicilor români ei au 
servit, fără a fi numiţi în mod oficial, ca medici şefi de raion240

. 

Medicii evrei din judeţul Berezovca au tratat zeci de mii de ucraineni şi pe 
copii lor, i-au vaccinat împotriva diverselor boli şi i-au trimis la policlinici şi 

spitale unde au fost trataţi de alţi medici evrei, sau chiar de cei care i-au trimis, 
atunci când au fost înapoiaţi la spitale, în lipsa medicilor de specialitate. Din cauza 
lipsei generale de medici români, medicii evrei tratau şi pe jandarmi, mulţi dintre ei 
ucigaşi de alţi evrei. Medicul şef al raionului Bronsca-Balca, dr. Karol Barad, a 
raportat, printre altele, în ianuarie 1943 că a examinat jandarmii din posturile de 
jandarmerie din satele Balaiciuc, Carnohorovo şi Vasilovca, şi a constatat că „toţi 
sunt curaţi şi sănătoşi", şi că a vaccinat 48 de jandanni din postul de jandarmi din 
satul Balaiciuc241

. 

Rapoarte de lucru a zeci de medici evrei trimişi în grupuri în judeţul 
Berezovca s-au păstrat în întregime, şi ele sunt o dovadă a activităţii lor 
profesionale în rândul ucrainenilor, jandarmilor, personalului prefecturilor şi chiar 
ale soldaţilor. Un exemplu al importanţei muncii lor îl poate constitui raportul 
medicului şef de judeţ, dr. Aurel Juga, despre situaţia sanitară în judeţ în perioada 
25 martie - I O mai 1943. În toate spitalele din judeţ, în toate raioanele -
Berezovca, Mostovoi, Veselinovo şi chiar Landau - lucrau medici evrei. Dr. Juga a 
trimis în raionul Landau un medic din rândurile deportaţilor, pentru a trata tifosul 
printre ţigani şi ucraineni din satul Kovaliovca şi din satele vecine242

. Medicii evrei 
au continuat să funcţioneze ca medici şefi de raion chiar la un an după ce fuseseră 
numiţi „temporar". Este greu de descris situaţia deosebită în care s-au aflat medicii 
evrei din acest judeţ şi din judeţul vecin Golta şi ceea ce au simţit când au vizitat 
anumite sate. Fiecare sat pe care dr. Herman Fekler, medicul raionului Sofievca, l-a 
vizitat la sfârşitul lui decembrie 1942 era un mormânt comun pentru evrei din 
Odessa, loc în care cu zece luni în urmă au fost executaţi şi arşi evrei de către 
jandarmi şi unităţi de lichidare ale germanilor localnici. Zaharovca, Manicovca, 
Victorovca, Vladislavca, Hulievca. ,,Am găsit totul în ordine. Am făcut o 
examinare medicală la posturile de jandarmi şi am găsit că toţi jandarmii sunt 
sănătoşi", a raportat dr. Fekler243

. 

240 Autorizaţia Direcţiei sanitare a Guvernământului dată medicului şef al judeţului Berezovca de a 
folosi doi medici evrei în raioane până la sosirea unor medici români din ţară, 22 iulie 1942. Idem, p. 2. 
241 Raportul nr. 11 al medicului raionului Bronsca-Balca. dr. Karol Barad, despre activitatea din 
săptămâna dintre 3 ianuarie - 9 ianuarie 1943. Idem, 2361-1-601, p. 11-12. 
242 Raport cu privire la situaţia sanitară în judeţul Berezovca, 25 martie - 1 O mai 1943. Idem, 2361-1-
608, p. 80-81. 
243 Raportul nr. 10 pentru săptămâna între 27 decembrie 1942 şi 2 ianuarie 1943 al medicului 
raionului Sofievca, dr. Herman Fekler. Idem, 2361-1-60 I, p. 4-4b. 
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Într-o situaţie similară s-a aflat dr. Martin Kraft când a fost trimis la 
Zavadovca şi a vizitat satele Bernadovca şi Mihailo-Alexandrovca, unde au fost 
ucişi evrei, sau prin care au trecut evrei în drum spre lagărele morţii de pe Bug244

. 

Comandantul jandarmilor din satul Kolosovca, alt loc de orori comise împotriva 
evreilor din Odessa, a cerut în ianuarie 1943 să primească „un doctor evreu dintre 
cei veniţi din România pentru a-i trata pe jandarmi: 

„Raportăm că unii dintre jandarmii acestui post sunt bolnavi şi urmează 

tratament tocmai la spitalul militar Berezovca, din care cauză suferă şi serviciul, 
prin faptul că Kolosovca se află la 14 kilometri de Berezovca. Afară de aceasta şi 
populaţia din comuna Kolosovca şi satele din jur suferă din această cauză, neavând 
un medic evreu În apropiere. Fiind informaţi că au sosit din ţară mai mulţi medici 
evrei, vă rugăm să binevoiţi a dispune în acest sens"245

. 

Nu totdeauna medicii evreii erau eliberaţi, după 90 de zile de serviciu la 
care erau obligaţi, şi uneori continuau serviciul din lipsă de medici înlocuitori. 
Medicii stomatologi au fost „confiscaţi" de către comandanţii jandarmeriei, 
devenind dentişti care-i tratau pe jandarmii şi soldaţii, cu toate că legile speciale 
emise în România interziceau medicilor evrei să-i trateze pe neevrei. Medicul 
militar locotenentul dr. Aurel Vidiv a cerut comandantului jandarmeriei din 
judeţul Berezovca să-i detaşeze un jandarm pentru a păzi pe medicul stomatolog 
evreu, care îl însoţeşte la Odessa. Bruno Grosu, ,,dentistul legiunii de 
jandarmerie, care serveşte şi ca dentist al garnizoanei din Berezovca", trebuia să 
plece la Odessa însoţit de medicul militar „pentru a cumpăra materiale şi 

instrumente medicale ... urgent necesare pentru tratarea ofiţerilor şi soldaţilor din 
garnizoana Berezovca"246

. 

Mulţi medici evrei au tratat în Transnistria membrii ai Guvernământului, 
funcţionari, ofiţeri comandanţi de jandarmerie şi pe soţiile acestora. Comandantul 
legiunii de jandarmerie din Berezovca, maiorul Ursuleanu, ,,o bestie fără suflet", 
cum l-a definit un medic evreu, l-a ales pe medicul respectiv să-l trateze de „boala 
sa intimă", sifilis, dar a respins orice încercare a medicului de a interveni în 
favoarea deportaţilor. Maiorul Ursuleanu, care a sosit la Berezovca în decembrie 
1942, primea mită lunară de la familiile evreilor care au fost deportaţi din România 
şi trimişi în judeţ în toamna lui 1942, printre care 16 evrei dintr-o grupă de 587 

244 Raportul lunar nr. 3 al dr. Martin Kraft de la spitalul Berezovca, pentru perioada 22 decembrie 
1942 - 20 ianuarie 1943. Idem, p. 21-23. 
245 Comandantul postului de jandarmi din Kolosovca către legiunea de jandarmi Berezovca, 20 
ianuarie 1943. Idem, 2361-1-26, p. 19 (sublinierea mea J.A.). 
246 Locotenent dr. Aurel Vidiv către legiunea jandarmeriei din Berezovca, 15 februarie 1943, Idem, 
2361-1-26, p. 38. Prefectul colonel Pop a aprobat dentistului să plece la Odessa însotit de un jandarm 
(Idem, p. 39). 
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care au fost ucişi247 . Printre cei 16 supravieţuitori se aflau dentistul Grosu din Iaşi 
şi soţia sa. Ei au fost despărţiţi de grupa celor executaţi pentru a-i trata pe jandarmii 
din judeţ. Ulterior, Grosu a fost numit şeful ghetoului şi a devenit dentistul 
jandarmeriei, ofiţerilor din garnizoană şi al funcţionarilor români din Berezovca. 

Maiorul Ursuleanu a transferat deportaţilor, contra plată, pachete şi bani de la 
familii rămase în ţară, în schimbul diferenţei de curs a mărcii de ocupaţie, şi 

câştigând astfel două treimi din sumele primite pentru a le transfera. În cursul marilor 
execuţii din vara lui 1943 s-a îngrijit să-i despartă la timp pe evreii „lui" de ceilalţi 
evrei ucişi de jandarmii „lui" sau de către comandoul ucigaşilor germanilor locali. 

Circa 50-60 de evrei din Mastovoi, care plăteau mită, au fost trimişi să lucreze 
în grădina de zarzavaturi din Victorovca, şi în felul acesta s-au salvat de la moarte248

. 

Medicii evrei care s-au pomenit în această situaţie absurdă au fost martori ai 
negoţului cu vieţile evreilor, efectuat de ofiţeri, sergenţi sau simpli jandarmi cu o 
naturaleţe criminală; viaţa unei familii de evrei putea fi cântărită în bani româneşti, 
cu un ceas de aur, cu o cantitate de alcool pe care au băut-o jandarmii înainte de 
execuţii sau în timpul lor, în fine, cu posibilitatea de a viola o evreică frumoasă. 
Medicii au fost în măsură să ne lase câteva descrieri pertinente şi credibile despre 
rutina morţii în judeţele devenite morminte comune pentru zeci de mii de evrei din 
Odessa şi din alte regiuni ale Transnistriei. Până acum, scurtele lor mărturii păreau 
detaşate şi în parte de neînţeles, întrucât lipsea fundalul pentru înţelegerea tabloului 
suprarealist creat de regimul românesc, în colaborare cu unităţile de ucigaşi ale 
localnicilor germani din sudul Transnistriei. Numai după deschiderea arhivelor din 
fosta Uniune Sovietică s-au încadrat şi fragmentele lor, de mozaic, într-un tablou 
general. Numai un regim care nu a simţit nici o jenă pentru implicarea sa într-un 
genocid putea să pună la cale întâlnirea dintre ultra-criminali şi medici evrei care se 
considerau încă oameni. 

Prefectul Leonida Pop, care încă din anul 1942 a fost poreclit de 
supravieţuitori „măcelarul", s-a întâlnit faţă în faţă cu dr. David Juster din Bucureşti, 
sosit la 20 decembrie 1942 la Berezovca, şi trimis în satul Pocrovca de pe Bug: ,,Am 
îndrăznit într-o zi să ies pe strada principală. M-am întâlnit ochi în ochi cu Leonida 
Pop. Nu mă cunoştea, dar ştia că sunt străin de oraş. M-a oprit şi mi-a cerut să mă 
identific. Ce s-a întâmplat după aceea e tragicomic: [Mi-a tras] două palme şi am 
fugit cum numai un evreu poate fugi când moartea e pe urmele lui"249

. 

247 Se ştie că 500 dintre ci au fost împuşca\i de membri Selbstschulz din Rastadt la 22 septembrie 
1942 şi încă 84 „care au fost dcspăr\iti de grupa marc de către _jandarmii (români) pentru a-i jefui. au 
fost scoşi într-un câmp, şi împuşca\i în majoritate". 14 evrei din acest grup au fost răni\i de gloan\cle 
jandarmilor dar au reuşit să fugă şi să rămână în via\ă. Vezi mărturia Fridci Lazarovici din laşi, care a 
fost deportată la Mostovoi, la sfârşitul lui septembrie 1942. Tcl Aviv. 9 august 1964, A YV, PKR-V, 
p. 754. Idem, 755, 757. 
248 Idem, p. 755, 757. 
249 Mărturia dr. David Juster din Bucureşti, Tel Aviv, 1964. Idem, p. 763. 
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În ghetoul din Tiraspol a domnit o situaţie diferită. Acolo au fost strânşi, cu 
timpul, meseriaşi şi specialişti dintre deportaţi. ,,Ghetoul din Tiraspol", scria un 
medic evreu care lucra în zonă, ,,era un fel de refugiu pentru anumiţi evrei, datorită 
înţelegerii dovedite de maiorul lacobescu. Mulţi evrei au fost salvaţi din alte lagăre, 
datorită bunăvoinţei lui Iacobescu, care i-a transferat şi i-a menţinut în acest 
gheto". Primul medic care a sosit acolo a organizat Comitetul evreiesc al 
deportaţilor, majoritatea meseriaşi şi specialişti. Şeful ghetoului, dentistul Goltman, 
îi trata pe toţi ofiţerii tribunalului militar şi a intervenit pentru alţi evrei când a avut 
posibilitatea250

. 

„Ghetoul Balta", îşi aminteşte alt medic, ,,se afla într-una dintre periferiile 
oraşului, complet izolat de aceasta". Medicii i-au găsit pe evrei într-o stare gravă, 
în murdărie, înfometaţi, şi bolnavi de boli contagioase: Am încercat să luptăm cu 
bolile şi întrucât [autorităţile] nu dădeau medicamente evreilor, am fost nevoiţi să 
le obţinem chiar noi pentru a trata şi a salva atât de mulţi evrei bolnavi"251

. 

Contactul dintre medicii evrei, care, parte din ei, au sosit îmbrăcaţi în 
uniforme ale armatei României, şi deportaţi, - contact pe care autorităţile s-au 
străduit atât de mult să-l evite, prin însăşi alegerea regiunii în care i-au trimis pe 
medici - a trezit suspiciuni la M.St.M. Alexianu s-a adresat la 19 august 1942 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri cerând să interzică medicilor evrei să poarte 
uniforme ale armatei române. Din motive necunoscute, adresa sa n-a primit răspuns 
timp de şase luni. Direcţia sănătăţii a Guvernământului a emis în noiembrie 1942 o 
dispoziţie, prin care obliga pe „medicii evrei repartizaţi în cadrul muncii obligatorii 
la dispensarele şi spitalele civile să presteze serviciul în ţinută civilă"; iar legiunile 
de jandarmi au primit ordinul „să indice pe infractori"252

. Într-adevăr, numai 
medicii care au servit cândva în armata activă şi cei care au terminat şcoala de 
ofiţeri şi erau medici militari în rezervă aveau dreptul să poarte uniforme şi stele de 
grade de o formă diferită, care aminteau prin forma lor de steaua evreiască. Pentru 
autorităţi şi asta era prea mult. La 12 decembrie, în toiul luptelor de la Stalingrad, 
cabinetul lui Antonescu a răspuns guvernatorului, comunicându-i în numele 
Ministerului Apărării Naţionale că „nu se pot schimba dispoziţiunile date în 
legătură cu uniforma medicilor evrei"253

. 

250 Mărturia dr. Josef Froelin din Cernăuţi, fără dată ( 1963). Idem, p. 812. 
251 Mărturia dr. Marcu Bercovici din laşi, Tel Aviv, 20 decembrie 1960, A YV 03-2463, p. 6-7. Dr. 
Bercovici a notat greşit că a sosit la Balta în septembrie 1941, în loc de 1942. 
252 Direcţia sanitară a Guvernământului către Prefectura din Berezovca, 20 noiembrie 1942, Arhiva 
Odessa 2361-1-599, p. 95; Serviciul sanitar al jude1ului Berezovca, către legiunea de jandarmi din 
judeţ, 24 noiembrie 1942. Idem, p. 96. 
253 Preşedintia Consiliului de Miniştri către guvernatorul Alexianu, 12 decembrie 1942. Idem, 2242-1-
1491, p. 262. 
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Corpul III de Armată din Transnistria a emis un ordin către toate prefecturile 
unde serveau medici evrei prin care le cerea să-i supravegheze îndeaproape şi să 
împiedice orice contact dintre ei şi evreii din ghetouri: 

,,Acest comandament este informat că medicii evrei concentraţi de M.St.M. 
şi repartizaţi Guvernământului [Transnistriei] pentru servicii, iau contact cu evrei 
din ghetouri şi cu cei repartizaţi la diferite munci, culegând informaţii, date şi 

indicii asupra tratamentului [faţă de evrei], asupra felului [lor] de trai etc., 
amănunte care pot fi difuzate în Ţară în chip alannist tendenţios. Pentru a se 
înlătura aceste lucruri, cu onoare vă rugăm să binevoiţi a lua măsuri pentru 
supravegherea îndeaproape a acestor medici, prin organele [care stau] la dispoziţia 
dvs."254. 

Aceste organe erau jandannii şi serviciile de siguranţă. Dr. Nuţă Feldman 
din Iaşi, trimis în septembrie 1943 la Dubăsari, nu avea motiv să se teamă de 
urmărire, întrucât în Dubăsari nu mai erau evrei. Evreii din orăşel şi din 
împrejurimi şi alte câteva mii au fost ucişi de membri ai Einsatzgruppe D 
încartiruiţi acolo. Dr. Feldman a descoperit amănunte suplimentare despre baia de 
sânge din localitate: 

„Agentul sanitar ... ne povestea cu lacrimi în ochi cum nemţii şi ucrainenii 
din localitate au ucis toată populaţia evreiască din oraşul Dubăsari, peste 3.500 
suflete, plus evrei aduşi cu convoaie, în număr de peste 7.000. Agentul, din cauza 
grozăviei, se adăpostise în podul spitalului de unde privea cum se făceau execuţiile 
de către nazişti. Lângă spitalul central din Dubăsari se află o mare groapă comună 
cu peste zece mii de ucişi. 

Agentul sanitar ne povestea cu groază cum copii evrei erau sfârtecaţi, 
rupându-li-se mâinile şi picioarele şi aruncaţi în groapa comună de lângă spital şi o 
altă groapă cam la vreo 500 metri nord de spital unde acuma este câmp de 
agricultură. Gropile pot fi uşor identificate, fiind cunoscute de întreaga populaţie 
neevreiască din Dubăsari"255 . 

În perioada cât a servit la Dubăsari, dr. Feldman şi alţi patru medici şi trei 
farmacişti evrei au locuit în spitalul orăşenesc, lângă mormântul comun. În timpul 
serviciului la Dubăsari, acest medic evreu şi alţii, deveniseră medicii personali ai 
prefectului, ai colonelului Betcu şi ai soţiei comandantului jandarmeriei din 
regiune, colonelul Dâmboviceanu. ,,Ea [soţia] ne-a prevenit de diferite intenţii 

banditeşti contra grupului de medici evrei şi farmacişti şi ne-a instruit cum să ne 
păzim de subprefectul Popescu"256

. Subprefectul a încercat pe toate căile posibile 

254 Şeful Statului Major al Diviziei de infanterie nr. 15, colonelul Gheorghe Busuioceanu, către 
Prefectura jud. Berezovca, 15 mai 1943. Idem, 2361-1-26, p. 133; Busuioceanu citează aici în 
întregime ordonanţa Corpului III de armată. 
255 Mărturia dr. Nuţă Feldman din Iaşi, Haifa, 27 decembrie 1962, AYV, PKR-V, p. 207. 
256 Idem, p. 211. 
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să trimită medicii evrei veniţi pe baza ordinului M.St.M. în lagărele de muncă de 
pe Bug, de fapt, să-i transforme în „medici jidani" fără nici un fel de drepturi. 

La Dubăsari, care a servit drept punct de tranzit peste Nistru pentru zeci de 
mii de soldaţi în drum spre front, epidemia de tifos a continuat să existe şi la 
sfârşitul lui 1943, medicilor evrei ordonându-li-se s-o combată fără nici un fel de 
echipament medical serios. ,,Nu exista casă în toată regiunea în care să nu fi fost 
bolnavi de tifos exantematic. Personal am îngrijit 3.000 de cazuri [români localnici, 
ucraineni, nu evrei] ... din circa 700 internaţi în spital între martie şi noiembrie 1943 
au murit vreo 50 sau 60 băştinaşi. Şi eu m-am îmbolnăvit de tifos"257

. Întâlnirea 
dintre medicii evrei şi un grup de sute de evrei care au fost aduşi din toată 

Transnistria pentru a construi şoseaua între Dubăsari şi Grigoriopol, şosea pentru 
uzul armatei, a fost ca o întâlnire între două lumi. Despre însăşi existenţa acestui 
detaşament de muncă, lichidat în cea mai mare parte, s-a aflat numai de pe urma 
mărturiilor medicilor evrei. 

În rezumat: medicii evrei care au fost trimişi, începând cu vara lui 1942 în 
judeţele din sudul Transnistriei, să combată tifosul exantematic, au fost primii evrei 
care au venit în contact direct cu rămăşiţele deportaţilor din România şi primii care 
au văzut locurile unde au avut loc marile acţiuni de exterminare executate de 
români. Nu vom dezbate aici tema influenţei pe care acest contact l-a exercitat 
asupra evreilor din România şi asupra conducerii lor. Din câte se ştie, însăşi ştirea· 
despre atrocităţile de la Bogdanovca şi din „regatul morţii" nu s-a răspândit printre 
evreii din România, care se aflau ei înşişi în toiul unei lupte pentru supravieţuire şi 
care erau zguduiţi de fiecare dată de zvonuri privind iminenta lor deportare. 
Probabil că şi medicii au păstrat tăcere de frica consecinţelor. Atenţia generală era 
îndreptată mai mult spre supravieţuitorii din ghetourile din nordul Transnistriei, şi 
în special asupra orfanilor. 

Totalul pierderilor 

Subsecretarul de stat la Ministerul de Interne, Constantin Vasiliu, a apreciat 
în noiembrie 1943 că până la I septembrie 1943 au rămas în viaţă 50. 741 evrei din 
cei 110.033 care au fost deportaţi, iar restul, 59.292 au murit „din cauza 
epidemiilor ce s-au ivit şi a imposibilităţii de asistenţă medicală şi profilaxie în 
regiunile peste care trecuse războiul"258 . Această apreciere nu este exactă şi ea îşi 
propune să ascundă două lucruri: numărul adevărat al deportaţilor şi operaţiunile de 
lichidare din „regatul morţii". După cum vom vedea în continuare, numărul 

257 Idem, p. 211. 
258 Memoriu al subsecretarului de stal la Ministerul de Interne şi responsabil cu politia şi jandarmeria, 
Constantin Vasiliu, nedatat (Memoriul a fost întocmit pentru şedinţa Consiliului de Ordine din I 2 
noiembrie 1943), Cartea Neagră, III, nr. 248, p. 447. 
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deportaţilor era între 185.000 şi 190.000. Vasiliu nu a pomenit deloc pe evreii ucişi 
în convoaie, cei care au murit de epuizare şi evreii care au fost predaţi germanilor. 

Suntem în măsură în prezent să estimăm numărul evreilor români care au 
pierit în marile ghetouri şi în lagărele din Transnistria din iarna lui 1941 şi până în 
vara lui 1942. Această apreciere nu va fi precisă, întrucât este greu de făcut o 
despărţire între cei care au murit de tifos şi cei care au murit de foame, de frig sau 
de alte boli. Este, de asemenea, greu de localizat toate colhozurile şi sovhozurile 
unde au fost trimişi mii de evrei şi mulţi dintre ei au murit fără să aibă parte de un 
mormânt. Un indiciu al imensului număr de morţi de tifos îl oferă cele trei ghetouri 
descrise în acest capitol: la Berşad şi în întreg judeţul Balta au murit circa 27.000 
de evrei, la Şargorod circa 4.000 şi la Moghilev circa 3.500; în total circa 34.500. 

Trimişii Comisiei de ajutorare care au vizitat Transnistria la începutul lui 
1943 au găsit acolo 72.214 deportaţi din România259

. Diferenţa dintre numărul total 
al deportaţilor, circa 190.000, şi numărul evreilor găsiţi în viaţă în Transnistria 
dovedeşte că circa 11 O.OOO de evrei au fost ucişi pe drumuri, sau au murit de tifos 
sau din alte cauze. Se ştie cu certitudine că circa 30.000 de evrei români au fost 
ucişi în „regatul morţii"260 . Din cei circa 11 O.OOO care au pierit, 80.000-85.000 au 
murit de tifos, foame şi frig din noiembrie 1941 până în iunie 1942 (majoritatea 
iarna). Estimarea făcută de ministrul poliţiei şi jandarmeriei, Vasiliu, a fost deci 
minimă (circa 60.000) dar el a încercat să ascundă asasinarea evreilor români din 
„regatul morţii". Într-o depoziţie înaintată Tribunalului Poporului la 29 aprilie 
1946, Alexianu s-a referit la problema tifosului care a făcut ravagii printre 
deportaţi: ,,În iarna 1941/42 în satele din Transnistria unde evreii se găseau În aşa
zisele lagăre au murit câteva mii din ei din cauza bolilor, în special de tifos 
exantematic, de oboseală şi frig, la fel ca şi populaţia civilă şi ostaşii români"261

. 

259 Raportul lui Fred Şaraga, trimisul Centralei Evreieşti care a vizitat Transnistria, către Comisia de 
ajutorare cuprinzând şi date statistice şi estimări ale numărului de deportaţi din România (exclusiv 
evrei localnici), după judeţe şi raioane. 22 martie 1943. Ancel, Doc11ments, V, nr. 184-185, p. 342-
350. Numărul evreilor localnici care au murit de tifos nu este cunoscut, dar este plauzibil că a totalizat 
cel pu\in zece mii din cei circa 30.000 câţi trăiau în nordul Transnistriei, când au fost înfiinlale 
ghetourile. 
26° Comunicatul inspectorului general al jandarmeriei cu privire la terminarea operaţiunii de deportare 
a evreilor din nasarabia şi Bucovina înso\it de harta Transnistriei. Arhiva Ministerului de Interne, 
dosarul 18844, voi. 3, p. 2. Pe hartă este notat că 29.476 evrei au fost duşi în jude\ul Pervomaisc 
(Golta), la Bobric, Crivoie-Ozcro şi Bogdanovca. Toţi aceşti evrei au fost exterminaţi în cele din urmă 
în „regatul mor\ii". 
261 Depoziţie a lui Alexianu căire Tribunalul Poporului, Bucureşti, 29 aprilie 1946, Arhiva 
Ministerului de Interne, dosarul 40010, voi. 28, p. 10 (sublinierile autorului - J.A.); se află în 
USHMM/RG -25004 M Reci 33 (sublinierea mea - J.A.). 
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CAPITOLUL TREIZECI 

Vânătoarea purtătorilor de sânge evreiesc 

Dacă s-ar fi putut măsura cu exactitate procentul de sânge evreiesc în arterele 
deportaţilor din Basarabia şi Bucovina şi ale evreilor din Transnistria care au fost 
deportaţi în „regatul morţii", nu s-ar fi creat atât de multe probleme umane care au 
preocupat Guvernământul Transnistriei până în ultimele sale zile. Problemele s-au 
ivit atât pe plan ideologic-juridic cât şi pe plan practic-administrativ. 

Definiţia naţiunii române şi a individului român pe baz.a sângelui şi a credinţei 
creştine era deja stabilită prin „Decretul-lege privind starea juridică a locuitorilor 
evrei din România"', emis la 9 august 1940, încă de la sfărşitul domniei regelui Carol 
al II-iea şi înainte de alianţa cu Germania nazistă. Această lege definea evreul după 
religie şi origine etnică, în timp ce românii erau definiţi prin sânge. Ministrul de 
Justiţie de atunci se lăuda: ,,am ajuns la formula proprie românească de a socoti 
sângele românesc ca un element etnic şi moral". În decretul-lege cu privire la evrei şi 
în legislaţia care-l însoţea erau incluse numeroase articole privind diferite categorii 
de „indivizi cu sânge evreiesc" - fie că aceştia se convertiseră la creştinism, fie că nu, 
fie că se declaraseră atei sau se considerau cu totul creştini (vezi capitolul şapte). 

Deportarea din Basarabia şi Bucovina trebuia să cuprindă numai „purtători 
de sânge evreiesc" cărora biserica ortodoxă română, prejudecăţile răspândite în 
popor şi în folclor şi literatura antisemită le atribuiau trăsături genetice negative sau 
chiar monstruoase. Debarasarea de această calamitate era considerată ca un fel de 
purificare fizică şi spirituală, şi faptul şi-a găsit expresia în mod conştient sau 
inconştient, în corespondenţa cu privire la deportări şi alte acţiuni de eliminare a 
evreilor. Comandantul militar al oraşului Chişinău, colonelul Dumitru Tudose, a 
rezumat realizările sale, înainte de a părăsi postul, şi în capul listei a notat: 

„Am curăţat oraşul de evrei şi resturile inamice, dându-i o faţă românească şi 
mai ales creştină. Am organizat ghetoul evreiesc în astfel de condiţiuni, ca să nu 
mai fie un pericol prezent sau viitor din partea acestor elemente"2

. 

1 „Monitorul Oficial" nr. 183, 9.8.1940, p. 4087. 
2 Comandantul militar al Chişinăului către conducerea Guvernământului din Basarabia; 13 august 
1941, Arhiva M.St.M. al armatei române, M.St.M. Roii 656, fond 29; se află în Arhiva Holocaustului 
de la Washington, USMMM/RG 25003 M. 
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Guvernământul Basarabiei a păstrat o evidenţă a tuturor evreilor, presupuşi 
evrei, creştini cu sânge evreiesc, copii din căsătorii mixte şi alte categorii de acest 
fel, care au rămas în provincie. În orăşelul Bolgrad, pretorul local a raportat că au 
rămas un băieţel nebotezat de şapte ani care locuieşte cu mama lui, rusoaică, o 
fetiţă de patru ani, botezată, dintr-o căsătorie mixtă, şi două evreice convertite la 
creştinism. Lista nominală anexată la raport arată că în orăşel se aflau cinci familii 
mixte. Cele două evreice n-au fost deportate, pentru că trecuseră la creştinism cu 
mulţi ani înainte; în ce priveşte pe cei trei bărbaţi evrei, unul a dispărut, unul a 
murit şi al treilea, împreună cu fiul său cel mare, care nu s-a creştinat, au fost 
deportaţi în Transnistria3

. 

Guvernatorul Basarabiei a publicat la sfârşitul lui Iulie 1942 o ordonanţă 
care obliga pe toţi „locuitorii având sânge evreiesc" care încă mai rămăseseră în 
Basarabia să se prezinte imediat la comisariatele de poliţie, pentru a fi înregistraţi 
în recensământul special pentru persoanele cu sânge evreiesc. Era vorba de 
persoane care erau pe jumătate sau pe sfert evrei, care reuşiseră să se salveze de 
deportare în Transnistria, şi evreice măritate cu neevrei şi care trecuseră la 
creştinism cu mult timp în urmă. Aceşti „purtători de sânge evreiesc" nu erau evrei 
în marea lor majoritate, şi întrucât numărul lor, aşa cum vom vedea în continuare, 
era infim, ordonanţa a inclus un articol care uşura situaţia unora dintre ei: ,,Sunt 
exceptaţi de la facerea declaraţiunilor acei cetăţeni români care, având sânge 
evreiesc, au unul din părinţi de altă origine decât cea evreiască, sunt creştini şi au 
trecut la creştinism înainte de 9 august 1940',4. 

Urmărirea purtătorilor de sânge evreiesc de tot felul a continuat în Basarabia 
şi Bucovina până la reocuparea lor de către armata sovietică. Această urmărire -
recensământul a avut loc în Basarabia în vara anului 1943, când comandanţii 
poliţiei din oraşele provinciei au primit ordin să raporteze despre prezenţa 

purtătorilor de sânge evreiesc. Comandantul poliţiei din Orhei, Emil Bârzescu, a 
raportat Inspectoratului de poliţie din Chişinău: 

,,În anul 1941, odată cu retragerea trupelor şi autorităţilor sovietice, întreaga 
populaţie evreiască pur sânge a plecat, trecând Nistru(, în U.R.S.S., rămânând prin 
împrejurimile oraşului un număr de 345 de evrei, care fiind depăşiţi de trupele 
româno-germane s-au reîntors în oraş şi, conform ordinelor superioare, au fost 
instalaţi într-un ghetou din str. Vasile Lupu, iar la data de 5 noiembrie 1941 au fost 
trecuţi peste Nistru, în Transnistria, astfel că evrei pur sânge nu avem în sector. 

3 Primarul orăşelului Bolgrad către pretorul raionului, cu anexarea unei liste nominale, 13 noiembrie 
1941; pretorul raionului Bolgrad către prefectul judeţului Ismail, 30 noiembrie 1941, Arhiva Odessa, 
7528-lc-l, p. 236-238. 
4 Ordonanţa guvernatorului Basarabiei, generalul Voiculescu, 28 iulie 1942, Arhiva Chişinău, 697- 1-
41, p. 21. 
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În sector nu avem decât un număr de 4 evreice pur sânge botezate şi 3 femei 
cu sânge evreiesc, cum şi 5 copii minori a numitei Tarea Ana, cu sânge evreiesc. 
Prezenţa acestora în sector din punct de vedere al siguranţei Statului nu prezintă 
nici un pericol"5

. 

Inspectoratul de poliţie din Basarabia a pregătit la începutul lui noiembrie 
1943 un tabel special şi o hartă pe care a notat răspândirea „persoanelor de sânge 
evreiesc de pe teritoriul urban al Basarabiei". În sate nu mai trăiau evrei. În total 
rămăseseră în Basarabia 335 de purtători de sânge evreiesc, in 134 de familii mixte, 
cuprinzând 71 bărbaţi, I 57 femei şi I 07 copii. Harta anexată tabelului nota în 
fiecare judeţ numărul purtătorilor de sânge evreiesc şi evidenţia succesul purificării 
teritoriului6

. 

Nu numai evreii au fost deportaţi din Basarabia şi Bucovina. Preşedinţia 
Consiliului de Miniştri a ordonat deportarea din teritoriile eliberate „a tuturor 
persoanelor de altă origine etnică decât cea românească stabilite acolo în urma 
ocupaţiei ruse din 1940", adică ucraineni şi ruşi. Ca o consecinţă, au fost alungate 
peste Nistru femei ucrainene sau rusoaice căsătorite cu români şi chiar şi copiii 
acestora. Aceste femei n-au fost închise în Transnistria în ghetouri sau lagăre. 

Guvernământul Transnistriei a cerut în luna februarie 1942 să se aprobe revenirea 
soţiilor şi copiilor la soţii şi părinţi lor români, subliniind faptul că în viitor „se 
poate desigur interzice asemenea căsătorii mixte între români şi cei cu altă origine 
etnică". Adresa Guvernământului dezvăluia marea deosebire dintre atitudinea faţă 
de evrei şi atitudinea faţă de neevrei când era vorba de purificare etnică: 

„Măsura generală a expulzării celor pripăşiţi în Basarabia în timpul ocupaţiei 
ruseşti, nu poate să aibă intenţia de a distruge familia şi a separa soţul de soţie sau 
de copiii, lăsându-i pe aceştia din urmă în voia soartei .. .''7. 

5 Politia oraşului Orhei către Inspectoratul de politie din Chişinău, 6 iulie 1943. Arhiva Chişinău 666-
2-325, p. 117. Raportul mintea cu privire la fuga evreilor din oraş. Sute au fost măcclăriti de armata 
română şi alte sute de evrei au fost torturaţi şi apoi ucişi. Vezi Pink.as Hakehilot Romania. voi. li, 
p. 330-331. În anul 1943, după înfrângerile grele de pe frontul rusesc, autoritătile române au început 
să strângă „dovezi'" despre aşa-zisele evacuări ale evreilor din Basarabia, primarii satelor şi 

comandanţii jandarmeriei primind ordin să trimită rapoarte cu privire la dispari\ia evreilor, în care se 
spune că majoritatea „au părăsit de bunăvoie'' localitatea, împreună cu armata sovietică, şi doar o 
mică parte au fost deportati. În nici un raport nu se spune că evreii au fost ucişi. Vezi opt asemenea 
rapoarte din primăvara şi vara lui 1943. Ancel, Documents, IX, nr. 114, p. 308-311. Consiliul satului 
Gura-Căinari, de exemplu, a raportat că 66 de evrei au părăsit satul de bunăvoie, şi nici unul nu a fost 
deportat (Idem, p. 308). În legătură cu acest sat se ştie că toti evreii au fost scoşi la marginea satului şi 
împuşca\i de soldaţii din Divizia a 14-a a armatei române - o operaţiune consemnată în actul de 
acuzare împotriva lui Ion Antonescu (Cartea Neagră, 111, p. 59). 
6 Tabel şi hartă a purtătorilor de sânge evreiesc în oraşele Basarabiei după I noiembrie 1943. Arhiva 
Chişinău 680-1-4640, p. 22-23. 
7 Guvernământul Transnistriei către Preşedinţia Consiliului de Miniştri, 22 februarie 1942. Arhiva 
Odessa 2242-1-1085, p. I 74- J 74b. 
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Această problemă de ordin etnic, care nu se referea la evrei, a ajuns până la 
Ion Antonescu - singurul care decidea în probleme de rasă - şi Preşedinţia 

Consiliului de Miniştri a anunţat la 27 martie 1942 Guvernământul că aprobă 
„readucerea soţiilor şi copiilor rezultaţi din căsătoria românilor etnici cu 
ucrainence, la căminul soţilor care cer aceasta"8

. Am prezentat acest episod pentru a 
servi de cadru şi comparaţie privind atitudinea faţă de purtătorii de sânge evreiesc. 

Una dintre primele misiuni ale jandarmeriei în satele şi târgurile din 
Transnistria era de a descoperi unde se mai ascund, încă, evrei. Reperarea evreilor 
sau a semievreilor s-a bazat pe informatori, care puteau fi găsiţi aproape în orice 
sat, mai ales în prima perioadă a ocupaţiei româneşti. Rapoartele cu privire la evreii 
care se ascund sau la impostori erau considerate informaţii secrete, şi comandanţi 
ai jandarmeriei adunau din când în când date privind astfel de cazuri şi le raportau 
Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria, prefecturii judeţului, batalionului de 
jandarmi, diviziei şi chiar corpului de armată postat în regiune. 

Ca exemplu al unui astfel de raport informativ, consemnăm raportul 
comandantului legiunii de jandarmi din judeţul Ovidopol, prin care comunica că 
„agenţi informatori ai legiunii" au descoperit şase evrei şi evreice, un copil care a 
fost botezat, o evreică convertită la creştinism, o evreică măritată cu un rus 
mobilizat în armata sovietică, un evreu căsătorit cu o rusoaică şi pe copiii lor, o 
evreică măritată cu un rus şi pe copiii lor; ,,credem că este necesar a se verifica 
situaţia evreilor semnalaţi mai sus spre a vedea dacă nu trebuie şi aceştia verificaţi 
şi duşi în lagăre aşa cum prevăd ordinele speciale"9

. Comandantul se plângea în 
raport că anumite autorităţi locale „se prefac că nu le observă prezenţa". 

Rapoarte asemănătoare au continuat să parvină Inspectoratului jandarmeriei 
din Transnistria, atâta timp cât au existat sau au fost inventaţi evrei - fără legătură 

cu situaţia de pe front. Vânătoarea purtătorilor de sânge evreiesc poate fi împărţită 
în câteva categorii: copii evrei sau semievrei care au fost predaţi unor neevrei, copii 
care s-au ascuns şi au fost descoperiţi, copii care au fost botezaţi pentru a fi salvaţi 
şi care erau consideraţi totuşi evrei; evreice măritate cu români; evreice măritate cu 
ucraineni sau ruşi şi ucrainence măritate cu evrei; diverse categorii de evrei care s
au creştinat; şi, în sfârşit, evrei care s-au dat drept creştini. 

Copii evrei 

La 20 noiembrie 1941 poliţia oraşului Balta a raportat prefectului că evreii 
din ghetou „având speranţa că se vor întoarce în oraş", au încredinţat copiii unor 

8 Preşedinţia Consiliului de Miniştri către Guvernământul Transnistriei, 27 martie 1942. Arhiva 
Odessa, 2342-1-1085, p. 173. 
9 Raport informativ nr. 174 din 28 noiembrie 1941, către comandantul companiei de jandarmi din 
Ovidopol. Idem, 2357-1 c-356, p. 3. 
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locuitori ucraineni, le-au lăsat bani, şi „au acceptat chiar ca ei să fie botezaţi". 
Poliţia din Balta a trimis poliţişti localnici să-i identifice pe copii şi să-i încoloneze 
în convoaiele care se îndreptau spre „regatul morţii". Comandantul poliţiei a 
propus „să se interzică preoţilor să boteze copii de evrei"JO_ 

Fenomenul încredinţării unor copii şi al botezării lor, pentru a fi salvaţi de la 
moarte, s-a petrecut, după câte se pare, printre evrei ucraineni din localităţile aflate 
pe traseul convoaielor care se îndreptau spre „regatul morţii", în judeţele Râbniţa, 
Balta şi Berezovca. Amploarea lui nu este cunoscută, dar se pare că este vorba de 
sute. Preoţii localnici, spre deosebire de preoţii români care au fost trimişi în 
Transnistria (vezi în continuare), acceptau să boteze copii evrei. Agenţi ai 
jandarmeriei au raportat, în luna decembrie, că evreii din două sate din judeţul 
Râbniţa „au dat în adopţiune copii de ai lor la familii creştine şi fete [evreice], în 
căsătorie după băieţi creştini, botezându-i în religia creştină, cu scop ca cel puţin 
aceştia să rămână neevacuaţi 11

. Ceremonia a fost oficiată de preoţi ruşi, a adăugat 
comandantul jandarmeriei din Transnistria, care a aflat despre acest fenomen la 20 
decembrie 1941. 

O încercare asemănătoare a unor evrei dintr-un convoi din judeţul Berezovca 
în drum spre lagărele de pe Bug a fost dejucată de jandarmi. Ei au reuşit să 

descopere patru copii. ,,Copiii au fost ridicaţi şi internaţi în lagăr", a raportat 
colonelul Broşteanu, la 29 martie 1942. Adjunctul comandantului poliţiei locale din 
Oceacov a adoptat un copil evreu „pentru a-l creşte", dar adopţiunea a fost 
descoperită şi acest copil „a fost internat în lagăr" 12 . 

Sute de copii evrei au rămas despărţiţi de părinţi sau au fost predaţi pentru 
adoptare sau supraveghere unor ucraineni în întreaga Transnistrie sau unor ruşi la 
Odessa, Guvernământul român şi-a pus în acţiune agenţii pentru a-i descoperi şi 
pentru a-i închide în lagărele de exterminare, până la mijlocul anului 1942 şi după 
aceea în ghetouri. 

Convertirea la creştinism nu a schimbat statutul copiilor botezaţi, întrucât 
acesta se stabilea pe baze rasiale şi nu după religie. În general, copiii crescuţi în 
satele din Basarabia au avut mai multe şanse de salvare, sub falsa aparenţă de 
creştini, decât copiii deportaţi din Bucovina, întrucât primii vorbeau ucraineană sau 
rusă. 

Pretorul raionului Crivoi-Ozero a fost implicat în cazul unei evreice care s-a 
dat drept creştină. În aprilie 1942 s-a descoperit că angajase în casa sa o servitoare 
evreică, cu numele de Zina Boico. Pe „această evreică", aşa cum a notat îngrijorat 
pretorul în raportul său către prefectul judeţului Golta, în care era stăpân Isopescu, a 

JO Politia din Balta către Prefecturajudetului Balta, 20 noiembrie 1941, Arhiva Odessa, 2358-lc-l O, p. 2. 
11 Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria către Inspectoratul general al jandarmeriei din 
Bucureşti, 29 martie 1942, Cartea Neagră, 111, nr. 130, p. 217. 
12 Idem. Idem. 
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primit-o în ianuarie 1942, cu recomandări de la plutonierul de jandarmerie Cristea, 
comandantul raionului Crivoi-Ozero, ,,care mi-a prezentat-o ca pe o româncă din 
Basarabia". Cauza inducerii sale în eroare, a adăugat pretorul, se află în dosarul pe 
care 1-a înaintat. Din aprobarea pe care a anexat-o pentru a îndepărta de el orice vină 
rezultă că „servitoarea evreică" era o fetiţă de 12 ani, care reuşise să se dea dregt 
româncă. Pretorul a trimis fetiţa la prefectura din Golta cu un trimis special 3

. 

Prefectul Isopescu la rândul său a trimis-o în aceeaşi zi la poliţia din Golta, 
ordonându-i ca „evreica Zina Boico să fie transferată la Domanevca imediat"14

. 

Documentaţia cu privire la copii abandonaţi, copii predaţi pentru adoptare, 
copiii cărora părinţii le-au poruncit să părăsească convoaiele ce se îndreptau spre 
lagărele morţii de pe Bug, copii care au învăţat sau au fost învăţaţi să-şi ascundă 
originea, este mai numeroasă în marile zone de exterminare - judeţele Golta şi 

Berezovca. 
Comandantul unei unităţi româneşti de infanterie s-a adresat încă la 5 

noiembrie 1941 Prefecturii judeţului Golta cu cererea de a primi lămuriri „dacă se 
permite botezul copiilor de evrei cu ambii părinţi evrei ori numai cu unul dintre ei. 
Aceasta cu atât mai mult cu cât s-au prezentat la mine localnici, amatori de a înfia 
câte un astfel de copil, dacă li se îngăduie a-i boteza" 15

. Isopescu a răspuns 
personal acestei adrese, explicând comandantului militar că în ceea ce priveşte 
„botezul copiilor de evrei", el este admis numai în cazul în care unul din părinţi 
este creştin - adică ucrainean, rus - şi dacă amândoi părinţii cer aceasta. Această 
ultimă condiţie era aproape imposibilă, întrucât părintele evreu, dacă nu fusese 
arestat şi deportat la Bogdanovca, nu voia să fie dezvăluit. Răspunsul cuprindea şi 
clarificări cu privire la păstrarea purităţii rasei româneşti: 

„Această autorizaţie nu se aplică în cazul când unul dintre părinţi este 
moldovean [român din Transnistria] ci pentru alţi creştini astfel ca moldovenii să 
nu se amestece cu jidani. Este totuşi oprit cu desăvârşire a se boteza copiii născuţi 
din ambii părinţijidani" 16 . 

Isopescu dorea să primească clarificări suplimentare privind atitudinea faţă 
de amestecul de rase creat de regimul sovietic, situaţie pe care ordinele în vigoare 
nu puteau să le prevadă. El a descris toate cazurile de care s-a lovit şi a cerut 
instrucţiuni. Iată raportul său secret, adresat Guvernământului: 

13 Pretorul raionului Crivoi-Ozero către Prefectura judetului Golta, 28 aprilie 1947. Arhiva Nikolaev 
2178-1-31, p. 58. Copie a permisului comandantului jandarmeriei din Crivoi-Ozero care consemnează 
că fetita este de origine basarabeană, 12 ianuarie 1942. Idem, p. 59. 
14 Ordin secret al prefectului lsopescu către politia din Golta, 28 aprilie 1942. Idem, p. 60. 
15 Căpitanul Georgescu, comandantul unitălii de infanterie nr. 72 către prefectura din Pervomaisk 
(Golta), 3 noiembrie 1941, Arhiva Nikolaev 2178-1-66, p. 95. 
16 Prefectul lsopescu către comandantul unitătii de infanterie nr. 72, 5 noiembrie. Idem, p. 76 
(sublinierea mea, J.A.). 
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,,Aproape zilnic ni se prezintă cazuri de felul următor: 
1. Bărbat creştin cu nevastă jidancă care cere voie ai se boteza copiii. 
2. Bărbat creştin cu nevastă jidancă care cere a i se da voie să-şi boteze 

nevasta. 
3. Nevastă creştină cu copii proveniţi din tată jidan care cere a i se boteza 

cop111. 
4. Nevastă creştină cu copii din bărbat jidan care cere a i se aproba botezul 

copiilor şi bărbatului. 
5. Jidani care cer a li se aproba botezul. 
Neavând nici o dispoziţie până în prezent şi până la intrarea în vigoare a legii 

poziţiei jidanului am oprit orice botezuri pentru acei care au vreo legătură cu 
neamul jidovesc. Vă rugăm a ne da ordine de urgenţă" 17 . 

În ceea ce priveşte copiii evrei sau semievrei, Guvernământul a acţionat pe 
două planuri. În primul rând era necesar să se facă ordine pe plan juridic şi să se 
definească şi pe teritoriul Transnistriei cine este considerat evreu, şi cu acest prilej 
să se stabilească statutul acestor copii; iar în al doilea rând trebuiau tratate, separat, 
diferitele categorii de copii - abandonaţi, care s-au dat drept creştini, care se 
ascund, originari din Odessa ş.a. 

Biroul de studiu al Guvernământului a pregătit un proiect de ordonanţă care 
definea cine era considerat evreu, proiect inspirat de decretul-lege din 9 august 
1940. Acest proiect stabilea că pe teritoriul Transnistriei vor fi consideraţi evreii 
următoarele categorii: cei de religie mozaică; cei născuţi din părinţi de religie 
mozaică; copii botezaţi născuţi din părinţi de religie mozaică, botezaţi sau 
nebotezaţi, copii botezaţi născuţi din mamă creştină şi tată evreu, botezat sau 
nebotezat; copii botezaţi născuţi din mamă evreică în afară de căsătorie; femeie 
încadrată în aliniatele de mai sus măritată cu un creştin şi care a trecut la creştinism 
cel puţin cu doi ani înainte de 22 iunie 1941 (ziua invaziei Uniunii Sovietice); atei, 
purtători de sânge evreiesc precum şi purtători de sânge evreiesc care au trecut la 
orice altă religie; cei care au trecut la creştinism după intrarea în vigoare a acestei 
ordonanţe. În cazul unei familii în care soţul este evreu nebotezat şi soţia este 
creştină, soţul va fi încadrat în prevederile acestei ordonanţe, iar soţia va putea cere 
d - • 18 esparţ1rea . 

Guvernatorul Alexianu nu a semnat ordonanţa, deoarece era de părere că a 
fost emisă cu întârziere: ,,Nu mai e nevoie de ordonanţă. S-au aplicat măsuri în fapt 
şi azi e tardiv. Nu mai admit nici o contestaţie", a notat Alexianu pe marginea 
proiectului de ordonanţă 19

. Aşa cum am arătat, aceasta era de fapt „Decretul-lege a 

17 Prefectul Isopcscu către Guvernământul Transnistriei, 13 noiembrie 1941. Idem, p. l 55-l 55b. 
18 Ordonantă nesemnată din februarie 1942. Arhiva Odessa, 2242-2-37, p. 82-82b. 
19 Idem, p. 82. 
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locuitorilor evrei din România" aplicat asupra evreilor din Transnistria, cu 
modificările cerute de situaţie. 

Măsurile concrete amintite de guvernator erau, de fapt, o serie de hotărâri 
pentru fiecare caz în parte care i-a fost adus la cunoştinţă, incluzând şi atitudinea sa 
cu privire la ordonanţa care nu a fost publicată, şi care a servit ca un fel de ghid 
privind tot ce se referă la definirea evreului. Dar în Transnistria s-au ivit şi situaţii 
neprevăzute şi neîntâlnite încă în România însăşi (pentru că evreii români nu 
fuseseră încă deportaţi). Deportarea evreilor din Odessa a cerut intervenţia rapidă a 
guvernatorului care a interzis, la 20 februarie 1942, ,,a da în creştere la familii de 
creştini din oraş copii părăsiţi ai evreilor"20

. Pentru aceşti 500 de copii, între 5-7 
ani, guvernatorul a hotărât înfiinţarea unui orfelinat special la Berezovca, întrucât 
nu mai erau evreice care să-i ducă în zona de execuţie a coloniştilor germani. 

Problema copiilor părăsiţi în judeţul Golta a fost consemnată în două 
rapoarte trimise Guvernământului, la 15 aprilie 1942 de către prefectul Isopescu şi 
de către subprefectul şi „responsabilul" cu problema evreiască, Aristide Pădure. 
Subprefectul dorea să ştie ce trebuie să facă cu numeroşii copii ai căror părinţi nu 
erau cunoscuţi şi cine va plăti pentru întreţinerea lor: 

„Atât în oraş cât şi în judeţ, avem mulţi copii fără nici un căpătâi, ai căror 
părinţi au fost deportaţi şi, în prezent, unii sunt chiar morţi, iar alţii i-au părăsit, fie 
din cauza războiului, fie din alte cauze ... Vă rugăm să daţi ordin şi să dispuneţi ce 
facem cu aceşti copii, în seama cui rămân"21 . 

Din câte se ştie, printre aceşti copii părăsiţi erau mulţi evrei, în special fetiţe, 
dar şi băieţi dintre cei care nu fuseseră circumcişi. Prefectul Isopescu a intervenit în 
problema copiilor cu numai 50% sânge evreiesc, cerând de fapt lichidarea lor: 

„Cu ocazia strângerii evreilor conf. Ord. 23 dată de onor Guvernământ, s-au 
întâlnit următoarele cazuri pentru a căror rezolvare solicităm ordinul Dvs.: 

Copii proveniţi din tată evreu şi mamă neevreică. 
Copii proveniţi din mamă evreică şi tată neevreu. 
Având în vedere că aceşti copii trebuie să urmeze soarta părinţilor, vă 

rugăm să daţi ordin ce facem cu copiii din tată evreu iar mamă neevreică, a căror 
tată a murit"22

. 

În conformitate cu ordonanţa care nu a fost publicată, dar a servit ca 
directivă, un copil cu mamă creştină şi tată evreu era considerat evreu, chiar dacă 
fusese botezat şi era sortit să urmeze soarta părinţilor. Dar în cazul în care tatăl, 
evreu sau nu, murise, nu se putea stabili statutul său, şi dacă era inclus într-una din 

20 Guvernatorul Alexianu căire Oficiul Central al evacuării evreilor din Odessa, 20 februarie 1942. 
Arhiva Odessa, 2242-1-1487, p. 136. 
21 Subprefectul Pădure către Guvernământ, 15 aprilie 1942, Arhiva Nikolaev 2178-1-15, p. 134. 
22 Prefectul lsopescu către Guvernământul Transnistriei, 15 aprilie 1942. Arhiva Odessa 2242-1-1487, 
p. 183 (sublinierea mea- J.A.). 
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categoriile care definea cine e evreu. Poate tatăl a fost botezat în copilărie, 
influenţând în acest fel asupra soartei copiilor săi? Şi aşa mai departe (vezi în 
continuare). Absenţa tatălui - fapt foarte frecvent, întrucât mulţi au fost ucişi şi arşi 
în „regatul morţii", sau erau mobilizaţi în armata roşie şi dispăruseră - i-a produs 
complicaţii lui Isopescu, cu atât mai mult cu cât pentru a aplica ordinele, copilul cu 
sânge amestecat trebuia smuls de la mama lui ucraineancă sau de altă naţionalitate, 
neevreică. În cazurile în care mama era evreică, nu exista nici o problemă: şi ea şi 
copilul erau trimişi pe jos, sub escorta jandarmilor, la Domanevca sau Acmecetca. 
În orice caz, dacă aceasta nu ar fi fost o problemă curentă, lsopescu nu s-ar fi 
adresat Guvernământului. 

Adjunctul guvernatorului a răspuns în această problemă (a copiilor al căror 
tată fusese ucis şi nu se aflau la mama lor ucraineană) două săptămâni mai târziu, 
că aceşti cof:ii vor fi ţinuţi pe contul Guvernământului „într-un orfelinat înfiinţat în 
acest scop" 3

. Anterior, pentru a pune capăt tuturor cererilor de adoptare a unor 
copii evrei „puri" - care mai existau probabil în număr mare în judeţul Golta -
subprefectul judeţului, Pădure, a emis un ordin în scris către protoiereul judeţului 
Golta, prin care a interzis „cu desăvârşire botezul copiilor de evrei, înfiaţi de 
localnici sau lăsaţi din convoaiele în trecere"24

. Aceasta constituia o problemă 
locală a judeţului, de aceea s-a emis un ordin local. Concomitent, legiunea de 
jandarmi din judeţ a continuat să caute, să depisteze şi să aresteze copii evrei 
orfani, care au rămas în satele de pe traseul convoaielor, folosiţi uneori de ţărani 
ucraineni la munca câmpului, îndeosebi ca ciobani, copii care vagabondau şi 

cerşeau, care se ascundeau prin case părăsite ş.a.m.d. Jandarmii îi aduceau pe aceşti 
copii într-o clădire din lagărul Domanevca, transformată în orfelinat. Comisia de 
asistenţă de la Bucureşti a aflat de acest orfelinat la mijlocul anului 1943. Mai 
trăiau acolo câteva zeci de copii, în ajunul eliberării: ,,Trăiau dintr-o zeamă lungă şi 
mălai, din furtişag şi prostituţie"25 . 

O creştină din Berezovca a ţinut foarte mult să reţină un copil evreu de doi 
ani, care i-a fost lăsat din întâmplare, şi cazul a fost dezbătut de diverse foruri ale 
Guvernământului timp de un an, până când a fost rezolvat în noiembrie 1942. 
Femeia, o învăţătoare ucraineană, de origine greacă, din Berezovca, a cerut 
prefecturii să-i aprobe să adopte în mod legal un copil evreu acum în vârstă de trei 
ani, pe care l-a primit în august 1941, când avea doi ani: 

„La data de 18 august 1941, la peste o săptămână după ocupaţia oraşului 
Berezovca de către armatele germane, servitoarea doctoriţei evreice mi-a adus un 
băiat de doi ani, rugându-mă să-l ţin la mine până seara. Mama copilului l-a lăsat în 

21 Guvernământul Transnistriei către prefectul judeţului Golta, 2 mai 1942, Idem, p. 182. 
24 Subprefectul Pădure către responsabilul asupra preo\ilor din judelui Golta, 9 aprilie 1942, Arhiva 
Nikolaev, 2178-1-4. 
25 Sonia Palty, Evrei, treceţi Nistru/, însemnări din deportare, Tel Aviv, 1989, p. 304. 
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sat şi singură a plecat la Berezovca. Servitoarea m-a rugat să ţin copilul la mine 
până va găsi mama să-i înapoieze copilul, însă peste câteva zile a plecat din 
Berezovca şi nici mama n-a mai venit [să-l ia] iar mai târziu am aflat că nu mai era 
în viaţă"26 . 

Învăţătoarea ucraineană a prezentat toate aspectele cazului ei. Ea s-a grăbit 
să boteze copilul de doi ani. Ceremonia a avut loc la 21 septembrie 1941 şi a fost 
oficiată de un preot din localitate, şi de atunci copilul se afla la ea, şi-l educa „în 
spirit religios [creştin]". Ca învăţătoare ea promitea să educe copilul să fie cinstit, 
harnic şi pe viitor „un duşman înverşunat al jidanilor şi comuniştilor", de la care ea 
şi familia ar fi suferit mult. Femeia a ataşat la cererea ei certificatul de botez şi o 
petiţie a colegilor ei ucraineni care atestau că atât ea cât şi părinţii ei erau creştini 
evlavioşi, că nu fusese membră de partid şi că a suferit mult sub regimul comunist, 
deoarece fratele ei fusese ofiţer în armata ţaristă. De asemenea, doi localnici au 
atestat că au asistat la botez şi că de atunci copilul era crescut „în spirit creştin". 
Notarul oraşului a autentificat toate documentele şi semnăturile27 . 

Chestiunea copilului a fost descoperită în urma unui denunţ. Agenţi ai 
jandarmeriei au raportat prefectului că la Berezovca se află o evreică care creşte un 
copil evreu28

; probabil că aceşti agenţi nu şi-au putut imagina că o ucraineancă ar 
putea îndrăzni să crească în mod deschis un copil evreu. Prefectul a cerut legiunii 
de jandarmi să clarifice cine a permis evreicei Nina Strataievka [învăţătoarea Nina] 
să rămână în Berezovca ... şi dacă băiatul la care se referea raportul [jandarmilor] 
este copilul ei sau este adoptat". ,,Dacă se dovedeşte că e evreică", a adăugat 
prefectul, ,,rog a se proceda conform ordonanţei nr. 23"29

, ceea ce însemna 
trimiterea mamei şi copilului în „regatul morţii". Comandantul jandarmeriei locale 
a cercetat imediat cazul şi a răspuns prefectului că femeia nu era evreică şi că era 
căsătorită cu un localnic, dar copilul este evreu şi a fost lăsat de o servitoare din 
Odessa care nu s-a mai întors să-l ia"30

. 

Prefectul Leonida Pop nu a ştiut ce să decidă şi a transferat cazul 
guvernatorului. Adjunctul guvernatorului a comunicat la 10 noiembrie că femeia a 

26 Petitia învăţătoarei Nina Strataievka Kaminska către prefectul judetului Bcrezovca, pentru a-i 
permite să adopte un copil evreu care a rămas în grija ei [tradusă în română). 8 octombrie 1942. 
Arhiva Odessa, 2242-1-1491, p. 55. 
27 Petitia, certificatul de botez şi actul de autentificare a notariatului din ora.şui Berezovca, traduse în 
română, 7 octombrie 1942. Idem, p. 57. 
28 Raport informativ al comandantului legiunii de jandarmi, maiorul Ion Popescu, I septembrie 1942, 
Idem, 2361-1-24, p. 37. 
29 Prefectul judetului Berezovca către legiunea jandarmeriei din judet, 12 septembrie 1942, Idem, 
2361-1-24, p. 38-38b. 
3° Comandantul jandarmeriei raionului Berezovca către legiunea de jandarmi a judetului, 25 
septembrie 1942, Arhiva Odessa, 2361-1-24, p. 35. 
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primit aprobarea să reţină copilul şi să-l adopte31
. Lupta îndârjită a ucrainencei 

pentru a păstra copilul abandonat s-a terminat cu victoria ei. Desfăşurarea 

evenimentelor, denunţurile, investigaţiile şi corespondenţa în jurul acestui copil 
constituie partea importantă a acestei istorii, oferindu-ne cadrul pentru înţelegerea 
soartei copilului evreu abandonat. 

O altă problemă în care Guvernământul român a trebuit să ia o decizie a fost 
cea a unor copii cu tată evreu şi mamă ucraineană. Şi această problemă s-a creat, în 
general, în urma denunţurilor şi anchetelor tăcute de comandanţii jandarmeriei în 
sate în al doilea şi al treilea an de ocupaţie românească, întrucât mai înainte 
dăduseră prioritate descoperirii copiilor evrei abandonaţi, ascunşi sau adoptaţi. 

Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria a prezentat Guvernământului un 
raport special prin care cerea să se ia o decizie principială cu privire la soarta a trei 
copii care s-au născut de pe urma concubinajului între o ucraineancă nemăritată cu 
un evreu. Tatăl a fost internat în lagăr şi mama s-a grăbit să boteze copiii în 1942. 
Când copiii au fost „descoperiţi", mama a declarat anchetatorilor de la jandarmerie 
că „nu poate preciza ai cui sunt copii, dat fiind că a avut şi alte relaţii în timpul 
concepţiunii lor". Comandamentul jandarmeriei a cerut Guvernământului şi 

clarifice, ,,ce regim urmează să se aplice celor trei copii". Problema a fost 
transferată Departamentului muncii din Guvernământ, al cărui director, dr. Gh. 
Balcaş, a luat, la 23 martie 1943, următoarea hotărâre principială: 

„A vând în vedere că declaraţia femeii este echivocă şi ca atare nu poate 
constitui un punct de plecare pentru stabilirea paternităţii copiilor; 

Având în vedere că chiar în cazul căsătoriei tatăl este numai o prezumţie 
singura realitate fiind mama; 

Având în vedere că singură recunoaşterea copiilor din partea tatălui prin 
căsătorie subsecventă ar putea să-i legitimeze, spre a urma soarta tatălui, fapt ce 
până în prezent nu s-a produs; 

Întemeiaţi pe aceste considerente socotim că copiii femeii Matroana Cui ic nu 
pot fi consideraţi decât copii naturali urmând naţionalitatea şi originea etnică a 
mamei, adică cea ucraineană"32 . 

Guvernământul a emis o aprobare oficială în această chestiune 
comandamentului jandarmeriei, şi copiii au rămas la mama lor ucraineană şi n-au 
fost deportaţi. Un caz asemănător a fost şi în satul Iasca din judeţul Ovidopol. Patru 
copii cu sânge amestecat au fost descoperiţi la o ucraineancă nemăritată, şi decizia 
în privinţa lor a fost asemănătoare. În acest caz, legiunea de jandarmerie din judeţul 
Ovidopol a ordonat comandantului postului de jandarmi din sat să verifice dacă 

31 Prefectul judeţului Bcrezovca către Guvernământ, 10 octombrie 1942. Idem, p. 54; decizia 
Guvernământului cu privire la copilul evreu, I O noiembrie 1942. Idem, 2361-1-24, p. 33. 
32 Referin\ă dată d.: directorul Departamentului muncii, dr. Gheorghe Balcaş, 16 martie 1943. Idem, 
2242-1-1496, p. 180. Alexianu a notat cu mâna sa pe marginea documentului că este de acord. 
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copiii au fost botezaţi „potrivit tradiţiei ortodoxe-române", deşi mama era 
ucraineancă şi tatăl a fost băgat într-un convoi şi a dispărut. Comandantul postului 
a făcut o investigaţie şi a raportat că mama, în vârstă de 28 de ani, se grăbise să 
boteze copilul în tradiţia adevăratului creştinism „în timpul intrării forţelor 

româneşti" în sat33
. Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria a cerut şi în acest 

caz o decizie specială a Guvernământului, întemeindu-se de data aceasta pe 
argumentul Guvernământului de a lăsa copiii la mama lor, având în vedere faptul 
că „au fost botezaţi la naştere" - ceea ce nu era adevărat34 . 

În general se poate afirma că dacă copii din căsătorii mixte erau minori şi 
fuseseră botezaţi înainte de a fi descoperiţi, Guvernământul român tindea să-i 
lase la mamele lor, cu condiţia ca ea să nu fie româncă, ci de altă origine şi tatăl 
să fi fost închis sau nu mai trăia (germanii, în contrast, nu au ezitat să execute 
asemenea copii descoperiţi în satele germanilor localnici, în special în judeţul 
Berezovca). 

Urmărirea persoanelor având sânge evreiesc nu a încetat până în ajunul 
eliberării Transnistriei. La 2 martie 1944, Guvernământul Transnistriei a respins 
cererea unei rusoaice de a elibera din şhetoul Domanevca pe fiica ei vitregă (pe 
care se obliga s-o crească şi s-o adopte) 5, pe motiv că ambii părinţi ai fetiţei „sunt 
de origine etnică evrei" şi că nu există nici o dovadă că este fiica soţului rusoaicei 
în afara căsătoriei. Guvernământul a început investigaţia acestei chestiuni la 14 
februarie 1944 şi a respins cererea la 2 martie. Nu se ştie dacă răspunsul negativ a 
ajuns în ghetou, întrucât Domanevca a fost eliberată de armata sovietică la 28 
martie 1944. 

La Odessa au fost descoperiţi 479 de copii evrei abandonaţi, dintre care 211 
erau bolnavi (vezi „copii abandonaţi" în capitolul despre Odessa), majoritate între 6 
şi 7 ani36

. Ei au fost internaţi - împreună cu alţi 933 de evrei grav bolnavi, cu 
lehuze, nebuni ş.a. - în clădirea spitalului din ghetoul Slobodca, şi mai târziu au 
fost transferaţi într-un fel de orfelinat, înfiinţat pentru ei de administraţia din 
Berezovca. O parte dintre ei au fost transferaţi mai departe la Acmecetca, şi 

majoritatea lor au pierit. Poliţia din Odessa a continuat să caute şi să aresteze copii 

33 Guvernământul Transnistriei către Inspectorul general al jandarmeriei, 31 martie 1943. Idem, p. 
I 79. Raport al comandantului jandarmeriei din Iasca cuprinzând atestaţia sub jurământ a mamei celor 
patru copii despre împrejurările în care 1-a cunoscut pe tatăl copiilor şi despre viata în comun, 20 
februarie 1943. 
34 Inspectoratul jandarmeriei către Guvernământ cu privire la cei patru copii ai ucrainencei Maria 
Mahalida, 8 martie I 942. Idem, p. 112; hotărârea Guvernământului de a lăsa copiii la mama lor, 22 
martie 1943. Idem, p. 111. În documente s-a notat că tatăl „este actualmente într-un lagăr". 
35 Departamentul juridic al Guvernământului Transnistriei către Maria Remenaia din Odessa, 2 martie 
1944. Arhiva Odessa 2242-1-129, p. 53. 
36 Raport-rezumat al Comisiei centrale pentru evacuarea evreilor, 13 februarie 1942. Arhiva Odessa 
2242-1-1487, p. 132 b. 
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evrei abandonaţi până la mijlocul lui 1943. Probabil că au fost mulţi copii din 
familii mixte, dar şi şansele lor de a se ascunde în oraşul mare erau mai bune, şi de 
aceea aproape că nu au fost menţionaţi în documente româneşti. 

Căsătorii mixte 

Printre supravieţuitorii primei ierni cumplite în Transnistria au fost 
descoperite unele cazuri de evreice căsătorite cu români, care au fost deportate 
împreună cu copii lor, care au supravieţuit tifosului şi frigului şi care au cerut 
permisiunea de a se întoarce la soţii lor. Mult mai multe cazuri de acest fel au 
existat printre evreii ucraineni din Transnistria. Douăzeci de ani de regim sovietic, 
ideologia comunistă şi procesul de industrializare au înlesnit întâlnirea între tineri 
de toate naţionalităţile şi au creat familii mixte. Genocidul comis la Odessa şi 

operaţiunile de deportare au cuprins pe toţi cei consideraţi evrei sau legaţi de evrei. 
În lagărele de destinaţie s-au descoperit sute şi chiar mii de cazuri de soţi neevrei 
care n-au vrut să se despartă de familiile lor şi au preferat să rămână împreună. 
Arestarea şi deportarea au fost atât de violente şi de rapide încât n-au acordat timp 
de gândire şi nici planificarea unei alternative pentru a salva familia (mixtă) de la 
soarta rezervată evreilor. În multe cazuri şi mediul (neevreu) n-a permis cuplurilor 
mixte să dispară din cauza denunţătorilor care n-au încetat aproape până la sfârşitul 
regimului să raporteze despre existenţa unor evrei, semievrei şi a copiilor lor, şi 

chiar să inventeze evrei. 
Trebuie făcută distincţia între căsătorii mixte, în care bărbatul era român şi 

căsătorii mixte în care unul din soţi era de origine slavo-rusă, ucraineană sau alta. 
Atitudinea faţă de cele două categorii era diferită: aşa cum a reieşit din multe 
documente, bărbaţi evrei căsătoriţi cu românce au fost deportaţi în Transnistria, 
indiferent dacă au fost botezaţi sau de numărul comun de copii. Aceasta era regula 
şi fiecare abatere de la ea era o excepţie. 

Preşedinţia Consiliului de Miniştri şi guvernatorii Basarabiei, Bucovinei şi 
Transnistriei n-au aprobat în nici un caz înapoierea evreicelor şi a copiilor lor, care 
au fost deportate în Transnistria, la bărbaţii lor români, pe teritoriul suveran al 
României. Reia Hartenstein, care era măritată cu un român cu numele Ianoş, a fost 
deportată din casa soacrei ei din Cernăuţi, când soţul ei era pe front. ,,Acum mă 
aflu aici singură, însărcinată în [a] noua lună şi fără nici o posibilitate de ajutor". 
Ea a cerut lui Alexianu să aprobe înapoierea ei acasă din Moghilev ca „să dau 
naştere copilului meu aşa cum se cuvine unui luptător pe front contra 
bolşevicilor"37 . 

37 Cererea Relei Hartenstein-Ianoş către guvernatorul Transnistriei, Moghilev, 22 mai 1942. Idem, 
2242-1-1488, p. 128. 
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Guvernământul a recomandat evreicei să se adreseze cabinetului pentru 
administrarea teritoriilor eliberate din Preşedinţia Consiliului de Miniştri, ,,singurul 
în măsură a rezolva asemenea cereri", ceea ce echivala cu o respingere38

. 

Un răspuns asemănător a fost dat unui român din satul Mămăliga din judeţul 
Hotin, care a cerut să-i fie înapoiată soţia sa evreică pe care a reuşit s-o identifice în 
ghetoul din lampol. Soţia sa fusese deportată în timp ce el servise în armata 
sovietică39 . 

În cazul Oinei Feighin, Preşedinţia Consiliului de Miniştri a fost solicitată 
să ia o hotărâre principială, dacă era posibilă întoarcerea în România a unei 
evreice botezată în 1924, împreună cu cei patru copii ai săi. În „dosarul" ei s-au 
acumulat 16 pagini, şi diversele autorităţi au dezbătut cererea când femeia şi cei 
patru copii nu mai erau în viaţă. Oina Feighin, probabil o evreică din Chişinău, a 
reuşit în timp ce convoiul ei trecea prin Tiraspol să predea cererea postului local 
de jandarmerie de a i se recunoaşte faptul că încetase să fie evreică din 1924, la 
fel şi copii ei din căsătoria mixtă. La 3 august 1942, comandantul poliţiei din 
Tiraspol a raportat Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria că cererea ei este 
- d t-ţ· -4o 111 rep a 1ta . 

În acest caz inspectoratul jandarmeriei a trimis toate documentele 
Guvernământului Basarabiei, ,,singurul în măsură a hotărî asupra înapoierii [de 
evrei] în Basarabia',4 1

. Guvernatorul Transnistriei a transferat întregul dosar 
Preşedinţiei Consiliului de Miniştri42 . Secretarul general al Preşedinţiei Consiliului 
de Miniştri, Ovidiu Vlădescu, a răspuns la 21 octombrie 1942 guvernatorului 
Alexianu că „nu se aprobă cererea evreicei Oina Feighin, internată în ghetoul 
Tiraspol, de a se întoarce în ţară, ea şi copiii săi',4 3 . Dar în fapt, la data respingerii 
cererii, Oina Feighin şi copiii ei nu mai erau în viaţă, întrucât la mijlocul lui 
septembrie 1942 Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria a raportat că evreica 
aceasta, ,,ea şi copiii săi au fost numai în trecere prin ghetoul din Tiraspol, în 
prezent fiind expediaţi la Berezovca',44

. Aproape toţi evreii din transportul ei au 

38 Guvernământul Transnistriei către „dna Hartenstein", 15 iunie 1942. Idem, p. 127 (însăşi răspunsul 
şi folosirea apelativului „doamnă" nu erau obişnuite, şi ele dovedesc o stare de jenă). 
39 Cererea lui Ion Ungureanu către guvernatorul Transnistriei de a elibera pe soţia sa evreică, 12 iunie 
1942, 2242-1-1429, p. 145; răspunsul guvernatorului, 3 august 1942. Idem, p. 144. 
40 Polilia din Tiraspol către Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria, 3 august 1942. Idem, 2242-1-
1491, p. 28. 
41 Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria către Guvernământul Transnistriei, 20 august 1942. 
Idem, p. 27. 
42 Guvernământul Transnistriei către Ministerul de Interne prin intermediul Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri, 8 septembrie 1942. Idem, p. 26. 
43 Preşedinlia Consiliului de Miniştri către guvernatorul Alexianu, 21 octombrie 1942. Idem, p. 25. 
44 Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria către Guvernământul Transnistriei, 16 septembrie 1942. 
Idem, p. 63. 
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fost executaţi, imediat după sosirea lor, de către germanii localnici şi jandarmi, 
numele ei nefiind inclus în lista celor şaisprezece supravieţuitori45 . 

Pe baza deciziei principiale a Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, Radu 
Lecca, însărcinatul cu rezolvarea problemei evreieşti din cadrul Preşedinţiei 
Consiliului de Miniştri, respingea din când în când cereri ale unor evreice botezate 
de a se întoarce la soţii lor în România. De exemplu, la 25 noiembrie a respins 
cererea Euşeniei Marcu care s-a măritat cu un român în 1933 şi trecuse atunci la 
creştinism4 

. Asemenea cereri au fost respinse şi atunci când erau făcute de către 
soţul român47

. Evreice măritate cu români, descoperite în Transnistria după 
încheierea operaţiunilor de deportare în „regatul morţii" sau în judeţul Berezovca, 
au fost închise împreună cu copii lor până la clarificarea cazului. Dacă se dovedea 
că au fost botezaţi (cu condiţia ca botezul copiilor să se fi făcut la naştere) erau 
eliberaţi, fără a avea dreptul de a se întoarce în România şi erau puşi sub 

I I. · ·48 supraveg 1erea po 1ţ1e1 . 
Un caz ieşit din comun a fost cel al unei doctoriţe românce din Chişinău, 

care s-a adresat Guvernământului din Transnistria pentru a clarifica soarta soţului 
ei evreu, doctorul Heinrich Iurkovsky, cu care a fost căsătorită timp de 15 ani. 
„Soţul meu, scria ea, a fost deportat împreună cu ceilalţi evrei din Chişinău în 
Transnistria, în ziua de 30 octombrie 1941. De atunci şi până în prezent nu am nici 
o ştire de la soţul meu ... Mă cred în drept ca om şi ca soţie, să-l ajut cum pot şi din 
ce pot"49

. Guvernatorul a notat pe marginea cererii: ,,la dosar, întrucât nu suntem în 
măsură de a da astfel de informaţii". Şi avea într-adevăr dreptate, întrucât 

45 Vezi lista supravieluitorilor din I septembrie I 943 a comandamentului jandarmeriei din Odessa, 
Ancel, Documents, V, nr. 212, p. 454; în lista deportalilor se consemnează explicit că Denisenschi 
(numele soiului ei) şi cei trei copii ai ei „au dispărut", adică au fost exterminali (Idem, nr. 211, p. 
452). 
46 Radu Lecca către Guvernământul Transnistriei, 25 noiembrie 1942, Arhiva Odessa 2242-1-1491, p. 
226; celelalte documente se află în „dosarul Marcu", care cuprinde rezultatele anchetei care confirmă 
că într-adevăr a fost botezată în 1933. Idem, p. 227-229. 
47 Cererea lui Anastase Manu din Constanta a cărui soţie a fost deportată în timp ce a fost mobilizat, 
18 februarie 1942. Idem, 2242-1-1486, p. 259-259b; refuzul Guvernământului, 27 februarie 1942. 
Idem, p. 252 
48 Tatiana Jvanova Micinik, doctorită la un spital din Odessa, căsătorită cu un român din Chişinău, a 
fost deportată în martie 1942 în urma unui denunţ. Ea şi cei doi copii mici ai ei au fost închişi imediat 
în închisoarea oraşului, cu toate că a dovedit că a fost botezată împreună cu copiii şi că a fost 
despăr\ită de sotul ci în urma ocupa\iei Basarabiei de către sovietici în iunie 1940, şi s-a revăzut cu 
soţul ei în august 1941. Ea a fost eliberată la sfârşitul lui aprilie 1942, în mod temporar şi sub 
supravegherea poliliei şi i s-a aprobat să rămână în Odessa la 19 mai 1942. Vezi „dosarul Tatiana". 
Idem, 2242-1-1487, p. 238-267. Aprobarea a fost acordată întrucât ca n-a cerut să se întoarcă în 
România. 
49 Dr. Eudochia lurkovsky către guvernatorul Transnistriei, 20 aprilie 1942, Arhiva Odessa 2242-1-
1487, p. 109. 
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convoaiele care au plecat din Chişinău au fost dirijate spre „regatul morţii". Acest 
caz a fost deosebit prin faptul că era vorba de o căsătorie (rară) între o româncă şi 
un evreu, şi de faptul că doctoriţa româncă a îndrăznit să confrunte sentimentele cu 
legile rasiale. 

În rezumat, se poate spune că în cazuri ale unor familii mixte, în care unul 
din soţi era român, autorităţile au acţionat cu intransigenţă pentru păstrarea 

„purităţii rasei". Bărbaţii evrei au fost deportaţi imediat, la fel şi femeile şi copiii 
lor - fără legătură cu credinţa acestora în momentul deportării. Soarta femeilor 
evreice botezate de mult şi care s-au eschivat de la deportare a fost dezbătută 
separat, în conformitate cu directivele care luau în consideraţie datele trecerii la 
creştinism ale femeii şi ale copiilor ei, recomandările poliţiei şi dorinţa soţului. Dar 
aceste cazuri au constituit o excepţie - în total, 157 de femei purtătoare de sânge 
evreiesc au rămas în Basarabia. Spre deosebire, în cazul unor femei ucrainene 
căsătorite cu români din Basarabia. Antonescu a aprobat la sfărşitul lui martie 1942 
să fie înapoiate soţilor lor în cazul în care aceştia o cereau. 

O altă problemă a constituit-o căsătoriile mixte în Transnistria între evrei şi 
ucraineni, ruşi sau parteneri de alte naţionalităţi. Guvernământul român a acţionat 
şi în acest caz pe baza directivei care prevedea curăţarea Transnistriei de evrei, 
indiferent cu cine sunt căsătoriţi, câţi copii au sau dacă s-au botezat sau nu. Dar 
tratarea acestor cazuri era mai puţin gravă şi mai puţin urgentă, întrucât nu era 
implicat sânge românesc. În acest caz ponderea creştinismului era mai puternică. Şi 
în acest caz însă s-a păstrat o lege care n-a fost încălcată: cine era deja închis nu a 
fost eliberat. Printre zecile de mii de evrei care au fost deportaţi din Odessa şi din 
diverse regiuni ale Transnistriei au existat sute sau poate mii de familii mixte. 
Subprefectul din Golta, Pădure, s-a lovit de ei în lagărele Bogdanovca şi 

Domanevca. Trebuie amintit că existau mai multe căsătorii mixte în Ucraina decât 
în România. Pădure a trimis directive în această chestiune pretorului Bobei în 
noiembrie 1941: 

,,În ceea ce priveşte situaţia fie a jidanilor şi jidancelor căsătorite cu ruşi sau 
rusoaice, fie invers, ei rămân în lagăr până când vom căpăta lămuriri de la 
Guvernământ. Cei de origine rusească aduşi de la Odessa fără [acte] de identitate 
vor rămâne închişi până selecţia tuturor prizonierilor"50

. 

Când Guvernământul a început să reînfiinţeze instituţiile provinciei, el s-a 
lovit de numeroşi ucraineni căsătoriţi cu evreice. Prefectul de Tulcin a raportat 
guvernatorului că a descoperit „funcţionari, învăţători etc., care deşi sunt ucraineni, 
au soţii evreice", şi a vrut să ştie dacă „şi acestea împărtăşesc soarta evreilor" sau 

so Subprefectul Aristide Pădure către pretorul Gheorghe Sobei, 20 noiembrie 1941, Arhiva Nikolaev, 
2178-1-66, p. 217. 

417 
https://biblioteca-digitala.ro



rămân în situaţia în care se găsesc51 . Răspunsul lui Alexianu a fost rapid: să fie 
concediaţi funcţionarii [ucraineni] care sunt căsătoriţi cu evreice, urmând ca 
acestea să suporte regimul general aplicat asupra evreilor52

. Evreicele au fost 
închise în ghetouri indiferent dacă au fost botezate sau nu. În aprilie 1942 s-au 
descoperit şi alte cazuri de evreice „căsătorite cu ucraineni, ruşi şi chiar români, 
care au copii şi cărora nu li s-a aplicat până în prezent regimul evreilor"53

, precum 
informa Guvernământul inspectoratul jandarmeriei. Printre acestea se aflau şi femei 
botezate, dar nu toate au putut să dovedească faptul prin acte. Guvernământul a 
decis să scutească femeile botezate de deportarea în lagăre: ,,evreice care au fost 
botezate, şi care pot dovedi, vor fi lăsate în familie. La celelalte se va aplica 
regimul stabilit evreilor"54

. 

Către sfârşitul anului 1942 s-a luat hotărârea că evreicele căsătorite cu ruşi 
sau ucraineni, depistate în Transnistria, cu sau fără copii „vor fi trimise la muncă 
conform noii decizii"55

. 

Intenţia era de a fi trimise în lagăre de muncă sau în alte cadre de muncă 
obligatorie, cu statut de sclavi ai statului român. Numărul evreilor se redusese şi 

era necesar să fie folosiţi în forma cea mai eficientă; şi o ordonanţă în acest sens a 
fost publicată la sfârşitul lui decembrie 194256

. 

Pe măsură ce regimul românesc s-a consolidat, el a consacrat mai mult timp 
investigării plângerilor localnicilor care au continuat să pretindă că femei creştine 
căsătorite cu evrei erau închise cu copiii lor în lagăre şi ghetouri. Trebuie amintit că 
cine a fost adus în lagărele din judeţele Golta şi Berezovca sau se aflau acolo în 
mod voluntar (pentru a nu se despărţi de membrii familiilor lor, evrei) împărtăşeau 
soarta evreilor. 

Au existat, probabil, sute sau chiar mii de asemenea cazuri. Locuitorii unui 
bloc întreg din Odessa, ,,ruşi creştini", au trimis o telegramă comună guvernatorului 
la începutul lui februarie 1942, cerând eliberarea Mariei Selcenko, care a fost 

51 Prefectul de Tulcin către Guvernământul Transnistriei, 12 noiembrie 1941, Arhiva Odessa, 2242-1-
1487. 
52 Guvernământul Transnistriei către prefectura din Tulcin, 24 noiembrie 1941. Idem, Alexianu a 
notat decizia cu scrisul său de mână pe cererea prefectului. 
53 Comandantului Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria, colonelul Iliescu, către Guvernământ, 
25 aprilie 1942. Idem, p. 213. 
54 Guvernământul Transnistriei inspectoratului jandarmeriei din provincie, 11 mai 1942. Idem, p. 212. 
55 Raport al comandantului inspectoratului jandarmerie, colonelul Petală, către Guvernământ, cu 
privire la patru femei evreice şi copiii lor descoperite la Ananiev, 2 decembrie 1942. Idem, 2242-1-
1491, p. 253; răspunsul Guvernământului, 14 decembrie 1942. Idem, p. 252. Şi în acest caz Alexianu 
a notat cu mâna sa răspunsul pe marginea raportului jandanneriei. 
56 Ordonanţa nr. 2927 a Guvernământului Transnistriei cu privire la exploatarea evreilor „datorită 
necesităţii urgente de a face faţă în toate ramurile de activitate economice şi industriale din 
Transnistria", 7 decembrie 1942, Cartea Neagră, III, p. 399. 
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deportată din greşeală cu cei doi copii mici ai ei, deoarece ea nu este evreică57 . 
Preşedintele „Biroului Central de evacuare a evreilor", colonelul Velcescu, a 
raportat Guvernământului că în unna cercetărilor făcute s-a stabilit că femeia este 
„de origine etnică evreiască", care în lexiconul rasial românesc putea să însemne că 
ea este pe jumătate evreică sau evreică botezată mai demult58

. Majoritatea evreilor 
din Odessa deportaţi cu trenul nu mai erau în viaţă atunci când s-a încheiat ancheta 
cu privire la Maria Selcenko. Au existat puţine cazuri de eliberare a unor femei 
deportate în lagăre, după o verificare care a durat, în general, luni şi care a 
demonstrat fără nici o îndoială că nu sunt evreice59

. Dar trebuie ţinut minte că 
anchetele, verificările şi hotărârile au fost luate, în general, începând cu a doua 
jumătate a anului 1942, după ce zeci de mii au fost ucişi. 

Autorităţile de ocupaţie româneşti au tratat cu seriozitate absolută problema 
verificării rădăcinilor etnice ale fiecărui caz adus la cunoştinţa lor, şi în anumite 
cazuri s-au adresat autorităţilor de ocupaţie germane din Ucraina, în cazul în care 
era necesară o cercetare etnică pe teritoriul lor (vezi în continuare). Cazuri deosebit 
de „complicate" au fost dezbătute de tribunalul militar din Odessa. De pildă, la 5 
iunie 1942, au fost arestaţi Nadejda Iladi şi fiica ei Maria, în vârstă de 15 ani, şi 

tatăl rus a cerut eliberarea lor. El a dovedit că soţia sa s-a convertit la creştinism în 
1915, că ei au fost cununaţi de un preot în 1920 şi că fiica lor a fost botezată la 
naştere60 . Parchetul Militar din Odessa a dezbătut cazul şi a stabilit că într-adevăr 
mama s-a convertit la creştinism şi că copiii ei sunt creştini, dar: 

„Conform doctrinei şi legiuirilor noastre aceasta nu absolvă de obligaţiunile 
Ordonanţei nr. 7 şi 9 a M.U. Odessa [Marea Unitate sau armata română din 
Odessa] [cu alte cuvinte Parchetul aproba arestarea mamei şi deportarea din oraş]. 
Maria Iladi [fiica] era născută într-adevăr din tată rus şi mamă evreică. A fost 
botezată în primul an de la naştere. 

În drept: 
Având în vedere că pentru Berta [acesta este numele evreiesc al lui Nadejda] 

nu este vreo scuză absolvantă. 
Că pentru Maria lladi se pot aplica dispoziţiunile D.L. nr. 1091 din 17 

decembrie fiind botezată în primul an de la naştere. 

57 Telegrama locuitorilor clădirii din str. Bebe) nr. 6 din Odessa, 6 februarie 1942. Arhiva Odessa 
2242-1-1487 (pagina nu este numerotată). 
58 Preşedintele Comisiei de evacuare şi prefectul judetului Odessa, colonelul Velcescu, către 
Guvernământ, 25 martie 1942. Idem. 
59 Guvernământul Transnistriei către prefectul din Berezovca cerând eliberarea lui Dusia lvanciuc din 
lagărul Mostovoi, după ce s-a clarificat că este rusoaică, 17 noiembrie 1942. Idem, 236 l- l-42c; 
Dispozitia prefectului către jandarmeria din Berezovca cerând eliberarea femeii, 19 noiembrie 1942. 
Idem, p. 216. 
60 Plângerea lui Nikolai lladi din Odessa către guvernatorul Transnistriei, 24 iunie 1942. Idem, 2242-
1-1489, p. 64-64b. 
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Opiniem: 
1. Berta Tubianski să fie trimisă serviciului Pretorial pentru aplicarea 

Ordonanţei nr. 9. 
2. Maria Iladi să fie eliberată şi încredinţată tatălui său"61 . 
Recomandarea a fost aprobată de către generalul Trestioreanu, devenind 

sentinţă. Mama a fost închisă şi fiica a fost eliberată. Conţinutul Ordonanţei nr. 9, 
care a fost emis de către comandamentul Corpului 2 nu este cunoscut cu precizie, 
deoarece ordonanţa nu a fost descoperită. Trebuie notat că judecătorii militari care 
s-au bazat pe ea au amintit pentru prima oară un decret-lege rasist care a fost emis 
în România şi semnat numai de Antonescu. Decretul-lege nr. I 091 ordona 
organizarea unui recensământ general al „locuitorilor purtători de sânge evreiesc". 
Aceasta a fost prima oară când legislaţia românească a introdus termenul juridic 
rasist „purtători de sânge evreiesc". Repercusiunile privind soarta lor au fost 
ambigue, întrucât s-a luat în consideraţie şi apartenenţa la religia creştină în tot 
ceea ce priveşte copii cu sânge evreiesc dar care fuseseră botezaţi în primul an 
după naştere. Articolul 3 al acestui decret-lege stabilea: ,,Copii având sânge 
evreiesc nebotezaţi în religia creştină până la vârsta de un an sunt consideraţi ca 
aparţinând religiei mozaice"62

. De aici se putea deduce şi concluzia inversă: un 
copil cu sânge evreiesc (chiar dacă numai un bunic a fost evreu) dar botezat până la 
vârsta de un an cu părinţi creştini, nu este considerat evreu, ci creştin. Legile rasiste 
româneşti au îndrumat deci şi deciziile în cadrul sistemului juridic din Transnistria 
cu privire la căsătoriile mixte şi copiii lor. 

Convertiţii la creştinism 

Lipsa unor directive clare în tot ce priveşte numeroasele probleme create de 
legile rasiste în România şi ulterior în Transnistria au provocat confuzie şi hotărâri 
diferite şi contradictorii în locuri diferite privind pe cei convertiţi la creştinism, 
precum şi alte cazuri pe care legislatorul român nu a putut să le ia în consideraţie, 
întrucât legislaţia rasistă era nouă. În România problema s-a complicat şi mai mult, 
întrucât se lua în consideraţie nu numai sângele, ci şi confesiunea. Fapt care a 
necesitat intervenţia lui Antonescu. 

La fel ca în toate problemele legate de puritatea rasială românească, şi în 
chestiunea convertirilor la creştinism el a fost cel care a stabilit limitele toleranţei 

61 Recomandarea Curtii Martiale din Odessa, 16 aprilie 1942. Idem 2243- 1-1489, p. 65-65b. 
Aprobarea generalului Trestioreanu este notată pe marginea documentului. În luna iunie cazul a fost 
adus din nou în fata Tribunalului Militar, procuratura recomandând ca femeia „să fie graţiată", să fie 
eliberată din închisoare şi să fie lăsată să se întoarcă la familia ei sub supravegherea poliţiei. Vezi 
opinia procuraturii militare. 14 iulie 1942. Idem, p. 64, 66. 
62 Decret-Lege nr. 1091, ,,Monitorul Oficial", 299, (17.12.1941). 
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româneşti şi creştine. La începutul anului 1942 a stabilit că evreii „botezaţi mai de 
mult nu mai trebuie menţinuţi în ghetouri"63

. Acest ordin a fost dat după deportarea 
majorităţii celor convertiţi din Basarabia, din Bucovina şi din judeţul Dorohoi. Pe 
teritoriul României rămăseseră atunci două ghetouri: ,,micul" ghetou din Chişinău, 
cu aproximativ 200 de evrei, şi ghetoul de la Cernăuţi, cu circa 16.000 de evrei. 
Ordinul se referea numai la evreii care fuseseră botezaţi în credinţa creştină 

ortodoxă. 

În Transnistria, agenţi ai jandarmeriei depistau convertiţii în urma unor 
denunţuri şi anchete ale jandarmilor în sate. Şi agenţii Serviciului Special de 
Informaţii, SSI, îi considerau un pericol potenţial şi raportau despre ei, printre 
altele comandamentelor armatelor care se aflau în Transnistria. O copie a unui 
astfel de raport al SSI a fost expediată în aprilie 1942 către Comandamentul 
Armatei a Treia64

. Agenţi ai SSI au citat cazul unei evreice care s-a convertit la 
creştinism în 1917 şi al unui evreu care se convertise în 1914. Şeful Statului Major 
al Armatei a Treia, colonelul Chirnoagă, a înaintat raportul Guvernământului cu 
rugămintea „de a clarifica situaţia lor juridică şi a ne comunica dacă sunt 
consideraţi evrei pentru că în acest caz urmează să fie internaţi în ghetouri"65

. 

Guvernatorul a răspuns după aproape o lună că „evreii creştinaţi cu mult 
înainte de evenimentele actuale nu vor fi trimişi în ghetouri şi nu se evacuează"66 . 

Ordinul lui Antonescu a fost adus la cunoştinţa Armatei a Treia după 
terminarea deportărilor în masă, în cursul cărora au fost deportaţi şi cei creştinaţi 
care au împărtăşit soarta evreilor „cu sânge evreiesc". Cei care au reuşit să se 
salveze au făcut-o din propria iniţiativă prin mituire, evadarea la momentul 
oportun, capacitatea de asimilare cu populaţia locală etc. 

Ordinele referitoare la convertiţii la creştinism nu au fost trimise la toate 
autorităţile româneşti, şi chiar atunci când au fost trimise, nici o autoritate nu a 
îndrăznit să hotărască singură în aceste probleme, ci s-a adresat întotdeauna 
Guvernământului. De exemplu, comandantul jandarmeriei din Transnistria, 
colonelul Broşteanu, a raportat Guvernământului despre o servitoare evreică din 
Berezovca „care a trăit în concubinaj" cu un muncitor ucrainean, ,,şi în urma 
acestui fapt au rezultat doi copii". Această servitoare, originară din judeţul Kiev, s
a creştinat la 15 iulie 1941, împreună cu cei doi copii ai săi, de şapte şi de patru ani, 
în cadrul unei ceremonii conduse de un preot local. 

63 Ordinul a fost citat într-o cerere a guvernatorului Basarabiei, generalul Voiculescu, către 
guvernatorul Transnistriei de a elibera sotul Paraschivei Gleizcr dintr-un sat din judctul Soroca, 14 
februarie 1942. Arhiva Odessa, 2242-1-1488, p. 224. 
64 Raport informativ al SSI, fără dată. Idem, 2242-1-1487, p. 246. 
65 Comandamentul Armatei a Treia către Guvernământul Transnistriei, 29 aprilie 1942. Idem, p. 245. 
66 Guvernământul către Comandamentul Armatei a Treia, 18 mai 1942. Idem, p. 211. 
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Invocând faptul că s-au creştinat, ei au cerut în noiembrie 1941 „să nu li se 
aplice regimul evreilor". Prefectura nu a luat nici o decizie, şi problema a fost 
adusă la cunoştinţa Inspectoratului jandarmeriei din Transnistria. La Berezovca, 
adăuga colonelul Broşteanu, mai există încă un caz de acest fel, al unei evreice 
căsătorite cu un ucrainean, având opt copii. Broşteanu propunea „să fie lăsate pe 
loc unde sunt", dar nu pentru că se convertiseră la creştinism, ci „pentru că se află 
la est de linia [de cale ferată] Jmerinca-Odessa, adică în zona Bugului',67

. 

Partea de la est de calea ferată a fost aleasă să servească drept zonă de 
concentrare a evreilor deportaţi şi a celor locali, în vederea transferării lor 
autorităţilor germane de peste Bug. Colonelul Broşteanu a spus, de fapt, că evreii 
de care vorbea şi copiii lor creştini se află oricum pe locul destinat condamnaţilor 
la moarte, şi nu are rost să fie arestaţi. Alexianu a aprobat recomandarea. 

La 11 februarie, colonelul Constantin Tobescu, şeful Serviciului 
jandarmeriei în Inspectoratul general al jandarmeriei de la Bucureşti, a cerut 
Guvernământului Transnistriei să urgenteze evacuarea evreilor din judeţul 

Moghilev „la est de linia ferată Jmerinca-Odessa" în judeţul Balta, motivând că 
„aplicarea urgentă a acestei măsuri va rezolva pe de o parte problema evreiască din 
această regiune iar pe de alta, va înfăţişa în mod cert populaţiei promptitudinea 
măsurilor luate de autorităţile române. În afară de cele de mai sus măsura va avea 
ca efect întreruperea contactului între evreii din Moghilev şi cei rămaşi pe teritoriul 
Român ie i"68

. 

Aşa cum am arătat, în pofida hotărârilor cu caracter de precedent luate în 
problema convertiţilor la creştinism, prefecţii şi comandanţii legiunilor de jandarmi 
n-au îndrăznit să decidă ei înşişi în astfel de cazuri, adresându-se de fiecare dată 
Guvernământului. Iar în cadrul Guvernământului, numai Alexianu lua decizii, aşa 
cum Antonescu hotăra în asemenea chestiuni principiale în România. lsopescu, de 
exemplu, a cerut o decizie în cazul „tinerei Emilia Ambus". El a raportat că „în 
ciuda faptului că a fost botezată la vârsta de un an, este închisă în ghetou" şi a 
recomandat eliberarea ei69

. Alexianu nu a aprobat cererea, deşi, aparent, acest caz 
se încadra în decizia generală despre eliberarea din gheto a convertiţilor botezaţi în 
primul an de la naştere. 

O singură regulă nu a fost încălcată: nu s-a permis nici unui convertit la 
creştinism care a fost deportat din România să se întoarcă în ţară. Guvernământul a 

67 Inspectorul jandarmeriei din Transnistria, colonelul Broşteanu, către Guvernământul Transnistriei, 
26 februarie 1942. Idem, 2242-1-1486, p. 315. Aprobarea lui Alexianu este notată pe marginea 
documentului. 
68 Inspectoratul general al jandarmeriei din Bucureşti către Guvernământul Transnistriei, 11 februarie 
1942, Ancel, Doc11ments, V, nr. 136, p. 239. 
69 Prefectul lsopescu către Guvernământ, 27 iunie 1942, Arhiva Odessa, 2242-1-1489, p. 196. Refuzul 
lui Alexianu este notat pe marginea documentului. 
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refuzat să elibereze părinţii lui Valentina Popovici din Chişinău - amândoi evrei 
botezaţi în anul 1916 - recomandându-i să se adreseze Preşedinţiei Consiliului de 
Miniştri, ,,singurul autorizat să rezolve problemele de acest fel"70

. Din cerere 
rezultă că, în ciuda convertirii din 1916, au fost închişi în ghetoul din Chişinău, au 
fost un timp eliberaţi, dar au fost din nou arestaţi şi deportaţi împreună cu ceilalţi 
evrei din ghetou. 

Zeci sau, poate, sute de dosare cu acte privind probleme de rasă şi religie s
au adunat la Guvernământ, şi sute de jandarmi şi funcţionari au fost ocupaţi în 
decursul timpului cu clarificarea cazurilor aduse la cunoştinţa autorităţilor. Un 
exemplu tipic în acest sens poate servi: plângerea unei ucrainence din oraşul Golta, 
care a cerut eliberarea nepoatei sale din lagărul Berezovca. Prefectul a transferat 
cererea Guvernământului. Guvernământul a transmis cererea comandantului 
postului jandarmeriei din Golta, pentru a cerceta cazul. Clarificarea cazului a durat 
două luni şi cinci zile71

. Cazul s-a terminat cu bine, întrucât fetiţa, pe jumătate 
evreică, era încă în viaţă. Majoritatea cererilor înaintate de locuitorii Odessei ai 
căror membri de familie au fost deportaţi în timpul marilor valuri de deportare n-au 
primit aprobări şi uneori nici răspuns, sau au primit un răspuns ambiguu - întrucât 
Guvernământul ştia că aceştia nu mai sunt în viaţă72 . 

Impostori 

La spitalul civil din Balta a fost internat în octombrie 1941 un ucrainean 
local, care, probabil, s-a îmbolnăvit de tifos. Agenţii legiunii de jandarmerie din 
oraş au raportat superiorilor că „în timpul temperaturii aiurând, a spus că îl cheamă 
Soma Zeidenblat din Chişinău - prizonier de război eliberat de germani"73

. 

Impostorul a fost transferat în gheto încă înainte de a se însănătoşi. Acest evreu a 
încercat să se eschiveze de la soarta rezervată miilor de prizonieri de război evrei 
care au fost executaţi de armata română la începutul războiului, aşa cum au 
procedat atunci naziştii, separând prizonierii de război evrei de neevrei74. Serviciul 

7° Cererea Valentinei Popovici din Chişinău, 16 februarie 1942. Idem, 2242-1-1486, p. 251-251b. 
Răspunsul Guvernământului, 27 februarie 1942. Idem, p. 250. 
71 „Dosarul Korcinska Daria Karpova", septembrie-noiembrie 1942. Idem, 2242-1-1491, p. 146-151. 
72 Untilov Valentin, un rus din Odessa, a cerut eliberarea sotiei sale care, botezată în anul 1912, a fost 
totuşi închisă în ghetoul Slobodca şi deportată în judetul Berezovca (Idem, 2242-1-1487); Emilia 
Melnikova a fost deportată în februarie 1942 din Odessa cu toate că se botezase în 1918 (Idem). 
73 Raportul infonnativ secret nr. 7/1941, al unui agent al jandarmeriei către legiunea de jandarmi din 
Balta, fără dată. Idem, 2358-1 c-10, p. 12. Armata germană şi autoritătile române au eliberat prizonieri 
de război originari din partea locului după ce au executat prizonieri de război evrei şi comisari politici 
din armata roşie. 
74 Problema executării prizonierilor de război evrei nu este tratată aici. Această chestiune nu era 
cunoscută până acum, şi din cele ştiute faptul s-a petrecut în lagărele româneşti de prizonieri numai la 
începutul războiului. Faptul a fost amintit pe scurt în timpul anchetării ministrului Apărării, Pantazi, 
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de siguranţă al jandarmeriei, a cărui misiune, printre altele, era să strângă 

informaţii despre starea de spirit a populaţiei şi să anunţe despre orice eveniment 
care se petrecea pe teritoriul judeţului, considera dezvăluirea impostorilor drept o 
misiune importantă - parte din efortul de a păstra siguranţa regimului românesc din 
Transnistria. Comandantul legiunii de jandarmi din judeţul Ovidopol a trimis un 
raport secret, scris de mână, în care aducea la cunoştinţă că a descoperit o familie 
de evrei în satul Grădiniţa - o mamă cu patru copii: 

„Această evreică rămasă în prezent [al cărui soţ „fugind cu trupele bolşevice 
la Odessa a fost omorât de trupele române"] se duce cu toţi copiii la biserica 
Ortodoxă unde se închină ca toţi creştinii ortodocşi mascând că vrea să se boteze, 
dar numai cu scopul de a nu fi ridicată şi dusă în lagăr. Propunem ca această 
familie de jidani să fie ridicată şi internată în lagărele de jidani, stabilite pentru 
acest judeţ, prin ordinele anterioare, în care lagăr să fie puşi la muncă"75 . 

Impostorii descoperiţi în sudul Transnistriei erau închişi şi incluşi în 
convoaiele care se îndreptau spre „regatul morţii", iar după ce n-au mai fost trimise 
convoaie erau închişi în ghetouri şi lagăre. Orice impostor prins la Odessa era 
judecat rapid şi apoi alăturat transporturilor, iar după încetarea lor, aştepta în 
închisoare până la formarea unui nou transport de evrei, semi-evrei, purtători de 
sânge evreiesc cărora nu li s-a recunoscut botezul. Şi impostorii au fost trimişi în 
judeţul Berezovca. Creştinismul autentic sau aparent al impostorilor nu a influenţat 
cu nimic asupra clasificării lor ca evrei, toţi fiind deportaţi. 

Guvernământul nu a precupeţit nici un efort, care uneori a continuat luni de 
zile, pentru a clarifica cazuri care privesc evreii impostori sau pe cei pe care 
autorităţile româneşti îi considerau impostori. Un exemplu de astfel de „dosar" este 

înaintea procesului lui Antonescu şi a guvernului său. Lagărele de prizonieri se aflau în 
responsabilitatea M.St.M. (Procesul trădării, p. 97). Ion Antonescu a declarat la ancheta sa că a cerut 
respectarea legilor interna\ionale cu privire la tratamentul prizonierilor, şi că el personal a respectat cu 
stricteţe (stenograma anchetării lui Ion Antonescu. Arhiva Ministerului de Interne, dosar 40010, voi. 
36, p. 74, se află în Reel 34 USHMM/RG. 25004). Ministrul Apărării, Constantin Pantazi a fost 
întrebat în timpul anchetei dacă armata română a purtat războiul în conformitate cu principiile 
Convenţiei de la Haga privind conducerea războiului, şi a răspuns afirmativ. Apoi a fost întrebat în 
mod direct: ,.Aveţi cunoştin\ă de faptul că în perioada iniţială a războiului prizonierii de război au fost 
împărţiţi în două grupe - cei care erau de origine evreiască au fost împuşca\i iar restul au fost duşi în 
lagăre de detenţie?" Pantazi a aruncat responsabilitatea în această chestiune asupra M.St.M. care era 
subordonat şefului M.St.M. şi nu Ministerului Apărării Naţionale. Mai exact, el a aruncat vina pe 
generalul Iacobici şi pe Antonescu însuşi, dar nu a negat acuzaţia. Vezi stenograma anchetării lui 
Pantazi, 15 aprilie 1946. Arhiva Ministerului de Interne. Idem, voi. 43, p. 206; 18 aprilie 1946. Idem, 
p. 2 I 4. Se află în Reel 34 USHMM/RG25004M. La Guvernământul Transnistriei s-au adunat 12 
dosare conţinând sute de pagini care se ocupă de „verificarea originii etnice a prizonierilor" (14 
octombrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-1-19, p. 442). 
75 Raport informativ nr. 35 al comandantului legiunii de jandarmi din judeţul Ovidopol, 14 decembrie 
1941. Arhiva Odessa, 2357c-Ic-9c, p. 64. 
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cel al unei tinere, Frosia Oniscenko, care a fost închisă în vara lui 1942 în lagărul 
Suha-Balca din judeţul Berezovca. În momentul arestării ea a afirmat că este 
ucraineancă dintr-un sat de lângă Kiev şi a indicat şi numele rudelor. 

Pretorul a raportat prefecturii şi prefectura s-a adresat jandarmeriei şi 
Guvernământului. Guvernământul s-a adresat Comandamentului de legătură al 
armatei germane din Transnistria, cu reşedinţa la Odessa, cu rugămintea de a 
verifica în satele Mileiev şi Gorodişte din judeţul Cerkavski de lângă Kiev dacă 
trăiau acolo părinţii şi rudele ei. Fata a fost anchetată în mod special pentru 
stabilirea „originei etnice", aşa cum a raportat pretorul. Comandamentul de 
legătură al armatei germane a transmis Guvernământului Transnistriei că 

autorităţile germane n-au găsit părinţii şi rudele ei în satul amintit, şi că Oniscenko 
era un nume răspândit prin regiune. În lipsa unor dovezi consistente că tânăra era 
de origine etnică ucraineană, ea a rămas în lagăr, şi în decembrie 1942 încă mai era 
dezbătută soarta ei, fiind de presupus că în acel moment mai era în viaţă76 . 

Regula stabilită pentru toţi impostorii era comună. Nici un bănuit ca 
impostor nu era eliberat dacă nu reuşise să dovedească peste orice dubiu că nu este 
evreu. În ce-l priveşte pe Alexei Karasik, care a fost închis la sfârşitul anului 1942 
în lagărul de la Mostovoi şi autorităţile n-au reuşit să lămurească originea lui, s-a 
decis, ,,având în vedere antecedentele dubioase ale evreului" (!) că va rămâne în 
lagărul de la Mostovoi77

. 

La Odessa chiar şi cel care trecuse testul dacă a fost sau nu circumcis, nu era 
eliberat ci deportat, şi au existat şi cazuri când oamenii au fost împuşcaţi, deoarece 
erau bănuiţi a fi agenţi ai serviciilor sovietice de spionaj sau de sabotaj. Cazul lui 
Alexandru Versaski a ajuns la cunoştinţa Preşedinţiei Consiliului de Miniştri, şi 

M.St.M. a trimis la Odessa un reprezentant special pentru a conduce o anchetă. El a 
fost arestat sub bănuiala de a fi evreu, a pretins că era de origine română dar „nu 
putea aduce nici un document", şi în cele din urmă, fără a fi cunoscută cu precizie 
care este naţionalitatea sa - a fost deportat în lagărul Vapniarca, ,,fiind considerat 
ca un pericol la siguranţa statului şi a armatei"78

. Dacă verificarea simplă din 
închisoare ar fi confirmat că este evreu ar fi fost executat, aşa cum s-a procedat cu 
bărbaţii evrei care au fost arestaţi la Odessa, după terminarea operaţiunii de 
deportare. 

Autorităţile româneşti şi-au făcut un obicei din arestarea suspecţilor ca 
impostori, descoperiţi de cele mai multe ori în urma unor denunţuri; şi chiar în 

76 „Dosarul Oniscenko" din 25 august 1942 până în 10 decembrie 1942. Idem, 2361-1-24, p. 56-64, 
164-165. Nu este cunoscută hotărârea cu privire la ea. 
77 Inspectoratul jandarmeriei din Transnistria către prefectura din Berezovca, 19 ianuarie 1943. Idem, 
2361-1-26, p. 11. 
78 Guvernatorul Alexianu către Preşedinţia Consiliului de Miniştri, 22 iulie 1942. Idem, 2242-1-1512, 
p. 205. 
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cazul când o anchetă serioasă demonstra că nu sunt impostori, nu se grăbeau să 
anuleze urmărirea lor. În aprilie au fost arestate trei fete într-o localitate din judeţul 
Ananiev ca suspecte de a fi evreice. Una dintre fete a fost concediată de la lucru, şi 
toate trei au fost închise într-un lagăr de muncă, dar au reuşit să evadeze din el. 
Descoperite la Ananiev, au fost din nou arestate. 

Dar între timp ancheta a stabilit că două dintre ele nu sunt evreice. 
Guvernatorul Transnistriei a comunicat reprezentantului Serviciului Special de 
Informaţii (SSI) din Odessa că „totuşi pentru a nu se crea incidente li s-a stabilit 
până la noi ordine domiciliul în oraşul Ananiev, rămânând sub supraveghere"79

. 

Cazul a fost considerat atât de important încât şi SSI s-a interesat de el. 
Problema copiilor evrei lăsaţi în sate pentru a fi salvaţi, cei care s-au pierdut, 

cei care au rămas după execuţiile în masă, cei care au fugit sau pe care părinţii i-au 
îndemnat să fugă atunci când au înţeles că nu mai există nici o şansă să rămână în 
viaţă - nu a fost dezbătută în această carte. Sute de copii din această categorie, 
îndeosebi fetiţe, au trăit ca nişte fiare hăituite la marginea satelor şi în sate, şi cele 
care au putut s-au dat drept ucrainence. Multe din ele au fost adunate mai târziu în 
orfelinate evreieşti, înfiinţate în special de la începutul anului 1943, multe din ele 
au murit de foame şi boli şi un număr necunoscut au fost absorbite în cele din urmă 
de familii ucrainene, fiind astfel salvate, dar pierdute pentru poporul evreu. 

Certificatele de origine etnică 

Nevoia de a verifica naţionalitatea şi religia locuitorilor pentru a stabili cine 
cui aparţine din punct de vedere rasial şi religios a complicat administraţia română 
din Transnistria, care a dat o dat o serie de hotărâri contradictorii ce au rămas 
nerezolvate până la sfârşitul ocupaţiei. În această privinţă, problema principală era: 
cine este autorizat să emită documente privind originea etnică? 

Când e vorba de certificate de origine etnică pentru ucraineni, autorităţile se 
temeau că mulţi evrei vor folosi aceste hârtii pentru a se salva de la o soartă deja 
pecetluită. De exemplu, prefectul judeţului Tulcin a ordonat arestarea şi trimiterea 
în judecată la tribunalul militar a primarului târgului Spikov, sub acuzaţia de 
falsificare de documente oficiale, întrucât „se face vinovat că a emis un act de 
identitate unui evreu pe numele unui ucrainean"80

. Se poate spune că oricine era 
implicat în falsificarea sau emiterea de acte pentru evrei care îi ajutau să se salveze, 

79 Guvernatorul Transnistriei către reprezentanta SSI din Odessa, 7 iulie 1942. Idem, 2242-1-1488, 
p. 233 I. Oficiul pentru evacuarea evreilor din Odessa a eliberat o mamă cu cei doi copii mici ai ei 
pentru două zile sub supravegherea politiei până la clarificarea dacă sunt, într-adevăr, ruşi; 11 aprilie 
1942. Idem, 2242-1-1487, p. 268. 
80 Prefectul din Tulcin către Guvernământul Transnistriei, 13 noiembrie 1941. Arhiva Odessa, 2242-
4-7c. 
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şi era prins, era adus în faţa unui tribunal militar şi condamnat la închisoare pe 
termen lung. 

A doua problemă se referea la minoritatea românească din Transnistria. 
Institutul Ştiinţific al Transnistriei, care se preocupa de cultivarea şi încurajarea 
tradiţiei, a datinelor, a modului de viaţă şi a folclorului minorităţii româneşti 
(moldovenilor), a cerut Guvernământului să emită certificate de origine etnică 
românilor din provincie şi, în acest scop, să ceară probe că sunt români cel puţin în 
cursul ultimelor trei generaţii. Această problemă, care a fost dezbătută cu multă 
atenţie de către Guvernământ şi de către Institut, a scos în evidenţă apropierea 
ideologică şi dorinţa de a imita pe nazişti, privind tot ce se referă la definiţia rasei. 
Biroul de Studii al Guvernământului a indicat Guvernământului dificultatea de a 
defini noţiunea de român: 

„Originea etnică fiind o noţiune nouă în legislaţia modernă, la noi în ţară nu 
a fost încă definită prin nici o lege şi nici nu s-au arătat, în mod expres, elementele 
sale componente. Certificatele de origine etnică s-au eliberat şi se eliberează de 
către primării, fără ca acestea să aibă un criteriu uniform legal, după care să se 
ghideze. Sesizat de aceasta, Ministerul de Interne, prin circulara din 11 septembrie 
1941, adresată prefecturilor de judeţ, a dispus ca primăriile să nu mai elibereze 
asemenea certificate, iar cele eliberate să fie retrase, întrucât nu pot avea o valoare 
legală. În prezent această chestiune se află în studiul Ministerului de Justiţie. 

Aceasta fiind situaţiunea din ţară [din România] şi întrucât eliberarea 
certificatelor de origine etnică prezintă foarte multe dificultăţi practice, deoarece în 
Transnistria nu avem instituţii speciale biologice (cum sunt în Germania) în 
principiu suntem contra eliberării acestor certificate"81

. 

Biroul a recomandat să se permită solicitanţilor să aducă martori care să 
ateste, în faţa pretorului, că toţi strămoşii din ultimele trei generaţii au fost români. 
Avizul însărcina Institutul Ştiinţific Român din Transnistria cu o sarcină 

suplimentară, copiată direct din sfera de activitate a institutului nazist omolog din 
Stuttgart, care se ocupa de germanii etnici din afara graniţelor Germaniei, Das 
Deutsche Ausland Institut (DAI). 

Institutul Ştiinţific Român a fost solicitat să examineze şi să recomande 
fiecare caz „cu ajutorul ştiinţei pe care o posedă [în domeniul etnologiei] şi cu 
ajutorul analizei filologice a numelui" dacă candidatul este într-adevăr de origine 
etnică română. Alexianu a stabilit în decizia lui că pentru demonstrarea 
apartenenţei la naţiunea română este suficientă recomandarea Institutului Ştiinţific 
şi a adăugat: ,,Este greu să se pretindă [ca solicitanţii să dovedească] că timp de trei 
generaţii nu au avut evrei în familie". Scopul investigaţiei nu era, deci, să 

81 Avizul Biroului de Studii al Guvernământului, 15 august 1942, 2242-4-!Sc. Idem, p. 22-23. 
Decizia lui Alexianu este notată cu mâna lui, pe marginea documentului. 
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descopere dacă românii locali din Transnistria s-au amestecat cu ucraineni sau ruşi, 
ci dacă au avut sau nu evrei în familie. 

Biroul de Studii al Guvernământului a recomandat să se interzică primarilor 
târgurilor şi satelor să elibereze certificate de origine etnică, stabilind că numai 
pretorii au dreptul s-o facă. ,,Pretorii sunt obligaţi a face toate investigaţiunile 
necesare pentru a stabili adevărata origină etnică şi vor insista în mod special dacă 
solicitantul a avut sau nu evrei în familie"82

. Biroul de Studii a notat în 
recomandare existenţa unei directive a comandamentului armatei române din 
Transnistria privind necesitatea respectării purităţii rasiale. 

Studiu antropologic rasial 

Secţia de bio-antropologie a Institutului Central de Statistică de pe lângă 
Preşedinţia Consiliului de Miniştri s-a mobilizat şi ea la verificarea rădăcinilor 
etnice şi rasiale ale românilor din Transnistria, şi a iniţiat un studiu antropologic în 
patru sate româneşti din Transnistria. Studiul a fost condus de dr. Ioan Făcăoaru, 
care a afirmat că încă în 1938 el a cerut să „extindă cercetările raseologice şi asupra 
conaţionalilor noştri aflaţi pe pământ străin, cu scopul de a se stabili ierarhia 
valorii şi înrudirii lor biologice cu matca etnică a neamului românesc, gradul 
biologic de legătură şi valoarea acestora în comparaţie cu valul etnic al naţiei 

române" (sublinierea în original). Pe atunci, s-a plâns expertul în probleme rasiale, 
nu i s-a permis să se ocupe de problemele românilor din Transnistria sau de peste 
Bug şi de aceea s-a concentrat asupra diasporei româneşti din ţările balcanice. 

Impulsul pentru efectuarea acestei cercetări a rezultat din intenţia de a 
acţiona pentru repatrierea românilor împrăştiaţi pe întinsul Ucrainei şi Rusiei, spre 
a-i coloniza din nou şi a le împărţi pământ. Realizarea planului cerea „clasificarea 
bio-rasială a conaţionalilor noştri, şi determinarea eficienţei lor sociale şi 

economice". Trebuia să se pună capăt „tradiţionalei improvizări" existentă la români 
şi era mai important „să se facă o clasificare a oamenilor decât o inventariere a 
terenului cultivabil"83

. Încă în iulie 1941 dr. Făcăoaru s-a adresat direct lui 
Antonescu cu rugămintea de a i se permite să examineze calitatea biologică a 
românilor din Transnistria şi puritatea lor rasială, chiar dacă mai vorbeau 
româneşte, întrucât „limba cuiva nu este prin sine o garanţie suficientă despre 
apartenenţa etnică": ,,Trebuie să ştim dacă nu cumva sângele lor n-a fost deteriorat 
prin corciri cu elemente asiatice ... Nici un român de raţiune n-ar dori să deschidem 

82 Biroul de Studii al Guvernământului către Direcţiunea administratiei, septembrie 1942. Idem, 2242-
4-1 Bc. 
83 Institutul Central de Statistică de pe lângă Preşedintia Consiliului de Miniştri, Sectia de 
bioantropologie, Cercetări Antropologice în patro sate româneşti din Transnistria de I. Făcăoaru 
[ianuarie I 943], p. 2 I. Broşura se află în Arhiva Odessa 2242-1-12 I 4. 
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drum liber metisajului ariano-asiatic, îngroşând astfel sângele mongol scurs în 
Europa timp de 4 milenii şi în corpul nostru etnic migraţiunile popoarelor ... E o 
eroare că ruşii ar fi slavi. Din sângele poporului rus, 80% este de origine mongolă. 

Pe baza cercetărilor istorice personale am identificat existenţa unui număr de 
98 de popoare în componenţa etnică a poporului rus şi sunt motive să bănuim că 
acest număr e departe de a epuiza realitatea etnorasială a poporului rus ... Ruşii 
reprezintă cea mai mare primejdie rasială pentru noi... Şi ungurii se situează 
imediat după ei cu un amestec de 76 de popoare, din care 16 sunt de origine 
mongolă sau asiatică şi 7 asiatică. Sunt motive temeinice aşadar [care ne-au 
determinat] să studiem structura biorasială a românilor transnistrieni foarte 
amănunţit şi cu metodele cele mai perfecţionate"84 . 

Autorii studiului au fundamentat în felul acesta frica permanentă de invaziile 
ruseşti pe teritoriul României pe o bază nouă - rasistă. Acest aspect a intensificat 
mult pericolul, prin faptul că stabilea că ruşii nu sunt slavi ci hibrizi apropiaţi din 
punctul de vedere al compoziţiei sângelui de alţi duşmani ai românilor, ungurii, 
despre care nu era nici o îndoială că sunt descendenţii unor triburi mongole care au 
năvălit în Europa. Ceea ce nu s-a spus aici, dar a devenit un subiect îndrăgit de 
fiecare mişcare antisemită era teoria că şi evreii din România nu ar fi semiţi, ci 
kazari - turci sau tătari care au trecut la iudaism în secolul opt, şi atunci când 
imperiul lor s-a prăbuşit, au fost forţaţi să se deplaseze spre vest, năvălind şi ei în 
corpul sănătos al naţiunii române. 

Echipa a examinat pe un eşantion de I. 150 de locuitori compoziţia etnică a 
românilor din Transnistria, întemeindu-se pe studii similare făcute de nazişti. 

Au fost studiate şi măsurate „statura, indici1e cefalic, facial şi nasul, culoarea 
ochilor şi culoarea părului", s-a făcut o clasificare „bio-rasială", şi s-a analizat 
posibilitatea „unui transfer din populaţie în raport cu valoarea ei biologică". Acest 
studiu a fost realizat în a doua jumătate a anului 1942. 

84 Idem, p. 22-23. Dr. Făcăoaru i-a mul\umit cu acest prilej guvernatorului Alexianu şi dr. Manuilă 
pentru sprijinul lor. Sprijinul lui Alexianu pentru realizarea studiului rasist este de înteles, având în 
vedere influenţele exercitate asupra sa de doctrinele naziste. El era la curent ca literatura juridică 
nazistă, şi în momentul când a conceput planul Guvernământului în Transnistria a subliniat 
„principiului FOhrerului", principiu care 1-a îndrumat în conceperea caracterului guvernării de 
ocupaţie românească în Transnistria. La prima vedere este extrem de surprinzător sprijinul 
preşedintelui Institutului Central de Statistică, dr. Sabin Manuilă pentru acest proiect având în vedere 
trecutul său personal şi legăturile corecte cu personalită\i din opoziţie şi chiar cu liderul evreu dr. 
Filderman. În decursul pregătirii acestui studiu a ieşit la iveală că dr. Manuilă era la curent cu marile 
ac\iuni de masacrare din Transnistria: echipa trimisă de el şi el personal s-au aflat pc teritoriul 
Transnistriei în timpul masacrelor. inclusiv în judeţele Golta şi Berezovca, unde au fost împuşcaţi şi 
arşi zeci de mii de evrei. După război, el a fugit în Statele Unite şi a publicat studii statistice în care 
pretindea că majoritatea evreilor din Basarabia şi Bucovina s-au evacuat cu autorită\ile sovietice şi că, 
de fapt, n-a existat Holocaust în România. 
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Studiul a servit şi de bază ideologică pentru o campanie rasială în România 
însăşi, al cărei sens nu este cunoscut cu exactitate. În vara lui 1943, Antonescu a 
hotărât să îmbunătăţească situaţia „etno-biologică" a românilor, pe seama evreilor. 
El a ordonat Centralei Evreilor să plătească 50 de milioane la Ministerul Sănătăţii 
şi Ocrotirilor Sociale „în vederea organizării unei acţiuni de ridicare etno-biologică 
a populaţiei româneşti". Probabil că este vorba de îngrijire medicală gratuită pentru 
români, finanţată din diverse taxe impuse populaţiei evreieşti85 . 

În acest context este imposibil a nu remarca paradoxul încercărilor de a 
adopta şi a pune în practică teoria rasei de către români, popor a cărui istorie indică 
cu uşurinţă existenţa unui amestec rasial şi etnic asemănător celui atribuit ruşilor şi 
ungurilor•. 

Moldovenii 

Agenţii jandarmeriei au strâns, încă din septembrie 1941, informaţii cu 
privire la situaţia şi sentimentele moldovenilor din Transnistria, şi despre atitudinea 
lor faţă de fraţii lor din România. Guvernământul Transnistriei era convins că 
moldovenii sprijină acţiunile de exterminare, şi că alungarea evreilor din mijlocul 
lor a provocat imediat o îmbunătăţire a propriei situaţii. Trebuie subliniat că zonele 
în care trăiau moldovenii, îndeosebi din apropierea Nistrului, au fost aproape total 

- d ·86 curaţate e evrei . 
Într-adevăr, ro;nâni locali din Transnistria au devenit parte integrantă din 

maşina de exterminare, şi unii dintre ei, numiţi ca primari în sate şi în târguri, au 
dat dovadă de o cruzime neobişnuită. Este suficient să amintim numele lui 
Kazakievici, un român local din Transnistria, care a comandat execuţiile de la 
Domanevca şi a participat la masacrele de la Bogdanovca. Totuşi, gradul de 
mobilizare a românilor locali din Transnistria în sprijinul regimului de ocupaţie a 
fost mai redus şi sprijinul lor pentru acest regim a fost mai slab, în comparaţie cu al 
germanilor locali, care au devenit un braţ al SS-ului din provincie. 

Guvernământul a avut grijă să înzestreze pe moldoveni cu certificate 
speciale care atestau apartenenţa lor la etnia românească. La început aceste 
certificate au fost emise de comandamente ale armatei române şi mai târziu de 

85 Ordinul comisarului însărcinat cu rezolvarea problemei evreieşti, Radu Lecca, către Centrala 
Evreilor, de a plăti 50 de milioane de lei Ministerului Sănătăţii conform hotărârii mareşalului 
Antonescu, 22 septembrie 1943. Ancel, Documents, VII, nr. 347, p. 493; chitanţa de depunere a 
primei rate de 5 milioane de către Centrala Evreilor „pentru îmbunătăţirea [situaţiei] etnice şi 

biologice a populaţiei româneşti". Idem, nr. 362, p. 508; dispoziţia Ministerului Sănătăţii către 

Centrala Evreilor cu privire la modalitatea depunerii sumei. 7 octombrie 1943. Idem, nr. 34, p. 507. 
• A se vedea nota editurii de la p. 4. 
86 Raport informativ al Inspectoratului de jandarmerie din Transnistria, 6 ianuarie 1942, Arhiva 
Odessa, 2242-4c-29, p. 12. 
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primari ai satelor87
. Pentru a încuraja pe moldovenii care se asimilaseră sau se aflau 

în curs de asimilare cu ucraineni să se întoarcă la originile lor româneşti, 

Guvernământul a publicat, în februarie 1942, o ordonanţă care uşura locuitorilor 
băştinaşi din Transnistria „să-şi redobândească numele lor româneşti preschimbat 
sau pierdut", pe baza unei declaraţii personale că numele strămoşilor a fost 
românesc, pe baza de acte vechi, certificate parohiale sau comunale, sau pe bază de 
martori88

. In mai 1942 s-a înfiinţat un „comitet pentru examinarea cererilor şi 
certificatelor pentru redobândirea numelor româneşti" cu majoritatea membrilor 
moldoveni89

. Nu se ştie dacă mulţi locuitori moldoveni asimilaţi printre ucraineni 
s-au îmbulzit să-şi recapete recunoaşterea originii lor româneşti, dar se ştie că 

numărul cererilor către comitet a fost în creştere către sfârşitul lui 1943 şi începutul 
lui 1944, când mulţi colaboraţionişti au vrut să fie evacuaţi în România, pentru a 
scăpa de o pedeapsă sigură pentru crimele lor. În ianuarie 1944, Guvernământul a 
acţionat pentru a limita numărul celor îndreptăţiţi la recunoaşterea apartenenţei la 
etnia română, emiţând chiar o ordonanţă în acest sens90

. 

În încheiere, se poate afirma că Guvernământul român în Transnistria a apărat 
minoritatea română din provincie, a promovat-o şi a încurajat-o, mobilizându-i 
tineretul în formaţiile de securitate care s-au ocupat şi cu exterminarea de evrei. 
Atitudinea Guvernământului român faţă de românii localnici a constituit într-o 
oarecare măsură o imitare a tiparelor rasiale ale politicii Guvernământului de 
ocupaţia german din Ucraina faţă de germanii locali. Guvernământul român a tins 
să-i transforme pe românii localnici din provincie şi pe cei pe care i-a transferat acolo 
în viitorii stăpâni ai Transnistriei, curăţată de evrei şi, dacă este posibil, rărită de 
ucraineni. Locurile alese pentru colonizarea românilor din sudul Rusiei şi din 
Ucraina, teritorii ocupate, erau aceleaşi locuri aflate de-a lungul Bugului şi Nistrului 
unde avuseseră loc marile acţiuni de exterminare a evreilor, amintind de pasajul 
biblic „nu numai că ai ucis dar ai şi moştenit".(/ Regi, XXI, 19). 

87 Vezi un specimen de certificat emis de primarul satului Calgalia din judeţul Ovidopol lui Simion 
Turcan, pe baza cunoaşterii personale cu petiţionarul, 2 aprilie 1943. Idem, 2357-lc-5 lc, p. 225. 
Prefectul judeţului Berezovca, colonelul Leonida Pop, şi-a emis lui însuşi un certificat care confirma 
că „în conformitate cu documentele aflate în această prefectură", el este „de origine etnică română", 
act pe care tot ci l-a semnat (16 septembrie 1943, 236lc-lc-40c, Idem). Un model al conţinutului 
certificatului este inclus în directivele Statului Major privind modul de conduită a soldaţilor pe 
teritoriul ocupat, 6 septembrie 1941. Idem, 2359-lc-l, p. 134. Asemenea certificate au fost emise de 
comandamente militare numai la începutul ocupaţiei. 
88 Ordonanţa nr. 43 a Guvernământului Transnistriei, 7 februarie 1942. Idem, 2361-1-29, p. 69. 
89 Decizia nr. 659 a Departamentului administraţiei al Guvernământului, 7 mai 1942. Idem, 2242-4-1 O, 
p. 30. 
90 Ordonan\a nr. 283 a Guvernământului Transnistriei, care schimbă dispoziţiile ordonanţei anterioare, 
interzicând oricărui organ administrativ să elibereze certificate care să ateste originea etnică 

românească, 23 ianuarie 1944. Idem, 2361-1-46. 
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